
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4465 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 32ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου, το 1ο Γυµνάσιο
Αιγάλεω, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Αργυρούπολης, το 3ο Δηµο-
τικό Σχολείο Διονύσου,  το 2ο Γενικό Λύκειο Ηλιούπολης, το
Γυµνάσιο Δεµενίκων Αχαΐας και από το 1ο Πρότυπο Γενικό Λύ-
κειο Χαλκίδας, σελ. 4298, 4301, 4305, 4310, 4315, 4389, 4404,
4408, 4412 

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Αίτηση άρσης ασυλίας Βουλευτή: Συζήτηση και λήψη απόφα-

σης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθ- ρο
83 του Κανονισµού της Βουλής, για την αίτηση άρσης ασυλίας
του Βουλευτή κ. Παύλου Πολάκη, σελ. 4312 - 4388, 4391 

4. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της αιτήσεως
άρσης ασυλίας, σελ.  4391 - 4400 

5. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας ,
σελ. 4316 - 4387 

6. Αναφορά στην αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, σελ. 4401,
4406, 4408, 4409, 4415, 4434, 4436, 4437, 4443, 4446, 4447,
4448, 4449, 4452, 4455, 4457 

7. Αναφορά στην παγκόσµια µέρα πρόληψης κατά του καρ-
κίνου του µαστού, σελ. 4401, 4408, 4409, 4415, 4426, 4428,
4432, 4433, 4434, 4436, 4437, 4439, 4443, 4452, 4455 

8. Αναφορά στις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, σελ.
4301,4306, 4307, 4309, 4415, 4417, 4425, 4435, 4437,4438,
4439, 4440, 4443, 4453 

9.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον θάνατο του Γιώργου
Γραµµατικάκη , σελ. 4401, 4406, 4430, 4446, 4455, 4457 

10. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4271, 4294, 4295, 4296,
4298, 4299, 4301, 4303, 4309, 4310, 4312, 4313, 4314, 4315,
4316, 4388, 4389, 4391, 4408, 4409, 4412, 4413, 4415, 4417,
4419, 4420, 4425, 4427, 4428, 4430, 4431,4432, 4433, 4434,
4435, 4436, 4437, 4440, 4444, 4449, 4454, 4458, 4465 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 401 έως 446, σελ.

4272 - 4293 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

4284 - 4293 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-

σµού, µε θέµα: «Να σταµατήσει η συνδικαλιστική δίωξη της εκ-
παιδευτικού της Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης
Νοµού Ηρακλείου», σελ. 4294 

β) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, µε θέµα: «Επικοινωνιακή διαχείριση της κακοκαιρίας
«Ντάνιελ» και σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ»», σελ. 4296 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων: 
i. Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και η Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Υγείας κατέθεσαν στις 23-10-2023 σχέδιο νόµου: «Εθνικό
Δίκτυο Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας για την αντιµετώπιση
ασθενών µε Αγγειακά Εγκεφαλικά Επεισόδια (ΜΑΦ ΑΕΕ)», σελ.
4298 

ii. Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Υγείας και Επικρατείας κατέθεσαν στις 24-10-2023 σχέ-
διο νόµου: «Νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του
δηµοσίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους και
λοιπές διατάξεις», σελ. 4298 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρι-
σµού: «Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής
ανάπτυξης», σελ. 4298 

ii. H Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
«Κύρωση του Προγράµµατος Πολιτιστικών και Εκπαιδευτικών
Ανταλλαγών µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Ινδίας για τα
έτη 2022-2026», σελ. 4298 

3. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρι-
σµού: «Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής
ανάπτυξης», σελ.  4299 – 4311, 4388 – 4391,    4401 - 4461

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4425 - 4442
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 4409 - 4425
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4310 - 4409
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ.4442 - 4465
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4271 – 4310

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 4313, 4314
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4315
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4314, 4315
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4313, 4315
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4312, 4313, 4315

Β. Αναφορά στην αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4443
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 4446
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 4448
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό., σελ. 4409
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 4457
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 4408
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 4436
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4406
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 4447
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4437
ΡΑΠΤΗ Ε., σελ. 4452
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 4415
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 4434
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4455
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 4449
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4401

Γ. Αναφορά στην παγκόσµια µέρα πρόληψης κατά του
καρκίνου του µαστού

ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4443
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 4428

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’
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ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 4432
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4426
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό., σελ. 4409
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 4408
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 4436
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 4433
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4439
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4437
ΡΑΠΤΗ Ε., σελ. 4452
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 4415
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 4434
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4455
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4401

Δ. Αναφορά στις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4443
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 4309
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4437
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4425, 4453
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4406
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4307
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4439
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4438
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4437, 4438, 4440
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 4419
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4440
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 4435
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4401
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4417

Ε.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον θάνατο του Γιώργου
Γραµµατικάκη

ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 4446
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 4457
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4406
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4430
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4455
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4401

ΣΤ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 4449
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4427, 4428, 4430, 4431, 

4432, 4433, 4435, 4436, 
4437, 4440

ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 4425
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4412, 4413, 4415, 4417, 

4419, 4420, 4425
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4310, 4312, 4313, 4314, 

4315, 4316, 4388, 4389, 
4391, 4408, 4409

ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 4412
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4458
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 4425
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4412
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4444, 4449, 4454, 4458, 
4465

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 4271, 4294, 4295, 4296, 
4298, 4299, 4301, 4303, 
4309

ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4425
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4420, 4425
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4315
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 4420
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 4412
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4417

Ζ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4296, 4297
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 4294, 4295
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4294, 4295
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ.  ,  σελ. 4296, 4297

Η. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 4417
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 4443
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 4431
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 4446
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 4301, 4456
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 4428
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 4388, 4453
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 4448, 4449
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 4440
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 4420
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 4421
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 4309, 4454
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 4444
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4389, 4437, 4453
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 4432
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 4404
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4424
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4425
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 4445
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό., σελ. 4409, 4413
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 4299, 4301, 4457
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 4408
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 4436, 4437
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 4432, 4433
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 4420, 4429
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4406
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , 

σελ. 4422
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 4450
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 4451
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4307, 4309, 4454
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4427, 4428, 4433
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 4433, 4447
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 4439
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 4442
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 4412, 4413
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 4405
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 4441
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4430, 4431, 4433, 4437, 4438
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4430, 4431, 4437, 4438, 4440
ΡΑΠΤΗ Ε., σελ. 4452
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 4415
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 4434
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4303, 4455
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 4449
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 4419, 4420
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4305, 4440, 4455
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 4435, 4436
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 4423
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4401
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4415, 4417
ΧΝΑΡΗΣ Ε. , σελ. 4444

Θ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 4313
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4313
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 4314
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4313



Αθήνα, σήµερα στις 25 Οκτωβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.36’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’
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Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

4272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι οι επίκαιρες ερωτή-
σεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

«Η υπ’ αριθµόν 267/23-10-2023 επίκαιρη ερώτηση, που θα απα-
ντηθεί από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου και η υπ’ αριθµόν 245/
16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρήστο
Τριαντόπουλο.» Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής.

Κατόπιν τούτου, ξεκινάµε τη συζήτηση µε την πρώτη µε αριθµό
267/23-10-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να σταµα-
τήσει η συνδικαλιστική δίωξη της εκπαιδευτικού της Διεύθυνσης
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού Ηρακλείου».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, µεγάλες αντιδράσεις στον εκπαιδευτικό

κόσµο έχει προκαλέσει η συνέχιση της πρωτοφανούς συνδικαλι-
στικής δίωξης, που µόνο ως πράξη αυταρχισµού µπορεί να εκλη-
φθεί, µε άδικες και αστήρικτες κατηγορίες της εκπαιδευτικού της
Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού Ηρακλείου Κρή-
της Ελένης Παπασταύρου, που υπηρετεί στο 14ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Ηρακλείου. 

Συγκεκριµένα, η εκπαιδευτικός και συνδικαλίστρια διώκεται
επειδή υπερασπίστηκε, στον σύλλογο διδασκόντων του σχολείου
της, τις ειληµµένες και οµόφωνες αποφάσεις του συλλόγου σχε-
τικά µε την αξιολόγηση της σχολικής µονάδας, οι οποίες εναρ-
µονίζονταν µε τις συλλογικές αποφάσεις του κλάδου τόσο της
ΔΟΕ όσο και του ΣΕΠΕ Ηρακλείου «Δοµήνικος Θεοτοκόπουλος»
ενάντια στη συστηµατική και αυθαίρετη προσπάθεια της τότε δι-
ευθύντριας του σχολείου να τις ανατρέπει µονοµερώς.

Η καταφανώς συνδικαλιστική δίωξη της εκπαιδευτικού προχώ-
ρησε αφού το πόρισµα της ΕΔΕ πρότεινε την πειθαρχική δίωξή
της και η ίδια κλήθηκε σε γραπτή απολογία, παρά τις αντιδράσεις
του Συλλόγου Εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Ηρα-
κλείου «Δοµήνικος Θεοτοκόπουλος», του ίδιου του Συλλόγου Δι-
δασκόντων του 14ου Δηµοτικού Σχολείου που υπηρετεί και η ίδια,
πολλών εργατικών σωµατείων και φορέων, αλλά και δεκάδων
συλλόγων ΣΕΠΕ και ΕΛΜΕ από όλη την Ελλάδα.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά τις αποφάσεις στήριξης αυτών
των φορέων. 

Μάλιστα, στις 21 Σεπτεµβρίου σωµατεία και φορείς έκαναν
αγωνιστική παρέµβαση στην Πρωτοβάθµια Διεύθυνση Εκπαίδευ-
σης στο Ηράκλειο ενάντια στη δίωξη της εκπαιδευτικού. 

Σηµειωτέον, κατά τη διαδικασία της ΕΔΕ ένα από τα βασικά
ερωτήµατα προς τους συναδέλφους της ήταν αν υποκινούσε σε
απεργία. 

Δεν είναι τυχαίο ότι η εκπαιδευτικός που διώκεται πρωτοστατεί
στην οργάνωση των αγώνων για ένα σύγχρονο σχολείο που αξίζει
πραγµατικά στους µαθητές, στα δικαιώµατα των εκπαιδευτικών
και ενάντια στην περαιτέρω υποβάθµισή του. 

Η συγκεκριµένη περίπτωση είναι η κορυφή του παγόβουνου
µιας απαράδεκτης προσπάθειας της Κυβέρνησης, του Υπουρ-
γείου Παιδείας, των διευθύνσεων εκπαίδευσης, µε σκοπό τη φί-
µωση, την τροµοκράτηση και τον εκφοβισµό των εκπαιδευτικών,
για να µην απαντήσουν οργανωµένα, αγωνιστικά στην επίθεση
που δέχονται στα δικαιώµατά τους και στα µορφωτικά δικαιώ-
µατα των µαθητών µε βάση το πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί
µέσα από αντιδραστικές νοµοθετικές ρυθµίσεις της δικής σας
Κυβέρνησης σε συνέχεια των προηγούµενων του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ. 

Δεν είναι τυχαίο, επίσης, ότι στην ερώτηση 3112, που από 5-4-

2023 κατέθεσε το ΚΚΕ µε θέµα τη δίωξη της συγκεκριµένης εκ-
παιδευτικού, δεν δόθηκε απάντηση από την πλευρά του αρµό-
διου Υπουργείου, όπως δεν είναι τυχαίο ότι η εκπαιδευτικός που
διώκεται πρωτοστατεί στην οργάνωση των αγώνων, όπως σας
είπα προηγουµένως. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση, για να σταµατήσει κάθε πειθαρχική δίωξη
εις βάρος της εκπαιδευτικού που νόµιµα –νόµιµα!- υπερασπί-
στηκε τις ειληµµένες αποφάσεις του συλλόγου διδασκόντων του
14ου Δηµοτικού Σχολείου στο οποίο υπηρετεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, ξεκινώντας, θεωρώ πραγµατικά χρήσιµο να

αναφερθώ στη νοµοθεσία που ρυθµίζει τα ζητήµατα πειθαρχικών
διώξεων. Είµαι σίγουρη ότι εσείς γνωρίζετε τις σχετικές διατά-
ξεις, αλλά νοµίζω ότι είναι χρήσιµο για όλους όσοι µας παρακο-
λουθούν. Η αναφορά αυτή δεν είναι τυπική, γίνεται για λόγους
ουσίας. Η τήρηση της νοµιµότητας είναι συστατικό στοιχείο της
δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου. Στις δηµοκρατίες όταν
ένας νόµος δεν µας αρέσει προσπαθούµε να τον αλλάξουµε,
όπως προβλέπει το Σύνταγµα. Δεν τον παραβιάζουµε. 

Επίσης, θέλω να ξεκαθαρίσω, κύριε Βουλευτά, ότι δεν είναι η
δική µου δουλειά –τουλάχιστον έτσι όπως εγώ κατανοώ το δικό
µου λειτούργηµα- να πάρω προσωπική θέση σε µια διαδικασία
πειθαρχικού ελέγχου που είναι σε εξέλιξη. Δεν υπάρχει καµµία
περίπτωση να υπάρξει πολιτική παρέµβαση υπέρ κάποιου. Δεν
υπάρχει περίπτωση να υπάρξει πολιτική παρέµβαση για να «τρα-
βηχτεί κάποιο αυτί». Δεν υπάρχει περίπτωση να υπάρξει πολιτική
παρέµβαση. Τελεία. Κάτι τέτοιο θα ήταν παράνοµο. 

Αλίµονο, κύριε Βουλευτά, αν η πολιτική ηγεσία οποιουδήποτε
Υπουργείου –δη του Υπουργείου Παιδείας- εµπλεκόταν για να
σταµατήσει µια πειθαρχική δίωξη, η οποία συντελείται σύµφωνα
µε πολύ συγκεκριµένους κανόνες του Υπαλληλικού Κώδικα. 

Τι προβλέπεται, λοιπόν. Όταν για έναν υπάλληλο υπάρχουν σο-
βαρές υπόνοιες ή σαφείς ενδείξεις για τη διάπραξη πειθαρχικού
παραπτώµατος, τότε ο πειθαρχικός προϊστάµενος διατάσσει
αυτό που λέµε εµείς ΕΔΕ, την ένορκη διοικητική εξέταση –το
άρθρο 121 του Υπαλληλικού Κώδικα. Σκοπός της ένορκης διοι-
κητικής εξέτασης είναι η συλλογή στοιχείων που αποδεικνύουν
ή όχι ότι οι υπόνοιες έχουν βάση, ότι στην προκειµένη περίπτωση
υπάρχουν τεκµηριωµένες υποψίες και έχει τελεσθεί πειθαρχικό
παράπτωµα. Αν τέτοια στοιχεία δεν προκύψουν, τότε η υπόθεση
κλείνει. Αν, όµως, διαπιστωθεί ότι υπάρχει πειθαρχικό παράπτω-
µα, τότε ο πειθαρχικός προϊστάµενος προχωράει στην άσκηση
πειθαρχικής δίωξης και ο υπάλληλος που διώκεται καλείται σε
απολογία. Σηµαντικό στοιχείο της διαδικασίας είναι ότι από τη
στιγµή που ο υπάλληλος καλείται σε απολογία, η υπόθεση οφεί-
λει να περατωθεί µε την έκδοση απόφασης, το οποίο σηµαίνει ότι
δεν υπάρχει δυνατότητα η δίωξη να ανακληθεί –συγκεκριµένα το
άρθρο 134 του Υπαλληλικού Κώδικα. 

Άρα, όταν ζητάτε να σταµατήσει η δίωξη της εκπαιδευτικού
στο σηµείο αυτό, είναι σαν να ζητάτε να παραβιάσουµε µια διά-
ταξη νόµου και δεν έρχεστε εδώ µε τροπολογία την οποία µπο-
ρούµε να συζητήσουµε, αλλά έρχεστε ζητώντας µας να παραβιά-
σουµε τη διάταξη του νόµου του εθνικού Κοινοβουλίου. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Α, θέλετε τροπολογία!
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-

σκευµάτων και Αθλητισµού): Σε ό,τι αφορά τώρα στη συγκεκρι-
µένη πειθαρχική δίωξη για την οποία µας ρωτάτε, η ΕΔΕ που
διενεργήθηκε για τις πράξεις της εκπαιδευτικού κατέληξε στο συ-
µπέρασµα ότι αυτή υπέπεσε στο παράπτωµα της αναξιοπρεπούς
ή ανάρµοστης ή ανάξιας για υπάλληλο συµπεριφοράς κατά τη
διάρκεια της συνεδρίασης του συλλόγου διδασκόντων. Συνεπώς,
η δίωξη δεν έχει καµµία σχέση µε το συνδικαλιστικό της δι-
καίωµα, αλλά µε αυτό που βρήκε το αποτέλεσµα της ΕΔΕ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κυρία Υ-

πουργέ. 
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Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα έλεγα να αφήσουµε κατά
µέρος τα νοµικά τερτίπια. Είναι πολιτική, συνδικαλιστική δίωξη;
Ε, όλος ο κόσµος λέει ότι είναι πολιτική, συνδικαλιστική δίωξη
εκτός από την Κυβέρνηση και τα «παπαγαλάκια» που είναι από
κάτω. Γιατί περί αυτού πρόκειται. 

Άρα υπάρχει πολιτική παρέµβαση στη συγκεκριµένη δίωξη και
η εκπαιδευτικός δεν έκανε τίποτε άλλο από το να υπερασπιστεί
την απόφαση του συλλόγου των διδασκόντων του σχολείου που
ανήκει, τις ειληµµένες αποφάσεις του συλλόγου, οι οποίες ήταν
εναρµονισµένες µε τις συλλογικές αποφάσεις του κλάδου –το
παρακάµπτετε αυτό;- τόσο της ΔΟΕ όσο και του ΣΕΠΕ Ηρα-
κλείου. 

Στα έγγραφα απολογίας της, προς το Υπουργείο Παιδείας, την
Περιφερειακή Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης και τον Περιφερειακό Διευθυντή, η συνδικαλίστρια κα-
ταρρίπτει µία προς µία όλες τις φαιδρές αιτιάσεις της τότε διευ-
θύντριας του σχολείου, η οποία όλως τυχαία τη µοναδική στήριξη
την οποία απολαµβάνει είναι εκείνη του Διευθυντή Πρωτοβάθµιας
Εκπαίδευσης κ. Μπελαδάκη, σύζυγο της αδελφής της πρώην δι-
ευθύντριας του δηµοτικού σχολείου, ο οποίος κ. Μπελαδάκης αρ-
νήθηκε τουλάχιστον τρεις φορές να δεχτεί –όχι την εκπαιδευτικό-
το Διοικητικό Συµβούλιο «Δοµήνικος Θεοτοκόπουλος». Ενώ το
δέχτηκαν όλοι οι υπόλοιποι της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, εκεί-
νος τρεις φορές αρνήθηκε να δεχτεί. Τυχαίο; Ε, δεν νοµίζω. 

Ερωτήµατα προκάλεσε εξ αρχής το γεγονός ότι ξεκίνησε η
ΕΔΕ, ενώ προανακριτικά οι αρχικές κατηγορίες είχαν καταρρι-
φθεί από εκπαιδευτικούς του σχολείου που πήγαν και τις διέψευ-
σαν. Το ίδιο το πόρισµα, ενώ µε νοµικές παραποµπές προσπαθεί
να προσδώσει νοµική κάλυψη στις ενέργειες παραποίησης των
αποφάσεων του συλλόγου διδασκόντων, στην πραγµατικότητα
αποδεικνύει την αυθαίρετη ανατροπή της απόφασης!

Είναι συνδικαλιστική, πολιτική δίωξη και ο πυρήνας αυτής της
δίωξης φάνηκε από την επίµαχη συνεδρίαση διδασκόντων του
14ου Δηµοτικού Σχολείου στις 5-11-2021 µε θέµα την αυτοαξιο-
λόγηση της σχολικής µονάδας. Φυσικά ακολούθησαν και άλλες
συνεδριάσεις του συλλόγου διδασκόντων. Η πρώην διευθύντρια,
ενοχληµένη από τις απόψεις της συνδικαλίστριας, της ασκούσε
λεκτική, ψυχολογική βία µε προσβλητική και ταπεινωτική συµπε-
ριφορά λέγοντάς της «άµα δεν σου αρέσει, να φύγεις από το
σχολείο µου». Το σχολείο «της»; Το σχολείο «της»; «Θα δεις τι θα
πάθεις από ’δω και πέρα, θα µε έχεις απέναντί σου. Άντε χάσου
από δω!». 

Μιλάµε για άκρως προσβλητικές εκφράσεις εις βάρος της. «Θα
µε έχεις απέναντί σου»; Αν αυτό δεν συνιστά απειλή προς τη συν-
δικαλίστρια, τότε τι είναι; Κι, όµως, το πόρισµα λέει ότι δεν συνι-
στά απειλή. Πολύ µεροληπτικό εµένα µου ακούγεται αυτό. 

Αυτή η λεκτική σε βάρος της επίθεση έχει συγκεκριµένη αιτία
και αφορµή, τη σχεδόν οµόφωνη απόφαση –εκτός της ψήφου της
πρώην διευθύντριας- στις 18 Οκτωβρίου 2022, πρακτικό νούµερο
13, ενάντια στην αυτοαξιολόγηση της σχολικής µονάδας και απο-
φασίστηκε να κατατεθούν τα κείµενα της ΔΟΕ, µε τη συµφωνία της
διευθύντριας να ορίσει τους συντονιστές –πέντε συντονιστές- και
µόνο αυτούς ενάντια στην αυτοαξιολόγηση της σχολικής µονάδας. 

Η συµφωνία παραβιάστηκε από την πρώην διευθύντρια αναρ-
τώντας στην πλατφόρµα του ΙΕΠ διαφορετικούς τίτλους και στό-
χους κάθε άξονα, χωρίς να ενηµερώσει κανέναν. Γι’ αυτή τη
συνεδρίαση δεν είχε συνταχθεί κανένα απολύτως πρακτικό. Το
πρακτικό νούµερο 13 συντάχθηκε εκ των υστέρων, µετά από την
επίµαχη συνεδρίαση. Ο υποδιευθυντής του δηµοτικού σχολείου
ζήτησε από την τότε διευθύντρια να εξηγήσει τους λόγους πα-
ραβίασης της σχεδόν οµόφωνης απόφασης του συλλόγου και η
διευθύντρια βέβαια, άκρως επικριτική, εριστική και προσβλητική
προς το σύλλογο, είπε «εγώ δε θα κάνω αυτό που λέει η ΔΟΕ.
Εγώ είµαι σκεπτόµενο άτοµο» -οι άλλοι είναι πρόβατα δηλαδή-
«εσείς τα έχετε σε κουτάκια µέσα στο µυαλό σας». 

Στόχος, λοιπόν, είναι µέσω της ενοχοποίησης της συνδικαλί-
στριας να επιβληθεί νόµος και τάξη για όποιον «δεν συµµορφώ-
νεται προς τας υποδείξεις» –αυτό µας είπατε και στην πρωτολο-
γία σας-, να επιβληθεί «σιγή νεκροταφείου», να µην αµφισβητείται

η πολιτική της παιδείας των πολλών ταχυτήτων και της αµάθειας
στο σχολείο της αξιολόγησης, της κατηγοριοποίησης και της τα-
ξικής διαφοροποίησης που διαµόρφωσαν όλες οι αντιδραστικές
νοµοθετικές ρυθµίσεις όλων των κυβερνήσεων. 

Και δεν είναι µόνο η συγκεκριµένη δίωξη. Εκκρεµούν πολλές
παρόµοιες περιπτώσεις διώξεων εκπαιδευτικών ανά την Ελλάδα.
Γι’ αυτό και σήµερα πραγµατοποιούνται κινητοποιήσεις σε πολ-
λές διευθύνσεις εκπαίδευσης ακριβώς για να σταµατήσουν οι πο-
λιτικές διώξεις εκπαιδευτικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Συντυχάκη, έχετε υπερβεί πολύ τον χρόνο σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και τελειώνω µε το εξής, κύριε
Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή: Σας καλούµε να αναζη-
τήσετε την πολιτική λύση-διέξοδο για να σταµατήσει αυτή η
άδικη πειθαρχική δίωξη και αντιλαµβάνεστε για ποιο πράγµα
µιλάω. Σε διαφορετική περίπτωση, η πειθαρχική δίωξη θα απο-
τελεί πλήρη και ολοσχερή κατασυκοφάντηση του δηµόσιου λει-
τουργήµατος το οποίο υπηρετεί µε ζήλο, ευσυνειδησία και αυτα-
πάρνηση η συνδικαλίστρια, η εργαζόµενη. Είναι άδικο να σπιλώ-
νεται η τιµή και η αξιοπρέπεια µιας επιµελούς και εργατικής δα-
σκάλας.

Κατά συνέπεια και επειδή στην περίπτωσή της θα πρέπει να
ισχύει και η κατοχυρωµένη αρχή της ισότητας -όπως µας λέτε,
το άρθρο 4 του Συντάγµατος- και της ίσης µεταχείρισης των ερ-
γαζοµένων απέναντι στον νόµο, το πάνδηµο αίτηµα όλων των µα-
ζικών συνδικαλιστικών φορέων είναι να απαλλαγεί κάθε πειθαρ-
χικής ευθύνης, όπως ακριβώς έγινε και µε την πρώην διευθύντρια
του 14ου Δηµοτικού Σχολείου που παραβίασε τα πάντα.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για να απαντήσετε στον κ. Συντυχάκη.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ζητήσω από το διπλό του χρόνου που πήρε ο Βουλευτής να
πάρω το µισό του χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα είµαι ανεκτικός και
σε εσάς προφανώς.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, είναι ξεκάθαρη
γραµµή µας σε αυτή την Κυβέρνηση -δεν ξέρω πώς εσείς, κύριε
Βουλευτά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, σκέφτεστε
ότι θα ήταν η διοίκηση της χώρας αυτής, αν το δικό σας κόµµα
ήταν στην κυβέρνηση-το δικό µας κόµµα αυτή τη στιγµή δεν κάνει
και ούτε θα κάνει καµµία –µα, καµµία!- πολιτική παρέµβαση εκεί
όπου υπάρχουν διαδικασίες. Αυτός είναι ο σκοπός µιας δηµοκρα-
τίας, να έρχεται στο εθνικό Κοινοβούλιο, στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, να θέτει ιδέες και τα υπόλοιπα κόµµατα, όταν δεν είναι
αυτά στη Συµπολίτευση, να καταθέτουν τις όποιες αντιρρήσεις
έχουν µε αυτές.

Κύριε Βουλευτά, είστε έµπειρος Κοινοβουλευτικός. Αυτό που
σας είπα το γνωρίζετε. Το υπενθύµισα, όµως, για να µη δηµιουρ-
γούνται διάφορες εντυπώσεις ότι οποιαδήποτε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας θα έρθει και θα παρέµβει σε διαδικασίες που
θέτει αυτό εδώ το Κοινοβούλιο.

Ο σύλλογος διδασκόντων, κύριε Βουλευτά, δεν είναι συνδικα-
λιστικό όργανο. Δεν ξέρω πώς το έχετε δει, αλλά ο σύλλογος δι-
δασκόντων δεν είναι συνδικαλιστικό όργανο για να συµµορφώ-
νεται ή να εναρµονίζεται µε αποφάσεις κλαδικών σωµατείων.
Είναι διοικητικό όργανο µε Πρόεδρο τον εκάστοτε διευθυντή της
σχολικής µονάδας και υπό αυτή την έννοια, οι αποφάσεις του
συλλόγου διδασκόντων οφείλουν να είναι σύννοµες, δηλαδή να
εναρµονίζονται µε αυτή την ελληνική νοµοθεσία, όχι µε το αν το
σωµατείο είναι χαρούµενο ή όχι µε το πώς εκλαµβάνει το άλλο
σωµατείο την ελληνική νοµοθεσία. Ο σύλλογος διδασκόντων δεν
νοµιµοποιείται να µην εφαρµόζει τους νόµους που ψηφίζει αυτό
το ελληνικό Κοινοβούλιο στο οποίο εσείς θέλετε και είστε µέλος
ή να εµποδίζει την εφαρµογή τους. Δεν νοµιµοποιείται κανένας
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σύλλογος να αποφασίζει, για παράδειγµα, αν θέλει ή δεν θέλει
ένα παιδί στο σχολείο, άµα θα δεχτεί ή δεν θα δεχτεί ένα προ-
σφυγόπουλο.

Αν ξεκινήσουµε µε τη διαδικασία αυτή, αν ξεκινήσουµε, κύριε
Βουλευτά, µε το σκεπτικό αυτό, του αν σε όποιο συνδικαλιστικό
όργανο αρέσει ή δεν αρέσει κάτι, ο σύλλογος διδασκόντων πρέ-
πει να µην ακολουθήσει την ελληνική νοµοθεσία, αλλά να ακο-
λουθήσει το τι πιστεύει το όποιο συνδικαλιστικό όργανο, τότε,
κύριε Βουλευτά, θα µου επιτρέψετε να πω ότι η ιστορία που
εσείς, µάλλον, γνωρίζετε καλύτερα από εµένα έχει οδηγήσει σε
πολύ επικίνδυνες οδούς µε τον τρόπο αυτό. Γι’ αυτό υπάρχει η
δηµοκρατία, γι’ αυτό υπάρχει το κράτος δικαίου, έτσι ώστε να
ακολουθούνται οι νόµοι, όχι το αν σε ένα σωµατείο αρέσει ο
νόµος αυτός, γιατί µετά θα βρεθούµε σε οδούς –ξαναλέω- πάρα
πολύ επικίνδυνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την επόµενη επίκαιρη ερώτηση και τελευταία

για σήµερα, είναι η δεύτερη µε αριθµό 245/16-10-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βασιλείου Βιλιάρδου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Επικοινωνιακή διαχείριση της κακοκαιρίας «Ντάνιελ» και σχέδιο
«ΔΑΡΔΑΝΟΣ»».

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ για την παρουσία σας, κύριε Υπουργέ.
Κατά την πρόσφατη κακοκαιρία «Ντάνιελ» η διαχείριση της

πληµµύρας ήταν εξαιρετικά ανεπαρκής, όπως επίσης και τα
µέτρα συνδροµής. Επρόκειτο περισσότερο για µία επικοινωνιακή
διαχείριση της ζηµίας εκ µέρους της Κυβέρνησής σας, για να δια-
σώσει την εικόνα της προφανώς στους ψηφοφόρους, αντί για
πραγµατικό ενδιαφέρον. Η άµεση βοήθεια πληµµυροπαθών του
arogi.gov.gr φαίνεται ότι είναι χαµηλότερη από αυτή που δόθηκε
στον «Ιανό». Όπως αναφέρεται, δόθηκαν 4.000 ευρώ για επιχει-
ρήσεις και κτηνοτροφικές µονάδες µε 100% καταστροφή και
2.000 ευρώ για αγροτικό εξοπλισµό, ενώ στον «Ιανό» ήταν 8.000
ευρώ παρά την αύξηση του πληθωρισµού έκτοτε. Αντίθετα, στα
νοικοκυριά δίνονται 6.500 ευρώ, ενώ στον «Ιανό» δίνονταν 5.000
ευρώ µε τον ν.4728/2020 και µε το άρθρο 1. Είναι σωστά τα νού-
µερα που παραθέτουµε; Αν ναι, γιατί αυτές οι διαφορές;

Έως τις 22-9-2023 τώρα, σύµφωνα µε αναφορά στη Βουλή,
είχαν οριστικοποιηθεί είκοσι δύο χιλιάδες πεντακόσιες ογδόντα
εννέα αιτήσεις στην κρατική αρωγή, ενώ τέσσερις χιλιάδες οκτα-
κόσιες σαράντα ήταν εκκρεµείς. Γιατί κάποιες αιτήσεις είναι εκ-
κρεµείς; Είναι αλήθεια πως πολλές ενισχύσεις ενώ εγκρίθηκαν
δεν έχουν εκταµιευθεί; Επίσης, ότι κάποιες κατασχέθηκαν από
εισπρακτική; Αν είναι δυνατόν!

Παράλληλα, υπήρξαν αρχικά δυσκολίες λόγω της ψηφιακής
υποβολής. Πώς γίνεται ο έλεγχος για απάτες είτε από τους ίδιους
είτε από µεσάζοντες;

Περαιτέρω ανακοινώθηκε στεγαστική συνδροµή 10.000 ευρώ
για σπίτια. Πότε θα δοθεί; Έχουν ολοκληρωθεί οι καταγραφές;
Αναφέρονται στον Τύπο είκοσι δύο χιλιάδες αυτοψίες. Αυτές εί-
ναι όλες; Υπάρχουν, επίσης, αναφορές σε 116 εκατοµµύρια ευρώ
συνδροµή για το 80% του κόστους, ενώ το υπόλοιπο σε δάνεια.
Αν είναι δυνατόν! Θα υπάρχει κάποια διαφοροποίηση στο ποσόν
ανάλογα µε το εάν είναι κύρια ή δευτερεύουσα κατοικία, εισοδη-
µατικά κριτήρια κ.λπ.;

Εκτός αυτών ανακοινώθηκε ενίσχυση ενοικίου για στέγαση,
αλλά δεν έχει εκταµιευθεί. Ισχύει; Επαρκούν τα κενά σπίτια στην
περιφέρεια για να καλύψουν τη ζήτηση, χωρίς να προκληθεί αύ-
ξηση ενοικίων για τους υπολοίπους; Πού ζουν αυτοί οι άνθρωποι
σήµερα και πώς συντηρούνται; Γνωρίζετε;

Κλείνοντας, έχουν µαζευτεί τα σκουπίδια και η λάσπη από τα
χωράφια; Είναι πολλές οι απορίες. Έχει µετρηθεί η µόλυνση στο
έδαφος από φερτά κατάλοιπα, όπως από καύσιµα, λιπαντικά, χη-
µικά, υλικά φωτοβολταϊκών κ.λπ., για τα οποία δεν πήραµε ποτέ

απάντηση στον «Ιανό», όπου είχαν συµβεί τα ίδια;
Σε σχέση µε την κτηνοτροφία, έχουν χαθεί πάνω από διακόσιες

χιλιάδες ζώα. Αν και είχε ειπωθεί, όµως, πως θα συλλεχθούν για
να αποτεφρωθούν ή να θαφτούν, κατά µαρτυρίες τα περισσό-
τερα έχουν µείνει να σαπίζουν στα χωράφια µε κίνδυνο για τη δη-
µόσια υγεία. Έχουν πάει συνεργεία και δεν είχαν τα κατάλληλα
µηχανήµατα ή προσωπικό για να τα βγάλουν; Ποιος ευθύνεται να
τα µαζέψει µέσα στους στάβλους; Ο κτηνοτρόφος; Το ιδιωτικό
συνεργείο που ενδεχοµένως µίσθωσαν οι αρχές ή ο Στρατός;

Καταθέτοντας τώρα εδώ τα αιτήµατα του ΣΘΕΒ στα Πρακτικά,
όπου τα βασικά άµεσα είναι η αποκοµιδή των σκουπιδιών της
πληµµύρας και η αποκατάσταση δρόµων, τι έχει συµβεί ως σή-
µερα; Υπάρχει πάντως µία βιοµηχανία, η «DEL MONTE», που κλεί-
νει και µεταφέρεται προκαλώντας αβεβαιότητα στο προσωπικό
της, ενώ δεν είναι η µοναδική.

Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής: Πρώτον, σε ποιο στάδιο βρί-
σκεται η εκταµίευση της άµεσης βοήθειας, η εκτίµηση και η προ-
ώθηση αιτηµάτων στεγαστικής βοήθειας, αποζηµιώσεων ΕΛΓΑ
παγίων εγκαταστάσεων και παροχής ενίσχυσης ενοικίου; Και δεύ-
τερον, τι συµβαίνει και ποιος ευθύνεται για τις συγκοµιδές των
νεκρών ζώων; Γίνονται µετρήσεις µόλυνσης από κατάλοιπα;
Έχουν µαζευτεί τα σκουπίδια;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την επίκαιρη ερώτηση, γιατί
µου δίνετε την ευκαιρία να συζητήσουµε για ακόµα µία φορά τα
µέτρα που υλοποιούµε στη Θεσσαλία έπειτα από ένα ακραίο
πληµµυρικό φαινόµενο. Αν και τα ερωτήµατα που θέσατε ήταν
πάρα πολλά, θα προσπαθήσω, όµως, να τα βάλω σε µία σειρά.

Για τη Θεσσαλία, λοιπόν, που από την πρώτη στιγµή βρισκό-
µαστε εκεί, ξεκίνησε η υλοποίηση ενός σχεδίου, ώστε η αποκα-
τάσταση να πραγµατοποιηθεί το συντοµότερο δυνατόν και η
στήριξη να φτάσει όσο πιο γρήγορα και δίκαια σε όσους έχουν
ανάγκη, µε συχνή παρουσία στο πεδίο, µόνιµα εκεί, δίπλα στους
συµπολίτες µας.

Αρχικά, όπως είπατε, ενεργοποιήσαµε το πλαίσιο της πρώτης
αρωγής µέσα από την πλατφόρµα arogi.gov.gr, η οποία θα πα-
ραµείνει ανοικτή µέχρι το τέλος Οκτωβρίου. Πρώτον, χορηγείται
η πρώτη αρωγή για τις πρώτες ανάγκες των νοικοκυριών και για
την οικοσκευή µε το σχετικό ποσό να µπορεί να φτάσει µέχρι και
τις 6.600 ευρώ, ανάλογα µε το µέγεθος της ζηµιάς, υψηλότερο
από ό,τι στον «Ιανό», πρώτη αρωγή που χορηγείται είτε µε τη δια-
δικασία αυτόµατου εντοπισµού της ΑΑΔΕ είτε µετά από διασταυ-
ρώσεις και ελέγχους από τα στελέχη της Γενικής Γραµµατείας
Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής.
Συνολικά µετά και από τη χθεσινή ενδέκατη καταβολή, έχουν πι-
στωθεί περίπου 59,5 εκατοµµύρια ευρώ σε έντεκα χιλιάδες εξα-
κόσιους σαράντα έναν δικαιούχους.

Δεύτερον, χορηγείται πρώτη αρωγή έναντι στεγαστικής συν-
δροµής, η οποία φτάνει ως τις 10.000 ευρώ, κάτι που δεν είχε
δοθεί στον «Ιανό». Μέχρι σήµερα, οι πληρωµές ανέρχονται περί-
που σε 917.000 ευρώ προς εκατόν πενήντα εννέα δικαιούχους.

Τρίτον, χορηγείται η πρώτη αρωγή έκτακτης επιχορήγησης
πληγέντων επιχειρήσεων, κτηνοτροφικών µονάδων και αγροτικών
εκµεταλλεύσεων, η οποία φτάνει ως τις 4.000 ευρώ, κτηνοτρό-
φους και αγρότες µε ζηµιές στο πάγιο κεφάλαιο, στον πάγιο εξο-
πλισµό, αλλά και µε αντίστοιχες άλλες απώλειες. Μέχρι σήµερα
έχουν πιστωθεί συνολικά 15,5 εκατοµµύρια ευρώ σε έξι χιλιάδες
τετρακόσιους τριάντα επτά δικαιούχους. Η ροή των πληρωµών
θα συνεχίζεται, καθώς προχωρά η ροή των στοιχείων τόσο από
την περιφέρεια όσο και από τον ΕΛΓΑ.

Αθροιστικά, λοιπόν, η πρώτη αρωγή ενάµιση µήνα περίπου
µετά το ακραίο πληµµυρικό φαινόµενο, έχει ανέλθει σε 76 εκα-
τοµµύρια ευρώ προς περίπου περισσότερους από δεκαοκτώ χι-
λιάδες διακόσιους πληµµυροπαθείς συµπολίτες µας. Και φυσικά,
ούτε οι χρόνοι αυτοί ούτε και το µέγεθος έχουν καµµία σχέση µε
τον «Ιανό». 
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Και, φυσικά, τα µέτρα στήριξης και αποκατάστασης δεν στα-
µατούν στην πρώτη αρωγή, αλλά συνοδεύονται από την παροχή
στεγαστικής συνδροµής για την αποκατάσταση των κτηρίων,
όπως αναφέρατε, µε αρχικό προϋπολογισµό που ξεπερνά τα 110
εκατοµµύρια ευρώ, την επιδότηση ενοικίου ή συγκατοίκησης από
300 έως 500 ευρώ για τουλάχιστον µία διετία µέσα από την υπο-
βολή της από την πλατφόρµα arogi.services.gov.gr, την αναστολή
καταβολής φορολογικών υποχρεώσεων, την αναστολή διενέρ-
γειας πράξεων αναγκαστικής εκτέλεσης, που ισχύει, την τριετή
απαλλαγή για τον ΕΝΦΙΑ, τη ρύθµιση και αναστολή ασφαλιστικών
υποχρεώσεων, την παροχή δυνατότητας για αναστολή συµβά-
σεων εργασίας και την έκτακτη χρηµατοδότηση προς οργανι-
σµούς τοπικής αυτοδιοίκησης. Έχουν διατεθεί περίπου 83,7
εκατοµµύρια ευρώ στους αυτοδιοικητικούς φορείς της Θεσσα-
λίας για την αποκατάσταση ζηµιών σε κτήρια, αλλά και σε υπο-
δοµές για τη διαχείριση των έκτακτων αναγκών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και για τις επιχειρήσεις, όπως γνωρίζετε, έχει ενεργοποιηθεί,
φυσικά, το σχήµα της κρατικής αρωγής µε την κάλυψη της ζη-
µιάς να φτάνει στο 70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς στις επιχειρή-
σεις, υψηλότερο από ό,τι στον «Ιανό». Το ίδιο πλαίσιο στηρίζει
και τον πρωτογενή τοµέα. 

Προσεγγίζουµε, λοιπόν, τις κτηνοτροφικές µονάδες και τις
αγροτικές εκµεταλλεύσεις ως επιχειρήσεις. Έτσι, η ενίσχυση του
70% της εκτιµηθείσας ζηµιάς ισχύει για τον πάγιο εξοπλισµό, για
τα µέσα παραγωγής, για το έγγειο κεφάλαιο και για άλλα στοι-
χεία του παγίου κεφαλαίου τόσο των κτηνοτροφικών µονάδων
όσο και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων, όπως ισχύει και για τις
δενδροκαλλιέργειες που καταστράφηκαν. Όλα αυτά δεν ίσχυαν
στο παρελθόν και ισχύουν τώρα. 

Καλύπτονται, λοιπόν, ζηµιές που δεν καλύπτονταν µέχρι τώρα.
Χορηγούνται ποσά και ενισχύσεις που δεν έχουν καµµία σχέση
µε το παρελθόν και σε χρόνους που επίσης δεν έχουν καµµία
σχέση µε το παρελθόν, ενώ βέβαια και η φυσική καταστροφή ή-
ταν πρωτοφανής. Γι’ αυτό και τρέχουµε όλοι, για να καταφέρου-
µε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα στους καλύτερους χρόνους
και προς αυτούς που το έχουν ανάγκη και το δικαιούνται πρα-
γµατικά. Και θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε µε αυτούς τους
εντατικούς ρυθµούς σε συνεργασία µε όλους. Θα συνεχίσουµε
για τη στήριξη και την αποκατάσταση της Θεσσαλίας, για να ορ-
θοποδήσει η Θεσσαλία και οι Θεσσαλοί και θα το πετύχουµε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βιλιάρδο, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, προφανώς δεν απαντήσατε σε καµµία σχεδόν

ερώτηση από αυτές που έθεσα. Επαναλάβατε πολλά από αυτά
που σας είπα. Επιπλέον, αυτών που έχουµε διαβάσει στον Τύπο.
Δεν ήταν αυτό το νόηµα της ερώτησης. Όπως καταλαβαίνετε, θα
πρέπει να απαντήσετε. Φυσικά, δεν θα σας κρίνω εγώ, αλλά οι
πολίτες της Θεσσαλίας που θα δουν αυτά που είπατε. 

Και έρχοµαι τώρα στη δευτερολογία µου. Στην ίδια κακοκαιρία,
στον «Ντάνιελ», ο κρατικός µηχανισµός έδωσε την εικόνα έλλει-
ψης προετοιµασίας και οργάνωσης, παρά τις προβλέψεις της µε-
τεωρολογικής υπηρεσίας και τις εξαγγελίες περί σχεδιασµού.
Μεταξύ άλλων, άνοιξαν φράγµατα κάτω από αδιευκρίνιστες συν-
θήκες, µε τις ευθύνες να µεταφέρονται από τη µία αρχή στην
άλλη µεταξύ των δήµων και της περιφέρειας. Το αποτέλεσµα
ήταν πολλοί συµπολίτες µας να εγκλωβιστούν σε πληµµυρισµέ-
νες περιοχές µέσα στη νύχτα αβοήθητοι και χωρίς καν ειδοποί-
ηση από το «112», όπως και να καταστραφούν τεράστιες παρα-
γωγικές εκτάσεις και εγκαταστάσεις στον Θεσσαλικό Κάµπο, ενώ
δεν υπάρχει καµµία βεβαιότητα ότι η καταιγίδα δεν θα επαναλη-
φθεί. Υπάρχει, βέβαια, εισαγγελική έρευνα που ελπίζουµε να οδη-
γήσει σε καταµερισµό ευθυνών. Όµως, παρά τη µεταφορά
ευθυνών περί του ποιος αποφασίζει για το άνοιγµα φραγµάτων,
για τα αντιπληµµυρικά σχέδια ή για τις ακραίες συνθήκες που
απέτρεπαν την αντίδραση και τη βοήθεια στους πληµµυροπαθείς,
καθώς επίσης και για τις εξαγγελίες για νέο σχεδιασµό, φαίνεται

ότι υπάρχει ήδη σχέδιο. Αυτό είναι το σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ» για
την αντιµετώπιση πληµµυρών στη Θεσσαλία από την κεντρική και
περιφερειακή διοίκηση, το οποίο είχε παρουσιαστεί το 2019.

Κατά την παρουσίαση του σχεδίου «ΔΑΡΔΑΝΟΣ», το οποίο και
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, αναφέρθηκε ότι στο σχέδιο,
όπως και στο «ΙΟΛΑΟΣ» που υπάρχει για τις πυρκαγιές, καταγρά-
φονται λεπτοµερώς οι ενέργειες των εµπλεκοµένων φορέων µε
την κωδικοποίηση όλων όσων περιλαµβάνονται στο υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο, έτσι ώστε να µην υπάρχει δικαιολογία για κανέναν
φορέα σε περίπτωση εκδήλωσης φυσικών φαινοµένων. Συµπερι-
λαµβάνει δε οδηγίες, δράσεις και χάρτες, έτσι ώστε να µην υπάρ-
χουν δικαιολογίες από τους φορείς, τους ΟΤΑ κ.λπ., για το τι
πρέπει να κάνουν. Στη θεωρία, δηλαδή, τα έχουµε όλα, το θέµα
είναι τι γίνεται στην πράξη.

Σύµφωνα µε άρθρο, το σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ» είχε έναρξη ισ-
χύος στις 18 Σεπτεµβρίου 2019, ενώ κατά πληροφορίες είχε επι-
καιροποιηθεί ως «ΔΑΡΔΑΝΟΣ 2» τον Οκτώβριο του 2022 µετά
από τον «Ιανό». Πάντως, η χώρα µας έχει καθυστερήσει γενικά
στον αντιπληµµυρικό σχεδιασµό, ενώ εγκαλείται και από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Οι δράσεις τώρα του σχεδίου «ΔΑΡΔΑΝΟΣ» χωρίζονται σε τέσ-
σερις φάσεις: στην προετοιµασία, στην επιφυλακή, στην άµεση
κινητοποίηση-επέµβαση και στην αποκατάσταση-αρωγή µετά
από την κακοκαιρία. Θα τις καταθέσουµε αναλυτικά στα Πρακτι-
κά µε βάση άρθρο από την παρουσίαση -για να µην τις λέµε εδώ,
αφού δεν υπάρχει χρόνος-, ενώ έχουµε ζητήσει και τα επίσηµα
έγγραφα.

Στο σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ» δε, όπως αναφέρεται, γίνεται µια
χαρτογραφική αποτύπωση των περιοχών που έχουν κηρυχθεί σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης - πολιτικής προστασίας σε παρά-
θεση µε τις ζώνες δυνητικού υψηλού κινδύνου πληµµύρας, ενώ
αναφέρεται πως υπάρχουν δεκαπέντε χάρτες κινδύνων πληµµύ-
ρας. Εµείς, πάντως, έχουµε καταθέσει αίτηµα προσκόµισης των
σχεδίων πολιτικής προστασίας «ΔΑΡΔΑΝΟΣ 1» και «ΔΑΡΔΑΝΟΣ
2», εάν υπάρχει, για τη Θεσσαλία µε τον σχετικό χάρτη υψηλού
κινδύνου πληµµύρας.

Οι ερωτήσεις µας είναι οι εξής: Πρώτον, ακολουθήθηκε το σχέ-
διο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ» για την αντιµετώπιση της πληµµύρας στη Θεσ-
σαλία από την κεντρική και περιφερειακή διοίκηση; Τι προέβλεπε
επακριβώς ανά φάση και τι έγινε; Και δεύτερον, θα αποδοθούν
ευθύνες για τυχόν µη τήρηση του σχεδίου ή ανεπάρκειες και πα-
ραβάσεις του, όσον αφορά στο σπάσιµο των φραγµάτων.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βασίλειος

Βιλιάρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Βιλιάρδο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αντιπρόεδρε, κύριε συνάδελφε, ξέρετε πως ό,τι προβλέ-
πεται, ακολουθείται από την Πολιτική Προστασία. Πώς δεν σας
απάντησα πριν; Όλα τα ερωτήµατά σας αφορούσαν στη στήριξη
και πώς έχει φτάσει αυτή και αν έχει φτάσει στους πληγέντες.
Θέσατε, τουλάχιστον, δεκαπέντε ερωτήµατα µε στοιχεία τα οποία
ήταν αρκετά πίσω ως προς την επικαιρότητα. Άρα, ζητήσατε
στοιχεία, ζητήσατε να δούµε µέχρι πού έχει πάει η διαδικασία των
αποζηµιώσεων και µιλήσατε για καθυστερήσεις. Πώς υπάρχουν
καθυστερήσεις; Μακάρι να υπήρχε ένας µαγικός τρόπος να µπο-
ρούσε το κράτος µέσα σε µία ηµέρα να δώσει άµεσα ενίσχυση
σε αυτούς που το δικαιούνται. Στον πραγµατικό κόσµο δεν υπάρ-
χει, δυστυχώς, τέτοιος µαγικός τρόπος. Αυτό που υπάρχει είναι
ο τρόπος της εντατικής και επίµονης δουλειάς από όλους για να
φτάσουµε στον στόχο και να λάβουν το συντοµότερο δυνατόν
την αρωγή, τη στήριξη του κράτους όσοι τη δικαιούνται και να
αφήσουµε πίσω τις καταστάσεις του παρελθόντος που ήθελαν
την ενίσχυση του κράτους να φτάνει στους δικαιούχους µετά από
κάποια χρόνια.
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Τώρα πετύχαµε µέσα σε λίγες ηµέρες µετά από την εκδήλωση
του ακραίου φαινοµένου να ξεκινήσει η χορήγηση της πρώτης
αρωγής του κράτους και µέχρι τώρα, ενάµιση µήνα µετά, να
έχουν λάβει την πρώτη αρωγή -76 εκατοµµύρια ευρώ- και να έχει
φτάσει σε δεκαοκτώ χιλιάδες διακόσιους είκοσι εννέα συµπολί-
τες µας και νοικοκυριά. 

Παράλληλα, την ίδια περίοδο έχουν πραγµατοποιηθεί περισ-
σότερες από τριάντα µία χιλιάδες αυτοψίες, αυτοψίες απογρα-
φικές, αλλά και επανέλεγχοι σε περισσότερες από διακόσιες
εβδοµήντα κοινότητες στη Θεσσαλία. Αν συνυπολογίσουµε και
τις άλλες περιοχές που επλήγησαν από τις πληµµύρες, οι κοινό-
τητες ξεπερνούν τις τριακόσιες δέκα. Επίσης, πρόκειται για αυ-
τοψίες που έρχονται και διασταυρώνονται ως προς τη διαδικασία
µε τις αιτήσεις που γίνονται στην πλατφόρµα της πρώτης αρω-
γής arogi.gov.gr. Μέχρι εχθές, οι οριστικοποιηµένες αιτήσεις
στην πλατφόρµα έφτασαν τις πενήντα επτά χιλιάδες επτακόσιες
ογδόντα οκτώ, ενώ άλλες τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα
είναι οι προσωρινές αιτήσεις, προσωρινές κατ’ επιλογήν των αι-
τούντων. Είναι αυτοί που επιλέγουν να είναι προσωρινές ή ορι-
στικοποιηµένες. Όµως, πρόκειται για αιτήσεις που δεν ανταπο-
κρίνονται όλες σε δικαιούχους, κάτι που έχω αναφέρει ξανά. Και
αυτό, διότι υπάρχουν όροι και προϋποθέσεις. Σε αντίθεση µε ό,τι
αναφέρετε στην ερώτησή σας, υπάρχουν όροι και προϋποθέσεις
που έχουν ως αποτέλεσµα οι αιτήσεις στην πλατφόρµα να µην
αντιστοιχούν σε δικαιούχους.

Αντίθετα, αρκετά συχνά οι αιτήσεις υποβάλλονται για περιπτώ-
σεις που δεν καλύπτονται από το προβλεπόµενο πλαίσιο, οι αι-
τήσεις συνοδεύονται από µη σχετικά έγγραφα και οι αιτήσεις
αφορούν άσχετες περιπτώσεις από αυτές που κατεγράφησαν
από τη διαδικασία. 

Οι αιτήσεις αυτές, λοιπόν, µέσα από τη διαδικασία ελέγχων και
διασταυρώσεων δεν προχωρούν, διότι δεν δικαιούνται πρώτης
αρωγής µε βάση τα προβλεπόµενα. Το έχω υπογραµµίσει από
την πρώτη στιγµή και προς όλες τις κατευθύνσεις ότι η πρώτη
αρωγή θα πηγαίνει και θα κατευθύνεται στους πολίτες που το δι-
καιούνται. Αυτός είναι ο στόχος µας και δουλεύουµε εντατικά για
να το πετύχουµε. Θα λάβουν, δηλαδή, όσο πιο γρήγορα γίνεται
την αρωγή του κράτους όσοι το δικαιούνται. Τον στόχο αυτόν θα
τον πετύχουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 32ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όπως σας εξήγησαν οι αρµόδιοι υπάλληλοι της Βουλής, πριν
µπείτε στην Ολοµέλεια, µέχρι αυτή τη στιγµή παρακολουθούσατε
ένα εκ δύο µεγάλων που γίνονται εδώ πέρα, τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο και σε λίγο –αλλά δεν θα είστε εδώ- θα αρχίσει η νοµοθε-
τική εργασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω τώρα κάποιες
ανακοινώσεις στο Σώµα. 

Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, καθώς και η Αναπληρώτρια Υπουργός
Υγείας κατέθεσαν στις 23-10-2023 σχέδιο νόµου: «Εθνικό Δίκτυο
Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας για την αντιµετώπιση ασθενών
µε Αγγειακά Εγκεφαλικά Επεισόδια (ΜΑΦ ΑΕΕ)».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, Υγείας και Επικρατείας κατέθεσαν στις 24-10-2023 σχέδιο
νόµου: «Νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του δηµο-
σίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους και λοιπές
διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυ-
ξης». 

Επίσης, η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέ-
τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
«Κύρωση του Προγράµµατος Πολιτιστικών και Εκπαιδευτικών
Ανταλλαγών µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Ινδίας για τα έτη 2022-
2026». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνουµε µια ολιγόλεπτη δια-
κοπή δύο, τριών λεπτών. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι συνεχίζεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Διατά-
ξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Οκτωβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω, επί της αρχής και επί των άρθρων. Η εγ-
γραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της
οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµ-

µανουήλ Κόνσολας για δεκαπέντε λεπτά. 
Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητοί συνά-

δελφοι, έχω την τιµή σήµερα να είµαι εισηγητής σε ένα πολύ ση-
µαντικό νοµοσχέδιο που το προηγούµενο διάστηµα, την προη-
γούµενη εβδοµάδα αλλά και εχθές συζητήθηκε στη σχετική Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου, όπου εκεί όλες οι πτέρυγες της
Εθνικής Αντιπροσωπείας κατέθεσαν τα σκεπτικά που σχετίζονται
µε τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου. 

Το σκεπτικό, λοιπόν, καθενός από εµάς αποτυπώθηκε στη συ-
ζήτηση αυτή και θέλω εισαγωγικά να τονίσω την ιδιαίτερη χαρά
µου και ικανοποίησή µου που στις περισσότερες από τις προβλέ-
ψεις του νοµοσχεδίου όλες οι πτέρυγες της Βουλής έχουν µε-
γάλη σύγκλιση για τη φιλοσοφία αυτής της πολύ σηµαντικής
µεταρρύθµισης. 

Είναι αξιοσηµείωτο δε ότι και στη σχετική επιτροπή που συµ-
µετείχαν οι φορείς, εκεί πραγµατικά διαπιστώσαµε ότι το νοµο-
σχέδιο βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση που αµβλύνει κάποιες
αβελτηρίες από το παρελθόν και στοχεύει στη βιώσιµη τουρι-
στική ανάπτυξη που είναι και η βασική φιλοσοφία αυτού του νο-
µοσχεδίου. 

Επικεντρώνεται, λοιπόν, σε ζητήµατα που υπηρετούν την έν-
νοια της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και πολύ καλά γνωρί-
ζουµε όλοι εδώ στη Βουλή των Ελλήνων ότι σε ένα µεταβαλλό-
µενο πλαίσιο που αφορά στις διεθνείς τάσεις στον τουρισµό,
αλλά και τις εξελίξεις σε πολλά διαφορετικά επίπεδα που υπάρ-
χουν στην τουριστική πολιτική, αλλά και στα πεδία της τουριστι-
κής πολιτικής επί του πεδίου, επιβάλλεται να υιοθετηθούν
στρατηγικές που οδηγούν σε ένα νέο και βιώσιµο µοντέλο τουρι-
στικής ανάπτυξης. Είναι µια επισήµανση που κατέθεσαν και οι
φορείς αλλά αυτό θέλουν και οι επαγγελµατίες του τουρισµού,
σε όλα τα προϊόντα της τουριστικής πολιτικής.

Είναι, επίσης, δεδοµένο ότι τα επόµενα χρόνια, πέρα από τη
διαφοροποίηση του τουριστικού προϊόντος και τον εµπλουτισµό
του τουριστικού µας προϊόντος, θα απαιτηθεί ένας ευρύτερος
σχεδιασµός από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, από την
Κυβέρνηση -και στην κατεύθυνση αυτή πρέπει να είµαστε σύστοι-
χοι-, σχεδιασµός για να αντιµετωπιστούν οι επιπτώσεις της κλι-
µατικής αλλαγής. Ζήσαµε όλοι το προηγούµενο διάστηµα αυτές
τις επιπτώσεις που διαπιστώνουµε ότι έχουν τροµερή επίπτωση
και στην τουριστική οικονοµία, αλλά και στις τοπικές κοινωνίες
που το µεγαλύτερο µέρος της οικονοµίας τους είναι από τον του-
ρισµό. Χρειάζεται πέραν των άλλων και µια ορθολογική διαχεί-
ριση των φυσικών πόρων οι οποίοι, όπως τόνισα και στις
τοποθετήσεις µου στην επιτροπή, δεν είναι ανεξάντλητοι. Κανείς
από εµάς εδώ στην Αίθουσα δεν µπορεί να µη συµφωνεί ότι πρέ-
πει να δούµε την αλήθεια και να προχωρήσουµε µαζί εδώ, σε
αυτή την Αίθουσα, τώρα που είναι η ευκαιρία. Γιατί οι πόροι δεν
είναι ανεξάντλητοι και δεν πρέπει να υπάρχουν διαφωνίες σκοπι-
µότητας. 

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση στην Ολο-
µέλεια περιέχει θεσµικές παρεµβάσεις, σε ό,τι αφορά στην προ-
ηγούµενη αναφορά µου, αλλά και εκτός από αυτό θα πρέπει να
τονιστεί ότι στο νοµοσχέδιο αυτό υπάρχει βασική στόχευση για
τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη και την αναβάθµιση της ποι-
ότητας των παρεχόµενων τουριστικών υπηρεσιών ως συνέπεια
αυτών των παρεµβάσεων. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η υπεραξία
στον τουρισµό καταγράφεται µε τη στροφή στην ποιότητα, και
αυτό είναι µια παραδοχή παγκόσµια. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Τουρισµού αυτό έχει ως προτεραιότητα, την αποτύπωση σε θε-
τικό πρόσηµο της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών. Και
γι’ αυτό ακριβώς το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα προβλέ-
πει τη θέσπιση του Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού για τη
διαµόρφωση µιας τουριστικής πολιτικής ενιαίας και αδιαίρετης
σε όλη την επικράτεια, ενώνοντας δυνάµεις από όλες τις περιφέ-
ρειες µε την κεντρική εξουσία και αντιστρόφως από την κεντρική
εξουσία προς τις περιφέρειες, για να υπάρχει µια πολυκεντρική
ανάπτυξη στη χώρα που είναι επιβεβληµένη στις µέρες µας.

Γιατί κανείς από εµάς δεν διαφωνεί ότι θα πρέπει να καταθέ-
σουµε επιχειρήµατα σε ό,τι αφορά στο τουριστικό απόθεµα που
έχει η κάθε περιφέρεια και το οποίο δεν αξιοποιείται. Ποιος δια-
φωνεί ότι έχει συγκριτικό πλεονέκτηµα καθεµιά από τις περιφέ-
ρειες που εκπροσωπούµε, σε σχέση µε µια άλλη; Κανείς. Εποµέ-
νως, λοιπόν, αυτά τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα πρέπει να τα
αναδείξουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και νοµίζω ότι εδώ
όλοι κατανοούµε τις περιφερειακές ανισότητες που υπάρχουν
στην επικράτεια. Δεν είναι δυνατόν να υπερσυγκεντρώνονται τα
τουριστικά έσοδα, οι αφίξεις, οι ροές σε πέντε µόνο περιφέρειες
της χώρας σε ποσοστό πάνω από 70%. Πρέπει να δούµε µε άλλη
µατιά την τουριστική ανάπτυξη στην επικράτεια και αυτό το νο-
µοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι δίνει την ευ-
καιρία της γεωγραφικής διασποράς µε ισόρροπη ανάπτυξη, µέσα
από το περιφερειακό συµβούλιο να δηµιουργηθούν τέτοιες πο-
λιτικές που να αµβλυνθούν αυτές οι διαφορές. 

Γιατί, ξέρετε, όσον αφορά στο µοντέλο του µαζικού τουρισµού
που µονοπωλούν πολλές περιφέρειες, δεν θα µπορέσουν άλλες
περιφέρειες να µπουν σε αυτόν τον συγχρονισµό. Γιατί τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες κυριάρχησε αυτό το µοντέλο, που είναι το
βασικό µοντέλο στην τουριστική ανάπτυξη της χώρας. Θέλω,
όµως, να σας θυµίσω και από αυτό το Βήµα ότι την περίοδο της
πανδηµίας η Γαλλία είχε ως µότο «κάθε χωριό και προορισµός».
Τι σηµαίνει αυτό; Ότι κάθε περιφέρεια της χώρας -και εµείς- είναι
ένας προορισµός µεγάλος, παγκόσµιος, ευρωπαϊκός. Και ιδιαί-
τερα εδώ στη Μεσόγειο, που έχουµε και ένα ανταγωνιστικό πλε-
ονέκτηµα σε σχέση µε τη γειτονιά µας, µπορούµε να αναδείξουµε
αυτά τα πλεονεκτήµατα της κάθε περιφέρειας. 

Το περιφερειακό συµβούλιο, λοιπόν, που αποτελείται από τις
δεκατρείς περιφέρειες της χώρας, εκπροσωπώντας τις περιφέ-
ρειες ο κάθε περιφερειάρχης ή αντιπρόσωπός του, είναι ένα κο-
ρυφαίο συµβουλευτικό όργανο προς την πολιτική ηγεσία και
θέλω να εξάρω την πρωτοβουλία της πολιτικής ηγεσίας που υιο-
θέτησε πρόταση των φορέων να συµµετέχουν σε αυτό κατά πε-
ρίπτωση, ανάλογα µε τη θεµατική συζήτηση στο περιφερειακό
συµβούλιο, για τα θέµατα επί του πεδίου της τουριστικής πολιτι-
κής. Άρα οι ιδέες, οι προτάσεις, οι προοπτικές κάθε περιφέρειας
δεν θα είναι αποκοµµένες, αποστεωµένες, αλλά θα έχουν τη δυ-
νατότητα σε αυτό το συµβούλιο να παραχθεί πολιτική, νέα πολι-
τική, και να προχωρήσουµε µαζί στο νέο µοντέλο αυτής της
τουριστικής πολυκεντρικής ανάπτυξης. Γιατί οι στόχοι που θέτει
το νοµοσχέδιο γι’ αυτό το συµβούλιο είναι η ισόρροπη τουριστική
ανάπτυξη µέσα από τη διαµόρφωση στρατηγικών στόχων, όχι
µόνο σε εθνικό αλλά και σε περιφερειακό επίπεδο, όπως επίσης,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ανάπτυξη νέων µορφών τουρι-
σµού προσαρµοσµένων στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά κάθε πε-
ριφέρειας.

Η βιβλιογραφία -το ξέρουν πολλοί συνάδελφοι που από το πα-
ρελθόν έχουµε συνεργαστεί και στο Υπουργείο αλλά και εδώ,
είναι γνώστες της τουριστικής πολιτικής- έχει πάνω από ογδόντα
προϊόντα της τουριστικής πολιτικής επί του πεδίου. Άρα αυτές
τις µορφές, τα προϊόντα, πρέπει να τα αναπτύξουµε σε όλη την
επικράτεια και νοµίζω ότι το περιφερειακό συµβούλιο δίνει την
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ευκαιρία να ταξινοµήσουµε, να ιεραρχήσουµε τις προτεραι-
ότητες κάθε περιφέρειας και να ασκηθεί πολιτική από το Υπουρ-
γείο, σε συνεργασία µε την περιφέρεια, να µπορεί κάθε περιφέ-
ρεια να έχει το δικό της συγκριτικό πλεονέκτηµα. 

Επίσης, η συνεργασία και η άρση εµποδίων που υπάρχουν στις
σχέσεις περιφερειών και κεντρικής κυβέρνησης σε ό,τι έχει
σχέση µε την προσέλκυση τουριστικών επενδύσεων είναι µια
προτεραιότητα που θα συζητηθεί κατά την συγκρότηση και στη
συζήτηση για τα θέµατα που θα θέσει το περιφερειακό συµβού-
λιο. Καταλαβαίνετε για την πρόκληση της περιόδου 2023 - 2027
πόσο σηµαντικό είναι αυτό το στοιχείο, όπως επίσης και η σύν-
δεση του τουρισµού µε τον πρωτογενή και δευτερογενή τοµέα
σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. Ξέρετε πολύ καλά, σε ό,τι
αφορά στην τελευταία µου αναφορά, ότι υπάρχει πλέον η δυνα-
τότητα της δηµιουργίας αναπτυξιακών clusters, τουριστικών συ-
στάδων δηλαδή, µε τη συµµετοχή δηµοσίου, ιδιωτικού τοµέα και
µη κερδοσκοπικών φορέων και σύνδεση των τουριστικών επιχει-
ρήσεων µε τους τοπικούς παραγωγικούς φορείς κάθε κοινωνίας
και τις τοπικές επιχειρήσεις του πρωτογενούς και δευτερογενούς
τοµέα, µία πολύ σηµαντική πρόβλεψη που είναι απαίτηση της
αγοράς και των ανθρώπων του τουρισµού, εργαζοµένων και επι-
χειρηµατιών. 

Την ιδέα της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης υπηρετεί πρό-
σθετα η δηµιουργία του Εθνικού Συµβουλίου Οινοτουρισµού.
Επειδή µιλάµε για µια ολιστική ανάπτυξη και την εξακτίνωση των
πολιτικών στην επικράτεια, σε σχέση και µε την προηγούµενη
πρόβλεψη για το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού, πρέπει να
τονίσω εδώ την εξαιρετική πρωτοβουλία του Υπουργείου να συ-
σταθεί αυτό το Εθνικό Συµβούλιο Οινοτουρισµού, µια πολύ ση-
µαντική εναλλακτική πρόταση για τον τουρισµό, µε µεγάλες
δυνατότητες εξέλιξης, που προσοµοιάζει µε το νέο µοντέλο του-
ριστικής ανάπτυξης που θέλουµε στα επόµενα χρόνια να έχει η
χώρα µας, ένα συµβούλιο το οποίο θα έχει αρµοδιότητες τόσο
για τη στρατηγική προβολής και προώθησης του τουρισµού µέσα
από τον οινοτουρισµό, όσο και στη συνεργασία της αυτοδιοίκη-
σης για τη δηµιουργία εθνικού δικτύου επισκέψιµων οινοποιείων,
κάτι που τόνισαν οι φορείς στη συζήτηση εδώ στην Εθνική Αντι-
προσωπεία, ως προτεραιότητα για την ανάπτυξη αυτής της µορ-
φής, όταν µάλιστα κάποιος σκεφτεί ότι είµαστε παγκόσµια
δύναµη σε αυτό, αλλά υπολείπονται ακόµα θέσεις για να προχω-
ρήσουµε και να φτάσουµε µπροστά από τις Ηνωµένες Πολιτείες,
τη Γαλλία, την Αυστραλία, τον Καναδά, την Ισπανία. Δεν νοµίζω
ότι στερείται γεωφυσικά αλλά και δυναµικά η χώρα µας προκει-
µένου να ανέβουµε θέση από την ένατη που είµαστε σήµερα στην
παγκόσµια κατάταξη. 

Όσον αφορά, επίσης, στην κατάρτιση, στην εκπαίδευση όσων
δραστηριοποιούνται στον συγκεκριµένο τοµέα υπάρχει σχετική
πρόβλεψη, αφού µιλήσαµε προηγουµένως και για δείκτες ποι-
ότητας. 

Επίσης να τονίσω ότι το νοµοσχέδιο προβλέπει την υλοποίηση
δράσεων προβολής, σε συνεργασία µε τον Ελληνικό Οργανισµό
Τουρισµού, καθώς και τη συλλογή στατιστικών στοιχείων που
είναι χρήσιµα για να δηµιουργηθούν τεκµήρια πολιτικής και να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε µπροστά µε ανταγωνιστικό πλε-
ονέκτηµα. 

Το Συµβούλιο Οινοτουρισµού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα υποβάλλει στο Υπουργείο Τουρισµού και θα δηµοσιοποιεί τις
δράσεις κάθε έτους -που θα επέχει θέση δηµόσιας λογοδοσίας
σε ό,τι αφορά στα πεπραγµένα του- προκειµένου να υπάρχει σχε-
τική αξιολόγηση αλλά και η κεφαλαιοποίηση της εµπειρίας κάθε
χρονιάς στην παραγωγή νέας πολιτικής, αλλά και γνώσεις όχι
µόνο για τους οινοποιούς, αλλά και για την ίδια την πολιτική ηγε-
σία. Είναι µια σηµαντική πρόβλεψη, που νοµίζω ότι αυτό και µόνο
καθιστά πολύ σηµαντική αυτή την προτεραιότητα του νοµοσχε-
δίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Μεσόγειο, εδώ στη γειτονιά
µας, δυστυχώς, αυτή την περίοδο γινόµαστε µάρτυρες εξελίξεων
σε γεωπολιτικό επίπεδο. Δεν πρέπει ωστόσο να προσπερνάµε ότι
η φυσική θέση της χώρας είναι µια θέση που είναι αξιοζήλευτη
στην παγκόσµια αγορά του τουρισµού. Θα πρέπει, όµως, να
δούµε τα πράγµατα στην πραγµατική τους διάσταση, αφού ο

ανταγωνισµός είναι πάρα πολύ µεγάλος, είτε στην Κροατία είτε
στη Μέση Ανατολή είτε στη γείτονά µας Τουρκία είτε στη Δυτική
Μεσόγειο, στην Ιταλία και στην Ισπανία. 

Είναι τεράστιο κεφάλαιο αυτή η συζήτηση που αφορά στην πο-
λιτική για τον τουρισµό για να έχουµε ανταγωνιστικό πλεονέ-
κτηµα. Γιατί από µόνη της η σύσταση του Παρατηρητηρίου για
τον Παράκτιο Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο είναι µια πολύ
σηµαντική καινοτοµία του νοµοσχεδίου, που καθιστά το νοµοσχέ-
διο πάρα πολύ επίκαιρο και σηµαντικό.

Κατανοώ τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Άκουσα και
την εισηγήτρια στις επιτροπές, όπως και τη διαφορετική φωνή
από διάφορους συναδέλφους των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.
Όµως, θέλω να τονίσω ότι οι περισσότερες από τις φωνές που
ακούστηκαν συγκλίνουν στο ότι υπάρχει ένα µεταρρυθµιστικό
πρόσηµο σε αυτή την προσπάθεια. Ελάτε να προχωρήσουµε όλοι
µαζί και να δούµε ως εθνική υπόθεση αυτή την πολύ σηµαντική
µεταρρύθµιση. Ο τουρισµός είναι εθνική υπόθεση. Το έχω ακού-
σει την προηγούµενη περίοδο µε τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
το έχω ακούσει από το ΠΑΣΟΚ, από τον κ. Νικητιάδη, την περίοδο
που ήταν Υπουργός, το ακούµε από συναδέλφους των κοµµάτων
των νέων που εκπροσωπούνται στη Βουλή. Ελάτε να το κάνετε
πράξη. Αφήστε κατά µέρος τη µικροπολιτική και να δούµε αυτή
τη θεσµική οχύρωση που έχει προβλέψει το νοµοσχέδιο αυτό για
το παρατηρητήριο που παράγει πολιτική µέσα από τα τεκµήρια
γιατί το ζητούµενο σήµερα είναι τα στοιχεία. Έχουµε µάθει να
συλλέγουµε στοιχεία από τα αεροδρόµια, τα λιµάνια, από διε-
θνείς οργανισµούς, από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού,
από ενώσεις επιχειρηµατιών στην Ελλάδα. 

Εδώ το παρατηρητήριο τι θα κάνει; Είναι ένα εθνικό παρατη-
ρητήριο που συλλέγει στοιχεία από όλους τους οργανισµούς, τις
επιχειρήσεις, τους εργαζοµένους, καταθέτει τα στοιχεία και πα-
ράγει πολιτική. Μέσα από το παρατηρητήριο θα συγκεντρώνο-
νται τα στοιχεία αυτά και µε την αξιολόγηση των στοιχείων θα
διαµορφώνεται και το µοντέλο της τουριστικής ανάπτυξης τα
επόµενα χρόνια. Κυρίως, όµως, τι προβλέπει; Να κατατεθούν
στοιχεία από τη συλλογή των δεδοµένων και να προχωρήσουµε
µπροστά στην κατάρτιση, στην επανακατάρτιση, στην εκπαί-
δευση και στη διά βίου εκπαίδευση των επαγγελµατιών του του-
ρισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πόσοι επαγγελµατίες
δουλεύουν σε ένα τουριστικό σκάφος, σε ένα γιοτ, σε ένα ξενο-
δοχείο, σε ένα οινοποιείο; Δεκάδες. Αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να
καταρτιστούν, να επανακαταρτιστούν και να δώσουµε την ευκαι-
ρία να εκπαιδευτούν για να υπάρχει η παρεχόµενη υπηρεσία. Γι’
αυτό και υπογραµµίζω την πολύ σηµαντική αυτή προτεραιότητα
σε ό,τι αφορά στις εξειδικευµένες γνώσεις µέσα από την εκπαι-
δευτική διαδικασία που προβλέπει το παρατηρητήριο µετά από
τη συλλογή των δεδοµένων.

Εµείς πρέπει να είµαστε η χώρα που θα παράγουµε τεχνογνω-
σία και πολιτικές για άλλες χώρες στη Μεσόγειο -και χαίροµαι
που είναι και νέα παιδιά εδώ στην Αίθουσα σήµερα, γιατί αυτοί
αύριο θα είναι εδώ και θα πρέπει να παραλάβουν βιώσιµο µο-
ντέλο και όχι αποστεωµένες και αποκοµµένες πολιτικές- και θα
έχουµε την ευκαιρία και τη δυνατότητα να µελετήσουµε, να αξιο-
λογήσουµε τους τουριστικούς πόρους της Μεσογείου µέσα από
το παρατηρητήριο αυτό, αλλά και τις υποδοµές, το ανθρώπινο
δυναµικό και να εκτιµήσουµε τις δυνατότητες κάθε περιοχής ξε-
χωριστά όπως επίσης και τα προβλήµατα που δηµιουργούνται
εξαιτίας της κλιµατικής αλλαγής, όπως είναι, για παράδειγµα, η
διάβρωση των ακτών.

Πολλοί από εσάς, επιστήµονες του είδους, ξέρετε και καλύ-
τερα από εµένα ότι στα επόµενα πενήντα χρόνια το 30% των πα-
ράκτιων τουριστικών περιοχών της χώρας δεν θα υπάρχουν λόγω
της διάβρωσης των ακτών. Δεν πρέπει να υπάρχει το παρατηρη-
τήριο αυτό και να προχωρήσουµε συνολικά σε υποδοµές και προ-
βλέψεις για να αναχαιτίσουµε αυτό το φαινόµενο; Εποµένως, ο
στόχος είναι να υπάρχει συντονισµός µε άλλες υπηρεσίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, θα αξιοποιήσω τη δευτερολο-
γία µου για να µπορέσω να ολοκληρώσω σε δύο λεπτά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, µην το κάνετε
αυτό. Θα σας δώσω εγώ την ανοχή. Η δευτερολογία δεν πρέπει
να καταργείται γιατί έχει νόηµα. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά
η δευτερολογία µπαίνει για λόγους ουσιαστικούς και όχι τυπι-
κούς.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δίνετε την ευκαιρία αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πάρετε την ανοχή,
όπως θα την πάρουν και οι επόµενοι οµιλητές.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εξάλλου η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου είναι να συµπυκνωθεί η
συζήτηση σε µία συνεδρίαση. Καθένας από µας έχει την αντί-
ληψή του. Αν για τον τουρισµό, που είναι σηµαντικός τοµέας για
την οικονοµία της χώρας, συµπυκνώνεται η συζήτηση σε µία συ-
νεδρίαση, τη σεβόµαστε. Ας υπάρχει τουλάχιστον η ανοχή αυτή
και θα κλείσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Η Γενική Γραµµατεία Πληροφορικών Συστηµάτων του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης γίνεται πλέον φορέας συνεργα-
σίας µε το Υπουργείο Τουρισµού µέσα από το παρατηρητήριο
για τη συλλογή αυτών των στοιχείων. Είναι πολύ σηµαντικό να
ανταλλάσσουν πληροφορίες οι κυβερνητικές δοµές και οι οργα-
νισµοί της κοινωνίας µας και να µην προχωρά καθένας το δικό
του ταξίδι, που έχει κοινό στόχο την τουριστική βιώσιµη ανά-
πτυξη. Για πρώτη φορά, λοιπόν, αξιοποιούνται τα στοιχεία και
από άλλα Υπουργεία αλλά και από άλλους φορείς µε σκοπό την
παρακολούθηση της πορείας των τουριστικών µεγεθών. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω την οµιλία µου αυτή σηµειώνοντας ότι
υπάρχουν και άλλες προβλέψεις στο νοµοσχέδιο. Θα έχουµε την
ευκαιρία και στη συνέχεια να τις ανακοινώσουµε. Ακόµα και όσον
αφορά το θέµα της κατάταξης των καταλυµάτων, καθώς έληγε η
προθεσµία, που θα δηµιουργούσε τεράστια προβλήµατα στη λει-
τουργία τους, γίνεται ρύθµιση µε το νοµοσχέδιο, όπως επίσης
υπάρχει και µε µια πολύ σηµαντική πρόβλεψη, ο «Τουρισµός για
Όλους» για την περίοδο 2022-2025, τα υπόλοιπα διαθέσιµα ενο-
ποιούνται πλέον και δίνεται η ώθηση για την επόµενη χρονιά σε
περισσότερους συµπολίτες µας που έχουν ανάγκη να πάνε σε
όλες τις περιοχές της χώρας για να κάνουν τον τουρισµό. 

Κύριε Πρόεδρε, αφού σας ευχαριστήσω για την ανοχή σας,
θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή µου, κυρία Υπουργέ, για αυτή
τη νοµοθετική πρωτοβουλία σας -και εσάς και την κ. Κεφαλο-
γιάννη- και για άλλη µια φορά να επαναλάβω ότι δοκιµαζόµαστε
όλοι. Εάν όσον αφορά στον τουρισµό δεν υπάρχουν συγκλίσεις,
σε ποιες πολιτικές θα υπάρχουν; Υπάρχουν ενδεχοµένως άλλες
ιδεολογίες για επιµέρους θέµατα, αλλά επί της αρχής και σε µε-
γάλες προβλέψεις του νοµοσχεδίου θεωρώ ότι πρέπει να το
υπερψηφίσουµε. Αυτό θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Κόνσολα.

Και θα ήθελα να ξαναπώ ότι όσον αφορά τους εισηγητές και
τους ειδικούς αγορητές είναι βασικό το θέµα της δευτερολογίας
και το Προεδρείο, όποιο και αν είναι, στους εισηγητές και ειδι-
κούς αγορητές δείχνει τη δέουσα ανοχή προκειµένου να ολοκλη-
ρώσουν τις θέσεις τους επί των σχεδίων νόµου γιατί ειδικά αυτοί
είναι οι Βουλευτές που κατά κύριο λόγο έχουν µελετήσει περισ-
σότερο από όλους τους άλλους τα σχέδια νόµων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Αιγάλεω.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία η κ. Καλλιόπη Βέττα.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Διατάξεις για την ενίσχυση
της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης» και είναι προφανές ότι δεν

έχουµε να κάνουµε µε κάποιο ολοκληρωµένο νοµοθέτηµα, αλλά
για συρραφή δώδεκα όλων κι όλων επιµέρους διατάξεων µε εντε-
λώς αποσπασµατικό χαρακτήρα, κάτι το οποίο παραδέχτηκε και
η πολιτική ηγεσία, ακόµη και αν προτιµά τον όρο «ερανιστικό»,
που εισήγαγε ο κ. Βορίδης, ακριβώς για να εξωραΐσει τα εµβα-
λωµατικά νοµοσχέδια που φέρνει. Ο δε τίτλος του νοµοσχεδίου
έχει µάλλον επικοινωνιακό χαρακτήρα αφού δεν δικαιολογείται
σε καµµία περίπτωση από το περιεχόµενο των διατάξεων, καθώς
λίγες µόνο από αυτές θα µπορούσαν έµµεσα µόνο και σε πολύ
περιορισµένο βαθµό να συµβάλλουν δυνητικά στην ενίσχυση της
βιώσιµης ανάπτυξης. 

Ωστόσο µας δόθηκε η ευκαιρία να θέσουµε και να συζητή-
σουµε στην επιτροπή και γενικότερα θέµατα που άπτονται του
τουρισµού και το πώς τελικά αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη κατά την πε-
ρίοδο της διακυβέρνησής της. Και εκεί οµολογώ ότι µπερδευτή-
καµε, διότι όλη αυτή η αλλοπρόσαλλη και πρόχειρη νοµοθέτηση
αποκάλυψε τελικά ότι η Κυβέρνηση αδυνατεί εδώ και χρόνια να
εκπονήσει ένα στρατηγικό σχέδιο για τον ελληνικό τουρισµό
παρά την τεράστια συνεισφορά του τοµέα στο ΑΕΠ της χώρας.

Βρισκόµαστε ήδη στον πέµπτο χρόνο διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και ο κάθε Υπουργός που διαδέχεται τον άλλον σε
αυτό το χαρτοφυλάκιο, είτε αποστασιοποιείται από τον προηγού-
µενο είτε αντιπολιτεύεται ξηλώνοντας ή τροποποιώντας προ-
ηγούµενες ρυθµίσεις της ίδιας Κυβέρνησης, ένα διαρκές, δηλα-
δή, «ράβε-ξήλωνε», χωρίς ίχνος αυτοκριτικής. 

Μεταξύ άλλων, µε το παρόν νοµοσχέδιο καταργείτε σήµερα
δύο σκανδαλώδεις διατάξεις, που εισήχθησαν το 2021. Πρόκειται
για την Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και Προ-
στασίας του Ναυαγίου Ζακύνθου, την οποία καταργείτε, και την
ανώνυµη εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας», την οποία οδη-
γείτε σε λύση  και εκκαθάριση. 

Και στις δύο αυτές περιπτώσεις δικαιώθηκε η θέση του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, των φορέων και των απλών πολιτών,
που εναντιώθηκαν στη νοµοθέτησή τους και υπερασπίστηκαν το
δηµόσιο συµφέρον ενάντια στην προσπάθεια υφαρπαγής και εκ-
ποίησης της δηµόσιας περιουσίας. Ποιος όµως πληρώνει τα σπα-
σµένα από τις ζηµιές και τα προβλήµατα που εσείς οι ίδιοι δη-
µιουργήσατε σε βάρος των τοπικών κοινωνιών και της ίδιας της
χώρας; 

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή είπατε ότι η σύσταση της επι-
τροπής για το ναυάγιο αποδείχτηκε ατελέσφορη και ότι η σύ-
σταση της ανώνυµης εταιρείας για τις ιαµατικές πηγές ήταν
αναποτελεσµατική και προκάλεσε δηµοσιονοµική αιµορραγία.
Αυτό που δεν απαντήσατε όµως είναι το πόσο µας κόστισε µέχρι
σήµερα και αυτή η δηµοσιονοµική αιµορραγία, που η δική σας
Κυβέρνηση προκάλεσε, και πόσο θα συνεχίζουν να µας κοστίζουν
τα απόνερα αυτών των επικίνδυνων ρυθµίσεων για το µέλλον. 

Εδώ θα ήθελα να καταθέσω, ενδεικτικά, την απόφαση για τον
καθορισµό αµοιβών του προέδρου, του διευθύνοντος συµβούλου
και των µελών του διοικητικού συµβουλίου της εταιρείας µε την
επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Ανώνυµη Εταιρεία». Δια-
βάζω, ενδεικτικά µόνο, ότι για τον πρόεδρο της εταιρείας η συ-
νολική µηνιαία µεικτή αποζηµίωση είναι στα 2.500 ευρώ και για
τον διευθύνοντα σύµβουλο της εταιρείας είναι 3.585 ευρώ συνο-
λική µηνιαία µικτή αποζηµίωση. Άρα µπορείτε να αντιληφθείτε το
αποτέλεσµα αυτής της ενέργειας. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το νοµοσχέδιο ωστόσο αποτελεί κραυγαλέα παραδοχή απο-
τυχίας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, της ηγεσίας του
Υπουργείου Τουρισµού και του επιτελικού κράτους και για άλ-
λους λόγους: Διότι συνεχώς αποτυγχάνει να τηρήσει τους στό-
χους, τους όρους και τα ορόσηµα που το ίδιο θέτει. Αυτό φαί-
νεται τόσο από τη διάταξη και την κατάταξη των κύριων ξενοδο-
χειακών καταλυµάτων σε κατηγορίες αστεριών, µε τις συνεχείς
παρατάσεις, όσο και από τη διάταξη για το πρόγραµµα «Τουρι-
σµός για όλους», που συνιστά οµολογία της αποτυχίας υλοποί-
ησής του. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4301



Το πρόγραµµα βγήκε µε µεγάλη καθυστέρηση, µε αποτέλεσµα
να χαθεί η καλοκαιρινή περίοδος, ενώ σε ορισµένους από τους
πιο δηµοφιλείς χειµερινούς προορισµούς, όπου θα µπορούσε να
αξιοποιηθεί, όπως ο Βόλος, το Πήλιο, η Λάρισα, τα Τρίκαλα κ.λπ.,
η κατάσταση είναι δραµατική µετά τις πληµµύρες και υπάρχει
ορατός κίνδυνος να χαθούν και τα Χριστούγεννα. 

Όµως, µε αιµορραγούσες ακόµη τις πληγείσες περιοχές της
πατρίδας µας από τις πρόσφατες καταστροφές του Αυγούστου
και του Σεπτεµβρίου, το πρώτο που θα περιµέναµε να δούµε σε
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού, που θεωρη-
τικά πραγµατεύεται την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανά-
πτυξης, θα ήταν έστω κάποιες πρωτοβουλίες που να αφορούν
τους επαγγελµατίες του τουρισµού, οι οποίοι έχουν υποστεί ο-
λική καταστροφή και ανυπολόγιστες ζηµιές στις περιουσίες τους,
στις επιχειρήσεις και εν γένει στην επαγγελµατική τους δραστη-
ριότητα. 

Οι αποζηµιώσεις που υπόσχεται η Κυβέρνηση δεν επαρκούν
για να καλύψουν τις ζηµιές και τις µακροχρόνιες συνέπειες στον
κλάδο από τις τεράστιες πυρκαγιές ή τις πληµµύρες σε Ρόδο,
Βόλο, Πήλιο, Θεσσαλία, Αλεξανδρούπολη και αλλού και αυτό άλ-
λωστε δήλωσαν και οι φορείς προχθές µόλις, στην επιτροπή.
Είπαν χαρακτηριστικά ότι ουσιαστική βοήθεια δεν έχει υπάρξει
στην περιοχή. Αυτό είπε αυτολεξεί ο εκπρόσωπος από τη Θεσ-
σαλία. 

Παρά τις διάφορες υποσχέσεις που ακούστηκαν, οφείλω να
επισηµάνω ότι ούτε στο προσχέδιο του προϋπολογισµού του
2024 προβλέπονται στοχευµένες ενισχύσεις για την αποκατά-
σταση των ξενοδοχειακών και λοιπών τουριστικών επιχειρήσεων
που έχουν πληγεί, κάτι φυσικά που επηρεάζει άµεσα και τις σχε-
τιζόµενες µε αυτές θέσεις εργασίας. 

Δεν είδαµε καµµία νύξη για όλα αυτά στο νοµοσχέδιο. Αλλά θα
µου πείτε, πώς να περιµένουµε έναν σχεδιασµό στα επιµέρους,
όταν δεν υπάρχει στη χώρα µας κανένας σχεδιασµός ούτε καν
στα βασικά για την τουριστική ανάπτυξη της χώρας. Διότι σε έναν
εθνικό σχεδιασµό, αν αυτός βέβαια υπήρχε, θα έπρεπε να προ-
ηγηθούν πολύ πιο σηµαντικά θέµατα, όπως οι επιπτώσεις των µε-
γάλων επενδύσεων και το ανεξέλεγκτου τουριστικού real estate
στις εκτός σχεδίου και στις προστατευόµενες περιοχές, το ειδικό
χωροταξικό πλαίσιο τουρισµού, τα ειδικά χωροταξικά σχέδια για
τις ΑΠΕ ή για τις περιοχές NATURA κ.λπ., ώστε να µπορούµε
όντως να συζητήσουµε για τη βιώσιµη ανάπτυξη και το πώς την
αντιλαµβάνεται ο καθένας από εµάς. 

Αλλά προφανώς όταν κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί
να ρυθµίσει τίποτα σχετικό µε βιωσιµότητα και αειφορία όπως
αποδείχθηκε και στο παρελθόν. Άλλωστε και τα δύο προηγού-
µενα ειδικά χωροταξικά για τον τουρισµό, που εκπονήθηκαν επί
δικών σας κυβερνήσεων, δηλαδή το 2009 και το 2014, επιτρέπο-
ντας να χτίζονται τα πάντα και παντού, ακυρώθηκαν από το Σ.τ.Ε.
µε δύο αποφάσεις το 2015 και το 2017, ενώ και το ειδικό χωρο-
ταξικό που ξεκίνησε να εκπονείται το 2018 µας είπατε ότι θα
έρθει το 2024. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και ανησυχούµε πολύ
για το τι θα περιλαµβάνει τελικά. 

Στο µεταξύ το µόνο που ακούµε το τελευταίο διάστηµα από
την κυρία Υπουργό είναι εξαγγελίες επικοινωνιακού τύπου, όπως
ότι προωθείται αλλαγή στρατηγικής, ότι το Υπουργείο Τουρισµού
χαράσσει νέα στρατηγική, ότι η νέα στρατηγική θα παρουσιαστεί
τον Νοέµβριο κ.λπ.. 

Αναρωτιόµαστε, υπήρχε τελικά µέχρι σήµερα κάποιος σχεδια-
σµός, ναι ή όχι; Ποια ήταν η παλιά και ποια η νέα στρατηγική της
Νέας Δηµοκρατίας που τώρα ξανασχεδιάζετε; Πού απέτυχε η
παλιά και γιατί απαιτείται νέα; Είναι αυτονόητο ότι οφείλετε κά-
ποιες απαντήσεις ως Κυβέρνηση, όχι µόνο σε µας αλλά κυρίως
στον τουριστικό κλάδο και στους πολίτες για όλη αυτή την προ-
χειρότητα και το «πάµε κι όπου βγει» και στον τουρισµό. 

Μιλάτε για βιωσιµότητα, αλλά τα έργα της Κυβέρνησής σας
απέχουν πολύ από τη βιώσιµη πολιτική για τον τουρισµό. Θέλετε
να δούµε πώς αποδεικνύεται αυτό; Κατ’ αρχάς, επειδή εσείς οι
ίδιοι λέτε ότι τώρα θα αλλάξετε στρατηγική, ενώ ήδη και κυβερ-
νούσατε τέσσερα χρόνια, και το λέτε για ένα πεδίο που αν µη τι
άλλο απαιτεί µακρόπνοο σχεδιασµό, τι κάνατε, δηλαδή, µέχρι σή-
µερα; 

Δεύτερον, επειδή βάζετε το κάρο µπροστά από το άλογο, σας
επισηµάναµε ότι πριν φέρετε σκόρπιες διατάξεις, που δήθεν αφο-
ρούν τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, θα έπρεπε να προηγηθούν
πολύ πιο σηµαντικά θέµατα, όπως σας είπα προηγουµένως, για
το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο, που πλέον µετατίθεται για το 2024. 

Τρίτον, παίζετε το κρυφτούλι µε τη µηδενική απορροφητικό-
τητα και τα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας, τη στιγµή που δεν έχει ακόµα ξεκινήσει κανένα έργο ούτε
υποδοµών ούτε κατάρτισης. Η Υπουργός µάς είπε χθες ότι στο
τέλος του µήνα αναµένονται οι προκηρύξεις των έργων, ενώ το
πρόγραµµα κατάρτισης του Υπουργείου θα ξεκινήσει στο τέλος
του 2023. Δηλαδή ένα εργαλείο εκατοντάδων εκατοµµυρίων
ευρώ, που υφίσταται εδώ και δύο χρόνια, δεν έχει αρχίσει να
αξιοποιείται καν. Ευχόµαστε, πραγµατικά, να αξιοποιηθούν όντως
και µε διαφάνεια τα χρήµατα αυτά και να µην παρουσιαστούν
φαινόµενα τύπου «σκόιλ ελικίκου» για να µπαλωθεί η αβελτηρία
ετών. 

Συνοψίζοντας και µε τα δικά λόγια, λοιπόν, πρώτα από όλα θα
φτιάξετε στρατηγική –λέτε- για τον τουρισµό τον Νοέµβρη του
2023, ενώ είστε Κυβέρνηση από τον Ιούλιο του 2019, δεύτερον
θα αρχίσετε να αξιοποιείτε το Ταµείο Ανάκαµψης τον Δεκέµβρη
του 2023 για έργα ενταγµένα ήδη από το 2021 και το 2022, και
τρίτον θα καταθέσετε ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό κάπου
στο 2024, µετά, δηλαδή, από πέντε χρόνια ανύπαρκτης, όπως
αποδεικνύεται, τουριστικής διακυβέρνησης. Κι όλα αυτά εσείς τα
λέτε «στρατηγική». Εµείς, από την άλλη, τα λέµε «ευκαιριακό σχε-
διασµό».

Εδώ επανακαταθέτουµε την πρότασή µας να ανακατευθύνετε
κάποιους από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης για τη στή-
ριξη και την ενίσχυση υποδοµών των τουριστικών και συναφών
επιχειρήσεων που έχουν πληγεί στη Θεσσαλία, Έβρο, Ρόδο και
αλλού από τις πρόσφατες καταστροφές, αντί να διαθέτετε σκαν-
δαλωδώς εκατοµµύρια ευρώ για συµβουλευτικές υπηρεσίες. 

Για το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού εκφράσαµε την
επιφύλαξή µας καθώς δεν δόθηκαν επαρκείς απαντήσεις στο
γιατί δεν προκρίθηκε η αναµόρφωση και αναδιοργάνωση του υφι-
στάµενου οργάνου εθνικής εµβέλειας, το οποίο καταργείται, ενώ
θα µπορούσε να τροποποιηθεί αναπτύσσοντας παράλληλα περι-
φερειακή διάσταση και δικτύωση µε τη συµµετοχή της τοπικής
αυτοδιοίκησης και τοπικών φορέων ανά περίπτωση.

Επιλέγετε έναν συγκεντρωτικό µηχανισµό ελέγχου και επιβο-
λής των κυβερνητικών επιδιώξεων, παρά έναν αποκεντρωµένο
και συµµετοχικό µηχανισµό χάραξης πολιτικής. Και αυτό µας
προβληµατίζει πραγµατικά. 

Ως προς το Παρατηρητήριο για τη Μεσόγειο, που µάλλον θε-
σπίζετε για να δικαιολογηθεί κάπως και ο τίτλος του νοµοσχε-
δίου, δεν έχετε ακόµη απαντήσει πώς και µε ποιον τρόπο, µε ποιο
προσωπικό, µε ποιους πόρους θα λειτουργήσει, τη στιγµή που
ακόµη δεν έχει καταφέρει να λειτουργήσει ως δοµή του Υπουρ-
γείου Τουρισµού ούτε το Εθνικό Παρατηρητήριο. 

Τέλος, το Συµβούλιο Οινοτουρισµού είναι ένα όργανο που
όντως προσδοκούν οι φορείς στις συγκεκριµένες κατηγορίες
τουρισµού και ελπίζουν να φέρει αποτέλεσµα. Ωστόσο, χωρίς φο-
ρείς υλοποίησης και λειτουργικές δοµές δεν είναι ορατό πώς
ακριβώς θα επιτευχθεί αυτό. Περαιτέρω, δηµιούργησε κάποιο
προβληµατισµό και το γεγονός ότι στο συµβούλιο δεν εκπροσω-
πείται ο γαστρονοµικός τουρισµός, που είναι άµεσα συνδεδεµέ-
νος µε τον οινοτουρισµό, ενώ οι επικαλούµενοι λόγοι σύστασής
του ισχύουν για όλες τις µορφές τουρισµού, µε τις οποίες, βέ-
βαια, δεν έχει ασχοληθεί καθόλου µα καθόλου το νοµοσχέδιο. 

Σε κάθε περίπτωση πάντως, για την ανάπτυξη του συγκεκριµέ-
νου κλάδου, προέχει η Κυβέρνησή σας να µεριµνήσει άµεσα για
τις αγροτικές αποζηµιώσεις ή για την ακρίβεια που πλήττει την
πρωτογενή παραγωγή και τα αγροτικά εφόδια από το να συστή-
νει επιτροπές, που ελπίζουµε να λειτουργήσουν κι αυτές αλλά σί-
γουρα δεν θα λύσουν τα άµεσα και µεγάλα προβλήµατα των πα-
ραγωγών. 

Η επιφύλαξη που εκφράζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εδράζεται, κυρίως, στη µέχρι σήµερα πολιτική της Κυβέρνησης
που δεν µας κάνει καθόλου αισιόδοξους για το µέλλον. Κανέναν
άλλωστε δεν µπορεί να πείσει µια Κυβέρνηση που τώρα δήθεν
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κόπτεται για τη βιωσιµότητα και την περιφερειακή τουριστική
ανάπτυξη, ενώ µόλις πριν λίγο καιρό νοµοθετούσε επιτροπές και
ίδρυε ανώνυµες εταιρείες για να υφαρπάξει τον πλούτο των το-
πικών κοινωνιών και κατ’ επέκταση της ίδιας της χώρας. 

Η προχειρότητα και η ευκαιριακή νοµοθέτηση που κατά κόρον
έχει επιδείξει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στον τοµέα
του τουρισµού καταδεικνύει εκτός από αδυναµία στρατηγικού
σχεδιασµού και έλλειψη οράµατος για µια πραγµατικά βιώσιµη
τουριστική ανάπτυξη, που θα λειτουργεί προς όφελος της κοινω-
νίας και θα εντάσσεται µε όρους σεβασµού στο πολιτιστικό, φυ-
σικό και κοινωνικό περιβάλλον κάθε προορισµού. 

Αυτό είναι που πιστεύει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και
σε αυτό βασίζουµε το δικό µας όραµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ

και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Παρακαλώ να κλείσει ο κατάλογος εγγραφής οµιλητών Βου-

λευτών.
Παρακαλώ την κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, ειδική αγορήτρια του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής να πάρει τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έρχεται

στην Ολοµέλεια της Βουλής προς συζήτηση το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Τουρισµού µε τίτλο: «Διατάξεις της ενίσχυσης βιώ-
σιµης τουριστικής ανάπτυξης». Και αναρωτιέµαι, είναι λάθος ο
τίτλος και το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου ελλιπές;

Συνήθως ρωτάω τι κοινωνικό αποτύπωµα αφήνει το προς συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο. Σήµερα όµως θα κινηθώ αντίθετα λέγοντας
τι κοινωνικό αποτύπωµα αφήνει ο αειφόρος τουρισµός. Κι αυτό
γιατί φοβάµαι πως µιλάµε συχνά για την αειφορία του τουρισµού
χωρίς να κατανοούµε τι εννοούµε, τι επιδιώκουµε, πώς θα το κά-
νουµε πράξη και πότε ξέρουµε ότι το έχουµε πετύχει. 

Περιβάλλον του αειφόρου τουρισµού είναι η οικονοµική ευη-
µερία του ίδιου του τουρισµού, η κοινωνική συνοχή, η προστασία
του περιβάλλοντος, η προώθηση του πολιτισµού των τουριστικών
προορισµών. Όταν ο τουρισµός είναι βιώσιµος, έχουµε βέλτιστη
χρήση των περιβαλλοντικών πόρων, σεβασµό στην κοινωνική και
πολιτιστική αυθεντικότητα των τοπικών κοινοτήτων και διασφά-
λιση της οικονοµικής δραστηριότητας των επιχειρήσεων, παρέ-
χοντας κοινωνικοοικονοµικά οφέλη σε όλους τους ενδιαφερόµε-
νους, που είναι δίκαια κατανεµηµένα, συµπεριλαµβανοµένης της
σταθερής απασχόλησης, των ευκαιριών εισοδήµατος, των κοινω-
νικών υπηρεσιών στις κοινότητες υποδοχής, συµβάλλοντας στην
καταπολέµηση της φτώχειας. 

Συµβάλλει προς αυτή την κατεύθυνση το παρόν νοµοσχέδιο; Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκαετίες τώρα ο ελληνικός τουρισµός
αιµοδοτεί την εθνική οικονοµία και αυτό έχει βαρύνουσα οικονο-
µική σηµασία για τη χώρα µας. Ήταν και παραµένει µια σχεδόν
αµιγώς εξαγωγική δραστηριότητα, που τα έσοδά της καλύπτουν
το µεγαλύτερο µέρος των κατά καιρούς ελλειµµάτων του ισοζυ-
γίου των αγαθών. Αν µάλιστα στα ταξιδιωτικά έσοδα διαµονής και
διαβίωσης προστεθούν και οι εισπράξεις από τις αεροµεταφορές
και τις θαλάσσιες µεταφορές του εισερχόµενου τουρισµού, το συ-
νολικό ποσό εσόδων προσεγγίζει ένα πολύ µεγάλο ποσοστό του
συνόλου των εσόδων από τις εξαγωγές της χώρας µας. 

Ο τουρισµός διαχρονικά διατηρεί σηµαντική συνεισφορά στη
µείωση των οικονοµικών και κοινωνικών ανισοτήτων, καθώς και
στη δηµιουργία ίσων ευκαιριών για όλους ιδιαίτερα στις νησιωτι-
κές αλλά και τις ορεινές περιοχές της πατρίδας µας. Κι ας µην
ξεχνάµε ότι ο χώρος του τουρισµού ήταν από τους πρώτους ερ-
γασιακούς χώρους όπου οι γυναίκες έδωσαν δυναµικά το παρόν.
Όµως σήµερα διατρέχει αρκετούς κινδύνους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τουρισµός µας µετά το πλή-
γµα της πανδηµίας ανέκαµψε το 2021 και το 2022 και φέτος κα-
ταγράφει µια ακόµα µεγαλύτερη ανοδική πορεία ποσοστά, όπως
σωστά η κυρία Υπουργός επισήµανε. Βέβαια το φετινό αποτέλε-
σµα δεν µπορούµε να πούµε ότι οφείλεται σε πολιτικές, δράσεις,
πρακτικές και κάποια στρατηγική της Κυβέρνησης. Οφείλεται

στον κόπο, τη σκληρή δουλειά και τις πρωτοβουλίες των ανθρώ-
πων του ξενοδοχειακού κλάδου και όλων των κλάδων των συν-
δεόµενων µε αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άνοδος είναι σίγουρα ένα
στοιχείο. Ένα άλλο πιο σηµαντικό και καθοριστικό στοιχείο για
το µέλλον είναι η διαµόρφωση των αναγκαίων προϋποθέσεων,
ώστε να διατηρηθούµε σε υψηλό επίπεδο. Όσο είναι κρίσιµο κρι-
τήριο αξιολόγησης ο τουρισµός να είναι οικονοµικά βιώσιµος για
όλους τους συµµετέχοντες στην τουριστική δραστηριότητα,
άλλο τόσο κρίσιµο είναι να διαµορφώσουµε έναν τουρισµό ποι-
οτικό, αειφόρο, κοινωνικά επωφελή που δεν θα επιβαρύνει το πε-
ριβάλλον, δεν θα πλήττει την κοινωνική και πολιτιστική αυθεντικό-
τητα των τοπικών κοινωνιών και θα διασφαλίζει σταθερή απασχό-
ληση και ανθρώπινες συνθήκες εργασίας. Τα δύο αυτά κριτήρια
πρέπει να καλύπτονται επαρκώς, γιατί αλληλοσυµπληρώνονται
και αλληλεπιδρούν µεταξύ τους. 

Τα λέω αυτά διότι η ανάπτυξη του τουρισµού συχνά στο πα-
ρελθόν ήταν αυθόρµητη και πρόχειρη χωρίς στρατηγική και προ-
σανατολισµό. Σήµερα, παρά τις οικονοµικές επιδόσεις του ελλη-
νικού τουρισµού, αυτός συνεχίζει να χαρακτηρίζεται από εποχι-
κότητα, έντονη γεωγραφική συγκέντρωση σε κάποιες περιφέ-
ρειες, χωρίς ισόρροπη ανάπτυξη και στηριζόµενος, κυρίως, στο
ξεπερασµένο µοντέλο «ήλιος, θάλασσα, παραλία». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα οι αλλαγές είναι κοσµο-
γονικές. Δεν µπορούµε να προχωρούµε πολύ ακόµα µε αυτό το
µοντέλο. Διεθνώς οι οικονοµικές, κοινωνικές, περιβαλλοντικές και
κλιµατολογικές συνθήκες µεταβάλλονται συνεχώς. Επηρεάζουν
την ανάπτυξη του τουρισµού και εντείνουν τον ανταγωνισµό. 

Θα αναφέρω δύο χαρακτηριστικά δεδοµένα: Πρώτον, οι καλο-
καιρινοί καύσωνες που πληρούν τις µεσογειακές χώρες µετατό-
πισαν τη ζήτηση σε ποσοστό της τάξεως του 1,5% από τον ευ-
ρωπαϊκό νότο στον ευρωπαϊκό βορρά. Δεύτερον, οι φυσικές κα-
ταστροφές αυξήθηκαν παγκοσµίως. Τα τελευταία πενήντα χρόνια
έχουν υπερτετραπλασιαστεί, µε τεράστιο οικονοµικό αντίκτυπο
στους προορισµούς και µεγάλες ζηµιές σε υποδοµές που επιµη-
κύνουν τους χρόνους αποκατάστασης. 

Παράλληλα, αυξάνονται οι επιπτώσεις και οι επιδράσεις του
τουρισµού στην οικονοµία, στον πολιτισµό, στο περιβάλλον, στην
κατανάλωση των φυσικών πόρων και κατ’ επέκταση στις κοινω-
νίες των τόπων προορισµού. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το σύγχρονο στοίχηµα για τον τουρισµό
πρέπει να είναι η βιωσιµότητα και αειφορία, ώστε να εξασφαλί-
ζεται η ανθεκτικότητά του και ανταπόκρισή του στις ανάγκες των
επισκεπτών, του κλάδου και των τοπικών κοινωνιών. Η βελτίωση
της ανταγωνιστικότητας και της ελκυστικότητας του τουριστικού
προϊόντος, η ισόρροπη χωρικά επέκταση της τουριστικής ανά-
πτυξης, η άµβλυνση της εποχικότητας, η χρονική διεύρυνση της
τουριστικής δραστηριότητας, η θεµατική επέκταση του τουριστι-
κού προϊόντος σε ειδικές µορφές τουρισµού, η περιφερειακή
ανάπτυξη του τουρισµού, η ανακατανοµή πλούτου και η ανά-
πτυξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων είναι µερικά κρίσιµα ζη-
τήµατα, που µπορούν να ενταχθούν και να επιτευχθούν µόνο
µέσα σε ένα ολοκληρωµένο αναπτυξιακό σχέδιο για τον ελληνικό
τουρισµό, που θα στοχεύει στη βιωσιµότητα, την αειφορία και
την ανθεκτικότητα του τουριστικού προϊόντος. 

Βασικές προϋποθέσεις γι’ αυτό αποτελούν µεν η αναγκαία πο-
λιτική βούληση και αφ’ ετέρου η διαµόρφωση εθνικής στρατηγι-
κής για τον τουρισµό ύστερα από διάλογο, µε συµµετοχή όλων
των εµπλεκοµένων φορέων και παραγόντων και κυρίως των το-
πικών κοινωνιών. 

Δυστυχώς η Κυβέρνηση δεν φαίνεται να βρίσκεται σε µια τέ-
τοια κατεύθυνση, παρά µόνο λεκτικά και σε επίπεδο αόριστων
εξαγγελιών. Δεν βλέπουµε έναν δοµηµένο σχεδιασµό, που να ξε-
κινάει από κάτω προς τα πάνω, δεν βλέπουµε χάραξη και υλοποί-
ηση µακρόπνοων, συµµετοχικών και συνεκτικών πολιτικών, δεν
βλέπουµε ένα πολυδιάστατο σχέδιο ανάπτυξης βασισµένο στην
αποκέντρωση, στην περιφερειακή ανάπτυξη, µε ενεργό συµµε-
τοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης προς όφελος των τοπικών κοι-
νωνιών. Αντίθετα, η Κυβέρνηση ενισχύει ένα µοντέλο συγκεντρω-
τικό. Η εξουσία και οι πόροι συγκεντρώνονται στο Υπουργείο
Τουρισµού. 
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Με δυο λόγια, διαπιστώνουµε διαφορές αντιλήψεων, πολιτικών
και φιλοσοφίας. Οι διαφορές αυτές αποτυπώνονται ξεκάθαρα
στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο διευθετήσεων µι-
κρής εµβέλειας, αποσπασµατικό, µε σηµεία προχειρότητας, που
ασχολείται µε δευτερεύοντα ζητήµατα και όχι µε σοβαρά ζητή-
µατα του τουρισµού και αναγκαίες παρεµβάσεις. 

Το νοµοσχέδιο δεν αγγίζει καν κρίσιµα θέµατα, όπως η φέ-
ρουσα ικανότητα των προορισµών, η κλιµατική κρίση, η διαχεί-
ριση κρίσεων από φυσικές καταστροφές, η ανθεκτικότητα των
τουριστικών επιχειρήσεων και η στήριξη των εργαζοµένων στον
τουρισµό. Το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει ούτε µία λέξη για
τους τουριστικούς προορισµούς που επλήγησαν µετά τα τραγικά
γεγονότα των πυρκαγιών και των πληµµυρών. Και αυτό δείχνει
την προτεραιότητα που βάζει η Κυβέρνηση. Τα κυβερνητικά µέτ-
ρα δεν επαρκούν και δεν αποκαθιστούν την εικόνα του τουριστι-
κού µας προϊόντος, ούτε επαναφέρουν τη λειτουργία του τουρι-
σµού σε µια ικανοποιητική κατάσταση, τουλάχιστον για τη Θεσ-
σαλία και ιδιαίτερα για τις περιοχές της Μαγνησίας και του Πη-
λίου.

Στην ακρόαση των φορέων ο τουριστικός κόσµος της Μαγνη-
σίας µε εκπρόσωπό, ήρθε να ζητήσει βοήθεια. Είπε ότι τα µέτρα
που έχουν παρθεί δεν επαρκούν. Και αναρωτιέµαι, αν το ακού-
σατε αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης. Αυτή είναι η ενσυναίσθηση
που µπορείτε να δείξετε; Εδώ ξυπνάει πάλι το ερώτηµα που
έθεσα στον εαυτό µου, πριν µπω στο στίβο της πολιτικής. Αν πά-
ψουµε να συναισθανόµαστε την αγωνία και τον πόνο του δίπλα
µας, τότε για ποιον παράγουµε πολιτική; Και στο τέλος της ηµέ-
ρας τι πολιτική παράγουµε; Στις περιοχές αυτές, οι άνθρωποι
ακόµα ζουν µέσα στην ανασφάλεια και στο άγχος και εµείς σαν
Σώµα οφείλουµε να κάνουµε κάτι γι’ αυτό. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο θα µπορούσαµε να βάλουµε τις βά-
σεις και το χρονοδιάγραµµα, ώστε να ξέρουν ότι υπάρχει δίπλα
τους ένα κράτος που ακούει τις ανάγκες τους και ανταποκρίνεται
άµεσα. 

Να γυρίσουµε στο νοµοσχέδιο µε όρους προώθησης του του-
ρισµού. Έχει πληγεί το brand name αυτών των περιοχών και
ρωτώ: έχετε σχέδια αποκατάστασης του;

Στην τουριστική αειφορεία έχει τεράστια σηµασία η ταχύτητα
και η επιτυχία διαχείρισής ακραίων φαινοµένων αλλά και η ταχεία
αποκατάσταση των επιπτώσεων σε έναν τόπο. Πώς θα ανταπο-
κριθούµε σήµερα και µελλοντικά στα θέµατα της διαχείρισης
αλλά και της γρήγορης αποκατάστασης; Υπάρχει σχεδιασµός;
Πάντως στο νοµοσχέδιο δεν διαφαίνεται κάτι τέτοιο.

Άρα, να θυµηθούµε και τα λόγια της κυρίας Υφυπουργού στην
αρµόδια επιτροπή, τελικό όχι µόνο δεν είναι νοµοσχέδιο στρατη-
γικής όπως παραδέχτηκε αλλά ούτε καν ερανιστικό  όπως το χα-
ρακτήρισε. Όµως, δεν είναι µόνο όσα απουσιάζουν από τις προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου, υπάρχουν πολλά σηµεία του νοµοσχε-
δίου που µας βρίσκουν πλήρως αντίθετους και άλλα που συµφω-
νούµε µεν αλλά διαφοροποιούµαστε ως προς την αντίληψη προ-
σέγγισης των πραγµάτων. 

Πιο συγκεκριµένα, διαφωνούµε µε την κατάργηση του Εθνικού
Συµβουλίου Τουρισµού. Η λειτουργία του Περιφερειακού Συµ-
βουλίου Τουρισµού µε συµµετοχή µόνο κρατικών φορέων, όπως
το Υπουργείο και οι περιφέρειες δεν έχει νόηµα και ειδικά όταν
γίνεται σε επίπεδο Υπουργού και περιφερειαρχών. 

Προτείνουµε να επαναλειτουργήσει το Εθνικό Συµβούλιο Του-
ρισµού µε την Ένωση Περιφερειών Ελλάδος την ΚΕΔΕ, διευρύ-
νοντας τη συνθήκη και µε τη συµµετοχή ιδιωτικών τουριστικών
φορέων της Ακαδηµαϊκής Ερευνητικής Κοινότητας, των εργαζο-
µένων και των συλλογικοτήτων του τουρισµού.

Προτείνουµε, κάτω από το Εθνικό Συµβούλιο έναν περιφερει-
ακό σύµβουλο του τουρισµού σε κάθε περιφέρεια, ο οποίος, δεν
προβλέπεται δυστυχώς από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και χρήζει νοµο-
θετικής ρύθµισης. Δεκατρία περιφερειακά συµβούλια όπου θα
συµµετέχουν οι κατά τόπους Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης
Α’ και Β’ βαθµού, οι επαγγελµατικοί φορείς, οι σύλλογοι εργαζο-
µένων, οι συλλογικότητες κάθε προορισµού και θα συνεδριάζει
ανά τακτά χρονικά διαστήµατα. 

Η συµπληρωµατική πρόταση της κυρίας Υπουργού στο περι-
φερειακό συµβούλιο να µπορεί να καλείται οποιοσδήποτε συλ-

λογικός φορέας ανά περίπτωση, για να εκφράσει γνώµη, δεν
λύνει το πρόβληµα. Η συµµετοχή εργαζοµένων τουριστικών φο-
ρέων και παραγωγικών φορέων δεν µπορεί να επαφίεται στη δια-
κριτική ευχέρεια του Υπουργού. 

Προφανώς, συµφωνούµε µε την προώθηση του οινοτουρισµού
διότι ο στόχος της ανάπτυξης των θεµατικών ειδικών µορφών
τουρισµού είναι εθνικός, εµπλουτίζει και διαφοροποιεί το τουρι-
στικό προϊόν µας. Όµως, γίνεται εδώ πάλι κατακερµατισµός δρά-
σεων. Ο ελληνικός οινοτουρισµός µε ατοµικές πρωτοβουλίες και
δράσεις οινοποιών έχει δώσει προστιθέµενη αξία τόσο στο του-
ριστικό προϊόν όσο και στον ελληνικό οίνο. Φυσικά και θέλουµε
να αναπτυχθεί και να προωθηθεί. 

Όπως, µας αφορά, η ανάπτυξη και προώθηση όλων των τοπι-
κών µεταποιηµένων προϊόντων µας, που βάσει της δικής µας
προσέγγιση στον τουρισµό είναι άµεσα συνδεδεµένα µεταξύ
τους. Θέλουµε ο επισκέπτης φεύγοντας από τη χώρα µας, γυρ-
νώντας το σπίτι του, να αναζητήσει τα δικά µας µεταποιηµένα
προϊόντα, να τα συνδέσει µε την ανάµνηση των διακοπών που πέ-
ρασε στη χώρα µας και να µείνει αυτή η στιγµή στο µυαλό του.

Πιστεύουµε, όµως, ότι τα ελληνικά κρασιά είναι άµεσα συνδε-
δεµένα και µε την µεσογειακή διατροφή και µε τη γαστρονοµία,
στο σύνολό της. 

Έχουµε, όµως, και άλλες πολλές και πολλά υποσχόµενες θε-
µατικές ενότητες τουρισµού στην Ελλάδα και θα ήταν αδύνατο
για κάθε µία από αυτές να έχουµε ένα συµβούλιο, γιατί ακόµα
και αν λειτουργήσουν τα συµβούλια αυτά πώς θα επανέλθει η
αναγκαία ώσµωση των δράσεων; Προτείνουµε να λειτουργήσει
ένα Συµβούλιο Ειδικών Μορφών Τουρισµού, όπου θα συµµετέ-
χουν εκπρόσωποι όλων των θεµατικών ειδικών µορφών τουρι-
σµού, όπου ο καθένας θα αποτελεί µια µικρή διακριτή οµάδα
εργασίας. 

Συµφωνούµε µε τη θεσµοθέτηση παρατηρητηρίου παράκτιου
και θαλάσσιου τουρισµού στη Μεσόγειο αλλά είναι ένας ακόµα
κατακερµατισµός, γιατί ενώ δεν έχει λειτουργήσει το παρατηρη-
τήριο τουρισµού δίνεται έµφαση σε ένα ζήτηµα, που έχει την αρ-
µοδιότητα και το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
και το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθώς και ερευ-
νητικά κέντρα, όπως, το ΕΛΚΕΘΕ και µάλιστα δίχως να προβλέ-
πεται συνεργασία µαζί τους. 

Προτείνουµε το παρατηρητήριο για το παράκτιο και θαλάσσιο
τουρισµό στη Μεσόγειο, όπως, και το τοπικό Περιφερειακό Πα-
ρατηρητήριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης, να ενταχθούν
στο Παρατηρητήριο Τουρισµού του άρθρου 18 του ν.4179/2013,
αλλά σε κάθε περίπτωση πρέπει να διασυνδεθούν µεταξύ τους
τα παρατηρητήρια. 

Για τη διαλειτουργικότητα Δικτύων Επικοινωνίας του Εθνικού
Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Ανάπτυξης, επισηµαίνουµε ότι ποτέ
δε λειτούργησε παρά τα χρήµατα που δαπανήθηκαν για τη δηµι-
ουργία πληροφοριακών συστηµάτων.  Προτείνουµε τη συµµε-
τοχή της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής και της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, που αποτελούν τους δύο µοναδικούς φορείς που παρέ-
χουν δεδοµένα για τον τουρισµό και να νοµοθετηθεί η υποχρεω-
τικότητα της παροχής ποιοτικών δεδοµένων ώστε να έχουµε ένα
αξιόπιστο Σύστηµα Δορυφόρων Λογαριασµών Τουρισµού. 

Για τη µεταφορά δε αυτών των ποσών του προγράµµατος
«Τουρισµός για όλους 2022 – 2025» δεν πήραµε απάντηση για
την αξιολόγηση του προγράµµατος. Δήλωσαν τετρακόσιες χιλιά-
δες πολίτες και διακοπές πήγαν οι διακόσιοι χιλιάδες από αυ-
τούς. Η Υπουργός λέει ότι δεν ξέρουµε τι έφταιξε. 

Εµείς λέµε ότι φταίει η οικονοµική αδυναµία των πολιτών, η µει-
ωµένη προσφορά καταλυµάτων, η γραφειοκρατία και ίσως οι µη
ικανοποιηµένοι ξενοδόχοι. Για την παράταση συµβάσεων στο Ιν-
στιτούτο Επαγγελµατικής Κατάρτισης του Τουρισµού Ιονίων
Νήσων, συµφωνούµε κατ’ ανάγκη. 

Η επικρατούσα κατάσταση στις περισσότερες τουριστικές
σχολές είναι απαράδεκτη. Καταθέσαµε ερώτηση στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου για την εκπαίδευση και τον τουρισµό
και πήραµε απάντηση για ένα µακρόπνοο σχέδιο. Ελπίζουµε, βέ-
βαια, να γίνει πράξη. Απαιτείται, όµως, νέος σχεδιασµός και εκ
των βάθρων αναµόρφωση όλης της τουριστικής εκπαίδευσης.
Δεν είµαστε αρνητικοί στις εξαγγελίες των Υπουργών ως λύσεις
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άµεσης αντιµετώπισης κάποιων προβληµάτων αλλά δεν επαρ-
κούν και δεν υπάρχουν περιθώρια καθυστερήσεων. 

Σήµερα, µιλώντας µε την ΑΣΤΕΚ, τα προβλήµατα επιµένουν
παρ’ ότι βρισκόµαστε στην αρχή του ακαδηµαϊκού έτους. Οι κτη-
ριακές εγκαταστάσεις δεν επαρκούν, δεν υπάρχουν εργαστήρια.
Από τους ογδόντα φοιτητές που έµειναν και τελείωσαν το πρώτο
έτος πέρυσι, µόλις οι πενήντα συνεχίζουν λόγω ακρίβειας, λόγω
µη αναγνώρισης των επαγγελµατικών τους δικαιωµάτων, ενώ στο
πρώτο έτος είναι εγγεγραµµένα ογδόντα ένα άτοµα και στο τρίτο
ογδόντα. Αυτή είναι η δυναµική που επιλέγουµε να έχουν οι σχο-
λές τουρισµού στη χώρα µας. 

Συµφωνούµε στην παράταση προθεσµιών κατάταξης κύριων
ξενοδοχειακών καταλυµάτων. Όµως οι συνεχόµενες παρατάσεις
δεν είναι λύση. Δεν µας απαντήσατε πού οφείλεται η καθυστέ-
ρηση κι αν ευθύνεται ή όχι η υποστελέχωση υπηρεσιών. Η κατάρ-
γηση της Επιτροπής Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και
προστασίας του Ναυαγίου της Ζακύνθου αποδεικνύει την απο-
τυχία της πολιτικής σας, καθώς καταργείται ρύθµιση που η Κυ-
βέρνησή σας νοµοθέτησε το 2021. 

Προσπαθήσατε να επιβάλετε διαδικασίες fast track και να συ-
στήσετε µια ανώνυµη εταιρεία παρά τις διαφωνίες όλων. Τελικά
καταλήξατε σε µια επιτροπή. Υπήρξαν παραιτήσεις και πολλά
άλλα για τα οποία δεν πήραµε απάντηση, µε αποτέλεσµα το
ναυάγιο να µην είναι επισκέψιµο. Ναι, στην προστασία και την
αξιοποίηση του ναυαγίου αλλά δεν έχετε συγκεκριµένη πολιτική
για το θέµα. Έχετε ένα ερµαφρόδιτο σχήµα, δηλαδή η φύλαξη
στην Περιφέρεια Ιονίων Νήσων αλλά η προστασία και η συντή-
ρηση µεταβιβάζονται στα χέρια της κεντρικής εξουσίας. 

Για την κατασκευή της ανώνυµης εταιρείας «Οι Ιαµατικές
Πηγές Ελλάδος» ο αναφερόµενος στην εισηγητική έκθεση λόγος
κατάργησης είναι ότι οι λειτουργικές δαπάνες δεν ανταποκρίνο-
νται στο αποτέλεσµα και το αντικείµενο µπορεί να καλυφθεί από
τους από το Υπουργείο Τουρισµού και δηµιουργεί εύλογο ερώ-
τηµα. Το 2021, οι υπηρεσίες του Υπουργείου αδυνατούσαν να
ανταποκριθούν και µπορούν σήµερα; 

Σε κάθε περίπτωση ο ιαµατικός τουρισµός συµβάλλει σηµα-
ντικά στην ανάπτυξη θεµατικού τουρισµού, ίσως και σε αυτό που
λέµε τουρισµός ευζωίας. Πρέπει όµως από την αξιοποίηση αυτή
να ωφεληθούν οι τοπικές κοινωνίες. Συνεπώς απαιτείται ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο αξιοποίησης των ιαµατικών πηγών που να
ανταποκρίνεται στα ισχύοντα ευρωπαϊκά πρότυπα και µε κυ-
ρίαρχο τον ρόλο των τοπικών κοινωνιών, ένα σχέδιο που µάλλον
δεν έχετε, αν κρίνουµε από τις πολιτικές του ράβε - ξήλωνε που
εφαρµόζετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας την πρωτολο-
γία µου σκέφτοµαι τους ανθρώπους που εργάζονται και δραστη-
ριοποιούνται στον τουρισµό και συνέβαλαν στη µεγάλη άνοδο
του τουρισµού. Εκείνους που η Κυβέρνηση τους επιβραβεύει φο-
ρολογώντας τους βαριά αφήνοντάς τους χωρίς στήριξη, πετώ-
ντας τους έξω από τα συµβούλια και επιφυλάσσοντας τους ίσως
και αύξηση στον φόρο διαµονής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διαφορές µας µε τη Νέα Δη-
µοκρατία είναι πολλές και κυρίως ιδεολογικές και αποτυπώνονται
και στον τουρισµό. Η δική µας θέση στον τουρισµό εκφράζει µια
άλλη διαφορετική φιλοσοφία από αυτή της Κυβέρνησης. Συνί-
σταται στην επίτευξη ενός σχεδίου αειφόρου και βιώσιµου του-
ρισµού µέσα από ένα πλάνο στρατηγικό, σε ένα σχέδιο σε
επίπεδο δεκαετίας, ανθεκτικό στις κρίσεις και στις προκλήσεις,
ενός σχεδίου που θα καταρτιστεί σε συνεργασία µε όλους τους
παράγοντες της τουριστικής αγοράς, τους παραγωγικούς φορείς
της χώρας και τις τοπικές κοινωνίες. 

Η δική µας προσέγγιση είναι bottom up, δηλαδή από κάτω
προς τα πάνω ενώ της Κυβέρνησης top down δηλαδή από πάνω
προς τα κάτω σε ένα µοντέλο συγκεντρωτικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πειραµατική νεοφιλελεύθερη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας νοµοθέτησε το 2021 και η Κυ-
βέρνηση πολυδιάστατου εκσυγχρονισµού της Νέας Δηµοκρατίας
το 2023 έρχεται να διορθώσει την τότε λάθος νοµοθέτηση πάλι
µε προχειρότητα και πάλι µε ανεπάρκεια. 

Αν η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας ήταν κινηµατογραφική
ταινία θα ήταν το Κράµερ εναντίον Κράµερ. Η κυβερνητική πολι-

τική του 2023 είναι ένας πολιτικός Ιανός. Εµείς θα είµαστε εδώ
ως αξιόπιστη και υπεύθυνη Αντιπολίτευση σε οποιαδήποτε επι-
κοινωνιακή πολιτική επιλέξει η Κυβέρνηση να υιοθετήσει στο µέλ-
λον, συνεπείς προς τις αρχές µας και την ιδεολογία µας. 

Από τα παραπάνω θεωρώ ότι είναι προφανές ότι καταψηφί-
ζουµε επί της αρχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κ. Σπυριδάκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί – εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Αιγάλεω δεύτερο
τµήµα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «ΕΡΓΑΣΤΗΡΙ ΔΗΜΟ-
ΚΡΑΤΙΑΣ» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής είκοσι ένα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί - εκπαιδευτικοί από το 3ο

Δηµοτικό Σχολείο Αργυρούπολης. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Συνεχίζουµε µε τον κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, ειδικό αγορητή

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. 
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Σε αντίθεση µε τους προλαλήσαντες, θα ξεκινήσω την τοπο-

θέτησή µου µε το φρικαλέο έγκληµα του κράτους, δολοφόνους
του Ισραήλ, σε βάρος του περήφανου παλαιστινιακού λαού που
παλεύει και αγωνίζεται για το δικαίωµα στη δική του πατρίδα.
Είναι µια απίστευτη σφαγή. Πάνω από δύο χιλιάδες τριακόσια
εξήντα νεκρά παιδιά από τους βοµβαρδισµούς του Ισραήλ και
συνολικά πάνω από έξι χιλιάδες νεκροί στη Λωρίδα της Γάζας,
στο µεγαλύτερο στρατόπεδο συγκέντρωσης του κόσµου από τις
7 του Οκτώβρη µέχρι και σήµερα, µε ανηλεείς βοµβαρδισµούς
των Ισραηλινών κάνοντας τον βίο αβίωτο στη Λωρίδα της Γάζας.
Και την ίδια στιγµή ο κυνισµός των δηλώσεων του Πρωθυπουρ-
γού για το δικαίωµα του Ισραήλ στην αυτοάµυνα, το οποίο δήθεν
πρέπει να ασκεί χωρίς µεγάλο ανθρωπιστικό κόστος.

Είναι δηλώσεις που όχι µόνο είναι ανιστόρητες αλλά και εξορ-
γιστικές, ξεπλένουν µόνο τα διαχρονικά εγκλήµατα του κράτους
του Ισραήλ απέναντι στον παλαιστινιακό λαό. Ναι, έχετε χώσει τη
χώρα µέχρι τα µπούνια στις αµερικανονατοϊκές επιχειρήσεις στή-
ριξης του Ισραήλ που µακελεύει τον παλαιστινιακό λαό µε τη σύµ-
φωνη γνώµη και των υπολοίπων κοµµάτων που δεν ψελλίζουν
απολύτως τίποτα, το στοιχειώδες, την αναγνώριση του παλαιστι-
νιακού κράτους στη βάση της οµόφωνης απόφασης του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου που όλοι µαζί εδώ µέσα ψηφίζαµε. Εφαρµόστε
τη, λοιπόν!

Το επόµενο βήµα της εµπλοκής της χώρας στο µακελειό του
παλαιστινιακού λαού είναι η µετατροπή της βάσης της Ελευσίνας
σε ορµητήριο των αµερικανονατοϊκών. 

Η βάση της Σούδας έχει ήδη µπουκάρει µε την έντονη κινητι-
κότητα από µεταγωγικά, ιπτάµενα τάνκερ, κατασκοπευτικά αε-
ροσκάφη των Ηνωµένων Πολιτειών, µια χώρα ξέφραγο αµπέλι,
ένα πλωτό αεροπλανοφόρο, πατώντας πάνω στην κατάπτυστη
συµφωνία για τις βάσεις, µε τη σύµφωνη γνώµη και τη δική σας,
δηλαδή του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, των άλλων κοµµάτων, µε χαρα-
κτηριστική την αφωνία επί του προκειµένου. 

Το λέµε καθαρά ως ΚΚΕ, ούτε γη ούτε νερό στους δολοφό-
νους των λαών. Κι αυτό ακούγεται απ’ άκρη σε άκρη σε όλη τη
χώρα σε ολόκληρο τον κόσµο. Αυτό θα ακουστεί και σήµερα στις
19.30’ το απόγευµα στην πλατεία Ευµολπιδών στην Ελευσίνα,
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στη µεγάλη συγκέντρωση συνδικάτων και φορέων της Αττικής.
Σε όλη τη χώρα θα ακουστεί µυριόστοµο το σύνθηµα «Λευτεριά
στην Παλαιστίνη». 

Εκφράζουµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας από αυτό το
Βήµα για άλλη µια φορά την αλληλεγγύη µας στον παλαιστινιακό
λαό, την αλληλεγγύη µας και στον ισραηλινό λαό που και αυτός
υποφέρει από το ίδιο το κράτος του Ισραήλ, την αντιδραστική κυ-
βέρνηση Νετανιάχου που τον σέρνει συνεχώς σε πολεµικές συ-
γκρούσεις, σε σφαγές ενάντια σε γειτονικούς λαούς και γίνεται
έτσι κι ο ίδιος θύµα µιας συνολικής βάρβαρης πολιτικής. 

Αναγνωρίζουµε και παλεύουµε για το δικαίωµα του παλαιστι-
νιακού λαού για Παλαιστίνη ελεύθερη, ανεξάρτητη, στα σύνορα
του 1967, µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσαλήµ, µε επι-
στροφή όλων των παλαιστινίων προσφύγων στις εστίες τους, µε
βάση τις σχετικές αποφάσεις του ΟΗΕ, µε άµεση απελευθέρωση
όλων των παλαιστινίων και άλλων πολιτικών κρατουµένων που
κρατούνται στις ισραηλινές φυλακές. 

Να αποσυρθεί η φρεγάτα «ΨΑΡΑ» από την περιοχή και να µην
αντικατασταθεί από κανένα άλλο πολεµικό πλοίο. Να µη γίνει το
αεροδρόµιο της Ελευσίνας πολεµικό ορµητήριο των νατοϊκών
στη Μέση Ανατολή. Να κλείσουν τώρα όλες οι ξένες βάσεις. Να
πάψει κάθε διευκόλυνση προς τις Ηνωµένες Πολιτείες και το Ισ-
ραήλ. Να σταµατήσει κάθε οικονοµική, πολιτική, στρατιωτική συ-
νεργασία µε το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ και να προχωρήσει
η αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους στη βάση της οµόφω-
νης απόφασης του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Κυρίες και κύριοι, περνώ στο νοµοσχέδιο. Ο τουρισµός είναι η
ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας. Ο τουρισµός είναι εθνική
µας υπόθεση. Ο τουρισµός αποτελεί έναν σηµαντικό πυλώνα
ανάπτυξης που συµβάλλει καθοριστικά στην οικονοµική ανά-
πτυξη της χώρας, ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης
και διάφορες άλλες, θα έλεγα, «βαρύγδουπες» φράσεις που κυ-
ριαρχούν σε κάθε νοµοσχέδιο για τον τουρισµό και γενικότερα
στην επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης και να πω καλύτερα των
κυβερνήσεων διαχρονικά, διότι και τα άλλα κόµµατα κινούνται
στους ίδιους άξονες µε το γνωστό µότο: «βιώσιµη και ανταγωνι-
στική τουριστική ανάπτυξη». 

Γι’ αυτό και ο µόνος τρόπος διαφοροποίησης του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΠΑΣΟΚ από τη Νέα Δηµοκρατία είναι να παρουσιάζουν τον
τουρισµό µε ουδέτερα χαρακτηριστικά, ως µια οικονοµική δρα-
στηριότητα που οι επιπτώσεις της έχουν τον ίδιο αντίκτυπο, είτε
είναι µεγαλοξενοδόχος είτε εργαζόµενος είτε αυτοαπασχολού-
µενος επαγγελµατίας που δραστηριοποιείται στον χώρο του του-
ρισµού. Αντιµετωπίζουν το ζήτηµα της τουριστικής πολιτικής
αυστηρά ως ζήτηµα οικονοµικής ανάπτυξης ταυτιζόµενοι απο-
κλειστικά µε την κερδοφορία του κεφαλαίου που δραστηριοποι-
είται στον τοµέα, υποβαθµίζοντας συνειδητά την κοινωνική διά-
σταση του τουρισµού και υπονοµεύοντάς την. Άλλωστε, τα ρεκόρ
του τουρισµού που καταγράφονται -τα φετινά ρεκόρ λένε ότι ξε-
περνούν τα κοντέρ του 2019- αφορούν τα κέρδη των µεγαλοξε-
νοδόχων και των tour operators και όχι την ανάγκη του λαού για
λίγες µέρες ξεκούρασης και διακοπών και δεν αφορούν την αύ-
ξηση µισθών των ξενοδοχοϋπαλλήλων όλων των εργαζοµένων
στον κλάδο του τουρισµού-επισιτισµού.

Αυτός ο τουρισµός, λοιπόν, της βιώσιµης ανάπτυξης θα συγκε-
ντρώνει την πίτα, όπως και τη γη µε την αλλαγή χρήσης ακόµα
και εύφορων γεωργικών περιοχών στο όνοµα του αγροτουρι-
σµού, του οινοτουρισµού -και πάει λέγοντας- σε όλο και µεγαλύ-
τερα χέρια. Στρώνεται έτσι το έδαφος για επενδύσεις σε νέα
περιεχόµενα τουριστικού προϊόντος, όπως ναυάγια, προστατευό-
µενα ευαίσθητα θαλάσσια οικοσυστήµατα, περιοχές που βρίσκο-
νται στο δίκτυο «NATURA 2000», καταδυτικά πάρκα, ακόµα και
νησιωτικά συµπλέγµατα, δέλτα ποταµών κ.ο.κ.. 

Όσα προβλέπει το παρόν νοµοσχέδιο, όπως η επιστηµονική
παρακολούθηση των εξελίξεων τουριστικού τοµέα, η σύσταση
Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού, η σύσταση Συµβουλίου
Οινοτουρισµού, η σύσταση Παρατηρητηρίου για Παράκτιο και
Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο, καθώς και η διασφάλιση δια-
λειτουργικότητας -όπως αναφέρει το νοµοσχέδιο- του δικτύου
επικοινωνίας του Εθνικού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστι-
κής Ανάπτυξης, αφορούν προσαρµογές της κρατικής µεσοπρό-

θεσµης και µακροπρόθεσµης πολιτικής για τη διευκόλυνση των
επιχειρηµατικών επενδύσεων στον τουρισµό, απόλυτα εναρµονι-
σµένων µε τους γενικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
των επιδιώξεων του ΣΕΤΕ.

Προς την κατεύθυνση αυτή οι περιφέρειες θα παίξουν καθορι-
στικό ρόλο -σε ρόλο dealer- για την προώθηση του τουριστικού
προϊόντος για λογαριασµό των επιχειρηµατικών οµίλων, µέσω
των προγραµµάτων τουριστικής προβολής µε υπέρογκες παρα-
σιτικές δαπάνες, δηλαδή µε χρήµατα του ελληνικού λαού, όπως
για παράδειγµα -που γνωρίζω- στην Περιφέρεια Κρήτης, όπου
µεταξύ άλλων δίνονται κάθε χρόνο 1 µε 1,5 εκατοµµύριο ευρώ
για το πρόγραµµα τουριστικής προβολής χωρίς τα ποσά που έρ-
χονται µέσω του ΕΣΠΑ.

Σε συνδυασµό µε όλα τα προηγούµενα νοµοσχέδια του Υπουρ-
γείου Τουρισµού, τα νοµοσχέδια για τον περιβαλλοντοκτόνο νό-
µο, τις στρατηγικές επενδύσεις, τον δασοκτόνο νόµο και άλλους,
η Κυβέρνηση εξασφαλίζει το απαραίτητο νοµοθετικό οπλοστά-
σιο, παράδεισο στην κυριολεξία, για τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους.

Σε λίγες µέρες κλείνει η τουριστική σεζόν και χιλιάδες εργαζό-
µενοι στον κλάδο του τουρισµού µε την αντεργατική νοµοθεσία
που υπάρχει, τους στερεί το επίδοµα ανεργίας και τους αφήνει
χωρίς εισόδηµα να επιβιώσουν µέχρι να ξαναπιάσουν δουλειά την
επόµενη τουριστική σεζόν. Η συντριπτική πλειοψηφία των εργα-
ζοµένων στον τουρισµό-επισιτισµό δικαιούνται µόνο τρεις µήνες
το επίδοµα ανεργίας, ενώ υπάρχουν εργαζόµενοι που δεν το δι-
καιούνται καθόλου καθώς εργάζονται εποχικά σε επιχειρήσεις µη
εποχικές.

Ειδικά στις σηµερινές συνθήκες που η ακρίβεια καλπάζει ανε-
ξέλεγκτα σε όλα τα βασικά αγαθά και στην ενέργεια, η πολιτική
του αποκλεισµού εποχικών εργαζοµένων από το επίδοµα ανερ-
γίας είναι απάνθρωπη. Απάνθρωπη ήταν και η εκµετάλλευση που
προηγήθηκε κατά την καλοκαιρινή περίοδο, αφού οι εργαζόµενοι
εξουθενώθηκαν για την ακόµα µεγαλύτερη κερδοφορία των του-
ριστικών οµίλων µέσα σε συνθήκες πρωτοφανούς εντατικοποί-
ησης, εξοντωτικών ωραρίων, χωρίς ρεπό, µε µισθούς κατώτε-
ρους των σύγχρονων αναγκών.

Η Κυβέρνηση έχει µοιράσει πάνω από 8 δισεκατοµµύρια ευρώ
στους ενεργειακούς οµίλους τη χρονιά που πέρασε µε τη µορφή
επιδοτήσεων στους λογαριασµούς, το ίδιο χρονικό διάστηµα που
οι άνεργοι του τουρισµού παίρνουν αυτό το πενιχρό επίδοµα
ανεργίας ή έχουν απορριφθεί τελείως και καταδικάζονται στην
πείνα από νόµους προσαρµοσµένους στα δηµοσιονοµικά περι-
θώρια, στα όρια των αντοχών, όπως µας λέτε κάθε φορά.

Τι θα κάνετε για να δοθεί αυτό το επίδοµα, χωρίς όρους και
προϋποθέσεις, σε όλους τους εποχικά εργαζόµενους στο ύψος
των 600 ευρώ για όλο το διάστηµα της ανεργίας τους µέχρι να
αρχίσουν ξανά να εργάζονται; Αυτό είναι το αίτηµά τους και πρέ-
πει να δώσετε απάντηση.

Απορείτε για την έλλειψη εργατικών χεριών στον κλάδο, και
την ίδια στιγµή καλείτε τους εργαζόµενους να δουλεύουν µε
όρους εργασιακού απαρτχάιντ. Γι’ αυτό υπάρχει έλλειψη εργατι-
κών χεριών στις ξενοδοχειακές µονάδες µε απειλές και ρήτρες,
µε πρόστιµα που φτάνουν και τα 5.000 ευρώ για όποιον εργαζό-
µενο τολµήσει να παραιτηθεί µεσούσης της σεζόν, διότι δεν αντέ-
χουν να δουλεύουν επτά µέρες την εβδοµάδα χωρίς ρεπό, δέκα
και δώδεκα ώρες τη µέρα και κάτω από συνθήκες διαβίωσης απα-
ράδεκτες, στοιβαγµένοι ακόµα και σε ένα δωµάτιο δέκα είκοσι
άτοµα ή ακόµα και σε αποθήκες, µέσα σε κοντέινερ χωρίς κλιµα-
τισµό.

Το θαύµα, λοιπόν, από την ανάπτυξη του τουρισµού δεν είναι
για όλους. Αντίθετα, η ίδια η πραγµατικότητα δείχνει ξεκάθαρα
ποιος κερδίζει και ποιος χάνει από τον πλέον εξωστρεφή κλάδο
της ελληνικής οικονοµίας. Για να µην πούµε για τα πολλά και συσ-
σωρευµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν τα δηµόσια ΙΕΚ του-
ριστικών επαγγελµάτων µε την τεράστια υποστελέχωση σε διοι-
κητικό και εκπαιδευτικό προσωπικό, που τα φέρνει αντιµέτωπα
µε τον κίνδυνο αναστολής λειτουργίας καθεστώς που συνεχίζει
πάνω από δέκα χρόνια.

Η διάταξη του άρθρου 9, αναφορικά µε την παράταση των
συµβάσεων εργασίας των εργαζοµένων ΙΔΟΧ του ΙΕΚ Ιονίων
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Νήσων που εδρεύει στην Κέρκυρα για διάστηµα δύο και πάντως
για διάστηµα όχι πέραν της 31ης Οκτωβρίου 2023, είναι κοροϊδία,
είναι προάγγελος απολύσεων. Χαρακτηριστικό της υποβάθµισης
της διαλυτικής κατάστασης που υπάρχει στο ΙΕΚ, είναι το γεγο-
νός ότι ενώ έπρεπε να υπάρχουν τουλάχιστον είκοσι µόνιµοι
υπάλληλοι που να καλύπτουν τη διοικητική, εκπαιδευτική λειτουρ-
γία του, ενώ σε εξέλιξη βρίσκεται και η προκήρυξη για τη σχολή
µετεκπαίδευσης για περιορισµένες ειδικότητες, λόγω διαφόρων
προβληµάτων, όλοι οι εργαζόµενοι είναι είτε ωροµίσθιοι είτε
ΙΔΟΧ µε οκτάµηνες συµβάσεις.

Φαίνεται για άλλη µία φορά και σε αυτή την περίπτωση ότι τα
µεγάλα λόγια για τα ρεκόρ στον τουρισµό και την ανάγκη ανα-
βάθµισης της τουριστικής εκπαίδευσης δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα που βιώνουν σπουδαστές, καθηγητές, ερ-
γαζόµενοι στο δηµόσιο ΙΕΚ Τουριστικών Επαγγελµάτων Κέρκυ-
ρας αλλά και σε πολλά άλλα δηµόσια ΙΕΚ σε όλη τη χώρα.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας σας έχει καταθέσει σχετικό
ερώτηµα για τα προβλήµατα του ΙΕΚ Κέρκυρας και πρέπει να δώ-
σετε πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις και, κυρίως, αυτό που
αφορά την πρόσληψη, δηλαδή, του µονίµου διοικητικού εκπαι-
δευτικού προσωπικού που να καλύπτει τις ανάγκες λειτουργίας
µε πλήρη κάλυψη όλων των οργανικών θέσεων του ΙΕΚ και της
Σχολής Μετεκπαίδευσης. 

Για το άρθρο 11 του νοµοσχεδίου που προβλέπει τροποποι-
ήσεις του άρθρου 68 του ν.4875/2021, αναφορικά µε τα µέτρα
προστασίας ναυαγίου Ζακύνθου. Κατά την άποψή µας, δεν αλ-
λάζει σε τίποτα η βασική του στόχευση. Η τροποποίηση αφορά
την κατάργηση της Επιτροπής Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποί-
ησης και Προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου. 

Ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας το 2021, κατά τη συζήτηση
στη Βουλή, είχαµε ζητήσει να αποσυρθεί η διάταξη. Η ουσία, εν
πάση περιπτώσει, είναι ότι µε ή χωρίς Επιτροπή Πρωτότυπης
Τουριστικής Αξιοποίησης, οι διατάξεις του νόµου συνεχίζουν να
υφίστανται και να εξυπηρετούν τις απαιτήσεις των επιχειρηµατι-
κών οµίλων. Απλά δεν έχει λόγο ύπαρξης η εν λόγω επιτροπή,
έχει καταλυθεί ο ρόλος της λόγω των αντικρουόµενων επιχειρη-
µατικών συµφερόντων τα οποία υπηρετεί η Κυβέρνηση και µάλι-
στα σε ένα ρόλο διαιτητή µεταξύ αυτών των αντικρουόµενων
συµφερόντων. 

Είναι προκλητικό να βλέπουµε να ισοπεδώνονται ολόκληρα
βουνά για να χτιστούν κτήρια, να φτιάχνονται πολυτελή ξενοδο-
χεία, τεράστιες τουριστικές µονάδες σε παραλίες, όπως αυτή του
ναυαγίου, που κινδυνεύουν άνθρωποι από κατολισθήσεις. Ιδιαί-
τερα στη Ζάκυνθο που χαρακτηρίζεται ως σεισµογενή περιοχή,
µε τους σεισµούς να είναι συνηθισµένο φαινόµενο για τους κα-
τοίκους, έχει µεγαλύτερη σηµασία σε αυτά τα φυσικά αξιοθέατα
να παρθούν τα απαιτούµενα µέτρα προστασίας για την ασφάλεια
των ανθρώπων που τα επισκέπτονται.

Η διαχείριση των αιγιαλών, όπως και του ναυαγίου, πρέπει να
είναι κρατική µέσω των αρµόδιων υπηρεσιών αλλά µε την εξα-
σφάλιση όλων των προϋποθέσεων, χρηµατοδότηση, µέσα, υπο-
δοµές και άλλες προϋποθέσεις. Παράλληλα, να εξασφαλίζεται η
προστασία και η ασφάλεια κατοίκων και επισκεπτών.

Τέλος για το άρθρο 12, για την κατάργηση της «Ανώνυµης Ε-
ταιρείας Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος», είχαµε εκφράσει επίσης
θέση το 2021 όταν συζητιόταν το σχετικό νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Τουρισµού, λέγοντας ότι η σύσταση αυτής της ανώνυµης
εταιρείας έχει στόχο να παραδώσει στους µεγάλους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους του τουρισµού προς αξιοποίηση, εκτός από δα-
σικές και ορεινές εκτάσεις, παραλίες και τις ιαµατικές πηγές της
χώρας, εµπλέκοντας και τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Γι’ αυτό είχαµε ζητήσει και σε αυτή την περίπτωση την από-
συρση αυτής της διάταξης. 

Η παρούσα ρύθµιση προβλέπει λύση και εκκαθάριση, για τις
«Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Α.Ε.». Όπως αναφέρει η αιτιολογική
έκθεση της παρούσας ρύθµισης δεν απέδωσε τα προσδοκώµενα
αποτελέσµατα, και µπορεί το αντικείµενό της να καλυφθεί στο
πλαίσιο των οργανικών µονάδων του Υπουργείου Τουρισµού,
όπως προβλέπει και σχετικό προεδρικό διάταγµα. 

Κατά την άποψή µας δεν αλλάζει κάτι, επίσης, στη βασική στό-
χευση για επιχειρηµατική εκµετάλλευση ή την παραχώρησή τους

για τη βέλτιστη αξιοποίησή τους, όπως συνηθίζει η Κυβέρνηση
να µας λέει. Προφανώς, η Κυβέρνηση επιλέγει τη µέθοδο της
απευθείας εποπτείας της παραπέρα εµπορευµατοποίησης της
γης, µε τη διαµόρφωση ενός νοµοθετικού πλαισίου πιο ευνοϊκού,
πιο γρήγορου χωρίς εµπόδια για την υλοποίηση των σχεδίων επι-
χειρηµατικών οµίλων.

Με βάση όλα τα παραπάνω, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
καταψηφίζει επί της αρχής το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον συνάδελφο, κ. Συντυχάκη. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,

ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας. 
Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε

υπάρχει ένα όµορφο ρητό του Θουκιδίδη που λέει: «Ο πόλεµος
δε, βίαιος διδασκάλος». Νοµίζω ότι αυτό τα εµπεριέχει όλα, για
κάθε πόλεµο, για ειδεχθέστατα εγκλήµατα που γίνονται και είναι
ό,τι χειρότερο για τις επόµενες γενιές. Και στην πολιτική, βέβαια,
ο Ουίνστον Τσώρτσιλ έλεγε ότι: «η πολιτική είναι ικανότητα να
δεις τι θα γίνει αύριο και αύριο να εξηγείς γιατί δεν έγινε». 

Κάπως έτσι βλέπουµε πολλά νοµοθετήµατα, κυρία Υπουργέ,
και στο θέµα του τουρισµού. Εµείς, η Ελληνική Λύση, στο πρό-
γραµµά µας µιλάµε για έναν βιώσιµο ποιοτικό τουρισµ, ο οποίος
µπορεί κατά περίπτωση να συνδεθεί και µε τον αγροτικό τουρι-
σµό µε τον πρωτογενή τοµέα. Διότι το να καταργείτε εσείς σή-
µερα το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού και να δηµιουργείτε
άλλους φορείς, για εµάς είναι ένα δαιδαλώδες σύστηµα αυτό το
οποίο δεν θα επιφέρει απτά αποτελέσµατα, όπως το παρατηρη-
τήριο που λέγεται από το άρθρο 5 ή 6 σε ό,τι αφορά τον παράκτιο
θαλάσσιο τουρισµό. Καλά τα στατιστικά στοιχεία για να υλοποι-
ηθούν, αλλά η πραγµατικότητα της αγοράς είναι τελείως διαφο-
ρετική.

Έχουν γίνει λάθη, παραλείψεις δεν είναι όλα ευθύνη δικιά σας,
αλλά εδώ πάµε να δηµιουργήσουµε έναν ποιοτικό τουρισµό µε
βάση τα οικονοµικά στοιχεία σε ό,τι αφορά το ΑΕΠ. Έτσι εµείς
δεν αναδεικνύουµε -όπως λέµε στην Ελληνική Λύση ορθά- τα αρ-
χαιοελληνικά µας µνηµεία και τα έχουµε να ερηµώνουν. Δεν είναι
µόνο ο Τύµβος Καστά από την εκλογική µου περιφέρεια στις Σέρ-
ρες, είναι µια σειρά µνηµείων. Πηγαίνει εκεί ο επισκέπτης και δεν
βλέπει ένα περίπτερο info, δηλαδή µια πληροφορία για το µνη-
µείο. 

Άρα, λοιπόν, δεν αναδεικνύουµε τον λεγόµενο τουρισµό µνη-
µείων. Δεν έχουν γίνει ενέργειες. Ή όταν έχουµε τους µακεδονι-
κούς τάφους µε λαµαρίνες, στη δική µου περιοχή, δεν υπάρχει
επισκεψιµότητα. Δεν αναδεικνύεται κύριος θρησκευτικός τουρι-
σµός. Υπάρχουν πολλά µοναστήρια σήµερα τα οποία τα επισκέ-
φτηκα -και δηµοσιογραφικές εκποµπές θυµάµαι- και την Πρου-
σιώτισσα και την Παναγία τη Μαυριώτισσα στην Ευρυτανία, αλλά
όταν έχω σήµερα την παλαιοχριστιανική Αµφίπολη πλησίον του
Τύµβου Καστά και δεν µπορεί να είναι επισκέψιµη από χριστια-
νούς ορθόδοξους που έρχονται ακόµη και από την Ασία, πώς
εµείς θα µιλάµε για έναν ουσιαστικό θρησκευτικό τουρισµό; Πείτε
µου πώς µπορούµε να µιλάµε για έναν τέτοιο τουρισµό, όταν δεν
έχουµε χαρτογραφήσει ακόµη τα περιπατητικά µονοπάτια στον
ορεινό τουρισµό; 

Διότι δηµιουργούνται στους άλλους θεσµούς παρατηρητήρια,
όπως είπαµε, παράκτιου θαλάσσιου τουρισµού. Ή για τους οινο-
παραγωγούς, όπου εκεί εµείς θα συµφωνήσουµε παρά τα πολλά
λάθη που έχουν γίνει και για τον οίνο, για το κρασί, στην ανάδειξη
του προϊόντος. Εδώ, όµως, πρέπει να δούµε πώς µπορούµε να
ξεφύγουµε από τα πέντε-δέκα νησιά ή ορεινούς προορισµούς
που είναι οι φηµισµένοι. Τι γίνεται µε τα άλλα; Τι γίνεται µε πα-
ραµεθόριες περιοχές δυσπρόσιτες περιοχές και µε µικρά νησιά.
Εκεί πρέπει να ρίξουµε µια βαρύτητα. Τους µέντορες στο Υπουρ-
γείο τους θέλετε. Πρέπει να εξειδικευτούµε, να εναρµονιστούµε,
να εγκλιµατιστούµε στα νέα δεδοµένα για να έχουµε έναν ολο-
κληρωµένο τουρισµό.

Τώρα, θα µου πείτε σε αυτό που λέµε πρωτογενής τοµέας, που
για εµάς είναι ακρογωνιαίος λίθος, είναι ο πρώτος βασικός πυ-
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λώνας, αν δηµιουργηθούν όπως παλαιότερα, κάποιες σχολές
αγροτικού ενδιαφέροντος ή αγροκτήµατα ή πρότυπα κτηνοτρο-
φικά πάρκα, µπορούν να προσελκύσουν επισκέπτες.

Αν σήµερα δηµιουργήσεις ένα πρότυπο αγροτικό πάρκο, όπως
λέει και επικεφαλής µας ο Κυριάκος ο Βελόπουλος, για παράδει-
γµα «Λουλούδι του Δαρβίνου», αρώνια, µύρτιλα, κράνα αυτό προ-
σελκύει επισκέπτες. Όταν σήµερα υπάρχει µόνο µία τράπεζα
σπόρων, το Αρχιπέλαγος στη Σάµο, µπορείς να προσελκύσεις.
Άρα, λοιπόν, µπορούµε να συνδέσουµε µορφές τουρισµού γενι-
κότερα για έναν ποιοτικό εξειδικευµένο τουρισµό. Δεν το έχουµε
κάνει. Πέντε, δέκα νησιά δουλεύουν το καλοκαίρι, κάποιοι τέσσε-
ρις, πέντε ορεινοί προορισµοί τον χειµώνα και τέλος.

Εδώ, δηλαδή, µε αυτά τα οποία λέτε και για τα µη κύρια ξενο-
δοχειακά καταλύµατα τους ανθρώπους τους έχουµε ρουφήξει
µέσα από φόρους. Ας απλοποιήσουµε κάποια πράγµατα. Σας το
είπαµε και στην επιτροπή, κυρία Υπουργέ, τώρα µε τη Θεσσαλία
και τη θεοµηνία που οι άνθρωποι έχουν πληγεί, πρέπει να βοηθή-
σουµε τους Νοµούς Μαγνησίας, Καρδίτσας, Τρικάλων, Λάρισας
και κάποιες άλλες περιοχές. Επειδή, λοιπόν, η δηµόσια ελληνική
τηλεόραση είναι ένα αγαθό, του Έλληνα πολίτη, ενηµέρωσης και
ψυχαγωγίας, η πρόταση της Ελληνικής Λύσης είναι να δηµιουρ-
γήσετε σποτ, τα οποία να προβληθούν δωρεάν µέσω της ΕΡΤ,
για να µπορεί ο κόσµος να πάει τα Σαββατοκύριακα ή τα Χριστού-
γεννα στο Πήλιο, στα Άγραφα, στη λίµνη Πλαστήρα, όπου αυτός
θα επιλέξει, αλλά να είναι σε περιοχές που έχουν πληγεί για να
µπορέσουµε να τους βοηθήσουµε. Τώρα µας χρειάζονται!

Θα σταθούµε λίγο στο ναυάγιο της Ζακύνθου για το οποίο η
Ελληνική Λύση είχε φέρει και στοιχεία στο παρελθόν όταν το εί-
χαµε συζητήσει εδώ και µπήκαν προβληµατισµοί. Είναι το άρθρο
11. Εδώ, βεβαίως, µπαίνουν ερωτήµατα. Με την υπ’ αριθµόν 66/
21-11-22 πρόσκληση της επιτροπής για υποβολή προσφορών για
την απευθείας ανάθεση παροχής νοµικών συµβουλών, δαπανή-
θηκαν 12.400 ευρώ.

Υπάρχει η 4615/2022, όπου δαπανήθηκαν για την ανάθεση τε-
χνικών µελετών άνωθεν του ναυαγίου 71.600 ευρώ. Τα νούµερα
πολλές φορές λένε την αλήθεια. Δεν είναι καλό να µένουµε µόνο
σε νούµερα. Πρέπει να βλέπουµε τον άνθρωπο αλλά εδώ πρό-
κειται για έξοδα.

Πρόσκληση για σύµβαση φύλαξης της περιοχής, ύψους
109.120 ευρώ. Πρόσκληση για τη φύλαξη της περιοχής πλατώ-
µατος, άνωθεν του ναυαγίου 37.200 ευρώ. Είναι πολλά τα λεφτά.
Δηµιουργήθηκε µια επιτροπή δαπανήθηκαν χρήµατα. Θα γίνει
ένας ουσιαστικός έλεγχος;

Γι’ αυτό, θέτοντας ένα νοµοσχέδιο, εµείς, ως Ελληνική Λύση,
βάζουµε ερωτηµατικά, προβληµατισµούς και ειδικά, όταν έχει να
κάνει µε χρήµατα του φορολογούµενου Έλληνα µέσου πολίτη ο
οποίος θα πρέπει να ξέρει πού πάνε τα λεφτά του.

Να πάµε στην Επιτροπή Ιαµατικών Πηγών που την καταργείτε
µετά από δύο χρόνια. Γιατί δεν απέδωσε; Γιατί δεν απέδωσε η
συγκεκριµένη επιτροπή; Ουσιαστικός έλεγχος από ορκωτούς λο-
γιστές θα γίνει, αλλά κατ’ εντολή του ίδιου του Υπουργού. Και το
µετοχικό κεφάλαιο το οποίο αυξήθηκε θα αποδοθεί εκεί που πρέ-
πει; Τι θα γίνει; Στο δηµόσιο δεν περνάει αυτό;

Εγώ οικονοµολόγος δεν είµαι. Έχουµε, λοιπόν, τον κ. Φωτό-
πουλο, τον κ. Βιλιάρδο εκεί, που είναι µια χαρά οικονοµολόγοι οι
άνθρωποι. Όµως, πού θα πάνε αυτές οι µετοχές; Αυτό το µετο-
χικό κεφάλαιο ΑΕ και ορισµένα ποσά είναι προς καταβολή; Γιατί;
Γιατί να παραγραφούν και να µην αναζητηθούν; Όταν έχουµε µια
ιδιωτική εταιρεία και είναι µέτοχος ο άλλος, δεν πρέπει να ξέρει
τι έγιναν οι µετοχές του; Έχουµε πάρα πολλές επιφυλάξεις, αλλά
εδώ απλώς καταργούµε κάποια όργανα για να δηµιουργήσουµε
νέα όργανα. Γιατί δεν έχει ορθοποδήσει το Εθνικό Συµβούλιο
Τουρισµού;

Έχουµε -το λέγαµε και την άλλη φορά- τα µεγάλα πεντάστερα
ξενοδοχεία τα οποία εδώ και πάνω από δέκα χρόνια έχουν κατα-
στρέψει την τοπική αγορά, τα λεγόµενα «βραχιολάκια». Μπαίνει
µέσα ένας τουρίστας, εκεί κοιµάται, εκεί τρώει, εκεί διασκεδάζει
και η αλυσίδα του τουρισµού σπάει, γιατί δεν µπορούν οι µικρές
επιχειρήσεις που αποτελούν και τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας
-το ξέρετε πολύ καλά- να µη δουλεύουν ούτε οι ταβέρνες ούτε
τα καφέ.

Άρα, λοιπόν, εµείς τι κάναµε; Έχουµε έναν συγκεντρωτικό του-
ρισµό σε µια συγκεκριµένη κάστα πολυεθνικών εταιρειών σε πε-
ντάστερα ξενοδοχεία και δεν δουλεύει το µικρό µαγαζί. Αυτό θα
το πληρώσουµε στις επόµενες γενεές. Διότι αν παραχωρούµε λι-
µάνια σε ξένους, πλοία και ακτοπλοϊκές γραµµές σε ξένους, ξε-
νοδοχεία σε ξένους, πείτε µου: Το εθνικό αποτύπωµα ενός του-
ρισµού, που την αποκαλούµε και είναι «βαριά βιοµηχανία» στην
Ελλάδα, πώς αυτό θα έχει έναν εθνικό χαρακτήρα; Θα κάνουν
άλλοι κουµάντο, να το πω απλά, διότι και στον τουρισµό δεν υ-
πάρχει πατρίδα, δεν υπάρχει έθνος, υπάρχει µόνο χρήµα από µε-
γάλους.

Θέλουµε επενδύσεις στην Ελλάδα; Σαφώς, αλλά θέλουµε και
ένα κράτος να ασκεί έναν εποπτικό έλεγχο προς όφελος του κοι-
νωνικού γίγνεσθαι. Δεν γίνεται a priori να αφήνουµε ανεξέλεγκτη
µια κατάσταση.

Λέγαµε και την άλλη φορά, που είναι πρόταση της Ελληνικής
Λύσης -και θέλω να το δείτε- σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, το εξής. Είναι αδιανόητο σήµερα ελληνικά ξενοδοχεία
να έχουν πρωινό µε προϊόντα από τρίτες χώρες, Τανζανία, Τουρ-
κία, Νικαράγουα, δεν ξέρω από πού. Δηλαδή, φτάσαµε σε σηµείο
στη Χαλκιδική, όπου οι ντόπιοι θα µπορούσαν να δουλέψουν στα
ξενοδοχεία της περιοχής, που είναι και πεντάστερα. Όµως, ως
προς τα προϊόντα, δεν µπορεί ο άλλος σε ξενοδοχείο στη Χαλκι-
δική -το θέτω ως παράδειγµα- να τρώει µέλι Τανζανίας, ενώ υ-
πάρχει το µέλι Χαλκιδικής.

Τι κάνουµε εδώ; Εδώ δίνουµε φορολογικά κίνητρα στα ξενο-
δοχεία να έχουν ελληνικά προϊόντα. Δεν το έχουµε σκεφτεί αυτό;
Είναι αυτονόητο. Θα µου πείτε ότι η Ελλάδα έχει υπογράψει τη
συνθήκη GATT -το λέγαµε και την άλλη φορά- µπορεί να κάνει
αθρόες εισαγωγές από τρίτες χώρες. Ναι, αλλά µπορούµε να δώ-
σουµε κίνητρα στα τοπικά µας προϊόντα.

Πρέπει να καταλάβουµε στον τουρισµό, κυρία Υπουργέ µου -
και το ξέρετε- τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της κάθε περιφέρειας.
Η Ελλάδα είναι ένα πανέµορφο κράτος, µια µεγάλη οικογένεια,
αλλά η κάθε περιοχή έχει τα δικά της ιδιαίτερα χαρακτηριστικά.
Αυτό πρέπει να δούµε. Δεν µπορείς να βάζεις, ας πούµε, την ανά-
πτυξη του τουριστικού profile, το τουριστικό budget στις Κυκλά-
δες το ίδιο µε τη Σαµοθράκη, τη Θάσο, τον Άη Στράτη και τα
νησιά του Βορείου Αιγαίου. Είναι διαφορετικά. Ούτε η Αράχωβα
µπορεί να συγκριθεί µε ένα ορεινό σηµείο του Νοµού Δράµας ή
µε τον Λαϊλιά Σερρών. Δεν γίνεται. Είναι διαφορετικά µεγέθη και
θα πρέπει να υπάρχει µια οργάνωση και µια προοπτική, για να
υπάρχει µια δίκαιη κατανοµή προβολής και κονδυλίων επάνω
στον τουρισµό.

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις και
για το θέµα της εντοπιότητας και για την προώθηση ελληνικών
προϊόντων µέσω του τουρισµού. Ο αγροτουρισµός, όπως είπαµε,
µπορεί άρρηκτα συνδεδεµένος µε τον τουρισµό να προσελκύσει
κόσµο. Άρα, λοιπόν, έχουµε όλες αυτές τις µορφές τουρισµού.
οι οποίες, όµως, δεν είναι θεραπαινίδα στο να καταργήσεις το
Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού και να δηµιουργήσεις ένα άλλο Πα-
ρατηρητήριο. Τα παρατηρητήρια είναι καλά να κρατούν στατι-
στικά, να εργαλειοποιούνται, όταν υπάρχει ανάγκη, αλλά η πραγ-
µατικότητα σήµερα στον τουρισµό είναι τελείως διαφορετική. Και
ποιους ακούµε εκεί; Ακούµε τους µικροµεσαίους, γιατί αυτοί είναι
οι στυλοβάτες. Οι µικρές επιχειρήσεις κρατούν και την οικονοµία
-αν θέλετε- και την ελληνική ταυτότητα ενός τουρισµού.

Για παράδειγµα, ως προς τα στοιχεία ενός µαζικού τουρισµού,
που θέλατε να κάνετε το «Τουρισµός για όλους», δεν έφτανε
αυτό το πρόγραµµα. Διότι για το «Τουρισµός για όλους 2022 -
2025» -περνώ στο θέµα αυτό- για τον Έλληνα που πρέπει να γνω-
ρίσει την πατρίδα του, ο ελληνικός τουρισµός δείχνει, σύµφωνα
µε το Ινστιτούτο Έρευνας Λιανεµπορίου Καταναλωτικών Αγαθών,
που έγινε στις αρχές του καλοκαιριού φέτος, ότι ένας στους δύο
καταναλωτές δηλώνει ότι δεν κάνει διακοπές, ένας στους τρεις
ότι θα κάνει µεν διακοπές, αλλά πιο περιορισµένες.

Εκεί καλός ο «Τουρισµός για όλους», αλλά θα πρέπει µέσα από
αυτά τα κονδύλια που δίνετε για τον τουρισµό να υπάρχουν και
πιο δίκαια κοινωνικά και οικονοµικά κριτήρια ενδεχοµένως και πε-
ρισσότερη διευκόλυνση, για να µπορέσουµε να τονώσουµε τον
εσωτερικό τουρισµό για τον Έλληνα.
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Στο άρθρο 8 απλώς βάζουµε ως ερώτηµα αυτό που λέτε ότι
µε τη ρύθµιση υποτίθεται ότι αντιµετωπίζεται το ζήτηµα της δυ-
σχέρειας απόδειξης. Δηλαδή, µας προβληµατίζει αυτό το εδάφιο
που δίνει τη δυνατότητα στην ΑΔΑΕ, την Ανεξάρτητη Αρχή Δια-
σφάλισης των Επικοινωνιών, να µοιράζει κάποια στοιχεία επιχει-
ρήσεων στο Υπουργείο Τουρισµού. Εδώ τώρα -γιατί καµµιά φορά
ακούµε πολλά- µπαίνουν και τα προσωπικά δεδοµένα.

Για µας, είναι ένα ερώτηµα αυτό σε ό,τι αφορά τα προσωπικά
δεδοµένα. Όµως, δεν µπορεί σήµερα τα στοιχεία να δείχνουν ότι
ο τουρισµός έχει ανέβει πολύ -αφήνω την Αίγυπτο και την Τουρ-
κία- στη γειτονική Βουλγαρία. Γιατί, άραγε, στη γειτονική Βουλ-
γαρία έχει ανέβει ο τουρισµός και προβάλλουν δικά µας ιδιωτικά
κανάλια τουριστικά θέρετρα, να πάει ο άλλος στο Μπόροβετς ή
στο Μπάνσκο ή οπουδήποτε αλλού; Και το νιώθω και το βιώνω
αυτό στον ακριτικό µου νοµό, στις Σέρρες, διότι η Βουλγαρία τα
τελευταία χρόνια, αν δείτε, έδωσε πολλά φορολογικά κίνητρα σε
τουριστικές µικρές και µεγάλες επιχειρήσεις και για δικά της προ-
ϊόντα, αλλά και σε µια καµπάνια που έχει γίνει, προκειµένου η
Βουλγαρία να οργανωθεί καλύτερα στον τουρισµό τουλάχιστον.
Μιλάµε για τον χιονοδροµικό τουρισµό. Αυτό έχει, δεν έχει νησιά.
Έχει τη Βάρνα για να πάει κάποιος παραθαλάσσια. Όµως, έχει
κάνει κάποια βήµατα.

Στον ιαµατικό τουρισµό προβολή επί της ουσίας δεν έχει γίνει.
Δείτε τι έχει κάνει η Αυστρία -απλά τα πράγµατα- η Ιταλία και η
Ελβετία. Θα µου πείτε: Μπορούµε να συγκριθούµε µε τις χώρες
αυτές; Γιατί; Εδώ λέµε ότι το Εθνικό Μητρώο Ιαµατικών Πηγών
από αυτή την Κυβέρνηση νοµίζω ότι έγινε, το 2020. Τις έχουµε
καταγεγραµµένες, υπάρχουν ιαµατικές πηγές, αλλά θέλουν ορ-
γάνωση.

Όµως, σήµερα ακόµη και για το ζεστό νερό τι συµβαίνει; Ακού-
στε το λίγο, το έχουµε πει και θα ζητήσουµε και ζητάµε να τρο-
ποποιηθεί αυτός ο πεπαλαιωµένος νόµος, απλώς δράττοµαι της
ευκαιρίας να το πω. Σήµερα, αν κάνεις µια γεώτρηση µε ζεστό
νερό για να κάνεις θερµοκήπια και µπορείς να το οργανώσεις και
να δηµιουργήσεις και επισκέψιµα θερµοκήπια, το ζεστό νερό θε-
ωρείται µεταλλευτική δραστηριότητα. Είναι ένας παλιός νόµος
που πρέπει να πάρεις άδεια από το ΙΓΜΕ. Δεν θεωρείται ΑΠΕ,
ανανεώσιµη πηγή. Δείτε το τώρα. Το ζεστό νερό θεωρείται µε-
τάλλευµα, σαν να βγάζεις σίδηρο ή µόλυβδο ή δεν ξέρω τι. Έτσι
δεν πάµε µπροστά.

Γιατί το λέω αυτό; Κάποτε επισκέφθηκα το δηµοπρατήριο του
Μέχελεν στις Βρυξέλλες και ήταν και ένα όραµα, αν θέλετε, του
πρώην προέδρου του Επιµελητηρίου των Σερρών, του Χρήστου
Μέγκλα, να δηµιουργήσουµε ένα δηµοπρατήριο µε επιτραπέζια
προϊόντα µε βάση τη γεωθερµία. Αυτό θα ήταν επισκέψιµο και θα
είχε φέρει κόσµο στην Ελλάδα.

Τουρίστες δεν θα φέρει µόνο η θάλασσα ή το βουνό. Υπάρ-
χουν πάµπολλες δραστηριότητες που πρέπει να τις δούµε.

Πρέπει να τις δούµε απλοποιηµένα, όµως. Δηλαδή, µην κά-
νουµε δέκα φορείς. 

Καλό το Παρατηρητήριο, που αναφερθήκατε και εσείς, κύριε
Κόνσολα, ως εισηγητής, αλλά παρατηρητήρια να θυµίσω στο
µέλλον κάναµε και για τα τροχαία ατυχήµατα. Παρατηρητήριο
Τιµών κάναµε και για τους καταναλωτές. Δεν έχουν ευοδώσει.
Είναι επιστηµονικού περιεχοµένου. Εµείς θέλουµε να πάµε επί
του πρακτέου, να δούµε που χωλαίνει ο τουρισµός τούτη την
ώρα. Και χωλαίνει διότι οι µικρές τουριστικές επιχειρήσεις είναι
για περιορισµένο χρονικό διάστηµα, είναι αποµονωµένες σε πολ-
λές περιοχές –θυµηθείτε στη Σαµοθράκη τι είχε γίνει µε τις ακτο-
πλοϊκές γραµµές- και είναι αδικηµένες. 

Άρα όσο και να λέµε δεν χαίρουν ισονοµίας και ισοπολιτείας
και ίσης µεταχείρισης οι τουριστικές επιχειρήσεις. Εµείς αυτό
βλέπουµε ως Ελληνική Λύση. Θέλουµε να βάλουµε δίκαια κριτή-
ρια, να συνδράµουµε και εµείς, να συµβάλουµε ως συνέργεια, αν
θέλετε, πολιτικού περιεχοµένου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μία άνω τελεία θέλω

να βάλετε για να καλωσορίσουµε τα παιδιά, τα οποία βρίσκονται
εδώ πάρα πολλή ώρα και πρέπει να γίνει αλλαγή στη βάρδια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Διονύσου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Μπούµπα. Τελείωσε η άνω τελεία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω λέγοντας ότι τα

παιδιά είναι το µέλλον, είναι το αύριο. Πολλές φορές, βέβαια, το
µέλλον είναι το παρελθόν που έρχεται από άλλη πόρτα, έλεγε ο
Ουγκώ. Άρα πρέπει να προσέξουµε αυτές τις επόµενες γενιές
και κάποια από τα παιδιά αυτά θα ασχοληθούν αύριο µε τουρι-
στικές επιχειρήσεις. Θέλω, λοιπόν, να βάλουµε καλύτερες υπο-
δοµές, να προγραµµατίσουµε για αυτό το µέλλον, να αναδείξου-
µε, να αναβαθµίσουµε.

Κυρία Ράπτη, ξέρετε για τις σχολές τουριστικού ενδιαφέρο-
ντος. Πρέπει να οργανωθούν και κυρίως µετά τη µετατροπή από
ΤΕΙ σε πανεπιστήµια, γιατί τα ΤΕΙ ήταν τριτοβάθµια εκπαίδευση
και δεν ήταν πανεπιστήµια. Έγιναν πανεπιστήµια και δηµιουργού-
νται προβλήµατα. 

Πρέπει να χτίσουµε σ’ αυτή τη χώρα, όχι απλά να αλλάζουµε
τα θεσµικά όργανα, αλλά επί της ουσίας. 

Και κάτι τελευταίο θα ήθελα να πω για τον άµισθο θεσµό του
πρεσβευτή του ελληνικού τουρισµού. Παρά τις αντιδράσεις γιατί
το καταργείτε; Άµισθος είναι στο φινάλε. Δεν κοστολογείται. Δεν
έχει κόστος. Ας τον αφήσουµε. Είναι πρεσβευτής, είναι εκπρό-
σωπος της χώρας µας στον τουρισµό. Είναι άµισθη η θέση αυτή
του πρεσβευτή, που µπορεί να µεταλαµπαδεύσει και το τουρι-
στικό πνεύµα στην Ελλάδα. 

Ο τουρισµός είναι µια σοβαρή υπόθεση, ο οποίος είναι ένα
κοµµάτι του παζλ που µπορούµε να έχουµε έναν παραγωγικό
ιστό. 

Κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι, σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μπούµπα.

Τον λόγο τώρα εκεί ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Σπαρ-
τιάτες, ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

µπροστά σε πρωτοφανείς διεθνείς εξελίξεις και οι επιπτώσεις της
νέας έντασης στη Μέση Ανατολή θα επηρεάσουν σηµαντικά αρ-
κετά πράγµατα και στη χώρα µας, όπως είναι το κόστος της ενέρ-
γειας, των καυσίµων και, επακολούθως, θα περάσουν οι επιπτώ-
σεις και σε άλλους τοµείς της οικονοµίας. 

Βρισκόµαστε προ των πυλών ενός νέου κύµατος ακρίβειας και
η ανησυχία της Νέας Δηµοκρατίας είναι οι Ισραηλινοί τουρίστες
που δεν θα έρθουν.

Και µιας και µιλάµε για τον τουρισµό και το σχέδιο νόµου, κά-
ποιοι σε αυτή τη χώρα, δυστυχώς, και µε θέση ευθύνης παριστά-
νουν τους τουρίστες. Βέβαια, έχουµε από την άλλη µεριά και την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία µε τον νέο της Πρόεδρο, τον
κ. Κασσελάκη, που ήρθε και αυτός ως τουρίστας, σας κάνει εσάς
τη Νέα Δηµοκρατία να φαίνεστε στα δελτία των οκτώ ως σοβαρή
πολιτική δύναµη. Δυστυχώς, όµως, η πραγµατικότητα και οι εξε-
λίξεις θα σας φέρουν προ των ευθυνών σας. 

Οι ελληνικές κυβερνήσεις των τελευταίων ετών, όπως και η ση-
µερινή, έχουν αναδείξει τον τουρισµό ως µοναδικό πυλώνα ανά-
πτυξης της Ελλάδος. Ταυτόχρονα, οι γεωπολιτικές και όχι µόνο
κρίσεις διαδέχονται η µία την άλλη. Να θυµίσω: COVID-19, πόλε-
µος στην Ουκρανία και τώρα πόλεµος Ισραήλ και Χαµάς. Βρισκό-
µαστε σε µια ευάλωτη γεωγραφικά περιοχή και εσείς δεν βάζετε
µυαλό να αλλάξετε ρότα. Πρέπει να καταλάβετε ότι τζογάρετε
το µέλλον της χώρας εστιάζοντας αποκλειστικά στον τουρισµό.

Ανέφερα και στην επιτροπή κάποια στοιχεία, θα τα αναφέρω
και εδώ. Φέτος οι αφίξεις Ισραηλινών στη χώρα σηµείωσαν ρεκόρ
µε πάνω από εξακόσιους δώδεκα χιλιάδες τουρίστες από τον Ια-
νουάριο µέχρι τον Αύγουστο. Ήδη, σήµερα όλες οι κρατήσεις Ισ-
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ραηλινών έχουν ακυρωθεί και µπορεί να είµαστε σε περίοδο κλει-
σίµατος της τουριστικής καλοκαιρινής σεζόν και να µη διαταράσ-
σει ιδιαίτερα αυτό το γεγονός την απόδοση του τουρισµού
φέτος, αλλά είναι ένα γεγονός που µας δείχνει πως σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν µπορεί ένα κράτος ευρισκόµενο σε µια περιοχή µε
έντονο γεωπολιτικό ενδιαφέρον, όπως η Ανατολική Μεσόγειος,
να πορευθεί οικονοµικά στηριζόµενο στον τουρισµό. Έχουµε
χάσει ήδη τους Ρώσους τουρίστες. Αν συνεχιστεί ο πόλεµος στη
Γάζα, θα χάσουµε και τους Ισραηλινούς. 

Είναι προφανές ότι δεν µπορεί σε µακροχρόνιο ορίζοντα η οι-
κονοµία να βασίσει τη βιωσιµότητά της πάνω στα τόσο ευάλωτα
έσοδα του τουρισµού. Κρίνεται αναγκαίο να διαφοροποιήσουµε,
επιτέλους, σε αυτή τη χώρα το µείγµα εσόδων. Πάνω από 20%
του ΑΕΠ µας έρχεται από ταξιδιωτικές τουριστικές υπηρεσίες,
όταν για την Πορτογαλία, την Ισπανία, την Ιταλία και τη Γαλλία
αντίστοιχα τα ποσοστά είναι 17,1%, 14%, 10,6% και 8,4%. 

Δεν έχουµε δει από το Υπουργείο Ανάπτυξης καµµία ενέργεια
τόνωσης της βιοµηχανικής παραγωγής, η οποία µειώθηκε κατά
µισό τοις εκατό σε σχέση µε πριν από ένα χρόνο, τον Αύγουστο
του 2023, ακολουθώντας µια πτώση της τάξης του 1,9% τον προ-
ηγούµενο µήνα. 

Αυτός ήταν ο τρίτος συνεχόµενος µήνας µείωσης στη βιοµη-
χανική δραστηριότητα. Δεν έχουµε δει µια µεταρρυθµιστική προ-
σπάθεια στον αγροτικό τοµέα, ο οποίος εδώ και πέντε χρόνια η
συµµετοχή του στο ΑΕΠ της χώρας είναι στάσιµη και σε σύ-
γκριση µε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε ανεπτυγµένο
αγροτικό τοµέα µηδαµινή. 

Οι συγκυρίες που υπάρχουν µας αναδεικνύουν την αναγκαιό-
τητα να αναζητήσουµε τρόπους για τη διαφοροποίηση του µί-
γµατος ανάπτυξής µας για να διασφαλίσουµε την οικονοµική
ευηµερία και τη σταθερότητα της χώρας. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, ο τίτλος του είναι: «Διατάξεις για
την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης». Διαβάζοντας
κανείς τα άρθρα θα διαπιστώσει πως η Κυβέρνηση αναιρεί -και
καλά κάνει- δικές της παλαιότερες νοµοθετικές πρωτοβουλίες. 

Για παράδειγµα, καταργείται -και σωστά- η ανώνυµη εταιρεία
«Ιαµατικά Λουτρά Ελλάδας», που τότε είχε δηµιουργήσει µεγάλο
αναβρασµό στους δήµους και στις κοινότητες µε µαζική απαί-
τηση των δηµοτικών συµβουλίων για άµεση απόσυρση των επί-
µαχων άρθρων ενός νοµοσχεδίου που δεν είχε έρθει καν για δια-
βούλευση, και η Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης
και Προστασίας του ναυαγίου Ζακύνθου, που, όµως, το 2021
είχαν ιδρυθεί µε άρθρο του Υπουργείου σε ένα σχέδιο νόµου που
λεγόταν «Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού,
Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας, ναυάγιο Ζακύνθου, διατάξεις για τα
τουριστικά γραφεία, τις τουριστικές επιχειρήσεις και τα τουρι-
στικά καταλύµατα και άλλες ρυθµίσεις για την τουριστική ανά-
πτυξη». 

Αποφασίστε τι αποτελεί η ρύθµιση για την τουριστική ανά-
πτυξη: Η ίδρυση ή η κατάργηση της ανώνυµης εταιρείας και της
επιτροπής του ναυαγίου της Ζακύνθου; Για να καταλάβουµε, δη-
λαδή, η µεταρρυθµιστική πολιτική της Κυβέρνησης είναι να κα-
ταργεί ενέργειες και νοµοθετήµατά της;

Η κοροϊδία της περιβόητης ανάπτυξης, όµως, δεν σταµατάει
εδώ. Ενώ υπάρχει ήδη το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού, το οποίο
είναι αδρανοποιηµένο µε δική σας ευθύνη, δηµιουργείται Περι-
φερειακό Συµβούλιο Τουρισµού. Ακόµα θεσπίζετε άλλα δύο όρ-
γανα για τον Οινοτουρισµό και το Παράκτιο Παρατηρητήριο
Τουρισµού στη Μεσόγειο. Είναι ελληνικό φαινόµενο γενικά να
έχουµε για καθετί έναν οργανισµό και να δηµιουργούµε µια διοι-
κητική πολυπλοκότητα.

Ακόµα προβληµατικός είναι και ο τρόπος που στήνετε τη διοί-
κηση στους νεοσυσταθέντες οργανισµούς. Από τη µία, στο Συµ-
βούλιο Οινοτουρισµού βλέπουµε να συµµετέχουν κρατικοί
φορείς, αλλά και ιδιώτες, καθώς και επιστήµονες του χώρου, των
οποίων η γνώµη και η γνώση είναι καταλυτική.

Και από την άλλη, το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού συ-
γκροτείται µε απόφαση της Υπουργού από τους δεκατρείς περι-
φερειάρχες της χώρας καθώς και έναν υπάλληλο του Υπουρ-
γείου Τουρισµού, ο οποίος θα ασκεί γραµµατειακά καθήκοντα,
ενώ θα προεδρεύει ο ίδιος ο Υπουργός Τουρισµού, δηλαδή θα

απαρτίζεται αποκλειστικά από κρατικούς φορείς αφήνοντας απ’
έξω τους ιδιώτες. Στην επιτροπή µας είπατε πως θα καλείται ανά-
λογα µε το θέµα συζήτησης και ο εκάστοτε φορέας, κάτι που
είναι στη σωστή κατεύθυνση. 

Παρακάτω θέλω να αναφερθώ στο πρόγραµµα «Τουρισµός για
όλους 2022 - 2025». Γενικά η ιδέα να επιδοτούµε τους πολίτες
για να κάνουν τουρισµό είναι ένα κοµµάτι της λαϊκίστικης πολιτι-
κής της Κυβέρνησης, η οποία έχει µία λαγνεία µε τα pass. Στο
τέλος, πανηγυρίζουµε για αυξηµένα έσοδα από τον τουρισµό,
ενώ για ένα µέρος του ουσιαστικά πληρώνουµε. Το γεγονός πως
υπάρχουν αδιάθετα ποσά καταλαβαίνετε πως προκύπτει από τον
λάθος σχεδιασµό για τον οποίο πρέπει να µας εξηγήσετε τι έχει
συµβεί. Και θα πρέπει επιτέλους να µας πείτε πότε θα ξεκινήσουν
οι αιτήσεις για το 2023. Από τον Ιούνιο περιµένουν οι πολίτες. Θα
χαθεί και η τουριστική περίοδος των Χριστουγέννων, όπως το
πάτε. 

Επίσης, δεν είναι δυνατόν για το συγκεκριµένο voucher να
εντάσσονται οι µονογονεϊκές οικογένειες στον πίνακα εισοδηµα-
τικών κριτηρίων που αφορούν το ατοµικό εισόδηµα και όχι στον
πίνακα του οικογενειακού εισοδήµατος. Από πότε δεν λογίζεται
οικογένεια µια χήρα µητέρα ή ένας χήρος πατέρας µε τρία παιδιά
και µε ποια δικαιολογία αποκλείονται τα εξαρτώµενα µέλη; Οι γο-
νείς τι πρέπει να κάνουν; Να πάνε διακοπές µόνοι τους χωρίς τα
παιδιά τους; 

Κλείνοντας θα ήθελα να πω πως είναι ωραίοι οι µεγαλεπήβολοι
τίτλοι που βάζετε ως Κυβέρνηση στα νοµοσχέδιά σας για βιώσιµη
ανάπτυξη. Όµως, ποτέ καµµία δραστηριότητα δεν άνθισε επειδή
απλά φτιάξαµε κάποιο συµβούλιο, παρά µόνο όταν υπήρχε πολι-
τική βούληση. Δεν µπορεί να υπάρχει εθνική στρατηγική, όταν
µια κυβέρνηση δεν µπορεί να αποφασίσει τι θέλει και αναιρεί τον
εαυτό της µε νέα νοµοσχέδια. Και η έλλειψη πολιτικής βούλησης
είναι φανερή στη λαίλαπα της ακρίβειας που αντιµετωπίζουν οι
πολίτες. Δεν αρκεί να νοµοθετούµε καλάθια, Market Pass και τρο-
πολογίες που δήθεν ρυθµίζουν τον κλάδο των σουπερµάρκετ µε
το να δηµοσιεύουν τις όποιες αυξήσεις. Αν δεν υπάρχει σοβαρή
τιµωρία στους παραβάτες, και να ψηφίζουµε εδώ λίγη σηµασία
θα έχει. 

Σας έχουµε ξαναπεί, το λέµε και τώρα. Τα οικονοµικά προβλή-
µατα και οι προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας δεν λύνονται
αποκλειστικά µέσα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας, απλά µε την
ψήφιση άρθρων. Χρειάζεται συνεχόµενος έλεγχος σε µία χώρα
που µε θλίψη παρατηρούµε τη διαφθορά να εξαπλώνεται. Συγκε-
κριµένα, βρισκόµαστε στην πεντηκοστή πρώτη θέση από εκατόν
ογδόντα χώρες και µε το σκορ του δείκτη διαφθοράς συνεχώς
αυξανόµενο τα τελευταία δέκα χρόνια, σύµφωνα µε τον µη κυ-
βερνητικό οργανισµό «Διεθνής Διαφάνεια». 

Κατάγοµαι από τη Νάξο την οποία επισκέπτοµαι συστηµατικά
και γνωρίζω από πρώτο χέρι το σηµαντικό ρόλο που παίζει η ανά-
πτυξη του νευραλγικού αυτού τοµέα της οικονοµίας της χώρας
µας όπως είναι ο τουρισµός και αυτό πρέπει να αποτελεί για
όλους εµάς, πέρα από τις όποιες διαφωνίες µας, βασικό σκοπό.
Οι ωφέλειες που απορρέουν από το τουριστικό ρεύµα είναι πάρα
πολλές και εµείς είµαστε εδώ για να προτείνουµε καίριες θέσεις
για την ανάπτυξη της οικονοµίας και την προσέλκυση νέων και
περισσότερων τουριστών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Είµαστε στη διάθεση του Υπουργείου, ώστε να καταρτίσουµε
επιτέλους ένα µακροχρόνιο στρατηγικό αναπτυξιακό σχέδιο του
ελληνικού τουρισµού και χάραξη εθνικής στρατηγικής µε ορίζο-
ντα τουλάχιστον δεκαετίας. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να διορθώσει τις παλινωδίες
που δηµιούργησε η δική σας προηγούµενη κυβέρνηση. Κάλλιο
αργά παρά ποτέ. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-

4310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4311

ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Ηλιούπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό διακόπτουµε
τη συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αίτηση άρσης ασυλίας Βουλευτή: συζήτηση και λήψη απόφα-
σης, σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και το άρθρο 83
του Κανονισµού της Βουλής, για την αίτηση άρσης ασυλίας του
Βουλευτή κ. Παύλου Πολάκη. Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η έκ-
θεση την 18η Οκτωβρίου 2023, σύµφωνα µε την οποία τα µέλη
της επιτροπής πρότειναν οµόφωνα την άρση ασυλίας του κ. Παύ-
λου Πολάκη. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της εισαγγελικής αρχής κατά τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο β’. Ο λόγος δίνεται
πάντα, εφόσον ζητηθεί, στον Βουλευτή στον οποίον αφορά η αί-
τηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή
στους αναπληρωτές τους. 

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 7ης Μαρτίου 2018 για τη διαδικασία αυτή έχει
ενεργοποιηθεί το σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας. 

Σας υπενθυµίζω, επίσης, ότι η ψήφος σας αφορά το αίτηµα
του εισαγγελέα. Δηλαδή όσοι επιθυµούν, ψηφίζουν υπέρ ή κατά
της άρσης ασυλίας. Για όποιον το επιθυµεί µπορεί να ψηφίσει
«παρών». 

Αφού λοιπόν ολοκληρωθεί η συζήτηση επί της περιπτώσεως
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης, θα προχωρήσουµε
στην ονοµαστική ψηφοφορία, όπως σας προανέφερα. 

Η υπόθεση αφορά στον συνάδελφο κ. Παύλο Πολάκη. Επί της
αιτήσεως υπάρχει συνάδελφος που ζητά τον λόγο, κατά το
άρθρο 108 του Κανονισµού; 

Απ’ ό,τι βλέπω, ζητούν τον λόγο ο κ. Παύλος Πολάκης και ο κ.
Μαντάς. 

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πλέον έχει εξελιχθεί σε θεσµό του ελληνικού Κοινοβουλίου

εδώ και τέσσερα χρόνια µία εαρινή και µία φθινοπωρινή άρση
ασυλίας δική µου. Είναι για γέλια η κατάσταση πλέον. Είναι η
όγδοη αυτή η φορά. Για τις προηγούµενες επτά δεν έχει υπάρξει
καµµία καταδικαστική απόφαση για τις συκοφαντίες και τα υπό-
λοιπα που λένε –εκκρεµούν βέβαια κάποιες, βεβαίως, θα βρε-
θούν- αλλά είναι αποτέλεσµα της εκδικητικής µανίας της Νέας
Δηµοκρατίας, διότι ξέρουν πολλά στελέχη της πώς κινδύνευσαν
και τι κινδύνευσαν και τι αποκαλύψεις υπήρχαν και νοµίζουν ότι
µε τις διαρκείς άρσεις ασυλίας ή τις παραποµπές τις δικαστικές
πρόκειται να υποστείλω τη σηµαία ή να κάτσω φρόνιµος. 

Ξεχάστε το αυτό, δεν θα γίνει. Δεν είναι στο γονίδιό µου αυτό
το πράγµα. 

Πάµε επί του συγκεκριµένου. Ο κ. Μαντάς, Βουλευτής Μεσση-
νίας, µου έκανε µήνυση για συκοφαντική δυσφήµιση και λοιπά
και λοιπά και η επιτροπή της Βουλής µε δικιά µου συναίνεση,
αλλά όχι για τον λόγο που γράφεται εδώ, όχι για τον λόγο που
γράφεται στο παραπεµπτικό, δέχτηκα να υπάρξει άρση της ασυ-
λίας µου και να πάµε στο δικαστήριο. 

Απλά θα ξεκινήσω από το διαδικαστικό, διότι γράφει στην τε-
λευταία παράγραφο το διαβιβαστικό που σας µοιράστηκε ότι
«Στη συνέχεια η επιτροπή κρίνει ότι στη συγκεκριµένη περίπτωση
η πράξη για την οποία ζητείται η άρση ασυλίας του ανωτέρω Βου-
λευτή» -εµένα δηλαδή- «δεν συνδέεται µε την άσκηση των καθη-
κόντων του ή την πολιτική δραστηριότητά του και δεν υποκρύπ-
τεται πολιτική σκοπιµότητα» και λοιπά και λοιπά.

Δηλαδή, εγώ µε τον Μαντά έχουµε ανταγωνιστικά συµφέρο-
ντα, µοιράζουµε χωράφια στη Μεσσηνία, ή έχουµε διαφωνίες σε
επιχειρήσεις, ή χρωστούσε ο παππούς µου στον παππού του. Δεν
είναι προσωπικές µας οι διαφορές µε τον κ. Μαντά.

Εγώ ως τοµεάρχης διαφάνειας του ΣΥΡΙΖΑ αποκάλυψα κάποια
πράγµατα για τον κ. Μαντά και ζήτησα θεσµικά από τον Πρόεδρο

της Βουλής, από τον πρόεδρο της ΑΑΔΕ, από τον έφορο Καλα-
µάτας να παρέµβουν. Συγκεκριµένα, εγώ ως τοµεάρχης διαφά-
νειας αποκάλυψα ότι ο κ. Μαντάς είχε για πολλά χρόνια στην
κατοχή του µε αχυράνθρωπο µπροστινό, που αποδεικνύεται από
τα στοιχεία που κατέθεσα ότι ήταν εντελώς δικός του άνθρωπος,
offshore εταιρεία στα Νησιά Μάρσαλ, κάτι που είναι παράνοµο
και που έπρεπε να έχει εκπέσει και του αξιώµατος της Βουλής
και το απέδειξα µε στοιχεία. Είπα, λοιπόν, ότι η εταιρεία «AEGIR
SERVICES»…

Θα κάνουµε λίγη ησυχία, κύριοι συνάδελφοι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, έχει δίκιο!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Απέδειξα, λοιπόν, µε στοιχεία ότι η εται-

ρεία «AEGIR SERVICES» είναι του κ. Μαντά, έχει έδρα στα Νησιά
Μάρσαλ και έχει βάλει ως αχυράνθρωπο έναν δικό του απολύτως
έµπιστο άνθρωπο, την τριανταπεντάχρονη κ. Αγγελική Κωνστα-
ντοπούλου, η οποία, πρώτον, απασχολούταν από αυτόν και τη
σύζυγό του κατά το διάστηµα 2013 έως 2022 ως υπάλληλος - πω-
λήτρια µε µηνιαίο µισθό 650 ευρώ στο κατάστηµα υποδηµάτων
«PERLA» που η εταιρεία τους «ΚΑΠΑΡΕΛΙΩΤΗ - ΜΑΝΤΑΣ Ο.Ε.»
διατηρεί στην Καλαµάτα. Η υπαλληλική σχέση και η στενή φιλία
του ζεύγους Μαντά - Καπαρελιώτη µε την Κωνσταντοπούλου
αποδεικνυόταν πλήρως από την καρτέλα ασφαλισµένου, αλλά
και από τις αναρτήσεις στα κοινωνικά δίκτυα.

Δεύτερον, η συγκεκριµένη κυρία είχε οριστεί από τη σύζυγο
του κ. Μαντά ως διαχειρίστρια και εκκαθαρίστρια σε άλλη εται-
ρεία της, «ΓΟΥΝΑΡΗΣ Δ. - ΚΑΠΑΡΕΛΙΩΤΗ Μ. ΙΚΕ», την οποία πα-
ρεµπιπτόντως το ζεύγος είχε αποκρύψει από όλες τις δηλώσεις
«πόθεν έσχες».

Τρίτον, είχε οριστεί από τον κ. Μαντά ως διαχειρίστρια της
εταιρείας «TELPEL M. IKE», της οποίας µοναδικός εταίρος ήταν
µέχρι πρότινος η αυτή η offshore εταιρεία του εξωτερικού, η
«AEGIR» των Νησιών Μάρσαλ.

Και τέταρτον και τελευταίο, απασχολούταν τα τελευταία χρό-
νια στο πολιτικό γραφείο του κ. Μαντά στην Καλαµάτα.

Και κοιτάξτε τώρα πώς καρφώνεται κανείς και µόνος του: Τον
Γενάρη του 2023 είχαµε αποκαλύψει την ιστορία µε τον κ. Χει-
µάρα που είχε πάρει κάτι απευθείας αναθέσεις από οργανισµούς
του δηµοσίου και τον είχατε βγάλει και από τα ψηφοδέλτια και
τα λοιπά, τον Βουλευτή Φθιώτιδας. Εκείνη την περίοδο ψάχναµε
και αυτά εδώ. Είχε, λοιπόν, κυκλοφορήσει ότι ψάχνουν και για
έναν άλλο Βουλευτή και τον κάλεσαν -και µάλιστα είχε βγει και
σε κάποιες εφηµερίδες- µάλλον τότε τον Γενάρη και στο Μαξίµου
και –αυτά έγιναν από τις 4 µέχρι τις 10 του Γενάρη- και στις 12
του Γενάρη –προσέξτε, 12 του Γενάρη 2023!- ενώ έχουν προηγη-
θεί οι αποκαλύψεις για τον Χειµάρα, ενώ έχει διαδοθεί ότι ψάχνει
ο Τοµέας Διαφάνειας και για άλλον Βουλευτή, στις 12 του Ια-
νουαρίου σε µια προσπάθεια να καλύψουν την παρανοµία βάζουν
την κ. Κωνσταντοπούλου να µεταβιβάσει -στις 12 Γενάρη!- το
100% των µεριδίων της offshore του κ. Μαντά προς τον συνέταιρό
του κ. Νίκο Τσακάκο, µε φωτογραφίες και όλα αυτά αποδεικνύο-
νται. Όµως, ουδέν κρυπτόν από τον Τοµέα Διαφάνειας!

Και είπαµε, λοιπόν, τότε, βγάλαµε αυτά τα στοιχεία µε όλα τα
αποδεικτικά και είπα «κύριε Τασούλα, κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής, µεριµνήστε, δράστε, καλέστε την επιτροπή «πόθεν έσχες»,
διερευνήστε τις καταγγελίες, να και τα στοιχεία!».

Την επόµενη µέρα ακριβώς είπα το εξής από πληροφορίες και
µη µε ρωτήσει κανείς πού βρήκα τις πληροφορίες. Τις βρήκα
ακριβώς από την ίδια πηγή της Τράπεζας της Ελλάδος που τον
Φλεβάρη του 2019 είχε κάνει φέιγ βολάν το δικό µου δάνειο των
100.000 ευρώ, το οποίο παρεµπιπτόντως αποπληρώνεται κανο-
νικά. Από την ίδια ακριβώς πηγή βρήκα, λοιπόν, και εγώ ότι ο κ.
Μαντάς είχε γύρω στις 650.000, 700.000 ευρώ χρέη προς το δη-
µόσιο από ατοµική και εταιρική δραστηριότητα τα οποία δεν έχει
ρυθµίσει ποτέ. Ποτέ!

Και ρωτάω, κύριε Πιτσιλή της ΑΑΔΕ, εδώ κάνατε κατασχέσεις
τότε για πενηντάρικα σε λογαριασµούς, εδώ ο άνθρωπος έχει
650 χιλιάρικα - 700 χιλιάρικα, πόσα είναι;- και δεν έχει ρυθµίσει
πενιά. Δεν κάνετε τίποτα; Ο έφορος Καλαµάτας δεν ασχολείται
καθόλου;

Παρένθεση: Από τότε µου έχουν έρθει και άλλες πληροφορίες
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σε σχέση µε την επιχειρηµατική, δανειοδοτική και χρεωστική δρα-
στηριότητα του κ. Μαντά. Μια κουβέντα θα πω µόνο: Γηροκοµείο
Καλαµάτας και σταµατώ εδώ. Αυτά αποκάλυψα, λοιπόν.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το γηροκοµείο Καλαµάτας τι
είναι;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρει ο κ. Μαντάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ, λοιπόν, λέω το εξής: Έπρεπε οι θε-

σµοί του κράτους και της Βουλής να έχουν κινηθεί και να ψάξουν
–µα, έχουν όλους τους µηχανισµούς!- έπρεπε η επιτροπή «πόθεν
έσχες» της Βουλής να δει αν αυτά που λέω µε τα στοιχεία που
κατέθεσα -τα οποία τα καταθέτω ξανά και σήµερα, πάρτε τα, λεί-
πουν µια, δυο σελίδες, θα σας τις δώσω µετά γιατί δεν είχαν βγει
σε φωτοτυπία-να έχει ψάξει και να δει αν λέω αλήθεια. Αν έλεγα
αλήθεια, ο Μαντάς δεν έπρεπε να είναι Βουλευτής σήµερα και
λέω αλήθεια.

Και δεύτερον, έπρεπε ο κ. Πιτσιλής να µας πει αν χρωστάει ο
Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου. Εγώ πήρα δάνειο 100.000
ευρώ γιατί ζοριζόµουν, γιατί δεν δούλευα, γιατί είχα πολλά έξοδα
εκείνη την περίοδο, πήρα δάνειο 100.000 ευρώ, το ξεπληρώνω κα-
νονικά και κάνατε ιστορία σε όλη την Ελλάδα –έτσι;- ότι πήρε
100.000 δάνειο ο Πολάκης και είπατε και εκείνο, ότι πήγε στο ATM
και ζητούσε να του δώσουν 100.000 ευρώ. Εδώ ο άλλος χρωστάει
650.000 ευρώ και δεν τρέχει κάστανο! Δεν το ρωτάµε –έτσι;- αλλά
καταγγέλλουµε και άρουµε την ασυλία για αυτόν που το αποκά-
λυψε.

Εγώ, λοιπόν, δέχτηκα να αρθεί η ασυλία µου για να πάµε στο
δικαστήριο, αφού δεν κουνιέται ούτε ο Τασούλας, αφού δεν κου-
νιέται ούτε η επιτροπή εδώ του «πόθεν έσχες», αφού δεν κουνιέ-
ται ούτε η ΑΑΔΕ, αφού δεν κουνιέται ούτε η εφορία Καλαµάτας,
να δούµε ποιος έχει δίκιο.

Όµως, εάν έχω δίκιο εγώ, αν έχω δίκιο εγώ –γιατί εγώ θα πάω
όλα τα στοιχεία και εκεί θα αποκαλυφθούν τα πάντα, γιατί είµαι
κατηγορούµενος, θα αποκαλυφθούν τα πάντα- αν έχω δίκιο εγώ
και τότε που τα έλεγα, ή άλλα πράγµατα που µπορεί να βγουν
µετά, τότε πρέπει να παραιτηθεί ή να τον αποπέµψετε. Έτσι; Το
κάνουµε συµφωνία αυτό; Αν έχω δίκιο εγώ, θα πρέπει να φύγει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αν έχεις άδικο;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχω δίκιο, Πλεύρη. Μη µε κοιτάζεις εµέ-

να στα µάτια, εγώ δεν λέω κουβέντες που δεν ισχύουν. Εντάξει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αν έχεις άδικο, θα παραιτηθείς;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχω δίκιο, είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Πολάκη!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άσε τα «αν», δεν υπάρχουν τα «αν».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι!
Ολοκληρώστε, κύριε Πολάκη!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν υπάρχουν «αν», έχω δίκιο. Αν έχει

υπάρξει άλλος Βουλευτής που να βγαίνει και να λέει αυτό το πρά-
γµα που λέω από εδώ πάνω, αυτό να σέβεσαι, Πλεύρη! Το κατά-
λαβες; Είναι η όγδοη προσπάθεια που κάνετε να µε σπιλώσετε.
Εκατόν οκτώ να κάνετε για να ισοβαθµίσετε τη θέση που έχετε
στα ΜΜΕ της χώρας, εµείς πίσω δεν κάνουµε! Ψηφίστε ό,τι θέ-
λετε, λοιπόν!

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Μαντά, οφείλω να σηµειώσω ότι ο κ. Πολάκης σήµερα
ενώπιον του Σώµατος αναφέρει ότι δέχεται το αίτηµα άρσεως
ασυλίας, στην επιτροπή δεν τοποθετήθηκε ευκρινώς επί αυτού.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σοβαρά; Τι λέτε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ήµασταν όλοι στην

επιτροπή.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο εκπρόσωπός µας τι ψήφισε; Δηλαδή,

είχαµε διαφωνία µε τον Γαβρήλο; Τι λέτε τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Υπάρχουν και τα Πρακτικά, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως και ο εκ-
πρόσωπός σας ψήφισε υπέρ της άρσης ασυλίας. Το αφήσατε αι-
ωρούµενο, τώρα το είπατε καθαρά, αυτό θέλω να διευκρινίσω,
κύριε Πολάκη και νοµίζω ότι το κατανοείτε. Όλοι µέσα στην επι-
τροπή ήµασταν.

Εν πάση περιπτώσει, δεκτόν έτσι.
Κύριε Γαβρήλο, εσείς τοποθετηθήκατε επακριβώς στην επι-

τροπή. Απλά σήµερα γίνεται ξεκάθαρο από τον κ. Πολάκη, απλά
για να το έχουν γνώση οι συνάδελφοι για την πορεία της ψηφο-
φορίας.

Κύριε Μαντά, παρακαλώ να περιοριστείτε στο αντικείµενο που
πρέπει. Δεν είναι δικαστήριο η Βουλή για να εκδικάσει την ουσία
της υποθέσεως.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα είµαι σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουµε µία διαφορά

η οποία δεν µπορεί να λυθεί σε αυτή την Αίθουσα.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε,

σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να ακολουθήσω

τον κ. Πολάκη στον πολιτικό κατήφορο που έχει επιλέξει εδώ και
χρόνια. Δεν έχω σκοπό, βεβαίως, να επιτρέψω ούτε να συµβάλω
στη µετατροπή της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων σε αί-
θουσα ποινικού δικαστηρίου. Άλλωστε, όπως το Σύνταγµά µας
ορίζει -και φαντάζοµαι ότι όλοι πιστεύουµε και συµφωνούµε ότι
έχουµε Σύνταγµα σε ισχύ- σήµερα δεν δικάζουµε τη µήνυσή µου
στον κ. Πολάκη.

Mε την υπερψήφιση της πρότασης για άρση της βουλευτικής
του ασυλίας αποφασίζουµε για το αν θα µου δώσετε ή όχι την
ευκαιρία να υπερασπιστώ την τιµή και την αξιοπρέπεια τη δική
µου και της οικογένειάς µου στην ελληνική δικαιοσύνη. Αποφα-
σίζουµε ακόµα για το αν η πολιτική ζωή του τόπου µας θα συνε-
χίσει ή όχι να θρέφεται από την ανθρωποφαγία, αν θα επιτρέ-
ψουµε ή όχι στην τοξικότητα, τη συκοφαντία, τις ύβρεις και τη
λασπολογία να υπερισχύσουν του πολιτικού πολιτισµού, της γό-
νιµης πολιτικής αντιπαράθεσης και του κοινοβουλευτικού ευπρε-
πισµού. Για όλα αυτά ψηφίζουµε σήµερα.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας µιλήσω για λίγο προσωπικά.
Είµαι σαράντα επτά ετών και κατάγοµαι από ένα µικρό χωριό της
Μεσσηνίας. Δεν είµαι και δεν θα είµαι τίποτε λιγότερο και τίποτε
περισσότερο παρά ένας από τους συµπολίτες µου που κοιτάνε
καθαρά στα µάτια, που δεν έσκυψαν το κεφάλι. Κατάγοµαι από
αυτή τη χώρα που ο ένας ξέρει καλά τον άλλον και ο ένας πι-
στεύει στον άλλον. Από εκείνη την Ελλάδα που έχει συναισθή-
µατα, που νοιώθει. Και αυτό το νοιάξιµο είναι που κάνει τους
ανθρώπους και την πολιτική να διαφέρουν.

Δεν έχω κληρονοµήσει τη βουλευτική µου Έδρα. Δεν προέρχο-
µαι από κάποια µεγάλη αστική επιχειρηµατική οικογένεια της
Μεσσηνίας. Είµαι ο Περικλής Μαντάς και προέρχοµαι από το µε-
γαλύτερο τζάκι, αυτό της κοινωνίας. Η ζωή δεν µου χαρίστηκε
ποτέ. Την κέρδισα. Κέρδισα κάθε στιγµή δίνοντας µάχες. Άλλες
τις κέρδισα και άλλες τις έχασα, όπως κερδίζει και χάνει ο καθέ-
νας από τους πολίτες που µάχονται για τα προς το ζην. Δεν είµαι
κάποιος που τα βρήκε εύκολα. Και µέσα στα δύσκολα πορεύτηκα
κοινωνικά, πολιτικά και επαγγελµατικά και συνεχίζω να µάχοµαι
και να παλεύω, όπως κάνουν όλοι οι πολίτες εκεί έξω. Νικητής
δεν είναι εκείνος που δεν απέτυχε ποτέ. Νικητής είναι αυτός που
ποτέ δεν παραιτήθηκε. Κι εγώ δεν παραιτήθηκα ποτέ, κόντρα σε
όλες τις δυσκολίες. 

Συγγνώµη, λοιπόν, κύριε Πολάκη, που θα σας χαλάσω τη ζα-
χαρένια και δεν θα µπω στους τίτλους της επίθεσή σας ως πλού-
σιος, νεόπλουτος και άλλα τέτοια που σας ταιριάζουν τελευταία.
Και λυπάµαι για σας που όλα αυτά θα καταρριφθούν στη δικαιο-
σύνη, διότι ουδέποτε εγώ ή µέλος της οικογένειάς µου είχα οποι-
αδήποτε σχέση µε offshore εταιρεία, όπως ψευδώς αναφέρετε.
Ουδέποτε είχα τέτοιου τύπου δραστηριότητες σε σχέσεις µε
εταιρείες που εδρεύουν σε φορολογικούς παραδείσους. Ουδέ-
ποτε είχα κρυφά εισοδήµατα από επιχειρηµατικές δραστηριότη-
τες. Καµµία από τις επιχειρήσεις µου δεν είχε συµβάσεις µε το
ελληνικό δηµόσιο. Δεν διαχειρίστηκα ποτέ δηµόσιο χρήµα. Δεν
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είχα την ευκαιρία να είµαι δήµαρχος και να αναγκάζοµαι δήθεν
να κρατώ την κοινωνία όρθια τηρώντας «µαύρα» ταµεία, ούτε
είχα την ευκαιρία ως Αναπληρωτής Υπουργός να ελέγχοµαι για
παράνοµες αναθέσεις στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Κάθε επιχειρηµατική µου
δραστηριότητα µέχρι σήµερα ήταν απόλυτα διαφανής και κάθε
εταιρεία στην οποία συµµετείχα είχε έδρα την Ελλάδα. 

Οι πολίτες της Μεσσηνίας µε γνωρίζουν καλά. Ξέρουν ότι πο-
λιτεύοµαι µε γνώµονα την ειλικρίνεια και τιµώ µε όλες µου τις δυ-
νάµεις την εντολή που µου έδωσαν. Και µου ανταπέδωσαν την
τιµή αυτή δίνοντάς µου αύξηση των σταυρών προτίµησης κατά
50% στις πρόσφατες εκλογές, παρά την πολιτική επίθεση που δέ-
χθηκα προεκλογικά.

Την επιχειρηµατική µου δραστηριότητα την ξεκίνησα από
µικρή ηλικία, όχι σε κάποια οικογενειακή επιχείρηση ούτε µε χρή-
µατα από την οικογένειά µου. Όπως και πολλοί άλλοι συµπολίτες
µου, αντιµετώπισα κι εγώ τα δεινά της οικονοµικής κρίσης και τις
συνέπειες των µνηµονίων. Έζησα µε βίαιο τρόπο την προσαρ-
µογή στα νέα δεδοµένα µε το κλείσιµο των επιχειρήσεών µου και
την οικονοµική κατάρρευση της ελληνικής οικονοµίας. 

Ας γνωρίζει ο κ. Πολάκης, λοιπόν, ότι το κύριο µέρος των οφει-
λών αυτών που αναφέρετε δηµιουργήθηκε αρκετά χρόνια πριν
το 2019 που εκλέχθηκα Βουλευτής, κυρίως κατά την περίοδο της
δικής τους διακυβέρνησης, όταν και κατέστησαν ληξιπρόθεσµες.
Ήταν τότε που πολεµούσα, όπως όλοι µας, να κρατήσουµε τα
µαγαζιά µας ανοιχτά. Όµως, ο δηµοκράτης και προστάτης του
λαού κ. Πολάκης και το κόµµα του έκλεισαν τις τράπεζες, διέλυ-
σαν την οικονοµία και στραγγάλισαν όλες τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις του τόπου µας. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

Θα µε ακούσετε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, παρακαλώ!
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δυστυχώς, τότε δεν ήξερα ότι θα µπο-

ρούσα να φύγω στην Αµερική και µε προσωπικές εγγυήσεις να
πάρω δάνειο για να γίνω εφοπλιστής. Το µάθαµε και αυτό, έστω
και αργά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ποτέ δεν προσπάθησα να αποφύγω τις ευθύνες µου. Ποτέ!
Παρ’ όλο που ως φυσικό πρόσωπο είµαι απόλυτα ενήµερος, η
συµµετοχή µου σε εταιρείες, και µάλιστα µε µειοψηφικό ποσο-
στό, µε φόρτωσε βάρη και υποχρεώσεις που οφείλω να αναλάβω.
Έκτοτε κινήθηκα στο πλαίσιο των εργαλείων και των ευεργετικών
ρυθµίσεων που προσέφερε κάθε φορά η πολιτεία προς τους
οφειλέτες. 

Ας γνωρίζουν, λοιπόν, όλοι ότι το συνολικό ποσό των οφειλών
βρίσκεται σε διαδικασία ρύθµισης, σύµφωνα µε τον εξωδικαστικό
νόµο και ότι τηρούνται όλες οι προβλεπόµενες διαδικασίες µέχρι
την οριστική διευθέτηση του συνόλου των οφειλών, γιατί πρώτα
και πάνω απ’ όλα είµαι φορολογούµενος πολίτης και ουδέποτε
είχα κάποια ιδιαίτερη ή προνοµιακή µεταχείριση από το κράτος,
λόγω της βουλευτικής του ιδιότητας. Ακολούθησα ό,τι επιβάλλει
ο νόµος γι’ αυτές τις περιπτώσεις αποδεχόµενος τα βάρη, τις συ-
νέπειες και τις προεκτάσεις τους, όπως όλοι µας. 

Η δικαστική διαδικασία δε που εφαρµόστηκε εναντίον µου είναι
αυτή που ο νόµος προβλέπει, ενώ η αρµόδια ΔΟΥ έχει προβεί σε
όλα τα µέτρα είσπραξης των οφειλών, όπως προβλέπεται για
κάθε Έλληνα πολίτη. Και όλα τα παραπάνω στοιχεία θα υποβλη-
θούν βεβαίως νοµίµως, κατά τη διάρκεια της ακροαµατικής δια-
δικασίας στην ελληνική δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως φαντάζοµαι για πολλούς
από εσάς, έτσι και για µένα δεν είναι αυτοσκοπός η πολιτική.
Όµως, έχω την υποχρέωση να αντισταθώ µε όσες δυνάµεις έχω
στην πολιτική της τοξικότητας που εκφράζει ο κ. Πολάκης, στην
τοξικότητα που δηλητηριάζει την αλήθεια, σε αυτή την πολιτική
του περιθωρίου που συνεχίζει αδιόρθωτος ακόµη και σήµερα,
στην οποία οι πολίτες γύρισαν την πλάτη και ο ίδιος δεν το έχει
πάρει ακόµα χαµπάρι. Έχω την υποχρέωση να αντισταθώ σε
αυτό το είδος της πολιτικής που γεννά µίσος και διχασµό...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Παππά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, τελειώστε, αλλά επί της ουσίας. 
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: …και που έφτασε µέχρι και στο παιδί µου

και δεν δίστασε να ενεργοποιήσει υπόγειους µηχανισµούς υπο-
νόµευσης προς έναν µαθητή γυµνασίου δεκατριών ετών, ο ο-
ποίος κλήθηκε να αντιµετωπίσει την επίθεση των πολιτικά στρα-
τευµένων τρολ του κ. Πολάκη. Όµως, έχω και την υποχρέωση να
αντισταθώ στον µηχανισµό εκείνο που καθοδηγούµενος και τυ-
φλωµένος από φθόνο και εµπάθεια, παραβιάζει θεµελιώδη προ-
σωπικά δεδοµένα για να πλήξει τον αντίπαλό του.

Κλείνοντας, µπορεί να απογοητεύτηκα από αυτή την επίθεση
που δέχτηκα, αλλά την απογοήτευσή µου την έσβησε µε µιας η
αγάπη, η στήριξη και η συµπαράσταση του κόσµου, αλλά και µια
λέξη, η ευθύνη. Η ευθύνη µπροστά στα εύκολα και στα δύσκολα,
µπροστά στις προσπάθειες για να σε λυγίσουν, όταν σε λασπο-
λογήσουν και σε συκοφαντήσουν. 

Όταν, όµως, µπορέσεις και σηκωθείς ξανά, όταν κοιτάς τους
πολίτες στα µάτια, η ευθύνη να µπαίνεις στην πολιτική και να φεύ-
γεις όπως µπήκες προσθέτοντας µόνο το χρέος της προσφοράς
είναι η δική µου ευθύνη. Είναι η ευθύνη και το πραγµατικό χρέος
µου µέχρι τέλους. Και επειδή είµαστε πολιτικοί µε την εντολή των
πολιτών, η πολιτική αρχίζει και τελειώνει µε την ευθύνη, κυρίες
και κύριοι. 

Μέσα στην ευθύνη, όµως, υπάρχει και µια λέξη που µάταια ήλ-
πιζα ότι θα τη λέγατε, κύριε Πολάκη, από εδώ. Αυτή είναι η λέξη
«συγγνώµη». Αυτό είναι το δικό σας µεγάλο και ανεκπλήρωτο
χρέος. Και για το χρέος σας αυτό, πέρα από τη συνείδησή σας,
η «Νέµεση» σας καλεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο κ. Παππάς. 
Κύριε Παππά, εσείς θα το αξιολογήσετε βέβαια, αλλά νοµίζω

ότι τοποθετήθηκαν και οι δύο άνδρες. Εσείς κρίνετε. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι να αξιολογήσουµε, κύριε Πρόεδρε;

Με συγχωρείτε, αλλά εδώ πέρα ακούσαµε µία απεραντολογία και
καθόλου στοχευµένη απολογία. Αν είχαµε, δηλαδή, κάποια αµφι-
βολία ότι ήταν ανακριβή…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Δεν κατάλαβα γιατί ερεθίζεστε! Γιατί είστε οργίλοι; Δεν κατα-
λαβαίνω! Τι είστε πρυτάνεις της οχλαγωγίας; Ηρεµήστε, σας πα-
ρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! Σας παρακαλώ πάρα πολύ! Ηρεµία! 

Αν είχαµε µία αµφιβολία ότι υπάρχει έστω και µία σκιά σε αυτά
που παρέθεσε ο κ. Πολάκης, νοµίζω ότι διελύθη από τη στάση
του κ. Μαντά. Μας µίλησε για τα πάντα, εκτός από την ουσία.
Μέχρι και για την καταστροφική δική µας διακυβέρνηση πρόλαβε
να πει!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Για την άρση ασυλίας του κ. Πολάκη
συζητάµε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχετε κάποιο πρόβληµα; Δεν θέλετε να
ακουστεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ να τοποθετηθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν καταλαβαίνω. Έχετε και πολυπληθή
παρουσία σήµερα στην επετειακή άρση ασυλίας Πολάκη! Ηρε-
µήστε λίγο, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας! Να συζη-
τήσουµε πολιτισµένα. 

Και εξηγούµαι. Ακούσαµε µία οµιλία από τον κ. Μαντά, στην
οποία δεν είπε τίποτα επί της ουσίας. Και αν είχαµε και κάποια
αµφιβολία ότι υπάρχει κάτι το οποίο τίθεται υπό αµφισβήτηση
από αυτά που παρέθεσε ο Παύλος Πολάκης, νοµίζω ότι διελύθη. 

Θα περίµενα, κύριε Πρόεδρε, όταν ανεβαίνουν στο Βήµα και
είναι αυστηρά προκαθορισµένο το τι πρέπει να πει ο καθένας σε
µία διαδικασία άρσης ασυλίας, να έχουµε και τη δική σας συµ-
βολή για να κρατιέται η διαδικασία. Τα πάντα πρόλαβε να πει ο
κ. Μαντάς. Είπε ακόµα και για τη δική µας καταστροφική διακυ-
βέρνηση στη χώρα του παραδείσου µέχρι το 2015, που ξαφνικά
ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ να την καταστρέψει! Ε, ήµαρτον! Πρέπει να υπάρ-
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χουν και κάποια όρια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει και ο κ. Πλεύρης. 
Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πράγµατικά, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, περίµενα ότι παίρνοντας τον λόγο ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπός σας θα αναφερόταν σε αυτά τα οποία
είπε χθες ο κ. Σκουρλέτης. Δεν ξέρω αν το θυµόσαστε. Δεν ξέρω
αν το θυµόσαστε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

Ο κ. Σκουρλέτης αναφέρθηκε ουσιαστικά –και θα δείτε πώς
συνδέεται- σε αυτά τα οποία περιέγραφε ο κ. Πολάκης. 

Ποιος είναι ο περίφηµος Τοµέας Διαφάνειας του ΣΥΡΙΖΑ, κύ-
ριοι συνάδελφοι; Είναι τα τρολ της «υπόγας», τα οποία τα είχατε
βάλει να δολοφονούν χαρακτήρες! Και µάλιστα ο κ. Σκουρλέτης
ανέφερε ότι όλο αυτό γινόταν µε την ανοχή, αν όχι την καθοδή-
γηση, του ίδιου του Αλέξη Τσίπρα. Και σιωπή τώρα! Διότι τώρα,
αυτοί που τα χρησιµοποιούσαν τα συγκεκριµένα τρολ γίνονται οι
ίδιοι δέκτες των επιθέσεων! Όµως, δείχνει πραγµατικά το πώς
λειτουργείτε ως κόµµα και πώς συνδέεται αυτό µε αυτά που είπε
πριν από λίγο ο κ. Πολάκης. 

Πρώτα από όλα, για να ξεκαθαρίσουµε, ο κ. Πολάκης δεν ζή-
τησε άρση ασυλίας στην επιτροπή. Είπε «Κάντε ό,τι θέλετε». Και
σε ερώτησή µου συγκεκριµένα του είπα «Αφού έχετε όλα αυτά
τα στοιχεία, γιατί δεν θέλετε την άρση;» και είπε «Κάντε ό,τι θέ-
λετε». Ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ψήφισε υπέρ της άρσης. 

Και σας ρωτώ, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το εξής: Ποια
είναι η πολιτική δίωξη αφού και εσείς ψηφίζετε υπέρ της άρσης;
Διότι εδώ πέρα πάµε να διαστρεβλώσουµε τα πάντα. Ο κ. Πολά-
κης θεωρεί ότι έχει κάποια στοιχεία σε βάρος του κ. Μαντά. Ο κ.
Μαντάς λέει ότι όλα αυτά τα στοιχεία είναι ψευδή και συκοφα-
ντικά. Και σας ρωτώ το εξής: Εσείς ως Βουλευτές, εάν αύριο σας
έλεγαν ότι έχετε offshore ή ότι χρωστάτε χωρίς να έχετε κάνει
ρύθµιση και έχετε προνοµιακή αντιµετώπιση και αυτά ήταν ψευδή
κατά την εκτίµησή σας, θα θέλατε να είχατε τη δυνατότητα να
πάτε στο δικαστήριο να δείξετε ότι δεν έχετε offshore και ότι δεν
χρωστάτε παράνοµα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το ζήτησε! Παραβιάζετε ανοιχτές θύ-
ρες, κύριε συνάδελφε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τότε, µε συγχωρείτε, πού είναι η πο-
λιτική δίωξη που είπατε; Πού είναι οι οκτώ άρσεις ασυλίας; Όλες
οι άρσεις ασυλίας του κ. Πολάκη συνδέονται µε ψευδή και συκο-
φαντικά θέµατα και λένε οι θιγόµενοι ότι έχουν πέσει θύµατα. Δεν
πρέπει να ελεγχθούν; Ή µήπως θέλετε η Βουλή να γίνει το αντι-
κείµενο του φυσικού δικαστή; Θα ελέγξουµε εµείς τις κατηγορίες
αν είναι αληθείς ή ψευδείς;

Όµως, κύριε Πολάκη –και κλείνω µε αυτό- αναφερθήκατε σε
κάτι στο Βήµα και εγώ το είδα σαν πρόκληση. Λέτε στον κ. Μαντά
«Αν αυτά τα οποία εγώ λέω είναι αλήθεια, πρέπει να παραιτηθείς
από Βουλευτής». Αν είναι ψέµατα; Θα παραιτηθείτε εσείς από
Βουλευτής, κύριε Πολάκη; Δύο µέτρα και δύο σταθµά; Δηλαδή,
αν αυτά τα οποία λέω είναι αλήθεια, να παραιτηθεί ο Μαντάς. Αν
όµως, ο Μαντάς δικαιωθεί, εσείς θα παραιτηθείτε; Το λέω, διότι,
κύριε Πολάκη, υπάρχουν και υποθέσεις στις οποίες έχετε κατα-
δικαστεί και σε πρώτο βαθµό. Εγώ µπορώ να σας θυµίσω και υπό-
θεση που ήµουνα δικηγόρος και έχει βγει αποζηµίωση στον
πρώτο βαθµό. Εγώ µπορώ να σας τα θυµίσω αυτά.

Όµως, από εκεί και πέρα αυτά θα τα κρίνουν τα φυσικά δικα-
στήρια. Η ουσία είναι ότι ο κ. Πολάκης και ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθούν
να µεταφέρουν την κρίση του φυσικού δικαστή µέσα στην Αί-
θουσα της Ολοµέλειας, όταν εµείς µε έναν ξεκάθαρο τρόπο ερ-
χόµαστε και λέµε πως όταν υπάρχει συκοφαντική δυσφήµιση και
δεν συνδέεται µε αυτά που ορίζει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός,
πρέπει να αίρεται η ασυλία. Εκεί, λοιπόν, τελείωνε η κουβέντα και
δεν χρειαζόταν να µιλήσει κανένας. Στην ουσία δεν µπορούµε να
µπούµε εµείς, αλλά θα µπούµε στην ουσία αυτού που κάνει δια-
χρονικά ο ΣΥΡΙΖΑ, να χρησιµοποιεί δηλαδή τα τρολ του για να
δολοφονεί χαρακτήρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον
λόγο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, ως
αναφερόµενο πρόσωπο θα µιλήσετε στο τέλος για ένα λεπτό.

Ο κ. Μάντζος έχει ζητήσει κι αυτός τον λόγο.
Παρακαλώ, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω δύο πολύ

σύντοµες παρατηρήσεις, εκ των οποίων η µία είναι επί της διαδι-
κασίας και η άλλη είναι επί της ουσίας.

Επί της διαδικασίας θα επικαλεστώ ακριβώς αυτό το οποίο εί-
πατε στην αρχή της συνεδρίασης, κύριε Πρόεδρε, αν δεν κάνω
λάθος –προεδρεύετε και της αρµόδιας κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής- ότι δηλαδή η διαδικασία για την άρση ασυλίας ενός Βου-
λευτή ήδη από το Σύνταγµα, αλλά και από τον Κανονισµό της
Βουλής, είναι απολύτως προδιαγεγραµµένη και αν κάτι δεν οφεί-
λει και δεν δικαιούται να κάνει η Βουλή είναι να µετατρέψει τον
εαυτό της και την Ολοµέλειά της σε δικαστήριο και δη ποινικό.
Αυτό δεν πρέπει να γίνεται ούτε από την πλευρά του κατηγορού-
µενου, όπου υπάρχει µία ανοχή βέβαια από το κράτος δικαίου
ούτε βέβαια και από την πλευρά της υποστήριξης της κατηγο-
ρίας.. 

Άρα προσοχή από εδώ και στο εξής γενικώς στο πώς διαχειρι-
ζόµαστε αυτήν την υπόθεση της άρσης ασυλίας και στις δύο
πλευρές όταν έχουµε αντιπαράθεση. Πολλώ δε µάλλον, δεν µπο-
ρεί µια άρση ασυλίας να στηρίξει πολιτική αντιπαράθεση δύο Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων οι οποίες ψάχνουν αφορµή για να δια-
σταυρώσουν τα ξίφη τους.

Επί της ουσίας, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας αναφέρθηκε σε πολύ σηµαντικές, πολύ σοβαρές
και ερευνητέες, είναι αλήθεια, δηλώσεις του κ. Σκουρλέτη για το
ζήτηµα των τρολ και του ρόλου που έπαιξαν αυτά το προηγού-
µενο διάστηµα –και εξακολουθούν να παίζουν, σας πληροφορώ-
και από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εγώ θα έλεγα –και πρώτος-πρώτος ο Πρόεδρος Νίκος Αν-
δρουλάκης το είχε αναφέρει και το υπενθυµίζω στην Εθνική Αντι-
προσωπεία- ότι το ζήτηµα του ψηφιακού παρακράτους των κοµ-
µατικών στρατών που λειτουργούν στο διαδίκτυο, δολοφονούν
χαρακτήρες, διασπείρουν fake news και δηµιουργούν ψεύτικες
ειδήσεις και ψεύτικες καταστάσεις στο διαδίκτυο είναι ένα ζή-
τηµα ευρύτερο, ένα ζήτηµα για το οποίο και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα
Δηµοκρατία οφείλουν πολλές εξηγήσεις στον δηµόσιο λόγο.
Είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να συζητηθεί δηµοκρατικά εδώ
στη Βουλή, όποτε θέλετε, σε συνεδρίαση όπου και οι µεν και οι
δε θα δώσετε λόγο για τους κοµµατικούς στρατούς που τοξικο-
ποιούν τη δηµόσια ζωή, που σπέρνουν τον σπόρο της διχόνοιας
στην κοινή γνώµη και τροφοδοτούν µε άφθονο δηλητήριο τον δη-
µόσιο πολιτικό βίο της χώρας. 

Εδώ, λοιπόν, να τα δούµε και να τα πούµε όλα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Ηλιούπολης, δεύτερο τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ολοκληρώνεται η συζήτηση µε µια µικρή δευτερολογία που θα
δώσουµε στον κ. Πολάκη ως αναφερόµενο πρόσωπο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να πω δυο, τρία πράγµατα στον κ. Πλεύρη. 
Πρώτον, είναι πολύ προκλητικό, κύριε Πλεύρη, το κόµµα το

οποίο διαθέτει έναν στρατό τεράστιο από τρολ και ψεύτικους
λογαριασµούς µέσω της Οµάδας Αληθείας, να κατηγορεί άλλα
κόµµατα για τρολ στο διαδίκτυο. Αν ανατρέξετε λίγο µια σειρά
λογαριασµούς στελεχών µας την περίοδο της Συµφωνίας των
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Πρεσπών, θα δείτε πάρα πολλά κατορθώµατα αυτού του δικού
σας έµµισθου, µισθοφορικού στρατού. Λίγο ντροπή! Και σταµα-
τάω εδώ! 

Δεύτερον, είστε στρεψοδίκης και κάνετε πως δεν καταλάβατε
τι είπα πριν. Εγώ είπα το εξής: Ως τοµεάρχης διαφάνειας, όπως
έκανα και µε την κ. Νικολάου και µε τον κ. Χειµάρα και µε τον κ.
Πάτση και µε τον κ. Σµυρνή και µε πολλά στελέχη σας και πιο
κάτω, και διοικητές οργανισµών και διοικητές νοσοκοµείων και
διοικητές υγειονοµικών περιφερειών, έβγαζα και έλεγα «Ο τάδε
έχει κάνει αυτό» και παρέθετα στοιχεία. Δεν τα κατέθετα από την
κεφαλή µου! Για όλες τις απευθείας αναθέσεις του διοικητή της
6ης ΥΠΕ είχα ένα-ένα τα παραστατικά και τα σύγκρινα µάλιστα και
µε άλλους διοικητές σας. Έλεγα «Ο διοικητής της 1ης ΥΠΕ παίρνει
αυτό 2ευρώ, ο διοικητής της 6ης ΥΠΕ το παίρνει 12ευρώ». Έτσι
αποκάλυπτα. Έτσι αποκάλυπτε ο Τοµέας Διαφάνειας.

Έτσι, λοιπόν, και στον κ. Μαντά δεν είχα να µοιράσω εγώ χω-
ράφια. Ο Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου, µε νόµο που
έχουµε ψηφίσει όλοι δεν πρέπει να έχει offshore. Σωστά; Δεν πρέ-
πει να αποκρύπτει εταιρεία του. Σωστά; Βγαίνει, λοιπόν, ο υπεύ-
θυνος διαφάνειας του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και σας λέει «Πάρτε τα, παιδιά. Να, τα στοιχεία! Ορίστε!». Και
έχετε το θράσος να µην κινείται η επιτροπή του «πόθεν έσχες».
Δεν έπρεπε µε αυτή την καταγγελία του τοµεάρχη διαφάνειας
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να κινηθεί η επιτροπή «πόθεν
έσχες» της Βουλής; Παρέθεσα στοιχεία! Δεν τα έβγαλα από το
κεφάλι µου. Παρέθεσα στοιχεία για την offshore! Παρέθεσα στοι-
χεία για τον αχυράνθρωπο που είχε βάλει. Παρέθεσα στοιχεία
για το πότε το µεταβίβασε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
Και µου λέτε για δικαστήριο, συκοφαντία κ.λπ.; Εάν είχε πάρει

τα µέτρα της η επιτροπή «πόθεν έσχες», δεν θα φτάναµε εδώ σή-
µερα, όπως επίσης αν έβγαινε ο κ. Πιτσιλής και έλεγε «έλα εδώ,
τι συµβαίνει µε αυτές τις καταγγελίες;» Επίσηµα το είπα: Χρω-
στάει τόσα και δεν τα έχει ρυθµίσει καθόλου, ποτέ µέχρι τότε του-
λάχιστον. Όπως τα είχα πει, όπως είχα αποκαλύψει, και για τον
κ. Χατζηνικολάου και αποδείχθηκε ότι την πρώτη ρύθµιση την
έκανε την επόµενη µέρα. Στοιχεία, λοιπόν, παραθέτω. 

Ναι, είναι πολιτική δίωξη. Τη δέχοµαι, όµως, και την ψηφίζουµε
για να τα πάµε εµείς, εφόσον δεν έχετε το θάρρος, κύριε Πλεύρη,
να αφήσετε την επιτροπή «πόθεν έσχες» της Βουλής να το ελέγ-
ξει ή να δώσετε την πολιτική εντολή στον κ. Πιτσιλή να το ελέγξει.
Αυτή είναι η απάντηση, κύριε Πλεύρη. Με τις υγείες σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί της αιτήσεως άρσης
ασυλίας.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει µία υπό-
θεση άρσης ασυλίας. Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας έχετε
τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως
τη λήξη ψηφοφορίας. 

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο προκει-
µένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας
και οι Βουλευτές να ψηφίσουν επί της αιτήσεως άρσης ασυλίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έλθει στο Προ-
εδρείο επιστολές συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους. Οι ψήφοι αυτές θα καταχωριστούν και θα συνυπολογιστούν
στην ηλεκτρονική καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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4318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4323



4324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4331



4332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4368 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4370 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4374 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4375



4376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4378 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4380 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η ψηφοφορία. Το αποτέλεσµα θα ανακοινωθεί αργότερα.
Τώρα, κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση του

σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας Νίκη κ. Βρεττός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον λόγο µετά από µία

εµβόλιµη συνεδρίαση άρσης ασυλίας µε έντονα χαρακτηριστικά,
όπου οι κατηγορίες µεταξύ των κοµµάτων που έχουν ασκήσει την
εξουσία από τη Μεταπολίτευση και µετά ήταν ένας διαγωνισµός
τοξικότητας, ένας διαγωνισµός για να πείσουν όσους από τους
πολίτες παρακολουθούν τις συνεδριάσεις της Βουλής ποια πα-
ράταξη είναι πιο τοξική από την άλλη και ποια παράταξη χρησι-
µοποιεί στρατούς τρολ µε κρυφούς λογαριασµούς, για να σκο-
τώνουν χαρακτήρες. Μετά απορούν αυτές οι ίδιες κυβερνητικές
παρατάξεις γιατί η κοινωνία µας βρίσκεται σε αυτό το ναδίρ, γιατί
η κοινωνία µας έχει διαλυθεί, γιατί η κοινωνία µας απέχει από
όλες αυτές τις δηµοκρατικές διαδικασίες, µε ποσοστά αποχής
στις εθνικές εκλογές 50% και στις αυτοδιοικητικές 60%.

Προφανώς όσοι είδαν αυτή τη συζήτηση καταλαβαίνουν ότι
δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα µε τις ισχύουσες πολιτικές να
αλλάξει κάτι. Κι όταν ερχόµαστε να συζητήσουµε για ένα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού, που όλοι συµφωνούµε ότι
είναι ο πυλώνας της ανάπτυξης, βοηθάει στο ακαθάριστο εγχώ-
ριο προϊόν και υποτίθεται, βάσει του τίτλου, ότι αφορά διατάξεις
για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και αυτός
ο τίτλος του νοµοσχεδίου είναι αυτός που υποχρέωσε ή οδήγησε
τον εισηγητή της κυβερνητικής παράταξης να καλέσει τις άλλες
δυνάµεις του Κοινοβουλίου σε µια διαδικασία κοινής χάραξης
εθνικής στρατηγικής όσον αφορά τον τουρισµό, σύνδεσης και
συνεννόησης. 

Αυτό θα µπορούσε να γίνει αν ο τίτλος του νοµοσχεδίου, του-
λάχιστον από πλευράς της Νίκης, είχε τον τίτλο «Διατάξεις για
την αποδόµηση και κατάργηση των πειραµατισµών της προηγού-
µενης ηγεσίας του Υπουργείου». Δηλαδή αυτή η προτροπή θα
έπρεπε να ήταν προς τους συναδέλφους Βουλευτές της κυβερ-
νητικής παράταξης, που πριν δύο χρόνια ψηφίσαν ακριβώς δύο
προσθήκες -γιατί όλο το νοµοσχέδιο για δύο ακριβώς άρθρα έχει
διαµορφωθεί- που θα έλεγαν ποια ήταν τα άρθρα αυτά. Το ένα
ήταν η ίδρυση ενός Οργανισµού Προστασίας και Λειτουργίας του
ναυαγίου της Ζακύνθου και το άλλο ήταν η ίδρυση της ανώνυµης
εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας», που έπρεπε το ΤΑΙΠΕΔ µε
την ΕΤΑΔ και µε το Υπερταµείο να τα βγάλουν στην αγορά για να
τα πουλήσουν, κόντρα στις επιθυµίες της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Εποµένως, ένα νοµοσχέδιο που θα είχε τον τίτλο της αυτοκρι-
τικής, της αυτογνωσίας και της διάθεσης, πρόθεσης χάραξης εθ-
νικής στρατηγικής, τότε ναι, θα µπορούσαµε να κάνουµε και προ-
τάσεις και θέσεις να αναπτύξουµε. 

Τώρα όµως θα χρησιµοποιήσω τον χρόνο για να αποδοµήσω
όλο αυτό το προσχηµατικό νοµοσχέδιο υποκριτικής, καθαρά, λο-
γικής. Αν θα µπορούσαµε δηλαδή να εκφράσουµε µε ένα τρα-
γούδι τον πυρήνα του νοµοσχεδίου, θα ήταν το «ράβε-ξήλωνε,
δουλειά να µην σας λείπει», γιατί τελικά αυτό ακριβώς φαίνεται
και αναλύοντας την αιτιολογική του άρθρου 3. 

Πραγµατικά θα ήθελα, εκεί στις παρατηρήσεις που φαίνονται
στην ταυτότητα της αξιολογούµενης ρύθµισης: Το πρώτο είναι
ποιο ζήτηµα αντιµετωπίζει η αξιολογούµενη ρύθµιση. Δεν θα ανα-
φερθώ σε αυτό. Το δεύτερο είναι γιατί αποτελεί πρόβληµα και
πρέπει το άρθρο 3 να διαφοροποιηθεί µιλώντας για τη σύνθεση,
αρµοδιότητες και λειτουργία περιφερειακού συµβουλίου τουρι-
σµού. 

Διαβάζω µέσα από την αιτιολογική έκθεση: Άρθρο 3. Ήδη από
τους νόµους 2636/1998 και 3270/2004 είχε προβλεφθεί η δηµι-
ουργία ενός συλλογικού γνωµοδοτικού οργάνου, του Εθνικού
Συµβουλίου Τουρισµού, που θα είχε ευρεία περιφερειακή αλλά
και κλαδική εκπροσώπηση στον τοµέα του τουρισµού. Για µια

σειρά από τεχνικούς λόγους αλλά και εξαιτίας συγκυριών η λει-
τουργία του είχε αποβεί ατελέσφορη και σταδιακά ατόνησε. Είναι
σαν να κοροϊδεύουµε τους πολίτες. Θα ήθελα να είχα ακούσει
µια απάντηση σε τόσες συνεδριάσεις της επιτροπής.

Ποια ακριβώς είναι η αναφορά στους τεχνικούς λόγους και
στις συγκυρίες τις εξαιρετικές που δεν βοήθησαν να συσταθεί
ένα συµβούλιο, υποτίθεται εργαλείο, για την άσκηση πολιτικής
από τον Υπουργό εδώ και είκοσι και είκοσι πέντε χρόνια. Δηλαδή
καλύτερα είναι να µην τα γράφετε. Διότι εµείς διαβάζουµε και
όταν διαβάζουµε καταλαβαίνουµε ότι δεν πρόκειται να αλλάξει
τίποτα. Διότι δείχνετε ότι δεν ενδιαφέρεστε.

Και αν θέλατε να πάµε στο επόµενο, στο άρθρο 5, που το ει-
σάγετε ως µια νέα παρατήρηση που θα βοηθήσει στην ενίσχυση
της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης, και µιλάει για σύσταση πα-
ρατηρητηρίου για τον παράκτιο και θαλάσσιο τουρισµό. Ωραίο
ακούγεται, σηµαντικό φαίνεται. 

Όµως θα έπρεπε, εφόσον πιστεύετε στα παρατηρητήρια, να
συστήσετε κι ένα παρατηρητήριο παρακολούθησης των ορεινών
προορισµών. Διότι σήµερα θα έπρεπε ήδη να σας κάνει τις πα-
ρατηρήσεις για να σας πει ότι στη Μαγνησία, µετά από όλες
αυτές τις έντονες βροχοπτώσεις -εσείς τις λέτε φαινόµενα δε-
καέξι χιλιάδων ετών, εδώ είµαστε για να τα δούµε- θα σας λέγανε
«Για ποιον τουρισµό µιλάτε; Δεν υπάρχει δρόµος, γεφύρι για να
φτάσουν µέχρι τα καταλύµατα». 

Εποµένως, µια σοβαρή προσέγγιση απέναντι στο σηµαντικό
αυτό κοµµάτι, που λέγεται τουρισµός θα έδινε τις δυνατότητες
και σε εµάς που προερχόµαστε από την κοινωνία, που αγωνιούµε
µέσα στην κοινωνία, που δεν έχουµε δυνατότητα να παίρνουµε
δάνεια και να ρίχνουµε επιχειρήσεις έξω, αξίας τόσων εκατοµµυ-
ρίων, που τρελαινόµαστε µόνο που τα ακούµε, θα θέλαµε πρα-
γµατικά να έχουν µια συµβολή. 

Επίσης θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 7, µεταφορά αδιά-
θετων ποσών του προγράµµατος «Τουρισµός για όλους 2022-
2025». Είναι αυτό το άρθρο άλλη µια παραδοχή -ηπίως το λέω-
αναποτελεσµατικότητας του Υπουργείου. Διότι τελικά αν κάνετε
προγράµµατα που έχουν να κάνουν µε την κοινωνική συνοχή ή
προγράµµατα που έχουν κατεύθυνση να ενισχύσουν τουριστι-
κούς προορισµούς οι οποίοι έχουν πληγεί ή έχουν ατονήσει ή δη-
µιουργούν προβλήµατα στις τοπικές κοινωνίες και δη τις ακριτι-
κές, δεν είναι το θέµα πώς θα βρείτε µε µια διάταξη, ένα άρθρο
να µεταφέρετε τα λεφτά, αλλά πώς θα βρείτε έναν τρόπο να δη-
µιουργήσετε ένα πρόγραµµα που να βοηθάει όλους αυτούς τους
Έλληνες, το 50%, που δεν µπορούν να πάνε ούτε µία µέρα για
να αναψυχή, ούτε µία µέρα για ξεκούραση, να βρείτε για ποιον
λόγο τα προγράµµατά σας είναι και αδιάφορα για εκείνους και
δεν συµµετέχουν. 

Αυτή θα έπρεπε να ήταν η αγωνία σας και όχι να βάζετε σε νο-
µοσχέδια άρθρα για τα οποία το µόνο που δείχνετε είναι την απο-
τυχία, όχι της προηγούµενης κυβέρνησης διαφορετικού ιδεολο-
γικού προσήµου, αλλά της ίδιας της χάραξης της προσωπικής
στρατηγικής που κάθε υπουργός τελικά βλέπει την ευκαιρία να
χαράζει στον τοµέα ευθύνης του. Δεν χρειάζεται να πω περισσό-
τερα.

Θα έρθω τώρα στο περιβόητο άρθρο 11, που είναι τα µέτρα
προστασίας του ναυαγίου, που τελικά αντί για ναυάγιο, πολιτικά
θα έπρεπε να το χαρακτηρίσετε ως «Τιτανικό», ως «Τιτανικό» µιας
πολιτικής όπου δεν καταφέρατε να ενεργοποιήσετε την τοπική
αυτοδιοίκηση να συνεργαστεί, γιατί παρ’ όλες τις αντιρρήσεις
πριν το καταθέσετε, εσείς αδιαφορήσατε. Αλήθεια, έχει δικαίωµα
ένας Υπουργός να χαράζει µια πολιτική ερήµην της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης; Πιστεύει δηλαδή ότι είναι κάτι ξεκοµµένο; Πιστεύει
ότι τελικά αυτός είναι ο προορισµός; 

Διότι βλέπω εδώ στο άρθρο 68, µέτρα προστασίας, γίνεται κά-
ποια αναφορά στην παράγραφο 1 σχετικά µε τα όρια, χαρακτη-
ριστικά, τις συντεταγµένες που αφορούν την περιγραφή του χώ-
ρου του ναυαγίου και βλέπουµε ότι το 2 καταργείται, το 3 καταρ-
γείται, το 4 καταργείται το 5 καταργείται, το 6 καταργείται. Πολύ
σύντοµες παράγραφοι, οι οποίες τι σηµαίνουν; Ότι καταργήσατε. 

Το µόνο που δεν µας είπατε όµως είναι πόσο µας χρεώσατε.
Διότι όλες αυτές οι επί χάρτου ιδρύσεις οργανισµών έχουν κι ένα
κόστος. Και σας το είπα και στις επιτροπές. Αδιαφορήσατε συ-
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νεχώς -και µε έναν τρόπο πολύ φυσιολογικό για εσάς, για µας
πολύ εντυπωσιακό- να µας δώσετε τα στοιχεία για το πόσο κό-
στισε αυτή η παρόρµηση του Υπουργού να κάνει, ερήµην της το-
πικής κοινωνίας, και µια άλλη καινούργια Α.Ε. εταιρεία, η οποία
ήταν οι «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας».

Αλήθεια, πιστεύετε, ότι πραγµατικά η λογοδοσία σάς ξεπερνά;
Πιστεύετε, πραγµατικά, ότι δεν πρέπει να φέρνετε στοιχεία όταν
σας τα ζητάει η Αντιπολίτευση; Εµείς εκπαιδευόµαστε στο πώς
λειτουργεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο η δηµοκρατία, αλλά χαιρό-
µαστε που θα µείνουµε ανεκπαίδευτοι σε αυτή την εκπαίδευση,
που δεν δείχνει να σέβεται τα καθήκοντα, που απορρέουν από το
αξίωµα του καθενός που βρίσκεται σε αυτή την Αίθουσα. 

Ερχόµαστε, για να ολοκληρώσω, γιατί δεν έχει νόηµα να πω
περισσότερα, ότι µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού, καθο-
ρίζονται ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις, είναι στην παρά-
γραφο 3 του άρθρου 12 που αφορά την κατάργηση της ανώνυ-
µης εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας» και λέει ότι µε από-
φαση του Υπουργού Τουρισµού, καθορίζονται ειδικότεροι όροι
και οι προϋποθέσεις εκκαθάρισης, όπως ο διορισµός εκκαθαρι-
στή, η διάρκεια της εκκαθάρισης, η διευθέτηση θεµάτων προσω-
πικού και λοιπών εταιρικών θεµάτων, καθώς και η περάτωση
αυτής. Με την πορεία που αναφέρεται µέσα ότι έχουν οι πρόνοιες
τα νοµοσχέδια σας, οι όποιες πρόνοιες µένουν αδιάφορες και
ανεκτέλεστες πάνω από είκοσι χρόνια τι λέτε; Λέτε ότι θα τοπο-
θετήσετε εκκαθαριστή που θα πληρώνεται από τα χρήµατα που
έχουν ως κεφάλαιο τις «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας»; Ξέρετε ότι οι
εκκαθαριστές µέχρι να φύγει και η τελευταία δραχµή από το κε-
φάλαιο της εταιρείας που είχατε ιδρύσει εσείς, δεν πρόκειται
ποτέ να παραδώσουνε κανένα ενεργητικό. Είναι µια πάγια τα-
κτική, εδώ ακόµα να εκκαθαριστεί η «ΠΕΙΡΑΪΚΗ ΠΑΤΡΑΪΚΗ» που
ήταν από τις πρώτες ιδιωτικοποιήσεις που έγιναν πριν σαράντα
χρόνια. Άρα, εσείς, τι κάνατε; Κάνατε µια εταιρεία fast track, ερή-
µην της τοπικής κοινωνίας, τη χρηµατοδοτήσατε, την καταργεί ο
επόµενος Υπουργός και έρχεστε εδώ να µας πείτε να συναινέ-
σουµε. Σε αυτό τον παραλογισµό, την αδιαφορία και την προ-
σβολή προς τον ελληνικό λαό για το πώς διαχειρίζεται τα
χρήµατά του, εµείς, δεν συναινούµε, και καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες φοιτητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Δεµενίκων Αχαΐας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Τουρισµού που καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε, είναι ένα
κολάζ από ρυθµίσεις, άλλες περισσότερο και άλλες λιγότερο
χρήσιµες, που όµως, δεν έχουν µεγάλη συνοχή και ενότητα µε-
ταξύ τους. Αυτό δεν είναι απαραιτήτως κακό.

Η Κυβέρνηση το αποκαλεί ερανιστικό νοµοσχέδιο που λίγο
πολύ σηµαίνει το ίδιο πράγµα. Η ουσία, όµως, είναι ότι δεν έχου-
µε εδώ να κάνουµε µε ένα νοµοσχέδιο, που παρεµβαίνει στρατη-
γικά στην πολιτική της Κυβέρνησης για τον τουρισµό, αλλά για
µία σειρά ποικίλων και ετερόκλητων διατάξεων. Δέκα διατάξεις
συνολικά, αν αφαιρέσουµε τα διαδικαστικά άρθρα, που επιχει-
ρούν να καλύψουν λίγο εδώ και λίγο εκεί, κάποιες παραλείψεις
για οργανωτικά κενά στην τουριστική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Αυτή η νοµοθετική παρέµβαση γίνεται συχνά µε διορθωτικό
πνεύµα, για να καταργηθούν κάποιες ατυχείς αποφάσεις, που
έλαβαν παλαιότερες ηγεσίες του Υπουργείου Τουρισµού της
προηγούµενης κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ωστόσο, όµως, υπάρ-
χουν και κάποιες διατάξεις που επιδιώκουν να ενισχύσουν και να

αναπτύξουν κάποιους κλάδους του τουρισµού όπως ο οινοτου-
ρισµός ή η καλύτερη πρόσβαση στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Παρά το γεγονός ότι βλέπουµε κάποια θετικά στοιχεία σε
αυτές τις βελτιώσεις, θεωρούµε ότι η πρόταση νόµου που έχουµε
µπροστά µας δεν επιφέρει κάποια δοµική αλλαγή, που θα µπο-
ρούσαµε να την χαρακτηρίσουµε µεταρρυθµιστική. 

Υπό την έννοια αυτή τονίσαµε ότι ο τίτλος του νοµοσχεδίου,
που χρησιµοποιεί τον βαρύ και πολύπλοκο όρο του «βιώσιµου
τουρισµού», στην πράξη αντιµετωπίζεται πολύ επιφανειακά. 

Θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο κατά βάθος χρησιµοποιεί τον
όρο αυτό ως περιτύλιγµα για να δώσει µια πιο εντυπωσιακή χροιά
σε µία σειρά εµβαλωµατικών διατάξεων που δεν αλλάζουν και
ούτε στην ουσία πρασινίζουν ή κοινωνικοποιούν σηµαντικά τον
κορµό και την οργάνωση της κυβερνητικής πολιτικής για τον του-
ρισµό. 

Από την πρώτη συνεδρίαση ξεκαθαρίσαµε ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο µε ανάµεικτα αισθήµατα.
Βλέπουµε δηλαδή κάποιες διατάξεις θετικά, ιδίως εκείνες των
άρθρων 4 µε 6, που αφορούν τη σύσταση του Συµβουλίου Οινο-
τουρισµού, καθώς και τη συγκρότηση των δύο στατιστικών υπη-
ρεσιών και παρατηρητηρίων για τον παράκτιο και θαλάσσιο
τουρισµό και για τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη. 

Εντούτοις, θεωρούµε αναγκαίο τα άρθρα αυτά να περιέχουν
κι έναν ευρύ και ολιστικό ορισµό της έννοιας της βιώσιµης ανά-
πτυξης, διότι όπως γνωρίζουµε η στατιστική δεν είναι µια ψυχρή
συλλογή στοιχείων, αλλά τα στοιχεία που αναλύει συλλέγονται
µε βάση το πώς ορίζουµε τα πράγµατα, στην προκειµένη περί-
πτωση την έννοια της βιωσιµότητας στον τουρισµό. 

Δυστυχώς, πουθενά το νοµοσχέδιο δεν προσδιορίζει την έν-
νοια της βιωσιµότητας, παρ’ όλο που την έχει στην προµετωπίδα
του ως έννοια κλειδί γι’ αυτά που προτείνει. Επίσης, πρέπει να
πω ότι καλωσορίζουµε την απόσυρση της «Ιαµατικές Πηγές Ελ-
λάδας Α.Ε.» που ήταν εξαρχής µια κακή ιδέα της προηγούµενης
διοίκησης του Υπουργείου. Ταυτόχρονα, όµως, ασκήσαµε κριτική
για µια σειρά άρθρων η οποία, κατά τη γνώµη µας, επιβεβαι-
ώθηκε από τις παρεµβάσεις κάποιων φορέων που κλήθηκαν να
εκφράσουν τις απόψεις τους στην επιτροπή. 

Από την αρχή είχαµε αντίρρηση για τα άρθρα που καταργούν
το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού που συστάθηκε το 1998 ως το
κορυφαίο γνωµοδοτικό όργανο του Υπουργείου και την αντικα-
τάστασή του από το δεκαπενταµελές Περιφερειακό Συµβούλιο
Τουρισµού που προβλέπουν τα άρθρα 3 και 13 του νοµοσχεδίου. 

Θεωρούµε πως αυτή είναι ίσως η σηµαντικότερη αλλαγή που
εισάγει το νοµοσχέδιο. Το συµβούλιο αυτό εκπροσωπεί τις δεκα-
τρείς περιφέρειες της χώρας και περιλαµβάνει επίσης έναν υψη-
λόβαθµο υπάλληλο του Υπουργείου Τουρισµού καθώς και την
εκάστοτε ή τον εκάστοτε Υπουργό. Κατ’ αρχάς, η άποψη µας για
αναβάθµιση του ρόλου των περιφερειών στον εθνικό σχεδιασµό
της πολιτικής του Υπουργείου Τουρισµού είναι θετική, διότι εισά-
γει ένα στοιχείο αποκέντρωσης. 

Όµως, θεωρούµε ότι η αναβάθµιση του ρόλου των περιφε-
ρειών σε σηµείο που να τις κάνει να αντικαθιστούν το Εθνικό Συµ-
βούλιο Τουρισµού είναι προβληµατική, γιατί ανάµεσα στις
αρµοδιότητες που το νοµοσχέδιο δίνει στο Περιφερειακό Συµ-
βούλιο Τουρισµού είναι και οι εξής δύο: Να διατυπώνει λέει το
περιφερειακό αυτό συµβούλιο, «εισηγήσεις για τις διεθνείς εξε-
λίξεις στον τουρισµό και τις συνέπειές τους στον ελληνικό του-
ρισµό και επίσης να διατυπώνει εισηγήσεις για τον σχεδιασµό της
ισόρροπης τουριστικής ανάπτυξης µε την επισήµανση των µεσο-
πρόθεσµων και µακροπρόθεσµων στρατηγικών στόχων, τόσο σε
εθνικό όσο και σε επιµέρους επίπεδο, όσο και σε επιµέρους πε-
ριφέρειες». 

Όπως τονίσαµε στην αρµόδια επιτροπή, θεωρούµε ότι αρκετές
περιφέρειες της χώρας δεν διαθέτουν ούτε τους απαιτούµενους
πόρους ούτε τις απαραίτητες υποδοµές για να παρακολουθούν
καλά τις διεθνείς εξελίξεις στον τουρισµό. Αυτό δεν ισχύει για
κάποιες περιφέρειες της νησιωτικής Ελλάδας, για παράδειγµα
του Αιγαίου, του Ιονίου, της Κρήτης που έχουν µακρά πείρα στον
κλάδο, όµως άλλες περιφέρειες δεν θα µπορούν να συµβάλουν
µε τον ίδιο τρόπο. Επιπλέον δεν θεωρούµε ότι ένα Περιφερειακό
Συµβούλιο Τουρισµού θα µπορεί να εισηγείται αποτελεσµατικές
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προτάσεις για τη χάραξη της εθνικής στρατηγικής στον τουρι-
σµό. Υπάρχει µια θεµελιακή αρχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην
οποία πιστεύετε µεν θεωρητικά, αλλά στην πράξη συχνά δεν την
ακούτε, ιδίως εκεί που κατά τη γνώµη µας θα πρέπει να τη βλέ-
πετε πιο καλά, την Ευρωπαϊκή Ένωση, και να την ακούτε πιο προ-
σεκτικά. 

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση λοιπόν, υπάρχει η αρχή της επικουρι-
κότητας. Αυτό σηµαίνει ότι κάθε επίπεδο λήψης αποφάσεων από
τα τέσσερα επίπεδα διακυβέρνησης, δηλαδή το υπερεθνικό, το
εθνικό, το περιφερειακό και το τοπικό θα πρέπει να παίρνουν
αποφάσεις για τα θέµατα, που αφορούν το δικό τους επίπεδο
διακυβέρνησης και να µην συγχέονται µε τα άλλα επίπεδα. 

Συνεπώς οι περιφέρειες πρέπει να έχουν ευθύνη για τα ζητή-
µατα των περιφερειών κι όχι για τη χάραξη διεθνούς και εθνικής
πολιτικής στον τουρισµό, όπως εισηγείται το νοµοσχέδιο. Φυσικά
οι περιφέρειες πρέπει να συµβάλλουν στη χάραξη εθνικής πολι-
τικής, αλλά αυτό που λέµε είναι ότι δεν πρέπει να έχουν την κύρια
ευθύνη γνωµοδότησης στη χάραξη της εθνικής στρατηγικής,
διότι αυτό δηµιουργεί σύγχυση αρµοδιοτήτων και επιπέδου δια-
κυβέρνησης. 

Η κυρία Υπουργός τόνισε ότι το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού
στην πράξη δεν λειτουργεί για χρόνια κι ότι, άτυπα, το Περιφε-
ρειακό Συµβούλιο Τουρισµού είναι το βασικό γνωµοδοτικό όρ-
γανο. Οπότε το νοµοσχέδιο απλώς έρχεται να θεσµοθετήσει
αυτή την πραγµατικότητα. Έτσι µας είπε στην αρµόδια επιτροπή.
Εµείς όµως λέµε ότι κακώς δεν λειτουργεί το Εθνικό Συµβούλιο
Τουρισµού για χρόνια. Και λέµε επίσης, ότι αν κάτι δεν λειτουργεί
καλά, δεν το καταργούµε, αλλά προσπαθούµε προηγουµένως να
το διορθώσουµε. 

Επιπλέον, δύο φορείς που µίλησαν στην αρµόδια επιτροπή,
πολλοί µε φιλική διάθεση προς το νοµοσχέδιο, εξέφρασαν και
αυτοί διαφωνία για την κατάργηση του Εθνικού Συµβουλίου Του-
ρισµού. 

Ένα δεύτερο ζήτηµα για το οποίο έχουµε αντιρρήσεις είναι οι
αναφορές του νοµοσχεδίου για τα ΑΜΕΑ. Το νοµοσχέδιο αναφέ-
ρεται, πράγµατι, επί τροχάδην στη διευκόλυνση της πρόσβασης
στα ΑΜΕΑ. Αυτό είναι καλύτερο από το τίποτα, αλλά γίνεται µόνο
ρητορικά και επιφανειακά. Στην ακρόαση φορέων τέθηκε το θέµα
από έναν εκπρόσωπο να υπάρχει σωστή και πλήρης αντιµετώ-
πιση του ζητήµατος, κάτι που επισηµάναµε κι εµείς από την
πρώτη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής. 

Την τελευταία φορά που επισκέφθηκα ο ίδιος την Ακρόπολη
που ήταν στις 18 Οκτωβρίου για την επέτειο απελευθέρωσης της
χώρας από τη ναζιστική κατοχή διαπίστωσα ότι υπάρχει για
ΑΜΕΑ µόνο ένα ασανσέρ, το οποίο µπορεί να χωρέσει τέσσερα
άτοµα. Μιλάµε για το πιο εµβληµατικό µνηµείο της χώρας, αυτό
που έχει τη µεγαλύτερη επισκεψιµότητα κι έχει µόνο ένα ασαν-
σέρ για τέσσερα άτοµα! Έτυχε την ηµέρα εκείνη να µη λειτουργεί
αυτό το ασανσέρ για αρκετό διάστηµα και οποιαδήποτε άτοµα
ήθελαν βοήθεια ή ΑΜΕΑ δεν µπορούσαν για αρκετό χρόνο να
ανέβουν. Δεν υπάρχει ούτε ένα δεύτερο αναπληρωµατικό σε πε-
ρίπτωση που χαλάσει το πρώτο. Μιλάµε για τέτοια κακή πρόληψη
για την πρόσβαση ΑΜΕΑ, ίσως στο πιο εµβληµατικό µνηµείο της
χώρας. Δηλαδή η προσέγγισή σας στο θέµα αυτό είναι τελείως
επιδερµική και το νοµοσχέδιο είχε µια πάρα πολύ καλή ευκαιρία
να θέσει το πρόβληµα και να προτείνει κάποιες πιο ουσιαστικές
διατάξεις. 

Σχετικά µε το άρθρο 12 για τα ιαµατικά νερά Ελλάδας, όπως
επεσήµαναν και άλλοι εισηγητές της Αντιπολίτευσης, καταργείται
µε αυτό η εταιρεία που ίδρυσε η ίδια η Κυβέρνηση σας πριν δύο
χρόνια. Αυτό το ράβε - ξήλωνε προδίδει φυσικά µια εύγλωττη
αναγνώριση αποτυχίας. Το ίδιο κάνετε και µε την κατάργηση της
Επιτροπής για το Ναυάγιο της Ζακύνθου, διορθώνοντας έτσι
άλλο ένα λάθος σας. Όµως η ρύθµιση αυτή διόλου δεν αντιµε-
τωπίζει το ακανθώδες πρόβληµα που περιβάλλει αυτήν την εµ-
βληµατική παραλία των Ιονίων. 

Την ίδια στιγµή η αιτιολογική έκθεση, που συνοδεύει το νοµο-
σχέδιο ούτε εξηγεί πώς καταλήξατε σ’ αυτό το συµπέρασµα ούτε
διέπεται από την απαιτούµενη αυτοκριτική. Αυτό που λέει είναι
«ότι οι λειτουργικές δαπάνες της εταιρείας δεν ανταποκρίνονται
στο προσδοκώµενο αποτέλεσµα τους, ενώ η δουλειά τους µπο-

ρεί να καλυφθεί από οργανικές µονάδες του Υπουργείου Τουρι-
σµού». Άντε τώρα να καταλάβεις τι σηµαίνει αυτό το πράγµα στην
πράξη! 

Ρωτήσαµε και την Υπουργό στη διάρκεια της επιτροπής. Μας
έδωσε µία απάντηση, η οποία αναπαράγει το λεξιλόγιο της αιτιο-
λογικής έκθεσης, που είναι εντελώς αδιαφανής. Πλήρης αποφα-
σιστικότητα να µην δοθούν συγκεκριµένες και καθαρές εξηγή-
σεις.

Σχετικά µε τον θεσµό του πρεσβευτή του ελληνικού τουρισµού,
που επίσης καταργείται σύµφωνα µε το άρθρο 13 του νοµοσχε-
δίου -πολλές καταργήσεις, όπως είπαν και άλλοι- παρατηρήσαµε
ότι στη διαδικασία διαβούλευσης υπήρξαν αρκετά σχόλια πολι-
τών, τα οποία επέµειναν σθεναρά στη διατήρηση του θεσµού,
ιδίως διότι πρόκειται για έναν τιµητικό τίτλο που δίδεται για δύο
χρόνια σε προσωπικότητες κύρους και ο οποίος δεν στοιχίζει τί-
ποτα στον Έλληνα φορολογούµενο. 

Η αιτιολογική έκθεση του Υπουργείου στις σχετικές αναφορές
της, εξηγεί τηλεγραφικά ότι ο θεσµός καταργείται διότι «δεν
ανταποκρίνεται στον επιχειρούµενο επανασχεδιασµό της πολιτι-
κής προώθησης και τουριστικής προβολής της χώρας, δεν αντα-
ποκρίνεται … κ.λπ.».

Όταν ρωτήσαµε πάλι την κυρία Υπουργό στην επιτροπή να
ρίξει περισσότερο φως, δυστυχώς απάντησε µε τον ίδιο απόλυτο
και αδιαφανή τρόπο, ότι καταργείται διότι «δεν ανταποκρίνεται».
Και εµείς ξαναρωτάµε, γιατί δεν ανταποκρίνεται, κυρία Υπουργέ;
Τι περιµένατε εσείς από αυτόν τον θεσµό που δεν επετεύχθη και
τι προσπάθειες κάνατε να τον βελτιώσετε προτού τον καταργή-
σετε; Καµµία απάντηση. 

Ρωτήσαµε επίσης γιατί το Υπουργείο αγνοεί τις έντονες παρα-
τηρήσεις των πολιτών κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης. Αλλά
υπήρξε πάλι και εκεί µηδενικό σχόλιο. Είναι κι αυτό ένα µικρό
αλλά χαρακτηριστικό δείγµα της αλαζονείας µε την οποία αντι-
µετωπίζετε τους πολίτες. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επανέλθω στο ζήτηµα του στρατηγι-
κού σχεδιασµού και στην έννοια της βιωσιµότητας που αποτελεί
τη σηµαία αυτού του νοµοσχεδίου. Προχθές στην αρµόδια επι-
τροπή αναφέρθηκε εκ µέρους της Πλεύσης Ελευθερίας η κ. Κε-
φαλά στη µόλυνση, που δηµιουργούν οι ιχθυοκαλλιέργειες που
εγκαθίστανται κοντά σε παραλίες που προσελκύουν µεγάλο
αριθµό τουριστών το καλοκαίρι, περιλαµβανοµένου και ενός
αριθµού από παραλίες «NATURA». 

Ο πρόεδρος της Ένωσης Ξενοδόχων Μαγνησίας κατά τη διάρ-
κεια της ακρόασης φορέων αναφέρθηκε στην αρνητική επίδραση
στον τουρισµό που έχει το µείζον θέµα της µόλυνσης του Παγα-
σητικού, ένα θέµα για το οποίο η Πλεύση Ελευθερίας αγωνίζεται
κινηµατικά και δικαστικά για αρκετά χρόνια. Στην ίδια διαδικασία
ακρόασης φορέων τέθηκαν, επίσης, τα πολλά προβλήµατα των
επιχειρηµατιών και οι κακές συνθήκες εργασίας των εργαζοµέ-
νων στον κλάδο, κάτι που τονίσαµε και εµείς από την πρώτη οµι-
λία µας στην αρµόδια επιτροπή. 

Κυρία Υπουργέ, η βιωσιµότητα δεν είναι µόνο περιβαλλοντική
έννοια, αλλά είναι και κοινωνική έννοια και αφορά την εξασφά-
λιση καλών συνθηκών εργασίας και επιχειρηµατικότητας στον
κλάδο. Λυπούµαστε που το νοµοσχέδιο προτείνει πάρα πολύ λίγα
-αν προτείνει οτιδήποτε- για αυτά. Γενικότερα, πάντως, ο επιφα-
νειακός τρόπος µε τον οποίο το νοµοσχέδιο προσεγγίζει την έν-
νοια της βιωσιµότητας είναι απογοητευτικός. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι στο πεδίο της βιώσιµης του-
ριστικής ανάπτυξης έχετε, πραγµατικά, ένα γόνιµο πεδίο, για να
επιφέρετε ουσιαστικές αλλαγές και µια πραγµατική τοµή. Δυστυ-
χώς, όµως, ούτε το ίδιο το νοµοσχέδιο µε τις περιορισµένες και
ανησυχητικά ανεπαρκείς παρεµβάσεις του, ούτε και οι δικές σας
απαντήσεις σε αυτή την κριτική, κατά τη διάρκεια των συζητή-
σεων στην επιτροπή, δείχνουν ότι έχετε το ενδιαφέρον και την
πολιτική βούληση να επιφέρετε µια ουσιαστική τοµή. Γιατί; Είναι
απλό. Κατά τη γνώµη µας, εσείς επιθυµείτε και χαίρεστε µε τον
υπερτουρισµό, που είναι αυτός που υπονοµεύει τη βιωσιµότητα
της τουριστικής ανάπτυξης. Γιατί; Διότι είναι αυτό που κρατά τον
ρυθµό της ανάπτυξης της οικονοµίας λίγο πάνω από το όριο της
στασιµότητας και σας επιτρέπει µετά να λέτε ότι έχετε καλή ανά-
πτυξη.
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Γι’ αυτό δεν περιµένουµε τίποτα εντυπωσιακό από τα επόµενα
νοµοσχέδια, που η κυρία Υπουργός ανακοίνωσε ότι θα φέρει το
Υπουργείο Τουρισµού. Δυστυχώς, αυτή την Κυβέρνηση έχουµε
και γι’ αυτό οι πολίτες δεν πρέπει να περιµένουν περισσότερα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας επί της αιτήσεως άρσης ασυλίας του συναδέλ-
φου Βουλευτού κ. Παύλου Πολάκη.

Για την υπόθεση του κ. Παύλου Πολάκη ψήφισαν συνολικά 263
Βουλευτές.

Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 260 Βου-
λευτές.

Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 2 Βουλευ-
τές.

«ΠΑΡΩΝ» εψήφισε 1 Βουλευτής.
Συνεπώς η αίτηση της εισαγγελικής αρχής έγινε δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-

φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



4392 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4393



4394 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4395



4396 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4397



4398 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΘ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4399



4400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Τουρισµού. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες Υπουργοί, Παγκόσµια
Ηµέρα Πρόληψης του Καρκίνου του Μαστού σήµερα και οφεί-
λουµε να καταθέσουµε για ακόµα µία φορά τη µνήµη µας στα
δύο χρόνια απουσίας της αείµνηστης Φώφης Γεννηµατά, αλλά
και τα συλλυπητήρια σήµερα στην οικογένεια της Μαργαρίτας
Γεραλή, της συντρόφισσάς µας και συζύγου του συναδέλφου
µας και συντρόφου µας κ. Μανιού, που έφυγε, όπως και στην οι-
κογένεια και τους συνεργάτες του δασκάλου αλλά και Ευρωβου-
λευτή του πρύτανη και καθηγητή Γιώργου Γραµµατικάκη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλω να ξεκινήσω την τοποθέ-
τησή µου µε το θέµα της ειρήνης και της ζωής στην περιοχή µας.
Είναι το υπέρτατο αγαθό, συνδέεται µε όλες τις λειτουργίες της
ζωής και προφανώς και µε οτιδήποτε συζητάµε σήµερα. 

Παρακολουθήσαµε όλοι µε τρόµο και ορθώς καταδικάσαµε τις
εγκληµατικές επιθέσεις της Χαµάς, που οδήγησαν σε χίλιους τε-
τρακόσιους άµαχους νεκρούς. Οι τεράστιες ευθύνες της ισραη-
λινής ηγεσίας για το αδιέξοδο στο παλαιστινιακό, για την κατοχή,
για την ένταση στο τέµενος Άλ-Άκσα είναι αδιαµφισβήτητες,
αλλά, όπως τονίζουµε σταθερά, τίποτα δεν δικαιολογεί την απώ-
λεια της ζωής και την πράξη κατά αµάχων.

Είναι σαφές ότι η απόλυτη καταδίκη της Χαµάς και των ενερ-
γειών της δεν µπορεί να ισοδυναµεί µε «πράσινο» φως για την
αντιµετώπισή της µε ισραηλινές επιχειρήσεις που οδηγούν σε θά-
νατο ακόµα περισσότερους αµάχους, όπως αυτούς που είδαµε
πρόσφατα και στην µονή του Αγίου Πορφυρίου, για την προστα-
σία του οποίου υπήρξε και διαβεβαίωση του κ. Μητσοτάκη.

Αυτός ο φαύλος κύκλος της βίας και του θανάτου πρέπει να
σταµατήσει, γιατί βυθίζει και τους Παλαιστίνιους, αλλά και τους
Ισραηλινούς σε αδιέξοδα και σε ανασφάλεια. Απέναντι σε όλες
αυτές τις εξελίξεις πρέπει να πούµε ότι η διεθνής κοινότητα και
η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πολύ πίσω από τις απαιτήσεις. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα έπρεπε να κάνει το παν για να εξα-
σφαλίσει την κατάπαυση του πυρός, µε απελευθέρωση των οµή-
ρων και µε αποτροπή της ανθρωπιστικής κρίσης και της επέκτα-
σης της σύρραξης. Σε όλη την περιοχή πρέπει να πω ότι υπάρχει
αυτός ο κίνδυνος.

Πρέπει να πούµε εδώ ότι η συνάντηση του κ. Μητσοτάκη µόνο
µε τον Πρωθυπουργό του Ισραήλ αποτελεί ένα στρατηγικό λάθος
και µια ρήξη µε την πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική που έχει η
χώρα µας παραδοσιακά και σωστά. Δεν είναι δυνατόν ο Πρό-
εδρος του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, Αρχηγοί ευρωπαϊκών κρα-
τών να συναντούν και τον Πρόεδρο της Παλαιστίνης και ο κ.
Μητσοτάκης να µην επιδιώξει αυτή τη συνάντηση.

Η Ελλάδα πρέπει να πρωτοστατεί σε µια προσπάθεια κατάπαυ-
σης του πυρός, όχι να φοβάται να πει αυτή τη λέξη και να κάνει
το παν για επανεκκίνηση των συνοµιλιών για τη µόνη λύση, που
είναι τα δύο κράτη πρέπει να συµβιώνουν ειρηνικά στα σύνορα
του 1967 και µε πρωτεύουσα του παλαιστινιακού κράτους τα ανα-
τολικά Ιεροσόλυµα.

Το συµφέρον της Ελλάδας είναι να προωθεί την ειρήνη στην
περιοχή, γιατί αυτό είναι η σταθερότητα αλλά είναι και το Διεθνές
Δίκαιο. Αυτό πρέπει να είναι το µήνυµά µας είτε για τη Μέση Ανα-
τολή, είτε για την απαράδεκτη εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρα-
νία, είτε οπουδήποτε στη Μεσόγειο, κοντά ή µακριά στη χώρα
µας, γιατί πρέπει να αποτελούµε πυλώνα ειρήνης και σταθερό-
τητας και όχι δυτικό προκεχωρηµένο φυλάκιο.

Επέλεξα, κυρίες Υπουργοί, να τοποθετηθώ σε αυτό το νοµο-
σχέδιο, γιατί για τον ΣΥΡΙΖΑ έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία η
πολιτική στον τοµέα του τουρισµού, χωρίς να υποτιµάµε άλλους
τοµείς της ανάπτυξης, αλλά και γιατί εκτιµούµε, κυρία Υπουργέ

και κυρία Υφυπουργέ, ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στην κυ-
βερνητική πολιτική.

Πρώτη παρατήρηση. Δεν είναι δυνατόν να έχετε έναν τόσο ση-
µαντικό τίτλο, κύριε συνάδελφε, σε νοµοσχέδιο το οποίο συζη-
τείται σε πέντε µέρες fast track -βάλτε και το Σαββατοκύριακο
µέσα. Κάτι δεν πάει καλά ή ο τίτλος ή η διαδικασία.

Δεύτερον, ωραίος ο τίτλος. Μας έχετε συνηθίσει στα ωραία
λόγια για τη «ναυαρχίδα της ανάπτυξης», αλλά όσο και αν ψά-
ξαµε, δεν βρήκαµε τίποτα ούτε για τη βιωσιµότητα ούτε για την
ανάπτυξη του τουρισµού. Βλέπουµε ένα νοµοσχέδιο -και οφείλω
να το πω αυτό, κυρία Υπουργέ, µιας είναι και το πρώτο σας- µι-
κρού αποτυπώµατος -δεν ξέρω, να µας πείτε και εσείς τη γνώµη
σας αν είναι έτσι-, το οποίο τι κάνει πρακτικά; Αναιρεί λανθασµέ-
νες επιλογές των προηγούµενων δύο Υπουργών και δεν έχει να
πει στον κόσµο του τουρισµού ούτε σε εµάς κάτι για το πώς ανα-
πτύσσεται ο τουρισµός ή για το πώς είναι βιώσιµος.

Δύο πολυδιαφηµισµένες επιλογές της προηγούµενης κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη έρχεστε να αναιρέσετε. Αναιρείτε και τον κ.
Θεοχάρη και τον κ. Κικίλια. Η µία αφορά το ναυάγιο στη Ζάκυνθο,
τη γνωστή περιοχή της Ζακύνθου και η άλλη τις «Ιαµατικές Πηγές
Ελλάδας Α.Ε.», την εταιρεία που φτιάξατε. Τις είχαµε καταψηφί-
σει και τις δύο νοµοθετικές ρυθµίσεις.

Τώρα έρχεστε, κυρία Υπουργέ και λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δίκιο.
Ναι, αλλά ο τουρισµός πλήγµα και οι περιοχές αυτές υπέστησαν
και η αυτοδιοίκηση, όσον αφορά τα ιαµατικά λουτρά. Δηλαδή,
έρχεστε να µας πείτε ότι το σηµαντικό, όπως είπε ο κύριος ειση-
γητής, νοµοσχέδιο -άκουσα την εισήγησή σας- περιλαµβάνει  κα-
τάργηση δύο επιλογών που ψηφίσατε εσείς ο ίδιος την προηγού-
µενη περίοδο και ήσασταν και στο Υπουργείο. Τι είναι σηµαντικό
τελικά; Η προηγούµενη θητεία ή η τρέχουσα θητεία; Πρέπει να
µιλήσετε στον ελληνικό λαό, γιατί έχετε ψηφίσει οι ίδιοι. Δεν µι-
λάµε για άλλους. Δεν υπάρχει alter ego εδώ, εσείς είστε. 

Πρέπει να µας πείτε, λοιπόν, τελικά τι γίνεται µε αυτή την Κυ-
βέρνηση. Αν για την κ. Κεφαλογιάννη η βιωσιµότητα και η ανά-
πτυξη του τουρισµού εξαντλείται στο «ψήφισε - ξεψήφισε»
ρυθµίσεων της προηγούµενης κυβέρνησης, αυτό πρέπει να το
πείτε στον ελληνικό τουρισµό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Περιµένετε εµείς τώρα να στηρίξουµε ένα νοµοσχέδιο -το ζη-
τήσατε-, το οποίο δεν έχει τίποτα µέσα για την αναβάθµιση του
τουριστικού προϊόντος. Πώς θα το στηρίξουµε; Μα είναι ένα κενό
νοµοσχέδιο. Το λιγότερο που µπορούµε να κάνουµε είναι ένα
«παρών». Τι πρέπει να κάνουµε, δηλαδή, σε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο δεν έχει στρατηγική; Γιατί δεν έχει τίποτα; Θα σας πω πα-
ραδείγµατα: για τη χωροταξία τίποτα, για το περιβάλλον τίποτα,
για τους πόρους δηλαδή του τουρισµού, για την εργασία τίποτα,
για το κόστος της επιχειρηµατικότητας τίποτα, για τη χρηµατο-
δότηση της επιχειρηµατικότητας τίποτα. Άρα για τι πράγµα πρέ-
πει να µιλήσουµε; Ούτε καν για τη στήριξη των επιχειρήσεων, που
έχουν πληγεί από την πρόσφατη κρίση ασφάλειας που δηµιουρ-
γήσατε και εσείς. Με δικά σας ελλείµµατα ήταν τέτοιες οι επιπτώ-
σεις της κρίσης ασφάλειας -πληµµύρες, πυρκαγιές.

Δεν έχετε βρει να πείτε τίποτα για τις τουριστικές επιχειρήσεις,
το επεσήµανε η εισηγήτριά µας, η κ. Βέττα, αλλά ο Υπουργός
σας βρήκε πολύ εύκολα τον τρόπο να εκβιάσει πολίτες στη Θεσ-
σαλία για τον δεύτερο γύρο των εκλογών, λέγοντας ότι συνδέεται
µε την εκλογή του Γιώργου Αγοραστού. Σε αυτά είστε καλοί. Στην
ουσία, όµως, στη στήριξη της επιχειρηµατικότητας;

Θα σταθούµε λίγο συγκεκριµένα. Στο άρθρο 12 καταργείται η
εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Α.Ε.», µια εταιρεία που δεν
έπρεπε να ιδρυθεί καν. Εµείς τότε, ως ΣΥΡΙΖΑ, είχαµε πει ότι πρέ-
πει να στηριχθεί η αυτοδιοίκηση και επιστηµονικά και οικονοµικά
να προχωρήσει στην ανάπτυξη του πόρου και του θερµαλισµού
γενικότερα και διαβάζω από τον Γενικό Γραµµατέα του Συνδέ-
σµου Δήµων Ιαµατικών Πηγών, από την ακρόαση φορέων, ότι
συγχαίρει το πολιτικό προσωπικό, την κ. Κεφαλογιάννη, γιατί κα-
ταργεί κάτι που από την πρώτη στιγµή ήταν λάθος, δηλαδή τη
διακυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη. Αυτά ζούµε.

Ερχόµαστε στο άρθρο 11, για την κατάργηση της Επιτροπής
του Ναυαγίου της Ζακύνθου. Θυµίζω, κατ’ αρχάς, ότι εδώ υπάρ-
χει µια ιστορία της Νέας Δηµοκρατίας. Ο προηγούµενος Υπουρ-
γός σας, ο κ. Θεοχάρης, από το 2016 είχε τοποθετηθεί υπέρ
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αυτής της σκανδαλώδους διαδικασίας µε την «PIMANA» και την
αµφισβητούµενη εξαγορά των περιοχών γύρω από το ναυάγιο.
Και τότε είχε τοποθετηθεί υπέρ ο κ. Θεοχάρης. Θυµάστε ότι είναι
αυτή η τότε κρατική επενδυτική εταιρεία του Κατάρ εµπλεκόµενη
σε αυτό το θέµα.

Από τον τότε, αν θυµάµαι, φερόµενο ως ιδιοκτήτη, τον κ. Γε-
ώργιο Χάρο του Νικολάου, που υπέγραψε την παράνοµη, όπως
αποδείχθηκε τελικά, αγοραπωλησία, φτάνουµε στη «ΝΑΥΑΓΙΟ
Α.Ε.», η οποία καταργείται σε µια νύχτα. Δεν την ιδρύετε και κά-
νετε στη θέση της την επιτροπή ναυαγίου του κ. Κικίλια. Θυµάµαι
ότι στη διαβούλευση του νοµοσχεδίου για τους «πρότυπους του-
ριστικούς προορισµούς» του κ. Κικίλια ξεκίνησε η ίδρυση της
εταιρείας για την περιοχή του ναυαγίου. Δεν τέθηκε στη διαδικα-
σία της διαβούλευσης, δεν µπήκε στη συζήτηση των φορέων -
των επιτροπών, δηλαδή- και µπήκε ως τροπολογία µε τη µορφή
της «επιτροπής» το βράδυ που συζητιόταν το νοµοσχέδιο. Ένα
πολύ ωραίο «bypass» προσπαθήσατε να κάνετε. Και όλο αυτό
γιατί; Διότι παράλληλα εξελίσσονται πολλές δικαστικές αποφά-
σεις. Από ό,τι βλέπω -µου έχουν στείλει εδώ ένα έγγραφο- είναι
τουλάχιστον πέντε δικαστικές αποφάσεις. Είναι η απόδειξη του
παρανόµου χαρακτήρα της σύµβασης, µε τελευταίο το βούλευµα
του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών τον Σεπτέµβριο του 2022, που
λέει ότι ο φερόµενος ως ιδιοκτήτης δεν ήταν ιδιοκτήτης.

Και εδώ ήρθατε τότε εσείς µε µια τροπολογία νυχτερινή- να
δηµιουργήσετε µια επιτροπή -επιτροπή εκτροπής- η οποία είχε
δυνατότητα να µοιράζει αφειδώς λεφτά για µελέτες.

Και ένα ερώτηµα θα σας θέσω, κυρία Υπουργέ: Προχωράτε
στην κατάργηση της επιτροπής. Θέλω να ενηµερώσετε την Ολο-
µέλεια για το τι µελέτες έχει αναθέσει αυτή η επιτροπή. Πρέπει
να υπάρξει µια διαφάνεια, εκτός αν δεν είστε οπαδοί και της δια-
φάνειας. Να µας το πείτε, γιατί η επιτροπή αυτή έχει τη δυνατό-
τητα να κάνει διάφορες πράξεις, ας το πω έτσι, διοίκησης και
διαχείρισης και του αιγιαλού, αλλά και περιουσιακών στοιχείων
του δηµοσίου, όπως χρηµατοδότηση µελετών.

Και βέβαια, πρέπει να πω ότι το λάθος στο λάθος πήγατε να
το διορθώσετε και µε µια τροπολογία στο 4954. Ήρθατε ξανά
στη Βουλή για το ίδιο θέµα της περιοχής του ναυαγίου όσον
αφορά στο περιεχόµενο των συµβάσεων. Αναρωτιέµαι: Κάνατε
την επιτροπή για δύο χρόνια για να αναθέσετε κάποιες συµβά-
σεις και να την καταργήσετε; Αυτό είναι ακόµη πιο επιλήψιµο και
πρέπει να το αποκαλύψετε εδώ, γιατί βγαίνουν πράγµατα, από
ό,τι φαίνεται, από αυτή τη συζήτηση.

Θέλουµε, λοιπόν, να µας το πείτε. Εµείς µία σύµβαση έχουµε
βρει. Θέλουµε, λοιπόν, να µας πείτε αν έχετε βρει εσείς άλλη, αλ-
λιώς θα κάνουµε εµείς κοινοβουλευτικό έλεγχο και µε τον τοµέα
διαφάνειας θα προχωρήσουµε και σε άλλες αποκαλύψεις.

Έρχεστε, όµως και καταργείτε την επιτροπή, όπου ο δήµαρχος
Ζακύνθου είπε: «Αυτή η επιτροπή δεν έπρεπε να συσταθεί εξαρ-
χής. Οπωσδήποτε θα έπρεπε να υπάρχει ένας φορέας που θα
µπορούσε να αντικαταστήσει την κατάσταση, αλλά όχι αυτή η
επιτροπή. Γι’ αυτό και διαλύθηκε ύστερα από οκτώ µήνες λει-
τουργίας και µάλιστα, άφησε το ναυάγιο σε άθλια κατάσταση».
Αυτή είναι η διακυβέρνηση Μητσοτάκη. Αυτή είναι η αριστεία, για
να τα ξεκαθαρίζουµε. Σκάνδαλο, παιγνίδια Υπουργών-Βουλευτών
Νέας Δηµοκρατίας, εναλλασσόµενες πολιτικές, κυλιόµενες πόρ-
τες, συµβάσεις και κατάργηση από την κ. Κεφαλογιάννη.

Εµείς θα ψηφίσουµε την κατάργηση, αλλά να µας πει η κ. Κε-
φαλογιάννη τι έγινε εδώ και δύο χρόνια και εσείς να µας πείτε,
ως εισηγητής, που έχετε τη δευτερολογία.

Κυρία Κεφαλογιάννη, αν το πρώτο νοµοσχέδιο που φέρνει
ένας Υπουργός, µια Υπουργός µε ένα πολύ σοβαρό χαρτοφυλά-
κιο είναι η κατάργηση δύο πράξεων της Κυβέρνησης στην οποία
είχε δώσει ψήφο εµπιστοσύνης, υπάρχει ένα σοβαρό θέµα πολι-
τικής δεοντολογίας. Ψηφίσατε και δώσατε ψήφο εµπιστοσύνης
σε µια κυβέρνηση το 2019, η οποία σήµερα έρχεται και καταργεί
δύο πράξεις της των δύο προηγούµενων Υπουργών. Πρέπει κά-
ποιος να µας πει για αυτό.

Και από την άλλη, δεν µπορεί να είναι το πρώτο νοµοσχέδιο, η
ναυαρχίδα, η έναρξη της πολιτικής σας, η πολιτική πρεµιέρα στον
τοµέα αυτόν ένα νοµοσχέδιο που έχει δώδεκα άρθρα, εκ των
οποίων δύο-τρία είναι καταργήσεις προηγούµενων ρυθµίσεων και

τα άλλα είναι αποσπασµατικές ρυθµίσεις, που δεν έχουν καµία
στρατηγική και κανένα νόηµα.

Μας είπατε ότι θα φτιάξετε στρατηγική για τον τουρισµό τον
Νοέµβριο του 2023, έτσι δεν είναι κυρία Βέττα; Μάλιστα. Δηλαδή,
λέει τώρα η κ. Κεφαλογιάννη ότι τέσσερα χρόνια, µπορεί και τεσ-
σεράµισι, Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας δεν υπήρχε στρα-
τηγική για τον τουρισµό. Διότι παραδέχεται η Υπουργός ότι θα
φτιάξουν, άρα δεν έχουν. Αυτό δεν είναι ξεκάθαρο; Δεν ξέρω αν
δεν καταλαβαίνω καλά ελληνικά.

Δεύτερον, κάπου εκεί, στο τέλος του 2023 θα ξεκινήσει και η
αξιοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης.

Τι λέγαµε, κύριε Παππά, η µεγάλη χαµένη ευκαιρία της Ελλά-
δας µε τον κ. Μητσοτάκη; Και πάλι, οι µικροµεσαίοι θα είναι στην
απ’ έξω. Κάποιοι µεγάλοι όµιλοι θα πάρουν τα λεφτά. Και θα µας
φέρετε ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό.

Επειδή ακούει και η νέα γενιά σήµερα τη συζήτηση αυτή, προ-
σέξτε στην Ελλάδα, οι κυβερνήσεις που συµµετείχε η Νέα Δηµο-
κρατία έκαναν δύο φορές ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό, η
µία το 2008 και η άλλη, αν δεν κάνω λάθος, το 2014. Και οι δύο
έπεσαν στο Συµβούλιο Επικρατείας και απορρίφθηκαν. Άρα, δύο
φορές το κόµµα σας πήγε να φτιάξει ειδικό χωροταξικό για τον
τουρισµό, δύο φορές αποτύχατε. Δεν µας νοιάζει που αποτύχατε.
Μας νοιάζει που πήγε πίσω ο τουρισµός της χώρας και το περι-
βάλλον της χώρας.

Και παρ’ ότι ο Γιώργος Σταθάκης -ήµουν και εγώ τότε στο Υ-
πουργείο- ανέθεσε το ειδικό χωροταξικό για τον τουρισµό, δεν
έχετε κατορθώσει εδώ και πέντε χρόνια να το τελειώσετε. Πού
είναι η αριστεία; Και θα το φέρετε κάποια στιγµή! Μέχρι τότε Φαρ
Ουέστ! Ο καθένας κάνει ό,τι θέλει, όπου θέλει, µε τον κολλητό
κοµµατάρχη. Αυτή είναι η Ελλάδα, ΕΡΕ του 1960; ΕΡΕ του 1960
πείτε το, αλλά αυτή είναι η κατάσταση.

Και όλα αυτά συνδέονται πάρα πολύ, για να µην πω για τα άλλα
χωροταξικά, γιατί, κυρία Κεφαλογιάννη, δεν µπορεί να µη σας εν-
διαφέρει, όταν και το ειδικό χωροταξικό των ΑΠΕ και αυτό καθυ-
στερεί και συνδέεται µε τον τουρισµό και το περιβάλλον της
χώρας και τους πόρους. Δεν µπορώ να καταλάβω ακριβώς πώς
µιλάτε, µε τον χώρο του τουρισµού µε ειλικρίνεια µε όλα αυτά
που έχετε χρεωµένα. Θα ακούσουµε να µας πείτε για τα έσοδα
από τον τουρισµό, για την τουριστική κίνηση. Να τα συζητήσουµε
και αυτά.

Εµείς όποτε θέλετε είµαστε στη διάθεσή σας να κάνουµε έναν
διάλογο. Όµως, αν κάποιος κοιτάξει τα έσοδα από τον τουρισµό,
θα δει ότι στο ισοζύγιο υπηρεσιών, αν θέλετε, οι εξαγωγές αυξή-
θηκαν λιγότερο από ό,τι οι εισαγωγές. Άρα αυξάνεται και µάλι-
στα, θα σας πω περίπου 5% το έλλειµµα στο ισοζύγιο αυτό. Όσο
και αν έχουµε έσοδα από τον τουρισµό, έχουµε περισσότερα
έξοδα στις εξαγωγές. Και αν κάποιος δει τις ταξιδιωτικές εισπρά-
ξεις, θα δει ότι µπορεί το πλήθος να αυξήθηκε, αλλά κατά άτοµο
το έσοδο µειώθηκε στην Ελλάδα. Άρα έχουµε τουρισµό που φέρ-
νει λιγότερα ανά άτοµο, ποσοτικά φορτίζει περισσότερο τη χώρα,
αλλά έχουµε λιγότερα έσοδα και αυτό συνδέεται και µε την πλη-
θωριστική πίεση. Άρα και ο όγκος των πωλήσεων σε προϊόντα
δευτερογενώς της χώρας µας είναι λιγότερος. Άρα, έχουµε σο-
βαρό πρόβληµα στο οικονοµικό επίπεδο του τουρισµού.

Να δούµε λίγο την εργασία. Ο κύριος εισηγητής, µε τον οποίο
έχω µια ειλικρινή κοινοβουλευτική συζήτηση, πράγµατι, εδώ και
πολλά χρόνια, είναι από ένα πανέµορφο Νησί της Ρόδου το οποίο
δυστυχώς ήταν τραγικό αρνητικό παράδειγµα φέτος λόγω των
πυρκαγιών και δεν θέλουµε να είναι ξανά ποτέ αρνητικό παρά-
δειγµα.

Εκεί, λοιπόν, ο κύριος εισηγητής γνωρίζει ότι οι εργαζόµενοι
στον τουρισµό παρέχουν τις υπηρεσίες τους για το µεροκάµατο
µε σκάφανδρο και µε στολή βατραχανθρώπου για να µπορούν
να προσφέρουν στους τουρίστες προϊόντα µέσα στη θάλασσα,
µε παράνοµη κατάληψη αιγιαλού και παραβίαση των κανόνων
αδειοδότησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Άρα ούτε οι εργαζόµενοι έχουν ένα αντίστοιχο επίπεδο, αν θέ-
λετε, απολαβών και εσόδων που να αντιστοιχεί σε µια θριαµβο-
λογία για το ζήτηµα του τουρισµού. Πολεοδοµικές παραβάσεις,
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αυθαίρετα, όλα αυτά είναι στην ατζέντα του τουρισµού.
Η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός, που

να συνδέει τον τουρισµό µε τη βιώσιµη ανάπτυξη, παρότι στο
σχέδιο ανάπτυξης του 2018, το growth strategy, που παρέδωσε
η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, υπήρχε στρατηγική και για τον τουρι-
σµό σε σύνδεση και µε την κλιµατική κρίση και µε τους πόρους
της χώρας. Είναι αυτό που λέµε βιώσιµη ανάπτυξη από τους στό-
χους του ΟΗΕ.

Να τα πάρουµε µε τη σειρά και µε τίτλους, γιατί ξέρω ότι ο χρό-
νος είναι λίγος. Φέρουσα ικανότητα και φυσικό περιβάλλον, πε-
ριοχές «NATURA 2000», χωρίς σχεδιασµό, χωρίς µελέτες, χωρίς
σχέδια διαχείρισης, υπερκορεσµός σε κάποιες περιοχές, νησιά
τα οποία έχουν σοβαρότατο πρόβληµα, αδυναµία των υποδοµών
της χώρας να ανταπεξέλθουν και ένα brand name που καταστρέ-
φεται από την ασυδοσία των κολλητών. Αυτό κάνει η Κυβέρνηση.
Οι Υπουργοί θεωρούν αντίπαλο το περιβάλλον στην ανάπτυξη και
ο κ. Γεωργιάδης νοµοθέτησε διάταξη για να κόψει κοµµάτια από
τις περιοχές «NATURA», για να αδειοδοτήσει επενδύσεις «ήπιες»
-µέσα σε εισαγωγικά η λέξη- µέσα σε προστατευόµενες περιο-
χές.

Άρα έχουµε ένα σοβαρό πρόβληµα µε τον υπερτουρισµό το
οποίο δεν λύνετε και δεν το αντιµετωπίζετε και ενώ στο επίπεδο
του φυσικού περιβάλλοντος, που είναι το brand name της χώρας
µας, έχουµε καταδίκη από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο από το 2020
για την απουσία σχεδιασµού.

Άρα ο πλούτος της χώρας µένει αφύλακτος και καταργήθηκαν
και οι φορείς των προστατευόµενων περιοχών. Σκεφτείτε τώρα:
Η Ελλάδα και ο τουρισµός της είναι ιστορία και περιβάλλον και
όµως, οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας θεωρούν ότι η αρχαι-
ολογία και οι περιβαλλοντικές υπηρεσίες είναι βραχνάς, ενώ είναι
το brand name µας, είναι ο πόρος που πρέπει να αναδείξουµε και
να αξιοποιήσουµε και οικονοµικά, αλλά και για την ίδια την αξία
του, ως πόρο ζωής.

Δεύτερο ζήτηµα: Μονοµέρεια και υπερσυγκέντρωση τουρι-
σµού. Έχουµε και χωρικά και τοµεακά ένα τέτοιο πρόβληµα, γιατί
δεν υπάρχει διάχυση του τουριστικού προϊόντος ούτε για τον θε-
µατικό τουρισµό που ξεκινήσαµε εµείς ούτε για τον ορεινό του-
ρισµό. Και σκεφτείτε ότι δεν έχουµε και τις υποδοµές για να
ενισχύσουµε τον πλουραλισµό του προϊόντος.

Βλέπω τον συνάδελφό µου, τον Βουλευτή Ροδόπης. Έχουµε
σιδηροδροµική σύνδεση µε τη Ροδόπη για να αξιοποιήσουµε τον
τοπικό τουριστικό πόρο. Δεν έχουµε. Ούτε µε τη Δράµα έχουµε,
βεβαίως.

Άρα, εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα υποδοµών, γιατί o τουρισµός
δεν αναπτύσσεται έτσι µε ωραία λόγια. Και µας µιλάτε µετά για
πράσινο τουρισµό. Ξέρετε ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις στο
χώρο του τουρισµού περιµένουν τέσσερα χρόνια το «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ» για τις τουριστικές εγκαταστάσεις και δεν έχουν ούτε
«ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» ούτε χρηµατοδοτήσεις, αλλά σπατάλη ενέρ-
γειας;

Να πάµε λίγο, µια και συνδέεται, στο θέµα κόστους. Κυρία
Υπουργέ, βλέπω ότι η ακρίβεια και στα καύσιµα και στην ενέργεια
καίει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις του τουρισµού, για τις οποίες
δεν έχετε πει τίποτα. Παράδειγµα: Το κόστος ενέργειας -βλέπω
από το ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ στοιχεία- αυξήθηκε 20,8%, το κόστος καυ-
σίµων 17%,  οι πρώτες ύλες 20%. Όλα αυτά έχουν επιβάρυνση
στην επιχειρηµατικότητα, µιας και θέλετε να µιλάµε για επιχειρη-
µατικότητα και βλέπω ότι οι επιχειρήσεις δεν µπορούν να επεν-
δύσουν στην εξοικονόµηση ενέργειας, ενώ κάποιες άλλες επιχει-
ρήσεις βγάζουν δισεκατοµµύρια. Ποιες; Τέσσερις εταιρείες ρεύ-
µατος και δύο διυλιστήρια, µε τις δικές σας πλάτες. Όχι µε την
ανοχή ή την ανεπάρκεια, µε την επιλογή σας. 

Γιατί η Κυβέρνηση διά του µετοχικού κεφαλαίου, συµµετέχει
στα Ελληνικά Πετρέλαια. Τα Ελληνικά Πετρέλαια έγραψαν ενά-
µισι δισεκατοµµύριο κέρδη την προηγούµενη χρονιά. Πρώτον,
ήταν επιλογή σας ως µέτοχοι, εις βάρος της επιχειρηµατικότητας
και του τουρισµού και δεύτερον, δεν ελέγξατε ως κράτος την αι-
σχροκέρδεια στη διύλιση.  

Άρα, εσείς αυτή τη στιγµή έχετε ένα µοντέλο χρηµατοδότησης
της αισχροκέρδειας και εις βάρος των επιχειρήσεων. Και µε φό-
ρους των επιχειρήσεων του τουρισµού χρηµατοδοτείτε την αι-

σχροκέρδεια. Σήµερα πάλι ανακοινώσατε επιδοτήσεις στο ρεύ-
µα, από τα λεφτά των φορολογουµένων. Ποιος τα παίρνει; Τέσ-
σερις εταιρείες ρεύµατος και δεν έχετε  βγάλει ακόµα την υπουρ-
γική απόφαση για τη φορολόγηση των υπερκερδών στην προµή-
θεια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα χρόνο το έχουν ψηφίσει και
δεν έχουν ακόµα βγάλει την ΚΥΑ εφαρµογής. Δεν έχουν φορο-
λογηθεί τα υπερκέρδη στην προµήθεια ρεύµατος. 

Να πάω στο άλλο θέµα που καίει την επιχειρηµατικότητα που
είναι η ρευστότητα και  οι χρηµατοδοτήσεις; Έξω το Ταµείο Ανά-
καµψης, η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, σοβαρότατο θέµα
στις τράπεζες και προσέξτε, βλέπουµε από τη µια µεριά το 86%
των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης να είναι σε µόλις τριάντα
έξι οµίλους -µόλις τριάντα έξι όµιλοι έχουν πάρει το 86%  των δα-
νείων του Ταµείου Ανάκαµψης- και από την άλλη µεριά βλέπουµε
ένα τεράστιο, αν θέλετε, άνοιγµα -το λέµε και ψαλίδι πολλές
φορές, ψαλίδα- µεταξύ επιτοκίου χορηγήσεων και επιτοκίου κα-
ταθέσεων, που φτάνει σε ποσοστά της τάξης του 5% και 6%.

Βλέπω στοιχεία πρώτου εξαµήνου του 2023. Βλέπω καθαρά
έσοδα από τόκους, 4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τι άλλη απόδειξη θέ-
λετε, δηλαδή, για το πώς στηρίζει την επιχειρηµατικότητα; Για να
µην πω µετά για τα άλλα ουσιαστικά θέµατα. 

Χωροταξία και πολεοδοµία. Ούτε ένα τοπικό πολεοδοµικό σχέ-
διο δήµου δεν έχει ολοκληρωθεί. Ξεκίνησαν δυο τρία στην εκλο-
γική περιφέρεια του κ. Ταγαρά.  Δεν έχει ολοκληρωθεί κανένα
τέσσερα χρόνια Μητσοτάκη, ενώ είχαν ξεκινήσει από τον Γιώργο
Σταθάκη. 

Θαλάσσια χωροταξία. Βάζετε ένα παρατηρητήριο, αν δεν κάνω
λάθος, για τη Μεσόγειο. Κάπως έτσι το είδα στην εισήγηση. Ναι
αλλά τη Σύµβαση της Βαρκελώνης για τη Μεσόγειο δεν την έχετε
φέρει για έγκριση και έχετε τροποποιήσει τις διατάξεις για την
ασφάλεια ή για την προστασία της ζώνης αιγιαλού, ενώ δεν έχετε
προχωρήσει στα παρατηρητήρια δόµησης και έχετε δώσει παρα-
τάσεις σε αυθαίρετα στη ζώνη αιγιαλού. Για να ξέρουµε γιατί µι-
λάµε. Γιατί σε αυτή τη Βουλή είµαστε. 

Τελευταίο θέµα, το θέµα της ασφάλειας. Πιστεύετε ότι αυτή η
κρίση ασφάλειας  που πολλαπλασιάστηκε το τελευταίο διάστηµα,
δεν πλήττει τον τουρισµό; Το ξέρετε ότι στην Ρόδο έχει πληγεί ο
τουρισµός. Γιατί είχαµε την κρίση ασφάλειας στις πυρκαγιές και
τις πληµµύρες; Γιατί η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη παρέλαβε
εργαλεία πρόληψης και του πληµµυρικού κινδύνου και του κιν-
δύνου των πυρκαγιών και δεν τα υλοποίησε τέσσερα χρόνια.

Άρα, η κρίση ασφάλειας που πλήττει και την επιχειρηµατικό-
τητα και προφανώς, το περιβάλλον και την ασφάλεια ζωής, σχε-
τίζεται και µε τις καθυστερήσεις της δικής σας Κυβέρνησης. Γιατί
στη Ρόδο που επισκέφθηκα εγώ τη διεύθυνση δασών, δεν υπάρ-
χει αντιπυρική µελέτη. Δεν υπήρχε αντιπυρική µελέτη. Αυτό είναι
ένα θέµα που πρέπει να το βοηθήσετε κι εσείς να λυθεί. Αλλά µη
λέµε ότι δεν ξέρουµε πού είναι τα ελλείµµατα και πού είναι τα
προβλήµατα. 

Χρειάζεται, λοιπόν, να λύσουµε θέµατα και ξαναφέρνω απλά
ως επίλογο το θέµα της εργασίας στον τουρισµό. Σας ανέφερα
το τραγικό παράδειγµα όσον αφορά τις αµοιβές, αλλά πρέπει να
πω, κυρία Υπουργέ, ότι εµένα µε ανησύχησε µια ανακοίνωση της
οµοσπονδίας που έχω εδώ στα χέρια µου των εργαζοµένων, που
λέει ότι «σας ζήτησαν ραντεβού και δεν δεχτήκατε». 

Αυτό είναι ένα ζήτηµα και θα το καταθέσω στα Πρακτικά, το
οποίο µας απασχόλησε και η ίδια οµοσπονδία, η ΠΟΕΤ, αναφέ-
ρεται και σε µια δήλωση του κ. Γεωργιάδη, ο οποίος παρ’ ότι
Υπουργός Εργασίας, νοµίζει ότι οι αµοιβές των εργαζοµένων
στον τουρισµό ξεκινάνε από 1.200 ευρώ, κάτι το οποίο δεν ισχύει.
Άρα, δεν έχετε και γνώση του τι ακριβώς γίνεται στον τοµέα της
εργασίας. Παρακαλώ πολύ, να γίνει αυτό το ραντεβού το συντο-
µότερο και να προχωρήσει µια συνοµιλία της ηγεσίας του Υπουρ-
γείου µε το χώρο των εργαζοµένων. 

Θα ήταν, λοιπόν, πιθανά µια ευκαιρία να συζητήσουµε για την
ολοκληρωµένη στρατηγική. Στον τουρισµό δεν υπάρχει κάτι τέ-
τοιο, όµως, στο νοµοσχέδιο. Αντιθέτως, ακούµε κάποιες ανεξή-
γητες δηλώσεις του κυρίου Πρωθυπουργού ότι η κλιµατική κρίση
θα µας δώσει τη δυνατότητα να διευρύνουµε την τουριστική πε-
ρίοδο. Δηλαδή, θα πάµε τώρα στη Θεσσαλία ή στο Πήλιο -στη
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Θεσσαλία είναι και το Πήλιο- και θα πάµε και στη Ρόδο ή στον
Έβρο ή στην Εύβοια και θα πούµε στους επιχειρηµατίες και τους
εργαζόµενους στον τουρισµό -που έχει κατέβει το βουνό στη θά-
λασσα- ότι η κλιµατική κρίση είναι ευκαιρία επιµήκυνσης του του-
ριστικού προϊόντος, ενώ δίπλα υπάρχει µια τραγική πληγή στο
περιβάλλον και οι υποδοµές είναι πλέον µερικές δεκαετίες πίσω
εξαιτίας της µεγάλης καταστροφής.  Δυστυχώς, η κρίση ανασφά-
λειας, λόγω των ελλειµµάτων της Κυβέρνησης επεκτείνεται και
στον τουρισµό.  

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να κλείσω µε ένα µεγάλο θέµα
συγγενές µε το νοµοσχέδιο, το οποίο µας αφορά όλους. Κοι-
τάξτε, το κράτος δικαίου, η διαφάνεια και οι κανόνες δηµοκρα-
τίας επηρεάζουν όλη την οικονοµική δραστηριότητα και τη ζωή
όλων µας και είναι στοιχείο της δηµοκρατίας. Δεν µπορώ, όµως,
να µείνω εκτός µιας συζήτησης που αναπτύσσεται και την τελευ-
ταία εβδοµάδα για το µεγάλο σκάνδαλο των υποκλοπών και την
πρόσφατη ανακοίνωση από τον Άρειο Πάγο για την τροποποίηση
της ανάθεσης της έρευνας για τις υποκλοπές. 

Υπάρχει σοβαρό θέµα όσον αφορά τη διερεύνηση του σκαν-
δάλου αυτού, αλλά και τον σεβασµό της Κυβέρνησης στις ανε-
ξάρτητες αρχές. Γιατί αν δεν υπάρχει το κράτος δικαίου, ό,τι κι
αν συζητάµε για τουρισµό, για ποιότητα ζωής ή για ανάπτυξη στη
χώρα µας, είναι κενό γράµµα. 

Εδώ, λοιπόν, προκύπτει ότι υπάρχουν πρώτα απ’ όλα από τη
µεριά της κυβέρνησης παρεµβάσεις όσον αφορά τη σύνθεση δύο
αρχών. Τις έχουµε καταγγείλει. Υπάρχει αρνητική τοποθέτηση
και κατακραυγή και από  τον πρόεδρο και τους πρώην προ-
έδρους του Δικηγορικού Συλλόγου Αθήνας που µιλάνε για πα-
ρέµβαση στη λειτουργία των αρχών. Δεν είναι, όµως, µόνο η
ΑΔΑΕ. Υπάρχει και κάτι άλλο, το οποίο προκύπτει τη δηµοσιότητα
αυτών των ηµερών.  Υπάρχει και η Αρχή Προστασίας Προσωπι-
κών Δεδοµένων, η οποία µε πόρισµά της διαπίστωσε ότι έχουν
αποσταλεί µηνύµατα από το κακόβουλο λογισµικό «Predator» σε
ενενήντα δύο τηλέφωνα -µεταξύ των οποίων απ’ ότι φαίνεται
υψηλότατοι αξιωµατούχοι της χώρας- και ενηµέρωσε τις εισαγ-
γελικές αρχές για την παρέµβαση αυτή. Ας την πω έτσι, γιατί
θέλω να είµαι τυπικός, να µην πω τίποτα παραπάνω, δεν έχει επι-
βεβαιωθεί.  

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα τρεις αριθµοί, µεταξύ των οποίων
νοµίζω ότι είναι του κ. Ανδρουλάκη ο ένας, αλλά και δηµοσιογρά-
φου ο δεύτερος και της κ. Σίφορντ ο τρίτος, έχουν επιβεβαιωθεί,
ότι ήταν και στο κακόβουλο λογισµικό και στις -επισυνδέσεις να
το πω, αλλά παράνοµες- υποκλοπές της ΕΥΠ. Άρα προκύπτει µια
ανάγκη, την οποία οφείλω να τη διατυπώσω εδώ δηµόσια, να ολο-
κληρωθεί γρήγορα η έρευνα και να απαντήσει η δικαστική αρχή
για το τι γίνεται µε την έρευνα των παράνοµων συνδέσεων της
ΕΥΠ, αλλά και των αριθµών που είχαν δεχθεί µηνύµατα από το
κακόβουλο λογισµικό, το οποίο έφτασε η χώρα να είναι µέχρι και
εξαγωγέας -τροµάρα σας!- σε άλλες χώρες.  Με ευθύνη, µάλι-
στα, ενός γενικού γραµµατέα του ΥΠΕΞ, ο οποίος είναι τώρα δι-
ευθυντής της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά εν πάση περιπτώσει και
ακόµα περιµένουµε εκείνη την ΕΔΕ του κ. Σµυρλή.

Πρέπει, λοιπόν, κάποιος να απαντήσει τι γίνεται µε τη διασταύ-
ρωση των στοιχείων των δύο ερευνών. Διαβάζουµε ότι ενώ περι-
µένουµε δεκαέξι µήνες τα αποτελέσµατα της έρευνας που ο
Ντογιάκος, σας θυµίζω, τότε είχε αναλάβει στον Άρειο Πάγο -θυ-
µάστε, είχε πάει και ο Αλέξης ο Τσίπρας τότε για να ζητήσουµε
επιτάχυνση και απόδοση δικαιοσύνης, αυτό µας ενδιαφέρει η
ισχυρή δικαιοσύνη, που αποδίδεται γρήγορα και δηµιουργεί εµπι-
στοσύνη και στην κοινωνία- ενώ βλέπουµε ότι δεν έχει τελειώσει
τίποτα, υπάρχει µια επείγουσα διαβίβαση της έρευνας από την
Εισαγγελία Πρωτοδικών στον αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου.
Χαρακτηρίστηκε από κάποια δηµοσιεύµατα «ως αναβάθµιση».
Λέω χαρακτηρίστηκε  και κρατάω και µία επιφύλαξη. Τα δηµοσι-
εύµατα, όµως, των τελευταίων ηµερών και ένα χθεσινό δίνουν µια
τελείως διαφορετική ανάγνωση. 

Λέµε, λοιπόν, µας ανησυχεί ιδιαίτερα οποιαδήποτε παρέµβαση
µπορεί να γίνει που συνδέει το αίτηµα της Εισαγγελίας Πρωτοδι-
κών προς την ΑΔΑΕ να ελέγξει κατά πόσον τα ενενήντα δύο
άτοµα που είχαν στοχοποιηθεί από το «Predator» υπήρχαν και
στη λίστα των παράνοµων επισυνδέσεων της ΕΥΠ. Μας ανησυχεί

να υπάρχει οποιαδήποτε σύνδεση των αλλαγών µε αυτό το αί-
τηµα απ’ ό,τι φαίνεται στα δηµοσιεύµατα, όπως και το ότι ο έλεγ-
χος τώρα τροποποιείται και δεν ξέρουµε πώς εξελίσσεται. 

Εµείς, λοιπόν, το λέµε ξεκάθαρα. Πρώτον, πρέπει ο έλεγχος
και για τις δύο αυτές υποθέσεις να ολοκληρωθεί άµεσα, η δικαιο-
σύνη πρέπει να δώσει απαντήσεις. Δεύτερον, ζητάµε και εµείς
ενηµέρωση και ζητώ και προτείνω και προς τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, να αναλάβουν πρωτοβουλίες και για τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο γι’ αυτό το ζήτηµα. Πρέπει να εξαντλήσουµε -και εµείς θα
το κάνουµε- όλα τα εργαλεία, σεβόµενοι τη δικαιοσύνη και σεβό-
µενοι την αναγκαιότητα της δικαιοσύνης στη χώρα µας, να
έχουµε γρήγορες απαντήσεις και να µην υπάρχει καµµία σκιά.
Εµείς δεν εµπιστευόµαστε κανένα δηµοσίευµα. Εµείς θέλουµε να
εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη, αλλά πρέπει να το κάνουµε όλοι
µαζί αυτό και να το αποδεικνύουµε. Οι δηλώσεις µόνο δεν φτά-
νουν.

Γιατί όταν η κ. Σόφιντ Βελπ αναγράφει σε πρόσφατη ανάρτηση
ότι αν τα ονόµατα είναι κοινά στις δύο αυτές έρευνες, τότε ο
ρόλος της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης γίνεται αναµ-
φισβήτητος, µας ανησυχεί να γινόµαστε θέµα και πάλι στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο 

Εφόσον, λοιπόν, χρειάζονται όλα αυτά διερεύνηση, εγώ, κύριε
Πρόεδρε, ολοκληρώνω λέγοντας ότι ελπίζω, κυρία Υπουργέ, κά-
ποια στιγµή να συζητήσουµε για τον τουρισµό και τη στρατηγική
ανάπτυξής του, µιας και τέσσερα-πέντε χρόνια δεν έχετε στρα-
τηγική. Καλό είναι που ξεψηφίζετε κάποια µεγάλα λάθη. Εµείς θα
έχουµε να το λέµε ότι η Υπουργός Τουρισµού ήρθε σήµερα να
αναιρέσει και τον κ. Κικίλια και τον κ. Θεοχάρη. Για τα ζητήµατα,
όµως, της διαφάνειας, για τα ζητήµατα της δηµοκρατίας θα εί-
µαστε πάρα πολύ περισσότερο απαιτητικοί και σε πολύ γρηγο-
ρότερο χρόνο, γιατί ό,τι και αν σχεδιάζει η Κυβέρνηση είτε για
τις ανεξάρτητες αρχές είτε για το κράτος δικαίου, ο ΣΥΡΙΖΑ θα
είναι εδώ και είναι εδώ για να διασφαλίσει ότι τίποτα δεν θα µείνει
στο σκοτάδι. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Δεµενίκων Αχαΐας (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  θα εισέλθουµε στον κατάλογο
των οµιλητών, θα µιλήσουν οι δύο πρώτοι οµιλητές και στη συνέ-
χεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος πρέ-
πει να αποχωρήσει στη συνέχεια από την Αίθουσα. 

Παρακαλώ, κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασική εθνική

επιλογή και προτεραιότητα αποτελεί η βιώσιµη ανάπτυξη στον
τουρισµό µε εξισορρόπηση των στόχων της οικονοµικής και κοι-
νωνικής ανάπτυξης, µε ευκαιρίες για όλους, αλλά και διασφάλιση
της ανάδειξης και προστασίας του φυσικού πολιτισµικού µας
πλούτου. 

Βρισκόµαστε σε ένα σταυροδρόµι, στο σηµείο εκείνο των κρί-
σιµων επιλογών, που θα καθορίσουν την ανταγωνιστικότητα του
ελληνικού τουριστικού προϊόντος και την ανάπτυξη στην επόµενη
δεκαετία. Ο ελληνικός τουρισµός καλείται να προσαρµοστεί, να
αναπτυχθεί µε νέους όρους και σε νέες συνθήκες, σε ένα περι-
βάλλον που διαρκώς µεταβάλλεται και αντιµετωπίζει αλλεπάλλη-
λες και σε πολλά επίπεδα κρίσεις. 

4404 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η εντεινόµενη κλιµατική αλλαγή, οι διεθνείς συνθήκες αυξανό-
µενου ανταγωνισµού επιφέρουν ραγδαίες αλλαγές στον τουρι-
στικό χάρτη. Σήµερα όλο και περισσότερες χώρες αρχίζουν να
αποµακρύνονται από το πρόσωπο του µαζικού τουρισµού και να
στρέφουν το βλέµµα σε πιο προσωποποιηµένες και «πράσινες»
εναλλακτικές µορφές τουρισµού. Απαιτούνται, λοιπόν, άµεσα
αποτελεσµατικές πολιτικές που θα απαντούν στις προκλήσεις
των καιρών µέσω µιας µακροπρόθεσµης στρατηγικής µε γνώ-
µονα την κοινωνική και περιβαλλοντική βιώσιµη ανάπτυξη. Μπο-
ρούµε να προστατεύσουµε, αλλά και να αναδείξουµε το πλούσιο
τουριστικό µας προϊόν, το κλίµα, τη βιοποικιλότητα, τις ακτο-
γραµµές µας, την ιστορία και τον πολιτισµό µας.

Τα ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα της πατρίδας µας, όπως η
πλούσια πολιτισµική κληρονοµιά, η φυσική οµορφιά του τόπου
και, τρίτον, η γεωγραφική ποικιλοµορφία προσελκύουν τα τελευ-
ταία χρόνια σηµαντικές επενδύσεις στον κλάδο του τουρισµού
ενισχύοντας την εικόνα της Ελλάδας αφ’ ενός ως τουριστικού
προορισµού παγκοσµίου βεληνεκούς και αφ’ ετέρου ως τουρι-
στικής αγοράς µε εξαιρετικές επενδυτικές ευκαιρίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βιωσιµότητα είναι µονόδροµος
και πρέπει να σχεδιάσουµε όλες αυτές τις κρίσιµες παραµέ-
τρους, προκειµένου να εξασφαλίσουµε τις προϋποθέσεις για
σταθερότητα και ευηµερία στο µέλλον. 

Το παρόν νοµοσχέδιο για το οποίο συζητάµε σήµερα έχει
σκοπό, πρώτον, την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυ-
ξης και την αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων τουρι-
στικών υπηρεσιών και, δεύτερον, την αντιµετώπιση οργανωτικών
και λειτουργικών θεµάτων του Υπουργείου Τουρισµού. 

Αναλυτικότερα προβλέπεται η σύσταση Περιφερειακού Συµ-
βουλίου Τουρισµού µε σκοπό τον σχεδιασµό και τη διαµόρφωση
της εθνικής τουριστικής πολιτικής που θα διατρέχει δεκατρείς
περιφέρειες της χώρας. Με την ίδρυση του Περιφερειακού Συµ-
βουλίου Τουρισµού επιδιώκεται η έµπρακτη συµµετοχή κάθε τµή-
µατος της ελληνικής επικράτειας στη συνδιαµόρφωση του
τουριστικού γίγνεσθαι µε σύµµετρη αποκόµιση του οφέλους της
τουριστικής ανάπτυξης. 

Δεύτερον, συστήνεται πλέον το Εθνικό Συµβούλιο Οινοτουρι-
σµού και καθορίζονται οι αρµοδιότητες λειτουργίας του έχοντας
ως βασικό σκοπό την ενηµέρωση του Υπουργού Τουρισµού για
ζητήµατα βιώσιµης ανάπτυξης του οινοτουρισµού, καθώς και τη
µέριµνα για την περαιτέρω εξέλιξή του. Είναι αποδεδειγµένο ότι
ο οινοτουρισµός είναι ένας δυναµικός κλάδος του τουριστικού
µας προϊόντος.

Παράλληλα, µε την ενίσχυση του οινοτουρισµού στηρίζεται και
ο πρωτογενής τοµέας παραγωγής της χώρας µας. Μια τέτοια
πρωτοβουλία ενισχύει τις αµπελοοινικές ζώνες της χώρας µας,
έτσι ώστε να προωθηθεί µε τον πιο δηµιουργικό τρόπο το κρασί
εντός και εκτός συνόρων. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να αναφέρω ως παράδειγµα
το νησί στο οποίο εκλέγοµαι, την Κεφαλονιά, όπου ο οινοτουρι-
σµός αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι του συνολικού τουριστικού
της προϊόντος. Νησί µε µεγάλη ελληνική παράδοση η Κεφαλονιά
αποδεικνύει ότι το κρασί δεν είναι κάτι µονοδιάστατο, αλλά εξε-
λίσσεται και προχωράει. Η Κεφαλονιά πλέον θεωρείται καταξιω-
µένος οινικός προορισµός της δυτικής Ελλάδας και είναι ταυτισ-
µένη µε την ποικιλία «ροµπόλα», που δίνει το όνοµά της στη ζώνη
ΠΟΠ. 

Ένας από τους βασικούς λόγους της επιτυχίας και της ταχείας
ανάπτυξης του οινοτουρισµού στην Κεφαλονιά είναι η ίδρυση του
συνδέσµου οινοποιών Κεφαλονιάς. Πρόκειται για ένα εργαλείο
συνεργασίας για την προώθηση και ενδυνάµωση του κλάδου, την
ανάπτυξη κοινών δράσεων, αλλά και την καθιέρωση της Κεφαλο-
νιάς ως οινικού προορισµού µε επίκεντρο την τοπική ανάπτυξη. 

Τρίτον, διαµορφώνεται παρατηρητήριο για τον παράκτιο και
θαλάσσιο τουρισµό στη Μεσόγειο. Είναι µια επιβεβληµένη κίνηση
για την επισταµένη και λεπτοµερή παρακολούθηση της βιώσιµης
τουριστικής ανάπτυξης στην περιοχή της Μεσογείου, για τη βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας και της ανθεκτικότητας του του-
ριστικού προϊόντος στην ευρύτερη περιοχή. 

Τέταρτον, παράλληλα µε την υποστήριξη της λειτουργίας του
ήδη προβλεπόµενου Εθνικού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουρι-

στικής Ανάπτυξης και του συµβουλευτικού του ρόλου, ενισχύεται
ο υποχρεωτικός χαρακτήρας της ανταλλαγής πληροφοριών και
της διαλειτουργικότητας µεταξύ των ψηφιακών πλατφορµών των
φορέων που επεξεργάζονται στατιστικά στοιχεία και δεδοµένα
τουριστικού περιεχοµένου και ενδιαφέροντος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, γυρίζουµε σελίδα, προχωράµε στο
αύριο και σταθεροί πυλώνες της στρατηγικής µας για το αύριο,
για την ανάπτυξη του τουρισµού, πρέπει να συνεχίσουν να είναι
ο στόχος της βιωσιµότητας και της διαχείρισης προορισµών µε
το βλέµµα στραµµένο µόνο στο µέλλον.

Η χώρα εισέρχεται σε ένα νέο κύκλο βιώσιµης ανάπτυξης µε
τον τουρισµό να εξακολουθεί να είναι η ατµοµηχανή της ελληνι-
κής οικονοµίας, να συµβάλλει στην περιφερειακή ανάπτυξη, την
κοινωνική συνοχή, την αποφυγή της ερηµοποίησης, όπως και να
στηρίζει, εκτός από τις επενδύσεις, και το ισοζύγιό µας. Είναι
ένας τοµέας ο οποίος ενισχύει διπλά την οικονοµική δραστηριό-
τητα. 

Ο βιώσιµος τουρισµός µπορεί και πρέπει να συµβάλλει στη δια-
τήρηση υψηλών και σταθερών επιπέδων οικονοµικής ανάπτυξης
όχι µόνο στις τουριστικές περιφέρειες, όπου αποτελεί βασικό πυ-
λώνα οικονοµικής και κοινωνικής ζωής, αλλά και σε ολόκληρη τη
χώρα. Σταθερός µας στόχος πρέπει να παραµείνει ένας τουρι-
σµός µε ισχυρό κοινωνικό αποτύπωµα, µια σηµαντική πηγή θέ-
σεων εργασίας και πρωταρχικός κλάδος συµβολής στο εθνικό
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν, µε την κερδοφορία να συµβαδίζει
µε την αειφορία, γιατί έτσι θα κερδίσει ο ελληνικός τουρισµός το
επόµενο µεγάλο στοίχηµα µιας βιώσιµης και µακροχρόνιας ανά-
πτυξης που αποδίδει τα µέγιστα στην ελληνική οικονοµία, στην
ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, παρά τον τίτλο του νοµοσχεδίου: «Διατάξεις για την
ενίσχυση βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης», αυτό περιλαµβάνει
διάσπαρτες ρυθµίσεις που αφορούν ζητήµατα του Υπουργείου
Τουρισµού και πάντως δεν περιλαµβάνει ένα συνολικό σχέδιο για
την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε αποσπασµατικό χαρακτήρα
και καταργητικό προηγούµενων ρυθµίσεων της ίδιας της Κυβέρ-
νησής σας. Είναι προφανές ότι αποσκοπεί στην επικοινωνία, ό-
πως γίνεται και µε τις περισσότερες νοµοθετικές πρωτοβουλίες
της Κυβέρνησης. Ακόµη αναµένεται ένα στρατηγικό σχέδιο για
την ανάπτυξη του ελληνικού τουρισµού στη βάση βιώσιµης ανά-
πτυξής του προς όφελος του συνόλου της κοινωνίας. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την προηγού-
µενη τετραετία επέλεξε να αφήσει τον ελληνικό τουρισµό µόνο
του να λειτουργεί στον αυτόµατο. Αποτέλεσµα αυτής της επιλο-
γής είναι ο τουρισµός να παρουσιάζει ουσιαστικές δοµικές αδυ-
ναµίες και ελλείψεις ως προς το θεσµικό πλαίσιο, την ανισοµερή
τουριστική ανάπτυξη, τις υποδοµές, τη διαφοροποίηση του του-
ριστικού προϊόντος, την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών,
τη σύνδεσή του, τις συνέργειες µε τους άλλους κλάδους της ελ-
ληνικής οικονοµίας που έτσι καθιστούν τον τουρισµό ολοένα και
πιο αδύναµο παίκτη σε µια όλο και πιο ανταγωνιστική και σύνθετη
διεθνή αγορά, αλλά και έρµαιο των διεθνών γεωπολιτικών εξελί-
ξεων. 

Χαρακτηριστική η ρύθµιση που αφορά τις ιαµατικές πηγές. Κα-
ταργείται η ανώνυµη εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος», µία
εταιρεία που -όπως είχε επισηµανθεί και από πλευράς µας όταν
ψηφιζόταν η ίδρυση της- δεν έπρεπε να έχει ιδρυθεί καν. 

Αποδεικνύεται έτσι η αδιαφορία και η επιπολαιότητα χειρισµών
της Νέας Δηµοκρατίας για ζητήµατα δηµόσιας περιουσίας, αφού
η συγκεκριµένη ανώνυµη εταιρεία µε την ίδρυσή της αφαίρεσε
τις πλουτοπαραγωγικές πηγές και συνακόλουθα πηγές πλούτου
και εισοδήµατος από τις τοπικές κοινωνίες και έσοδα από τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και εν τέλει απέτυχε να εξυ-
πηρετήσει τους σκοπούς σύνδεσής της οδηγώντας τις ιαµατικές
πηγές σε απαξίωση. Φαίνεται ότι η δηµιουργία αυτής της εται-
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ρείας εξυπηρετούσε συγκεκριµένα µεγάλα συµφέροντα. 
Οι ελληνικές λουτροπόλεις µπορούν να αναπτυχθούν και να

εξελιχθούν σε κέντρα τουρισµού, ευζωίας, υγείας και να αποτε-
λέσουν πραγµατικές πλουτοπαραγωγικές πηγές για τις τοπικές
κοινωνίες. Η διαχείριση των ιαµατικών πηγών πρέπει να ανήκει
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η στήριξη των ο-
ποίων από την πολιτεία πρέπει να γίνεται επιστηµονικά, υλικοτε-
χνικά και οικονοµικά για την αξιοποίηση των ιαµατικών πόρων
τους. 

Μία ακόµη ρύθµιση που υποδηλώνει τον ανύπαρκτο σχεδιασµό
της Κυβέρνησής σας, όσον αφορά τον τουρισµό, είναι η ρύθµιση
µε την οποία αντικαθίσταται µε τις ίδιες συµβουλευτικές αρµο-
διότητες το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού, που καταργείται, µε
τα περιφερειακά συµβούλια. 

Όµως, το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού στο οποίο συµµετέ-
χουν γενικοί γραµµατείς συναρµόδιων για θέµατα που επηρεά-
ζουν τον τουρισµό Υπουργείων και οι συλλογικοί φορείς εθνικής
εµβέλειας είναι χρήσιµο και κακώς είχε περιπέσει σε αχρησία τα
τελευταία χρόνια. Ιδιαίτερα χρήσιµο είναι µάλιστα το Εθνικό Συµ-
βούλιο Τουρισµού σε περιόδους κρίσης, εσωτερικής και εξωτε-
ρικής και όχι µόνον, ή σε περιπτώσεις λήψης µέτρων από κάποιο
Υπουργείο, που έχουν αρνητικές επιπτώσεις στον τουρισµό και
στα θέµατα αυτά δεν µπορεί να υποκατασταθεί από τους περι-
φερειάρχες. 

Θα µπορούσε στο Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού να προστεθεί
η συµµετοχή των περιφερειαρχών και να προβλεφθεί η λειτουρ-
γία του κατά τµήµατα ανάλογα µε τα θέµατα που καλείται να συ-
ζητήσει ή µε τα θέµατα που προκύπτουν. Αν πραγµατικά ήθελε η
Κυβέρνηση να προωθήσει την περιφερειακή διάσταση του του-
ρισµού, θα µπορούσε να το πράξει µε άλλα µέσα, όπως η ενί-
σχυση της περιφερειακής συγκρότησης του ΕΟΤ και όχι η υπο-
βάθµισή της, η σύσταση περιφερειακών παρατηρητηρίων βιώσι-
µης τουριστικής ανάπτυξης και η εκπόνηση περιφερειακών χω-
ροταξικών σχεδίων τουρισµού, όπως έχει προταθεί στο πρό-
γραµµα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Προβληµατική και χαρακτηριστική της πολυδιάσπασης, όσον
αφορά τα διοικητικά ζητήµατα του τουριστικού κλάδου, αποτελεί
και η ρύθµιση για το Συµβούλιο Οινοτουρισµού, οι αρµοδιότητες
του οποίου θα έπρεπε να ασκούνται κεντρικά από το Υπουργείο
Τουρισµού, το οποίο να συγκαλεί τους σχετικούς συλλογικούς
φορείς για διαβούλευση οποτεδήποτε χρειάζεται, χωρίς να απαι-
τείται ιδιαίτερη νοµοθέτηση. Διαφορετικά, θα χρειάζεται ένα ιδι-
αίτερο ειδικό συµβούλιο για κάθε διακριτή µορφή τουρισµού. Το
Υπουργείο Τουρισµού µπορεί να συζητεί και να συµβουλεύεται
τους συλλογικούς φορείς που σχετίζονται ή δραστηριοποιούνται
σε κάθε θεµατική µορφή τουρισµού οποτεδήποτε

Για εµάς, για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο τουρισµός
αποτελεί όχηµα, µέσω του οποίου µπορεί να προωθηθεί ο συνο-
λικός µετασχηµατισµός της ελληνικής οικονοµίας προς την κα-
τεύθυνση της κοινωνικά δίκαιης, παραγωγικής ανασυγκρότησης
στο πλαίσιο της βιώσιµης ανάπτυξης. Όλες οι δεσµεύσεις και οι
πολιτικές που προτείνονται από εµάς είναι προσανατολισµένες
στο όραµα και στην πράξη για µια δίκαιη οικονοµία και κοινωνία
µε σεβασµό στο περιβάλλον και στις µακροπρόθεσµες προοπτι-
κές της χώρας. 

Η Κυβέρνησή σας φαίνεται ότι βρίσκεται στον αντίποδα αυτής
της λογικής και αυτών των πολιτικών και κινείται χωρίς στρατη-
γικό σχέδιο µόνο προς την κατεύθυνση της ικανοποίησης συγκε-
κριµένων µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων και εντελώς
συγκυριακά. 

Παρά την τεράστια συνεισφορά του τουρισµού στο εθνικό ΑΕΠ
διαπιστώνεται ότι, ενώ η διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
βρίσκεται στον πέµπτο χρόνο, ο κάθε Υπουργός που διαδέχεται
τον προηγούµενο στο συγκεκριµένο χαρτοφυλάκιο είτε αποστα-
σιοποιείται από αυτόν είτε τον αντιπολιτεύεται καταργώντας ή
τροποποιώντας προηγούµενες ρυθµίσεις πάντα της ίδιας Κυβέρ-
νησης. 

Συµπερασµατικά, µε αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση οµολο-
γεί, παραδέχεται την αποτυχία της και σε συγκεκριµένα κρίσιµα
θέµατα, όπως η διαχείριση των ιαµατικών πηγών και το ναυάγιο
της Ζακύνθου, παρά τις έγκαιρες και καίριες παρεµβάσεις της

Αντιπολίτευσης, όταν ελάµβανε η Κυβέρνησή σας τις σχετικές
πρωτοβουλίες που τώρα καταργεί, αναθεωρεί ή τροποποιεί.
Ποιος όµως θα πληρώσει τα σπασµένα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάντως µε την πολιτική σας,
αυτή της µη υπάρχουσας στρατηγικής, αφήσατε το κυρίαρχο
τουριστικό µοντέλο του υπερτουρισµού «ήλιος και θάλασσα» µε
περιορισµένη προστιθέµενη αξία, χωρίς διαφοροποίηση, εξειδί-
κευση ανά µορφή τουρισµού και χωρίς διασύνδεση µε τους άλ-
λους τοµείς, τους άλλους κλάδους της ελληνικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το λόγο τώρα έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Μάντζος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αρχίσω

την τοποθέτησή µου µε µια αναφορά σε έναν σπουδαίο άνθρωπο,
που έφυγε από κοντά µας πριν από ακριβώς δύο χρόνια. 

Η Φώφη Γεννηµατά, Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλ-
λαγής, άφησε ανεξίτηλο το αποτύπωµά της στη δηµόσια ζωή,
στην αυτοδιοίκηση και στην παράταξη, µια πολιτικός µε όραµα,
ένας άνθρωπος µε δύναµη ψυχής και πάθος και µεγάλες ιδέες,
που έβλεπε τον πολίτη πάντοτε στο επίκεντρο της πολιτικής, στο
κέντρο των δηµόσιων πολιτικών για ισχυρό κοινωνικό κράτος,
υγεία, παιδεία, απέναντι στις σύγχρονες κοινωνικές ανισότητες. 

Για όλες και όλους εµάς το γεγονός πως βρεθήκαµε στο πλάι
της δεν είναι µόνο τιµή, αλλά ευλογία. Μας λείπει, µας εµπνέει,
της είµαστε και θα είµαστε ευγνώµονες, διαχρονικά και ανεξί-
τηλα. 

Όπως, επίσης, θερµά και ειλικρινή συλλυπητήρια απευθύνουµε
και στην οικογένεια του Γιώργου Γραµµατικάκη, ενός σπουδαίου
ανθρώπου της επιστήµης, της ακαδηµαϊκής ζωής και κοινότητας,
που κόσµησε τη δηµόσια ζωή της χώρας µέσα από την ανάληψη
των καθηκόντων του Ευρωβουλευτή. 

Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή συνεδρίαση διεξάγεται σε ιδιαί-
τερα δυσµενείς συνθήκες. Η κρίση στη Μέση Ανατολή απειλεί να
αλλάξει τον ρου της ιστορίας µε καταλυτικό τρόπο. Ήδη οι αν-
θρωπιστικές συνέπειες µε τον φόρο αίµατος σε αµάχους και µε
τους οµήρους ακόµη σε οµηρία είναι ανυπολόγιστες.

Σε αυτό τον διαιρεµένο κόσµο είναι κρίσιµο έστω και τώρα να
επικρατήσει η περισυλλογή από όλους, ώστε να αποφευχθεί µία
κλιµάκωση µε ανυπολόγιστες ανθρωπιστικές και γεωπολιτικές
συνέπειες. Και χρειάζεται δυνατή και καθαρή φωνή απέναντι στην
τροµοκρατία, τον φονταµενταλισµό, τη θρησκοληψία, την απάν-
θρωπη µεταχείριση ανθρώπου από άνθρωπο, τη µισαλλοδοξία,
να προστατεύσουµε την κοινή γνώµη από τους συνήθεις µύθους,
την ανιστόρητη υπεραπλούστευση και κυρίως το τυφλό µίσος.

Σε αυτό ακριβώς το διεθνές πλαίσιο, το σύνθετο, το δύσκολο
η χώρα µας καλείται να παραµείνει ανεπιφύλακτος εκφραστής
και εγγυητής του Διεθνούς Δικαίου και των αρχών του ανθρωπι-
σµού και να εξακολουθήσει να προωθεί τη µόνη βιώσιµη λύση,
τη λύση των δύο κρατών στην περιοχή. Αυτή είναι η µόνη αντί-
δραση στην τροµοκρατία και η µόνη εγγύηση της ειρήνης στην
περιοχή.

Απαιτείται εποµένως -και περιµένουµε- επίσηµη ενηµέρωση
από την Κυβέρνηση της Εθνικής Αντιπροσωπείας και των πολιτι-
κών κοµµάτων για τα τεκταινόµενα στη Γάζα, όπως τα βλέπει η
ελληνική Κυβέρνηση και για την εθνική µας στρατηγική για αυτή
την κρίση.

Την ίδια ώρα η εσωτερική δηµόσια ζωή κλονίζεται πρώτα και
κύρια στο επίπεδο των θεσµών. Δύο εισαγγελείς Πρωτοδικών µε-
λετούν χιλιάδες σελίδες µιας βαρύνουσας, ιδιαίτερα σηµαντικής
για την ποιότητα του κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας, ποι-
νικής δικογραφίας. Φτάνουν πολύ κοντά στο να ανιχνεύσουν και
να αναδείξουν το µοτίβο της ταύτισης ανάµεσα στην παράνοµη
παρακολούθηση της ΕΥΠ και στην παράνοµη απόπειρα έως και
παρακολούθηση µέσω του «Predator», του κακόβουλου λογισµι-
κού που όλη η Ευρώπη συζητά µαζί µε τα υπόλοιπα κακόβουλα
λογισµικά. Και αυτή τη στιγµή στο όνοµα της επίσπευσης ο φά-
κελος µεταφέρεται σε έναν αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, ο
οποίος καλείται αυτές τις ίδιες χιλιάδες σελίδες να τις επισπεύσει
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µελετώντας τες και φέρνοντας αποτέλεσµα σε µικρότερο χρόνο
από ό,τι οι εισαγγελείς που είχαν φτάσει σε ένα συγκεκριµένο
σηµείο αυτής της διερεύνησης. Αν αυτό είναι πράγµατι διερεύ-
νηση, αν αυτό κατατείνει στην αποσαφήνιση και στην επιτάχυνση
της έρευνας, περιµένουµε άµεσα το αποτέλεσµα, άµεσα την ολο-
κλήρωση αυτής της διαδικασίας και τα πορίσµατά της.

Και επειδή άκουσα και τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ να καλεί ευρύτερα σε ενέργειες, θα του πω
ότι κρούει ανοιχτές θύρες, διότι το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής και
προσωπικά ο Πρόεδρός του, ο Νίκος Ανδρουλάκης, είναι ήδη
έναν χρόνο και τρεις µήνες στην πρωτοπορία στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη σε ελληνική Βουλή, ευρωπαϊκή Βουλή, Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, ελληνική δικαιο-
σύνη για την αποκάλυψη κάθε µίας πτυχής αυτής της πολύ σο-
βαρής υπόθεσης, όχι ως προσωπικής του υπόθεσης, όχι ως υπό-
θεσης καν του κόµµατός του, αλλά ως υπόθεσης δηµοκρατίας,
κράτους δικαίου. Όλα, λοιπόν, στο φως, εµείς εκεί κινούµαστε.
Μας γνωρίζετε, ξέρετε τι έχουµε κάνει, ξέρετε τι έχουµε πει, τι
έχουµε υποστηρίξει. Ελάτε εσείς να ενώσετε τις δυνάµεις σας µε
αυτούς που δίνουν τη µάχη στο φως έναν χρόνο και τρεις µήνες
τώρα!

Την ίδια ώρα στην κοινωνία η ακρίβεια εµπεδώνεται, ξεπερνά
ήδη τις διεθνείς τάσεις και διαστάσεις και έρχεται πάνω ακριβώς
στις στρεβλώσεις της ελληνικής αγοράς να εδραιωθεί ως µια εν-
δηµική πλέον ιδιαιτερότητα της κοινωνίας µας. Έχουµε αύξηση
τιµών στα βασικά καταναλωτικά αγαθά, συνεχίζουµε να είµαστε
πάνω από τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους, το ράλι στις τιµές
ενέργειας είναι σε πλήρη εξέλιξη, το ίδιο και στις τηλεπικοινω-
νίες, ενώ έχουµε το πιο αργό διαδίκτυο στην Ευρώπη.

Απέναντι σε αυτή την παθογένεια η Κυβέρνηση επιδεικνύει όχι
απλώς αδιαφορία αλλά και κυνισµό. Είναι σαν να µην συνέβη τί-
ποτα όλους τους προηγούµενους µήνες, αποκηρύσσει την ακρί-
βεια περίπου σαν να είναι µία κακοτυχία, µία ατυχής φυσική
συνθήκη, σαν εκείνο το 41% να έχει λειτουργήσει ως κολυµβήθρα
του Σιλωάµ για κάθε ευθύνη των πεπραγµένων και των παραλεί-
ψεων, ενώ η EUROSTAT τα λέει ξεκάθαρα: Πρώτη στην Ευρω-
παϊκή Ένωση στην αύξηση των τιµών του φυσικού αερίου,
191,5% την τριετία 2019-2022, δεύτερη στην αύξηση της βενζί-
νης, δεύτερη από το τέλος στην αγοραστική δύναµη καταναλω-
τών.

Λύσεις υπάρχουν, τις έχουµε προτείνει και στο επίπεδο της φο-
ρολογικής δικαιοσύνης µε τη µείωση της έµµεσης φορολογίας
και στην ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών και των ανεξάρ-
τητων αρχών, µε Ανεξάρτητη Αρχή Καταναλωτή που έχουµε προ-
τείνει και µε την ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, ώστε να
παταχθεί η αισχροκέρδεια έµπρακτα στην πηγή της.

Λύσεις υπάρχουν, αρκεί να υπάρχει και η αναγκαία πολιτική
βούληση και µία γενική ειλικρινής στόχευση για πραγµατική ανά-
πτυξη, όχι ανάπτυξη real estate, ή µε εξαγορά επιχειρήσεων µε
δανεικά από τις ελληνικές τράπεζες, όχι δήθεν ανάπτυξη που
βλέπει το τουριστικό προϊόν της χώρας ως πεδίο εφήµερου πλου-
τισµού, ως το βασίλειο της βραχυχρόνιας µίσθωσης, που σε συν-
δυασµό µε την αδιέξοδη συνέχιση του καθεστώτος της «χρυσής
βίζας» έχει δηµιουργήσει πλέον συνθήκες ακραίας στεγαστικής
κρίσης όχι µόνο στην αγορά, αλλά και στην ενοικίαση, στη µί-
σθωση των ακινήτων. Τα ενοίκια είναι στο ζενίθ ιδίως στα κέντρα
των πόλεων και στα δηµοφιλή νησιά.

Απουσία σχεδιασµού, αυτό υποδηλώνεται, µια διαπίστωση
που, δυστυχώς, επαληθεύεται και µε τη σηµερινή πρωτοβουλία
του Υπουργείου Τουρισµού. Δεν είναι απλώς µία συνηθισµένη,
ακόµη µία νοµοθετική κακοτεχνία. Δεν είναι µόνο η πολλοστή
φορά που αυτή η Κυβέρνηση αναιρεί τον εαυτό της, καταργώ-
ντας δικές της διατάξεις. Δεν είναι µόνο κακή νοµοθέτηση, είναι
µια µαγική εικόνα, είναι µια επίπλαστη εικόνα καµένης γης, συ-
στηµατική. Ο Υπουργός Χρυσοχοΐδης παίρνει αποστάσεις από
τον προκάτοχό του για την πολιτική του φαρµάκου. Ο Υπουργός
Φλωρίδης εκθέτει τον προκάτοχό του για την απιστία των τραπε-
ζικών στελεχών και τις διατάξεις που ισχύουν. Και σήµερα η
Υπουργός Κεφαλογιάννη όχι µόνο εγκαταλείπει τις ρυθµίσεις της
προηγούµενης ηγεσίας του Υπουργείου της, αλλά την ελέγχει
σχεδόν και για αναποτελεσµατικότητα.

Η Νέα Δηµοκρατία ζητεί πίστωση χρόνου για να ξεπεράσει τον
εαυτό της σαν να κυβερνούσε άλλο κόµµα πριν, σαν να πρέπει
οι ευθύνες και οι αστοχίες να καταλογιστούν σε άλλους και όχι
στους ίδιους που κυβερνούν τέσσερα χρόνια τώρα.

Όπως αιτιολόγησε η ειδική αγορήτριά µας, η Κατερίνα Σπυρι-
δάκη, καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου, διότι δεν
εµφορείται από αρχές και αντιλήψεις σύγχρονες, αναγκαίες, κα-
τάλληλες για µια χώρα που θέλει να προβάλλεται και είναι τουρι-
στικός προορισµός υψηλού επιπέδου. Είναι µια νοµοθετική πρω-
τοβουλία ασπόνδυλη, χωρίς συνεκτική λογική. Δεν προωθεί τα
χωροταξικά σχέδια για τον τουρισµό, δεν διασυνδέει τη βιώσιµη
τουριστική ανάπτυξη µε το Ταµείο Ανάκαµψης, δεν λαµβάνει καν
πρωτοβουλίες για τους επαγγελµατίες και τις µικρές επιχειρήσεις
ιδίως στις πληγείσες από τις φυσικές καταστροφές περιοχές της
χώρας.

Και επειδή ακούσαµε µε προσοχή τον αξιότιµο εισηγητή της
Πλειοψηφίας να µιλά για την ανάγκη συναίνεσης πάνω σε µια
εθνική στρατηγική για τον τουρισµό, ναι, να σπεύσουµε να συµ-
φωνήσουµε µε τον κ. Κόνσολα, αρκεί να υπάρχει αυτή, αρκεί να
υπάρχει στρατηγική και να είναι και εθνική, διότι ο κ. Κόνσολας
διοίκησε ο ίδιος ως Υφυπουργός και γνωρίζει τι ακριβώς εννο-
ούµε. Όταν η ίδια η Κυβέρνηση του ίδιου κόµµατος δεν µπορεί
να χαράξει και να καταλήξει σε µια συνεκτική πολιτική που να την
εκφράζει, πώς µπορεί να ζητά τη συναίνεση των άλλων κοµµά-
των; Όταν για παράδειγµα τον θεσµό του πρεσβευτή Τουρισµού
τον καταργεί η ίδια η Κυβέρνηση που τον εισηγήθηκε, δεν πρέπει
κάποιος να µας εξηγήσει ποιος τελικά έκανε λάθος, η Νέα Δηµο-
κρατία που τον εισηγήθηκε, ή η Νέα Δηµοκρατία που τον καταρ-
γεί;

Εθνική στρατηγική, λοιπόν, ναι, σύµφωνοι, εκτός αν για την Κυ-
βέρνηση εθνική τουριστική πολιτική είναι η προβολή ιδιωτικών
ξενοδοχειακών επιχειρήσεων στο διαδίκτυο, εγκαίνια, φωτογρα-
φίες, αναρτήσεις στο διαδίκτυο, κρατική ενίσχυση µέσω Twitter.
Αυτό είναι καινούργιο. Είναι πραγµατικά να απορεί κανείς αν έχει
καταλάβει η Κυβέρνηση τι σηµαίνει πραγµατική ελεύθερη αγορά,
αν έχει οποιονδήποτε -έστω τον ελάχιστο- σεβασµό στους κανό-
νες του ελεύθερου ανταγωνισµού. Για να µην θυµηθούµε τη δή-
λωση του ίδιου του Πρωθυπουργού σε αµερικανικό µάλιστα µέσο
ότι η κλιµατική κρίση µπορεί να είναι και µια ευκαιρία για τον ελ-
ληνικό τουρισµό. Μια δήλωση όχι απλώς κυνική σε αυτή τη χώρα,
µε τη Θεσσαλία, µε τη Ρόδο, µε τον Έβρο ακόµα να µετρούν τις
ανοιχτές πληγές από καταστροφές, όσο και εσφαλµένη. Δεν επι-
µηκύνεται η τουριστική περίοδος µε τον θεό της βροχής, αλλά
µόνο µε σχέδιο και υγιή ανάπτυξη.

Πιστή, λοιπόν, σε αυτή την παράδοση της εφήµερης επικοινω-
νίας και της επιδερµικής προσέγγισης, η Κυβέρνηση έρχεται να
νοµοθετήσει στο ίδιο ύφος και σήµερα και ως συνήθως αποπει-
ράται να κρύψει την πολιτική της ένδεια µε έναν ακόµη βαρύ-
γδουπο τίτλο σχεδίου νόµου.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε τι ακριβώς
σηµαίνει «βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη». Σηµαίνει µελέτη και
σχέδιο και σηµαίνει και µία έννοια που συχνά παραλείπουµε, την
αειφορία. Αυτή είναι η έννοια-κλειδί. Μια ανάπτυξη, που θα σέ-
βεται και θα εγγυάται τη διαφύλαξη και την αναπαραγωγή του
πλούτου στο µέλλον για τις µελλοντικές γενιές, που θα λαµβάνει
υπ’ όψιν τις συνέπειες του τουρισµού, τις οικονοµικές, κοινωνικές
και περιβαλλοντικές, θα προλαµβάνει τον υπερτουρισµό, θα προ-
φυλάσσει τη δηµόσια υγεία, θα αντιµετωπίζει τη µεγάλη στεγα-
στική κρίση και θα εξασφαλίζει ανθεκτικές υποδοµές κυρίως
απέναντι στην κλιµατική κρίση. Ανάπτυξη που θα εξισορροπεί τις
ανάγκες των επισκεπτών και των τοπικών κοινοτήτων, όπως τα
λέει όχι το ΠΑΣΟΚ, αλλά ο ίδιος ο Παγκόσµιος Οργανισµός Του-
ρισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό από τη δευτερολογία
µου, σας παρακαλώ, από την οποία και παραιτούµαι, όπως γνω-
ρίζετε. 

Ανάπτυξη που θα εµπιστεύεται και θα αναβαθµίζει τους εργα-
ζόµενους µε σύγχρονες σχολές κατάρτισης και αναγνώριση ε-
παγγελµατικών δικαιωµάτων, µε συνθήκες αξιοπρέπειας για τους
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εργαζόµενους, στις αµοιβές τους, στην ασφάλισή τους, στην
υγεία τους, στη στέγασή τους. Μια τουριστική ανάπτυξη στηρι-
ζόµενη σε διαβούλευση.

Όµως, εδώ θα µου πείτε ότι καταργείτε το Εθνικό Συµβούλιο
Τουρισµού, έναν θεσµό που υπάρχει από το ’98, από κυβερνήσεις
ΠΑΣΟΚ, που ακριβώς είχε ως σκοπό τη διαβούλευση. Ένας του-
ρισµός που αξιοποιεί και δεν ακυρώνει τους φυσικούς πόρους,
όπως είναι οι ιαµατικές πηγές. Δεν υπήρξε ποτέ µια ολοκληρω-
µένη πρόταση ανάπτυξης του ιαµατικού τουρισµού, η οποία να
µπορεί να συντελεστεί µε τα πανεπιστήµια στην πρωτοπορία και
πάντοτε προς όφελος των τοπικών κοινωνιών. 

Ανάπτυξη που θα αναβαθµίζει και θα συνδυάζει τα θεµατικά
είδη τουρισµού και δεν θα τα αποµονώνει. Τα ελληνικά οινοποιεία
είναι πράγµατι µία περίπτωση θετικού παραδείγµατος. Ο οινικός
τουρισµός πράγµατι µπορεί και οφείλει να αναπτυχθεί περισσό-
τερο, αλλά πρέπει να συνδυαστεί και µε άλλα είδη θεµατικού του-
ρισµού, όπως η γαστρονοµία. Είναι ακριβώς στην ατζέντα «Made
in Greece» που έχουµε προτείνει η διασύνδεση του πρωτογενούς
τοµέα µε την τουριστική οικονοµία.

Και τέλος, µια ανάπτυξη που θα σέβεται το φυσικό περιβάλλον.
Δεν θα διαχειρίζεται απλώς, αλλά θα προστατεύει τα φυσικά µνη-
µεία, ένα πεδίο στο οποίο οι ίδιοι οµολογείτε σήµερα την αποτυ-
χία του µοντέλου του 2021 που είχε προκύψει εν µια νυκτί για το
ναυάγιο της Ζακύνθου. Ακόµη και σήµερα µε τη διόρθωση ηµαρ-
τηµένων, τη διαχείριση επιλέγετε να την κάνει το κράτος µε κοινή
υπουργική απόφαση απεκδύοντας κάθε ρόλο από τις τοπικές κοι-
νωνίες. Πάλι απ’ έξω η αυτοδιοίκηση και οι κάτοικοι. Και δεν δί-
νετε φυσικά λόγο για το τι έγινε δύο χρόνια. Ποιος ήθελε αυτή
την ανώνυµη εταιρεία; Πώς λειτούργησε; Τι λειτούργησε; Τι απο-
τελέσµατα έφερε και για ποιον;

Εµείς λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- οραµατιζόµαστε µια
ανάπτυξη που θα προσαρµόζει τη χώρα µας στις βέλτιστες πρα-
κτικές άλλων σηµαντικών τουριστικών προορισµών, µια τουρι-
στική ανάπτυξη που θα είναι πραγµατικά αποκεντρωµένη, θα έχει
στέρεες βάσεις στις περιφέρειες της χώρας, θα αναδεικνύει και
θα αξιοποιεί τη µοναδικότητα της κάθε περιοχής. 

Λέµε «ναι» στις επενδύσεις, λέµε «ναι» στην αξιοποίηση των
στρατηγικών πλεονεκτηµάτων της χώρας, του πολιτισµού, της
ιστορίας, της αρχαιολογικής µας κληρονοµιάς, του φυσικού µας
περιβάλλοντος. Ναι, επιδιώκουµε την παραγωγή νέου πλούτου
και µέσα από την τουριστική πολιτική και ανάπτυξη. Όµως, πλού-
του από ποιον, πώς και για ποιον; Αυτά είναι τα ερωτήµατα που
θέτουµε.

Βιώσιµη ανάπτυξη, λοιπόν, σηµαίνει ανάπτυξη που σέβεται το
φυσικό περιβάλλον, δίκαιη, που δεν αφήνει κανέναν πίσω και
ισόρροπη για όλες τις περιοχές και τις περιφέρειες της χώρας,
µε περιφερειακά σχέδια, αυξηµένο ρόλο και λόγο στην τοπική
αυτοδιοίκηση. Ανάπτυξη βιώσιµη, δίκαιη και ανθεκτική, ανάπτυξη
για όλους!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακολου-
θούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί-συ-
νοδοί τους από το 1ο Πρότυπο Γενικό Λύκειο Χαλκίδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζοντας τον κατάλογο, τον λόγο έχει τώρα η κ. Λιακούλη
και αµέσως µετά έχει ζητήσει τον λόγο η Υπουργός Τουρισµού
κ. Κεφαλογιάννη. 

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Παγκόσµια

Ηµέρα σήµερα κατά του Καρκίνου του Μαστού, ανήµερα µε τη
µεγάλη απώλεια και το µνηµόσυνο ταυτόχρονα της αείµνηστης
Προέδρου µας Φώφης Γεννηµατά που τόσο µου λείπει, που τόσο
µας λείπει, που τόσο από τη χώρα λείπει, µιας πολιτικού που ταύ-

τισε τη διαδροµή της και το πρόσωπό της µε την ανθρωπιά στην
πολιτική ή αλλιώς µε το ανθρώπινο πρόσωπο της πολιτικής.

Ο καρκίνος του µαστού που ταυτίστηκε µε τον αγώνα της Φώ-
φης Γεννηµατά για πρόληψη δεν αποτελεί, δυστυχώς, µια σπάνια
ή εξωτική ασθένεια. Σήµερα πρέπει να θυµηθούµε πως µία γυ-
ναίκα µε τον δυτικό τρόπο διαβίωσης έχει πιθανότητα 12% να νο-
σήσει, µία δηλαδή στις οκτώ. Τα δε ποσοστά επιβίωσης από τον
καρκίνο του µαστού είναι 91% στα πέντε πρώτα χρόνια που θα
διαγνωστεί, 86% στα δέκα χρόνια από τη διάγνωση και το 85%
στα δεκαπέντε χρόνια από τη διάγνωση. Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει
ότι πραγµατικά υπάρχει ελπίδα. Όµως, δυστυχώς, σύµφωνα µε
τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, το 38,4% των Ελληνίδων δεν έχει κάνει
ποτέ µαστογραφία. Αυτό σηµαίνει ότι υπάρχει πολύς δρόµος
ακόµα που πρέπει να διανυθεί.

Η Φώφη Γεννηµατά, λοιπόν, ταύτισε τη ζωή της παλιότερα και
ο Πρόεδρος Νίκος Ανδρουλάκης τώρα στον δηµόσιο διάλογο µε
τις προγραµµατικές θέσεις για την πρόληψη και για το πόσο πρέ-
πει να δώσουµε έµφαση πλέον στο νέο και αναγεννηµένο ΕΣΥ και
σε αυτό το επίπεδο. Για µας το θέµα της πρόληψης του καρκίνου
του µαστού δεν είναι επετειακό. Είναι αξιακό το να µην αισθάνε-
ται κανείς µόνος στη µάχη της ζωής σε µία τέτοια µάχη.

Πρέπει, λοιπόν, να ευαισθητοποιηθούµε όλοι και να ζητήσουµε
αυτονόητα από την πολιτεία αυτά που πρέπει να κάνει στο µέγι-
στο βαθµό, γιατί το 38,4%, κυρία Υπουργέ, είναι πολύ µεγάλο πο-
σοστό και σηµαίνει ότι κάποιες πολιτικές δεν έχουν αποδώσει,
όπως θα έπρεπε. Όµως, θα έπρεπε να ζητήσουµε και ευθύνες
από τον ίδιο µας τον εαυτό. 

Στα καθ’ ηµάς τώρα και στα της Θεσσαλίας. Καλωσορίζουµε
κατ’ αρχάς και την Υπουργό µας, την Υπουργό Τουρισµού στην
πραγµατικότητα της Θεσσαλίας. Σας καλωσορίζω, αλλά δεν σας
έχω δει πουθενά. Δεν σας έχω δει. Σας περίµενα µέρες τώρα, κο-
ντεύει ένας µήνας. Και να, Αρχαίο Θέατρο της Λάρισας έχουµε,
αργυροδίνη Πηνειό που µας έπνιξε έχουµε, να, Μετέωρα στην
Καλαµπάκα έχουµε, να, λίµνη Πλαστήρα έχουµε, να, καθηµα-
γµένο Πήλιο έχουµε, πουθενά εσείς! Πουθενά! Δεν σας είδαµε,
κυρία Υπουργέ µου και εδώ που τα λέµε, περίµενα να σας δω,
γιατί και έµπειρη είστε, και εργατική είστε. Όµως, ούτε µία πρό-
ταση ούτε για τον χειµερινό τουρισµό ούτε για τον καλοκαιρινό;
Κουβέντα δεν έχετε να µας πείτε;

Και βεβαίως οι γέφυρες παραµένουν πεσµένες. Χθες για να
έρθω στην Αθήνα επέλεξα…

Φύγατε, κυρία Υπουργέ; Φύγατε! Φύγετε! Και να φύγετε, όµως,
την πραγµατικότητα δεν θα την αποφύγετε. Εσείς µπορείτε να
φύγετε, αλλά η πραγµατικότητα είναι εδώ και σας περιµένει. 

Χθες, λοιπόν, επέλεξα να έρθω στην Αθήνα από τον δρόµο της
Καρδίτσας. Ξέρετε ότι εκεί δεν υπάρχει δρόµος και ότι είναι κοµ-
µένος στα δύο και ότι πήγαµε µέσα από τα χωριά για να φτά-
σουµε στην Αθήνα; Το ξέρετε εσείς η Υπουργός Τουρισµού; Δεν
το ξέρετε; Αν δεν ξέρετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
µη µε υποχρεώνετε να σας θυµίσω ότι όλοι οι οµιλητές απευθύ-
νονται προς το Σώµα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά τι σας πει-
ράζει εσάς που τώρα εγώ λέω στην κυρία Υπουργό Τουρισµού
αυτά που πρέπει να της θυµίσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αυτό προβλέπει ο
Κανονισµός. Απευθύνεστε προς το Σώµα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Η κυρία Υπουργός Τουρισµού ήταν
εδώ και εγώ όφειλα να της απευθυνθώ για τη Θεσσαλία και να
της θυµίσω ότι µέχρι τώρα δεν έχουµε ακούσει κουβέντα από το
Υπουργείο Τουρισµού. 

Χάσαµε, λοιπόν, όλο το κεφάλαιο του χειµερινού τουρισµού,
που ήταν και πολύ µεγάλο και βεβαίως έχουµε χάσει και ένα τε-
ράστιο κεφάλαιο του θερινού τουρισµού που έρχεται, διότι, όπως
καταλαβαίνετε, δεν µπορούν να ετοιµαστούν όλα, όπως οι του-
ριστικές επιχειρήσεις, οι άνθρωποι, τα παιδιά που δεν πάνε στο
πανεπιστήµιο, για παράδειγµα, και τα έχουµε εκεί να περιµένουν. 

Ζήτησα πρόσφατα, και θα πρέπει να συνηγορήσει και το Υ-
πουργείο σας, στις µετεγγραφές των παιδιών στο Πανεπιστήµιο
Θεσσαλίας να αυξήσουµε τους πόρους και το προσωπικό. Ζή-
τησα, λοιπόν, τη δυνατότητα µετεγγραφών στους φοιτητές, όπως
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και ειδικό σχέδιο ανασυγκρότησης της Θεσσαλίας που πρέπει να
περιλαµβάνει και το Υπουργείο Τουρισµού. Κουβέντα δεν ακού-
σαµε! 

Και βεβαίως δεν δικαιούστε να ξεχάσετε, η Κυβέρνησή σας,
σχεδόν ένα εκατοµµύριο ανθρώπους οι οποίοι αυτή τη στιγµή
βρίσκονται µε την πλάτη στον τοίχο και τα µάτια στον Θεό! Απλά
πράγµατα είναι αυτά που σας λέω! Δεν πρέπει να κάνετε κάτι
µετά από σχεδόν ένα µήνα που δεν σας βλέπουµε πουθενά, που
είµαστε ακόµα πληµµυρισµένοι µε υπερχειλισµένη την Κάρλα και
δεν έχουν να µας που τίποτα πια ούτε οι Ολλανδοί; Σχέδια κά-
νετε, στρατηγικό στόχο λέτε ότι έχετε, αλλά σχέδιο δεν είδαµε
ακόµα.

Σήµερα, λοιπόν, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για τον τουρισµό. Γι’
αυτό τα λέω αυτά. Ο τουρισµός είναι και στη Θεσσαλία. Και δεν
ακούσαµε κουβέντα από εσάς γι’ αυτό. Να σας θυµίσω για τη
Θεσσαλία ότι σύµφωνα µε έρευνες έχει το µεγάλο «brand name»
της Ελλάδας που είναι ο Όλυµπος. Οι έρευνες λένε ότι τον ξέ-
ρουν περισσότεροι στο εξωτερικό απ’ ό,τι ξέρουν και την Ακρό-
πολη. Και δεν έχετε να µας πείτε τίποτα ούτε γι’ αυτό.

Τι φέρνετε, όµως, εδώ; Φέρνετε δευτερεύοντα ζητήµατα χωρίς
ουσιαστικές παρεµβάσεις για τον τουρισµό, καταπιάνεστε µε τη
δηµιουργία µερικών ακόµη συµβουλευτικών οργάνων που είναι
συγκεντρωτικά. Στα χέρια σας τα θέλετε όλα. Δεν τις αποκεντρώ-
νετε τις εξουσίες. Δεν βάζετε κόσµο µέσα. Δεν φέρνετε σωµα-
τεία. Δεν φέρνετε ανθρώπους από τον οινοποιητικό τοµέα, ας
πούµε. Είναι πολύ σηµαντική η πρωτοβουλία να δηµιουργήσουµε
ένα συµβούλιο, αλλά µε ποιες προϋποθέσεις;

Ταυτοχρόνως, µας φέρνετε και την αδυναµία µου, που είναι ο
νόµος σας και οι ρυθµίσεις σας για τις ιαµατικές πηγές. Είπε η
εισηγήτριά µας, η κ. Σπυριδάκη, ότι θυµίζετε Κράµερ εναντίον
Κράµερ. Καλό!

Αυτό κάνετε! Αναθεωρείτε διαρκώς τον εαυτό σας! Βέρτιγκο
µας πιάνει όταν σας κοιτάµε! Βέρτιγκο πραγµατικά!

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα την ανοχή σας για δευτε-
ρόλεπτα.

Αναθεωρείτε πάλι τον εαυτό σας. Τότε εµείς επεµβήκαµε όταν
φτιάξατε αυτόν τον νόµο για τις ιαµατικές πηγές, για να σας
πούµε ότι ο νόµος αυτός δεν θα ευδοκιµήσει, παρά το γεγονός
ότι βάλαµε τη δύναµή µας σε αυτό. Σας είπαµε ότι ο ιαµατικός
τουρισµός χρειάζεται ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο, διότι είναι
πλούτος και, µάλιστα, µεγάλος πλούτος για τη χώρα. Ποιο είναι
το σχέδιό σας; Ένα άρθρο, το άρθρο 12 για τον ιαµατικό; Και τι
µας λέτε κιόλας σήµερα; Μας λέτε και κάτι ωραίο. Λέτε ότι κα-
ταργείτε αυτή τη νοµοθετική διαδικασία που ακολουθήσατε πριν
από λίγο η ίδια η Κυβέρνησή σας, γιατί –λέει- τα λειτουργικά
έξοδα είναι µεγαλύτερα από αυτά που εισπράττουµε. Με ποιανού
ευθύνη; Με δική σας! Αφού δεν το αξιοποιείτε! Αφού πάµε και
βλέπουµε κάτι πηγές να είναι µόνες τους και πουθενά δεν έχετε
ξεκαθαρίσει το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Και τα βάζετε όλα στο
ίδιο σακούλι, δηλαδή, το ιδιοκτησιακό καθεστώς στις ιαµατικές,
τη διαχείριση, τη διοίκηση, όλα µαζί. Και στο τέλος αναθεωρείτε
τον εαυτό σας. 

Μπορούµε να πάµε πουθενά έτσι; Αυτό είναι το ερώτηµα. Δεν
µπορούµε να πάµε πουθενά έτσι. Αυτή είναι η απάντηση. Τι χρει-
άζεται; Χρειάζεται ανατροπή της λογικής, της φιλοσοφίας, της
αντίληψης. Οι τοπικές κοινωνίες, όπως καταλάβατε, έχουν ήδη
αρχίσει να κάνουν µεγάλες ανατροπές. Έρχεται και η σειρά σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η Υπουργός Τουρισµού, η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη, για δεκαοκτώ
λεπτά. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Κύριε Πρό-

εδρε, ευχαριστώ. Μπορώ να πάρω και λίγο περισσότερο χρόνο;
Ούτως η άλλως, δεν θα χρησιµοποιήσω τον υπόλοιπο χρόνο της
οµιλίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως. Μπορείτε.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε τη σηµερινή πα-

γκόσµια µέρα πρόληψης κατά του καρκίνου του µαστού. Το µή-

νυµά µου προς κάθε γυναίκα είναι «Κοίτα πρώτα εσένα. Κάνε τις
προληπτικές εξετάσεις». Άλλωστε, µην ξεχνάµε ότι η µαστογρα-
φία για όλες τις γυναίκες µέχρι σήµερα ήταν δωρεάν από πενή-
ντα µέχρι εξήντα εννέα ετών. Από σήµερα, µε απόφαση του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, οι δωρεάν εξετάσεις αφο-
ρούν γυναίκες από σαράντα πέντε έως εβδοµήντα τεσσάρων
ετών. Είναι ένα πρόγραµµα που είναι αφιερωµένο στη µνήµη µιας
σπουδαίας γυναίκας συναδέλφου και καλής φίλης, της Φώφης
Γεννηµατά. Μην ξεχνάµε, λοιπόν, όλες οι γυναίκες ότι ο καρκίνος
του µαστού προλαµβάνεται, θεραπεύεται, νικιέται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισέρχοµαι στο θέµα της σηµε-
ρινής συνεδρίασης που είναι το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Τουρισµού: «Διατάξεις για την ενίσχυση βιώσιµης τουριστικής
ανάπτυξης». Πρόκειται –και το ξεκαθαρίζω για άλλη µια φορά, το
έχω πει πολλές φορές στις επιτροπές- για ένα πρώτο, αλλά απα-
ραίτητο νοµοθετικό βήµα στην κατεύθυνση της χάραξης µιας
νέας πολιτικής για τον ελληνικό τουρισµό, µιας πολιτικής που
απαντά στις σύγχρονες και σύνθετες προκλήσεις στη µετά παν-
δηµία εποχή. 

Είναι αλήθεια ότι ο ελληνικός τουρισµός αντιµετώπισε πρωτό-
γνωρες και αλλεπάλληλες κρίσεις και σήµερα µέσα από ένα δύ-
σκολο καλοκαίρι, µε πρωτοφανείς συνέπειες από τα ακραία φυ-
σικά φαινόµενα, είµαστε εδώ για να αναγνωρίσουµε και να συµ-
φωνήσουµε όλοι σε ένα πράγµα, ότι δηλαδή, ο ελληνικός τουρι-
σµός όχι µόνο άντεξε τα πολλαπλά χτυπήµατα που δέχτηκε, αλλά
κατάφερε και να επανακάµψει πλήρως. Γιατί; Διότι πολύ απλά
είχε στέρεες βάσεις, ισχυρές βάσεις που θέσαµε από το 2012
όταν ξεκινήσαµε µια προσπάθεια αναγέννησης του τουρισµού
µέσα στην καρδιά της οικονοµικής κρίσης. 

Θέλω να αναφέρω ότι ήταν, άλλωστε, οι δύο δικές µας νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες, ο ν.4179/2013 και ο ν.4276/2014 που ει-
σήγαγαν νέα τουριστικά προϊόντα, ειδικές µορφές τουρισµού και
δηµιούργησαν και το πλαίσιο για την προσέλκυση επενδύσεων
στον τουρισµό µε τη θεσµοθέτηση και της ειδικής Υπηρεσίας
«one stop shop» στο Υπουργείο Τουρισµού. 

Επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, η νοµοθετική πρωτοβουλία εξαντλή-
θηκε στο µνηµείο γενικολογίας και αερολογίας, µια έκθεση ιδεών
του 2018. Προφανώς, κάπως έτσι αντιµετωπίζετε τον ελληνικό
τουρισµό, ως αερολογία. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τα τέσσερα τελευταία
χρόνια επανέφερε τον ελληνικό τουρισµό στον δρόµο της ανά-
πτυξης, της αύξησης των επενδύσεων και, φυσικά, της αύξησης
της απασχόλησης, εν µέσω µάλιστα της µεγαλύτερης και πιο
απρόβλεπτης κρίσης των τελευταίων δεκαετιών. 

Θυµίζω εδώ ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ανέλαβε την ευθύνη
του επιτυχηµένου ανοίγµατος του τουρισµού το καλοκαίρι του
2021 εν µέσω πανδηµίας και όλοι µαζί, φορείς και ανθρώπινο κε-
φάλαιο του τουρισµού, καταφέραµε να φτάσουµε ως εδώ, όπου
σύµφωνα µε τα διαθέσιµα και επίσηµα στοιχεία, έχουµε αύξηση
τόσο στις αφίξεις όσο και στα έσοδα, πολύ πάνω ακόµα και από
τα επίπεδα προ της πανδηµίας. 

Καταθέτω τα επίσηµα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδας
µόλις προχθές για το οκτάµηνο Ιανουαρίου-Αυγούστου του 2023.
Επαναλαµβάνω, µιλάµε για αύξηση όχι µόνο των αφίξεων, αλλά
και των εσόδων, µε το ταξιδιωτικό ισοζύγιο να παρουσιάζει πλε-
όνασµα 4.106,8 εκατοµµυρίων ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλο-
γιάννη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είστε τόσο µίζεροι
και µηδενιστές που ούτε αυτά δεν µπορείτε να παραδεχτείτε,
παρά την πολύ επιτυχηµένη και φετινή χρονιά στον τουρισµό την
πρώτη χρονιά ουσιαστικά, το 2023, που λειτουργήσαµε χωρίς
τους περιορισµούς της πανδηµίας. 

Για εµάς κλείνει ένας δεκαετής κύκλος επιτυχιών και ανοίγει
τώρα ένας νέος κύκλος. Δηµιουργούµε, λοιπόν, τις συνθήκες
µέσα από ένα πλέγµα δράσεων και πολιτικών, για µια νέα δεκαε-
τία ανάπτυξης µε πυρήνα τη βιωσιµότητα, την αειφορία, την ενί-
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σχυση της κοινωνικής συνοχής, τον σεβασµό στον άνθρωπο, στις
τοπικές κοινωνίες και, φυσικά, στο φυσικό περιβάλλον, ενώ το
µέτρο και η ισορροπία θα διατρέχουν οριζόντια όλες τις αποφά-
σεις και τις πρωτοβουλίες µας. Με αυτό το όραµα, µε αυτές τις
αξίες πορευόµαστε, γιατί θέλουµε να συνθέσουµε ένα τουριστικό
προϊόν πρότυπο µέσα στο διεθνές περιβάλλον που γίνεται ολο-
ένα και πιο ανταγωνιστικό. 

Σε αυτή τη βάση, λοιπόν, θέτουµε στόχους και ενεργοποιούµε
τα διαθέσιµα εργαλεία µας. Επιδιώκουµε, λοιπόν, αρχικά τη διά-
χυση των τουριστικών ροών και, άρα, του οφέλους από τον του-
ρισµό και στις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας µε περαιτέρω
χρονική επέκταση της τουριστικής περιόδου. Στο πλαίσιο αυτό,
σύντοµα θα έχουµε την προκήρυξη για το έργο του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας που αφορά στη σύσταση Οργανι-
σµών Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµών σε περιφέρειες
και δήµους. Είναι ένα έργο που έχει ως σκοπό τη βελτίωση της
διαχείρισης και προβολής των προορισµών και θα αποτελέσει κί-
νητρο επιτάχυνσης της εφαρµογής του νέου αυτού επιπέδου δια-
κυβέρνησης στον ελληνικό τουρισµό. 

Για τον σκοπό αυτό, στο επόµενο διάστηµα προωθούνται συ-
γκεκριµένες παρεµβάσεις και εξειδίκευση του υφιστάµενου θε-
σµικού πλαισίου, ώστε να υλοποιηθεί το έργο µε τον αποτελεσ-
µατικότερο τρόπο. 

Επόµενος στόχος µας είναι ο εµπλουτισµός και η διαφοροποί-
ηση της τουριστικής προσφοράς της χώρας µας. Στην κατεύ-
θυνση αυτή από σήµερα κιόλας δηµοσιεύονται οι πρώτες προσκ-
λήσεις για τα έργα υποδοµών που έχουµε δροµολογήσει, όπως
είναι η αναβάθµιση των χιονοδροµικών κέντρων και των ορειβα-
τικών καταφυγίων. Επιπλέον σήµερα δηµοσιεύτηκε η πρόσκληση
για την αναβάθµιση των τουριστικών λιµένων. Πρόκειται για το
µεγαλύτερο έργο του Υπουργείου Τουρισµού χρηµατοδοτού-
µενο πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης προϋπολογισµού 139 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, που θα αλλάξει πραγµατικά τους όρους ανά-
πτυξης του θαλάσσιου τουρισµού στη χώρα µας. 

Τη νέα αυτή σηµαντική προοπτική για τον ελληνικό τουρισµό
ερχόµαστε να ενισχύσουµε µε µια νοµοθετική πρόταση που ήδη
επεξεργαζόµαστε και αφορά στην απλοποίηση της διαδικασίας
αδειοδότησης των τουριστικών λιµένων και καταφυγίων. Δηµι-
ουργούµε δηλαδή τις προϋποθέσεις για περαιτέρω ανάπτυξη,
πάντα µε σεβασµό στο περιβάλλον και την αειφορία.

Επιπλέον, είναι ήδη δροµολογηµένο το έργο του Ταµείου Ανά-
καµψης για τη δηµιουργία νέων και την αναβάθµιση υφιστάµενων
εγκαταστάσεων τουρισµού υγείας και ευεξίας, ένα έργο µε ορί-
ζοντα υλοποίησης το 2025, που περιλαµβάνει και την αξιοποίηση
των ιαµατικών πόρων της χώρας. Στην κατεύθυνση αυτή άλλωστε
έχουµε συστήσει οµάδα εργασίας στο Υπουργείο Τουρισµού για
τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου του τουρισµού υγείας
και ευεξίας. 

Να σηµειώσω εδώ, επειδή σχολιάστηκε και κατά την συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή, ότι στα έργα αναβάθµισης των τουριστι-
κών υποδοµών συνολικά, έρχονται να συµβάλουν και οι κατευ-
θύνσεις του Εθνικού Χωροταξικού Πλαισίου για τον Τουρισµό, το
οποίο βρίσκεται στην τελική φάση επεξεργασίας, µε ορίζοντα έκ-
δοσης της σχετικής κοινής υπουργικής απόφασης πιθανότατα
εντός του πρώτου τριµήνου του 2024. 

Έναν ακόµα κύριο στόχο µας αποτελεί η ενίσχυση της εικόνας
και της ταυτότητας του ελληνικού τουρισµού. Ήδη δροµολογεί-
ται η δράση, µε χρηµατοδότηση πάλι από το Ταµείο Ανάκαµψης,
που στοχεύει στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του Ελληνικού Ορ-
γανισµού Τουρισµού. Η δράση θα περιλαµβάνει επιµέρους έργα
για την ποιοτικότερη και µε σύγχρονους επικοινωνιακά όρους
πληροφόρηση των επισκεπτών µας. 

Επίσης, µε στόχο την αναβάθµιση της εθνικής τουριστικής εκ-
παίδευσης και κατάρτισης δροµολογείται το έργο του Ταµείου
Ανάκαµψης για την επανειδίκευση και αναβάθµιση δεξιοτήτων χι-
λιάδων εργαζοµένων στον τουρισµό, ένα έργο στο οποίο στηρί-
ζουµε πολλά και θεωρούµε ότι θα συµβάλει καταλυτικά στην
αναβάθµιση της συνολικά προσφερόµενης υπηρεσίας και της
εµπειρίας των επισκεπτών. 

Έρχοµαι τώρα σε έναν ακόµα υψηλής σπουδαιότητας οριζό-
ντιο στόχο µας: τη βελτίωση της προσβασιµότητας στον τουρι-

σµό µε τη δηµιουργία πραγµατικά προσβάσιµων προορισµών. Για
τον λόγο αυτόν προχωράµε άµεσα στη σύσταση σχετικής οµά-
δας εργασίας για να εξεταστούν σε βάθος τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν τα άτοµα µε αναπηρία στη δραστηριότητά τους
στον τουρισµό. Σήµερα µάλιστα δηµοσιεύτηκε η πρόσκληση για
τη χρηµατοδότηση ενός ακόµα έργου από το Ταµείο Ανάκαµψης,
που περιλαµβάνει τη δηµιουργία υποδοµών προσβασιµότητας σε
πολλές παραλίες της χώρας µας. Ταυτόχρονα το Υπουργείο Του-
ρισµού εντείνει συστηµατικά τους ελέγχους σε τουριστικά κατα-
λύµατα και υποδοµές ως προς την τήρηση της προσβασιµότητας
των ατόµων µε αναπηρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι το Υπουργείο
Τουρισµού εργάζεται εντατικά για να θέσει ισχυρά θεµέλια στο
αύριο του ελληνικού τουρισµού και το παρόν σχέδιο νόµου έρ-
χεται να συµβάλει στην υλοποίηση των στρατηγικών στόχων που
έχουµε θέσει και που µόλις αναπτύχθηκαν. Εισάγονται νέα σύγ-
χρονα εργαλεία και θεσµοθετούνται συλλογικά όργανα στην κα-
τεύθυνση, όπως είπαµε, της ενίσχυσης της βιωσιµότητας του
ελληνικού τουρισµού. Ταυτόχρονα αντιµετωπίζονται οργανωτικά
και λειτουργικά ζητήµατα που χρειάζονται άµεση επίλυση. 

Θεσµοθετείται ένα σηµαντικό συλλογικό όργανο που ήδη λει-
τουργεί άτυπα εδώ και χρόνια. Με τη σχετική διάταξη συστήνεται
το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού το οποίο συγκαλείται από
τον Υπουργό Τουρισµού και στο οποίο συµµετέχουν οι δεκατρείς
περιφερειάρχες της χώρας. Ως αρµοδιότητα έχει τη διατύπωση
εισηγήσεων για θέµατα όπως είναι ο σχεδιασµός της ισόρροπης
τουριστικής ανάπτυξης, τόσο σε εθνικό επίπεδο όσο και στις επι-
µέρους περιφέρειες αλλά και η αντιµετώπιση ζητηµάτων που
χρειάζονται τη συνεργασία περιφερειών και κεντρικής διοίκησης
για τον σχεδιασµό και την υλοποίηση αλληλένδετων τουριστικών
δράσεων µε στόχο φυσικά τον βέλτιστο και πιο αποτελεσµατικό
συντονισµό µεταξύ τους. Δίδεται θεσµική υπόσταση σε ένα ολι-
γοµελές άρα και ευέλικτο συµβουλευτικό όργανο που θεωρούµε
εξαιρετικά κρίσιµο για τον σχεδιασµό, τη διαµόρφωση και την
υλοποίηση της εθνικής τουριστικής πολιτικής. Προωθείται έτσι η
πολιτική µας για τουριστική ανάπτυξη σε όλη την επικράτεια τους
περισσότερους, αν όχι όλους, τους µήνες τον χρόνο. 

Επισηµαίνουµε ότι η πρόθεση για ευρεία συνεννόηση στον ελ-
ληνικό τουρισµό είχε ήδη εκδηλωθεί από το 1998 µε τη σύσταση
του Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού. Λόγω όµως της ιδιαίτερα
ευρείας σύνθεσης του οργάνου µε πάνω από σαράντα άτοµα η
λειτουργία του είχε αποβεί ατελέσφορη και σταδιακά ατόνησε.
Η ίδια δε διοικητική διάρθρωση της χώρας από τότε έχει αλλάξει
ολοσχερώς. Το λέω αυτό διότι ακούστηκε από την Αντιπολίτευση
ότι το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού είναι χρήσιµο και δεν πρέπει
να καταργηθεί. Ας θυµηθούµε ωστόσο ότι και επί των ηµερών της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, σχεδόν για µια πενταετία δηλαδή, το
όργανο αυτό ουδέποτε λειτούργησε, ουδέποτε συνεκλήθη. Προς
επίρρωση δε της πρόθεσής µας για ευρύ διάλογο και πολιτική
συνθέσεων στο άρθρο 3 συµπληρώθηκε η πρόβλεψη περί δυνα-
τότητας κλήσης στο συµβούλιο οποιουδήποτε συλλογικού φορέα
ανά περίπτωση για να εκφράσει τη γνώµη του επί θεµάτων που
συζητούνται. 

Στο σχέδιο νόµου επίσης προβλέπεται η συγκρότηση και λει-
τουργία Συµβουλίου Οινοτουρισµού, µε σκοπό την ενηµέρωση
του Υπουργού Τουρισµού για ζητήµατα ανάπτυξης του οινοτου-
ρισµού, αλλά και τη µέριµνα για την προώθηση και προβολή των
επισκέψιµων οινοποιείων και των µονάδων παραγωγής. Θυµίζω,
όπως είπα και πριν, ότι ο ν.4276/2014, όπου και πάλι είχα την τιµή
της νοµοθετικής πρωτοβουλίας θεσµοθέτησε τον οινοτουρισµό
ως ειδική µορφή τουρισµού µαζί µε τον αγροτουρισµό, αναγνω-
ρίζοντας έγκαιρα τις εξαιρετικές δυνατότητες που προσφέρει για
ανάδειξη προορισµών µε συγκριτικά χαµηλότερη ζήτηση.

Ο οινοτουρισµός είναι µια από τις µορφές τουρισµού που ανα-
πτύχθηκε σηµαντικά στη βάση εκείνης της νοµοθεσίας του 2014
και διατηρεί δυναµική προοπτική ανάπτυξης σε όλες τις περιφέ-
ρειες της χώρας και για όλο τον χρόνο. Είναι ένας σηµαντικός
κλάδος που συµβάλλει στη διαρκή εξέλιξη της ποιότητας της ελ-
ληνικής οινικής παραγωγής και προσφέρει δρόµους διασύνδε-
σης της πρωτογενούς παραγωγής µε τον τουρισµό.

Επιπροσθέτως, θεσµοθετείται στο Υπουργείο Τουρισµού Πα-
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ρατηρητήριο για τον Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρισµό στη Με-
σόγειο. Εκπληρώνουµε έτσι µια υποχρέωση που εκπορεύεται
από το µνηµόνιο κατανόησης που υπεγράφη µεταξύ του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Τουρισµού και του Υπουργείου Τουρισµού τον
Ιούνιο του 2021. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού, όπως
και εµείς άλλωστε, αναγνωρίζει ότι ο παράκτιος και θαλάσσιος
τουρισµός αποτελεί πραγµατικό καταλύτη οικονοµικής ανάπτυ-
ξης στην περιοχή της Μεσογείου. Η διασύνδεσή του δε µε τις το-
πικές οικονοµίες αποτελεί ισχυρό εργαλείο για την οικονοµική
ευηµερία των παράκτιων κοινοτήτων και όχι µόνο. Γι’ αυτό και η
ενδυνάµωσή του είναι σύµφωνη µε τις αρχές της βιωσιµότητας.

Ειπώθηκε από την Αντιπολίτευση ότι το παρατηρητήριο απο-
τελεί κατάτµηση του Εθνικού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουρι-
στικής Ανάπτυξης. Κάθε άλλο. Το Εθνικό Παρατηρητήριο µετρά
τις περιβαλλοντικές, κοινωνικές και οικονοµικές παραµέτρους.
Αυτή είναι και η κατεύθυνση του Παγκόσµιου Οργανισµού Του-
ρισµού. Προφανώς και ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού
έχει παρατηρητήριο, αλλά παράλληλα έχει υπογράψει και µε την
Ελλάδα το µνηµόνιο συνεργασίας για τον θαλάσσιο και παράκτιο
τουρισµό, καθώς αποτελεί µία σηµαντική θεσµοθέτηση για την
υλοποίηση του µνηµονίου συνεργασίας µε τον Παγκόσµιο Οργα-
νισµό Τουρισµού.

Στην πρωτοβουλία αυτή έχουν ήδη ανταποκριθεί θετικά η Αί-
γυπτος, η Αλγερία, η Μάλτα, η Ισπανία, το Μαρόκο, το Ισραήλ, η
Κύπρος, µε θετική απάντηση και της Γαλλίας. Ήδη έχουν εκφρά-
σει το έντονο ενδιαφέρον και την υποστήριξή τους οι φορείς για
τον θαλάσσιο τουρισµό σε επίπεδο κρουαζιέρας και yachting και
για εµάς αποτελεί ευκαιρία για την ανάπτυξη αυτής της θεµατι-
κής µορφής τουρισµού η δυνατότητα της µέτρησης και της πα-
ρακολούθησης, ως απαραίτητου στοιχείου για τη διαδικασία
λήψης απόφασης στη διαµόρφωση της τουριστικής πολιτικής. 

Προχωρώντας θα ήθελα και πάλι να θυµίσω ότι το 2013 µε το
ν.4179 είχαµε θεσπίσει το Παρατηρητήριο Τουρισµού. Σκοπός
του ήταν η συγκέντρωση και η αξιοποίηση στατιστικών στοιχείων,
η µελέτη της τουριστικής αγοράς και η παρουσίαση πορισµάτων,
µε τελικό στόχο τη διαµόρφωση στοχευµένων πολιτικών για την
ανάδειξη του τουριστικού προϊόντος της χώρας. 

Σήµερα ερχόµαστε ξανά να νοµοθετήσουµε για τον τρόπο συ-
γκέντρωσης των απαραίτητων αυτών στατιστικών στοιχείων
µέσω του σύγχρονου Εθνικού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουρι-
στικής Ανάπτυξης.

Προβλέπουµε την υποχρεωτικότητα για την παροχή και ανταλ-
λαγή στοιχείων µεταξύ των φορέων -ναι, δυστυχώς αυτό ήταν
ένας λόγος που δεν λειτούργησε το παρατηρητήριο, το ότι δεν
υπήρχε υποχρεωτικότητα στην παροχή των στοιχείων- και προ-
βλέπουµε επίσης τη διαλειτουργικότητα µε άλλα πληροφοριακά
συστήµατα και µητρώα του δηµόσιου τοµέα.

Ακούσαµε και για αυτοκριτική από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, η οποία εξέφρασε απορία τι κάναµε τόσα χρόνια που το
χρήσιµο αυτό εργαλείο ήταν ανενεργό. Ειλικρινά είναι άξιον απο-
ρίας γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ συµπεριφέρεται σαν να µην κυβέρνησε για
πέντε ολόκληρα χρόνια. 

Προχωρούµε τη διασφάλιση της σταθερής ροής της χρηµατο-
δότησης του Προγράµµατος «Τουρισµός για όλους 2022-2025»
µέχρι τη λήξη του. Νοµοθετούµε σχετικά για την εξασφάλιση των
διαθέσιµων υπολοίπων από τον πρώτο κύκλο του προγράµµατος
και προχωράµε σε µια πολιτική µε έντονο κοινωνικό πρόσηµο
αλλά ταυτόχρονα και αναπτυξιακό. Σχεδιάζουµε να αυξήσουµε
τα εισοδηµατικά όρια των δικαιούχων, όπως και το ποσό της βα-
σικής επιδότησης, αλλά και να αυξήσουµε ακόµα περισσότερο
την επιδότηση για ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες. Με λίγα λόγια,
θέλουµε να στηρίξουµε πολύ περισσότερους Έλληνες πολίτες
και ακόµα περισσότερο εκείνους που το έχουν µεγαλύτερη ανά-
γκη. Να επισηµάνω ότι ο νέος κύκλος που προετοιµάζεται δεν θα
αφορά µόνο τους θερινούς µήνες, αλλά θα συµπεριλαµβάνει ου-
σιαστικά δύο χειµερινές περιόδους. Κάνουµε πράξη, λοιπόν, την
πολιτική ενίσχυσης του εσωτερικού τουρισµού αλλά και της χω-
ρικής και χρονικής επέκτασης της τουριστικής δραστηριότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν έρχε-
ται µόνο να θεσµοθετήσει νέα εργαλεία και συλλογικά όργανα,
έρχεται και να λύσει υφιστάµενα προβλήµατα στη διοικητική δια-

δικασία. Ένα από αυτά αφορά στην κοινοποίηση διοικητικών πρά-
ξεων που επιφέρουν µεταβολές σε ιδιώτες και επιχειρήσεις. Ει-
σάγουµε, λοιπόν, τη διαδικασία της ηλεκτρονικής επίδοσης και
λύνουµε το πρόβληµα της χρονοβόρας υποχρεωτικής διαδικα-
σίας αποστολής επιστολών µέσω ταχυδροµείου. Παρατηρήθηκε
στην πράξη ότι αυτό δηµιουργεί σοβαρές καθυστερήσεις στην
τήρηση της νοµιµότητας, που για εµάς αυτή η τήρηση της νοµι-
µότητας αποτελεί τη σοβαρότερη, θα έλεγα, προϋπόθεση για ένα
ισχυρό, ποιοτικό, ανταγωνιστικό τουριστικό προϊόν.

Μεριµνούµε επίσης για την εξασφάλιση διοικητικής υποστήρι-
ξης του ΙΕΚ Τουρισµού Ιονίων Νήσων έως ότου ολοκληρωθεί η
πρόσληψη νέου προσωπικού µε διαδικασίες του ΑΣΕΠ -αυτό
προβλέπεται να γίνει πολύ άµεσα- αλλά και για την παράταση των
προθεσµιών κατάταξης κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων, που
κρίνεται για άλλη µια φορά απαραίτητη για την οµαλή προσαρ-
µογή στην ισχύουσα νοµοθεσία αλλά και εν όψει της νέας νοµο-
θετικής πρωτοβουλίας για περαιτέρω απλοποίηση της διαδικα-
σίας αδειοδότησης των τουριστικών καταλυµάτων που σκο-
πεύουµε να φέρουµε µέσα στο 2024.

Και επειδή εν τοις πράγµασι αξιολογείται πάντα η ορθή υλο-
ποίηση των στοχεύσεών µας -και αυτό µας αφορά όλους- µε το
παρόν νοµοσχέδιο προβαίνουµε και σε τροποποιήσεις ή διορθω-
τικές κινήσεις και πρωτοβουλίες που δεν είχαν το αναµενόµενο
κατά τον σχεδιασµό τους αποτέλεσµα. Προχωράµε, λοιπόν, στην
τροποποίηση του υφιστάµενου πλαισίου προστασίας της περιο-
χής ναυάγιο Ζακύνθου. Η αρµοδιότητα της φύλαξης ανατίθεται
πλέον στην Περιφέρεια Ιονίων Νήσων, ενώ όλες οι άλλες ανα-
γκαίες παρεµβάσεις θα αποφασίζονται σε επίπεδο κεντρικής δι-
οίκησης. Εποµένως αλλάζουµε το σχετικό νοµοθετικό πλαίσιο
ώστε να µπορεί να προστατευθεί µε πιο ενισχυµένους όρους το
ναυάγιο Ζακύνθου, µια εµβληµατική για τη χώρα µας περιοχή φυ-
σικού κάλλους, ένα εµβληµατικό τουριστικό αξιοθέατο.

Όσον αφορά στην κατάργηση της ανώνυµης εταιρείας του δη-
µοσίου µε την επωνυµία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος», στην πορεία
του χρόνου και κατά τη διάρκεια της λειτουργίας της διαπιστώ-
θηκε ότι δεν επιτελέστηκε ο σκοπός συστάσεώς της, το δε αντι-
κείµενό της µπορεί να µεταφερθεί και να καλυφθεί αποτελεσ-
µατικά στο πλαίσιο αρµοδιοτήτων υφιστάµενων δοµών του
Υπουργείου Τουρισµού. Διασφαλίζεται δε µε το παρόν η οµαλή
µετάβαση στην πραγµατική και νοµική κατάσταση που θα ισχύει
εφεξής. Και για να µην µπερδεύουµε τις διαδικασίες στο Κοινο-
βούλιο και επειδή ειπώθηκε για λογοδοσία και διαφάνεια, θέλω
να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι άλλο είναι το νοµοθετικό
έργο και άλλο ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. Για ό,τι θέλετε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορείτε είτε να απευθυνθείτε µε
ερωτήσεις είτε και να κάνετε αιτήσεις κατάθεσης εγγράφων.

Τέλος, κρίνεται σκόπιµη η κατάργηση του θεσµού του «πρε-
σβευτή του ελληνικού τουρισµού», γεγονός που οφείλεται στον
επανασχεδιασµό του πλαισίου προώθησης του ελληνικού τουρι-
σµού µε βάση τις σύγχρονες µεθόδους και τη διαµόρφωση νέων
τάσεων στην τουριστική ζήτηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση και ψήφιση νο-
µοσχέδιο είναι προϊόν διαβούλευσης µε τους τουριστικούς φο-
ρείς, τους πολίτες, τα συναρµόδια Υπουργεία. Καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της νοµοθέτησης αποτυπώθηκε ο θετικός αντίκτυπος της
πρωτοβουλίας αυτής. Θα ήθελα, λοιπόν, να ευχαριστήσω όλους
εκείνους που συντέλεσαν στο καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα και
να διαβεβαιώσω τους φορείς και εµπλεκόµενους στον τοµέα ότι
είµαστε εδώ να συνεχίσουµε να δίνουµε τις µάχες, αλλά και τις
λύσεις µαζί. 

Αυτή η Κυβέρνηση έχει αντιµετωπίσει και έχει δώσει απαντή-
σεις στις µεγαλύτερες προκλήσεις. Πριν ακόµα συµπληρωθεί
ενάµισης µήνας από τα ακραία πληµµυρικά φαινόµενα της Θεσ-
σαλίας έχει ήδη καταβληθεί η πρώτη αρωγή ύψους 72,6 εκατοµ-
µυρίων ευρώ σε πολίτες, νοικοκυριά, επαγγελµατίες που το
έχουν ανάγκη. Το Υπουργείο Τουρισµού ως ένα µάχιµο Υπουρ-
γείο που ξέρει να διαχειρίζεται κρίσεις και να δίνει λύσεις είναι
από την πρώτη στιγµή κοντά τους. Ο γενικός µας γραµµατέας
ήταν εκεί από την πρώτη στιγµή και έµεινε δέκα µέρες για να µπο-
ρέσει να στηρίξει τους επιχειρηµατίες και τους εργαζοµένους
στον τουρισµό. Είµαστε σε συνεχή επαγρύπνηση για τη στήριξη
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των πληγεισών περιοχών και ήδη ο ΕΟΤ εφαρµόζει ένα εξειδικευ-
µένο σχέδιο δράσης για την προώθηση και την προβολή των πε-
ριοχών που έχουν υποστεί ζηµιά από τις συνέπειες της κλιµατικής
αλλαγής. 

Εµείς συνεχίζουµε το έργο µας, ένα έργο που µπορεί να οδη-
γήσει τον ελληνικό τουρισµό σε έναν νέο κύκλο ανάπτυξης που
βάζει τα θεµέλια στην ενίσχυση των ποιοτικών χαρακτηριστικών
του ελληνικού τουρισµού, που είναι ο βασικός αιµοδότης της ελ-
ληνικής οικονοµίας σε εποχές δύσκολες, που συνδράµει ενεργά
στην πολιτική της Κυβέρνησης για καλύτερες, ποιοτικότερες θέ-
σεις εργασίας, για επενδύσεις, για συλλογική πρόοδο. 

Σε αυτή την προσπάθεια είµαστε όλοι µαζί, φορείς, επιχειρή-
σεις, εκπρόσωποι εργαζοµένων στον τουρισµό. Στεκόµαστε όλοι
µαζί, ενωµένοι, για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανά-
πτυξης τα οφέλη της οποίας θα διαχέονται σε ολόκληρη τη χώρα,
σε όλους τους Έλληνες πολίτες, πιο δίκαια, πιο ανταποδοτικά.
Εµείς είµαστε εδώ, στην πρώτη γραµµή των αλλαγών, γι’ αυτό
και καλώ όλες και όλους τους συναδέλφους να υπερψηφίσουµε
ένα νοµοθετικό βήµα που µας φέρνει πιο κοντά σε µια νέα εποχή
για τον ελληνικό τουρισµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές
και τρεις συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 1ο Πρότυπο Γενικό Λύκειο
Χαλκίδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι από την Ελληνική Λύση ο κ. Παρά-
σχος Παπαδάκης.

Να σας ενηµερώσω ότι θα ακολουθήσει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα,
στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Νίκος Παππάς και µετά από δύο οµι-
λητές ακολουθεί ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης, και µετά από ακόµη δύο οµιλητές η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας η κ. Καραγεωρ-
γοπούλου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Δεν το κάνουµε ανά τρεις Βουλευτές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Υπάρχει λόγος να µεί-

νουµε λίγο στο δύο ακόµη, γιατί υπάρχουν θέµατα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Αντιστοίχως υπάρ-

χουν θέµατα και για τους Βουλευτές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το κατανοώ και θα το

προσπαθήσουµε. Επείγεται κυρίως και έχει αντικειµενικό λόγο ο
κ. Χήτας, οπότε…

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε,
αλλά ο κ. Παππάς πιο πριν δεν ήταν δηλωµένος για να µιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, αλλά από την κοι-
νοβουλευτική τάξη, τη δύναµη των κοµµάτων, προηγείται. Αν θέ-
λετε µεταξύ σας να κάνετε την οποιαδήποτε αλλαγή δεν υπάρχει
θέµα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Παπαδάκη. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, υπήρξε µια πο-

λιτική ανωµαλία -θα το πω κοµψά- για την οποία δεν οµιλεί κανείς
στο Εθνικό Κοινοβούλιο, ένα µείζον εθνικό θέµα που έλαβε χώρα
στις αυτοδιοικητικές εκλογές, στις περιφερειακές εκλογές στη
Θράκη. 

Kαι τι εννοώ; Ενώ στις εθνικές εκλογές όλος ο χάρτης ήταν
µπλε, µόνο στη Ροδόπη, που υπάρχει γνωστό το έντονο µουσουλ-
µανικό στοιχείο, ο χάρτης ήταν ροζ. Ήταν αυτό που κινητοποίησε
την κ. Ντόρα Μπακογιάννη, την Πρόεδρο της Διακοµµατικής Επι-
τροπής της Θράκης, να φτάσει στη Ροδόπη, να µαλώσει on cam-
era, όπως είδαµε όλοι, τους Έλληνες µουσουλµάνους της Θρά-
κης ότι αν δεν ψηφίσουν Νέα Δηµοκρατία, τότε δεν θα πάνε καλά
τα πράγµατα. Μάλιστα, είχε γίνει και καταγγελία από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό στον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί υποστήριξε, λέει, το τουρκικό

προξενείο, έναν συγκεκριµένο υποψήφιο, και στην ουσία παρε-
νέβη άµεσα στις εθνικές εκλογές.

Ενώ, λοιπόν, έχουµε όλον τον χάρτη της Ελλάδας µπλε και τη
Ροδόπη, όπως προανέφερα, ροζ, φτάνουµε τέσσερις µήνες µετά
στις περιφερειακές εκλογές και ο υποστηριζόµενος από τη Νέα
Δηµοκρατία κ. Μέτιος, ως υποψήφιος περιφερειάρχης Ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης, παίρνει το ποσοστό στη Ροδόπη
55,81%, είκοσι οκτώ µονάδες περισσότερες από τον κ. Τοψίδη
που ήρθε δεύτερος και ο κ. Ηλιόπουλος Στέργιος, που επίσηµα
είχε υποστηριχθεί από τον κ. Φάµελλο του ΣΥΡΙΖΑ, έρχεται πέ-
µπτος καταϊδρωµένος και κοπιασµένος.

Αναρωτιέµαι εγώ, µε το φτωχό µου το µυαλό, χωρίς να είµαι
και µεγάλος πολιτικός αναλυτής, τι συνέβη λοιπόν µέσα στους
τέσσερις αυτούς µήνες και τελικά, η Ροδόπη από ΣΥΡΙΖΑ έγινε
Νέα Δηµοκρατία και µε τόση µεγάλη διαφορά, 53% διαφορά.
Απορώ µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που είχε καταγγείλει τότε ο κ. Μητσοτάκης
τον ΣΥΡΙΖΑ για παρέµβαση, για ποιον λόγο τώρα δεν καταγγέλλει
τη Νέα Δηµοκρατία ο ΣΥΡΙΖΑ, αν υπάρχει κάποια παρέµβαση από
το τουρκικό Προξενείο που πρέπει να γνωρίζουµε όλοι εµείς.

Γι’ αυτό λέω ότι είναι µείζον εθνικό ζήτηµα, το οποίο δεν ακού-
γεται και απορώ και εξίσταµαι για ποιον λόγο δεν ακούγεται εδώ
µέσα, ειδικά από τον ΣΥΡΙΖΑ. Να αναρωτηθούµε για ποιον λόγο
ο κ. Μέτιος, ο υποστηριζόµενος από τη Νέα Δηµοκρατία, δυο-
τρεις µήνες πριν τις εκλογές συνέτρωγε µε τον γενικό πρόξενο
της Τουρκίας και είχε και συναντήσεις µε τον γενικό πρόξενο της
Τουρκίας στην Κοµοτηνή και τον Πρέσβη της Τουρκίας, συγκε-
κριµένα 21-4-2023.

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πρέπει να λέ-
γονται αυτά, σε τέτοια θέµατα µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Αυτή είναι η θέση µας. Το τουρκικό προξενείο υλοποιεί το σχέδιο
εκτουρκισµού των µουσουλµάνων στη Θράκη και υπάρχουν ορ-
γανώσεις, όπως η τουρκική «Οργάνωση Νέων Θράκης», που πριν
λίγες µέρες έκαναν µια ηµερίδα, παρουσία του προξένου της
Τουρκίας στην Κοµοτηνή αλλά και του ψευτοµουφτή της Κοµο-
τηνής, µε θέµα -προσέξτε- «Επανεξετάζοντας τη Συνθήκη της Λο-
ζάνης-. Εµείς κωφεύουµε, ποιούµε την νήσσαν, κάνουµε ότι δεν
καταλαβαίνουµε.

Φέρτε µου όλους τους πολιτικούς αναλυτές, φέρτε µου όλους
τους επικοινωνιολόγους και εξηγήστε µου µε ποιον τρόπο άλλα-
ξαν τα µυαλά ή η πολιτική ιδεολογία των ανθρώπων που βρίσκο-
νται στη Ροδόπη µέσα σε τέσσερις µήνες και ψήφισαν Νέα
Δηµοκρατία µε τόση µεγάλη διαφορά, ενώ ΣΥΡΙΖΑ, όπως είπαµε
ήταν πέµπτος. Είχε πει ο Βολταίρος ότι είναι επικίνδυνο να έχεις
δίκιο, όταν η κυβέρνηση έχει άδικο. Όντως είναι επικίνδυνο, αλλά
εµείς ήρθαµε εδώ ως Ελληνική Λύση να λέµε τη γλώσσα της αλή-
θειας, προτάσσοντας το εθνικό συµφέρον και µη βάζοντας πάνω
απ’ όλα τις ψήφους, τα ψηφαλάκια, που οδηγούν σε θέσεις κα-
ρέκλας, αλλά πάνω απ’ όλα το εθνικό συµφέρον. Γι’ αυτό θα πα-
λέψουµε µε όποιο τίµηµα προσωπικό ή µη.

Ως προς το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο τώρα, πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο, κατά την άποψή µου, πασαλείµµατος. Κινήσεις τυ-
πικές, χωρίς ουσία. Συστήνετε περιφερειακά συµβούλια τουρι-
σµού, συµβούλια οινοτουρισµού, χωρίς πραγµατικές παρεµβά-
σεις ουσίας, για να βρούµε το πρόβληµα και να αυξήσουµε τα
έσοδά µας από τον τουρισµό. Δεν έχουµε πολλά πράγµατα στην
Ελλάδα, ούτε αυτοκίνητα φτιάχνουµε, ούτε αυτοκινητοβιοµηχα-
νία έχουµε, τίποτα δεν έχουµε, ούτε βίδα δεν παράγουµε. Έ-
χουµε έναν τουρισµό, µια προίκα που βρήκαµε από τους αρχαί-
ους Έλληνες, µια προίκα που βρήκαµε από τη φύση, από τον Θεό
και εκεί πρέπει, φυσικά, να συνεργαστούµε όλοι, για να τον ανα-
βαθµίσουµε.

Τώρα µου φέρνετε ένα περιφερειακό συµβούλιο, το οποίο,
λέτε, θα έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα και θα αποτελείται από
τους δεκατρείς περιφερειάρχες. Πάλι, δηλαδή, πάµε να το κοµ-
µατικοποιήσουµε. Οι περιφερειάρχες θέλετε στη Νέα Δηµοκρα-
τία να είναι ως µεγάλοι ηγεµόνες. Είναι οι δεξιοί, της Νέας Δη-
µοκρατίας. Θέλετε τώρα να τους µαζέψουµε όλους µαζί, για να
αναπτύξουµε την περιφέρεια. Σωστά, θέλουµε την αποκέντρωση.
Θέλουµε να έχει τον πρώτο λόγο η περιφέρεια για τα τοπικά της
προβλήµατα, αλλά µε ανθρώπους που δεν είναι απόλυτα κοµµα-
τικοποιηµένοι, µε ανθρώπους που ζουν τον τουρισµό και είναι
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µέσα στον τουρισµό, όπως είναι η εστίαση, όπως είναι οι ξενο-
δόχοι. Από αυτούς -και όχι µόνο- θα έπρεπε να αποτελείται το
Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού, ακοµµατικοποίητα να δίνει
τις προτάσεις, τις ιδέες, γιατί ζουν καθηµερινά τον τουρισµό. Να
αποτελείται από αυτούς το Συµβούλιο, εάν θέλουµε να βοηθή-
σουµε πραγµατικά και να έχει γνωµοδοτικό, σωστό χαρακτήρα.

Εάν θέλετε, πραγµατικά, να βοηθήσουµε τον τουρισµό και να
κάνουµε σοβαρές τοµές, µην ντρέπεστε. Πάρτε το πρόγραµµά
µας, της Ελληνικής Λύσης. Θα σας πω και συγκεκριµένα -µην
κουράζεστε- δείτε από την εκατόν τριάντα µέχρι την εκατόν εβδο-
µήντα σελίδα, που έχει βιώσιµες, ρεαλιστικές ιδέες για τον του-
ρισµό, που θα µπορούσαν να γίνουν από χθες και να αποφέρουν
περισσότερα έσοδα στην Ελλάδα και όχι να έχουµε τον τουρισµό
στην Ελλάδα τρεις µήνες µόνο, αλλά δώδεκα µήνες, µε εναλλα-
κτικό τουρισµό. 

Πού είναι το σχέδιο τουρισµού που έχετε για τον πολιτιστικό,
για τον θρησκευτικό, για τον αγροτουρισµό, για τον οινοτουρι-
σµό, για τον χειµερινό, για τον οικοτουρισµό, για τον κυνηγοτου-
ρισµό; Έχουµε ένα Δέλτα Έβρου στην Αλεξανδρούπολη, που δεν
έχεις πρόσβαση να πας. Ένα Δέλτα Έβρου, έναν φοβερό, σπάνιο
υδροβιότοπο, που προστατεύεται από διεθνείς συνθήκες -όπως
η Διεθνής Συνθήκη Ramsar- και δεν µπορούµε ούτε εµείς οι Εβρί-
τες να τον επισκεφθούµε, γιατί δεν έχει δρόµο να πας. Δεν µιλάµε
να έχει info κουτιά ή πληροφορίες ή άλλα µέσα, για να µπορέσεις
να δεις αυτόν τον σπάνιο υδροβιότοπο. Δεν έχει καν δρόµο, κυ-
ρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να πας να δεις
αυτόν τον σπάνιο υδροβιότοπο. Δεν µπορούν να πάνε σχολεία να
κάνουν εκπαιδευτικές εκδροµές για να γνωρίσουν τον Έβρο,
πόσω δε µάλλον όταν εµείς οι ίδιοι που ζούµε στον Έβρο και στη
Θράκη δεν µπορούµε να τον επισκεφθούµε για τον λόγο που σας
προανέφερα.

Απαγορεύσατε, φυσικά, και το κυνήγι στο Δέλτα του Έβρου,
που ήταν άλλη µια πηγή εισοδήµατος, τον κυνηγοτουρισµό, όπου
αποφέρει συγκεκριµένα εισοδήµατα στον Έβρο, σε εκτάσεις οι
οποίες δεν επλήγησαν από την πυρκαγιά. Να ξέρετε ότι πίσω από
το κυνήγι υπάρχουν τοπικές οικονοµίες που στηρίζονται πάνω σε
αυτόν τον τοµέα, όπως είναι τα καταστήµατα, όπως είναι οι θη-
ροφύλακες που πληρώνονται από τις άδειες που εκδίδονται από
τους κυνηγούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θέλω να µείνω λίγο στο άρθρο 12, µε το οποίο κα-
ταργείτε την ανώνυµη εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Α.Ε.»

που συστάθηκε πάλι από εσάς, από τη Νέα Δηµοκρατία µε τον
ν.4875/2021. Λέτε, λοιπόν, στην αιτιολογική έκθεση -και άκουσα
και την αξιότιµη κυρία Υπουργό να το προαναφέρει- ότι δεν χρει-
άζεται να υπάρχει, διότι οι αρµοδιότητες καλύπτονται από τις ορ-
γανικές µονάδες του Υπουργείου Τουρισµού και όπως λέει η
αιτιολογική έκθεση «προσφέροντας δηµοσιονοµικό όφελος». Εύ-
λογα γεννάται το ερώτηµα στον πιο αδαή: Τότε, εφόσον καλύ-
πτονταν από τις δοµές και τις υποδοµές του Υπουργείου Τουρισ-
µού, για ποιον λόγο το συστήσατε; Πού πήγαν αυτά τα χρήµατα; 

Πέντε εκατοµµύρια ευρώ µετοχικό κεφάλαιο, υλικοτεχνικός
εξοπλισµός, γραφεία, υπολογιστές, µισθοί του διοικητικού συµ-
βουλίου, του διευθύνοντος συµβούλου τέσσερα και πέντε χιλιά-
ρικα για δύο χρόνια άκουσα εδώ. Και τι είπατε, κυρία Υπουργέ;
Δεν εφαρµόστηκε ο σκοπός. Για ποιον λόγο; Φέρτε µία αιτιολο-
γική έκθεση, φέρτε τον ισολογισµό και πέστε µας ότι δεν εφαρ-
µόστηκε ο σκοπός, ότι δεν πήγε καλά αυτό το οποίο είχαµε
σκεφτεί και είχαµε ονειρευτεί για αυτόν και για αυτόν τον λόγο,
για να ξέρουµε τι θα ψηφίσουµε και για ποιον λόγο, πραγµατικά,
διαλύεται αυτή η εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας Α.Ε.»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κλείνοντας -και ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε, για την ανοχή-, θέλω να πω ότι δεν µπορείτε να παίζετε
µε το χρήµα και το αίµα των Ελλήνων φορολογουµένων. Μιλάµε
για 5 εκατοµµύρια ευρώ µετοχικό κεφάλαιο, µιλάµε για υλικοτε-
χνικό εξοπλισµό, µιλάµε για µισθούς που δεν έπρεπε κάποιοι να
παίρνουν και τώρα έρχεστε και το κλείνετε. Να ξέρετε ότι υπάρ-
χει και το Ελεγκτικό Συνέδριο, που έπρεπε να πάρει πρωτοβουλία
και να δει πραγµατικά και να καταλογίσει σε κάποιους ανθρώ-
πους όλα αυτά τα χρήµατα τα οποία δεν έπρεπε να δαπανηθούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν καλέσω στο Βήµα
την κ. Σκόνδρα, θα δώσω για λίγο τον λόγο στην Υπουργό την κ.
Κεφαλογιάννη για νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Θα κατα-

θέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Δεν θα τις διαβάσω. Μπορείτε να
πάρετε το αντίγραφο, για να το διανείµετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Όλγα Κεφαλογιάν-

νη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Σκόν-
δρα, έχετε τον λόγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Παγκόσµια Ηµέρα Καταπολέµησης του Καρκίνου του Μαστού

σήµερα και υπενθυµίζει σε όλες µας ότι απαγορεύεται, δεν επι-
τρέπεται, η αµέλεια. 

Παράλληλα, υπενθυµίζει ότι υπάρχουν δωρεάν προληπτικές
εξετάσεις, ένα πλέγµα ολόκληρο που αυτή η Κυβέρνηση δηµι-
ούργησε και πρέπει και µπορούµε να το αξιοποιήσουµε.

Επίσης, το µυαλό µας σήµερα και οι σκέψεις µας είναι κοντά
στις γυναίκες που παλεύουν για τη ζωή τους, όπως και σε εκείνες
που έφυγαν, σαν την αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τουρισµός
αποτελεί έναν από τους πυλώνες της «βαριάς βιοµηχανίας» της
χώρας µας και µαζί µε τη ναυτιλία και τον πρωτογενή τοµέα είναι
η κινητήρια δύναµη της εθνικής µας οικονοµίας. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έχει εργαστεί µεθοδικά για την περαιτέρω
ανάπτυξη του κλάδου και αυτό αποδεικνύεται από τα θεαµατικά
αποτελέσµατα των ετών που ακολούθησαν την πανδηµία.

Όµως, περισσότερα έσοδα σηµαίνει περισσότερες απαιτήσεις
σε υποδοµές και υπηρεσίες. Όπως είναι φυσικό, η διόγκωση των
αφίξεων και του κλάδου εργασιών οδηγεί στην ανάγκη για ευρύ-
τερα αναπτυξιακά έργα και επενδύσεις. Από το 2019 και ένθεν, η
Κυβέρνηση ακολουθεί µια σαφή αναπτυξιακή στρατηγική, µε στό-
χευση την επιπλέον αύξηση των εσόδων, των θέσεων εργασίας
και της προοπτικής του τουρισµού µε σταθερό και µακρύ ορίζο-
ντα.

Στόχος µας τη νέα τετραετία που ξεκίνησε είναι τα ετήσια
εθνικά έσοδα από τον τουρισµό να φτάσουν τα 30 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ ετησίως, δηλαδή, σχεδόν διπλάσια της περυσινής πε-
ριόδου, που άγγιξε τα 17,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για να επιτευχ-
θεί αυτό, η τουριστική περίοδος πρέπει να διαρκεί σχεδόν όλο
το έτος και αυτό είναι εφικτό να συµβεί µε εναλλακτικές πηγές
τουρισµού και να επεκταθεί σε όλη τη χώρα.

Απαραίτητη, λοιπόν, είναι η ολοκλήρωση του ειδικού χωροτα-
ξικού πλαισίου για τον τουρισµό, αλλά και η περαιτέρω αναβάθ-
µιση σε αεροδρόµια, λιµάνια, οδικό δίκτυο και χερσαίες µεταφο-
ρές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Περιφέρειά µου, η Καρδίτσα
και γενικότερα, η Θεσσαλία δοκιµάστηκε πρόσφατα από µια πρω-
τόγνωρη θεοµηνία. Ειδικά ο Νοµός µου, η Καρδίτσα, χτυπήθηκε
δεύτερη φορά µέσα σε τρία χρόνια. Η αποφασιστική στήριξη της
Κυβέρνησης τότε στον «Ιανό» και τώρα, στον «Ντάνιελ» είναι κα-
ταλυτική ως προς την ανάκαµψη της τοπικής µας οικονοµίας.

Ωστόσο, ειδικότερα η Καρδίτσα, ακόµη και πριν τα καταστρο-
φικά καιρικά φαινόµενα, χρειαζόταν διεξόδους, ώστε να διευρύ-
νει τις πηγές εσόδων της και να µην περιορίζεται µόνο στο αγρο-
τικό εισόδηµα. Μια από αυτές κάλλιστα µπορεί να είναι η δρα-
στηριότητα στην ανεπαρκώς ανεπτυγµένη τουριστικά, ωστόσο
φωτογενή περιοχή µας.

Αν ρωτήσουµε κάποιον «τι κάνουµε στην Καρδίτσα;», τι θα µας
απαντήσει; Ότι είµαστε αγρότες, το οποίο είναι και αδιαµφισβή-
τητο. Δεν είµαστε, όµως, µόνο αγρότες ή κτηνοτρόφοι.

Η Θεσσαλία γενικότερα και η Καρδίτσα ειδικότερα είναι ένας
τόπος µεγάλου φυσικού κάλλους και υψηλών δυνατοτήτων του-
ριστικής αξιοποίησης. Είναι γεγονός πως γύρω από τη λίµνη Πλα-
στήρα έχει δηµιουργηθεί ένας κύκλος εργασιών µε έσοδα από
υπηρεσίες τουρισµού. Αυτό, όµως, είναι σε µικρή, σε περιορι-
σµένη έκταση και δεν περιλαµβάνει το σύνολο των σηµείων εν-
διαφέροντος του νοµού µας.

Τα περσινά στοιχεία δείχνουν πως οκτώ περιφέρειες, ήτοι Θεσ-
σαλία, Πελοπόννησος, Ανατολική Μακεδονία και Θράκη, Ήπει-
ρος, Δυτική Ελλάδα, Στερεά Ελλάδα, Βόρειο Αιγαίο και Δυτική
Μακεδονία εισέπραξαν από τον τουρισµό 1.921.900.000 ευρώ
από τα 17,6 δισεκατοµµύρια ευρώ που συνέπραξε συνολικά η Ελ-
λάδα.

Είναι δυσανάλογα µικρό το ποσοστό εισροών που φτάνουν
στην περιφέρειά µας σε σχέση µε άλλα µέρη της Ελλάδος. Αυτό
είναι φυσικό, βέβαια, καθώς δεν είναι δυνατόν να συγκρίνουµε
τη Θεσσαλία µε τις Κυκλάδες, παραδείγµατος χάριν. Ωστόσο, οι
ανάγκες είναι µεγάλες και ο τουρισµός είναι µια δραστηριότητα

που µπορεί να γεννήσει θέσεις εργασίας, πλούτο και διεθνή ανα-
γνωρισιµότητα για τα προϊόντα µας, συνεπώς και περισσότερες
εξαγωγές, καθώς και ανάπτυξη των τοπικών θεµατικών τουρι-
σµού, όπως ο περιπατητικός, ο ιατρικός, ο γαστρονοµικός, ο ια-
µατικός, ο οινοτουρισµός και µάλιστα, όλα υπό το πρίσµα της
βιώσιµης ανάπτυξης και µιας φιλικής προς το περιβάλλον δρα-
στηριότητας.

Και χαίροµαι, κυρία Υπουργέ, που άκουσα ότι ήδη καταρτίζεται
σχέδιο για την επιµέρους τόνωση της τουριστικής δραστηριότη-
τας στη Θεσσαλία.

Θα ήθελα να επισηµάνω, επίσης, ότι ακόµα και αυτό το µικρό
µερίδιο που προανέφερα από τα τουριστικά έσοδα επετεύχθη
σταδιακά µόλις την τελευταία δεκαετία χάρη στην προβολή και
προώθηση του τουριστικού προϊόντος της Θεσσαλίας από την
απερχόµενη περιφερειακή αρχή, µέσω της διεθνούς προβολής
σε εκθέσεις, σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά και χάρη σε και-
νοτοµίες, όπως παραδείγµατος χάριν, το υποβρύχιο πάρκο στην
Αλόννησο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απαραίτητο τόσο για να
επιτευχθούν οι συνολικοί εθνικοί στόχοι για τον τουρισµό, αλλά
και στο πλαίσιο της στήριξης της περιφερειακής οικονοµίας και
ακόµη περισσότερο των περιοχών που έχουν πληγεί από φυσικές
καταστροφές, εκτός από την ενίσχυση του εγχώριου τουρισµού
µε voucher, να δοθεί βαρύτητα στις δυνατότητες τουριστικής
ανάπτυξης των κατά τόπους περιοχών.

Οι ρυθµίσεις που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο συνεισφέρουν
στα παραπάνω, ενισχύοντας τη συνολική στήριξη της τουριστι-
κής δραστηριότητας. Απλοποιούν διαδικασίες και αυξάνουν τη
διαλειτουργικότητα των ηλεκτρονικών εργαλείων που χρησιµο-
ποιούν οι αρµόδιες υπηρεσίες, όργανα και επιχειρήσεις για τη
µέτρηση και την προβολή χρήσιµων αποτελεσµάτων.

Επίσης, το νοµοσχέδιο συστήνει και ενεργοποιεί τρεις σηµα-
ντικούς φορείς, πρώτον, το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού,
το οποίο αναµένεται να αποτελέσει τον συνδετικό κρίκο µεταξύ
του Υπουργείου και των περιφερειών, δεύτερον, το Συµβούλιο
Οινοτουρισµού, που θα γνωµοδοτεί σχετικά µε ζητήµατα βιώσι-
µης ανάπτυξης του κλάδου, καθώς και θα µεριµνά για την προ-
ώθηση και προβολή των αξιοθέατων που σχετίζονται µε το κρασί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και τρίτον, το Παρατηρητήριο για τον Παράκτιο και Θαλάσσιο

Τουρισµό στη Μεσόγειο, µε σκοπό τη συλλογή στατιστικών στοι-
χείων, την παρακολούθηση και την αξιολόγηση της βιώσιµης του-
ριστικής ανάπτυξης στην περιοχή της Μεσογείου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν αξιολογείται από το
αρµόδιο Υπουργείο Τουρισµού ως ένα νοµοσχέδιο που εγγυάται
σηµαντικές προσθήκες στην εργαλειοθήκη των φορέων και των
επαγγελµατιών του κλάδου στη χώρα µας. Σχεδιάστηκε όχι για
να χαράξει νέα στρατηγική, αλλά για να ενισχύσει και να διαρ-
θρώσει δυσλειτουργίες που σήµερα δρούσαν ανασταλτικά στη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και της ανθεκτικότητας του ελ-
ληνικού τουριστικού προϊόντος.

Το στηρίζω, λοιπόν και το υπερψηφίζω, γιατί πιστεύω ότι πε-
ριέχει ρυθµίσεις που είναι απαραίτητες και θα δώσουν σηµαντική
ώθηση στο σύνολο των τουριστικών επιχειρήσεων ανά τη χώρα
και πιο συγκεκριµένα, σε περιοχές σχετικά χαµηλής τουριστικής
δραστηριότητας, όπως είναι η Περιφέρειά µου, η Καρδίτσα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος
Χήτας, για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, διαβάζω ένα άρθρο στον «Οικονοµικό Ταχυ-

δρόµο», τα στοιχεία είναι από την Τράπεζα της Ελλάδος και εσείς
πανηγυρίζετε κιόλας.

Τους αριθµούς είναι πώς τους διαβάζει κανείς. Τουριστικά
έσοδα 14,6 δισεκατοµµύρια στο οκτάµηνο, πάνω από το 2019.
Σωστά; Αυτά είναι τα στοιχεία. Και πανηγυρίζει η Κυβέρνηση και
αν το δει κάποιος έτσι, γιατί ο τουρισµός είναι ένα κεφάλαιο το
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οποίο µας αφορά όλους και εµείς θα έπρεπε να πανηγυρίζουµε
κανονικά και να χαιρόµαστε.

Άρα, εύκολα µπορείτε να κάνετε και λόγο για θρίαµβο µε αυτό
που έχει συµβεί µε τα αυξηµένα έσοδα από τον τουρισµό. Ξέ-
ρετε, ο θρίαµβος από τον πανωλεθρίαµβο έχει µικρή διαφορά και
θα σας εξηγήσουµε γιατί το λέµε αυτό.

Όταν, κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κάνουµε µια ανά-
λυση, τι λέει, λοιπόν, η ανάλυση εδώ; Ότι τα τουριστικά έσοδα
είναι 14,6 δισεκατοµµύρια, πάνω από το 2019. Τι ωραία! Πανηγυ-
ρίζουµε όλοι.

Αν δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν, κυρία Κεφαλογιάννη, όλες οι πα-
ράµετροι -γιατί πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας όλες τις πα-
ραµέτρους- τότε κινδυνεύουµε να κάνουµε δύο πράγµατα: Πρώ-
τον, να το εκµεταλλεύεται, αν θέλετε, πολιτικά η Κυβέρνηση το
γεγονός αυτό λανθασµένα, να µιλάµε για µια πλάνη δηλαδή του
ελληνικού λαού. Και τα στοιχεία αυτά δεν είναι ακριβώς έτσι. Θα
σας εξηγήσουµε τι ακριβώς εννοούµε. Είναι µια ψευδεπίγραφη
αύξηση των τουριστικών µας εσόδων αυτό το οποίο χρησιµοποι-
είτε και εσείς και είναι τα στοιχεία της Τραπέζης της Ελλάδος ή
το γράφουν τα διάφορα sites.

Θα σας πούµε γιατί µιλάµε για πανωλεθρίαµβο και όχι για
θρίαµβο. Από τα στοιχεία, τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας, από
τον σύνδεσµο από τον οποίο αντλήσαµε τις πληροφορίες, τα του-
ριστικά έσοδα το οκτάµηνο του 2023 αυξήθηκαν κατά 10,4% σε
τρέχουσες ή και σε ονοµαστικές τιµές, έναντι των εσόδων της
αντίστοιχης περιόδου του 2019. Ωστόσο, κυρία Υπουργέ, το πο-
σοστό αυτό της αύξησης των τουριστικών µας εσόδων είναι κα-
τώτερο από το ποσοστό της αύξησης των αφίξεων. Τι σηµαίνει
αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι είχαµε περισσότερους τουρίστες οι
οποίοι ήρθαν στην Ελλάδα, αλλά µειώθηκαν τα έσοδα από αυ-
τούς τους τουρίστες, συγκριτικά πάντα µε το αντίστοιχο εννεά-
µηνο του 2019. Μείωση της µέσης ταξιδιωτικής δαπάνης κατά
3,4% ακόµα και στις ονοµαστικές τιµές. Αυτά δεν τα λέτε. Αυτά
είναι τα σηµαντικά. Όχι µόνο το πόσοι τουρίστες ήρθαν, να κοι-
τάµε και την ποιότητα των τουριστών και την ταξιδιωτική δαπάνη. 

Τα ονοµαστικά έσοδα σε µονάδες του τουριστικού προϊόντος,
όπως για παράδειγµα η µέση κατά κεφαλή τουριστική δαπάνη,
αυτό µας ενδιαφέρει. Ο τουρίστας που θα έρθει, δηλαδή, τι θα
ξοδέψει, τι θα αφήσει στη χώρα µας. Η µέση, λοιπόν, κατά κε-
φαλή τουριστική δαπάνη είναι σαφώς µικρότερη από τα αντί-
στοιχα τουριστικά έσοδα του 2019 και η υστέρηση αυτή των
ονοµαστικών τουριστικών εσόδων κατά µονάδα τουριστικού προ-
ϊόντος το οκτάµηνο του 2023, συγκριτικά πάντα να το οκτάµηνο
του 2019, είναι εντυπωσιακά χαµηλότερη. Και προσέξτε, µιλάµε
και για αύξηση κόστους παραγωγής του τουριστικού προϊόντος,
που µέχρι στιγµής δεν συµπεριλήφθηκε στους υπολογισµούς
µας, γιατί έχει αυξηθεί και το κόστος παραγωγής. Και δεν το λέω
εγώ η Ελληνική Λύση, το λέει ο κ. Τάσιος ο Πρόεδρος Πανελλή-
νιας της Οµοσπονδίας Ξενοδόχων. Στο ποσοστό του 40% αυξή-
θηκε το κόστος παραγωγής, 40% επάνω.

Καταλαβαίνετε τώρα, γιατί δεν πρέπει να µιλάµε για θρίαµβο -
δυστυχώς!- γιατί κανονικά για τον τουρισµό θα έπρεπε όλοι να
πανηγυρίζουµε αυτή τη στιγµή, αλλά να λέµε τα νούµερα και
τους αριθµούς, όπως είναι; 

Κοιτάξτε λίγο, κυρία Υπουργέ, στην Ελλάδα, δυστυχώς, τα ξε-
νοδοχεία κλείνουν, όταν τελειώνει ο ήλιος. Τελειώνει ο ήλιος, τε-
λειώνει και η σεζόν. Και σε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό, τα τουρι-
στικά έσοδα φεύγουν ξανά στο εξωτερικό. Όλοι το ξέρουν αυτό.
Πάνω από 70%-80% των χρηµάτων που εισρέουν από τους του-
ρίστες, φεύγουν πάλι πίσω στο εξωτερικό. 

Έρχεται ο Γερµανός, θα φέρει τα χρήµατά του, αλλά θα τον
ταΐσουµε µε γάλα Δανίας, µε βούτυρο Γερµανίας, µε κρέας Ολ-
λανδίας. Θα έρθει σε ένα αεροδρόµιο το οποίο ανήκει στους Γερ-
µανούς, σε ξενοδοχεία τα οποία ανήκουν τους Γερµανούς και πάει
λέγοντας. Και πώς θα τους ταΐσουµε όλους αυτούς; Δυστυχώς,
δεν έχουµε συνδέσει τον τουρισµό µας µε την πρωτογενή µας πα-
ραγωγή, µε τη µεταποίηση προϊόντων, ώστε να υπάρχει ένα πολ-
λαπλασιαστικό αποτέλεσµα. Οι εισπράξεις από τον τουρισµό
έχουν αυξηθεί, αλλά το πραγµατικό έσοδο, αν συνυπολογίσουµε
τον πληθωρισµό, είναι πολύ µικρότερο. Αυτά, λοιπόν, πρέπει να
αναλύουµε και να βλέπουµε και να µας απασχολούν όλους. 

Ακούστε τώρα, Μανώλης Τσακαλάκης. Είναι ο Αντιπρόεδρος
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενοδόχων. Τι είπε 24 Οκτω-
βρίου, χθες ή προχθές. «Η παραµονή των επισκεπτών …» -των
τουριστών, δηλαδή- «τα τελευταία χρόνια, όλο και µειώνεται».
Από δύο εβδοµάδες που ήταν πριν από πέντε χρόνια -δηλαδή,
ερχόταν ο τουρίστας για δύο εβδοµάδες εδώ- µειώθηκε στις
δέκα µέρες. Ο µέσος όρος παραµονής ενός επισκέπτη από το
εξωτερικό στην Ελλάδα είναι έξι µέρες. Είναι σαφές ότι υπάρχει
πλέον θέµα µείωσης της κατανάλωσης και των δαπανών για τις
διακοπές. Αυτά λένε οι άνθρωποι του τουρισµού, ο πρώην Πρό-
εδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενοδόχων και ο νυν Αντι-
πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενοδόχων. Αυτά, για
προβληµατισµό.

Θα µου επιτρέψετε τώρα, κυρία Πρόεδρε, να πάω σε κάποια
άλλα θέµατα επικαιρότητας. Κοιτάξτε, λίγες µέρες -πολύ λίγες
µέρες, πραγµατικά- µετά το πέρας των αυτοδιοικητικών εκλογών,
όπου και εκεί πάλι τα παρουσιάζατε όλα ρόδινα εν όψει εκλογών,
οι πάροχοι ρεύµατος γι’ αυτά που έρχονται τώρα, ανακοίνωσαν
αυξήσεις στα τιµολόγια που φτάνουν ως και 88%. Δεν µπορείτε
να φανταστείτε τι µας περιµένει τον χειµώνα και όχι µόνο τους
ιδιώτες, αλλά και τους επιχειρηµατίες, τους µικρούς επιχειρηµα-
τίες, τις µεγάλες βιοµηχανίες, τις µεγάλες επιχειρήσεις.

Το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, όµως, η δική σας Κυβέρ-
νηση, επαίρονταν και έλεγε τι; Πετάµε στις ΑΠΕ, στις Ανανεώσι-
µες Πηγές Ενέργειας. Το µείγµα, λοιπόν, παραγωγής ηλεκτρισ-
µού είναι πάρα πολύ µεγάλο, έχουµε µηδενικό κόστος. Που είναι,
88% αύξηση ανακοίνωσαν οι πάροχοι ρεύµατος. Οι αυξήσεις
αυτές θα επιφέρουν ένα πολύ µεγάλο πλήγµα στο σύνολο της
πραγµατικής οικονοµίας. Ποια είναι η πραγµατική οικονοµία;
Γιατί το κόστος ενέργειας είναι βασικό κριτήριο ανταγωνιστικό-
τητας για τις ελληνικές επιχειρήσεις, αλλά και για τη βιωσιµότητα
των ελληνικών επιχειρήσεων. 

Εµείς τι λέγαµε; Και ήµασταν η µοναδική πολιτική δύναµη που
το λέγαµε αυτό. Εµείς είχαµε καταγγείλει τα ψεύδη σας κατ’
αρχάς, που λέγατε για τις ΑΠΕ και όλα αυτά, για την πράσινη
ενέργεια. Παραθέσαµε ένα πλήρες πλέγµα ενεργειών για την
άµεση µείωση των λογαριασµών ρεύµατος σε νοικοκυριά, σε επι-
χειρήσεις και αντί να υιοθετήσετε αυτό το πλάνο, εσείς συνεχί-
σατε. 

Οι επαγγελµατικές καταναλώσεις -αυτό είναι πολύ σηµαντικό-
που δεν επιδοτούνται -γιατί υπάρχουν οι επαγγελµατικές κατα-
ναλώσεις που δεν επιδοτούνται- θα έχουν αύξηση γύρω στο 30%
τον Νοέµβριο. Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό για αυτούς τους
επιχειρηµατίες; Η µικρή οικογενειακή επιχείρηση, µια οικογένεια
που έχει ένα µαγαζάκι, πώς θα ανταπεξέλθει; Πείτε µας λίγο. 

Από την πρώτη στιγµή, καταθέσαµε ένα πλήρες πλέγµα προ-
τάσεων για την άµεση αντιµετώπιση της ακρίβειας. Αυτή την
ακρίβεια που εξαθλιώνει την ελληνική οικογένεια, που εξαθλιώνει
τους παραγωγούς, που εξαθλιώνει τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Η µείωση, λοιπόν, πώς επιτυγχάνεται; Ερώτηση: Πώς επι-
τυγχάνεται η µείωση στα προϊόντα; Εσείς στην Αντιπολίτευση,
καλά τα λέτε. Πείτε µας τι έχουµε προτείνει για τη µείωση τιµών
στα προϊόντα; Αυτό προϋποθέτει ένα πράγµα. Τι; Φθηνό καύσιµο.
Άρα, τι κάνω; Το λέµε χρόνια, εξορύξεις, κάτι το οποίο δεν κάνετε
ποτέ. Απευθείας συµβόλαια αγοράς φυσικού αερίου. Στήριξη του
πρωτογενούς τοµέα και παραγωγής και µείωση του ΦΠΑ στα βα-
σικά προϊόντα διαβίωσης, τα οποία η Κυβέρνηση, δυστυχώς, δεν
τα έχει κάνει. 

Πάµε λίγο τώρα σε κάποια θέµατα στο διεθνή παράγοντα.
Έπειτα από πολλές παλινωδίες που εξέθεσαν τη χώρα µας διε-
θνώς, ο Πρωθυπουργός επισκέφθηκε -καλώς, ορθώς- το Ισραήλ.
Απλά εκεί που βρέθηκε, θα περιµέναµε για άλλη µια φορά στις
δηλώσεις του να µη λησµονήσει -γιατί πάλι το λησµόνησε- και να
τολµήσει να αρθρώσει µία αναθεµατισµένη λέξη κατά της Τουρ-
κίας, η οποία υποστηρίζει πλέον ανοιχτά τη Χαµάς. Πριν από λίγη
ώρα ο Ερντογάν δήλωσε ότι δεν είναι τροµοκράτες οι της Χαµάς,
είναι απελευθερωτές! Και δεν βρήκε ο Πρωθυπουργός µία λέξη
να πει για το κράτος τροµοκράτη-δολοφόνο της Τουρκίας. Μία
λέξη να πει, όταν επισκέφθηκε -ορθώς, ξαναλέω- το Ισραήλ. 

Επίσης, δεν είπε µία λέξη για τους ορθόδοξους στο Ισραήλ,
για τους ορθόδοξους στη Γάζα, τους οποίους η Ελλάδα έχει την
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ηθική υποχρέωση να προστατεύσει. Αλλά όλα αυτά, ξέρετε, συν-
δέονται. Είναι ένα µεγάλο παιχνίδι.

Είναι ένα ερώτηµα ρητορικό και απευθύνοµαι στους Έλληνες
πολίτες. Ποιο είναι το µεγάλο διακύβευµα της πολιτικής σήµερα;
Υπάρχει, άραγε, αυτό που λέγαµε παλιά Αριστερά και Δεξιά,
Δεξιά και Αριστερά; Σαφώς και όχι. Δεν υπάρχει πλέον αυτό. Είναι
γνωστό ότι η σύγχρονη πολιτική σύγκρουση δεν είναι µεταξύ Αρι-
στεράς και Δεξιάς, η σύγχρονη πολιτική σύγκρουση είναι µεταξύ
της παγκοσµιοποίησης και του έθνους-κράτους. Δηλαδή, αυτό
το «παγκοσµιοποίησης» που εκφράζουν τα κόµµατα Νέα Δηµο-
κρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και το εφαρµόζουν στις πολιτικές τους
και αυτό που εκφράζουµε εµείς, η Ελληνική Λύση, το έθνος-κρά-
τος, αυτοί που είναι κατά της ραγδαίας παγκοσµιοποίησης και
θα καταλήξω κάπου. 

Ξέρετε από πού πηγάζει, πώς παίζεται το παιχνίδι; Ρωτάει κά-
ποιος, πώς παίζεται το παιχνίδι, πες µας λίγο τι γίνεται. Η δυσκο-
λία ανεύρεσης φθηνών εργατικών χεριών, γιατί όλα από εκεί
ξεκινάνε, οδηγεί σε είσοδο στις δυτικές κοινωνίες φθηνών εργα-
τικών χεριών µε το µανδύα πάντα του προσφυγικού. Είναι πρό-
σφυγες, είναι κατατρεγµένοι, πρέπει να τους πάρουµε εµείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε.
Έτσι αντί να αναζητούνται οι πραγµατικές αιτίες που προκα-

λούν τις µεταναστευτικές ροές, δηλαδή για ποιον λόγο έχουµε
µεταναστευτικές ροές, αντί, λοιπόν, να αναζητήσουµε τις πρα-
γµατικές αιτίες, που είναι αυτές που σας ανέφερα πριν, αντιθέ-
τως διευκολύνονται αυτές οι ροές. Πώς διευκολύνονται; Και µε
τη στήριξη των µέσων µαζικής ενηµέρωσης που όλη µέρα παί-
ζουν αυτό το θέµα -και ελέγχονται τα µέσα ενηµέρωσης από τη
διεθνή ολιγαρχία δυστυχώς και από τις ειδικές µη κυβερνητικές
οργανώσεις-, αλλά δυστυχώς και δυστυχέστατα από τις ίδιες τις
ελληνικές πολιτικές δυνάµεις που σας ανέφερα πριν.

Η είσοδος ειδικά ισλαµιστών µεταναστών θα πρέπει να προ-
βληµατίσει τις Ελληνίδες και τους Έλληνες που µας παρακολου-
θούν σήµερα. Βλέπετε τι γίνεται πλέον στην Ευρώπη. Υπάρχει
φόβος και τρόµος για ισλαµιστικά, τυφλά, τροµοκρατικά χτυπή-
µατα. Βλέπετε πως καταστράφηκε η Σουηδία και άλλες χώρες.
Είναι βέβαιο ότι αυτή η είσοδος ισλαµιστών µεταναστών θα προ-
καλέσει προβλήµατα στις εντελώς διαφορετικές πολιτιστικές
αξίες στις δυτικές κοινωνίες. 

Και φυσικά εξυπηρετούν αυτές οι είσοδοι του κόσµου, οι ροές
αυτές, τον στόχο της νέας παγκοσµιοποίησης για τη διάλυση των
εθνών-κρατών.

Και απορούν οι πολίτες: Ποιος είναι ο παίχτης στη σκακιέρα
αυτή; Η Τουρκία. Από εκεί περνάνε. Αυτή είναι το κοµβικό σηµείο.
Από εκεί είναι οι ροές. Αφού, λοιπόν, η Τουρκία, όπως όλοι συµ-
φωνούµε, εργαλειοποιεί το µεταναστευτικό, γιατί η Δύση χαϊ-
δεύει την Τουρκία και δεν λαµβάνει σκληρά µέτρα εναντίον της;
Μα, είναι ξεκάθαρη η απάντηση. Τη δουλειά της κάνει η Τουρκία.
Εξυπηρετεί τη Δύση γιατί η Δύση ουσιαστικά αυτό θέλει. Θέλει
τη βίαιη παγκοσµιοποίηση -αυτό θέλει-, την εισροή των ανθρώ-
πων αυτών για φθηνά εργατικά χέρια και τη διαίρεση του έθνους-
κράτους και, άρα, όλα είναι αλληλένδετα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, θα σας
παρακαλούσα να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πήρα τη δευτερολογία µου, κυρία
Πρόεδρε. Θα τελειώσω σε δύο λεπτά.

Άρα, εξυπηρετεί άριστα τα σχέδια της νέας παγκοσµιοποί-
ησης. Έχουµε µηδενισµό και διάλυση των εθνών-κρατών. Εδώ
είναι το µεγάλο παιχνίδι και εδώ είναι που πρέπει να καταλάβουµε
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες ότι εµείς η Ελληνική Λύση είναι το
κόµµα αυτό το οποίο υποστηρίζει το έθνος-κράτος και θα απο-
κρούσουµε όλα αυτά. 

Δείτε τώρα. Στο πνεύµα αυτών που περιέγραψα -δείτε τώρα το
παιχνίδι της Κυβέρνησης- εντάσσεται και η δήλωση του κ. Και-
ρίδη, του Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας, µε την οποία -τι κά-
νει ο κ. Καιρίδης;- εξαίρει την Τουρκία για τη συνεισφορά της στο
προσφυγικό. Είπε «µπράβο» στην Τουρκία ο κ. Καιρίδης, καθώς

έχει πολύ µεγάλη συνεισφορά στο προσφυγικό. Στο ίδιο πνεύµα
εντάσσονται και οι δηλώσεις του Πρωθυπουργού εδώ από Βήµα-
τος Βουλής, που µιλάει για µπόλιασµα, που µιλάει για πολυπολι-
τισµική κοινωνία, που µιλάει για λύση του δηµογραφικού µέσα
από τους παράνοµους µετανάστες.

Και έρχονται τώρα Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ και ου-
σιαστικά τελειώνουν την Ελλάδα. Πώς; Θα φέρουν άλλους δια-
κόσιους χιλιάδες επενδυτές, όπως τους ονοµάζουν, για να
δουλέψουν στα χωράφια µας. Δηλαδή, ταΐζουµε ήδη εκατοντά-
δες χιλιάδες από αυτούς και θα φέρουµε άλλους διακόσιους χι-
λιάδες. Είναι ξεκάθαρο ότι πέφτουν οι µάσκες. 

Η Νέα Δηµοκρατία πριν από λίγες µέρες µε τη στήριξη του
ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ προσκαλεί µετανάστες για αγροτικές και
άλλες εργασίες. Έχουµε καταγγείλει ευθέως τη Νέα Δηµοκρατία,
τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ για τη συστηµατική προσπάθεια αφελ-
ληνισµού της παραγωγικής διαδικασίας, της αντικατάστασης του
πληθυσµού που θα προβληθεί -θα το δείτε- ως λύση για το δη-
µογραφικό. 

Εντός, λοιπόν, της Βουλής των Ελλήνων οι µάσκες έπεσαν. Το
σχέδιο Αυγενάκη και Καιρίδη για την έλευση χιλιάδων αλλοδαπών
εργατών και τη νοµιµοποίηση παράνοµων µεταναστών που απέ-
σπασαν διά του Υπουργού, του κ. Κελέτση, την υποστήριξη τόσο
του ΣΥΡΙΖΑ όσο και του ΠΑΣΟΚ. 

Την ώρα, λοιπόν, που η ανεργία καλπάζει…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, θα σας

παρακαλέσω πάλι να ολοκληρώσετε
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω πάρει και τη

δευτερολογία µου. Είναι έξι λεπτά και δέκα κάνουν δεκαοκτώ. Για
τον θεό! Θα τελειώσω. Δεν θα µιλήσω ξανά. Έχω και τριτολογία,
την οποία δεν τη θέλω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα σας παρακαλέσω,
διότι δεν τηρούνται οι χρόνοι από πολλούς και, εν πάση περιπτώ-
σει, οι αντοχές όλων και κυρίως των Βουλευτών…. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μα, τηρώ τον χρόνο µου. 
Τελευταίος θα φύγω από εδώ, κυρία Πρόεδρε. Σέβοµαι τους

συναδέλφους, αλλά έχω δεκαοκτώ λεπτά. Θα τα µιλήσω. Είµαι
στο δέκατο έκτο λεπτό. Τελειώνω σε ένα λεπτό. Θα είχα τελει-
ώσει ήδη.

Άρα, λοιπόν, την ώρα που η ανεργία καλπάζει, την ώρα που η
πρωτογενής παραγωγή καταστρέφεται από τις τεράστιες ανατι-
µήσεις στο κόστος παραγωγής, τα τρία αυτά συστηµικά Κόµµατα
δίνουν τη χαριστική βολή στην κοινωνία, την οικονοµία, την εθνική
ασφάλεια και την ελληνική αξιοπρέπεια. 

Εµείς θα αγωνιστούµε µε όλες µας τις δυνάµεις, ώστε το σχέ-
διο αφελληνισµού της πρωτογενούς παραγωγής, αλλά και ολό-
κληρης της ελληνικής κοινωνίας να αποτραπεί. 

Και µιας και µιλάµε για αντιπολίτευση, θα παραθέσω δύο στοι-
χεία και θα τα καταθέσω στα Πρακτικά από τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. 

Κοινοβουλευτικός έλεγχος - ερωτήσεις πολιτικών Αρχηγών:
Κυριάκος Βελόπουλος εκατόν πενήντα δύο ερωτήσεις, ΣΥΡΙΖΑ
δύο, Ανδρουλάκης µηδέν, Κουτσούµπας τρεις, Νίκη επτά, Κων-
σταντοπούλου δεκατέσσερις. Εκατόν πενήντα δύο ο Κυριάκος
Βελόπουλος. 

Κοινοβουλευτικός έλεγχος - αριθµός ερωτήσεων ανά Κόµµα:
Ελληνική Λύση τετρακόσιες δέκα -µέχρι στιγµής, όλης της οµά-
δας αυτής- και ακολουθεί ο ΣΥΡΙΖΑ µε τριακόσιες είκοσι. 

Θα είµαστε εδώ γιατί είµαστε η µοναδική σοβαρή φωνή αντι-
πολίτευσης σε αυτή την Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χα-

ράλαµπος Αθανασίου. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Καιρός να ασχοληθούµε και µε το νοµοσχέδιο. Πριν εισέλθω

στην εισήγησή µου, θα ήθελα µία αναφορά για την τοποθέτηση
που είχε κάνει επί του νοµοσχεδίου ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος. Και διερωτώµαι -
δεν είναι εδώ βέβαια- αν έχει διαβάσει το νοµοσχέδιο. Γιατί το
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λέω αυτό; Διότι µίλησε γενικώς και είπε ότι δεν µπόρεσε να βρει
κάτι το αναπτυξιακό στο νοµοσχέδιο. 

Τον ερωτώ, λοιπόν: Η µελέτη των θεµάτων που επηρεάζουν
κάθε περιφέρεια ξεχωριστά, η επίλυση των οποίων προσελκύει
επισκέπτες και τονώνει την οικονοµία, δεν αποτελεί ανάπτυξη;
Δεν αποτελεί ανάπτυξη η επισήµανση των µεσοπρόθεσµων και
µακροπρόθεσµων στρατηγικών στόχων, η υλοποίηση των οποίων
φέρνει επισκέπτες και συνάλλαγµα; Δεν αποτελούν ανάπτυξη τα
αποτελέσµατα των αλληλοσυνδεόµενων τουριστικών δράσεων
της κεντρικής κυβέρνησης και των περιφερειών µε την ιδιαιτερό-
τητα κάθε περιφέρειας για την προώθηση συγκεκριµένης µορ-
φής τουρισµού; Η ανάδειξη και προβολή της πολιτιστικής
κληρονοµιάς και του φυσικού κάλλους κάθε τµήµατος χωριστά
της επικράτειας δεν αποτελεί ανάπτυξη; 

Ο φυσικός πλούτος, ο πολιτισµός και τα αρχαία ευρήµατα προ-
σελκύουν επιστήµονες, προσελκύουν φυσιολάτρες. Όλα αυτά
δεν θα τα εντοπίζει, µελετά, προβάλλει και προτείνει στο Υπουρ-
γείο Τουρισµού το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού προς
υλοποίηση;

Έθεσε και άλλα ζητήµατα ο κ. Φάµελλος, κυρίως εργασιακά
και οικονοµικά. Και ερωτώ: Δεν αποτελούν αυτά τα ζητήµατα συ-
ναρµοδιότητα άλλων Υπουργείων και όχι αποκλειστικά του Υ-
πουργείου Τουρισµού που δεν µπορεί να τα επιλύσει µόνο του;
Αυτά όλα τα προβλήµατα, οικονοµικά, εργασιακά, θα µελετώνται
από το περιφερειακό συµβούλιο, θα τίθενται στο Υπουργείο και
βεβαίως οι συναρµόδιοι Υπουργοί θα προβαίνουν σε επίλυση. 

Και τώρα επί του νοµοσχεδίου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία

ότι ο στόχος της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης, όπως επισή-
µανε και ο εισηγητής µας, ο κ. Κόνσολας, πρέπει να αποτελέσει
στρατηγικό στόχο για τη χώρα. Το περιεχόµενο αυτού του νοµο-
σχεδίου σε συγκεκριµένες διατάξεις του υπηρετεί αυτό το στόχο
και είναι δοµηµένο στην παραδοχή ότι η ολική εµπειρία ενός επι-
σκέπτη σε τουριστικό προορισµό είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τις
υποδοµές του προορισµού, τις προσφερόµενες υπηρεσίες και
από την ποιότητα της εκπαίδευσης και της παιδείας κάθε ανθρώ-
που µε την οποία ο επισκέπτης έρχεται σε επαφή. 

Βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη είναι αυτή που εµφανίζει αντοχές
απέναντι σε διακυµάνσεις και αστάθµητους παράγοντες, αυτή
που αξιοποιεί ορθολογικά τους φυσικούς πόρους, αυτή που εκ-
φεύγει από το παραδοσιακό µοντέλο του «ήλιος και θάλασσα»,
αλλά κυρίως αυτή που εµπλουτίζει το τουριστικό µας προϊόν µε
νέα στοιχεία και το καθιστά ελκυστικό και ανταγωνιστικό, αυτή
που προβλέπει σχεδιάζει και υλοποιεί πολιτικές προσαρµοσµένες
στο νέο διαµορφούµενο τουριστικό περιβάλλον. 

Βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη είναι αυτή που διαχέεται σε όλες
τις περιφέρειες της χώρας και όχι µόνο σε αυτές µε τους γνω-
στούς τουριστικούς προορισµούς. Είναι αυτή που διευρύνει την
τουριστική περίοδο και αξιοποιεί τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
κάθε περιφέρειας. 

Η ίδρυση Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού για τη δια-
µόρφωση της τουριστικής πολιτικής στις δεκατρείς περιφέρειες
της χώρας και µετά τη νοµοτεχνική βελτίωση που επέφερε η
κυρία Υπουργός και είναι στα χέρια σας µε τη διεύρυνση στο
άρθρο 3 του νοµοσχεδίου θα συµβάλλει ώστε να αξιοποιούνται
πληρέστερα οι ιδιαιτερότητες και τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
κάθε περιφέρειας, γιατί υπάρχουν περιφέρειες µε δυνατότητες
που εδώ και χρόνια έχουν µείνει έξω από τον χάρτη της τουρι-
στικής ανάπτυξης.

Και ας είµαστε ρεαλιστές, δεν έχουν τη δυνατότητα όλες οι πε-
ριφέρειες να αναπτύξουν τον µαζικό τουρισµό. Μπορούν, όµως,
να διαµορφώσουν το δικό τους ιδιαίτερο πρότυπο τουριστικής
ανάπτυξης που θα στηρίζεται σε εναλλακτικές µορφές τουρι-
σµού. Να αναφέρω το βόρειο Αιγαίο και ειδικότερα την ιδιαίτερη
πατρίδα µου τη Λέσβο που τόσο έχει πληγεί τουριστικά από το
µεταναστευτικό. Μπορούµε άνετα να ενισχύσουµε τον πεζοπο-
ρικό τουρισµό, τον θρησκευτικό τουρισµό, την παρατήρηση που-
λιών, τον βοτανικό τουρισµό, τον ιαµατικό τουρισµό, τον διατρο-
φικό τουρισµό, τον συνεδριακό τουρισµό. Δεν επιτρέπεται του-
ριστικά µέρη, όπως ο Μόλυβος που αποτελεί έναν παγκόσµιο
τουριστικό προορισµό, να µην έχουν ένα συνεδριακό κέντρο.

Το περιφερειακό συµβούλιο θα αποτελεί ένα «ThinkTank» που
θα επεξεργάζεται προτάσεις, δράσεις και πολιτικές στην κατεύ-
θυνση της ισόρροπης τουριστικής ανάπτυξης, αλλά και της ανά-
πτυξης νέων µορφών τουρισµού προσαρµοσµένων στα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά κάθε περιφέρειας, όπως προανέφερα. Οι δεκα-
τρείς περιφερειάρχες που θα συµµετέχουν στο περιφερειακό
συµβούλιο οφείλουν να συνδιαλέγονται µε τους τοπικούς φορείς
-ξενοδόχους, εστιάτορες, ταξιδιωτικούς πράκτορες- και να µετα-
φέρουν προβλήµατα και αιτήµατα, παραδείγµατος χάριν, προ-
βληµατικές θαλάσσιες συγκοινωνίες, έγκαιρη πληρωµή του
µεταφορικού ισοδύναµου, αντιµετώπιση υψηλών ναύλων, αύξηση
τελών διαµονής, ζητήµατα που αποτελούν αποτρεπτικούς παρά-
γοντες τουριστικής ανάπτυξης.

Δεν είναι δυνατόν, παραδείγµατος χάριν, να υπάρχει η ίδια αύ-
ξηση τελών διαµονής παντού. Αρκεί να συγκρίνουµε τις τιµές, τον
αριθµό διανυκτερεύσεων και την τουριστική διάρκεια της τουρι-
στικής περιόδου των ξενοδοχείων της Μυκόνου ή της Ρόδου µε
εκείνα του βορειοανατολικού Αιγαίου.

Η πρακτική τού να παίρνονται οριζόντιες αποφάσεις στον
τοµέα του τουρισµού, βάζοντας µη συγκρίσιµα τουριστικά προ-
ϊόντα στο ίδιο επίπεδο, προκαλεί αθέµιτο ανταγωνισµό και δεν
δίνει τη δυνατότητα στις ασθενέστερες τουριστικές περιοχές,
όπως στο βορειοανατολικό Αιγαίο, να ανταγωνιστούν προορισ-
µούς, όπως το νότιο Αιγαίο, τα Επτάνησα, τα Δωδεκάνησα και
λοιπά. Παραδείγµατος χάριν, ενώ η υπόλοιπη Ελλάδα ξεκινά ήδη
από ένα επίπεδο πολύ πιο πίσω από τα νησιά του βορείου Αι-
γαίου, εµείς καλούµαστε να βρούµε λύσεις για ζητήµατα που θε-
ωρούνται αυτονόητα και ταυτόχρονα να αποβάλλουµε τα επι-
πλέον βαρίδια που σχετίζονται µε τις απανωτές κρίσεις που χτύ-
πησαν τον τουριστικό κλάδο των νησιών µας, όπως η µετανα-
στευτική κρίση, η κατεστραµµένη εικόνα της Λέσβου, της Χίου,
της Σάµου, η χρεοκοπία της «THOMAS COOK», ο κορωνοϊός και
το πρόβληµα διασύνδεσης των νησιών µε τη Στερεά και Βόρειο
Ελλάδα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε και εγώ θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα, σας παρα-
καλώ.

Να γιατί αναφέρθηκα στην αρχή της τοποθέτησής µου στη νο-
µοτεχνική βελτίωση του άρθρου 3, έτσι ώστε µε την εφαρµογή
του και οι αντιθέσεις θα αµβλυνθούν και οι αρρυθµίες θα περιο-
ριστούν.

Τώρα στα επιµέρους θέµατα, µια νέα και εναλλακτική µορφή
τουρισµού είναι ο οινοτουρισµός και είναι αναµφίβολα θετικό το
γεγονός ότι µε τις διατάξεις του άρθρου 4 του νοµοσχεδίου δη-
µιουργείται Συµβούλιο Οινοτουρισµού µε στόχο την ανάπτυξη
της συγκεκριµένης µορφής τουρισµού στη χώρα µας. Η Ελλάδα
βρίσκεται στην ένατη θέση των προορισµών οινοτουρισµού και
ο στρατηγικός στόχος που τίθεται πλέον είναι να ανέβουµε ψη-
λότερα και µπορούµε να το πετύχουµε. Δεν µας λείπει ούτε το
επιχειρηµατικό, αλλά ούτε το επιστηµονικό δυναµικό που µπορεί
να υπηρετήσει αυτόν τον στόχο. Χρειάζεται, όµως, βελτίωση του
θεσµικού µας πλαισίου. Η δηµιουργία του Εθνικού Δικτύου Επι-
σκέψιµων Οινοποιείων είναι ένας φιλόδοξος στόχος που θα συµ-
βάλει στην ανάπτυξη και του κλάδου, αλλά και του οινοτουρισµού
στην Ελλάδα.

Θεωρώ επίσης ιδιαίτερα σηµαντικό το άρθρο 5 του νοµοσχε-
δίου µε το οποίο ιδρύεται Παρατηρητήριο για τον Παράκτιο και
Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο και αυτή η ρύθµιση, όπως
όλοι αντιλαµβανόµεθα, συνδέεται µε τον στόχο της βιώσιµης του-
ριστικής ανάπτυξης, αφού αφ’ ενός µεν θα µας βοηθήσει να συλ-
λέγουµε στοιχεία για τη λεπτοµερή παρακολούθηση της βιώσι-
µης τουριστικής ανάπτυξης στην περιοχή της Μεσογείου και αφ’
ετέρου θα αποτελεί δείκτη της ανταγωνιστικότητας και του ελ-
ληνικού τουριστικού προϊόντος στην περιοχή της Μεσογείου.

Τέλος, θεωρώ πολύ σηµαντική την τεκµηρίωση πριν προχωρή-
σουµε στη χάραξη και διαµόρφωση πολιτικών για τον τουρισµό.
Γι’ αυτό και θεωρώ ως θετικό το περιεχόµενο του άρθρου 6 του
νοµοσχεδίου, µε το οποίο καθίσταται υποχρεωτική η ανταλλαγή
πληροφοριών και η διαλειτουργικότητα µεταξύ των ψηφιακών
πλατφορµών των φορέων που επεξεργάζονται στατιστικά στοι-
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χεία και δεδοµένα τουριστικού περιεχοµένου. Η ανταλλαγή πλη-
ροφοριών αφορά στα δεδοµένα στον τουρισµό και θα πραγµα-
τοποιείται ανάµεσα σε φορείς του τουρισµού σε εθνικό, περιφε-
ρειακό και τοπικό επίπεδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην παραγνωρίζουµε ότι βα-
σικά η οικονοµία µας στηρίζεται στον πρωτογενή τοµέα και τον
τουρισµό. Και στους δύο αυτούς τοµείς η Κυβέρνησή µας και ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός αποδίδουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την
ενίσχυσή τους. Συνεπώς, είναι δεδοµένη η ανάγκη διαµόρφωσης
µιας εθνικής στρατηγικής και βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης.
Αυτό αποτελεί και το µεγάλο στοίχηµα για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των «Σπαρτιατών».

Ορίστε, κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρία

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να µιλήσω λίγο
όσον αφορά το νοµοσχέδιο, αλλά δυστυχώς η επικαιρότητα τρέ-
χει και δεν έχουµε την ευκαιρία να είµαστε πολύ τακτικά εδώ στην
Ολοµέλεια. Άλλωστε, απ’ ό,τι έχουµε δει τον τελευταίο καιρό, ο
κύριος Πρωθυπουργός είναι απών. Εποµένως, τους πολιτικούς
Αρχηγούς ή δεν τους υπολογίζει, δεν τους θέλει, τους φοβάται
και δεν έρχεται ποτέ εδώ στη Βουλή να συζητήσουµε τα κύρια
προβλήµατα της χώρας. Ακόµα περιµένουµε από τον κύριο Πρω-
θυπουργό την «Ώρα του Πρωθυπουργού», κάτι που έχει πει εδώ
και πάρα πολύ καιρό, αλλά δυστυχώς δεν τον βλέπουµε. 

Θέλω να σταθώ λίγο στον χαµό που γίνεται κάτω στο Ισραήλ.
Πράγµατι ο κύριος Πρωθυπουργός πήγε κάτω, αλλά όπως πήγε,
έφυγε. Αυτό δεν λέγεται στρατηγική. Βεβαίως και πήγε να υπο-
στηρίξει τους φίλους και συµµάχους Ισραηλινούς, να δηλώσει τη
βοήθειά του ή ό,τι άλλο µπορεί να δώσει, αλλά δεν είπε τίποτα.
Είδαµε στις οθόνες ότι αντάλλαξαν ευχές, όπως «καλώς ήρθατε»,
«καλώς σας δέχθηκα», «καλώς σας βρήκα», αλλά από εκεί και
πέρα τίποτα.

Έχουµε ένα πολύ σοβαρό θέµα εδώ µε την Τουρκία, διότι η
Τουρκία είναι ο προαιώνιος εχθρός µας και βεβαίως δεν είναι
φίλος µας, οπότε θα πρέπει κάθε στιγµή να τους χτυπάµε. Κάθε
στιγµή θα πρέπει να τους απωθούµε από τα σχέδια που έχουν.

Εµείς οι Σπαρτιάτες από την πρώτη στιγµή του πολέµου βγά-
λαµε µία ανακοίνωση, ένα δελτίο τύπου, όπου µεταξύ άλλων λέµε
πως είναι πλέον σαφές ότι οι φιλότουρκοι τζιχαντιστές της Χαµάς
στηρίζονταν και ξεκίνησαν τον πόλεµο από την Τουρκία. Όταν
εµείς βγάλαµε αυτή την ανακοίνωση, ο Ερντογάν βγήκε στις τη-
λεοράσεις, έκανε δηλώσεις και το έπαιξε λίγο ουδέτερος. Μετά
από περίπου δύο µέρες, έβγαλε τη µάσκα και έδειξε το αληθινό
του προσωπείο και είπε ότι υποστηρίζει τη Χαµάς. Εµείς οι Έλ-
ληνες δεν έπρεπε να το εκµεταλλευτούµε αυτό; Δεν έπρεπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός να συνεννοηθεί µε τον Νετανιάχου και να
βγάλουν µία ανακοίνωση; Αυτή θα ήταν πάρα πολύ σηµαντική
ανακοίνωση για την Τουρκία, διότι θα την εξέθετε στη διεθνή κοι-
νότητα. Γιατί πρέπει να το κάνουν οι άλλοι και δεν µπορούµε να
το κάνουµε εµείς; Αυτό είναι το πιο απλό πράγµα.

Τις προάλλες, µίλησα εδώ, έκανα µια ερώτηση και απάντησε ο
κ. Γεραπετρίτης. Τον ρώτησα τι γίνεται µε την Τουρκία, γιατί τόση
ενδοτικότητα, τι συζητάτε, τι λένε, αλλά απαντήσεις δεν πήραµε. 

Υπάρχει ένα δηµοσίευµα εδώ -και είναι αυτό- το οποίο λέει ότι
µε έξι έγγραφα από το Υπουργείο Εξωτερικών που έχει υπογρά-
ψει ο ίδιος, δίνει αρµοδιότητες σε κατώτερα στελέχη του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών για να είναι αρµόδιοι για τις επαφές µε την
Τουρκία και ο ίδιος δεν βάζει την υπογραφή του πουθενά.

Περιµένω από τη Νέα Δηµοκρατία να µας πει αν αυτό το δη-
µοσίευµα της «ΕΣΤΙΑΣ» της Κυριακής 8 Οκτωβρίου είναι αληθές.
Είναι πάρα πολύ σοβαρό και αυτό δείχνει πολλά πράγµατα. Δεί-
χνει ότι η Ελλάδα πάει µε σκυµµένο το κεφάλι να διαπραγµατευ-
τεί µε την Τουρκία. Δηλαδή, τι να διαπραγµατευτεί; Ακόµα προ-
σπαθούµε να καταλάβουµε τι είναι αυτό που πρέπει να συζητή-
σουµε µε την Τουρκία. 

Του είπα του κ. Γεραπετρίτη ότι πρώτα απ’ όλα για να µπορέ-
σουµε να κάτσουµε να συζητήσουµε -αν υπάρχει κάποια διαφο-
ρά, που στην ουσία δεν υπάρχει- θα πρέπει να επεκτείνουµε τα

χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια, τα οποία είναι βάσει
του διεθνούς δικαίου και του δικαίου της θάλασσας, να χαρά-
ξουµε την ΑΟΖ η οποία θα ενωθεί µε την κυπριακή ΑΟΖ και θα
κόψει στη µέση το τουρκολυβικό µνηµόνιο και από εκεί και πέρα,
εάν θέλει η Τουρκία, να έρθει εδώ να συζητήσουµε. Θα το κάνει;
Και λέει ο κ. Γεραπετρίτης: «Αυτό έχει ψηφιστεί και κάποια στιγµή
η Ελλάδα θα το κάνει». Το πότε θα το κάνει, όµως, δεν µας είπε,
διότι από τότε, από το 1995 που το ψήφισε -νοµίζω- η κυβέρνηση
Παπανδρέου έχουν περάσει σχεδόν είκοσι οκτώ χρόνια. 

Γιατί, λοιπόν, δεν το κάνουµε; Τι είναι αυτό που µας κρατάει
και δεν µπορούµε να το κάνουµε; Μήπως είναι –διότι όλες οι κυ-
βερνήσεις το επικαλούνται- το λεγόµενο «casus belli» των Τούρ-
κων; Αυτό δεν υπάρχει στην πραγµατικότητα. Αυτό είναι µία
δικαιολογία των κυβερνήσεων και είναι ντροπή για τη χώρα µας.
Δηλαδή, µία χώρα γείτονα απειλεί την Ελλάδα ότι εάν πράξεις το
δίκαιο, θα σου κάνουµε πόλεµο.

Όχι, κύριοι! Δεν γίνεται έτσι. Θα πρέπει να γράψουµε στα πα-
λαιότερα των υποδηµάτων µας τις τουρκικές απειλές, γιατί ένα
σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος που ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, που ανήκει στο ΝΑΤΟ, δεν µπορεί να απειλείται από κανέναν. 

Υπάρχουν πάρα πολλές παραβιάσεις του εθνικού εναέριου
χώρου οι οποίες κάνουν σουρωτήρι τη χώρα µας. Βεβαίως, θα
πρέπει να πούµε ότι τους τελευταίους µήνες η Τουρκία έχει µα-
ζευτεί. Δεν το κάνει πλέον, διότι µας έχει βάλει στο τραπέζι των
διαπραγµατεύσεων και θα πρέπει να συζητήσουµε εφ’ όλης της
ύλης.

Και πώς γίνεται, κυρίες και κύριοι, να κάτσουµε να συζητήσου-
µε; Αµφισβητούν τη Συνθήκη της Λωζάνης, διεκδικούν να απο-
στρατικοποιήσουµε τα νησιά µας και, βεβαίως, εκτοξεύουν και
απειλές. Δεν το κάνει µόνο ο Ερντογάν, αλλά το κάνουν όλοι οι
αξιωµατούχοι της Τουρκίας. 

Αυτό εµείς γιατί το ανεχόµαστε; Γιατί υπάρχει τόση δουλικό-
τητα; Ξέρουµε πολύ καλά ότι υπάρχουν έξωθεν πιέσεις. Πιέζουν
Αµερικανοί, Γερµανοί. Όλοι κοιτάνε τα συµφέροντά τους. Εµείς
γιατί δεν κοιτάµε τα συµφέροντά µας; Δεν είναι ντροπή, επανα-
λαµβάνω, για µια ανεξάρτητη χώρα -υποτίθεται- να δέχεται απει-
λές από τον κάθε πικραµένο απέναντι; 

Υπάρχουν πάρα πολλά θέµατα τα οποία θα έπρεπε εµείς να τα
βάλουµε στην Τουρκία και όχι η Τουρκία να τα βάζει µε εµάς. Οι
Τούρκοι ονειρεύονται, βεβαίως, τη «γαλάζια πατρίδα». Όµως,
εµείς τι κάνουµε; Από εκεί απέναντι είναι λύκοι, ύαινες και από
εδώ κότες και λαγοί. Αυτό πρέπει να σταµατήσει κάποια στιγµή.
Δεν γίνεται. Αγοράζουµε όπλα, θα αγοράσουµε κι άλλα, θα πά-
ρουµε κι άλλα περισσότερα. Όµως, επί της ουσίας υπάρχει πο-
λιτική βούληση για να τα χρησιµοποιήσουµε; Βλέπετε τι κάνουν
άλλες χώρες. Παίρνω ως παράδειγµα το Ισραήλ –το έχω πει
πάρα πολλές φορές- που δεν δέχεται µύγα στο σπαθί του. Κι έτσι
είναι. Πρέπει να είσαι αποφασισµένος να υποστηρίξεις τη χώρα
σου. 

Αυτή τη στιγµή πάει να συντελεστεί µάλλον ένα µεγάλο έγκ-
ληµα. Εγώ έλεγα από το 2018 που έκανα τότε διάφορες εκπο-
µπές, ότι όταν θα υπογραφεί η συνθήκη της προδοσίας για τις
Πρέσπες, θα έρθει µετά η διχοτόµηση του Αιγαίου. Και δυστυχώς
βγήκα αληθινός. Βρήκαν -να το πω, γιατί πρέπει να το πω- έναν
«χρήσιµο ηλίθιο», υπέγραψε, τον στήριξαν κάποιοι και στη δεδο-
µένη στιγµή ήταν η Νέα Δηµοκρατία µε τον κ. Μητσοτάκη. Εσείς
στηρίξατε και αβαντάρατε τον ΣΥΡΙΖΑ και υπέγραψε αυτή την κα-
τάπτυστη συµφωνία που είναι ντροπή για τη χώρα µας. 

Δεν πρέπει να παραχωρούµε τίποτα και σε κανέναν. Αντιθέτως
θα πρέπει θα διεκδικούµε όλα αυτά που ανήκουν στην Ελλάδα.
Η Ελλάδα έχει θέσει θέµα να πάρουµε πίσω την Ίµβρο και την
Τένεδο;

Η κ. Μπακογιάννη είχε πει ότι η Τουρκία έχει ακρογιαλιές. Μά-
λιστα. Αλλά αυτές είναι αιµατοβαµµένες ακρογιαλιές. Είναι ελλη-
νικές ακρογιαλιές. Χρόνια τώρα εδώ µέσα λειτουργεί η (...).
Πραγµατικά είναι ντροπή για τη χώρα µας. Γιατί τους ανεχόµα-
στε; Το (…) το ΕΛΙΑΜΕΠ και οι υπόλοιποι «Ρεπούσηδες». Τι πέ-
ρασαν από εδώ µέσα; Εσείς τους ξέρετε. Γιατί πρέπει να ανε-
χόµαστε τέτοιες καταστάσεις, να δουλεύει η (…) κατά τα συµφέ-
ροντα της Ελλάδος; 

Εδώ υπήρχαν πάρα πολλοί Ευρωβουλευτές…
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: (…) είπατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Βεβαίως.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποια είναι η (…);
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Θα σας

πω. Εσείς πρώτα απ’ όλα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να ανακαλέσει, κυρία Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν ανα-

καλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ακούσετε απάντηση, όταν µας δοθεί

ο λόγος.
Αν είναι δυνατόν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα πρέπει να ανακα-

λέσετε, κύριε Στίγκα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Να πω

κάτι, µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα εγγραφεί στα

Πρακτικά εάν δεν ανακαλέσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εσείς δεν

λέγατε µε ένα άρθρο και µε έναν νόµο ότι θα σκίσετε το µνηµό-
νιο; Κοροϊδέψατε τον κόσµο. Εσείς στο δηµοψήφισµα δεν κάνατε
το «Όχι», «Ναι»; Αυτές δεν είναι αξιόποινες πράξεις (…);

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Στίγκα, να ανακαλέσετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Όχι, να

µάθετε να τα ακούτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατήστε τον διά-

λογο. Απευθυνθείτε στο Σώµα για το θέµα για το οποίο έχετε ανε-
βεί να µιλήσετε. Και η προηγούµενη διατύπωση δεν θα εγγραφεί
στα Πρακτικά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Λύστε λι-
γάκι τα δικά σας προβλήµατα και αφήστε εµάς να υποστηρίζουµε
τη χώρα µας, γιατί εµείς αγαπάµε τη χώρα µας και το δείχνουµε
κάθε ώρα και κάθε στιγµή.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Εσείς που µας οδηγήσατε στα µνηµό-
νια….(Δεν ακούστηκε).

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εγώ σας
οδήγησα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ όχι διάλο-
γος!

Κύριε Στίγκα, µην απευθύνεστε προσωπικά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Μπορεί

εµείς να µη σώσουµε τη χώρα. Το δέχοµαι. Όµως την αγαπάµε
τη χώρα, πονάµε αυτή τη χώρα. Εσείς έχετε µαζέψει όλους τους
λαθροµετανάστες εδώ πέρα. Έχετε δηµιουργήσει ρατσιστικούς
νόµους που είναι κατά των Ελλήνων. Πώς θα γίνει; Εδώ πήγε ο κ.
Καιρίδης στην Τουρκία να µιλήσει για το µεταναστευτικό µε τους
Τούρκους; Μα είναι δυνατόν αυτό το πράγµα; Οι Τούρκοι µας
παίζουνε παιχνίδι -όχι µόνο σε εµάς, αλλά και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Τι να συζητήσουµε µε τους Τούρκους;

Να τους κόψουν τις χρηµατοδοτήσεις που παίρνουν, γιατί όταν
τελειώνουν τα λεφτά ανοίγουν τις κάνουλες, έρχονται λαθροµε-
τανάστες µέσα και την πληρώνουν οι Έλληνες. 

Όλες οι κυβερνήσεις δεν διαπράττουν εγκλήµατα ακόµα και
τώρα; Στο σχέδιο του προϋπολογισµού λέει ότι υπάρχουν 64 εκα-
τοµµύρια για τις πολύτεκνες οικογένειες, γι’ αυτούς που έχουν
παιδιά. Αλλά βέβαια λέει και το άλλο, ότι 150 εκατοµµύρια είναι
για τους λαθροµετανάστες. Πώς θα βρει ο µέσος Έλληνας σπίτι;
Εσείς που νοµοθετείτε και λέτε ότι τώρα θα έχουµε 750 ευρώ
µισθό, ποιος βγαίνει µε 750 ευρώ µισθό; Θέλετε να σας πω κάτι;
Και µε 1.000 ευρώ βασικό µισθό -να το δεχθώ- ποιος άνθρωπος
θα βγει;

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι, τι χειµώνα θα περάσουν οι Έλληνες
εδώ φέτος; Το πετρέλαιο θέρµανσης έχει πάει 1,40. Το πετρέλαιο
κίνησης έχει ξεπεράσει τα 2 ευρώ. Πώς θα γίνει αυτό το πράγµα;
Πώς θα ανταπεξέλθει ο µέσος Έλληνας; Ως Κυβέρνηση οφείλατε
να πάρετε µέτρα, άµεσα µέτρα. Πρώτα απ’ όλα να βοηθήστε
λίγο, χαµηλώστε λίγο το φόρο κατανάλωσης. Είναι πολύ βασικό. 

Βγήκε προχθές ο κ. Μητσοτάκης και λέει ότι δεν µπορεί να
πέσει ο ΦΠΑ στα τρόφιµα. Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, δεν µπορεί να
πέσει ο ΦΠΑ στα τρόφιµα; Στην Ευρώπη το έκαναν, όταν υπήρ-
χαν τα lock down. Ήδη -παράδειγµα σας λέω- η Γερµανία είχε
7% ΦΠΑ και το πήγε στο 5% και σε ορισµένα τρόφιµα το αφαί-

ρεσε κιόλας, για να βοηθήσει τον κόσµο τις δύσκολες αυτές στι-
γµές. Εποµένως γιατί δεν γίνεται; 

Έλεγε ο Υπουργός Ανάπτυξης το καλοκαίρι ότι δεν µπορούµε
να κατεβάσουµε τον ΦΠΑ στα τρόφιµα, γιατί θα επωφεληθούν οι
τουρίστες. Και εγώ ρωτώ: Γιατί να µην επωφεληθούν οι τουρί-
στες; Πού είναι το πρόβληµα δηλαδή να έχουµε περισσότερους
τουρίστες, να αφήσουν χρήµατα στη χώρα µας, µια που µιλάµε
για το νοµοσχέδιο για τον τουρισµό;

Τι κάνετε για το δηµογραφικό πρόβληµα; Είπα και πριν, πώς
θα βρει ο µέσος Έλληνας ή το νέο ζευγάρι χρήµατα για να αντα-
πεξέλθει, να νοικιάσει ένα σπίτι; Έχω πάρα πολλούς γνωστούς
που λένε ότι δεν µπορούν να βρουν σπίτι. Αφού µας έχετε µπου-
κώσει στους «επενδυτές», πού θα βρουν σπίτι; Πού θα βρει ο
µέσος Έλληνας σπίτι; Πώς θα κάνει παιδιά; Πώς θα ζήσει;

Έβγαλε βέβαια και ο κ. Γεωργιάδης µια πλατφόρµα που λέει
ότι εκεί θα µπορούν να έρθουν οι Έλληνες και ειδικά του εξωτε-
ρικού να βρουν δουλειές κ.λπ.. Ποιος θα έρθει εδώ πέρα; Εδώ
είναι νεκροταφείο, µιλάµε. Ποιος θα έρθει εδώ να βρει δουλειά,
να αφήσει τα καλά του εξωτερικού και να έρθει στην Ελλάδα, που
ψωµολυσσάει η Ελλάδα, πραγµατικά; Δεν γίνεται αυτό. 

Το σκεπτικό, λοιπόν, είναι ότι οι οικογένειες, οι ελληνικές οικο-
γένειες θα πρέπει να βοηθηθούν µε κάθε τρόπο. Γιατί, επαναλαµ-
βάνω, θα είναι ένας πάρα πολύ δύσκολος χειµώνας και θα πρέπει
ο κόσµος να βοηθηθεί. Διαφορετικά θα έχουµε δράµατα. Θα είναι
πολύ δύσκολη η κατάσταση και θα υπάρχουν γκρίνιες γενικό-
τερα. Τέλος πάντων, δεν θέλω να πω κάτι άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει και δεύτερος οµιλητής ο κ. Γκί-
κας. Θα παρεµβληθεί η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας και συνεχίζουµε µε τους επόµενους δύο Βουλευ-
τές.

Ορίστε, κύριε  συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας ανήκει στην ευρύ-

τερη περιοχή της Μεσογείου, γεγονός που σηµαίνει ότι έρχεται
αντιµέτωπη µε πολλές προκλήσεις στον τοµέα όχι µόνο της οι-
κονοµίας, αλλά της διεθνούς στρατηγικής, πολιτικής αλλά κυρίως
στον τοµέα του τουρισµού και στον αυξηµένο ανταγωνισµό που
υπάρχει από χώρες της γειτονιάς µας. 

Το παρόν υπό συζήτηση και ψήφιση νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Τουρισµού είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία που αποτελεί
ένα πρώτο αλλά απαραίτητο νοµοθετικό βήµα στην πορεία χά-
ραξης µιας νέας πολιτικής για τον ελληνικό τουρισµό, που θα
στοχεύει στη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη. Η επίτευξη της βιω-
σιµότητας στον τουρισµό συνεπάγεται την ισορροπία µεταξύ της
οικονοµικής ανάπτυξης, της προστασίας του περιβάλλοντος και
του πολιτιστικού πλούτου, αλλά και της κοινωνικής ευηµερίας. 

Όλα αυτά φυσικά ερχόµαστε να εισάγουµε πάνω σε µια πολύ
καλή βάση, γιατί ο ελληνικός τουρισµός βρίσκεται και πάλι σε
τροχιά ανόδου και προόδου χάρις την επιτυχηµένη πολιτική της
Κυβέρνησης περιλαµβάνοντας τη βιωσιµότητα και την αειφορία
ως ουσιαστικά συστατικά στοιχεία για την επίτευξη των στόχων
του. Και αυτό διαπιστώνεται βέβαια από τα στοιχεία που ανακοι-
νώθηκαν από την Τράπεζα της Ελλάδος και δίνουν αύξηση ως
προς τα έσοδα και τις αφίξεις ακόµα και σε σχέση µε το 2019,
που ήταν χρονιά ορόσηµο για τα τουριστικά. 

Και αν το 2023 καταφέραµε να πιάσουµε τα τουριστικά µεγέθη
του 2019, αντιλαµβάνεστε ότι µε µερικά επιπλέον βήµατα µπο-
ρούµε να καταστήσουµε και να διατηρήσουµε τη χώρα µας ως
έναν από τους κορυφαίους τουριστικούς προορισµούς στον
κόσµο. Σε αυτό στοχεύουµε, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο,
ενθαρρύνοντας τους φορείς να αξιοποιήσουν τους πολύτιµους
φυσικούς πόρους που διαθέτει η πατρίδα µας. Ήρθε η ώρα, λοι-
πόν, να ενθαρρύνουµε κάθε προσπάθεια δηµόσιας και ιδιωτικής
πρωτοβουλίας που προάγει τον οικολογικό τουρισµό, διαφυλάσ-
σοντας και προστατεύοντας τους φυσικούς πόρους, προωθώ-
ντας οικολογικά ταξίδια εκτός της υψηλής περιόδου. Να προά-
γουµε την τοπική κουλτούρα, αναπτύσσοντας την τοπική ταυτό-
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τητα και διατηρώντας την παράδοση και τον πολιτισµό, την αυ-
θεντικότητα δηλαδή, των παραδοσιακών οικισµών µας, ενθαρρύ-
νοντας τη συµµετοχή ντόπιων σε αυτό το παιχνίδι προβολής του
τόπου τους. Να προβούµε σε δράσεις προστασίας των παρα-
λιών, των δασών, των υδροβιότοπων, των οικισµών µας, προκα-
λώντας τους επισκέπτες να συµµετέχουν σε αυτές τις δράσεις
προστασίας της φύσης. Τέλος, θα πρέπει να έχουµε πάντα στο
νου µας πως ο τουρισµός συµβάλλει στη δηµιουργία θέσεων ερ-
γασίας και στην ανάπτυξη της τοπικής κοινωνίας µέσω της προ-
ώθησης των τοπικών προϊόντων και υπηρεσιών. 

Για να τα πετύχουµε, λοιπόν, όλα αυτά οφείλουµε να είµαστε
εδώ, δίπλα σε αυτούς που επιχειρούν να συνδράµουν µε το έργο
τους, υπηρετώντας από κοινού το όραµα για έναν ισχυρό αντα-
γωνιστικό ελληνικό τουρισµό. Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρ-
χεται να βάλει τα ισχυρά θεµέλια για το αύριο του ελληνικού
τουρισµού και σε αυτή την κατεύθυνση µέσω των άρθρων του ει-
σάγονται στοχευµένες παρεµβάσεις, όπου προστίθενται νέα,
σύγχρονα εργαλεία και θεσµοί, αντιµετωπίζοντας οργανωτικά και
λειτουργικά ζητήµατα που χρειάζονται άµεση επίλυση. 

Η σύσταση του Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού, όπου
συµµετέχουν οι δεκατρείς περιφερειάρχες και κατά περίπτωση
εκπρόσωποι των φορέων του τουρισµού, που θα συµµετέχει στη
χάραξη, τον σχεδιασµό, τη διαµόρφωση και την υλοποίηση της
εθνικής τουριστικής πολιτικής, όπου θα λαµβάνονται υπ’ όψιν οι
ιδιαιτερότητες της κάθε περιφέρειας, αποτελεί την κεντρική ιδέα
της κυβερνητικής πολιτικής που αποβλέπει στην ισόρροπη του-
ριστική ανάπτυξη όλης της επικράτειας, έχοντας ως στόχο την
επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου αν όχι σε όλους τους
µήνες του χρόνου ίσως στους περισσότερους εξ αυτών. 

Ένα άλλο σηµαντικό βήµα νεοτερισµού είναι η συγκρότηση και
η λειτουργία του Συµβουλίου οινοτουρισµού, το οποίο θα έχει ως
στόχο και σκοπό την ενηµέρωση του Υπουργού για ζητήµατα
βιώσιµης ανάπτυξης του οινοτουρισµού. Είµαι υπερήφανος γιατί
ήδη δεκαεννέα οινοποιεία στο Νοµό Χαλκιδικής είναι επισκέψιµα
πρωτοπορώντας για άλλη µια φορά στον δρόµο προς την ανά-
πτυξη.

Εδώ βέβαια θα πρόσθετα την ταπεινή µου γνώµη ότι ίσως θα
έπρεπε να υπάρξει ανάλογη πρόβλεψη λειτουργίας ενός συλλο-
γικού οργάνου που θα προωθεί την καταγραφή, προώθηση και
προβολή όλων των επισκέψιµων ελαιουργικών επιχειρήσεων
βρώσιµης επιτραπέζιας ελιάς, αλλά και παραγωγής λαδιού, στα
πρότυπα δηλαδή των δρόµων του κρασιού να υπάρξουν οι δρό-
µοι της ελιάς και του λαδιού.

Για να ευλογήσω δε τα γένια µας, εκατόν πενήντα περίπου µι-
κρές και µεγάλες επιχειρήσεις τυποποίησης βρώσιµης ελιάς και
δεκάδες µικρά ελαιουργία λειτουργούν στο Νοµό Χαλκιδικής -
κάποιες εξ αυτών των επιχειρήσεων είναι επισκέψιµες- καθιστώ-
ντας τον πρώτο νοµό στην Ελλάδα στην τυποποίηση και εξαγωγή
πράσινης βρώσιµης ελιάς, καλύπτοντας το 46% της εγχώριας
εξαγώγιµης ποσότητας βρώσιµης της ελιάς. Είναι εκατόν είκοσι
µε εκατόν πενήντα χιλιάδες τόνους το έτος, αντιλαµβάνεστε το
οικονοµικό µέγεθος για το νοµό.

Βέβαια φέτος είναι µια ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά, αφού λόγω
της ακαρπίας η παραγωγή έπεσε στο 10% έως 15% των προ-
ηγούµενων ετών. Ελπίδα µας είναι ότι θα ακούσουν τη φωνή των
Χαλκιδικιωτών και θα αποζηµιωθούν για τη χαµένη εσοδεία τού
έτους 2022-2023.

Συστήνεται στο Υπουργείο Τουρισµού Παρατηρητήριο για τον
Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο, έχοντας ως
αποστολή µεταξύ άλλων τη µέτρηση και συλλογή στατιστικών
στοιχείων, την κατάρτιση του ανθρώπινου δυναµικού στους του-
ριστικούς προορισµούς και τη διαβούλευση µε τους τοπικούς
εταίρους τουρισµού. Σηµαντική τέλος θεωρώ τη διάταξη βάσει
της οποίας προβλέπεται οι εγκεκριµένες πιστώσεις του Προ-
γράµµατος «Τουρισµός για όλους» το 2022-2025 να παραµείνουν
στον λογαριασµό του φορέα υλοποίησης καθ’ όλη τη διάρκεια
υλοποίησης του έργου, αντί να επιστρέψει στον γενικό λογαρια-
σµό του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, όπως προβλέ-
πεται σήµερα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω πως η βιώ-
σιµη τουριστική ανάπτυξη απαιτεί συνεργασία µεταξύ των τοπι-

κών αρχών, της επιχειρηµατικής κοινότητας, των οργανώσεων
πολιτών και των τουριστών. Κάθε προορισµός, όπως και η Χαλκι-
δική, πρέπει να προσαρµοστεί σε µια προσέγγιση τουρισµού που
λαµβάνει υπ’ όψιν την οικολογία, τον πολιτισµό και την κοινωνία,
προκειµένου να διασφαλιστεί η διαρκής ανάπτυξη και η διατή-
ρηση της ποιότητας του περιβάλλοντος και της ζωής των κατοί-
κων. Αν θα µπορούσαµε να πούµε ότι η Χαλκιδική θα αποτελούσε
παράδειγµα βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης, θα έπρεπε να ανα-
πτύξει χθες δίκτυο περιπατητικών και ποδηλατικών διαδροµών,
να υπάρξει επέκταση του προαστιακού Θεσσαλονίκης από το αε-
ροδρόµιο προς τη Χαλκιδική, να ιδρυθεί το Κέντρο Αριστοτελικών
Μελετών, να δηµιουργηθούν δίκτυα γηπέδων γκολφ και µαρίνων,
σύµφωνα µε τη µελέτη του 2006, να αξιοποιηθεί το αστεροσκο-
πείο στο Πανεπιστηµιακό Δάσος Χολοµώντα και βεβαίως να εν-
θαρρυνθεί η εξωστρέφεια της Αθωνικής Πολιτείας. Έχουµε,
λοιπόν, πολύ δρόµο µπροστά µας και επιφυλασσόµαστε να στα-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση και ψήφιση
νοµοσχέδιο επουλώνονται πληγές του παρελθόντος και δίνεται
το βήµα για την επίτευξη του στόχου στον οποίο οφείλουµε να
είµαστε όλοι ενωµένοι και προσηλωµένοι δηλαδή ολόκληρη η Ελ-
λάδα να εδραιωθεί ως ένας κορυφαίος ελκυστικός τουριστικός
προορισµός µε παγκόσµια απήχηση για όλους τους µήνες του
χρόνου την ίδια στιγµή που θα αποτελεί ένα υποδειγµατικό πα-
ράδειγµα βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης. Για τον λόγο αυτόν
σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο και σας ευχα-
ριστώ για την προσοχή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Στέφανος Γκίκας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι

είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο αυτό που συζητάµε σήµερα διότι
εξελίσσει περαιτέρω την τουριστική µας βιοµηχανία, το τουρι-
στικό µας προϊόν, και έχει σηµαντικές διατάξεις που βοηθούν να
επιτύχουµε επιτέλους τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη. Το πρώτο
που θεσµοθετεί είναι το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού.
Έχουµε τον Υπουργό µαζί µε τους δεκατρείς περιφερειάρχες, οι
οποίοι γνωρίζουν καλύτερα από όλους τις ιδιαιτερότητες της
κάθε περιφέρειας, της κάθε περιοχής και µπορούν µαζί µε την
πολιτική ηγεσία να δηµιουργήσουν τις δέσµες εκείνες πολιτικών
που ακριβώς έχει ανάγκη η κάθε περιφέρεια. Άρα, λοιπόν, έχουµε
τη σύνδεση της Αυτοδιοίκησης µε την κεντρική εξουσία µέσω του
Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού, ένα ευέλικτο συµβούλιο
το οποίο βεβαίως θα παράγει πολιτικές. 

Μια άλλη πολύ σηµαντική διάταξη είναι η σύσταση του Συµ-
βουλίου Οινοτουρισµού. Η Ελλάδα είναι οινοπαραγωγός χώρα.
Μπορούµε αξιοποιώντας αυτό το µεγάλο µας πλεονέκτηµα, που
σχεδόν κάθε περιοχή της χώρας έχει οινοποιεία, να προάγουµε
τον οινοτουρισµό, να προάγουµε την ελληνική περιφέρεια, να
προάγουµε όλες τις περιοχές, να έρθουν επισκέπτες περισσότε-
ροι και βεβαίως να διαφηµίσουµε αυτό που πριν από µερικές δε-
καετίες ήταν ένα από τα πολύ σηµαντικά προϊόντα, όπως είναι ο
ελληνικός οίνος.

Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο τρίτο σηµείο που δεν είναι άλλο
από τη σύσταση του Παρατηρητηρίου για τον Παράκτιο και Θα-
λάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, από
την πρώτη µέρα που ανέλαβε τα ηνία της χώρας έδωσε ιδιαίτερη
βαρύτητα στον θαλάσσιο τουρισµό. Δεν θα µπορούσε άλλωστε
να µην το έκανε αυτό. Θα πω µερικά στοιχεία τα οποία είναι επί-
σηµα στοιχεία. Στην Ευρώπη αυτή τη στιγµή υπάρχουν τριάντα
έξι εκατοµµύρια ιδιοκτήτες σκαφών. Από αυτά τα έξι εκατοµµύ-
ρια σκάφη κυκλοφορούν στα ευρωπαϊκά ύδατα. Και όµως η Ελ-
λάδα υστερεί σηµαντικά σε θέσεις ελλιµενισµού. Να πω εδώ ότι
η αναλογία στη χώρα µας είναι 0,84 αγκυροβόλια ανά ένα χιλιό-
µετρο ακτογραµµής. Άρα είναι κάτω από ένα όταν η γειτονική
Ιταλία έχει δεκαοκτώ και η Γαλλία τριάντα δύο. Ακόµα και η Κρο-
ατία, που είναι ανταγωνιστική χώρα, έχει τρεις φορές περισσό-
τερα. Άρα, είναι πολύ σωστή η επένδυση στον θαλάσσιο του-
ρισµό. 
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Να πω, επίσης, ότι για κάθε ένα ευρώ ελλιµενισµού, πέντε µε
δέκα ευρώ δαπανών πηγαίνουν στην τοπική οικονοµία. Επίσης,
να πω ότι µελέτες σηµαντικών Πανεπιστηµίων, όπως το «London
School of Economics», έχει πει και έχει υπολογίσει ότι εάν γίνουν
χίλιες επιπλέον θέσεις για τα mega yacht, δηλαδή για σκάφη
πάνω από τριανταπέντε µέτρα, τότε αυτά θα φέρουν είκοσι τρεις
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, άµεσες και έµµεσες. Άρα, υπάρ-
χει η αναγκαιότητα. 

Τι έχει κάνει, λοιπόν, από την πρώτη στιγµή αυτή η Κυβέρνηση;
Έχει διευκολύνει ακριβώς τον θαλάσσιο τουρισµό. Έχουµε, ξέ-
ρετε, και στην ευρύτερη περιοχή µας ένα success story. Το 2018
στις «Ιόνιες Ηµέρες Ανάπτυξης» ο τότε αρχηγός της αξιωµατικής
αντιπολιτεύσεως Κυριάκος Μητσοτάκης έθεσε τον στόχο η πε-
ριοχή µας, η Κέρκυρα, και οι απέναντι ακτές να γίνουν κέντρο θα-
λάσσιου τουρισµού για τη νοτιοανατολική Μεσόγειο. Αυτά τα
τέσσερα χρόνια υπάρχει σε εξέλιξη ένα µεγαλεπήβολο πρό-
γραµµα, ώστε πράγµατι να καταστεί η περιοχή µας κέντρο θα-
λάσσιου τουρισµού. Βοήθησε η προηγούµενη κυβέρνηση, βοηθά
βεβαίως και η τωρινή Κυβέρνηση µε τα συναρµόδια Υπουργεία.

Στην Κέρκυρα, για παράδειγµα, έχουµε δροµολογηµένες πέντε
µαρίνες, συν µία στη Λάκκα Παξών, άρα έξι, που θα υπάρχει η
δυνατότητα ελλιµενισµού εκατοντάδων σκαφών, πάνω από χίλια
διακόσια. Να πω εδώ ότι δεν µένουµε στα λόγια. Ήδη για τη µα-
ρίνα των mega yacht στην πόλη της Κέρκυρας υπάρχει ανάδο-
χος, ο οποίος θα εγκατασταθεί στις αρχές του χρόνου. Και βε-
βαίως η µαρίνα στο Καφέ Γυαλί, πάλι στην πόλη της Κέρκυρας,
βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Να πω για τις απέναντι ακτές. Προ ολίγων ηµερών είχαµε τη
νέα παραχώρηση. Ο Όµιλος «GRIMALDI» έχει πάρει το λιµάνι της
Ηγουµενίτσας. Πήρε, όµως, και την υποχρέωση να αναβαθµίσει
τις υπάρχουσες µαρίνες, και από διακόσιες θέσεις ελλιµενισµού
που είναι σήµερα, να τις κάνει επτακόσιες σαράντα, µε τις σαρά-
ντα να είναι και θέσεις για mega yacht. Άρα, η λεκάνη που δηµι-
ουργείται από τις ακτές τις ανατολικές της Κέρκυρας και τις
ακτές της Θεσπρωτίας γίνεται ένας πολύ ελκυστικός τόπος για
θαλάσσιο τουρισµό και φρενάρει, αν θέλετε, τη ροή θαλάσσιου
τουρισµού προς ανταγωνιστικές χώρες, όπως είναι η Αλβανία, η
Κροατία, το Μαυροβούνιο, και τα λοιπά. Άρα, είναι πάρα πολύ
σηµαντική η επένδυση αυτή.

Βεβαίως µε τη σύσταση του παρατηρητηρίου, µε τη µέτρηση
και συλλογή των στατιστικών στοιχείων, µε την παρακολούθηση
και την αξιολόγηση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης στη γει-
τονιά µας -γιατί η Μεσόγειος είναι γειτονιά µας- θα µπορούµε να
υλοποιήσουµε και να δηµιουργήσουµε πολιτικές, ώστε να αυξή-
σουµε το τουριστικό µας προϊόν στον θαλάσσιο τουρισµό. 

Μια κουβέντα θα πω ακόµη και θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε. Θα
αναφερθώ στο θέµα του ΙΕΚ Κέρκυρας, επειδή ακούστηκε.
Άκουσα µάλιστα –δεν είναι κάνεις παρευρισκόµενος από το ΚΚΕ-
και τις ενστάσεις. Να πω ότι πράγµατι στο ΙΕΚ Κέρκυρας υπάρχει
ένα ζήτηµα, διότι ο προϊστάµενος εκεί έφυγε, συνταξιοδοτήθηκε.
Σε κάθε περίπτωση ήδη από τις 19 του µηνός Οκτωβρίου -και ευ-
χαριστώ κυρία Υφυπουργέ και κυρία Υπουργέ βεβαίως- υπάρχει
πρόσκληση σε όλο το Υπουργείο Τουρισµού για να έρθει κάποιος
να αναλάβει, έστω και προσωρινά. Αλλά αυτό που είναι πάρα
πολύ σηµαντικό και είναι έργο και της τωρινής Κυβέρνησης, αλλά
και της προηγούµενης, είναι ότι βρίσκεται εν τω περατούσθαι επι-
τέλους µετά από δεκαπέντε χρόνια, η πρόσληψη µόνιµου προ-
σωπικού τριών ατόµων για το ΙΕΚ Κέρκυρας και δύο ατόµων για
τη Σχολή Ξεναγών της Κέρκυρας. 

Θεωρούµε -και ευχαριστούµε την ηγεσία του Υπουργείου Του-
ρισµού- ότι µε την έλευση αυτών των µόνιµων πλέον υπαλλήλων,
που είναι ΠΕ Διοικητικού Οικονοµικού τα δύο άτοµα και ένα
άτοµο ΤΕ Λογιστικού, για το ΙΕΚ Τουρισµού, και ένας και ένας για
τη Σχολή Ξεναγών, θα λυθεί άπαξ διά παντός το πρόβληµα που
παρατηρείται µε την έλλειψη προσωπικού.

Εν κατακλείδι είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, προάγει
τον τουρισµό, προάγει τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη και για
αυτό, επειδή είναι ένα σοβαρό νοµοσχέδιο, καλώ όλες τις πτέρυ-
γες της Βουλής να το υπερψηφίσουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα ο επόµενος οµιλητής, ο κ. Αλέξανδρος

Μαρκογιαννάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο µε ξεκάθαρους στόχους και ξεκάθαρες δια-
τυπώσεις, που αφορούν σε έναν από τους πιο σηµαντικούς το-
µείς της ελληνικής οικονοµίας, τον τουρισµό. Στόχοι οι οποίοι µε
τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Τουρισµού έρχονται
να παντρέψουν την τρέχουσα ευνοϊκή συγκυρία για τον τουρι-
σµό, η οποία είναι τόσο καλή, και βεβαίως ένα παράθυρο ευκαι-
ρίας για το µέλλον, για µια συνεχή αλλά και µια βιώσιµη ανάπτυξη
της τουριστικής οικονοµίας του τόπου µας, µια ανάπτυξη η οποία
µε άλλα λόγια δεν θα υπονοµεύει το αύριο ούτε της ίδιας, αλλά
ούτε και συνολικά της οικονοµίας µας και του τόπου µας. 

Αν σκεφτούµε ότι ο τουρισµός αντιστοιχεί άµεσα στο 11% µε
12% του ΑΕΠ και έµµεσα αγγίζει το 25%, καταλαβαίνουµε ότι
έχουµε να κάνουµε µε µια από τις πλέον σηµαντικές οικονοµικές
δραστηριότητες στην Ελλάδα, η οποία αγκαλιάζει ταυτόχρονα το
µεγαλύτερο κοµµάτι της κοινωνίας, καθ’ ότι αφορά το 40% των
απασχολουµένων. Χρειάζεται την προσοχή και την επιµέλεια της
πολιτείας για να παραµείνει ένα πολύτιµο και υγιές κοµµάτι της
οικονοµίας και της κοινωνίας µας. 

Αυτό ακριβώς κάνει το Υπουργείο µε το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Δείχνει την προσοχή που απαιτείται σε αυτό το νευραλγικής ση-
µασίας στοιχείο της τουριστικής ανάπτυξης της χώρας µας, τη
βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη. Μιλάµε για την προσέγγιση εκείνη
η οποία στοχεύει στην ικανοποίηση των τρεχουσών τουριστικών
αναγκών, χωρίς όµως να θέτει σε κίνδυνο τη δυνατότητα των µελ-
λοντικών γενεών να ικανοποιούν τις δικές τους ανάγκες. Μετα-
φράζοντάς το αυτό σε επιµέρους ενότητες και άξονες, σηµαίνει
ότι πρέπει να προωθούµε τον τουρισµό µε τρόπο που να σέβεται
το περιβάλλον, να αναδεικνύει την τοπική κουλτούρα και να πα-
ράγει οικονοµικά οφέλη για τις τοπικές κοινωνίες, την υλική και
την άυλη κληρονοµιά που παραλάβαµε και οφείλουµε να παρα-
δώσουµε. Αυτό ακριβώς οργανώνει το σχέδιο νόµου που σήµερα
συζητάµε κατά τρόπο απολύτως σαφή. Οι κύριες παρεµβάσεις
του είναι οργανωµένες σε τέσσερα άρθρα, καθένα από τα οποία
αντιµετωπίζει και µια θεµατική. 

Με ιδιαίτερη ικανοποίηση είδα πρώτα απ’ όλα τη θέσπιση του
Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού για τη διαµόρφωση της
τουριστικής πολιτικής στις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας,
αξιοποιώντας τις ιδιαιτερότητες και τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα
της κάθε περιφέρειας. Και δεν σας κρύβω, κυρία Υπουργέ, ότι
όταν πριν από κάποια χρόνια ολοκλήρωνα τη διπλωµατική µου
στο Πανεπιστήµιο Πειραιά, στη Διοίκηση Επιχειρήσεων Τουρι-
σµού, αποτύπωσα ακριβώς αυτό το πράγµα, το να µπορέσουµε
δηλαδή να συστήσουµε ένα εργαλείο υπερκοµµατικό, όπως είναι
αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα, ένα εργαλείο το οποίο σε συν-
δυασµό µε την τοπική αυτοδιοίκηση θα µπορεί να συνδιαµορφώ-
νει έναν στρατηγικό σχεδιασµό για τον τουρισµό µας. 

Και καθώς έχω υπηρετήσει σχεδόν µία δεκαετία στην τοπική
αυτοδιοίκηση, θεωρώ πολύ σηµαντική τη συµµετοχή της στη δια-
µόρφωση της εθνικής τουριστικής στρατηγικής. Οι άνθρωποί της
γνωρίζουν πολύ καλά τα δεδοµένα και τα τελευταία χρόνια πολ-
λές περιφέρειες -όπως και εµείς στην Κρήτη, που γνωρίζω από
πρώτο χέρι- έχουν κάνει σηµαντικά βήµατα στη χάραξη τοπικών
και περιφερειακών σχεδίων τουριστικής ανάπτυξης. Όλη αυτή η
γνώση και η πείρα, αλλά και η δουλεία που έχει γίνει, δεν πρέπει
να µείνει ανεκµετάλλευτη και τελικά να πάει χαµένη. Είναι σωστό,
λοιπόν, που διασυνδέονται τα δύο αυτά επίπεδα, και αυτό ακρι-
βώς κάνει το άρθρο 3 του παρόντος νοµοσχεδίου, συστήνοντας
το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού µε γνωµοδοτικές αρµο-
διότητες που εκτείνονται σε όλο το φάσµα του τουριστικού αντι-
κειµένου. 

Για να λειτουργήσει ακόµα καλύτερα αυτό το σχήµα, θα ήταν
σωστό -αν και δεν είναι της παρούσης, ούτε της δικής σας αρµο-
διότητας- να συσταθεί ενδεχοµένως ανά περιφερειακή ενότητα
και ένα αντίστοιχο όργανο το οποίο θα µπορούσε να συµβάλλει
και αυτό στην πορεία, συνδιαµορφώνοντας την τοπική χάραξη
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της στρατηγικής του τουρισµού. Σηµαντική είναι και η ρύθµιση
που έρχεται στο άρθρο 6 µε το οποίο συστήνεται Ειδικό Παρα-
τηρητήριο για τον παράκτιο και θαλάσσιο τουρισµό στη Μεσό-
γειο. Είναι απολύτως απαραίτητο, καθώς αυτό ακριβώς είναι και
το άµεσο, ανταγωνιστικό περιβάλλον, εντός του οποίου λειτουρ-
γεί ο ελληνικός τουρισµός, και πρέπει να το γνωρίζουµε.

Με την πληροφόρηση και την επισήµανση καλών πρακτικών
µόνο να κερδίσουµε έχουµε σε ένα ολοένα και πιο ανταγωνιστικό
περιβάλλον όπως αυτό της Μεσογείου. Ο παράκτιος και ο θα-
λάσσιος τουρισµός βρίσκονται σε διαρκή άνοδο και αυτό επιδρά
ποσοτικά στο κοινό µας περιβάλλον. Η στενή αλληλεπίδραση των
οικονοµιών αλλά και των οικοσυστηµάτων στην περιοχή µας κα-
θιστά απαραίτητη αυτή τη διαρκή παρατήρηση αλλά και τη διε-
θνή συνεργασία για την επίτευξη των στόχων της βιώσιµης
τουριστικής ανάπτυξης. 

Θετική είναι ακόµα η παρέµβαση στο ειδικό κοµµάτι του οινο-
τουρισµού. Κατά κάποιο τρόπο εντάσσεται στην έννοια της βιώ-
σιµης τουριστικής ανάπτυξης µιας που συγκεντρώνει αρκετά
χαρακτηριστικά της. Συνδέει τον τουρισµό µε την τοπική παρα-
γωγή φέρνοντας την ενδοχώρα στο προσκήνιο, αναδεικνύει στοι-
χεία ιδιαιτερότητας στο περιβάλλον και τον πολιτισµό, ενισχύει
την αναβίωση παραδοσιακών επαγγελµάτων και τεχνικών διασώ-
ζοντας µνήµες και στοιχεία του πολιτισµού για κάθε τόπο. Υπό
αυτή την έννοια έχει ακόµη και µία εκπαιδευτική διάσταση ο οι-
νοτουρισµός και αυτό του προσδίδει τα πολύ ελκυστικά χαρα-
κτηριστικά του εναλλακτικού θεµατικού τουρισµού που βρίσκεται
σε άνθηση. Η ύπαρξη ενός εξειδικευµένου συµβουλίου έχει να
προσφέρει πολλά στον ελληνικό οινοτουρισµό ο οποίος έκανε
έως τώρα µόνος του τα πρώτα του πολύ σηµαντικά βήµατα. Το
έχω δει στην Κρήτη να συµβαίνει, να ξεκινά από την πρωτοβουλία
µικρών επιχειρήσεων και να αποτυπώνονται πολύ θετικά αποτε-
λέσµατα. Με τη στήριξη του ειδικού συµβουλίου και γενικότερα
της πολιτείας ο οινοτουρισµός έχει πολλά ακόµα να προσφέρει
στη χώρα µας και στις τοπικές οικονοµίες διαχέοντας τα οφέλη
της τουριστικής ανάπτυξης στην ενδοχώρα και τους παραγω-
γούς µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι από τουριστικό νησί. Έχω
σπουδάσει και έχω ασχοληθεί µε τον τουρισµό. Αντιλαµβάνοµαι
απολύτως την αξία για τη γενιά µου αλλά και τον τρόπο µε τον
οποίο τον αντιµετωπίζουµε. Για αρκετά απ’ όσα µε είχαν προβλη-
µατίσει γύρω από τον τουρισµό ειδικά στα χρόνια που υπηρέτησα
στο Περιφερειακό Συµβούλιο Κρήτης βρήκα πάρα πολύ χρήσιµες
παρεµβάσεις στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, που κατέ-
θεσε το Υπουργείο Τουρισµού και για το οποίο ζητάει την ψήφο
µας. Η βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη είναι το κλειδί για το παρόν
και το µέλλον του τουρισµού στη χώρα µας. Απαιτείται σχεδια-
σµός, οργάνωση και προνοητικότητα για να προστατεύσουµε
αυτό το ζωτικό κοµµάτι της εθνικής µας οικονοµίας χωρίς ταυτό-
χρονα να το αφήσουµε να καταστρέψει τον φυσικό και πολιτισµικό
µας πλούτο. Όσα σήµερα καλούµαστε να εγκρίνουµε κινούνται
σε θετική κατεύθυνση και βοηθούν τον σκοπό της βιώσιµης ανά-
πτυξης και γι’ αυτό ακριβώς σας καλώ να τα υπερψηφίσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Υψηλάντης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω την Κοινοβουλευτική Εκ-

πρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Καραγεωργοπούλου, η
οποία µου παραχώρησε τη θέση της προκειµένου να προλάβω
το πλοίο για Αστυπάλαια. Και µε την ευκαιρία αυτή, κυρία Υπουρ-
γέ, θα ήθελα να διαβιβάσετε την αγωνία των Δωδεκανησίων από
την Κάρπαθο, από την Αστυπάλαια, από το Καστελόριζο, από τη
Σύµη οι οποίοι επιθυµούν τη διατήρηση των δροµολογίων εκείνων
που συνδέουν την ακριτική Ελλάδα µε τον υπόλοιπο εθνικό
κορµό και τους χειµερινούς µήνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, κύριος σκοπός
του υπό εξέταση νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση της προσπάθειάς
µας για βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, αναβάθµιση της ποιότητας
των παρεχόµενων τουριστικών υπηρεσιών και αντιµετώπιση ορ-

γανωτικών και λειτουργικών θεµάτων του Υπουργείου Τουρισµού
για τη χώρα µας. Για τη χώρα µας ο τουρισµός µετά τη ναυτιλία
είναι πρωτεύον διεθνές ανταγωνιστικό µας προϊόν. Ο βιώσιµος
τουρισµός είναι το µεγάλο ζητούµενο. Η βιωσιµότητα στον του-
ρισµό δεν συνδέεται µόνο µε τα ζητήµατα του περιβάλλοντος
αλλά αφορά και τον κοινωνικό τοµέα µε τον υπερτουρισµό, την
ασφάλεια και την προστασία της δηµόσιας υγείας. Η επίτευξη
βιώσιµου τουρισµού είναι µια αέναη διαδικασία που απαιτεί συ-
νεχή παρακολούθηση των επιπτώσεων -κάθε µέτρο που λαµβά-
νεται- εισάγοντας διορθώσεις όπου αυτό κρίνεται απαραίτητο. 

Ο βιώσιµος τουρισµός βρίσκεται σταθερά στην ατζέντα 2030.
Πρέπει να τονίσω ότι ο τουρισµός έχει τη δυνατότητα να συµβάλ-
λει άµεσα ή έµµεσα και στους δεκαεπτά στόχους βιώσιµης ανά-
πτυξης που θέτει ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών. Οφείλουµε,
επίσης, να εφαρµόζουµε τις αρχές του βιώσιµου και αειφόρου
τουρισµού όπως έχει ορίσει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρι-
σµού. Τη βέλτιστη, δηλαδή, χρήση των περιβαλλοντικών πόρων,
σεβασµό στην κοινωνική και πολιτιστική αυθεντικότητα των τοπι-
κών κοινοτήτων υποδοχής, διατήρηση ζωντανής της πολιτιστικής
κληρονοµιάς και των παραδοσιακών αξιών κάθε περιοχής, εξα-
σφάλιση της βιώσιµης οικονοµικής δραστηριότητας των επιχει-
ρήσεων παρέχοντας κοινωνικοοικονοµικά οφέλη σε όλους τους
ενδιαφερόµενους. 

Στο πλαίσιο αυτό µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο θεσπίζονται
όργανα τέτοια που θα µπορέσουν να εξυπηρετήσουν την υλοποί-
ηση των πολιτικών που κατατείνουν στη βιώσιµη, στην αειφόρο
τουριστική ανάπτυξη. Πρώτον, µε την προσθήκη στον ν.2636/
1998 περί σύστασης του Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού του άρ-
θρου 25Α µε το οποίο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Τουρισµού το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού µε τη συµµε-
τοχή και των δεκατριών περιφερειαρχών προκειµένου να διατυ-
πώνει εισηγήσεις επί θεµάτων τουρισµού που επηρεάζουν τις
περιφέρειες της χώρας, τις διεθνείς εξελίξεις, τον σχεδιασµό της
ισόρροπης τουριστικής ανάπτυξης µε την επισήµανση των µεσο-
πρόθεσµων και µακροπρόθεσµων στρατηγικών στόχων τόσο σε
εθνικό επίπεδο όσο και σε περιφερειακό, την ανάδειξη και προ-
βολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς και του φυσικού κάλλους της
επικράτειάς µας, τη σύνδεση της τουριστικής κατανάλωσης µε
την εγχώρια παραγωγή, την ανάπτυξη των νέων µορφών τουρι-
σµού, καθώς και την ενσωµάτωση των διαστάσεων προσβασιµό-
τητας των ατόµων µε αναπηρία. Και τέλος την αντιµετώπιση
ζητηµάτων που άπτονται της συνεργασίας περιφερειών και κε-
ντρικής Κυβέρνησης. Στην ουσία είναι ένα όργανο που θα ενθαρ-
ρύνει την ισόρροπη, σε όλες τις περιφέρειες -το επαναλαµβάνω
και το τονίζω- τουριστική βιώσιµη ανάπτυξη. Είναι άλλωστε κρίµα
περιοχές της Ελλάδας µε έντονο φυσικό και ιστορικό πλούτο να
υπολείπονται της τουριστικής ανάπτυξης σε σχέση µε άλλες πε-
ριοχές της χώρας. 

Η πρόβλεψη και σύσταση λειτουργίας του συµβουλίου οινο-
τουρισµού µε την προσθήκη του άρθρου 5Α στον ν.4582/2018
στον οποίο θα γίνονται εισηγήσεις για τις ενδεδειγµένες ρυθµί-
σεις και δράσεις στο πλαίσιο του οινοτουρισµού µε τη σύσταση
του Παρατηρητηρίου για τον παράκτιο και θαλάσσιο τουρισµό
στη Μεσόγειο σκοπός του οποίου είναι η µέτρηση συλλογής στα-
τιστικών στοιχείων, η παρακολούθηση και αξιολόγηση της βιώσι-
µης τουριστικής ανάπτυξης στη Μεσόγειο, η ανάπτυξη σχετικού
ερευνητικού έργου και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και
της ανθεκτικότητας του τουριστικού προϊόντος, η πρόβλεψη της
διαλειτουργικότητας του δικτύου επικοινωνίας του Εθνικού Πα-
ρατηρητηρίου βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης µε την τροποποί-
ηση του άρθρου 18 του ν.4159/2013. 

Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο παρατείνονται οι προθεσµίες
κατάταξης κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων µε την τροποποί-
ηση της παραγράφου 3 του άρθρου 6 του ν.4276/2014 και κα-
ταργείται η ανώνυµη εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος Α.Ε.».
Το γεγονός αυτό σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει, κυρία Υπουρ-
γέ, να σηµάνει υποστολή της προσπάθειας λειτουργίας και εκµε-
τάλλευσης των ιαµατικών πηγών στη χώρα µας ιδίως από τους
δήµους της χώρας. Αντιθέτως θα πρέπει να εξεύρουµε τρόπους
ενθάρρυνσης και ενίσχυσης της διαδικασίας αδειοδότησης και
λειτουργίας της.
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Μαζί µε τα συγχαρητήριά µου στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Τουρισµού για το νοµοσχέδιο αυτό που ενισχύει την ανά-
πτυξη βιώσιµου τουριστικού προϊόντος στην Ελλάδα και τον
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, συνάδελφο από τα Δωδεκά-
νησα, κ. Μάνο Κόνσολα για την άρτια εισήγηση και µε τη δήλωση
της υπερψήφισης του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να κλείσω µε την
εξής παρατήρηση. Εάν θέλουµε να δούµε κατάµατα το µέλλον
του ελληνικού τουρισµού και τη βιωσιµότητά του, οφείλουµε επι-
τέλους µε τόλµη, κυρία Υπουργέ, να επαναπροσδιορίσουµε τη
λειτουργία της τουριστικής εκπαίδευσης στη χώρα µας. Σύµ-
φωνα άλλωστε µε τον Γενικό Γραµµατέα του Παγκόσµιου Οργα-
νισµού Τουρισµού, Ζουράµπ Πολολικασβίλι, για να διασφαλιστεί
η ανάπτυξη και η ανταγωνιστικότητα του κλάδου πρέπει να γί-
νουν σηµαντικές επενδύσεις στην εκπαίδευση και το ταλέντο µε
την αναβάθµιση του επαγγελµατικού εργατικού δυναµικού. 

Είναι αδιανόητο η Σχολή Τουριστικών Επαγγελµάτων της
Ρόδου, που τροφοδοτούσε την εγχώρια και την παγκόσµια του-
ριστική αγορά µε στελέχη κύρους, από το 2010 να έχει χάσει ορι-
στικά την αίγλη της, την εκπαιδευτική της πληρότητα, αλλά και
το ιστορικό ξενοδοχειακό συγκρότηµα της ιταλικής περιόδου που
το φιλοξενεί να γερνά αβοήθητο, παραµεληµένο και ανάξιο να
επιτελέσει τον σκοπό που προοριζόταν.

Είµαι βέβαιος, κυρία Υπουργέ, ότι θα µπορέσετε να αναχαιτί-
σετε τη δυσάρεστη αυτή κατάσταση και να προσδώσετε και στην
τουριστική εκπαίδευση την αναγκαία νέα πνοή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Καραγε-
ωργοπούλου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κατ’ αρχάς µια παρατήρηση ως προς τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις που φέρατε, κυρία Υφυπουργέ. Δεν πρόκειται για νοµοτε-
χνική βελτίωση. Πρόκειται για τροποποίηση επί του περιεχοµέ-
νου. Είναι µια καλή τροποποίηση, γιατί στο περιφερειακό συµ-
βούλιο µπορεί να καλείται πλέον οποιοσδήποτε συλλογικός φο-
ρέας, δηµόσιος λειτουργός ή υπάλληλος, δηλαδή επεκτείνεται ο
κύκλος των ανθρώπων που θα µπορούν να εκφράζουν γνώµη για
θέµατα που συζητούνται. Δεν πρόκειται για νοµοτεχνική βελ-
τίωση, αλλά τροποποίηση επί του περιεχοµένου. Ως νοµικοί οφεί-
λουµε να εστιάζουµε λιγάκι, γιατί µπορεί να γίνει χρήση της ίδιας
συλλογιστικής και για επόµενα θέµατα και θα ήθελα να το προ-
σέξετε.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο θα ξεκινήσω από την κριτική
σκέψη στην πολιτική αντίληψη που έχετε και που έχουµε ως
Πλεύση Ελευθερίας επί της έννοιας της βιώσιµης τουριστικής
ανάπτυξης. Για εµάς η έννοια του τουριστικού ταξιδιού είναι συ-
νυφασµένη µε την έννοια της τέχνης του ταξιδιού, αυτής της τέ-
χνης που δίνει περιεχόµενο στην έννοια «ανθρώπινη ευδαιµονία»,
το ταξίδι του ανθρώπου στο παρελθόν, το παρόν και το µέλλον
που τελούν µια διαλεκτική σχέση. Δεν υπάρχει ταξιδιωτικός προ-
ορισµός που είναι ασύνδετος µε το παρελθόν, µε το παρόν και
το µέλλον ενός τόπου, γεωφυσικό, ιστορικό, πολιτιστικό, πολιτι-
σµικό, αλλά και οικονοµικό. Δυστυχώς, η κρατούσα και στη χώρα
µας πολιτική είναι αυτή που πριµοδοτεί µε κάθε τρόπο -και νοµο-
θετικό- µόνον το οικονοµικό παρόν αυτού του τόπου και µάλιστα
στρεβλά, µε την υποβοήθηση-προώθηση µεγάλων ξενοδοχει-
ακών επιχειρήσεων που προσφέρουν υπηρεσίες all included,
αποζητώντας µαζικό τουρισµό ή αυτών που προσφέρουν παρο-
χές µιας επίπλαστης πολυτέλειας που στηρίζεται σε αυθαίρετα
εντός της ζώνης αιγιαλού, εντός της ίδιας της θάλασσας σε πα-
ραβατικές υπερκαταλήψεις και περιφράξεις χώρων που ανήκουν
σε κάθε άνθρωπο που κατοικεί στον πλανήτη γη και όχι στους
υψηλούς πελάτες µιας φαντασιακής ανώτερης τάξης σε βάρος
των εποχιακά εργαζόµενων στον τουρισµό -νέων κυρίως-, η εκµε-
τάλλευση των οποίων προσεγγίζει αυτή των ειλώτων.

Επειδή η πολιτική ταυτίζεται µε την αισθητική σας, ο γνώµονας,
η χάραξη σχεδίων της τουριστικής ανάπτυξης δεν µπορεί να επι-
φέρει ποτέ ως αποτέλεσµα τη βιωσιµότητά της. Όταν στο όνοµα
του γρήγορου κέρδους θυσιάζεται ο φυσικός πλούτος, οι ανθρώ-

πινες συνθήκες εργασίας, η διαστρέβλωση του τοπικού ηχοχρώ-
µατος, η αντιαισθητική προσοµοίωση ιστορικών εδαφών µε τε-
χνητές νησίδες χλιδής τύπου Ντουµπάι, όταν αποκλείεται η
συµµετοχή στο ταξίδι αυτό του µέσου Έλληνα πολίτη του πληµ-
µυροπαθή και του πυρόπληκτου, που λόγω παράλογων τιµών -
για τις οποίες πάρα πολύ και δικαίως δυσφηµίστηκε η χώρα µας
φέτος σε όλη την υφήλιο- δεν µπορεί καν να προσεγγίσει αρκε-
τούς πολλούς τόπους τουριστικού προορισµού, όταν χτίζονται
ταξικοί φράχτες αδιαπέραστοι από τον µέσο Έλληνα πολίτη,
πλέον δεν µπορούµε να µιλάµε για βιώσιµη ανάπτυξη.

Περαιτέρω ακόµη δεν έγινε αντιληπτή η ποιοτική στροφή των
ταξιδιωτών να επιλέξουν τουριστικούς προορισµούς που θα τους
προσφέρουν τη δυνατότητα υψηλής περιβαλλοντικής ποιότητας,
που θα τους δώσουν την ευκαιρία της βίωσης των τοπικών ηθών
και εθίµων, της ντόπιας και όχι της διεθνούς γκουρµέ κουζίνας,
µιας αξέχαστης αυθεντικής εµπειρίας. Η αειφόρος ανάπτυξη ση-
µαίνει «φροντίζω τώρα, για να υπάρχει ελπίδα, να υπάρξει και
µέλλον».

Σε ό,τι αφορά τη συλλογιστική, µέσα από την οποία έχετε χτί-
σει το εν λόγω σχέδιο νόµου, διαφαίνεται η έντονη ανάγκη για τη
χρήση ψηφιακών εργαλείων, προκειµένου για την εποπτεία, την
παρακολούθηση της τουριστικής µας ανάπτυξης. Όλο το ύφος
του περιεχοµένου παραπέµπει στην εποχή της ανάγκης εξαγω-
γής κρίσιµων πολιτικών αποφάσεων µε τη χρήση αλγορίθµων και
όχι από την κρίση και επεξεργασία δεδοµένων που παράγει η αν-
θρώπινη επικοινωνία µε ανταλλαγή σκέψεων.

Ταυτόχρονα εντοπίζουµε ότι λείπουν από την προσέγγισή σας
οι µέθοδοι προβολής των υπαρχουσών αναγκών στις ξεχωριστές
τοπικές κοινωνίες µε σκοπό την ενίσχυση της συµβολής τους
στην εξαγωγή χρήσιµων συµπερασµάτων, πλαισιώνοντας την όλη
προσπάθεια µε παροτρύνσεις, εργαλεία και κατευθύνσεις των εκ-
προσώπων του κράτους. Θετική η οποιαδήποτε συµβολή στην
ανάπτυξη τουρισµού και των σχετικών προϊόντων που τον αφο-
ρούν, όµως η παράλειψη έµφασης στην ενεργοποίηση των µελών
της κοινωνίας αποτελεί αρνητικό πόλο και θα εξηγήσω τι εννοώ.

Το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού έχει αρµοδιότητα για
τη διατύπωση εισηγήσεων για θέµατα του τουρισµού που επη-
ρεάζουν τις περιφέρειες της χώρας και δεν βλέπω να βάζετε στο
κάδρο των εισηγήσεων τις εναλλακτικές πηγές ενέργειας που
µπορούν να αξιοποιηθούν στα νησιά -για παράδειγµα- µε τη µε-
τακίνηση ανθρώπων και προϊόντων µε τον άνεµο και τα πανιά
χωρίς µεσάζοντες. Η ανάγκη της µείωσης και απόσυρσης των
ορυκτών καυσίµων στις µεταφορές είναι αναγνωρισµένη παγκό-
σµια και µεγάλες µετατροπές έχουν αρχίσει να γίνονται παγκό-
σµια για την αξιοποίηση του ανέµου στην κίνηση φορτηγών και
επιβατικών πλοίων. Μία από τις πλέον πρακτικές, οικολογικές και
κοµψές λύσεις είναι η χρησιµοποίηση καθαρά ιστιοπλοϊκών σκα-
φών για τη µεταφορά τόσο φορτίων όσο και επιβατών. Σε µικρή
κλίµακα σήµερα -που αυξάνεται µε ταχείς ρυθµούς- αυτό εφαρ-
µόζεται στη σύνδεση βόρειας και κεντρικής Αµερικής µε την Ευ-
ρώπη για τη µεταφορά οικολογικών προϊόντων. Στην Ελλάδα σε
µικρή πειραµατική κλίµακα από το 2017 σε συνεχή βάση υπάρχει
ο ιστιοπλοϊκός µεταφορικός τουρισµός προσαρµοσµένος στις
ιδιαίτερα ευνοϊκές συνθήκες του Αιγαίου. Μεγάλη ηλιοφάνεια,
συνεχείς άνεµοι, υπέροχη ελληνική φύση, οικολογική διατροφική
παραγωγή, µεσογειακή κουζίνα, φιλοξενία, ιστορία χιλιετιών, αρ-
χαίος και νεότερος πολιτισµός, πολιτιστικές εκδηλώσεις συνδυα-
σµένες µε την ιστιοπλοϊκή περιπέτεια που ήδη αναγνωρίζεται
παγκόσµια είναι που δίνουν ένα µεγάλο συγκριτικό πλεονέκτηµα
στον ιστιοπλοϊκό µεταφορικό τουρισµό. Συνδυάζει οικολογική µε-
ταφορά µηδενικού άνθρακα, γευσιγνωστικό τουρισµό στην
επαφή µε τους παραγωγούς και την προώθηση των µοναδικών
νησιωτικών προϊόντων στις ευρωπαϊκές και παγκόσµιες αγορές.
Οι εντυπώσεις των λίγων τουριστών που είχαν την ευκαιρία να το
δοκιµάσουν είναι εξαιρετικές και επιτρέπουν να στοχεύουµε στην
ταχεία ανάπτυξη αυτού του ειδικού τουριστικού προϊόντος. Η επι-
σηµοποίηση και ενίσχυση του ιστιοπλοϊκού µεταφορικού τουρι-
σµού στην Ελλάδα πρέπει να προχωρήσει άµεσα µε νοµική
αναγνώριση, οικονοµική ενίσχυση και µε δηµιουργία ιστιοπλοϊκού
µεταφορικού τουριστικού στόλου και σύγχρονη εκπαίδευση προ-
σωπικού.
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Προχωρώντας στην κριτική των διατάξεων που αναφέρονται
στο σχέδιο νόµου, θα αναφερθώ στη λειτουργία του συµβουλίου
οινοτουρισµού όπου δεν υπάρχει θέση για εκπροσώπους του γα-
στρονοµικού τοµέα των ταξιδιωτικών και τουριστικών γραφείων.
Συνεργάζεται το εν λόγω συµβούλιο µε αντίστοιχες υπηρεσίες
άλλων κρατών και µε ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς για
την ανταλλαγή δεδοµένων και καλών πρακτικών, όµως δεν µας
λέτε πώς αξιολογείτε και πώς εποπτεύετε το εν λόγω συµβούλιο.
Γιατί µπορεί στην Προβηγκία της Γαλλίας να έχουν υιοθετήσει
µια πρακτική στην οινοπαραγωγή τους, η οποία να προσθέσει
γνώση και πληροφορίες που δεν έχουµε στον βαθµό που η κλι-
µατική αλλαγή επηρεάζει τις µέχρι σήµερα υιοθετηµένες δράσεις
και εφαρµογές και µια συνεργασία ανταλλαγής στοιχείων µεταξύ
των δύο κρατών να είναι ιδιαίτερα σηµαντική, δεν καθίσταται
όµως σαφές πώς θα λάβουµε γνώση ότι το συγκεκριµένο συµ-
βούλιο έχει λάβει εκείνες τις πρωτοβουλίες, έπραξε ή δεν έπραξε
εκείνα που πρέπει ώστε να αξιολογηθεί για κάτι ανάλογο που
µπορεί να εφαρµοστεί στην Ελλάδα µε εφαρµοσµένες νέες τε-
χνικές.

Δίνεται έµφαση στη διαλειτουργικότητα του Εθνικού Παρατη-
ρητηρίου Βιώσιµης Ανάπτυξης, όµως καµµία αναφορά δεν γίνε-
ται για τη βιώσιµη ανάπτυξη του τουρισµού χωρίς βλάβη των
τοπικών κοινωνιών. Πώς, δηλαδή, εξασφαλίζεται η οµαλή συνέ-
χιση της ζωής των τοπικών κοινωνιών µε τον άγνωστο τρόπο σχε-
διασµού της λεγόµενης βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης; Δεν
γίνεται λόγος πουθενά για διαφάνεια και λογοδοσία σε σχέση µε
τα πορίσµατα και την κυκλοφορία των συµπερασµάτων που αφο-
ρούν την αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων τουριστι-
κών υπηρεσιών και αυτό πραγµατικά είναι σηµείο προβληµατισ-
µού. Δεν είναι κατανοητό και αφήνει περιθώρια για σοβαρή ανη-
συχία το γεγονός ότι τα αδιάθετα ποσά του άρθρου 7 από το
πρόγραµµα «Τουρισµός για Όλους» 2022 - 2025 µεταφέρονται
σε λογαριασµό που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλάδας, αντί να
παρέχονται για την υποστήριξη παρεµφερών δράσεων πρόσβα-
σης στον τουρισµό ή στον πολιτισµό.

Επίσης, θα θέλαµε µια εξήγηση γιατί η παράταση προθεσµιών
κατάταξης κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων δεν επεκτάθηκε
ισότιµα στα µη κύρια ξενοδοχειακά καταλύµατα. Ποια τα κριτήρια
διαχωρισµού τους; 

Σε ό,τι αφορά το ναυάγιο της Ζακύνθου και την υποκριτική σας
στάση περί -δήθεν- λήψης µέτρων προστασίας του, καταργείτε
την επιτροπή προστασίας του ναυαγίου -αυτή που εσείς οι ίδιοι
συστήσατε, αλλά ούτε αξιοποίησε ούτε προστάτεψε το φυσικό
µνηµείο του ναυαγίου- «Δεν έχει λόγο ύπαρξης» µάς λέτε, αφή-
νετε όµως το ναυάγιο κλειστό και την περιφέρεια υπεύθυνη για
τη φύλαξή του. Αλήθεια, τι σηµαίνει όλη αυτή η τακτική σας σε
χρόνο πριν τη δικάσιµο του Ιανουαρίου 2024 εκδίκαση της ποινι-
κής υπόθεσης πώλησης στα ορεινά της Ζακύνθου της απίστευ-
της ιστορίας - σκάνδαλο µε την αγοραπωλησία δεκαπέντε στρεµ-
µάτων, τη γνωστή ως επένδυση του εµίρη του Κατάρ κατά τη δια-
δικασία της οποίας εξαφανίστηκαν δάση, ρέµατα και αρχαιολογι-
κοί χώροι. Πώς ακριβώς έχετε σχεδιάσει την προστασία του
ναυαγίου; Πώς έχετε µεριµνήσει για την επαναφορά της νοµιµό-
τητας στον τόπο της βορειοδυτικής Ζακύνθου που, µε τη σύ-
µπραξη των Υπουργών σας Βασίλη Κικίλια και Άδωνη Γεωργιάδη,
κατέστη βορά στη δίνη των συµφερόντων απατεώνων, εγχώριων
και µη.

Η εγκληµατική σας πολιτική των παραλείψεων και της έλλειψης
ειλικρινούς ενδιαφέροντος για την προστασία των τόπων του πο-
λιτισµού µας είναι διάτρητη και από το παράδειγµα των κακουρ-
γηµατικών πράξεων που τελέστηκαν υπό τη δική σας εποπτεία
στη Ζάκυνθο, συµπληρώνεται από τα γεγονότα που αποδει-
κνύουν τον τυχοδιωκτισµό και την υποκρισία σας, ειδικά γιατί στο
δίκαιο των µεταβιβάσεων που αφορούν την εν λόγω περιοχή, το
σκάνδαλο του Κτηµατολογίου που δεν λειτουργεί µε δική σας ευ-
θύνη, έρχεται να συµπληρώσει την κρυµµένη αλήθεια. Η κρυµ-
µένη αλήθεια είναι οι επιβουλές στην οικονοµική -και µόνο-
εκµετάλλευση του ναυαγίου. Αυτό που βλέπετε, που είναι ορατό,
είναι το χρυσωρυχείο του ναυαγίου. Κάπως ανάλογα µε τα δεί-
γµατα του κακού σας παρελθόντος σχεδιάζετε την προστασία
του ή µήπως κάτι ανταλλάσσετε µε την παρούσα διάταξη που

κινεί το θέµα της προστασίας του; Κάτι που θα φανεί εν ευθέτω
χρόνο. 

Αυτό που βλέπουµε, όµως, µέσα από την υπόθεση αυτή του
κοινού ποινικού δικαίου, είναι η επέκταση του προβλήµατος στο
διαχρονικό άλλο µας πρόβληµα που αφορά όλους τους Έλληνες,
τη µη εξασφάλιση των εµπραγµάτων δικαιωµάτων από το λει-
τουργούν ελληνικό Κτηµατολόγιο και τη σκανδαλώδη αποτυχία
του. Γιατί αν είχε λειτουργήσει όπως διατείνονται οι υποστηρι-
κτές του, δεν θα είχε µείνει απροστάτευτη η περιουσία των δη-
µοτών της Ζακύνθου και δεν θα κινδύνευε η πολιτιστική µας κλη-
ρονοµιά από τους κάθε λογής καιροσκόπους, εγχώριους και µη,
επενδυτές. Και παρακαλώ τη σχετική σας τοποθέτηση επί αυτού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ.
Κατσώτης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Δεν είπατε ότι θα µιλάνε δύο Βου-
λευτές και ένας Κοινοβουλευτικός;

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Είχατε πει δύο οµιλητές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είπαµε, ναι, αλλά προ-

έκυψε κάτι ιδιαίτερο.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Όλοι µας έχουµε κάποιο

πρόβληµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν µίλησαν τέσσερις

Βουλευτές και δεν τους διέκοψα, όπως είχα πει, για να µην χά-
σουν το ταξίδι τους.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Κι εγώ χάνω την πτήση µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν µπορώ να ξέρω

πόσοι ταξιδεύουν. Δεν µπορώ να το ξέρω αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ωραία, η σειρά τώρα ποια θα είναι;

Να µας πείτε να ξέρουµε.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Όχι, να µας πει εκ νέου ποια

θα είναι η σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτό το είχα ήδη πει

αν θυµάστε, αλλά: Ακολουθεί από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Νικητιάδης, ο
κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία και συνεχίζουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Βάλτε παραπάνω Βουλευτές τουλά-
χιστον µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα το κάνω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μην µου πείτε στις 20.00’ το βράδυ να

µιλήσω, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εσείς, κύριε Παππά,

θα µείνετε λίγο πιο πίσω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µι-

λάνε συνέχεια, οι Βουλευτές δεν µιλάνε συνέχεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Κα-

τσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Από το ΚΚΕ, όπως ξέρετε, µίλησε ο ειδικός αγορητής κι εγώ.

Είµαστε δύο, δηλαδή. Άρα, λοιπόν, πιστεύω ότι θα συγχωρήσετε
αυτή τη διευκόλυνση -να το πω, έτσι- της Προέδρου. 

Κυρία Πρόεδρε, για δέκατη ένατη µέρα, µε τις ευλογίες των
ΗΠΑ, Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, σφαγιάζεται ο παλαιστι-
νιακός λαός στη Γάζα. Οι ισραηλινές επιδροµές ισοπεδώνουν ό,τι
έχει αποµείνει, θάβει στα συντρίµµια χιλιάδες ανθρώπους, κυ-
ρίως παιδιά. Δύο χιλιάδες τριακόσια εξήντα παιδιά ανακοίνωσε
η UNICEF και άλλα πέντε χιλιάδες τριακόσια εξήντα τέσσερα
τραυµατισµένα. Μιλά για αδυσώπητες επιθέσεις του ισραηλινού
κράτους στη Λωρίδα της Γάζας. Την ίδια ώρα, όσοι επιζούν αντι-
µετωπίζουν οξύτατη έλλειψη πόσιµου νερού, τροφής, καυσίµων
και άλλων ειδών πρώτης ανάγκης. 

Δεν ακούµε τίποτα για όλα αυτά σήµερα εδώ σε αυτή την Ολο-
µέλεια για τη γενοκτονία ενός ολόκληρου λαού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Το ΚΚΕ, καθαρά και µε ευθύνη και µε κριτήριο την κοινή πάλη
των λαών, στέκεται µε συνέπεια στο πλευρό των παλαιστινίων και
παλεύει για τον τερµατισµό της ισραηλινής κατοχής, για ανεξάρ-
τητο, ενιαίο και βιώσιµο Παλαιστινιακό κράτος δίπλα στο Ισραήλ,
στα σύνορα του 1967, µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσα-
λήµ, µε επιστροφή των προσφύγων, µε απελευθέρωση των πολι-
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τικών κρατουµένων από τις ισραηλινές φυλακές. 
Ο λαός χρειάζεται -και τον καλούµε να διαµορφώσει- όρους

τέτοιους µεγαλύτερης αλληλεγγύης µε τη συµµετοχή του στις
εκδηλώσεις που οργανώνονται σε όλη τη χώρα, όπως σήµερα
στις 19:30’ στην Ελευσίνα, για να µην αποτελέσει ορµητήριο θα-
νάτου, για να µην υπάρξει στήριξη στο κράτος - τροµοκράτη και
να σταµατήσει κάθε εµπλοκή, κάθε διευκόλυνση της χώρας µας
που αποφασίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τη σύµ-
φωνη γνώµη, όπως φαίνεται, των άλλων κοµµάτων. 

Το δεύτερο ζήτηµα, που θέλαµε να πούµε στην αρχή, είναι ότι
µε αφορµή την παγκόσµια ηµέρα πρόληψης κατά του καρκίνου
του µαστού, που αναφέρθηκε σήµερα εδώ, αναδεικνύεται η πρω-
ταρχική και η πλήρης ευθύνη του κράτους για την πανελλαδική
ανάπτυξη, στελέχωση και εξοπλισµό όλων των απαραίτητων δη-
µόσιων µονάδων υγείας και ιδιαίτερα των πρωτοβάθµιων, προ-
κειµένου η πρόληψη να έχει ουσιαστικό περιεχόµενο και συστη-
µατικό σχεδιασµό προγραµµάτων και εξετάσεων. 

Μόνο µε αυτή την προϋπόθεση µπορεί να έχει αποτέλεσµα η
αντιµετώπιση του καρκίνου του µαστού που θέτει σε κίνδυνο τη
ζωή χιλιάδων γυναικών και όχι η επικίνδυνη αντίληψη της ατοµι-
κής ευθύνης που κυριαρχεί για να συσκοτιστούν οι διαχρονικές
τεράστιες ανεπάρκειες του κράτους, µε ευθύνη όλων των κυβερ-
νήσεων, τη στήριξη των επιχειρηµατιών που αναδεικνύεται και µε
τα στοιχεία που υπάρχουν που δείχνουν ότι το 74% των µαστο-
γραφιών έγιναν από τον ιδιωτικό τοµέα και µόνο το 26% στο δη-
µόσιο, λόγω της ανεπάρκειας των υποδοµών. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, τώρα, το ΚΚΕ τοποθετείται σε
όλα τα νοµοσχέδια, όπως και σ’ αυτό, µε κριτήριο το ποιον έρχε-
ται να υπηρετήσει. Ο ισχυρισµός ότι µε τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου ενισχύεται η βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, αφορά το
κεφάλαιο και όχι τους εργαζόµενους, τα λαϊκά στρώµατα. Απο-
δέχεστε και υλοποιείτε διαρκώς απαιτήσεις των επιχειρηµατικών
οµίλων για αξιοποίηση νέων πεδίων κερδοφορίας, χωρίς όρους
και όρια σε στεριά, θάλασσα και αέρα, σε κάθε τοµέα που µπορεί
να ενταχθεί στα τουριστικά πακέτα και να αυξάνει την κερδοφο-
ρία τους, όπως στην υγεία, τις ιαµατικές  πηγές, εκπαίδευση, κα-
τάρτιση, πολιτισµό, αθλητισµό, περιβάλλον και άλλα. 

Δεν είναι λίγες οι περιοχές που έχουν µεταµορφωθεί βιαίως σε
τουριστικά θέρετρα, µε τον πληθυσµό να εγκαταλείπει την ενα-
σχόλησή του, µε τη γεωργία, την κτηνοτροφία, τη βιοτεχνία και
άλλες δραστηριότητες και να γίνονται φτηνοί εργαζόµενοι σε
τουριστικές επιχειρήσεις. Οι εκτεταµένες ιδιωτικοποιήσεις δρό-
µων, αεροδροµίων, λιµανιών, µαρίνων, ακτών, βουνών, ιαµατικών
πηγών και άλλα, τα αυξανόµενα κρατικά κονδύλια, το Ταµείο Ανά-
καµψης, τα κονδύλια για διαφηµίσεις, η οργάνωση εκθέσεων και
άλλες δράσεις για την προσέλκυση του εισερχόµενου τουρισµού
και ιδιαίτερα του ποιοτικού, δηλαδή όσων έχουν υψηλά εισοδή-
µατα, δεν είναι τίποτε άλλο, παρά η εξυπηρέτηση των κερδών
των επιχειρηµατικών οµίλων.

Η ανάπτυξη του κλάδου του τουρισµού αλληλοσυνδεόταν και
εµπλεκόταν πάντα µε την ανάπτυξη άλλων κλάδων, όπως η µε-
ταποίηση, οι κατασκευές και το εµπόριο. Οι µεγάλες τουριστικές
επιχειρήσεις ανήκουν ή συνδέονται µε ισχυρούς οµίλους που
δραστηριοποιούνται ταυτόχρονα και στους κλάδους της ναυτι-
λίας, των κατασκευών, της ενέργειας, της µεταποιητικής βιοµη-
χανίας, της εµπορίας τροφίµων και πετρελαιοειδών, των µεταφο-
ρών, καθώς και στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα. Και σε έναν τέτοιο
τοµέα, η αστική τάξη της χώρας στηρίζεται πάντα, τα τελευταία
τουλάχιστον είκοσι πέντε χρόνια, και στηρίζει και σήµερα τις
προσδοκίες της για ανάκαµψη και παραπέρα ανάπτυξη της ελ-
ληνικής καπιταλιστικής οικονοµίας. 

Βέβαια, αυτή η επιλογή είναι δικαιολογηµένη, αφού πρόκειται
για έναν κλάδο µε σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα, θάλασσες,
νησιά, κλίµα. Όµως, είναι έτσι για όλους; Αφορά αυτή η ανάπτυξη
τον λαό; Αφορά τους δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενους στα ξενο-
δοχεία, στην εστίαση και στις αµέτρητες τουριστικές επιχειρή-
σεις; Και αν αφορά όλους, τότε, αλήθεια, γιατί δεν στριµώχνονται
έξω από τις µεγάλες επιχειρήσεις αναζητώντας δουλειά; 

Γιατί γκρινιάζουν οι µεγαλοξενοδόχοι σε όλη τη χώρα για πε-
νήντα χιλιάδες κενές θέσεις εργασίας. Αλλά ας δούµε και µια
µικρή τουριστική επιχείρηση. Τι την εµποδίζει να αναπτυχθεί και

να διασφαλίζει µια καλή ζωή σε έναν αυτοαπασχολούµενο που
δουλεύει µαζί µε την οικογένειά του; Την εµποδίζει ο αδυσώπη-
τος ανταγωνισµός µε τα µεγαθήρια του κλάδου. Είναι όλοι εκτε-
θειµένοι στον ίδιο βαθµό, µεγάλοι, µικροί, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι
σε µια κρίση ή σε µια αναποδιά; 

Ο τουρισµός θέλουµε δεν θέλουµε κύριοι, επηρεάζεται από
παράγοντες που δεν έχουν να κάνουν µε το αν επιλέγουν οι του-
ρίστες τη χώρα µας ή άλλους προορισµούς. Για να δούµε όµως
σε αυτή εδώ τη συγκυρία, µε τον πόλεµο πάνω από τα κεφάλια
µας, δίπλα, στη γειτονιά µας, ποια είναι η στάση του καθενός.
Αντιµετωπίζουν δυστυχώς τον πόλεµο ως ευκαιρία κερδοφορίας;
Αυτό γίνεται όχι µόνο από τους εργοδότες αλλά και από τις κυ-
βερνήσεις. Η στάση λοιπόν, που κράτησαν κυβερνήσεις και επι-
χειρηµατικοί όµιλοι διαχρονικά σε όλες τις πολεµικές και άλλες
πολιτικές και στρατιωτικές κρίσεις που εξελίχθηκαν τα προηγού-
µενα χρόνια µέχρι σήµερα σε ανταγωνίστριες τουριστικά χώρες
είναι χαρακτηριστική για το πόσο τους ενδιαφέρουν τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα. 

Κυριολεκτικά έτριβαν τα χέρια τους µε τα γεγονότα στην Αίγυ-
πτο, στη Λιβύη, µε τον πόλεµο στη Συρία, µε την κρίση στην
Τουρκία, µε την ενισχυµένη παρουσία του ΝΑΤΟ στο Αιγαίο,
τώρα, στα πλαίσια της στρατηγικής συνεργασίας µε το Ισραήλ
στηρίζουν το µακελειό, τη γενοκτονία, σε βάρος του παλαιστινια-
κού λαού. Προβάλλουν το δικαίωµα του Ισραήλ στην αυτοάµυνα
και σιωπούν µπροστά στη σφαγή. Αυτό που τους ενδιαφέρει είναι
µόνο οι ακυρώσεις των Ισραηλινών. Αυτοί είναι. Αυτοί είστε.

Ας αναφερθούµε σε άλλους παράγοντες, όπως στις φωτιές
στη Ρόδο, στον Έβρο, στην Εύβοια, οι πληµµύρες στη Θεσσαλία
και αλλού. Είχαν ή όχι άµεση επίδραση στην τουριστική δραστη-
ριότητα στις περιοχές που επλήγησαν; Ποιος την πληρώνει σε
τέτοιες περιπτώσεις; Σίγουρα όχι οι µεγαλοξενοδόχοι. Αυτοί
έχουν δεκάδες επενδύσεις σε εξέλιξη, άλλες επιχειρήσεις εδώ,
στη χώρα ή αλλού και θα συνεχίσουν τη δραστηριότητά τους µε
αβάντες που δεν έχουν ούτε οι µικροµεσαίοι ούτε βέβαια οι ερ-
γαζόµενοι που εξαρτώνται από το µισθό τους και µόνο.

Με τον νόµο Χατζηδάκη πήραν ακόµη µεγαλύτερη αβάντα να
ξεχειλώνουν τον εργάσιµο χρόνο, όπως τους βολεύει. Το ίδιο µε
τον νόµο Γεωργιάδη, τις δεκατρείς ώρες δουλειάς, τη µη υπο-
χρέωση δήλωσης των µεταβολών στα ωράρια από πριν. Οι εργο-
δότες εµφανίζονται πια ως νόµιµοι, εφαρµόζοντας τις άθλιες
συνθήκες µε την πολύωρη απασχόληση των εργαζοµένων, την
πλήρη ευελιξία που τους παρέχει η πολιτική σας για να χρησιµο-
ποιεί τον εργαζόµενο όποτε θέλει και όσο θέλει και χωρίς αµοιβή
των εταιριών που έχετε ουσιαστικά καταργήσει. 

Είναι όλοι λοιπόν το ίδιο εκτεθειµένοι; Όχι.
Το τουριστικό θαύµα που παρουσιάζεται από τα µέσα µαζικής

ενηµέρωσης και όλες τις κυβερνήσεις µόνο θαύµα δεν είναι για
τους εργαζόµενους, αλλά και για τους αυτοαπασχολούµενους,
τις µικρές οικογενειακές επιχειρήσεις στον τουρισµό. Αλήθεια, τι
σόι θαύµα είναι ότι είναι τεράστιοι οι ρυθµοί ανάπτυξης; Κρύβουν
από πίσω πάντα µια τεράστια αύξηση της εκµετάλλευσης. Αλή-
θεια, είναι θαύµα η εποχική απασχόληση λίγων µηνών, παρά τις
κορώνες για επέκταση της τουριστικής περιόδου, τις δεκαέξι δια-
φορετικές ελαστικές µορφές εργασίας, την εντατικοποίηση, δη-
λαδή δουλειά µέχρι τελικής πτώσης µε µισθούς πείνας; Αλήθεια,
πώς βγαίνουν τα αµύθητα κέρδη των οµίλων του κλάδου; Με δια-
µονή σε τρώγλες ή σε υπόγεια µερικών τετραγωνικών µέτρων για
τους εποχιακά εργαζόµενους. Έτσι δεν είναι; Έτσι είναι. Τι κέρδη
θα είχαν αν δεν επέβαλλαν πεντάµηνη και εξάµηνη δουλειά δίχως
ρεπό, µε καραµπινάτη κλοπή σε ένσηµα ή µε δουλειά χωρίς δια-
λείµµατα µέσα στον καύσωνα; Θα πει κανείς, έτσι είναι η φύση
της εργασίας στον τουρισµό. Αλήθεια; Γιατί; Τι εµποδίζει αν όχι
η κερδοφορία, η απληστία και η ασυδοσία της εργοδοσίας έναν
εργάτη να δουλεύει επτάωρο, πενθήµερο τριανταπεντάωρο µε
ανθρώπινες συνθήκες δουλειάς και µισθούς που να καλύπτουν
τις ανάγκες τους; Γιατί είναι λογικό όπως λένε µερικοί να δου-
λεύει κανείς έξι µήνες και να πρέπει να ζήσει δώδεκα; Γιατί ο του-
ρισµός ή η αναψυχή δεν θα µπορούσε να λειτουργήσει όλο τον
χρόνο; Ακριβώς γιατί τα µονοπώλια θέλουν να αποµυζούν, όταν
και όσο έχει εισερχόµενη αυξηµένη τουριστική κίνηση. 

Σκεφτείτε πόσοι, πώς και πόσο θα δούλευαν αν ο λαός είχε
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πρόσβαση σε καλές ποιοτικές διακοπές όλο το χρόνο. Και δεν
είναι µόνο οι εργαζόµενοι. Αλλά ας µιλήσουµε για µια µικρή του-
ριστική επιχείρηση. Τι την εµποδίζει να αναπτυχθεί και να διασφα-
λίσει µια καλή ζωή γι’ αυτόν και την οικογένειά του; 

Είπαµε και προηγουµένως ότι είναι τα µεγαθήρια του τουρι-
σµού του κλάδου που θέλουν να διευρύνουν την αγορά τους. 

Για το ναυάγιο της Ζακύνθου και τις ιαµατικές πηγές που γίνε-
ται αναφορά στο νοµοσχέδιο, σε νοµοθετική παρέµβαση της
Νέας Δηµοκρατίας µε την οποία ίδρυσε την Επιτροπή Πρότυπης
Τουριστικής Αξιοποίησης και Προστασίας του Ναυαγίου Ζακύν-
θου είχαµε τοποθετηθεί αρνητικά και σύµφωνα µε το ναυάγιο η
ευρύτερη περιοχή χρειάζεται προστασία, διαχείριση, ολοκληρω-
µένο επιστηµονικό σχέδιο µε κριτήριο τις λαϊκές ανάγκες και όχι
την ένταση της εκµετάλλευσης και της εµπορευµατοποίησης του
µε κριτήριο την κερδοφορία των επιχειρηµατιών στον τουρισµό.
Συνεχίζεται η έλλειψη µέτρων προστασίας για τους εργαζόµε-
νους, τους επαγγελµατίες και τους τουρίστες στη συγκεκριµένη
περιοχή κι αυτό είναι εγκληµατικό. Να παρθούν τα απαιτούµενα
µέτρα προστασίας µε συγκεκριµένες γεωλογικές, επιστηµονικές
µελέτες. Η αναρχία στο σχεδιασµό χαρακτηρίζει το σάπιο αυτό
σύστηµα που τα πάντα γίνονται µε βάση τα κέρδη και όχι τις ανά-
γκες της κοινωνίας. Αυτό το σύστηµα υπηρετούν όλα τα κόµµατα
που κινούνται εντός των τειχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
συµφερόντων των µονοπωλιακών οµίλων. 

Μεγάλο µέρος των ιαµατικών πηγών της χώρας παρέµενε για
χρόνια αναξιοποίητο. Η ιδιωτικοποίησή τους µέσω της εκχώρη-
σης τους στο ΤΑΙΠΕΔ προκειµένου να τεθούν στην υπηρεσία των
καπιταλιστικών κερδών προσελκύοντας πελάτες ασθενείς από
άλλα κράτη ήταν η επιλογή των κυβερνήσεων. Ασφαλιστικές πα-
ροχές, όπως λουτροθεραπείες έχουν κυριολεκτικά καταργηθεί. 

Στεκόµαστε απέναντι στην ιδιωτικοποίηση στην επιχειρηµατική
δράση. Μπορούν να συµβάλουν στις θεραπευτικές ανάγκες του
λαού µε κάλυψη του κόστους.

Κύριοι, το ΚΚΕ αντιµετωπίζει τον τουρισµό ως λαϊκό δικαίωµα
και αναπόσπαστο στοιχείο ενός άλλου δρόµου ανάπτυξης. Και
επειδή για το ΚΚΕ ο τουρισµός είναι ανθρώπινη ανάγκη, θεω-
ρούµε ότι έπρεπε να είναι καθαρά καθολικό λαϊκό δικαίωµα µιας
και έχει άµεση σχέση µε την αναπλήρωση της εργατικής δύναµης
και όχι να είναι εµπόρευµα και µάλιστα πανάκριβο. Για παράδει-
γµα τέτοιου είδους δικαιώµατα είχαν κατακτήσει παλιά οι εργα-
ζόµενοι στις πρώην σοσιαλιστικές χώρες, όπου η µείωση του
χρόνου εργασίας, η εξασφάλιση των δωρεάν διακοπών, η µείωση
του συντάξιµου χρόνου εξασφαλίστηκαν από το σοσιαλιστικό σύ-
στηµα, µε οργανωµένες διακοπές και κατασκηνώσεις, µε εξειδί-
κευση στις ανάγκες της πρόνοιας και της υγείας, µε ειδικά δίκτυα
για τα παιδιά και τους νέους στις καπιταλιστικές κοινωνίες όπως
και στη χώρα µας αργότερα άρχισε να αναγνωρίζονται οι κατα-
κτήσεις των εργαζοµένων σε έναν βαθµό ως αποτέλεσµα της επί-
δρασης του σοσιαλισµού, της σκληρής ταξικής πάλης και
σύγκρουσης χωρίς όµως να κατοχυρωθεί ως υποχρεωτικό δι-
καίωµα και δωρεάν. Μια τέτοια κατάκτηση ήταν και ο κοινωνικός
τουρισµός που βέβαια κι αυτός ήταν από χρήµατα των εργαζο-
µένων, από την εργατική εστία, πριν την καταργήσουν, που είχε
υποστεί και αυτή η παροχή το διαρκές πετσόκοµµα όχι µόνο στον
αριθµό των δικαιούχων, αλλά ακόµη και στον αριθµό των ηµερών
που επιδοτούνται. Και αυτή η κατάκτηση όπως η επιδότηση ανερ-
γίας έχει πάρει µε τον νόµο που ψήφισε η Κυβέρνηση το δρόµο
της αντικατάστασής της µε νέα οφέλη και ζεστό χρήµα για τη µε-
γαλοεργοδοσία. Χρειάζεται άµεσα, τώρα να διευρυνθούν τα κρι-
τήρια των δικαιούχων, αλλά κυρίως να δοθεί η δυνατότητα σε ένα
µεγάλο µέρος των εργαζοµένων, των ανέργων και των συνταξι-
ούχων να µπορέσουν να κάνουν διακοπές και αναψυχή. 

Το νοµοσχέδιο µεταφέρει λοιπόν, από το πρόγραµµα αυτό κον-
δύλια τα οποία δεν χρησιµοποιήθηκαν. Πρέπει να αποτελέσει
αυτό καθολικό αίτηµα των εργαζοµένων. Δεν γεφυρώνονται τα
συµφέροντα του λαού µε τα συµφέροντα του κεφαλαίου. Όσες
κυβερνήσεις και να αλλάξουν, όσα κυβερνητικά σχήµατα κι αν
διαµορφωθούν, όσοι τρόποι διαχείρισης και αν εφαρµοστούν,
γιατί τώρα τρόπος διαχείρισης είναι αυτό το νοµοσχέδιο, τα συµ-
φέροντα του λαού µε την κερδοφορία του κεφαλαίου δεν γεφυ-
ρώνονται. 

Τέλος για να µην απασχολώ άλλο το Σώµα, το ΚΚΕ έχει κατα-
θέσει κατ’ επανάληψη την πρότασή του στους εργαζόµενους
πρώτα και κύρια και θέλουµε να γίνει αγώνας, τρόπος διεκδίκη-
σης συνολικά του λαού µας για µια άλλη µορφή οργάνωσης της
οικονοµίας και της κοινωνίας όπου ο τουρισµός θα αποτελεί πρά-
γµατι καθολικό δικαίωµα για όλο τον λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη.

Επόµενος οµιλητής, ο κ. Γεώργιος Νικητιάδης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπω κατευ-

θείαν στο νοµοσχέδιο, για να εξηγήσω περαιτέρω τους λόγους
για τους οποίους δεν το ψηφίζουµε επί της αρχής, πέρα από
όσους ανέφερε επιτυχώς η αγορήτριά µας κ. Σπυριδάκη. 

Δεν το ψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής γιατί δεν έχει αρχή.
Και όταν λέµε ότι δεν έχει αρχή, δεν εννοούµε το «αρχή, µέση,
τέλος». Δεν έχει αξία, γιατί αυτή την έννοια έχει η αρχή, όταν λέµε
ότι ψηφίζουµε «επί της αρχής». Δεν έχει φιλοσοφία, δεν έχει προ-
γραµµατισµό και όλα αυτά γιατί δεν υπάρχει ένα εθνικό στρατη-
γικό σχέδιο για τον τουρισµό πάνω στο οποίο να µπορεί να ακου-
µπήσει κάθε νοµοθέτηµα που φέρνει οποιαδήποτε κυβέρνηση. 

Υπάρχει µια πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευταία χρό-
νια, από το 2019 και µετά που κυβερνάει, γεµάτη παλινωδίες.
Πρόκειται για µια πολιτική του «ράβε-ξήλωνε», µια πολιτική -και
επιτρέψτε µου την έκφραση- «από την πόλη έρχοµαι και στην
κορφή κανέλα». Θα εξηγήσω µε ορισµένα χαρακτηριστικά παρα-
δείγµατα για να δείτε την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. 

Στις 25 Ιουλίου 2019, λίγες µέρες µετά από την ανάληψη της
εξουσίας από τη Νέα Δηµοκρατία, ο Πρωθυπουργός κ. Μητσο-
τάκης ένα από τα πρώτα Υπουργεία που επιλέγει να επισκεφθεί
είναι το Υπουργείο Τουρισµού. Συνάντηση - έξοδος - δηλώσεις.
Τι λέει ο κ. Μητσοτάκης στις 25 Ιουλίου 2019; «Η χώρα χρειάζεται
ένα δεκαετές σχέδιο για τον τουρισµό του µέλλοντος. Το σχέδιο
αυτό θα έχει εκπονηθεί εντός του εποµένου εξαµήνου». Αυτές
είναι καταγραµµένες δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη.

Το εξάµηνο συµπληρώθηκε στις 25 Ιανουαρίου 2020. Η παν-
δηµία δεν έχει ξεσπάσει ακόµα. Βέβαια, όχι µόνο στο εξάµηνο
δεν ήρθε κανένα αναπτυξιακό σχέδιο δεκαετούς προοπτικής,
όπως εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός, αλλά ακόµα και σήµερα, τεσ-
σερισήµισι χρόνια µετά, κανένας δεν έχει δει ένα τέτοιο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο. 

Προχωράµε στον Οκτώβριο του 2020. Η πολιτική της Νέας Δη-
µοκρατίας: Έχει ξεσπάσει η πανδηµία και οι εκπληκτικοί Υπουρ-
γοί αναρτούν χάρτες επικινδυνότητας περιοχών. Δηλαδή, είναι
στο «κόκκινο» η τάδε τουριστική περιοχή. Ξεσηκώνεται ο κόσµος.
Άρον-άρον µαζεύουν τους χάρτες, αφού βέβαια δηµιουργήθηκε
ένας πανικός. 

Τον Ιανουάριο του 2021, αντικαθίσταται ο -παρών εδώ και ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας- Υφυπουργός κ. Κόνσολας. Δεν
έχει καταλάβει κανείς γιατί ένας Δωδεκανήσιος, δραστήριος, ερ-
γατικός Υπουργός αντικαθίσταται. Τι έφταιγε άραγε; Μήπως
έφταιγε το ότι ο Υφυπουργός αυτός είχε επεξεργαστεί ένα σχέ-
διο νόµου για την τουριστική εκπαίδευση, για το οποίο κάλεσε
εκπροσώπους των κοµµάτων -εγώ τότε ήµουν Γραµµατέας του
Τοµέα Τουρισµού- και συµφωνήσαµε µε αυτό το σχέδιο νόµου
και τελικώς αυτό το σχέδιο νόµου έχει µπει στο ράφι εδώ και
πέντε χρόνια; Ή µήπως γιατί ο κ. Κόνσολας ήταν ο µόνος που
τότε βγήκε και είχε το θάρρος -και τον συγχαίρω- να καταδικάσει
την έκδοση των χαρτών επικινδυνότητας, που διέλυσαν το σύ-
στηµα για έναν µήνα περίπου τον τουρισµό της χώρας. 

Η συνέχεια: Έρχεται ο κ. Θεοχάρης και φέρνει µε σχέδιο νό-
µου, στη διαβούλευση αρχικά, τους περίφηµους DMO, Οργανι-
σµούς Προβολής Προορισµού. Όταν βγήκαν στη διαβούλευση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και διάβασα, πήρα τον κ. Θεοχάρη
τηλέφωνο, ως Γραµµατέας του Τοµέα Τουρισµού του ΠΑΣΟΚ
πάντα, και του είπα: «Κύριε Υπουργέ, τι είναι αυτό που φέρατε;
Αυτό είναι το πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ». «Α, θα το ψηφίσετε;», µου
είπε. Και του είπα: «Σαφώς, αν έρθει στη Βουλή θα το ψηφί-
σουµε». Αυτό που ήρθε στη Βουλή ήταν κάτι εντελώς διαφορε-
τικό.
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Και ακούστε τώρα, η κυρία Υπουργός, η κ. Κεφαλογιάννη, στην
επιτροπή αναφέρεται στους DMO και µας λέει -και έχω και τα
Πρακτικά εδώ αν το αµφισβητείτε- ότι οι DMO έχουν προωθήσει
επενδύσεις που αναµένεται η ωρίµανσή τους στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Δεν υπάρχει ούτε ένας DMO. Δεν δηµιουργήθηκαν ακόµη.
Αναρωτιέµαι τι ακριβώς µας λέει αφού δεν υπάρχουν DMO. Ποιοι
DMO προώθησαν, ποια έργα, σε ποια ωρίµανση, ποιανού ταµείου
ανάκαµψης;

Τον Αύγουστο του 2021 εισέρχεται ο κ. Κικίλιας. Με τις πρώτες
δηλώσεις του, αναφερόµενος στην επιµήκυνση του τουρισµού
που θα πετύχαινε, λέει: «Θα πάµε την επέκταση του τουρισµού
µέχρι τον Σεπτέµβριο». Παθαίνει ο κόσµος του τουρισµού «τρα-
λαλά». Ποιον Σεπτέµβριο; Οκτώβριο έχουµε γεµάτα τα ξενοδο-
χεία κι εσείς θα το πάτε µέχρι τον Σεπτέµβριο; Πίσω θα το πάτε
τελικά; Τόση σχέση! Κάνει µετά προσπάθεια ανοίγµατος στη Γερ-
µανία µέσα στην πανδηµία για να φέρει τους συνταξιούχους από
τα ταµεία της Γερµανίας, λόγω του ζεστού κλίµατος της Ελλά-
δας. Tour operators, επαφές µε αεροπορικές εταιρείες. Εάν εί-
δατε εσείς έναν συνταξιούχο από τις χώρες της Βόρειας Ευρώ-
πης να έρθει, δεν τον έχω δει εγώ. Δεν ήρθε κανένας.

Ας δούµε όµως ειδικότερα κάποια θέµατα µε το νοµοσχέδιο.
Καταργείται το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού. Η αιτιολογία της
κυρίας Υπουργού είναι -λέει- πολυπληθές, είναι σαράντα άτοµα.
Και κάνουν τώρα το Συµβούλιο Οινοτουρισµού και µετράω δε-
καέξι άτοµα. Τελικά ποιος είναι ο µαγικός αριθµός σε αυτό το
Υπουργείο που δίνει τη δυνατότητα να λειτουργεί ένα συµβούλιο;
Να µας το πείτε για να ξέρουµε κι εµείς.

Συνεχίζετε κι όταν ξεσηκώνονται οι συνάδελφοι -και ορθώς- για
να δεσµευτείτε να συµµετέχουν στο Περιφερειακό Συµβούλιο το
οποίο ιδρύετε τώρα και οι φορείς, µας λέει η κυρία Υπουργός:
«Εντάξει, θα προσθέσω ότι µπορούµε να καλούµε και φορείς».
Μα, θέλει και νοµοθετική ρύθµιση και µας κάνει χατίρι; Δεν ήθελε
καµµία νοµοθετική ρύθµιση. Οποιαδήποτε κυβέρνηση, οποι-
οδήποτε όργανο µπορεί να καλεί όποιους φορείς θέλει.

Θα ήθελα να πω και για τον κοινωνικό τουρισµό, γιατί βλέπω
ότι ο χρόνος παρήλθε, ότι απέτυχε παταγωδώς. Προσέξτε, το
λέω διότι υπάρχει µια διάταξη στο νοµοσχέδιο που µεταφέρονται
κάποια χρήµατα στο 2024. Έψαξα να δω πόσα είναι αυτά τα χρή-
µατα. Είναι 26.995.000. Όλο το πρόγραµµα ήταν 61 εκατοµµύρια
για δύο χρόνια. Δηλαδή απορροφήθηκαν συνολικά στα δύο χρό-
νια 34.694.000, λίγο πάνω από τα µισά. Και ξέρετε τι γινόταν; Πώς
προέβαλαν το πρόγραµµα του κοινωνικού τουρισµού; Έλεγαν
«Φέραµε πρόγραµµα, θα πάει ο κόσµος τουρισµό». Λίγο παρα-
πάνω από το µισό και µε ένα πενιχρό ποσό σε µια περίοδο που
είχε τεράστια ανάγκη ο Έλληνας να πάει διακοπές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είχατε ποτέ δυστυχώς αναπτυξιακό σχέδιο για τον τουρι-

σµό. Οι εξαγγελίες πριν από πέντε χρόνια του κ. Μητσοτάκη ότι
σε έξι µήνες θα έφερνε σχέδιο για τον τουρισµό δεν ήρθαν ποτέ.
Όσο δεν θα έχετε ένα τέτοιο σχέδιο, οποιαδήποτε προσπάθεια
να φέρετε νοµοθετήµατα δεν πρόκειται, χωρίς µια βάση, χωρίς
ένα θεµέλιο, να έχει προοπτική. Και αν ο τουρισµός αναπτύχθηκε
τα τελευταία χρόνια, δεν αναπτύχθηκε χάρη στις πολιτικές της
Κυβέρνησης, αλλά χάρη στους εργαζόµενους στον τουρισµό,
στους ξενοδόχους και στην ιδιωτική πρωτοβουλία. Η Κυβέρνηση
ούτε ένα µέτρο δεν έλαβε που να συνέτεινε στο να αυξηθεί κατά
έναν ο τουρισµός της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Νικητιάδη.
Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει µετά η κ. Κυριακή Μάλαµα,
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Σήµερα Παγκόσµια Ηµέρα
Πρόληψης κατά του Καρκίνου του Μαστού θα ήθελα και από εδώ

να πω δυο λόγια. Θα ήθελα να πω πως στη µάχη αυτή καµµία γυ-
ναίκα δεν είναι µόνη της και καµµία δεν πρέπει να αµελεί, να ανα-
βάλλει να ακυρώνει την εξέταση. Μπορούµε όλες µαζί να προ-
λάβουµε και να νικήσουµε τον καρκίνο του µαστού, το χρωστάµε
στον εαυτό µας, στην οικογένειά µας, στα αγαπηµένα µας πρό-
σωπα. 

Θα προχωρήσω τώρα στο νοµοσχέδιο. Με το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο αντιµετωπίζεται µια σειρά ζητηµάτων που τελικό
στόχο έχει την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και
την αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων τουριστικών
υπηρεσιών µε όρους του µέλλοντος. 

Στο ελληνικό Κοινοβούλιο, εκπροσωπώντας τα Χανιά, έναν
προορισµό παγκόσµιας ακτινοβολίας, όπως άλλωστε και όλο το
νησί της Κρήτης, έναν τόπο µε µοναδικά χαρακτηριστικά που
συµβάλει και φέτος ηγετικά στους ρυθµούς της τουριστικής ανά-
πτυξης της πατρίδας µας, έχω να πω πως το 2023, µέχρι το τέλος
του καλοκαιριού, οι διεθνείς αεροπορικές αφίξεις µόνο στο αε-
ροδρόµιο των Χανίων ανήλθαν σε 1,1 εκατοµµύριο, παρουσιάζο-
ντας αύξηση 7,1%, ενώ µόνο τον προηγούµενο µήνα, Σεπτέµβριο,
στο λιµάνι της Σούδας έδεσαν δεκατέσσερα κρουαζιερόπλοια µε
τριάντα τρεις χιλιάδες εννιακόσιες ογδόντα τέσσερις επιβάτες. 

Συνεπώς είναι εξαιρετικά θετικό που το Υπουργείο Τουρισµού
θεσµοθετεί τη στρατηγική αναγκαιότητα των Περιφερειακών
Συµβουλίων Τουρισµού, τα οποία σήµερα διευρύνουν αποτελε-
σµατικά µια προηγούµενη τοµή της Κυβέρνησης µας, τον
ν.4875/2021 για τους οργανισµούς διαχείρισης και προώθησης
προορισµών.

Όπως έχω υποστηρίξει από την πρώτη στιγµή µετά από ευρύ
διάλογο µε το σύνολο των θεσµικών φορέων των Χανίων είναι
κρίσιµο να δηµιουργήσουµε και στα Χανιά ένα αφοσιωµένο στρα-
τηγικό κέντρο για τη σύνθεση δυνάµεων στην αειφόρο αναπτυ-
ξιακή τους πορεία στο µέλλον. Για το νησί µας και τη βιωσιµότητα
της κοινωνίας µας καθοριστικό ρόλο στο παρόν και στο µέλλον
έπαιζε πάντοτε η θάλασσα. 

Παράλληλα, προτεραιότητα µας οφείλει να είναι και η προ-
ώθηση ολιστικής µελέτης για τη γαλάζια οικονοµία της δυτικής
Κρήτης, όπως ήδη σχεδιάζουν και οι σηµαντικοί άλλοι φορείς,
όπως το Πολυτεχνείο και το Επιµελητήριο Κρήτης, των Χανίων
συγκεκριµένα. Έχουµε, λοιπόν, µια ανάγκη ολιστικής και βιώσι-
µης αξιοποίησης του παράκτιου και θαλάσσιου πλούτου µας µε
επιστηµονικό και τεκµηριωµένο µακροπρόθεσµο σχεδιασµό που
θα προωθεί συνέργειες και παρεµβάσεις από το σύνολο των πο-
λιτών, φορέων και επιχειρήσεων των Χανίων.

Τα τελευταία χρόνια η ελληνική πολιτεία έχει παράξει ένα πο-
λυδιάστατο έργο στο θεµατικό και βιώσιµο τουρισµό µε έµφαση
στην παραγωγική διασύνδεσή του µε τον υψηλής ποιότητας πρω-
τογενή τοµέα, στον οποίο τα Χανιά πρωταγωνιστούν. Για παρά-
δειγµα στην Κρήτη µε την παράδοση των τεσσάρων χιλιάδων
ετών και έντεκα γηγενείς ποικιλίες η οινοποιία µας τρέχει µε την
υψηλότερη ανάπτυξη την τελευταία δεκαετία και αιχµή του δό-
ρατος τον φορέα Wines of Crete. Με στρατηγικό σχέδιο και συ-
νεργασία συσπειρώνει τους δυναµικούς µας επιχειρηµατίες µε
τον πλούτο από είκοσι εννέα επισκέψιµα οινοποιεία και δέκα χα-
ραγµένες ηµερήσιες οινοδιαδροµές. 

Ο οινοτουρισµός αποτελεί σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα
για τη χώρα µας και µε τη συγκεκριµένη ρύθµιση επιτυγχάνεται
η σύζευξη µε τον πρωτογενή τοµέα, έναν τοµέα µε εξαιρετική δυ-
ναµική που δεν µπορεί να µείνει αναξιοποίητος. Ο οινοτουρισµός
συµβάλλει στην ανάπτυξη και τον εµπλουτισµό του τουριστικού
µας προϊόντος και στη βελτίωση της συνολικής εµπειρίας που
αποκτά ο επισκέπτης στην Ελλάδα. Παράλληλα, δηµιουργεί ένα
επιπλέον κίνητρο για να επιλέγουν τη χώρα µας ακόµη περισσό-
τεροι επισκέπτες.

Στο σχέδιο νόµου συστήνεται ακόµη Παρατηρητήριο για τον
Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο. Το Παρατηρη-
τήριο θα αποτελέσει το µέσο για τη συστηµατική µέτρηση και
συλλογή δεδοµένων για την περιοχή της Μεσογείου και θα συ-
νεισφέρει στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του τουριστικού
προϊόντος. Ο ρόλος του Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής
Ανάπτυξης ενισχύεται ακόµη περισσότερο µε το παρόν νοµοσχέ-
διο, εφόσον πλέον καθίσταται υποχρεωτική η ανταλλαγή πληρο-
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φοριών και η διαλειτουργικότητα µεταξύ των ψηφιακών πλατφορ-
µών των φορέων που επεξεργάζονται στατιστικά στοιχεία και δε-
δοµένα τουριστικού περιεχοµένου σε εθνικό, περιφερειακό και
τοπικό επίπεδο. 

Η Ελλάδα αποτελεί προορισµό µε ισχυρή δυναµική στο αντα-
γωνιστικό προϊόν που προσφέρει. Η Περιφέρεια Κρήτης είναι
ένας από τους κορυφαίους, εµβληµατικούς και αναγνωρίσιµους
ελληνικούς προορισµούς που µπορούν να συµβάλουν στον εµπ-
λουτισµό του εθνικού τουριστικού προϊόντος. Ειδικά στον τοµέα
της γαστρονοµίας και του οινοτουρισµού διαθέτει σηµαντικό συ-
γκριτικό πλεονέκτηµα, ειδικά αν αναλογιστούµε την πληθώρα το-
πικών προϊόντων και οίνων, καθώς και επισκέψιµων οινοποιών.
Γνώµονα για την περαιτέρω τουριστική ανάπτυξη του νησιού θα
πρέπει να αποτελεί η µέριµνα για την προστασία από τον υπερ-
τουρισµό που πλήττει συγκεκριµένες περιοχές και η διασφάλιση
της βιώσιµης και αειφόρου τουριστικής ανάπτυξης µε καινοτό-
µους τρόπους και διαδικασίες. 

Στο πλαίσιο αυτό έχουν δηµοσιευτεί και τρεις υπουργικές απο-
φάσεις για την προστασία, διατήρηση και διαχείριση της περιο-
χής προστασίας της βιοποικιλότητας του Μπάλου, Ελαφονήσου
και Φαλάσαρνας Χανίων. Η θεσµοθέτηση ειδικών όρων και περιο-
ρισµών για τις εν λόγω περιοχές, όπως και ο µέγιστος αριθµός
οµπρελοκαθισµάτων, η δηµιουργία ελεύθερων ζωνών, ο καθορι-
σµός του αριθµού των τουριστικών πλοίων και σκαφών που προ-
σεγγίζουν την παραλία διασφαλίζουν την ουσιαστική προστασία
των περιοχών και την αρµονική συνύπαρξη ανθρώπου και φύσης
στο πλαίσιο της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης. 

Εν κατακλείδι ο βιώσιµος τουρισµός, η διασύνδεσή του µε τον
πρωτογενή τοµέα, ο σεβασµός και η ανάδειξη των ιδιαίτερων
στοιχείων των τοπικών κοινωνιών και η φέρουσα ικανότητα των
επιµέρους προορισµών της χώρας είναι σηµαντικές παράµετροι
ανάπτυξης που επιτυγχάνονται µέσω του παρόντος νοµοσχεδίου
και θα συµβάλλουν σηµαντικά στην αύξηση της ανθεκτικότητας
του κλάδου έναντι των συνεχώς αυξανόµενων κινδύνων, ενώ πα-
ράλληλα θα αναδείξουν ένα νέο µοντέλο τουρισµού, που η Ελ-
λάδα µας µπορεί να πρωταγωνιστήσει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη.

Τον λόγο έχει η κ. Κυριακή Μάλαµα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,
για επτά λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στο πρόσφατο συµβάν στο Μου-

σείο της Ακρόπολης. Θέλουµε πραγµατικά να κρούσουµε τον κώ-
δωνα κινδύνου για την ελλιπή φύλαξη των µουσειακών και των
αρχαιολογικών µας χώρων εν γένει, απόρροια της απαξίωσης του
έργου των αρχαιοφυλάκων και των µουσείων σε πολιτικές περι-
κοπών, λιτότητας και ιδιωτικοποίησης. Αυτή είναι η βαρύτητα που
δίνεται στην πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Τώρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε στο
τέλος της καλοκαιρινής τουριστικής περιόδου ένα νοµοσχέδιο
για τον τουρισµό, για το οποίο το πρώτο σχόλιο που θα µπορού-
σαµε να κάνουµε είναι ότι δεν µπαίνει στον πυρήνα της τουριστι-
κής πολιτικής, δεν αγγίζει τα πραγµατικά προβλήµατα και τις
αγωνίες των ανθρώπων του τουρισµού και δεν προσφέρει κάποιο
αναπτυξιακό όραµα. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο αυτοαναίρεσης της πολιτικής
της προηγούµενης κυβερνητικής θητείας, το οποίο αναλώνεται
στην επιτροπολογία, στη συγκρότηση γραφειοκρατικών σωµά-
των και στην ακύρωση µιας σειράς διατάξεων τις περιόδους του
κ. Κικίλια στο τιµόνι του Υπουργείου Τουρισµού, οι οποίες είχαν
προκαλέσει πραγµατικά πολύ µεγάλες αντιδράσεις και αναστά-
τωση σε πολλές τοπικές κοινωνίες. 

Η φετινή τουριστική περίοδος δεν χαρακτηρίστηκε από οµοι-
ογένεια θα λέγαµε σε όλους τους τουριστικούς προορισµούς.
Υπήρχαν τουριστικοί προορισµοί που κατάφεραν µε περισσότερα
ή λιγότερα προβλήµατα να δουλέψουν, αλλά υπήρχαν και τουρι-
στικοί προορισµοί που καταστράφηκαν, που σβήστηκαν κυριολε-
κτικά από τον χάρτη όχι µόνο ως απόρροια της κλιµατικής κρί-
σης, όπως ισχυρίζεστε εσείς ως Κυβέρνηση, αλλά εξαιτίας και

της αδυναµίας του κράτους να προστατέψει όλες αυτές τις πε-
ριοχές από τις φυσικές καταστροφές και τις κοινωνίες ταυτό-
χρονα. 

Σήµερα η Ρόδος, ο Έβρος, το Πήλιο µετράνε πληγές και µόνο
πληγές. Ακόµα, όµως και σε τουριστικούς προορισµούς που γλί-
τωσαν από τις φυσικές αυτές καταστροφές η τουριστική περίο-
δος σηµαδεύτηκε από εµπόδια και δυσλειτουργίες που εµπό-
δισαν την υγιή ανάπτυξη και τη βιώσιµη επιχειρηµατικότητα.

Βλέπουµε για παράδειγµα τα άρθρα 5 και 6 του νοµοσχεδίου,
τα οποία εισάγουν την προβληµατική της αειφορίας και της βιώ-
σιµης διαχείρισης του παράκτιου τουριστικού µας προϊόντος και
αναρωτιόµαστε: Οι επιτροπές στο κέντρο της Αθήνας, άραγε
µπορούν να λύσουν τα προβλήµατα της διαχείρισης των παρα-
λιών και των τουριστικών προορισµών; Γίνεται αυτό µέσα από επι-
τροπές; Όµως, ακόµα κι αν υποθέσουµε ότι ξεκινάει µια προσπά-
θεια προσέγγισης του ζητήµατος από το Υπουργείο Τουρισµού,
θα πρέπει άµεσα, τώρα, να απαντήσουµε στα ερωτήµατα που
προέκυψαν φέτος το καλοκαίρι -δεν σας µιλάω για πέρυσι, για
φέτος το καλοκαίρι- όχι µόνο από το κίνηµα της πετσέτες, όπως
το ονοµάσαµε όλοι µας, αλλά κυρίως από την εµπειρία των αν-
θρώπων του τουρισµού, που προσπαθούν να δουλέψουν στις πα-
ραλίες µας. 

Τα κρίσιµα ερωτήµατα των αρµοδιοτήτων στην εκµίσθωση,
στις επιτρεπόµενες δραστηριότητες, στην ισορροπία ανάµεσα
στην τουριστική ανάπτυξη και στην περιβαλλοντική προστασία,
στην αντιµετώπιση αυθαιρεσιών, στην προώθηση όλων των µορ-
φών θαλάσσιου τουρισµού, παραµένουν ανοιχτά. 

Σε µερικούς µήνες πάλι, οι τουριστικές αυτές επιχειρήσεις θα
χρειαστεί να ανανεώσουν µισθώσεις, να εκδώσουν άδειες και να
προχωρήσουν σε προσλήψεις. Και ρωτάµε, θα είµαστε έτοιµοι;
Θα απλοποιήσουµε αυτό το πλαίσιο; Θα µπουν λογικοί κανόνες
για να δουλέψουν οι επιχειρήσεις απρόσκοπτα; Θα διασφαλι-
στούν συνταγµατικά δικαιώµατα πρόσβασης στον αιγιαλό και
στον δηµόσιο χώρο; Προσεγγίζει το νοµοσχέδιο αυτά τα ζητή-
µατα; Η απάντηση είναι: Όχι. Υπάρχει σχέδιο; Θα ληφθούν πρω-
τοβουλίες για τη στήριξη των παραθαλάσσιων οικονοµιών και
κοινωνιών;

Το νοµοσχέδιο αναιρεί, επίσης, µία ρύθµιση που έχει προκα-
λέσει πολύ µεγάλη αναστάτωση στην κοινωνία της Χαλκιδικής,
στην περιοχή της Κασσάνδρας, µια ρύθµιση την οποία εµείς επι-
κρίναµε πάρα πολύ έντονα. Ακυρώνει σήµερα το νοµοσχέδιο το
λεγόµενο ΤΑΙΠΕΔ των ιαµατικών πόρων, που είχε δηµιουργηθεί
για να ιδιωτικοποιήσει τις ιαµατικές πηγές των ΟΤΑ. Τότε εµείς
είχαµε επικρίνει πολύ έντονα την Κυβέρνηση για τις µεθοδεύσεις
αυτές. Είχαµε ζητήσει να παραµείνουν τα Λουτρά της Αγίας Πα-
ρασκευής και οι εγκαταστάσεις τους στην αρµοδιότητα της αυ-
τοδιοίκησης του Α’ βαθµού και είχαµε καταψηφίσει το νοµο-
σχέδιο. Σήµερα οι σχεδιασµοί αυτοί ακυρώνονται και δικαιώνεται
τελικά η δική µας θέση, αυτή δηλαδή της προστασίας των ιαµα-
τικών πηγών ως δηµόσιος πόρος και ως κοινωνικό αγαθό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι άνθρωποι του τουρισµού και
οι κοινωνίες που βιοπορίζονται από τον τουρισµό, αναµένουν από
την Κυβέρνηση καθαρές αποφάσεις και θέτουν πολύ συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα. Πρώτον, τι θα γίνει µε το χαράτσι του δεκαπλα-
σιασµού του φόρου διαµονής που εξήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης
στη ΔΕΘ; Τι θα γίνει µε το κρίσιµο θέµα της γραφειοκρατίας στις
τουριστικές επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον αιγιαλό
και στην παραλία; Θα µπορέσουν να δουλέψουν του χρόνου ή θα
έχουµε πάλι τον Αύγουστο κρίσεις και παλινωδίες; Θα ξεκαθαρί-
σουν οι αρµοδιότητες και το πλαίσιο που θα συµβούν όλα αυτά
και οι επιτρεπόµενες τουριστικές δραστηριότητες, επίσης; Πρέ-
πει να ξέρουν οι επιχειρήσεις τι αναµένουν και τι να επενδύσουν. 

Εν ολίγοις, το βασικό ερώτηµα που τίθεται και υπερβαίνει πρα-
γµατικά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι το εξής: Υπάρχει σχέ-
διο για την τουριστική πολιτική της Ελλάδας; Θα µας παρου-
σιάσει κάτι το Υπουργείο που θα ανοίγει νέες προοπτικές και θα
απαντά στις αγωνίες των ανθρώπων των τουριστικών περιοχών
και τους επαγγελµατίες; Αυτά θα θέλαµε να ακούσουµε από τη
νέα ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού. Αυτά θα πρέπει να ανα-
λυθούν άµεσα για να έχουµε και εµείς µια πυξίδα, µια πυξίδα για
τον δρόµο της ανάπτυξης που θα πρέπει να πάρουµε για το επό-
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µενο –τουλάχιστον- καλοκαίρι. 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Μάλαµα. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νίκος Παππάς, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Αλέξανδρος
Αυλωνίτης, ο κ. Χρήστος Καπετάνος και ο κ. Γιάννης Λοβέρδος. 

Ορίστε, κύριε Παππά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να πω και εγώ ότι µας κατακλύζουν αισθήµατα µεγάλης θλί-

ψης για την απώλεια της αγαπηµένης µας Μαργαρίτας Γεραλή,
της συζύγου του καρδιακού φίλου και συντρόφου και πρώην
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ του Νίκου Μανιού. Ήταν µια αγωνίστρια
της Αριστεράς που θα µείνει για πάντα στην καρδιά µας και στη
µνήµη µας. Θέλω να εκφράσω και εγώ τα συλλυπητήριά µου στην
οικογένεια. 

Να πω κατ’ ανάλογο τρόπο, βεβαίως, ότι η Ελλάδα πενθεί και
την απώλεια ενός ξεχωριστού επιστήµονα του Γιώργου Γραµµα-
τικάκη, ενός ανθρώπου που σηµάδεψε τα ελληνικά γράµµατα,
που συνέγραψε πάρα πολλά βιβλία, µεταξύ των οποίων ξεχωρίζει
«Η κόµη της Βερενίκης», πού είναι το σύµπαν για αρχάριους, ένα
βιβλίο το οποίο µπορεί να συµβάλει στη συνείδηση του τι ακρι-
βώς είµαστε ως άνθρωποι και του τι πρέπει να απαιτούµε από τον
εαυτό µας, καθώς είµαστε και εµείς φθαρτοί, όπως όλα στο σύ-
µπαν. Δεν παραγράφεται και δεν ξεχνιέται η κληρονοµιά τέτοιων
επιστηµόνων, αλλά και πολιτικών, διότι όταν ήταν στο «Ποτάµι»
ήταν από τους ανθρώπους που συνέβαλαν ούτως ώστε αυτό το
κόµµα να πάρει θετική θέση υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών.
Νοµίζω ότι είναι κι αυτή µια ξεχωριστή συµβολή η οποία πρέπει
να αναγνωρίζεται κιόλας σε µία εποχή που είναι πολλά τα «µπου-
µπούκια» της Ακροδεξιάς τα οποία βρίσκονται στην ευχάριστη
θέση να µη χρειάζεται να κάνουν τίποτα άλλο από το να µηρυκά-
ζουν επιχειρήµατα που ακουγόταν προεκλογικά από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Και πώς τα φέρνει η ζωή να ανεβαίνουν σ’ αυτό το
βήµα και να εγκαλούν τη Νέα Δηµοκρατία λέγοντάς της ότι είναι
η εθνική εξαίρεση επειδή τον Μέτιο τον ψήφισαν µουσουλµάνοι. 

Δεν χρειαζόταν, όµως, πολλή προσπάθεια, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, αφού τους είχατε γεµίσει τις ιδεολογικές και πολιτικές
αποσκευές προεκλογικά και λέγατε ότι οι δικοί µας Βουλευτές
είναι η εθνική εξαίρεση, είναι ύποπτοι, είναι εντελλόµενοι του
Τουρκικού Προξενείου. Και αυτός είναι ένας από τους παράγο-
ντες της δικής σας αποσταθεροποίησης και των δικών σας δι-
ληµµάτων. 

Ελπίζουµε να µην πέσετε στον πειρασµό να αναζητήσετε ακρο-
δεξιές πλειοψηφίες, πλειοψηφίες Δεξιάς - Ακροδεξιάς είτε για τις
συνταγµατικές αλλαγές τις οποίες επιθυµείτε είτε για να φτιά-
χνετε πλειοψηφίες για αλλαγές στις ανεξάρτητες αρχές. Το ελ-
πίζουµε ειλικρινώς, αν και δεν είµαστε πολύ αισιόδοξοι βέβαια,
διότι είµαστε σε µια φάση που πρέπει να καταλάβει ο ελληνικός
λαός και να διδαχθεί και από τη δική σας στάση στο Μακεδονικό,
αλλά και από το τι γίνεται διεθνώς ότι η Ακροδεξιά ορισµένα ζη-
τήµατα τα χρησιµοποιεί για λόγους καθαρά πολιτικού εµπορίου,
για λόγους µάρκετινγκ, καλή ώρα το ζήτηµα του µακεδονικού
στην Ελλάδα ή το ζήτηµα το µεταναστευτικό γενικώς. 

Και επιτρέψτε µου να σας πω, ότι η πολιτική που εφαρµόζεται
στο µεταναστευτικό ζήτηµα προσκρούει στην πολύ µεγάλη ανά-
γκη εξεύρεσης εργατικών χεριών, κυρίως για την πρωτογενή πα-
ραγωγή. Δεν πήγατε καθόλου στην ελληνική επαρχία αυτό τον
καιρό; Δεν τα είδατε αυτά τα προβλήµατα; Δεν µιλήσατε µε πα-
ραγωγούς που σας λέγανε ότι δεν βρίσκουνε εργάτες να δουλέ-
ψουν; Μόνο σε εµάς µιλάνε; Δεν µιλάνε σε εσάς; Δεν έχετε
«τρακάρει» µετωπικά µε τη ρητορεία σας και τις επιλογές σας;
Θα κάθεστε να ακούτε την Ακροδεξιά εδώ να δίνει µαθήµατα σε
όλο τον ελληνικό πολιτικό κόσµο και θα δέχεστε να σέρνεστε
πίσω από αυτές τις ρητορείες; Δεν πρέπει να το κάνετε! 

Η Ακροδεξιά µε όρους µάρκετινγκ ασχολείται µε ορισµένα ζη-
τήµατα. Και στην Ευρώπη το ίδιο έγινε. Θυµάστε τη Μελόνι που
έλεγε ότι θα βγάλει την Ιταλία από το ευρώ; Τα ξέχασε µετά. Τα
ίδια έλεγε η Λεπέν. Τα ξέχασε µετά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και άλλοι τα έλεγαν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Άλλοι λέγανε, εµείς δεν λέγαµε. Δεν

ξέρω τα γελάκια που απευθύνονται, κύριε Πλεύρη. Να µε συγχω-
ρείτε πάρα πολύ. Εµείς δεν λέγαµε. Εµείς και διαπραγµατευτή-
καµε και το δηµοψήφισµα κερδίσαµε και πήγαµε σε εκλογές
µετά, τον Σεπτέµβρη του 2015, πράγµα που θέλετε και εσείς και
όσοι σας υποστηρίζουν στα µίντια να το ξεχνάτε, διότι µας είπε
ο λαός: «Συνεχίστε». Είχαµε την πρωτότυπη ιδέα να ζητήσουµε
από τον λαό την έγκριση για όσα καταφέραµε και δεν καταφέ-
ραµε στη διαπραγµάτευση του 2015. Δεν θα σας αφήσουµε να
τη µονοπωλείτε αυτή τη συζήτηση. 

Και θέλω να πω και κάτι προς τον αρχηγό των Σπαρτιατών. Σε-
βόµαστε κάθε έναν. Μαθήµατα για τον πατριωτισµό µας δεν λαµ-
βάνουµε, ειδικά από όσους έχουν πάρει κηροζίνη από τις
σβάστικες, κανένα τέτοιο µάθηµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και τα περί µειοδοτών, εθνικών εξαιρέσεων και πέµπτης φάλαγ-
γας αλλού! Η Ελλάδα έχει ιστορία, η Ελλάδα τη σβάστικα την τσά-
κισε. Οι αγωνιστές, οι κοµµουνιστές, οι αριστεροί, οι προοδευ-
τικοί, οι δηµοκρατικοί άνθρωποι αγωνίστηκαν απέναντι στους ναζί
και δεν θα πάρουµε µαθήµατα από τα ορφανά κανενός εδώ µέσα.
Μετρηµένα λόγια και σταράτα και σας το λέµε όσο πιο ήρεµα γί-
νεται. 

Η Νέα Δηµοκρατία λοιπόν βρίσκεται σε µία φάση που θα πρέ-
πει να κάνει και αυτές τις επιλογές, διότι πλαγιοκοπείται, όπως
βλέπετε, από τα πολλαπλά λουλούδια της Ακροδεξιάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι η πρώτη µου τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Είναι µισός ο χρόνος…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επειδή έχει µιλήσει ο Πρόεδρός µας, εν-

νοείτε; Θα προσπαθήσω να είµαι πολύ σύντοµος.
Έχει να αντιµετωπίσει και τον κακό της εαυτό. Το βλέπουµε και

σε αυτό το νοµοσχέδιο. Σας είχαµε πει ότι θα έρχεστε αντιµέτω-
ποι µε νοµοθετήµατα δικά σας και πραγµατικά έρχεστε εδώ και
φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, µε λίγα άρθρα είναι η αλήθεια, τα µισά
εκ των οποίων είναι ξήλωµα δικών σας πρωτοβουλιών. Θα θέλαµε
κι εµείς να ξέρουµε τι στάση θα είχε, ας πούµε, ο κ. Κικίλιας ή ο
κ. Θεοχάρης σε σχέση µε το νοµοθέτηµα, αν ο ένας µίλησε στο
Υπουργικό Συµβούλιο ή αν ζητήθηκε η γνώµη του άλλου, όταν
νοµοθετούσατε. 

Έρχεστε αντιµέτωποι βεβαίως και µε τα προβλήµατα της ακρί-
βειας, τα οποία τα πολλαπλασιάζετε µε τη στάση σας εντός της
χώρας και έρχεστε και αντιµέτωποι µε τις διεθνείς κρίσεις, όπου
λυπούµαστε πάρα πολύ να διαπιστώσουµε ότι µε τη στάση σας
µάλλον βάζετε τη χώρα στο κάδρο της κρίσης παρά την κάνετε
µέρος της λύσης και αναφέροµαι στην επίσκεψη του κ. Μητσο-
τάκη στο Ισραήλ, όπου συνάντησε µόνο τον κ. Νετανιάχου, µία
κίνηση την οποία απέφυγαν να κάνουν άλλες χώρες. 

Επιτρέψτε µου, θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Θα πω µόνο ότι
απουσιάζει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο. Το δεχτήκατε και εσείς, η
ηγεσία του Υπουργείου, κυρία Ράπτη. Η ίδια η κ. Κεφαλογιάννη
είπε ότι θα φέρει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο µελλοντικά. Δεν
υπάρχει κανένα σχέδιο για την ανάταξη της τουριστικής εκπαί-
δευσης. Δεν ακούσαµε καµµία αξιολόγηση, γιατί απέτυχε το πρό-
γραµµα «Τουρισµός για όλους». 

Και εν πάση περιπτώσει θα είµαστε απέναντι σε οποιαδήποτε
λογική –έλεος!- λέει ότι η κλιµατική κρίση και οι συνέπειές της
µπορεί να είναι ευκαιρία οικονοµική. Η ερηµοποίηση δηλαδή µε
την οποία κινδυνεύουν οι τουριστικοί προορισµοί στην Ελλάδα
να είναι ευκαιρία για επιµήκυνση της τουριστικής σεζόν! Μιλάµε
για θεωρία η οποία δεν µπορεί να έρθει ούτε καν σε οπτική επα-
φή µε οποιαδήποτε λογική, όχι να σταθεί στο δηµόσιο διάλογο
καν. 

Δύο σχόλια -και ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση- σε σχέση
µε την οικονοµία. Υπάρχουν οικονοµικά στοιχεία τα οποία δηµο-
σίευσε ο ΙΟΒΕ. Τα πανηγύρια και οι χαρές τελειώνουν απότοµα.
Έχει πέσει ο δείκτης καταναλωτικής εµπιστοσύνης κατά σαράντα
πέντε µονάδες. Είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη. Ο δείκτης της µε-
ταποίησης επίσης µειώθηκε. Το 63% των εταιρειών δεν µπορούν
να προβλέψουν αν θα αναπτυχθούν ή όχι. Ο δείκτης επιχειρηµα-
τικών προσδοκιών έπεσε κατά τέσσερις µονάδες, το επίπεδο τρέ-
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χουσας ζήτησης και παραγγελιών κατά δώδεκα. 
Και βεβαίως ακούσαµε ότι η απάντηση σε αυτούς τους πρό-

δροµους δείκτες, από τη µεριά της Κυβέρνησης, εκτός των
άλλων είναι ότι τελειώνει και το πρόγραµµα «Σπίτι µου». Δεν
έχουµε, λέει, άλλα δηµοσιονοµικά περιθώρια. Σας κάναµε ισχυρή
κριτική στην αρµόδια επιτροπή για το Ταµείο Ανάκαµψης. Η Πορ-
τογαλία γιατί διοχετεύει 3 δισεκατοµµύρια για πρόγραµµα κοι-
νωνικής στέγης και εµείς λέµε ότι τελείωσε η δηµοσιονοµική
δυνατότητα της χώρας και δεν αξιοποιούµε το σοβαρό εργαλείο
του Ταµείου Ανάκαµψης; 

Εν πάση περιπτώσει, άλλο ένα ζήτηµα στο οποίο θα ζητήσουµε
απαντήσεις -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και ζητώ συγ-
γνώµη- και να είστε απολύτως βέβαιοι γι’ αυτό, είναι το ζήτηµα
της ιδιωτικοποίησης του πακέτου της ALPHA BANK. Μιλάµε για
το 10% των µετοχών το οποίο είναι στο ΤΧΣ και το οποίο ακούµε
ότι θα ιδιωτικοποιηθεί και δεν θα µάθουµε την τιµή στην οποία
πωλήθηκε, σε µία εποχή που το να κατέχεις το 10% της ALPHA
BANK σηµαίνει 100.000.000 µόνο από τα µερίσµατα. Και τα δη-
µοσιεύµατα που έχουµε δει µέχρι στιγµής είναι ότι θα πουληθεί
για 300.000.000 αυτό το µερίδιο –προσέξτε, 100.000.000 µέρισµα
τον χρόνο για 300.000.000 τιµή πώλησης- ή ότι θα είναι κρυφή η
τιµή. Δεν θα γίνει αυτό, το αντιλαµβάνεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Η Ελλάδα λοιπόν χρειάζεται προοδευτική λύση, η οποία θα

αξιώσει ένα πιο ήπιο δηµοσιονοµικό µονοπάτι, θα αξιοποιήσει µε
δίκαιο τρόπο τα ευρωπαϊκά κονδύλια, θα µειώσει τους έµµεσους
φόρους, θα προστατέψει την εργασία και το περιβάλλον. 

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης, Βουλευτής

του ΣΥΡΙΖΑ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπω απευθείας στο συζητού-

µενο νοµοσχέδιο για να µη χάσω χρόνο. 
Ξεκινώ από το άρθρο 11. Θέλω εξ υπαρχής να τονίσω ότι κατά

σύµπτωση όταν συζητούνταν το νοµοσχέδιο, που έχει γίνει νόµος
του κράτους, µε το οποίο θεσπίστηκαν η DMMO και η Επιτροπή
Ανάπτυξης, Αξιοποίησης και Προστασίας του Ναυαγίου Ζακύν-
θου και η ανώνυµη εταιρεία για τις ιαµατικές πηγές, ήµουν ειση-
γητής. Πήρε τη σκυτάλη φυσικά και η τοµεάρχης µας τότε, η
Κατερίνα Νοτοπούλου, η οποία θα µιλήσει και είµαι σίγουρος ότι
θα µε συµπληρώσει και θα θυµίσει πολλά πράγµατα που συνέβη-
σαν τότε που το συζητούσαµε. 

Ούτε DMMO έχει γίνει ανά την Ελλάδα, καταργείτε την επι-
τροπή που αφορούσε την ανάπτυξη και αξιοποίηση του Ναυα-
γίου της Ζακύνθου και καταργείτε την ανώνυµη εταιρεία. Όλο
αυτό το νοµοσχέδιο ήταν προϊόν δύο Υπουργών, του κ. Θεοχάρη
και του κ. Κικίλια. 

Χθες ψάρεψα µια φράση -για να δικαιολογήσει αυτή την κατά-
σταση στο Υπουργείο Τουρισµού- µια αποστροφή του λόγου της
κυρίας Υπουργού. Χαρακτήρισε όλα αυτά τα πράγµατα γι’ αυτό
το νοµοσχέδιο ως διορθωτική ρύθµιση, η οποία δεν συνιστά
απουσία σχεδιασµού, αλλά αντίθετα συνιστά πολιτική ευρύνεια.
Ωραία λέξη, ευρύνεια! Δεν µπορούσε να συγκρουσθεί µε τους
προηγούµενους που διετέλεσαν υπουργοί. Δηλαδή, µε ευρεία
αντίληψη ουσιαστικά κρίνει και ακυρώνει το θεσµικό πλαίσιο που
έχουν εφαρµόσει οι δύο προηγούµενοι Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης στο Υπουργείο Τουρισµού. 

Δεν είναι έτσι όµως, κυρία Υφυπουργέ. Ας το µεταφέρετε στην
κυρία Υπουργό που απουσιάζει. Συνιστά αποδοχή της πλήρους
αποτυχίας της Κυβέρνησής σας η οποία προσπάθησε µέσω της
επιτροπής µε fast truck διαδικασίες να παρεκκλίνει από την εθνική
νοµοθεσία, δίδοντας απόλυτη ευχέρεια σε µία επιτροπή να δια-
χειρίζεται χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου -µιλάω για το Ναυά-

γιο- χωρίς υποχρεώσεις ανάρτησης στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», χωρίς καµ-
µία διαφάνεια, λειτουργώντας ως αναθέτουσα αρχή. Και αναφέ-
ροµαι πιο συγκεκριµένα και θα ζητήσω εξηγήσεις και απαντήσεις
σε συγκεκριµένα ερωτήµατα, που και εγγράφως έχουµε υποβά-
λει και απάντηση δεν έχουµε πάρει µέχρι σήµερα. 

Και ποιο το αποτέλεσµα; Ούτε η επιτροπή σας λειτούργησε
ούτε το θαυµάσιο τοπόσηµο της Ζακύνθου προφυλάξατε. Θυ-
µίζω ότι είναι δεύτερο σε επισκεψιµότητα στην Ελλάδα τοπό-
σηµο, περιοχή τουριστική, µετά την Ακρόπολη. Εικόνες σκουπι-
διών έκαναν το γύρο του διαδικτύου παγκόσµια. Η παραλία
έκλεισε για το κοινό λόγω κινδύνου κατάρρευσης. Ασφαλής δίο-
δος δεν υπήρξε δια ξηράς, µε συνέπεια να ξεσηκωθεί σύµπασα
η τοπική κοινωνία και όλοι οι Έλληνες µε τα χάλια αυτά. 

Τα είχαµε πει τότε πολλές φορές στη Βουλή και οι προκάτοχοί
σας είχαν επιδείξει µια αξιοσηµείωτη επιµονή για την επιτροπή
που καταργείται σήµερα. Η ίδια Κυβέρνηση Μητσοτάκη ήταν και
τότε, οι υπουργοί άλλαξαν µόνο. Δεν είναι λοιπόν ευρύνεια, αυτή
η ευρηµατική λέξη. Είναι η πλήρης αποτυχία του Υπουργείου σας
και των Υπουργών σας. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Γνωρίζετε ότι η περίφηµη επιτροπή σας, που κατά τα λοιπά
είχε τον πλήρη έλεγχο του Ναυαγίου, πληροφορήθηκε –ακού-
στε!- από τον προκάτοχό σας, τον κ. Κικίλια, το κλείσιµο του
Ναυαγίου λόγω επικινδυνότητας τον Μάρτιο του 2023. Ούτε καν
γνώριζε τι συµβαίνει, αν θα πέσουν τα τοιχώµατα, οι βράχοι πάνω
από το Ναυάγιο! 

Γνωρίζετε επίσης ότι σύµφωνα µε δηµόσιες δηλώσεις µελών
της ανεκδιήγητης επιτροπής, ήταν έτοιµοι να προχωρήσουν σε
απαλλοτρίωση χιλίων στρεµµάτων στην περιοχή, σε µια περιοχή
πολύπαθη, που υπάρχει η δυσώδης υπόθεση της αγοραπωλη-
σίας των οικοπέδων στα ορεινά της Ζακύνθου πέριξ του Ναυα-
γίου. Χάρος, Pimana, βούλευµα τελεσίδικο περί παραποµπής
όλων όσων ενεπλάκησαν για την πώληση των δεκατεσσάρων χι-
λιάδων πεντακοσίων στρεµµάτων. Παραπέµφθηκαν µε βούλευµα
σε βαθµό κακουργήµατος.

Και µε την ευκαιρία σας παρακαλώ ιδιαίτερα, κυρία Υφυπουρ-
γέ, να µας προσκοµίσετε όσα ζητήσαµε κατά καιρούς πριν κλεί-
σετε το θέµα µε την διορθωτική αυτή ρύθµιση: Πρώτον, πού και
µε ποιες αναθέσεις δαπανήθηκαν 2,7 εκατοµµύρια ευρώ για συ-
ντήρηση και καθαρισµούς του Ναυαγίου, ποια τα παραδοτέα των
εργασιών και µε ποιες υπογραφές. Δεύτερον, υπήρχαν άλλες δα-
πάνες πέραν αυτών για την περίοδο που υφίστατο η εν λόγω επι-
τροπή και ποιες; Τρίτον, πότε θα µας δοθούν οι αιτούµενες µε
υπογραφή της συναδέλφου της κ. Νοτοπούλου τη δική µου ενυ-
πόγραφες αποφάσεις των συνεδριάσεων της Επιτροπής Αξιοποί-
ησης του Ναυαγίου, αυτή που καταργείτε σήµερα, των µελετών
που υποτίθεται ότι εκπόνησαν και των δαπανών συνολικά και κυ-
ρίως των πρώτων έξι συνεδριάσεων που ουδέποτε προσκοµίστη-
καν. Τις περιµένω και µένω εδώ. 

Λείπει ο κ. Αχτύπης ο Βουλευτής της περιοχής, που µε τόσο
πάθος υποστήριζε τη σύσταση αυτής της επιτροπής, ενώ εµείς
λέγαµε ότι πρέπει να µείνει στην τοπική αυτοδιοίκηση και εν προ-
κειµένω εις τον Δήµο Ζακύνθου.

Μιλάµε τώρα για το άρθρο 12. Εδώ καταργείται άλλο ένα µόρ-
φωµα που ιδρύσατε µε τον ν.4875/2021, την Ανώνυµη Εταιρεία
«Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας» και η οποία επίσης δεν λειτούργησε.
Προχειρότητα και εδώ. Και µην µας πείτε πάλι περί ευρύνοιας και
διόρθωσης δια της καταργήσεως. Δύο χαµένα χρόνια για την
αξιοποίηση των ιαµατικών πηγών της χώρας που ρηµάζουν µαζί
µε τις υποδοµές τους. Θυµάµαι τότε που λέγαµε ότι η σύσταση
της εταιρείας θίγει την αρχή της αµεσότητας στη διαχείριση των
φυσικών και πλουτοπαραγωγικών πηγών, ας µου επιτραπεί η έκ-
φραση, καθώς δηµιουργούν ανάπτυξη, συνεπώς και πλούτο για
µια περιοχή, από τον εκάστοτε ΟΤΑ, ενώ ως διοικητικό καθαρά
όργανο η ανώνυµη εταιρεία των ιαµατικών πηγών δεν θα παρου-
σιάζει παράλληλα τη δυνατότητα διαχείρισης του εκάστοτε του-
ριστικού προορισµού. 

Αυτά σας λέγαµε για τη θεσµοθέτηση µιας τόσο σηµαντικής
εταιρείας. Σας λέγαµε τις αλήθειες, αλλά ποτέ δεν ακούτε τους
ανθρώπους της αντιπολίτευσης που µπορούν να πούνε κάποια
σωστή κουβέντα. Αυτό σηµαίνει δηµοκρατία, να ακούτε. Και όσα
σας είπαµε τα βρήκατε µπροστά σας. Όλο αυτό το νοµοσχέδιο
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ουσιαστικά καταργεί τον προηγούµενο νόµο. Αυτό προσπαθώ
τόση ώρα να σας πω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Επιτρέψτε µου κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει να
κάνει µε την Κέρκυρα. Είναι στο άρθρο 9. Παρατείνεται ο χρόνος
λήξης των συµβάσεων διοικητικού προσωπικού ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου του Ινστιτούτου Επαγγελµατικής Κατάρτισης
Τουρισµού Ιονίων Νήσων, µια ρύθµιση για να µην υπάρχουν ζη-
τήµατα διοικητικής υποστήριξης του ΙΕΚ έως τις νέες προσλή-
ψεις µέσω ΑΣΕΠ που επίκεινται. Αυτό το είπε η κυρία Υπουργός
χθες. Πότε, κυρία Υπουργέ; Πότε; Γνωρίζετε ότι δεν λειτουργεί
το ΙΕΚ; Δεν λειτουργεί το ΙΕΚ και µιλάµε σήµερα γι’ αυτά τα πρά-
γµατα. 

Έχουµε υποβάλει αναφορές, έχουµε υποβάλει ερωτήσεις και
µας λέτε ότι θα προσλάβετε προσωπικό το 2024 και το ΙΕΚ έχει
µόνο έναν άνθρωπο. Και ήρθε εδώ ο συνάδελφος Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και σας ευχαρίστησε επειδή θα προσλάβετε
προσωπικό για το ΙΕΚ Τουρισµού, της ναυαρχίδας του τουρισµού
στην Κέρκυρα, το 2024. Και δεν λειτουργεί. Δεν υπάρχει άνθρω-
πος να το λειτουργήσει. Όπως και η Σχολή Ξεναγών. Δεν υπάρχει
άνθρωπος να λειτουργήσει. Καταθέτουν τα χαρτιά στη Ρόδο οι
φοιτητές.

Σας ρωτάω, λοιπόν, γιατί µας λέτε τόσο βερµπαλιστικά πρά-
γµατα εδώ ότι θα λύσετε τα τεράστια προβλήµατα του τουρι-
σµού, θα θεσπίσετε όλους αυτούς τους οργανισµούς για το καλό
του τόπου, για το καλό της Ελλάδας. Αφού έχετε αποτύχει σε
όλα τα επίπεδα. 

Με αυτά τα λίγα λόγια, ευχαριστώ που µε ακούσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αυλωνίτη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Καπετάνος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά και παρακαλώ να τηρείτε τον
χρόνο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, κυρία Υ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι η Παγκόσµια
Ηµέρα Πρόληψης κατά του Καρκίνου του Μαστού. Σήµερα ο
Πρωθυπουργός ανακοίνωσε την επέκταση του προγράµµατος
των δωρεάν µαγνητικών µαστογραφιών για όλες τις γυναίκες 45
έως 74 ετών και νοµίζω ότι είναι ένα µέτρο προς τον σωστό
δρόµο. Σκεφτείτε µόνο ότι το προηγούµενο χρονικό διάστηµα
έγινε έγκαιρη διάγνωση σε δεκαπέντε χιλιάδες γυναίκες εξαιτίας
αυτού του προγράµµατος και αντιµετώπισαν το πρόβληµα του
καρκίνου του µαστού µε τρόπο πολύ θετικό. 

Κυρίες και κύριοι, καλούµαστε σήµερα στην Αίθουσα του Κοι-
νοβουλίου για να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο
το οποίο έρχεται να απαντήσει και να δώσει λύσεις σε σηµαντικά
ζητήµατα στον τουριστικό τοµέα. Άκουσα από την πλευρά του
ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ: Μα, γιατί φέρνετε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο;
Μα, αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται σε αντίθεση µε άλλα προγενέ-
στερα. Με συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι και η δηµοκρατία, αυτό
είναι και το Κοινοβούλιο. Βεβαίως και θα έρθουν και άλλα νοµο-
θετήµατα και βεβαίως δεν εξαντλείται το ζήτηµα του τουρισµού
σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι προς την απόλυτα σωστή κα-
τεύθυνση. Και Θέλω να συγχαρώ και την κ. Κεφαλογιάννη και την
κ. Ράπτη, αλλά και τον κ. Κόνσολα για τη σηµερινή παρουσίαση. 

Τι λέει αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο αρνούνται τα υπόλοιπα
κόµµατα να ψηφίσουν; Το πρώτο πράγµα που λέει είναι σύσταση
Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού. Τι εστί Περιφερειακό
Συµβούλιο Τουρισµού; Η Υπουργός Τουρισµού και οι δεκατρείς
περιφερειάρχες της χώρας, µαζί µε οποιονδήποτε άλλο φορέα ή
οποιονδήποτε άλλο αρµόδιο πρόσωπο να µπορούν να συζητούν
για το θέµα που αφορά τον σχεδιασµό της τουριστικής ανάπτυ-
ξης σε κάθε περιφέρεια. 

Άκουσα να λέει, νοµίζω ο Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, «γιατί κα-
ταργείτε το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού». Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
πότε λειτούργησε επί των ηµερών σας; Πότε συνεδρίασε το
Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού; Κι έρχεστε σήµερα να πείτε γιατί
καταργείται αυτό το οποίο εµείς ποτέ δεν το θέσαµε σε λειτουρ-

γία. Ποτέ τεσσεράµισι χρόνια. Άρα, λοιπόν, κόπτεστε για κάτι το
οποίο δεν το ενεργοποιήσατε; 

Το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Προέρχοµαι από µια περιοχή τη Θεσσαλία, από τον
Νοµό Λάρισας, που πραγµατικά αυτό τον καιρό δοκιµάζεται.
Είναι, λοιπόν, κακό ο περιφερειάρχης -ο όποιος περιφερειάρχης-
να µπορεί µε τον Υπουργό να σχεδιάζουν την τουριστική ανά-
πτυξη της Θεσσαλίας σε µια τόσο κρίσιµη στιγµή; Πού είναι το
κακό; Και γιατί ένα ολιγοµελές συµβούλιο όπως είναι αυτό κι όχι
ένα µε πολλά περισσότερα άτοµα όπως ήταν το Εθνικό Συµβού-
λιο Τουρισµού, να µην µπορεί το περιφερειακό να λειτουργήσει;
Δεν είναι προς τη θετική κατεύθυνση για τη Θεσσαλία που µιλάµε
τώρα που δοκιµάζεται; 

Να πάµε και στο άλλο. Δεν είναι προς την σωστή κατεύθυνση
η λειτουργία του Συµβουλίου του Οινοτουρισµού; Και αναφέρο-
µαι πάλι, θα µου επιτρέψετε, στη Θεσσαλία διότι ο νοµός από
όπου προέρχοµαι, η Λάρισα, είναι µια περιοχή κατ’ εξοχήν που ο
οίνος, ο οινοτουρισµός, έχοντας τα κρασιά του Τυρνάβου, έχο-
ντας τη Ραψάνη, έχοντας την Κρανιά, έχοντας το Δίλοφο Φαρσά-
λων, έχοντας πολλές περιοχές, είναι ένας τόπος όπου µπορεί
αυτό το συµβούλιο να δώσει δύναµη και ώθηση και για τη Θεσ-
σαλία. 

Και επειδή πριν ανέβω στο Βήµα µίλησα µε την Πρόεδρο των
ξενοδόχων του Νοµού Λάρισας, την κ. Ειρήνη Παπαϊωάννου, η
οποία µου είπε ότι µε την ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού βρέ-
θηκαν και συνοµίλησαν για θέµατα που µπορούν να δώσουν
ώθηση στην τουριστική προώθηση και προβολή της Θεσσαλίας,
θέλω να ευχαριστήσω την ηγεσία του Υπουργείου για την συνά-
ντηση αυτή. 

Να πω µόνο ότι υπάρχουν κάποιες προτάσεις, όπως παραδεί-
γµατος χάριν οι σχολικές εκδροµές που γίνονται από δω και πέρα
να γίνουν στη Θεσσαλία, να δοθεί το έναυσµα, το θετικό πρό-
σηµο το να επισκεφτεί ο κόσµος τη Θεσσαλία, να πάει στο Πήλιο
να πάει στα παράλια του Νοµού Λάρισας. 

Δεν ξέρω πόσοι από δω γνωρίζετε ότι ο Νοµός Λάρισας έχει
πενήντα ένα χιλιόµετρα παραλίας, µιας απίστευτα όµορφης πα-
ραλίας, που ξεκινάει από το Κεραµίδι που είναι τα σύνορα µε Μα-
γνησία και φτάνει µέχρι τον Πλαταµώνα που είναι τα σύνορα µε
την Πιερία. Εκεί τώρα, -προσέξτε- σε αυτά τα πενήντα ένα χιλιό-
µετρα, τα είκοσι δύο χιλιόµετρα που είναι η περιοχή του Αγιοκά-
µπου υπάρχει µόνον ένα ξενοδοχείο. Υπάρχει ένα ξενοδοχείο σε
είκοσι δύο χιλιόµετρα! Γι’ αυτά µπορεί το Περιφερειακό Συµβού-
λιο Τουρισµού να δώσει την ώθηση να εγκριθεί το ρυµοτοµικό
σχέδιο που χρειάζεται εκεί, για να υπάρξει δύναµη και προώθηση
στην ανάπτυξη της Θεσσαλίας. 

Τέλος να προτείνω στην ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού τη
δηµιουργία ενός προγράµµατος το «pass Θεσσαλία», όπου να
µπορεί να υπάρχει ο τουρισµός για όλους τους δώδεκα µήνες
τον χρόνο. Πρέπει να δώσουµε δύναµη και ώθηση στον ελληνικό
τουρισµό. 

Είµαστε εδώ για να δούµε τα πράγµατα χωρίς µεµψιµοιρία. Και
είµαστε εδώ για να πούµε ότι όταν ένα νοµοσχέδιο είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, φτάνουν πια οι αντιπολιτευτικές κορώνες
χωρίς να έχουν αποτέλεσµα. Είναι ένα νοµοσχέδιο προς τη
σωστή κατεύθυνση το οποίο είµαι βέβαιος ότι όσοι τυχόν µας
ακούν και όσοι γνωρίζουν, θεωρώ ότι είναι ένα έναυσµα να βελ-
τιώσουµε πράγµατα στον τουρισµό µας και γι’ αυτό τον λόγο το
υπερψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Καπετάνο. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιάννης Λο-
βέρδος και µετά έχει ζητήσει τελευταία παρέµβαση για τρία
λεπτά, ο κ. Νικητιάδης. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θέλω να επαναλάβω

αυτό που πολύ σωστά επεσήµανε ο καλός συνάδελφος, κ. Καπε-
τάνιος -τον οποίο πρέπει να συγχαρώ, αν µου επιτρέπει, γιατί αν
και νέος συνάδελφος µίλησε εκτός χειρογράφου και κράτησε και
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τον χρόνο. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό για όλους τους συναδέλ-
φους- την παγκόσµια ηµέρα κατά του καρκίνου του µαστού που
τιµούµε σήµερα. Θα γιορτάσουµε όταν η αρρώστια αυτή εξαλει-
φθεί. Είναι µια φριχτή αρρώστια, η οποία όµως σήµερα αντιµε-
τωπίζεται. Δυστυχώς στα παλιότερα χρόνια δεν αντιµετωπί-
ζονταν. Και εγώ προσωπικά είµαι πάρα πολύ συγκινηµένος όταν
αναφέροµαι σε αυτή την ασθένεια, διότι έχω χάσει και τη µητέρα
µου και την αδερφή µου από τον καρκίνο του µαστού.

Και ο καρκίνος του µαστού, όπως ξέρετε, δεν πλήττει µόνον
τις γυναίκες. Πλέον σε πολύ µικρό βαθµό υπάρχει και στους
άντρες. Και υπάρχει κάθε λόγος να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν
για να αντιµετωπίσουµε αυτή την ασθένεια µια και καλή, γιατί σή-
µερα θεραπεύεται ο καρκίνος του µαστού εφόσον τον επισηµά-
νουµε εγκαίρως. Και προς αυτή την κατεύθυνση η Κυβέρνηση και
-όπως πολύ σωστά ειπώθηκε- και ο Πρωθυπουργός κάνουµε ό,τι
είναι δυνατόν προς την κατεύθυνση αυτή. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο για τον τουρισµό. Δεν αποτελεί
ασφαλώς µια συνολική τουριστική πολιτική. Υποθέτω ότι σύντοµα
το Υπουργείο Τουρισµού θα φέρει ένα εκτεταµένο νοµοσχέδιο
πάνω σε αυτή την κατεύθυνση. Γιατί αυτό πρέπει να γίνει. Αλλά
θεραπεύει πολλά πράγµατα και ρυθµίζει πολλά πράγµατα που
έχουν σχέση µε τον τουρισµό και γι’ αυτό τον λόγο είναι ένα πάρα
πολύ ενδιαφέρον νοµοσχέδιο από τη νέα ηγεσία του Υπουργείου
Τουρισµού και φυσικά από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Εγώ ως φιλελεύθερος δεν είµαι υπέρ των παρεµβάσεων του
κράτους στην επιχειρηµατική και τουριστική ανάπτυξη. Θεωρώ
ότι τον πρώτο λόγο τον έχει η ιδιωτική επιχειρηµατικότητα και ο
ιδιωτικός τοµέας και η ίδια η αγορά. Αλλά φυσικά αναγνωρίζω
ότι η Κυβέρνηση, το κράτος δηλαδή, πρέπει να έχει έναν ρυθµι-
στικό ρόλο ώστε και να βοηθάει την επιχειρηµατικότητα να ανα-
πτύσσεται και να εµποδίζει τις όποιες ασυδοσίες εµφανίζονται
και στον χώρο αυτό. Γιατί υπάρχουν ασυδοσίες και υπάρχουν και
προβλήµατα που έχουν σχέση µε τον υπερτουρισµό και αυτό
πρέπει να το αναγνωρίσουµε.

Ο τουρισµός είναι -όλοι αυτό το γνωρίζουµε- το σηµαντικότερο
προϊόν που παράγει αυτή η χώρα. Και γι’ αυτό έχει και το µεγα-
λύτερο ποσοστό του ΑΕΠ από όλες τις άλλες δραστηριότητες
της οικονοµίας. Γι’ αυτό και πρέπει να το κρατάµε ως κόρη
οφθαλµού και να το αναπτύσσουµε συνεχώς µε γνώµονα µε σχέ-
διο, µε όραµα, αλλά στηρίζοντας την ιδιωτική επιχειρηµατικότητα
και όχι υποκαθιστώντας την. 

Και γι’ αυτό είναι πάρα πολύ θετικό ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο
υπάρχει µια πολύ σηµαντική ρύθµιση που αφορά τον οινοτουρι-
σµό. Οµολογώ ότι όποιος έχει ταξιδέψει στο εξωτερικό -εγώ δεν
πίνω κρασί, αλλά πίνουν πάρα πολλοί συµπολίτες µας και άνθρω-
ποι σε όλο τον κόσµο- ξέρει ότι ο οινοτουρισµός είναι µεγάλο
κοµµάτι. Σκεφτείτε, µόνο την Τοσκάνη να επισκεφθείτε και τα οι-
νοποιεία του Chianti, ξέρετε πόσο σοβαρό εισόδηµα είναι για την
Ιταλία ο οινοτουρισµός. 

Το ίδιο µπορεί να γίνει και στην Ελλάδα. Δεν είµαι γευσιγνώ-
στης φυσικά, αλλά ξέρουµε πολύ καλά ότι τα ελληνικά κρασιά
είναι εφάµιλλα και µερικές φορές και ανώτερα και από τα ιταλικά
και από τα γαλλικά. Συνεπώς για ποιον λόγο να µην έχουµε ανα-
πτύξει όσο πρέπει τον οινοτουρισµό; Έρχεται να το ρυθµίσει
αυτό το νοµοσχέδιο και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Ταυτόχρονα βέβαια πρέπει να πούµε ότι το τουριστικό προϊόν
είναι και ένα ευάλωτο και ευµετάβλητο προϊόν. Υπάρχουν διάφο-
ρες καταστάσεις όπως είναι η κλιµατική κρίση που µπορεί να µας
υποχρεώσει να αλλάξουµε και την τουριστική περίοδο. Υπάρχουν
και άλλες καταστάσεις, οι οποίες µπορούν να το εµποδίσουν,
όπως για παράδειγµα η κρίση στη Μέση Ανατολή που κανείς
αυτή τη στιγµή δεν γνωρίζει πώς θα εξελιχθεί και πού θα κατα-
λήξει και που µπορεί να µας φέρει µεγάλες ανατροπές. Όλα αυτά
πρέπει να είναι και µέριµνα του κράτους και να παρεµβαίνει όπου
βλέπει τις δυσαρµονίες που υπάρχουν.

Όπως το ίδιο ισχύει και µε ένα άλλο µεγάλο -και περιµένω από
το Υπουργείο Τουρισµού να φέρει νοµοσχέδιο σχετικά µετά και
τις δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού στην Έκθεση της Θεσσαλο-
νίκης- θέµα µε τα βραχυχρόνια µίσθωσης διαµερίσµατα. Είναι ένα
τεράστιο πρόβληµα. Η ακρίβεια για την οποία µιλάµε, είναι σε µε-

γάλο βαθµό και στα ενοίκια. Τα ενοίκια είναι µεγάλο πρόβληµα
σήµερα για τους συµπολίτες µας. Και ένας από τους λόγους είναι
το Airbnb. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σταµάτησε το πρόγραµµα «Σπίτι µου».
ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει. Δεν είναι

τόσο απλά τα πράγµατα. Είναι πολύ πιο σύνθετα, κύριε Παππά.
Άκουσα προηγουµένως αυτά που είπατε. Και παρεµπιπτόντως,
επειδή το αναφέρατε, θέλω να σας πω ότι µπορεί να έχουµε το
τεράστιο πρόβληµα της ακρίβειας που το βιώνουµε όλοι στην κα-
θηµερινότητά µας και τα νοικοκυριά, αλλά η οικονοµία µας πάει
καλύτερα από ποτέ άλλοτε. Μπήκαµε στην επενδυτική βαθµίδα
που εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ προσπαθείτε µε κάθε τρόπο να το υπο-
βαθµίσετε, αλλά είναι µεγάλο γεγονός. Βλέπετε τα δηµοσιεύµατα
του ξένου τύπου. Η Wall Street Journal µιλάει για το ελληνικό
θαύµα. Μην το υποτιµούµε. 

Τις επιπτώσεις στην καθηµερινότητα δεν θα τις δούµε σήµερα.
Θα τις δούµε σε κάποιο χρόνο. Τα πράγµατα είναι βέβαιον ότι αν
δεν υπάρξουν άλλες αρνητικές εξελίξεις, θα πάνε προς το καλύ-
τερο. Δεν είναι άσπρο-µαύρο τα πράγµατα σήµερα στην πολιτική
και στην οικονοµία. 

Εγώ όµως περιµένω να έρθει και νοµοσχέδιο, όπως είπα, για
τα Airbnb, τα βραχυχρόνιας µίσθωσης. Μια σηµαντική τοµή που
πρέπει να βρει την ισορροπία, δηλαδή, και να προστατεύει τον
τουρισµό και να ενισχύει τον τουρισµό και ταυτόχρονα να µη δη-
µιουργεί τεράστια προβλήµατα στους κατοίκους των πόλεων
µας, της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης που κυρίως πλήττονται
από βραχυχρόνιες µισθώσεις. Είναι ένα πρόβληµα τεράστιο που
αφορά όχι µόνο την Ελλάδα αφορά και άλλες τουριστικές χώρες,
όπως την Πορτογαλία, τη Λισαβόνα, τη Βαρκελώνη την Πράγα,
τη Νέα Υόρκη. Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα µε αυτά τα βραχυ-
χρόνιας µίσθωσης. Σε κάποιες χώρες µάλιστα τα έχουν βγάλει
από τις πόλεις. Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να βρεθεί µια ισορροπία
και να τα κρατάµε και τα δύο ενεργά. 

Σε κάθε περίπτωση το νοµοσχέδιο είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Δεν καταλαβαίνω γιατί δεν το ψηφίζει η Αντιπολίτευση, δι-
καίωµά της. Εµείς θα το ψηφίσουµε. Ταυτόχρονα όµως περιµέ-
νουµε και από το Υπουργείο Τουρισµού και την Κυβέρνηση ένα
πιο ολοκληρωµένο σχέδιο νόµου για την τουριστική πολιτική, η
οποία είναι πάρα πολύ σηµαντική για τη χώρα µας. 

Και επειδή και εγώ σέβοµαι τον χρόνο και τον Κανονισµό της
Βουλής, κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λοβέρδο.
Έχει ζητήσει τοN λόγο για µία παρέµβαση τριών λεπτών ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Νικητιάδης. Μετά θα
ακολουθήσουν η κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη-Βιλιάλη, η κ. Θεο-
δώρα Τζάκρη, η κ. Αθηνά Λινού και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Πλεύρης. 

Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, σεβό-

µενος και τους συναδέλφους θα κάνουµε µόνο µία παρέµβαση
παρά το ότι δικαιούµαστε δύο. 

Η κυρία Υπουργός αναφέρθηκε κατά την τοποθέτησή της στην
κριτική που της ασκήθηκε χαρακτηρίζοντάς µας µίζερους και την
κριτική µας γεµάτη αερολογίες. Πρέπει να καταλάβει η κυρία
Υπουργός ότι υπάρχει καλή κριτική και κακή κριτική και όποιος
εκφέρει έναν διαφορετικό λόγο για την κριτική µάλλον ο δικός
του λόγος είναι µίζερος. 

Περαιτέρω η κυρία Υπουργός µας έδωσε την εντύπωση από
την τοποθέτησή της ότι η άνθηση του τουρισµού σε αυτό τον
τόπο άρχισε το 2012, που ανέλαβε εκείνη Υπουργός, διακόπηκε
προφανώς το 2015, που ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ, και ξεκίνησε ξανά το
2019, που έγινε η Νέα Δηµοκρατία Κυβέρνηση. Προφανώς δεν
παρακολουθεί τους αριθµούς. Όλα αυτά τα χρόνια κάθε χρόνο
υπάρχει αύξηση του τουρισµού. 

Πρέπει όµως να την πληροφορήσουµε, γιατί προφανώς δεν τα
έχει παρακολουθήσει, ότι τα δύσκολα χρόνια που ξεκίνησε το
µνηµόνιο, τότε που ήταν το ΠΑΣΟΚ στο Υπουργείο Τουρισµού,
είχαµε από τη Ρωσία ξεκινώντας διακόσιες πενήντα χιλιάδες αφί-
ξεις ετησίως, από µία χώρα που περιµέναµε πολύ περισσότε-
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ρους, που την ίδια εποχή η Τουρκία είχε τέσσερα εκατοµµύρια
αφίξεις. Οι Ρώσοι, Χριστιανοί Ορθόδοξοι, πολύ κοντά σε εµάς ως
κουλτούρα, στην Τουρκία πηγαίνανε. Τι κάναµε; Υπήρχαν τρία
visa centers, δηλαδή τα καταστήµατα που υποδέχονται και διευ-
κολύνουν την έκδοση των ταξιδιωτικών εγγράφων, και εµείς τα
κάναµε σε έξι µήνες δεκατρία. Αποτέλεσµα; Σε έναν χρόνο οι δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες αφίξεις Ρώσων έγιναν ένα εκατοµµύριο
τριακόσιες πενήντα χιλιάδες. Ακολούθησε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και δεν ανοίξαµε ούτε ένα παραπάνω visa center
ξανά και ξανά άρχισε η µείωση των τουριστών. Βέβαια τώρα από
τη Ρωσία µε το Ουκρανικό δεν περιµένουµε τουρίστες. 

Τέλος, εκτός του θέµατος του τουρισµού, πληροφορηθήκαµε
πριν από λίγο µια δυσάρεστη είδηση: Μία απάτη µαµούθ 6 εκα-
τοµµυρίων που εκδηλώθηκε διαδικτυακά µέσω e-banking εις
βάρος εξακοσίων εβδοµήντα συµπολιτών µας. Εµείς εκφράζουµε
τη δυσαρέσκειά µας, εκφράζουµε τη µεγάλη ανησυχία µας γιατί
δεν µπορεί αυτός ο τόπος να αντέξει άλλη υποµονή, άλλη ανα-
σφάλεια. Ανασφάλεια να πάρουµε τρένο, ανασφάλεια να πά-
ρουµε το παιδί µας στο γήπεδο, ανασφάλεια για το πού θα είναι
οι τιµές αύριο, ανασφάλειες, ανασφάλειες, όχι άλλες ανασφά-
λειες.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία-Ελένη Σούκουλη-Βιλιάλη, Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ-ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχαρι-

στώ πολύ.
Παγκόσµια Ηµέρα Πρόληψης κατά του Καρκίνου του Μαστού

σήµερα και είναι µια ευκαιρία από το Βήµα της Βουλής να παρο-
τρύνουµε τις γυναίκες να προβούν σε προληπτικό έλεγχο γιατί
πραγµατικά η έγκαιρη διάγνωση σώζει ζωές. Ιδιαίτερα σήµερα
που τιµούµε τη µνήµη µιας σηµαντικής Ελληνίδας, της Φώφης
Γεννηµατά, που το όνοµά της είναι συνδεδεµένο µε το προσω-
πικό της σθένος, αλλά και την τεράστια διάθεση προσφοράς ιδι-
αίτερα σε θέµατα υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε µέσα σε ένα ρευ-
στό γεωπολιτικό περιβάλλον υψηλών εντάσεων να συνεχίσουµε
τη σταθερή ανοδική πορεία της χώρας που θα εδραιώνει τη θέση
της στην ευρύτερη περιοχή ως νησίδα ασφάλειας και προόδου.
Αυτή είναι η θεσµική και πολιτική υποχρέωσή µας απέναντι στους
πολίτες που µας εµπιστεύτηκαν το τιµόνι της χώρας. Η πρό-
σφατη απόκτηση της επενδυτικής βαθµίδας αποτελεί ένα ακόµη
ορόσηµο θετικής εξέλιξης, που σηµατοδοτεί ότι η οικονοµία µας
αναπτύσσεται µε σταθερούς ρυθµούς και η υπεραξία της µπορεί
να διαχυθεί δίκαια προς όλους τους πολίτες και ιδιαίτερα τους
πιο ευάλωτους. 

Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, εµείς δεν
ζούµε σε αυταπάτες, αλλά έχουµε ξεκάθαρους στόχους. Επιδιώ-
κουµε µια ισχυρή οικονοµία και ξέρουµε πολύ καλά ότι ισχυρή
οικονοµία σηµαίνει καλύτερη παιδεία, σηµαίνει καλύτερο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, σηµαίνει ισχυρότερη άµυνα, αποτελεσµατικό-
τερη κοινωνική πολιτική. Αυτόν τον στρατηγικό στόχο επιδιώ-
κουµε και βήµα-βήµα επιτυγχάνουµε. Αποµένουν όµως πολλά
βήµατα να κάνουµε ακόµα, προκειµένου να φέρουµε την χώρα
µας στη θέση που την οραµατιζόµαστε και γι’ αυτό οφείλουµε να
συνεχίσουµε µε ταχύτητα και συνέπεια. 

Σήµερα καλούµαστε να τοποθετηθούµε στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Τουρισµού και τις διατάξεις που φέρνει για την ενί-
σχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης, δηλαδή για την ενί-
σχυση του κεντρικού στρατηγικού στόχου της τουριστικής µας
πολιτικής. Δεν χρειάζεται νοµίζω να εξηγήσω τη σηµασία του πα-
ραγόµενου οικονοµικού αποτελέσµατος από τον τουρισµό για
την ελληνική οικονοµία. Το µόνο που πραγµατικά απαιτείται είναι
να µιλήσουµε ουσιαστικά για την αποτελεσµατική προσαρµογή
του τουριστικού µας προϊόντος στα νέα δεδοµένα και στις νέες
τάσεις της τουριστικής βιοµηχανίας και πώς θα πετύχουµε τη µε-
γέθυνσή του µε όρους βιωσιµότητας και αειφορίας. Αυτό τον
στόχο υπηρετούν οι διατάξεις του νοµοσχεδίου και γι’ αυτό κι-
νείται προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ σε δύο

άρθρα του νοµοσχεδίου που εκτιµώ ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικά
και η ορθή υλοποίησή τους µπορεί να αναβαθµίσει σηµαντικά τη
στρατηγική στόχευση αναφορικά µε την ανάπτυξη του τουριστι-
κού προϊόντος µας. Αρχικά θα ήθελα να σταθώ στη σύσταση και
λειτουργία του Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού. Εκτιµώ
ότι η επιτυχής λειτουργία αυτού του θεσµικού οργάνου αποτελεί
βασική προϋπόθεση για τον στρατηγικό στόχο της γεωγραφικής
διασποράς του προσφερόµενου τουριστικού προϊόντος της χώ-
ρας µας, ώστε να σπάσει η χωρική υπερσυγκέντρωση της τουρι-
στικής προσφοράς σε κάποιους λίγους τουριστικούς προ-
ορισµούς, που πολλές φορές αυτό φέρνει σαν αποτέλεσµα και
την υποβάθµισή τους, επιτυγχάνοντας µάλιστα την ποιοτική δια-
φοροποίηση του τουριστικού προϊόντος, που µπορεί να οδηγήσει
και σε µια διάχυση παραγόµενων ωφελειών και σε άλλες περιο-
χές που έως τώρα δεν συµµετείχαν σε αυτή την αναπτυξιακή δια-
δικασία, ενώ διαθέτουν τουριστικό περιεχόµενο που µπορεί να
προσελκύσει εγχώριους και ξένους επισκέπτες, µεγαλώνοντας
δηλαδή τον τουριστικό χάρτη της χώρας, αφού µπαίνουν σε
αυτόν και άλλες περιοχές που στοχεύουν στον θεµατικό, τον
εναλλακτικό τουρισµό, επιµηκύνοντας έτσι και την τουριστική πε-
ρίοδο, δηµιουργώντας νέες επενδύσεις και τελικά δηµιουργώ-
ντας το πεδίο ώστε να εισαχθεί αλλά και να παραχθεί νέος
πλούτος.

Για να συµβεί αυτό απαιτούνται στρατηγικές συνέργειες µε-
ταξύ κεντρικής και περιφερειακής διοίκησης, αλλά και των παρα-
γωγικών εταίρων. Αυτό είναι το κλειδί, προκειµένου να τεθεί µε
διαφάνεια και εξωστρέφεια το νέο στρατηγικό πλαίσιο που θα
περιγράφεται µε όρους βιώσιµης και αειφόρου ανάπτυξης, δη-
λαδή µε σεβασµό στο περιβαλλοντικό αποτύπωµα που αφήνει
πίσω της η άσκηση της τουριστικής µας πολιτικής, µε προστασία
της αυθεντικότητας των τοπικών κοινοτήτων υποδοχής και
σαφώς µε την επίτευξη της οικονοµικής βιωσιµότητάς τους. 

Οι περιφέρειες µας διαθέτουν µοναδικά συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα που µπορούν να συνθέσουν ένα σύγχρονο προσφερόµενο
τουριστικό ψηφιδωτό προσαρµοσµένο στις ανάγκες του σήµερα
και του αύριο µιας δυναµικής τουριστικής αγοράς στην οποία θα
διεκδικήσουµε µε αυτοπεποίθηση το µερίδιο που αναλογεί στην
υψηλή αξία της προσφερόµενης επιλογής µας. 

Αυτό µπορούµε να το δούµε πιο συγκεκριµένα και µε το άρθρο
4, το Εθνικό Συµβούλιο Οινοτουρισµού, διαµέσου δηλαδή της
προσπάθειας περαιτέρω ανάπτυξης µιας εναλλακτικής µορφής
τουρισµού που ακόµα στη χώρα µας σε αντίθεση µε άλλες οινο-
παραγωγικές χώρες του εξωτερικού υπολείπεται στη δηµιουργία
προστιθέµενης οικονοµικής αξίας, ενώ είναι διεθνώς παραδεκτό
ότι αποτελεί µια σταθερή και θα έλεγα δυναµική πηγή εισροής
εσόδων στο τουριστικό ισοζύγιο. 

Θα µου επιτρέψετε ως Βουλευτής Κορινθίας να χρησιµοποι-
ήσω ως παράδειγµα-οδηγό τη Νεµέα, µια περιοχή µε δυνατή
επωνυµία στο οινοπαραγωγικό οικοσύστηµα, µε µοναδικό πολι-
τισµικό αποτύπωµα, µε πλούσιο γαστρονοµικό ενδιαφέρον και
φυσικά µε απαράµιλλο φυσικό κάλλος. Εδώ ο οίνος, και συγκε-
κριµένα το Αγιωργίτικο, µπορεί να αποτελέσει την κυρίαρχη πα-
ράµετρο ή αν θέλετε τη συγκολλητική αναπτυξιακή ουσία, προ-
κειµένου να επιτευχθεί η επιθυµητή στρατηγική διασύνδεση µε-
ταξύ διαφορετικών, αλλά αλληλοσυνδεόµενων κλάδων εφαρµο-
σµένης πολιτικής µε τον τουρισµό, όπως η µεταποίηση ή το
αγροτικό προϊόν, ώστε το τελικό προϊόν να προσφέρει αυτό που
είναι κυρίαρχα ζητούµενο για όλους µας, να προσφέρει στον επι-
σκέπτη µοναδική και πολυδιάστατη εµπειρία.

Θέλω να είµαι ξεκάθαρη. Η Νεµέα πληροί όλες τις προϋποθέ-
σεις. Παρά, όµως, τα σηµαντικά βήµατα που έχουν γίνει, δεν έ-
χουµε καταφέρει να καλύψουµε το κενό µεταξύ των αναπτυξια-
κών δυνατοτήτων και του παραγόµενου οικονοµικού αποτελέ-
σµατος. Αυτό το κενό θα κληθεί να καλύψει τεκµηριωµένα το νέο
συµβούλιο οινοτουρισµού, πώς δηλαδή περιοχές, όπως η Νεµέα,
που έχει πάνω από είκοσι επισκέψιµα οινοποιεία, που είναι η µε-
γαλύτερη ζώνη ΠΟΠ της χώρας µε µεγάλο ποσοστό απασχόλη-
σης της τοπικής οικονοµίας µε τη διαδικασία οινοπαραγωγής, θα
αυξήσει σηµαντικά τις µόλις είκοσι δύο κλίνες της, πώς θα απο-
κτήσουν υποδοµές που θα προωθήσουν τη βιώσιµη ανάπτυξη και
εν τέλει πώς θα προσελκύσει επενδύσεις που θα ενισχύσουν και
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την τοπική αγορά εργασίας και το τοπικό εισόδηµα. 
Το Εθνικό Συµβούλιο Οινοτουρισµού πρέπει να προωθήσει

άµεσα και τεκµηριωµένα, µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, µε
συνεκτικό επιχειρησιακό σχέδιο δράσεων και συγκεκριµένες χρη-
µατοδοτικές λύσεις, τη σύµπραξη των αρµόδιων φορέων για τη
συνδιαµόρφωση του Εθνικού Σχεδίου Ανάπτυξης του Οινοτουρι-
σµού, συνεπικουρούµενο βεβαίως από τοπικά σχέδια ανάπτυξης
που θα κουµπώσουν καλύτερα στις ιδιαιτερότητες της κάθε πε-
ριοχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, δεν µπορώ να µην
τονίσω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί πραγµατικά ένα ση-
µαντικό βήµα, προκειµένου να απαντήσουµε µε συγκεκριµένες
δράσεις στις προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας. Έρχεται να
απαντήσει µε νοµοθετική ακρίβεια στις προσπάθειες που επιβάλ-
λεται να καταβάλλουµε για να ανταποκριθούµε στο ανταγωνι-
στικό πλαίσιο που διαµορφώνεται στην τουριστική βιοµηχανία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι ξεκάθαρο ότι αυτό το πλαίσιο
παρουσιάζει, εκτός από προκλήσεις, και τεράστιες ευκαιρίες, ευ-
καιρίες που µπορούµε να τις εκµεταλλευτούµε, έτσι ώστε να
ελευθερώσουµε τις αναπτυξιακές δυνατότητες που έχει η χώρα
µας, ώστε να δηµιουργήσουµε την απαραίτητη υπεραξία προς
όφελος όλων των πολιτών. Αυτό πράττουµε. Αυτό θα συνεχί-
σουµε να πράττουµε µε αποφασιστικότητα και αποτελεσµατικό-
τητα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία συνάδελφο.

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος. Είναι αρκετοί ακόµα οι
οµιλητές. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνά-

ντηση που πραγµατοποίησε πρόσφατα ο Πρωθυπουργός µόνο
µε τον Πρωθυπουργό του Ισραήλ, χωρίς ταυτόχρονα να συνα-
ντηθεί µε τον πρόεδρο της Παλαιστίνης -τον οποίο συνάντησαν
στο Κάιρο, ειρήσθω εν παρόδω, τόσο ο πρωθυπουργός της Ισπα-
νίας, όσο και ο πρωθυπουργός της Ιταλίας και της Μεγάλης Βρε-
τανίας- συνιστά «Ι.Χ. εξωτερική πολιτική» και κατάργηση στην
πράξη της πολυδιάστατης εξωτερικής πολιτικής. Δεν συνάδει
ούτε µε την ιστορία της χώρας µας, ούτε και βέβαια µε τον ρόλο
της χώρας-γέφυρα µεταξύ του αραβικού κόσµου και της Δύσης,
που παραδοσιακά υπηρετούσε η ελληνική διπλωµατία. 

Οι θέσεις µας από την πρώτη στιγµή ήταν απολύτως σαφείς
απέναντι στις εγκληµατικές ενέργειες κατά χιλίων τετρακοσίων
αµάχων Ισραηλινών. Οι σοβαρότατες ευθύνες της ισραηλινής
ηγεσίας για το αδιέξοδο των συνοµιλιών και για την κατοχή, την
παράνοµη κατοχή, παλαιστινιακών εδαφών επ’ ουδενί δεν µπο-
ρούν να δικαιολογήσουν τέτοιες ενέργειες κατά αµάχων. Από
εκεί και πέρα οι θέσεις µας είναι επίσης σαφείς, ότι: δεν µπορεί
να υπάρξει αντιµετώπιση της Χαµάς µε τον θάνατο ακόµη περισ-
σότερων Παλαιστινίων αµάχων και την ασφυξία των Παλαιστινίων
της Γάζας, που οδηγούνται µέρα µε την ηµέρα σε βαθύτερη αν-
θρωπιστική κρίση. Αυτές οι ενέργειες επιτείνουν τον φαύλο κύκλο
της βίας και διακινδυνεύουν την επέκταση της σύρραξης σε πε-
ριφερειακό επίπεδο. 

Θεωρούµε απαράδεκτο η διεθνής κοινότητα, και ειδικά η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, να µην µπορεί να σταθεί για µία ακόµη φορά
στο ύψος των περιστάσεων και να αγωνιστεί για κατάπαυση
πυρός, απελευθέρωση των οµήρων και αποτροπή της ανθρωπι-
στικής κρίσης. Η ελληνική Κυβέρνηση θα πρέπει να αγωνισθεί
προς αυτή την κατεύθυνση, αντί να φοβάται να πει τη λέξη «κα-
τάπαυση του πυρός», και να φοβάται να συναντήσει τον Παλαι-
στίνιο ηγέτη, όπως έπραξαν, όπως ήδη είπα, άλλοι Ευρωπαίοι
ηγέτες. Τα συµφέροντα της Ελλάδας επιβάλλουν να αγωνίζεται
για την ειρήνη, τη σταθερότητα και το Διεθνές Δίκαιο στην πε-
ριοχή, όχι να προωθεί µια µονοδιάστατη εξωτερική πολιτική προ-
κεχωρηµένου φυλακίου της Δύσης, µε όλους τους κινδύνους που

αυτό συνεπάγεται.
Και έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέ-

διο που συζητούµε σήµερα. Όταν πληροφορήθηκα ότι πρόκειται
να εισαχθεί στην Ολοµέλεια νοµοσχέδιο µε τίτλο για τη «βιώσιµη
τουριστική ανάπτυξη», θεώρησα ότι επιτέλους η Κυβέρνηση θα
νοµοθετήσει εκείνες τις προτεραιότητες που θα συµβάλουν στην
επιθυµητή µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα του ελληνικού τουριστι-
κού προϊόντος, για την προστασία της κοινωνικής και πολιτιστι-
κής αυθεντικότητας και µοναδικότητας των κοινοτήτων υποδοχής
και τη διασφάλιση της µακροπρόθεσµης οικονοµικής βιωσιµότη-
τας των τοπικών κοινωνιών, µε ιδιαίτερη έµφαση στις σταθερές
ευκαιρίες απασχόλησης και εισοδήµατος, για τη βέλτιστη χρήση
των περιβαλλοντικών πόρων και για τη διασφάλιση ενός υψηλού
επιπέδου ικανοποίησης των επισκεπτών. Και φυσικά διαψεύ-
στηκα.

Όλα αυτά που µόλις ανέφερα είναι απαραίτητο να γίνουν χθες,
γιατί το ελληνικό τουριστικό προϊόν αντιµετωπίζει πολλαπλές
προκλήσεις: Πρώτον, γιατί οι πιέσεις στην περιοχή της Μεσο-
γείου είναι µεγάλες για τον τουρισµό, ειδικότερα γιατί το ελλη-
νικό τουριστικό προϊόν χαρακτηρίζεται από υψηλό βαθµό συ-
γκέντρωσης σε όρους εποχικότητας, αφού το µεγαλύτερο µέρος
αναπτύσσεται από τον Μάιο µέχρι και τον Σεπτέµβριο, καθώς και
στις περιοχές, όπως ας πούµε στα νησιά που ουσιαστικά επιτυγ-
χάνεται περίπου το 60% των εσόδων του τουρισµού. Δεύτερον,
γιατί χαρακτηρίζεται από ξενοδοχειακές µονάδες µικρότερου µε-
γέθους και χαµηλότερης ποιότητας. Και τρίτον, γιατί σε αυτά
πρέπει να προστεθούν πιθανοί αστάθµητοι παράγοντες, όπως
υπήρξαν κατά τη διάρκεια της πανδηµίας που µειώθηκαν σηµα-
ντικά οι τουριστικές ροές, όπως είναι ο έντονος ανταγωνισµός
από γείτονες χώρες. 

Και αναφέροµαι ειδικά, κυρία Υπουργέ, στο «Turkaegean» -και
να µας πείτε ακριβώς τι θα γίνει µε την κατάσταση αυτή- όπου
Τούρκοι τουριστικοί επιχειρηµατίες θα χρησιµοποιούν για µία δε-
καετία τον χάρτη µε την τουριστική ονοµασία του Αιγαίου στις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, χωρίς η χώρα µας να µπορεί να
το αποτρέψει. Και βεβαίως σε αυτά να προστεθεί και ο πόλεµος
του Ισραήλ, τις συνέπειες του οποίου τις βλέπουµε ήδη, αφού
και µόνο η τουριστική ροή προς Θεσσαλονίκη έχει µειωθεί κατά
11%. Σε κάθε περίπτωση υπάρχει η ανάγκη θωράκισης του ελλη-
νικού τουριστικού προϊόντος συνολικά, τόσο στη βάση των νέων
συνθηκών και προκλήσεων από την κλιµατική κρίση, όπως αυτές
διαµορφώθηκαν µετά τις τελευταίες καταστροφές, όσο και στη
βάση της ρύθµισης της τουριστικής αγοράς που άρρηκτα συν-
δέεται µε την οµαλή ανάπτυξη της οικονοµικής δραστηριότητας
και τη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής. 

Το παρόν σχέδιο νόµου καµµία σχέση δεν έχει µε τον βαρύ-
γδουπο τίτλο που φέρει. Πρόκειται για σκόρπιες ρυθµίσεις, µε
τις οποίες υπάρχει κραυγαλέα παραδοχή της Κυβέρνησης ότι
εδώ και τέσσερα και πλέον χρόνια δεν έχει, και αδυνατεί να εκ-
πονήσει, ένα στρατηγικό σχέδιο για την ανάπτυξη του ελληνικού
τουρισµού και της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης στη χώρα.
Ενώ βρισκόµαστε στον πέµπτο χρόνο διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κάθε Υπουργός που διαδέχεται τον προηγούµενο
είτε αποστασιοποιείται από αυτόν είτε αντιπολιτεύεται τον προ-
ηγούµενό του, της ίδιας Κυβέρνησης, ξηλώνοντας ή τροποποι-
ώντας τις προηγούµενες ρυθµίσεις της Κυβέρνησης αυτής, στην
προκειµένη περίπτωση τις ρυθµίσεις που ψηφίστηκαν µόλις το
Δεκέµβριο του 2021. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, η Κυβέρνηση παραδέχεται την
αποτυχία της σε πολύ σοβαρά θέµατα, όπως το Ναυάγιο της Ζα-
κύνθου και τη διαχείριση των ιαµατικών πηγών της χώρας, που,
παρά τις προειδοποιήσεις της αξιωµατικής αντιπολίτευσης τότε
το 2021 να µην το κάνει, πήρε τις σχετικές πρωτοβουλίες, που
τελικά τώρα εκ νέου τροποποιεί, αναθεωρεί ή και καταργεί. Σχε-
τικά µε την κατάργηση της Επιτροπής Ναυαγίου, θα πρέπει να
σηµειωθεί ότι ήµασταν ευθύς εξαρχής αντίθετοι στην παράδοση
που τοποσήµου Ναυάγιου Ζακύνθου και τη µεταβίβαση δηµόσιας
περιουσίας στα χέρια µιας επιτροπής, η οποία δεν είχε κανέναν
έλεγχο, ενώ έχει απεριόριστες εξουσίες για µελέτες, διαχείριση,
απαλλοτριώσεις των γύρω περιοχών. 

Και έρχεστε µετά από δύο χρόνια, κυρία Υπουργέ, να µας πείτε
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ότι οι ενέργειες για διαµόρφωση πλαισίου, προστασίας και συ-
ντήρησης του Ναυαγίου της Ζακύνθου, αλλά και λήψης ειδικότε-
ρων µέτρων για τον σκοπό αυτό, αποδείχτηκαν ιδιαίτερα τεχνικά
και τοπικού ενδιαφέροντος θέµατα που δεν µπορούσαν να αντι-
µετωπιστούν από αυτή την επιτροπή που φτιάξατε το 2021, και
για αυτό την καταργείτε. Εν τω µεταξύ το Ναυάγιο της Ζακύνθου
εξακολουθεί να παραµένει κλειστό και µη επισκέψιµο. Καταρ-
γείτε, λοιπόν, σήµερα την επιτροπή που οι ίδιοι φτιάξατε και δί-
νετε τη διαχείριση στην περιφέρεια, δηλαδή στον νέο περιφε-
ρειάρχη, ο υποψήφιος του οποίου ήταν µάρτυρας υπέρ της «PI-
MANA». Δηλαδή το Ναυάγιο πηγαίνει τη Σκύλλα και τη Χάρυβδη.

Επίσης, καταργείτε και την εταιρεία «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος
Α.Ε.», πάλι σχεδόν µετά από δύο χρόνια. Η εταιρεία δεν έπρεπε
ευθύς εξαρχής να συσταθεί, και αυτό είχε υποστηρίξει ο ΣΥΡΙΖΑ
κατά τη συζήτηση τότε του νοµοσχεδίου. Αντίθετα είχαµε προ-
τείνει ότι όσες ιαµατικές πηγές βρίσκονται υπό τη διαχείριση
ΟΤΑ, να στηριχθούν οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, επι-
στηµονικά, υλικοτεχνικά και οικονοµικά, για την αξιοποίηση των
ιαµατικών πόρων τους. Ανακαλύψατε δηλαδή σήµερα ότι οι αρ-
µοδιότητες της εν λόγω εταιρείας καλύπτονται από αρµοδιότη-
τες του Υπουργείου Τουρισµού, συγκεκριµένα από το προεδρικό
διάταγµα 127/2017. Δηλαδή το 2021 δεν γνώριζαν στο Υπουργείο
το προεδρικό διάταγµα του οργανισµού του Υπουργείου, που
υπάρχει από το 2017. Και αυτό µαρτυρεί το πόσο επιπόλαια νο-
µοθετεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για θέµατα δηµό-
σιας περιουσίας.

Στην περιοχή που εκλέγοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την
Πέλλα, επισκέπτονται τα λουτρά Πόζαρ περισσότεροι από ενά-
µισι εκατοµµύριο επισκέπτες κάθε χρόνο. Εν τω µεταξύ, ο δήµος
Αλµωπίας στον οποίον ανήκω, έχει περιορισµένους πόρους, ερ-
γαλεία και προσωπικό. Το ίδιο συµβαίνει και για τα λουτρά του
Λουτροχωριού που ανήκουν στον Δήµο Σκύδρας. Αυτό που πρέ-
πει να κάνετε, επειδή έχουµε ήδη ιαµατικές πηγές πολλών ταχυ-
τήτων, γνωστές και άγνωστες, εξοπλισµένες και όχι καλά εξο-
πλισµένες, είναι να δώσετε τους απαραίτητους πόρους στην το-
πική αυτοδιοίκηση, πόρους οικονοµικούς και ανθρώπινους, για
να αναδείξουν περισσότερο τον ιαµατικό τουρισµό. 

Δεν θα µείνω στα άλλα θέµατα, όπως: που καταργείτε το
Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού -το οποίο κακώς έχει περιπέσει σε
αχρησία τα τελευταία χρόνια- που δηµιουργείτε ένα νέο Συµβού-
λιο Οινοτουρισµού -οι αρµοδιότητες αυτού του συµβουλίου θα
έπρεπε να ασκούνται από το Υπουργείο, το οποίο θα συγκαλεί
τους σχετικούς συλλογικούς φορείς για διαβούλευση οποτεδή-
ποτε χρειάζεται, χωρίς να απαιτείται σχετική διάταξη νόµου- ούτε
γιατί δηµιουργείτε το Παρατηρητήριο για τη Μεσόγειο που είναι
µια υπερφιλόδοξη προσέγγιση, όταν ακόµα σήµερα δεν έχει πα-
ράγει αποτελέσµατα το Εθνικό Παρατηρητήριο.

Αποτύχατε στην αξιοποίηση των πόρων του προγράµµατος
«Τουρισµός για όλους 2022-2025», ένα πρόγραµµα το οποίο προ-
σφέρθηκε στους πολίτες µε µεγάλη καθυστέρηση µε αποτέλε-
σµα να χαθεί η καλοκαιρινή περίοδος. Όσον αφορά σε ορισµέ-
νους από τους πιο δηµοφιλείς χειµερινούς προορισµούς όπου
θα µπορούσε να αξιοποιηθεί το πρόγραµµα αυτό που ο Βόλος,
το Πήλιο, η Λάρισα, τα Τρίκαλα, η κατάσταση είναι δραµατική
µετά τις πληµµύρες και υπάρχει ορατός κίνδυνος να χαθούν και
τα Χριστούγεννα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τοµέας του τουρισµού είναι
εθνική υπόθεση γιατί είτε το θέλουµε είτε όχι αποτελεί βασικό ει-
σόδηµα για τη χώρα µε την εισροή ξένων κεφαλαίων, αποτελεί
σηµαντικό κοµµάτι της εθνικής µας οικονοµίας αντιπροσωπεύο-
ντας το 20% του ΑΕΠ και το 27% των εξαγωγών κάθε χρόνο και
έχει ανάγκη από µια συνεκτική στρατηγική και όχι αποσπασµατι-
κές προσεγγίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αυτό δεν αποτελεί παρά συρραφή δώ-
δεκα άρθρων που έχουν αποσπασµατικό χαρακτήρα και εν πάση
περιπτώσει το ερώτηµα είναι πότε να περιµένουµε το επόµενο
νοµοσχέδιο που θα διορθώνει αυτό που µόλις µας εισηγηθήκατε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζάκρη.
Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθηνά Λινού και

µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Πλεύρης. Στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο η
κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου, ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, ο κ. Σπύρος
Παπασωτηρίου και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νίκης. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σήµερα ειδικά λόγω της επιστη-

µονικής µου ιδιότητας πρέπει να αναφερθώ στο γεγονός ότι είναι
η ηµέρα για την καταπολέµηση του καρκίνου του µαστού. Είναι
ένας χώρος τον οποίο υπηρέτησα και εν µέρει συνεχίζω να υπη-
ρετώ από το 1991 που ίδρυσα την πρώτη σταθερή µονάδα σε πε-
ριφερειακό επίπεδο στη Χαλκιδική για έγκαιρη διάγνωση
ολόκληρου του γυναικείου πληθυσµού καρκίνου του µαστού και
τραχήλου της µήτρας. 

Η Κυβέρνηση κάνει πολύ καλά που προσπαθεί να λύσει το πρό-
βληµα σήµερα. Φαντάζοµαι ότι θα χαίρεται από εκεί που βρίσκε-
ται η Φώφη Γεννηµατά. Όµως πρέπει να επισηµάνω το γεγονός
ότι οι γυναίκες οι οποίες χρειάζεται να κάνουν µαστογραφία για
έγκαιρη διάγνωση του µαστού, ακόµα και µε τον προηγούµενο
συνδυασµό που περιλάµβανε µόνο γυναίκες 50 έως 70 ετών που
κατοικούν στη χώρα µας νόµιµα, είναι 1,5 εκατοµµύριο. Το γεγο-
νός αυτό αν συγκριθεί µε τις ελάχιστες δεκάδες χιλιάδες ίσως
γυναικών που έχουν εξυπηρετηθεί µας αναγκάζει να κρίνουµε το
πρόγραµµά µας πολύ ανεπαρκές. Θα ήθελα επίσης να επιση-
µάνω ότι έχουν ιδιαίτερη δυσκολία γυναίκες από ευάλωτες οµά-
δες οι οποίες είτε δεν έχουν πρόσβαση, είτε αντιµετωπίζουν
τεράστιες δυσκολίες. Κλασικό παράδειγµα ίσως οι γυναίκες της
µειονότητας και οι Ροµά. 

Ας έρθουµε τώρα στο θέµα του τουρισµού. Οπωσδήποτε το
να αναπτύξουµε τις δυνατότητές µας για βιώσιµο τουρισµό είναι
απαραίτητο και λογικό. Έχουµε όµως στρατηγική; Έχουµε σχέ-
διο; Θα έλεγα ότι για να υπάρξει σχέδιο και στρατηγική πρέπει
πρώτα το προϊόν το οποίο προβάλλουµε και που είναι ο τουρι-
σµός να το εκτιµήσουµε και από πνευµατικής πλευράς και από
πλευράς φιλοσοφικής. Τι ακριβώς θέλω να πω; Αν προβάλλουµε
τουρισµό τι προβάλλουµε ως προς τη χώρα µας; Προβάλλουµε
την ελληνική φιλοξενία που είναι ταυτόσηµη µε τον πολιτισµό
µας; Ή µήπως ταυτόχρονα προβάλλουµε και ξενοφοβία όπως
αυτή αποδεικνύεται ή παρουσιάζεται µε το γεγονός ότι απω-
θούµε στα σύνορά µας τους πρόσφυγες και δεν διασφαλίζουµε
υγεία και ασφάλεια στους µετανάστες εργαζόµενους στον ίδιο
τον πληθυσµό; 

Τι µας προτείνει το νοµοσχέδιο; Μας προτείνει τη δηµιουργία
του Περιφερειακού Συµβουλίου σε αντικατάσταση του Εθνικού
και ένα Παρατηρητήριο που επικεντρώνεται στον µεσογειακό και
παράκτιο πληθυσµό. Τι µετράµε µε το Παρατηρητήριο; Μετράµε
πόσοι έρχονται και πόσα χρήµατα αφήνουν. Υποδεχόµαστε,
όµως, κυρίες και κύριοι, πρόσωπα. Δεν υποδεχόµαστε αριθµούς.
Υποδεχόµαστε πρόσωπα που πρέπει να προσπαθήσουµε -και ελ-
πίζω ότι προσπαθούµε- να τους κάνουµε φίλους µας. Διότι µόνο
έτσι αυτοί οι άνθρωποι θα ξανάρθουν και θα µείνουν περισσό-
τερο στη χώρα µας. Και µόνο έτσι θα εξασφαλίσουµε βιωσιµό-
τητα στον πληθυσµό. Γιατί θα ξανάρθουν επειδή εισπράξανε
αγάπη και επειδή ο τουρισµός µας, αν είναι πραγµατικός, τους
οδηγεί να αισθανθούν αγάπη και για τους ανθρώπους και για τον
τόπο. 

Συλλέγουµε στοιχεία. Δεν συµφωνώ µε τον εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας που είπε το πρωί ότι τα στοιχεία θα παράξουν
πολιτική. Η πολιτική δεν παράγεται από τα στοιχεία. Τα στοιχεία
χρειάζονται για να αξιοποιηθούν ώστε να αξιοποιηθούν µε ευαι-
σθησία, µε φαντασία και οργάνωση για να έχουµε πολιτική και να
γίνει ο τουρισµός µας βιώσιµος. Έχουµε µια επικέντρωση η
οποία επαναλήφθηκε από όλους τους οµιλητές σχεδόν της Νέας
Δηµοκρατίας στον θαλάσσιο και παράκτιο τουρισµό µόνο στη
Μεσόγειο και στον οινοτουρισµό. Πρώτα-πρώτα σαν γιατρός και
πολύ ασχολούµενη µε τη δηµόσια υγεία θα έπρεπε να προσέ-
ξουµε για την προώθηση του οινοτουρισµού διότι πολλές από τις
πρόσφατες µελέτες στη δηµόσια υγεία βγάζουν το πολύ αγαπη-
µένο µας κρασί καρκινογόνο. Εποµένως, µήπως είναι ένα κοµµάτι
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στο οποίο θα επενδύσουµε πολύ και µετά θα χάσουµε τις επεν-
δύσεις µας. 

Πού θα επικεντρώσουµε όµως αν δεν επικεντρώσουµε σε
αυτό; Νοµίζω ότι αναφέρθηκε και από την αρχική οµιλήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν µιλάµε καθόλου για γαστρονοµικό τουρισµό. Θα
ήθελα να πω ότι ήδη προ δωδεκαετίας η Εθνική Επιτροπή Δια-
τροφής έκανε κάθε προσπάθεια µε συµµετοχή του Υπουργείου
Τουρισµού για να αναδείξουµε την ελληνική διατροφή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα προσπαθήσω να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Η µεσογειακή διατροφή είναι ορθή, είναι υγιεινή. Παραπέµπει

όµως και σε άλλες χώρες. Υπάρχουν ιδιαιτερότητες της εθνικής
ελληνικής διατροφής και του τρόπου ακόµη που τρώµε όχι µόνο
του τρόπου που µαγειρεύουµε που βελτιώνουν πολύ την επι-
βίωση του ανθρώπου. Χρειάζεται, λοιπόν, να υπάρξουν κίνητρα
για προώθηση του γαστρονοµικού τουρισµού. Το ίδιο θα πρέπει
να υπάρξει και για τον πολιτιστικό, πολιτισµικό τουρισµό που συν-
δέεται αλληλένδετα και µε τον θρησκευτικό τουρισµό. Σκεφτείτε
πόσοι άνθρωποι επισκέπτονται µόνο το Άγιο Όρος. 

Επίσης, δεν άκουσα τίποτα να λέγεται για τον περιβαλλοντικό
τουρισµό µε την πανίδα και χλωρίδα της χώρας µας που είναι µο-
ναδική στον κόσµο. Δεν άκουσα σχεδόν τίποτα για τον ιατρικό
τουρισµό εκτός βεβαίως από την υδατοθεραπεία που σχεδόν και
αυτή την αγνοούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, πραγµατικό σχεδιασµό. Ο σχεδιασµός
απαιτεί µελέτες που θα µελετήσουν ποιοι είναι οι υποψήφιοι του-
ρίστες για τη χώρα, γιατί είναι αυτοί, τι πρέπει να τους προσφέ-
ρουµε ώστε να επανέλθουν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Λινού.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας για δώδεκα λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα είναι η Παγκόσµια Ηµέρα για την Καταπολέµηση και την
Πρόληψη του Καρκίνου του Μαστού. Και πραγµατικά µε Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη από την προηγούµενη Κυβέρ-
νηση -είχα την τύχη εγώ ως Υπουργός Υγείας να το εισηγηθώ-
έχουµε τα πρώτα προληπτικά προγράµµατα για την καταπολέ-
µηση του καρκίνου του µαστού. 

Κυρία Λινού, σας άκουσα πριν. Καταφέραµε και σε αυτό το
θέµα να έχουµε αντιπαράθεση µέσα στο Κοινοβούλιο, όταν έρ-
χονταν αυτά τα προγράµµατα. Δεν µπορούσε να γίνει αντιληπτό
ότι είναι τελείως διαφορετικό να αποζηµιώνεται µια εξέταση
όπως ίσχυε ως τώρα και τελείως διαφορετικό να γίνονται προλη-
πτικές µαζικές εξετάσεις. 

Και αυτή ήταν η επιτυχία του προγράµµατος. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Υπήρχαν από το ’90. Υπήρχαν και από την α-

ντικαρκινική…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρία Λινού, δεν σας διέκοψα. Θα

µας ακούσετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Λινού, δεν κά-

νουµε διάλογο. Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτό θέλω να καταλάβετε, ποια είναι

η κοµβική διαφορά. Το να αποζηµιώνεται κάτι και να µπορεί να
το κάνει ο ασθενής από τον ΕΟΠΥΥ, δεν αποτελεί προληπτικό
πρόγραµµα. 

Η ιδιαιτερότητα των προγραµµάτων αυτών ήταν ότι αναζητού-
σαµε εµείς τον πληθυσµό. Αποστέλλεται SMS στον πληθυσµό και
του δίνεται η δυνατότητα -στον πληθυσµό- να πάει να κάνει εξέ-
ταση εντελώς δωρεάν σε δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές. Και αυτό
όλο το πρόγραµµα ήταν από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και αυτό
πρέπει να το πούµε, διότι κι εκεί έχει γίνει µια κριτική για τα λεφτά
του Ταµείου Ανάκαµψης. Από το Ταµείο Ανάκαµψης έχουν γίνει
τριακόσιες χιλιάδες δωρεάν µαστογραφίες και πάνω από δεκα-
πέντε χιλιάδες γυναίκες, στον πρώτο χρόνο εφαρµογής του προ-

γράµµατος -ξεκίνησε τον Ιούλιο του 2022- έχουν διαγνωσθεί σε
πρώιµο στάδιο, που γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα πόσο
σηµαντικό είναι για το προσδόκιµο ζωής αυτών των γυναικών ότι
πήγανε να κάνουν εξέταση. Δεν είχαν πάει ποτέ, ενώ είχαν τη δυ-
νατότητα, αν ακολουθούσαν τη διαδικασία του ΕΟΠΥΥ, και χάρη
σε αυτή τη διαδικασία πήγανε. 

Και θα συµφωνήσω µαζί σας σε αυτό το οποίο λέτε: Ενώ το
πρόγραµµα ήταν για 1,5 εκατοµµύριο -και πάλι- δεν πήγε όλος
αυτός ο πληθυσµός. Είναι πολύ σηµαντικό να βρούµε και άλλα
εργαλεία, διότι εδώ συµφωνούµε όλοι -και ο κ. Ξανθός όταν ήταν
εδώ πέρα το συζητούσαµε- ότι όσο περισσότερα προγράµµατα
πρόληψης µπορούµε να κάνουµε, τόσο καλύτερα αποτελέσµατα
θα έχουµε, σε µια σηµαντική µέρα που συνδέεται βέβαια και µε
την απώλεια της Φώφης Γεννηµατά που η ίδια, ήδη, επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ είχε θέσει το θέµα και είχε γίνει ένα πρώτο βήµα
τότε. Αλλά το σηµαντικό -και λόγω των χρηµάτων που είχαµε από
το Ταµείο Ανάκαµψης- ήταν ότι, πλέον, έχουµε ένα πολύ σηµα-
ντικό, οργανωµένο πρόγραµµα που έχει και την αποστολή SMS
και αυτό παράλληλα επεκτείνεται, ήδη είχε θεσµοθετηθεί και επε-
κτείνεται και µε την νέα ηγεσία, στο κοµµάτι που έχει να κάνει για
το παχύ έντερο, για τις καρδιαγγειακές παθήσεις, καθώς επίσης
και για τον τράχηλο της µήτρας. Όσο περισσότερα προληπτικά
προγράµµατα κάνουµε, τόσο καλύτερη πορεία θα έχουµε για τον
πληθυσµό µας, γιατί θα καταφέρνουµε σε πολύ πρώιµο στάδιο
να κάνουµε τις διαγνώσεις. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτό το οποίο ειπώθηκε, γιατί πρέπει να απα-
ντήσω γρήγορα σε κάποια θέµατα που έχουν ειπωθεί. Είδα ότι
όσοι σηκώθηκαν εδώ πέρα από την Αριστερά έθεσαν και εγκά-
λεσαν τον Πρωθυπουργό για τη στάση την οποία έχει πάρει στο
σκέλος της Μέσης Ανατολής. Κάποιοι προχώρησαν ακόµα παρα-
πάνω και αναφέροµαι στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το
οποίο ουσιαστικά ταυτίζεται µε τις θέσεις της Χαµάς. Η δε Αρι-
στερά, συνολικά, προσπαθεί να πάρει µια πολιτική ίσων αποστά-
σεων και µε αυτόν τον τρόπο στην πραγµατικότητα, άθελά της
θέλω να πιστεύω, ξεπλένει τη Χαµάς. Η Χαµάς είναι τροµοκρα-
τική οργάνωση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Αυτά είναι παραµύθια.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Η Χαµάς είναι τροµοκρατική οργά-

νωση. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είναι, αλλά δεν ξεπλένει κανείς κα-

νέναν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ µη διακόπτετε. Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όποιος µπορεί και θέλει, να σηκωθεί

και να το πει από εδώ. 
Και όταν είναι τροµοκρατική οργάνωση που µπαίνει, βιάζει,

σκοτώνει και αρπάζει αµάχους, τότε, ναι, το Ισραήλ έχει το δι-
καίωµα της αυτοάµυνάς του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος το αρνήθηκε αυτό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Το δικαίωµα της αυτοάµυνας του Ισ-

ραήλ είναι κάτι το οποίο πρέπει να λέµε ξεκάθαρα, πάντοτε βέ-
βαια, µε τους όρους προστασίας των αµάχων. Αλλά εδώ δεν
υπάρχει πολιτική ίσων αποστάσεων. Εδώ πέρα έχουµε µια τρο-
µοκρατική οργάνωση που µπήκε, έκανε θηριωδίες και από την
άλλη πλευρά, έχουµε ένα κράτος που πρέπει να προστατεύσει
τους πολίτες του. Και η προστασία αυτή, προφανώς, θα γίνει µε
όρους διεθνούς δικαίου και σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων και των αµάχων. 

Άρα είναι ξεκάθαρη η θέση της Ελλάδας ότι εµείς αναγνωρί-
ζουµε αυτό το δικαίωµα και από εκεί και πέρα παραπέµπουµε σε
όλες τις άλλες συζητήσεις που πρέπει να γίνουν για τη συνολική
επίλυση του παλαιστινιακού, κάνοντας έναν σαφή διαχωρισµό
ανάµεσα στη Χαµάς και στον παλαιστινιακό λαό. Αυτός ο διαχω-
ρισµός πρέπει να είναι σαφής. Ότι η Χαµάς τελικά καταπιέζει
αυτή τη στιγµή µε τη στάση της και τους παλαιστίνιους και προ-
φανώς το Ισραήλ, το οποίο θρηνεί αυτή τη στιγµή άτοµα από επι-
θέσεις που έγιναν σε αµάχους και αν είναι δυνατόν το 2023 να
συζητάµε ότι έχουν αρπάξει αµάχους και αυτοί οι άµαχοι είναι
αντικείµενο διαπραγµάτευσης. 

Κύριε Παππά, σας άκουσα και είδα ότι έχετε µεγάλη αγωνία
ως προς τη θέση µας για το πώς θα λειτουργήσουµε για το µε-
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ταναστευτικό, για το εργατικό δυναµικό. Μην έχετε καµµία αγω-
νία. Τα έλυσε όλα αυτά ο Πρωθυπουργός, άµα τον ακούσατε. Δεν
θα επιτρέψουµε στους διακινητές να βάλουν τους όρους και τις
διαδικασίες για το πώς θα εργάζεται κάποιος στην Ελλάδα. Η πα-
ράνοµη µετανάστευση δεν είναι λύση ούτε για τα θέµατα που
σχετίζονται µε την εργασία ούτε, πολύ περισσότερο, για τα θέ-
µατα που σχετίζονται µε το δηµογραφικό. Η παράνοµη µετανά-
στευση είναι µόνο πρόβληµα και έτσι το αντιµετωπίζουµε και γι’
αυτόν τον λόγο, όπως πολύ σωστά ειπώθηκε από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό, οι όποιες διαδικασίες συνδυάζονται µε εργατικό
δυναµικό, συζητάµε µόνο µε νόµιµη µετανάστευση και όχι λαθρο-
µετανάστευση. 

Ερχόµαστε, όµως, σε ένα άλλο κοµµάτι το οποίο δεν απαντή-
θηκε ακόµα, από το πρωί το συζητάµε. Χθες ο κ. Σκουρλέτης, ο
οποίος έχει υπάρξει κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, έχει υπάρξει
Γραµµατέας του κόµµατος, αναφέρθηκε ότι υπάρχουν τρολ τα
οποία λειτουργούν και µάλιστα λειτουργούν µε την καθοδήγηση
και ανοχή του πρώην Πρωθυπουργού και Αρχηγού της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης Αλέξη Τσίπρα και ουσιαστικά αυτοί δολο-
φονούν χαρακτήρες. Δεν είναι δυνατόν να έχει περάσει ένα
εικοσιτετράωρο και να µην έχουµε ακούσει τη θέση του ΣΥΡΙΖΑ.
Λέει ψέµατα ο κ. Σκουρλέτης; Εµείς αυτά τα ζούσαµε, τα κατα-
λαβαίνουµε. 

Και ξέρετε πώς τα καταλαβαίνουµε; Σας το λέω ευθέως, κύριοι
συνάδελφοι. Όταν κάνουµε µια ανάρτηση στις δώδεκα η ώρα το
βράδυ και αυτοµάτως στα τρία λεπτά υπάρχει απάντηση από συ-
γκεκριµένους και την κάνουµε και 8.00’ η ώρα το πρωί και οι ίδιοι,
οι συγκεκριµένοι, απαντούν, καταλαβαίνουµε τι είναι αυτοί. Αλλά,
τώρα ήρθε και τα είπε ο κ. Σκουρλέτης. Άρα οι αναφορές του κ.
Σκουρλέτη πρέπει να απαντηθούν. Αυτή τη στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
εκτεθειµένος, λειτουργεί µε υπόγειες διαδροµές τρολ, για να έρ-
θουν και να δολοφονήσουν χαρακτήρες, άτοµα. 

Έρχοµαι τώρα στο κοµµάτι του σχεδίου νόµου που συζητάµε
σήµερα. Είναι πολύ σηµαντικό και δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί
ακόµα και σε αυτά τα πλαίσια, όπως τα φέρνει εδώ η Υπουργός
κ. Όλγα Κεφαλογιάννη και η Υφυπουργός κ. Έλενα Ράπτη, θα
πρέπει να διαφωνούµε; 

Έχουµε ένα σκέλος που συνδέεται µε δύο σηµαντικές πρωτο-
βουλίες -και για το Περιφερειακό Συµβούλιο και για το Παρατη-
ρητήριο- που είναι ιδιαιτέρως σηµαντικές για να µπορέσουµε να
έχουµε χάραξη της τουριστικής πολιτικής την οποία χρειαζόµα-
στε. Παράλληλα, συνδυάζεται αυτό µε πρωτοβουλίες που λαµ-
βάνονται και πολύ σωστά ειπώθηκε -εδώ πέρα θα διαφωνήσω µε
την κ. Λινού ως προς τον οινοτουρισµό και ως καταναλωτής και
ως άτοµο που ενδιαφέρεται, ειδικά για τις πολύ σηµαντικές ποι-
κιλίες που έχει η χώρα µας, τις µοναδικές ποικιλίες, τη «µαλαγου-
ζιά», το «ασύρτικο», το «µαυροτράγανο», το «Νεµέα» κ.λπ., όσοι
Βουλευτές σηκώθηκαν εδώ πέρα από διαφορετικές περιοχές της
χώρας, έλεγε ο καθένας την ιδιαίτερη ποικιλία που υπάρχει- ότι
σίγουρα χρειάζεται ένα οργανωµένο σχέδιο σε αυτή την κατεύ-
θυνση για να µπορούµε να έχουµε καλύτερες εξαγωγές και κα-
λύτερη προώθηση του προϊόντος, είναι σηµαντικό. Πάντοτε,
βέβαια, σε συνδυασµό και µε τους όρους της δηµόσιας υγείας. 

Είναι όµως πολύ σηµαντικές οι πρωτοβουλίες που λαµβάνο-
νται. Εκεί που δεχόµαστε κριτική και δεν µπορώ να το καταλάβω
είναι όταν έρχεται µια ηγεσία και σε θέµατα τα οποία έχουν ψη-
φιστεί θέλει να κάνει κάποιες διορθωτικές δράσεις ή να αλλάξει
µία κατεύθυνση, αυτό το οποίο γίνεται, δηλαδή, δεν είναι µέσα
στο απόλυτα φυσιολογικό; Ψηφίζουµε πράγµατα, δοκιµάζονται,
έπειτα ερχόµαστε κάνουµε διορθώσεις, βλέπουµε πώς λειτουρ-
γούν και είναι πολύ σηµαντικές οι πρωτοβουλίες που λαµβάνει
εδώ και η Υφυπουργός -που είναι παρούσα- και η Υπουργός,
καθώς επίσης και η προηγούµενη ηγεσία -θυµάµαι τον εισηγητή
µας εδώ και τη στενή συνεργασία την οποία είχαµε. 

Άρα είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο πρέπει να στηριχθεί, είναι
στη σωστή κατεύθυνση, δεν είπε κανένας ότι µε αυτό το νοµο-
σχέδιο θα λυθούν όλα τα θέµατα που συνδυάζονται µε διαφορε-
τικές µορφές τουρισµού που µπορεί να αναπτυχθούν, αλλά
µπαίνουν κάποιες επιπλέον βασικές θέσεις σε ένα σχέδιο το
οποίο έχει γίνει και αυτό το σχέδιο απέδωσε κιόλας, γιατί τα ση-
µαντικά αποτελέσµατα που έχουµε στο τουριστικό προϊόν, δεν

είναι αποκλειστικά και µόνο επειδή έχουµε ωραία µέρη, ωραίο
καιρό, αλλά γίνεται και µια συγκεκριµένη δουλειά η οποία αποδί-
δεται, ακριβώς, στην πολιτική ηγεσία.

Συνεπώς στηρίζουµε το νοµοσχέδιο και είµαστε έτοιµοι, κυρία
Υφυπουργέ, σε οποιαδήποτε άλλη δράση, ειδικά στο κοµµάτι που
µπορεί να έχει και νέες µορφές τουρισµού να ενισχυθούν ακόµα
παραπάνω, να τις δούµε για να έχουµε το καλύτερο δυνατό απο-
τέλεσµα, µε βασικές πρωτοβουλίες που λαµβάνονται σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Πλεύρη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ήθελα για λίγο τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ειλικρινώς, και ζητώ συγγνώµη από

τους συναδέλφους για την κατάχρηση του χρόνου, δεν περίµενα,
κύριε Εκπρόσωπε, να εκφράσετε αυτές τις θέσεις από το Βήµα
της Βουλής για τη µεγάλη κρίση η οποία µαστίζει την περιοχή
της Μέσης Ανατολής. 

Ο Πρόεδρος Μακρόν συναντήθηκε και µε τον Νετανιάχου και
µε τον Αµπάς. Αναρωτιέµαι αν έχετε το θάρρος να ανέβετε σε
αυτό το Βήµα και να εκστοµίσετε τις ίδιες κατηγορίες απέναντι
στην Αντιπολίτευση για τον Πρόεδρο της Γαλλίας. Σας κάναµε
κριτική, διότι κατέβηκε ο κ. Μητσοτάκης στο Ισραήλ και συνά-
ντησε µόνο τον Νετανιάχου. Είναι στρατηγικό λάθος και νοµίζω
ότι θα πρέπει να ανακαλέσετε.

Βέβαια θα πρέπει να πω -ξεπερνώ το γεγονός ότι µιλήσατε για
πολιτικές πρόληψης, ενώ διαλύονται τα δηµόσια νοσοκοµεία- ότι
κατ’ αρχάς για τις κατηγορίες που είπατε για το διαδίκτυο, απλώς
δεν έχουµε παρά να σας τις επιστρέψουµε, διότι είστε οι πολιτικοί
προϊστάµενοι της Οµάδας Αλήθειας και έχετε πάρει απαντήσεις
και από το γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ.

Τέλος θέλω να πω το εξής που έχει να κάνει µε την Ευρώπη
και συνδέεται µε τα προηγούµενα. Έγινε µια διάσκεψη για το µέλ-
λον της Ευρώπης. Εκεί, κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δηµοκρατία και η
οµογάλακτοί της καταψήφισαν τα συµπεράσµατα. Τα συµπερά-
σµατα µίλαγαν για περισσότερη Ευρώπη, περισσότερες ενεργές
πολιτικές για το µεταναστευτικό, βάθεµα της ενοποίησης, πρά-
γµατα τα οποία δεν θέλει να ακούει η Νέα Δηµοκρατία, διότι έχει
ταχθεί στο άκρο της Δεξιάς µαζί µε τον οµογάλακτό κ. Βέµπερ.
Καταψήφισαν αυτοί και η ακροδεξιά στην Ευρώπη. Υπερψήφισαν
η Αριστερά, οι Σοσιαλιστές, οι Πράσινοι, οι Φιλελεύθεροι, ακόµα
και κοµµάτια του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, όµως θα έπρεπε
αυτό να είναι αναµενόµενο, διότι ο κ. Μητσοτάκης έχει καταφέρει
να φέρει στη Νέα Δηµοκρατία κάποιο κοµµάτι από το πρώην
ΠΑΣΟΚ, κάποιο κοµµάτι από το πρώην Ποτάµι, αλλά σύσσωµο
τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό µε τον κ. Πλεύρη, τον κ. Βορίδη,
τον κ. Γεωργιάδη και τελευταία βεβαίως και πριν τις προηγούµε-
νες εκλογές και τον ίδιο τον κ. Καρατζαφέρη, ο οποίος γύρναγε
τα κανάλια και µας έλεγε περίπου ότι ο Μητσοτάκης είναι εθνο-
σωτήρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα

λεπτό τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Για ένα λεπτό, αλλά

κλείνει ο διάλογος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πρώτα απ’ όλα, δεν καταλαβαίνω την

ανάγκη του κ. Παππά να απαντήσει για το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας. Εγώ αναφέρθηκα ξεκάθαρα στο Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και στη θέση του για τη Χαµάς που δεν λέει «τροµοκρα-
τική οργάνωση». Για εσάς είπα πως είναι τελείως λανθασµένη η
έγκληση, γιατί δεν µπορείτε να κρατάτε την πολιτική των ίσων
αποστάσεων. Αντιθέτως η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης µε έναν ξεκάθαρο τρόπο αναφέρεται στον
παλαιστινιακό λαό, στον λαό του Ισραήλ, στο δικαίωµα αυτοάµυ-
νας του Ισραήλ και στο δικαίωµα προστασίας των αµάχων. Είναι
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ακριβώς η πολιτική η οποία ακολουθούµε και είναι η σωστή πο-
λιτική.

Αναφορικώς τώρα µε το µεταναστευτικό, δεν χρειάζεται να
πούµε παραπάνω, µην έχετε καµµία ανησυχία. Όσο θα υπάρχει
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θα ακολουθηθεί πολιτική
ανοιχτών συνόρων, θα ακολουθεί πολιτική ελεγχόµενης µετανά-
στευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πλεύρη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ.

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κυρία συνάδελφε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πλεύρη,

πάει πάρα πολύ να κουνάτε το δάχτυλο στην Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, πολιτικά υπεύθυνη για τη λίστα Πέτσα, για τη συγκά-
λυψη του «Predator», για την εκατοστή όγδοη θέση στην ενηµέ-
ρωση. Πάει πολύ να µας µιλάτε ανερυθρίαστα για πρόληψη από
αυτό το Βήµα, όταν γνωρίζετε ότι τα νοσοκοµεία σήµερα καταρ-
ρέουν και πως οι ασθενείς δεν βρίσκουν την περίθαλψη που αξί-
ζουν. Μάλιστα µιλώντας για πρόληψη, να σας ενηµερώσουµε
πως το πρόγραµµα «Ευρώπη κατά του καρκίνου» υλοποιείται ήδη
από το ’89 στη χώρα µας, το ίδιο πρόγραµµα -πιλοτικά αρχικά-
µέχρι σήµερα Χαλκιδική, σε όλη την Ελλάδα από την αντικαρκι-
νική εταιρεία.

Πάµε στο θέµα µας τώρα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσ-
σερα χρόνια επιµένουµε πως είναι απόλυτη αναγκαιότητα να θω-
ρακίσουµε το τουριστικό µας προϊόν, να διαµορφώσουµε από
κοινού µαζί µε τον κόσµο του τουρισµού µια εθνική στρατηγική,
οι πολιτικές δυνάµεις του τόπου να είναι προϊόν κοινωνικής και
πολιτικής συναίνεσης. Μάλιστα σε µια περίοδο κρίσεων, αλλά και
δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αρνή-
θηκε να στηρίξει έµπρακτα τον τουρισµό, αντί να αξιοποιήσει την
υποχρεωτική ανάπαυλα της καραντίνας και τους πόρους που
υπήρχαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εσείς επιλέξατε να αφή-
σετε τον τουρισµό στον αυτόµατο πιλότο.

Ακούσαµε νωρίτερα την κυρία Υπουργό να θριαµβολογεί για
τις επιτυχίες του τουρισµού και θα θέλαµε πραγµατικά να µοιρα-
στούµε µαζί σας αυτή τη χαρά και εµείς και ο κόσµος του τουρι-
σµού. Όµως θα πρέπει να γνωρίζετε καλά στη νέα ηγεσία του
Υπουργείου πως οι εργαζόµενοι στον τουρισµό δεν εγκατέλειψαν
αυτόν τον κρίσιµο τοµέα της ελληνικής οικονοµίας από κάποιου
είδους µιζέρια, αλλά από πραγµατική ανάγκη. Διότι πίσω από τα
ρεκόρ τα οποία επικαλείστε -ειρήσθω εν παρόδω 1,16% πάνω
είστε σε διανυκτερεύσεις, δεν καταλαβαίνω προς τι ο θρίαµβος
όταν υπάρχουν τα λειτουργικά κόστη, ο πληθωρισµός, όλα αυτά
έχουν εκτοξευθεί- υπάρχουν άνθρωποι. Αυτοί οι άνθρωποι περ-
νάνε πάρα πολύ δύσκολα και αναφέροµαι και στις εργασιακές
συνθήκες -έχετε εξαφανίσει τον ΣΕΠΕ και κάθε ελεγκτικό µηχα-
νισµό-, αναφέροµαι και στους µισθούς που παραµένουν πάρα
πολύ χαµηλοί και η κυρία Υπουργός αρνήθηκε να συναντήσει
τους εκπροσώπους των εργαζοµένων και νοµίζω πως άµεσα θα
πρέπει να λυθεί αυτό, γιατί είµαι βέβαιη πως θα τους επικαλε-
στείτε πάρα πολλές φορές ως παράγοντα της επιτυχίας της ελ-
ληνικής φιλοξενίας στις οµιλίες σας.

Καµµία στρατηγική δεν έχουµε δει για την αντιµετώπιση του
φαινοµένου της µεγάλης φυγής. Είναι δεκάδες χιλιάδες τα κενά.
Μάλιστα για να αναδείξω, κύριε Υπουργέ, την υποκρισία σας,
ήταν οι προηγούµενοι Υπουργοί που µας λέγανε τέσσερα χρόνια
ότι η λύση θα δοθεί στο πρόβληµα της µεγάλης φυγής όχι αν αυ-
ξήσουν τους µισθούς -αν υπάρξουν ελεγκτικοί µηχανισµοί ας
στηριχθεί ο κόσµος του τουρισµού που είχατε αφήσει µήνες και
χρόνια χωρίς επιδόµατα ανεργίας µε την καραντίνα- αλλά φέρ-
νοντας µετανάστες. Αυτό λέγατε. Αποτέλεσµα, φέτος τα κενά
ήταν δεκάδες χιλιάδες και ο τουρισµός -ξαναλέω- ήταν στον αυ-
τόµατο πιλότο.

Πάµε να δούµε τι γίνεται και στην επιχειρηµατικότητα. Το τα-
µείο δεν έχει γίνει ακόµα. Οι ξενοδόχοι ανησυχούν. Εδώ θα πρέ-
πει, κυρία Υπουργέ, να βγάλετε ένα σχέδιο δράσης και για όλες
τις περιοχές που πλήττονται, είτε από τις κρίσεις από τις φυσικές
καταστροφές που συνέβαλε φυσικά η διαχείριση της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη στο να καταρρεύσουν, στο να διαλυθούν, είτε

για περιοχές που είχαν απεύθυνση στην αγορά του Ισραήλ. Για
παράδειγµα να σας πω ότι η Θεσσαλονίκη έχει µπροστά της ένα
δυνητικό πλήγµα µείωση στις αφίξεις 11%. Χρειάζεται ένα σχέδιο
δράσης.

Σε όλες αυτές τις κρίσεις που έχουµε µπροστά µας ή τις προ-
κλήσεις, την ψηφιακή µετάβαση, την πράσινη ανάπτυξη, την κλι-
µατική αλλαγή, τις νέες προτιµήσεις των ταξιδιωτών, σε όλα αυτά
χρειάζεται µια στρατηγική που όπως είπα και νωρίτερα ναι, έ-
χουµε διαµορφώσει από κοινού και περιµένουµε σήµερα βλέπο-
ντας αυτόν τον τίτλο του νοµοσχεδίου που φέρνετε, να φέρετε
µια ελάχιστη πρόταση στο Κοινοβούλιο. Δεν φέρνετε αυτό. Τι
φέρνετε; Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο µικρό, διευθετήσεων, τακτο-
ποιήσεων, κάποιων µεταρρυθµίσεων µέσα στο Υπουργείο πάλι
fast track διαδικασίες, δεν ασχολείστε µε τη φέρουσα ικανότητα
των προορισµών, µε την ανθεκτικότητα των υποδοµών, το χωρο-
ταξικό του τουρισµού, αναγκαίο εργαλείο για να µπορέσουµε να
µιλήσουµε για τουριστική ανάπτυξη. Έχετε κατακερµατισµό δρά-
σεων και ενεργειών όσον αφορά και την έρευνα στον τουρισµό
και φυσικά παραβλέπετε συναρµοδιότητες µε άλλα Υπουργεία.

Περιλαµβάνετε κάποια άρθρα, κάποιες βελτιωτικές ρυθµιστι-
κές τροποποιήσεις. Πράγµατι. Περιλαµβάνετε, όµως και την από-
λυτη αποδοχή της ανεπάρκειά σας και της αποτυχίας σας στην
τουριστική πολιτική τέσσερα χρόνια τώρα. Τέσσερα χρόνια τώρα
και εδώ και σε άλλες αίθουσες του Κοινοβουλίου της Βουλής συ-
γκρουόµασταν µε τις προηγούµενες πολιτικές ηγεσίες του Υ-
πουργείου Τουρισµού για δύο ζητήµατα: Για το ναυάγιο της Ζα-
κύνθου και για τις ιαµατικές πηγές. Αυτό φέρνετε. Τι φέρνετε, δη-
λαδή; Μέσα από τη σύσταση επιτροπών, αδιαφανών, πάντα κατά
παρέκκλιση της εθνικής νοµοθεσίας, απευθείας αναθέσεις, ένας
τρόπος να υφαρπάξετε τη δηµόσια περιουσία, να υπονοµεύσετε
το µέλλον του ελληνικού τουρισµού και κάθε αναπτυξιακή δυνα-
τότητα που έχουν οι τοπικές κοινωνίες ή οι δήµοι και οι περιφέ-
ρειες.

Σήµερα έρχεστε, λοιπόν, µε µια πράξη πολιτικής γενναιότητας,
όπως σας είπα και στην επιτροπή, κυριά Υπουργέ, να διαγράψετε
το έργο των προηγούµενων ηγεσιών του Υπουργείου Τουρισµού.
Θα ξεκινήσω µε την κατάργηση της Επιτροπής Πρότυπης Τουρι-
στικής Αξιοποίησης και Προστασίας του Ναυαγίου της Ζακύνθου.
Αναρωτιέµαι πόσες φορές εδώ και τέσσερα χρόνια έχετε εξαγ-
γείλει τη σωτηρία του ναυαγίου της Ζακύνθου. Φέρνετε, λοιπόν,
σήµερα µια διάταξη απολογητική µεν -έτσι µοιάζει- που δείχνει
ότι και πάλι αρνείστε να δείτε κατάµατα το πρόβληµα. Πώς φτά-
σαµε εδώ; Από τον Χάρο, από τη «PIMANA», από την «Επιτροπή
Ναυαγίου Α.Ε.» του κ. Θεοχάρη, η οποία µετά έγινε µια light επι-
τροπούλα. Εσείς µόνο στόχο είχατε να εξυπηρετήσετε συµφέρο-
ντα σκανδαλωδώς. Νύχτα νοµοθετήσατε αυτό το σκάνδαλο. Δύο
χρόνια πριν µας κουνούσαν φωτογραφίες τότε οι Υπουργοί -ο κ.
Ακτύπης- φώναζαν και έλεγαν για την καταστροφή του ναυαγίου
και ότι εσείς θα τους σώζατε. Αποτέλεσµα, σήµερα είναι κλειστό.

Τι κάνατε; Εγκαινιάσατε µια προσπάθεια µεταβίβασης της δη-
µόσιας περιουσίας σε επιτροπές µε σκοπό την εξυπηρέτηση ιδιω-
τικών συµφερόντων κατά παρέκκλιση κάθε νοµοθεσίας. Υπήρχαν
αποχωρήσεις από το διοικητικό συµβούλιο, υπήρχαν καταγγελίες
της Αντιπολίτευσης και, κυρίως, υπήρξε η ανάστατη τοπική κοι-
νωνία της Ζακύνθου που τόσα χρόνια βάζει φρένο στα σχέδιά
σας.

Να ξέρετε, λοιπόν, ότι θα παρακολουθούµε πάρα πολύ προσε-
κτικά το έργο της περιφέρειας στην οποία αναθέτετε σήµερα κά-
ποιες αρµοδιότητες. Να επισηµάνω όµως, πως πρόκειται για µία
«NATURA» περιοχή χαρακτηρισµένη ως αρχαιολογική ζώνη, µε
κηρυγµένα τα τµήµατά της ως αναδασωτέα και θα πρέπει να την
αντιµετωπίσετε ως τέτοια. Η καλύτερη, η βέλτιστη λύση είναι να
συστήσουµε έναν φορέα διαχείρισης του ναυαγίου, προκειµένου
αυτό το σπουδαίο τοπόσηµο, παγκοσµίου εµβέλειας να αξιοποι-
ηθεί πραγµατικά προς όφελος της τοπικής κοινωνίας.

Συνεχίζω και κλείνω µε τις ιαµατικές πηγές. Κατάργηση της
ανώνυµης εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές Ελλάδος». Το ίδιο πράγµα,
ακριβώς το ίδιο. Τέσσερα χρόνια τώρα σας λέγαµε ότι υφαρπά-
ζετε τη δηµόσια περιουσία, αγνοήσατε τους ΟΤΑ, αγνοήσατε τις
ιαµατικές πηγές. Καταφέραµε κάποιες νίκες. Στην πορεία δεν
τους δώσατε όµως ούτε πόρους ούτε αρµοδιότητες, ώστε να
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αναπτύξουν αυτό το πολύτιµο εργαλείο. 
Άρα λοιπόν µένει -και σας προτείνω, κυρία Υπουργέ, να ασχο-

ληθείτε πάρα πολύ σοβαρά- ένα κενό το οποίο έχουµε επισηµάνει
πολλές φορές, τη στήριξη δηλαδή και των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης και των Οργανισµών Διαχείρισης Προορισµών,
έτσι ώστε να µπορέσει να λειτουργήσει αποτελεσµατικά για το
καλό του τουρισµού.

Κλείνω µε την εξής επισήµανση. Πολύ σηµαντικό το ότι θεσµο-
θετείτε επιτέλους το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού. Ο κ.
Κικίλιας το είχε απενεργοποιήσει. Όµως δεν µπορείτε να καταρ-
γείτε το Εθνικό Συµβούλιο για τον τουρισµό. Πώς θα συνδιαµορ-
φώνετε πολιτική για τον τουρισµό, χωρίς να συνδιαλέγεστε, να
συζητάτε µε τους εκπροσώπους του τουρισµού. 

Εύχοµαι να είναι το τέλος στις αποσπασµατικές νοµοθέτησης
για τον τουρισµό, για το καλό της εθνικής υπόθεσης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Νοτοπούλου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, για ένα
λεπτό. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ακούγοντας τον κ. Πλεύρη, ο
οποίος αισθάνθηκε την ανάγκη να υπερασπίσει το κόµµα του για
την τροµοκρατική πολιτική του Ισραήλ απέναντι σε έναν λαό, τον
παλαιστινιακό λαό, που χωρίς ντροπή είπε στη συνάντηση µε τον
Νετανιάχου ότι θα βοηθήσει το Ισραήλ, που αυτή τη στιγµή µε-
τράµε έξι χιλιάδες εξακόσιους νεκρούς, δυόµισι χιλιάδες παιδιά.
Είναι ντροπή! Δεν θα δώσει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
διαπιστευτήρια στον κ. Πλεύρη και στη Νέα Δηµοκρατία. Είναι
απολύτως ξεκάθαρη η θέση του ΚΚΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Με τη Χαµάς;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είµαστε µε το µέρος του παλαι-

στινιακού λαού.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Με τη Χαµάς.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Με το µέρος του παλαιστινια-

κού λαού που παλεύει και αγωνίζεται για την ελεύθερη πατρίδα,
µε πρωτεύουσα την ανατολική Ιερουσαλήµ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έγινε κατανοητό. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα πρέπει όµως η Νέα Δηµο-

κρατία, όπως και τα άλλα κόµµατα σε αυτή την κρίσιµη στιγµή να
µας πουν αν αναγνωρίζουν το παλαιστινιακό κράτος µε βάση την
απόφαση της ελληνικής Βουλής; Ναι ή όχι; Εδώ θα πρέπει να µας
πείτε και εσείς και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αλλά σε καµµία των περιπτώ-

σεων δεν θα δώσουµε λογαριασµό στη Νέα Δηµοκρατία για το
ποια είναι η θέση του ΚΚΕ.

Μπορεί να υπερασπίζεται το δικαίωµα της αυτοάµυνας του Ισ-
ραήλ, το δικαίωµα της αυτοδιάθεσης του παλαιστινιακού λαού
για το δικό του κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τώρα κάνετε κατά-
χρηση, κύριε Συντυχάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν κάνω καµµία κατάχρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας έδωσα καταχρη-

στικά τον λόγο και επιµένετε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας.
Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι, αδιαµφισβήτητα ο κλά-

δος ο οποίος ηγείται της οικονοµικής ανάπτυξης που σηµειώνει
τα τελευταία χρόνια η χώρα µας είναι αυτός του τουρισµού,
καθώς δεν σταµατάει να µας εκπλήσσει ευχάριστα σπάζοντας το
ένα ρεκόρ µετά το άλλο. 

Ενδεικτικά προς τεκµηρίωση των όσων λέω θα σας παρου-
σιάσω κάποια πρόσφατα και έγκυρα στοιχεία. Σύµφωνα, λοιπόν,
µε τον ΣΕΤΕ οι διεθνείς αεροπορικές αυξήσεις στη χώρα µας τον
Αύγουστο του τρέχοντος έτους, ξεπέρασαν τα 4 εκατοµµύρια,
ενώ τον αντίστοιχο µήνα του 2019, µιας χρονιάς που θεωρείται η

πιο επιτυχηµένη για τον τουρισµό, είχαν φτάσει τα 3,8 εκατοµµύ-
ρια. Τον Αύγουστο του 2023 είχαµε 2,2 εκατοµµύρια οδικές αυ-
ξήσεις, όλες από τους συνοριακούς σταθµούς της βόρειας Ελ-
λάδας, ενώ πέρυσι ήταν περίπου µισό εκατοµµύριο λιγότερες. 

Τα προαναφερθέντα στοιχεία µεταφράζονται σε εισπράξεις 4,2
δισεκατοµµύρια για τον Ιούλιο του 2023 σε σχέση µε τα 3,7 δισε-
κατοµµύρια του Ιουλίου του 2019. 

Επιπλέον, βάσει στοιχείων του ΙΝΣΕΤΕ η άµεση οικονοµική συ-
νεισφορά του τουρισµού στη χώρα µας το 2022 ανέρχεται στο
11,5% του ΑΕΠ ενώ αν συνυπολογιστεί και η έµµεση συνεισφορά
του αγγίζει σχεδόν το 30%. Η συµµετοχή του τουρισµού στην κα-
ταπολέµηση της ανεργίας και την αύξηση της απασχόλησης είναι
τεράστια, δεδοµένου ότι για το 2022 οι εργαζόµενοι σε καταλύ-
µατα και εστίαση έφτασαν τις τριακόσιες εβδοµήντα επτά χιλιά-
δες. 

Πέραν των παραδοσιακών µορφών τουρισµού, όπως η ανα-
ψυχή και η διασκέδαση, διαπιστώνεται ότι αναδύονται και άλλοι
κλάδοι, όπως ο συνεδριακός, ο θρησκευτικός, ο γαστρονοµικός,
ο οινοτουρισµός, ο αθλητικός, αλλά και ο ιατρικός τουρισµός.
Παρ’ όλα τα άκρως ενθαρρυντικά στοιχεία τα οποία από µόνα
τους επαληθεύουν και επιβραβεύουν το έως τώρα έργο της Κυ-
βέρνησης, αλλά και της εγχώριας επιχειρηµατικότητας, δεν στε-
κόµαστε εδώ και προχωράµε ακόµα παραπέρα.

Με το παρόν σχέδιο νόµου προχωράµε στη σύσταση του Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού, του Συµβουλίου Οινοτου-
ρισµού και του παρατηρητηρίου για τον παράκτιο και θαλάσσιο
τουρισµό στη Μεσόγειο. Η διά νόµου σύσταση του Περιφερει-
ακού Συµβουλίου Τουρισµού είναι συνώνυµη µε την έµπρακτη
αποκέντρωση και την ουσιαστική και θεσµοθετηµένη συµµετοχή
της ελληνικής επικράτειας στη συνδιαµόρφωση του τουριστικού
γίγνεσθαι. Ένα τέτοιο όργανο το οποίο είχε εδώ και πολύ καιρό
ανάγκη η χώρα µας, θα λαµβάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες των περι-
φερειών, τις ιδιαιτερότητες και τα δυνατά σηµεία των τοπικών
κοινωνιών. 

Σκοπός του είναι η ανάδειξη του τουριστικού πλούτου όλων
των περιφερειών και η αξιοποίηση των τουριστικών δυνατοτήτων
ολόκληρης της επικράτειας, η παρακολούθηση των διεθνών του-
ριστικών εξελίξεων και το αντίκτυπο που θα έχουν στον εγχώριο
τουρισµό και η ανάπτυξη νέων εναλλακτικών µορφών τουρισµού. 

Η παρουσία του θα επιλύσει και ζητήµατα λειτουργίας και συ-
ντονισµού, προωθώντας τη διευκόλυνση της συνεργασίας, της
επικοινωνίας και της ανταλλαγής στοιχείων µεταξύ των περιφε-
ρειών και της κεντρικής κυβέρνησης. 

Μέσω της λειτουργίας του Περιφερειακού Συµβούλου Τουρι-
σµού θα επιτευχθεί η ισόρροπη τουριστική ανάπτυξη σε εθνικό,
αλλά και σε περιφερειακό επίπεδο, µε αποτέλεσµα περιφέρειες
µε λιγότερο ανεπτυγµένο τον τουριστικό κλάδο όπως αυτοί της
δυτικής Μακεδονίας να ενισχυθούν. Επίσης µε συντεταγµένο
τρόπο και προγραµµατισµό θα επιτευχθεί η σύνδεση της τουρι-
στικής κατανάλωσης µε την εγχώρια παραγωγή, κάτι που µετα-
φράζεται σε ανάδειξη, εκµετάλλευση και προώθηση των τοπικών
προϊόντων και συνεπώς ενίσχυση των µικρών τοπικών επιχειρή-
σεων. 

Η απάντηση της ελληνικής πολιτείας στον όλο και ανερχόµενο
κλάδο του οινοτουρισµού, που αυξάνει το µερίδιό τους σε πα-
γκόσµια κλίµακα είναι η σύσταση του Συµβουλίου Τουρισµού. Αφ’
ενός µεν σκοπός του είναι η προώθηση και προβολή των αξιοθέ-
ατων που συσχετίζονται µε τον οίνο, όπως οι αµπελώνες, επισκέ-
ψιµα οινοποιεία και παραγωγικές µονάδες και αφ’ ετέρου η
προώθηση του προϊόντος. Η επιδίωξη της ισόρροπης τουριστι-
κής ανάπτυξης και της σύγκλισης µεταξύ των λιγότερο ανεπτυ-
γµένων και περισσότερο τουριστικά ανεπτυγµένων περιφερειών
θα ευνοήσει ξεκάθαρα τη δυτική Μακεδονία. Μεταξύ των νοµών
που την απαρτίζουν, βρίσκεται και ο ιδιαίτερος σχετικά ανεξερεύ-
νητος και πολλά υποσχόµενος και σε τουριστικό επίπεδο Νοµός
Γρεβενών. 

Ο νοµός µας συνδυάζει µια πληθώρα σηµείων ενδιαφέροντος
φυσικού πλούτου και δραστηριοτήτων ελκυστικών σε κάθε επι-
σκέπτη κάθε ηλικίας για κάθε εποχή του χρόνου. Οι νέοι επισκέ-
πτες µπορούν να περιηγηθούν και να γοητευθούν από την άγρια
οµορφιά του δασικού πλούτου, µε αποκορύφωµα τον εθνικό
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δρυµό της Βάλια Κάλντα, έναν από τους σπουδαιότερους και πιο
παρθένους στην Ελλάδα που βρίσκεται στην οροσειρά της Πίν-
δου, να καλύψουν τα πάµπολλα και διάσπαρτα πετρόκτιστα γε-
φύρια που είναι τα µεγαλύτερα και εντυπωσιακότερα σε όλη τη
Μακεδονία και να θαυµάσουν την αρχιτεκτονική τους και το πώς
δείχνουν απόλυτα δεµένα µε το τοπίο.

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα ντόπιας αρχιτεκτονικής, από-
λυτα ενσωµατωµένη στον χώρο είναι το δίτοξο γεφύρι του Ζιάκα,
του Αζίζ Αγά, της Πορτίτσας και της Πραµόριτσας και σύντοµα
το αναστηλωµένο γεφύρι του Πασά µε επτά τόξα στον ποταµό
Αλιάκµονα. Στον ανερχόµενο τουριστικό τοµέα του θρησκευτικού
ή αλλιώς προσκυνηµατικού τουρισµού, ο Νοµός Γρεβενών έχει
να παρουσιάσει µεγάλο αριθµό βυζαντινών και µεταβυζαντινών
µνηµείων.

Ανάµεσα στους δεκάδες πέτρινους ναούς, τα ξωκλήσια και τα
µοναστήρια, ξεχωρίζουν η Ιερά Μονή Μεταµορφώσεως του Σω-
τήρος, µε το ασκηταριό του Οσίου Νικάνορα πάνω από τα ορµη-
τικά νερά του Αλιάκµονα.

Η Αθωνικού Τύπου Ιερά Μονή Παµµεγίστων Ταξιαρχών, αλλά
και ο Ναός της Μεγάλης Παναγίας στην ορεινή Σαµαρίνα, µε το
υπεραιωνόβιο πεύκο που φύεται πάνω από το Ιερό.

Επιπλέον, στον Νοµό Γρεβενών και συγκεκριµένα στη Μηλιά
βρίσκεται το Μουσείο Φυσικής Ιστορίας µε µοναδικά προϊστορικά
ευρήµατα από ανασκαφές στη γύρω περιοχή, που δεν τα συνα-
ντάµε ούτε στα πιο διάσηµα µουσεία του εξωτερικού, όπως οι µε-
γαλύτεροι χαυλιόδοντες του κόσµου. 

Το Γεωπάρκο Γρεβενών - Κοζάνης, το οποίο τελεί υπό την αι-
γίδα της UNESCO και χαρακτηρίζεται από µια ξεχωριστή γεωλο-
γική κληρονοµιά. 

Μέρος της λειτουργίας του Περιφερειακού Συµβουλίου Του-
ρισµού είναι και η ανάδειξη, εκµετάλλευση και προώθηση τοπι-
κών προϊόντων στις υπόλοιπες περιφέρειες, αλλά και η εξαγωγή
τους στο εξωτερικό. Μέσω αυτού, τα περίφηµα υψηλής ποιότη-
τας και γευστικής αξίας µανιτάρια, που τόσο απλόχερα έχει χα-
ρίσει τη φύση στα Γρεβενά, όπως και τα διαρκώς ανερχόµενα
όσπρια και ρεβίθια, αλλά και τα ντόπια τυροκοµικά και κτηνοτρο-
φικά προϊόντα, θα βρουν νέες αγορές, ενισχύοντας µε αυτόν τον
τρόπο την τοπική παραγωγή και τις επιχειρήσεις του πρωτογε-
νούς τοµέα. 

Πέραν του φυσικού τοπίου, αυτό που χαρακτηρίζει τον τουρι-
στικό χάρτη του Νοµού Γρεβενών είναι ο ατέλειωτος κατάλογος
σπορ και εναλλακτικών δραστηριοτήτων, που προσφέρει στους
επισκέπτες του, µε αποκορύφωµα το Χιονοδροµικό Κέντρο της
Βασιλίτσας, όπου οι λάτρεις των χειµερινών σπορ µπορούν να
βρουν µια µεγάλη ποικιλία σε πίστες για σκι και για σνόουµπορντ.

Περιπατητικός τουρισµός σε µονοπάτια, µέσα στα πυκνά κα-
ταπράσινα δάση, πεζοπορία και ορειβασία, θαυµάζοντας τη µο-
ναδική χλωρίδα και πανίδα της περιοχής. 

Ποδηλασία σε ορεινές διαδροµές µεταξύ των χωριών και για
τους πιο τολµηρούς κατάβαση απότοµων πλαγιών. 

Ράφτινγκ και κανό και καγιάκ, µε έµπειρους οδηγούς και τον
κατάλληλο εξοπλισµό στα ποτάµια µας.

Αλεξίπτωτο πλαγιάς στις πλαγιές της Δεσκάτης, αγναντεύο-
ντας τη φύση από ψηλά, αλλά και ιππασία, τοξοβολία και αναρ-
ρίχηση είναι, µεταξύ άλλων, µερικά από τα θέλγητρα επίσκεψης
του νοµού µας, ιδιαίτερα από τους νεότερους. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι παρά
τη µεγάλη επιτυχία του τουριστικού κλάδου, δεν επαναπαύεται
στις δάφνες της, αλλά συνεχίζει να στηρίζει θεσµικά τον κλάδο,
προσαρµοσµένη στις ανάγκες του σύγχρονου παγκόσµιου του-
ριστικού σκηνικού και µε γνώµονα την ισοµερή και ακριβοδίκαιη
ανάπτυξη όλων των περιφερειών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιάτσιο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Σπυρίδων
Τσιρώνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία που ανακοίνωσε προ-

χθές η Τράπεζα της Ελλάδος για τον τουρισµό, επιβεβαιώνουν
αυτό που όλοι µας διαπιστώνουµε το πρώτο οκτάµηνο του 2023,
ότι δηλαδή η φετινή χρονιά θα είναι ακόµα ένα έτος ρεκόρ για
τον ελληνικό τουρισµό. Ως οικονοµολόγος οφείλω να σηµειώσω
όχι µόνο τα εντυπωσιακά µεγέθη, αλλά κυρίως τους ρυθµούς αύ-
ξησής τους.

Συνολικά φέτος είκοσι δύο εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες
ξένοι ταξιδιώτες ήρθαν στην Ελλάδα στο διάστηµα Ιανουαρίου -
Αυγούστου, µε τις αφίξεις να ξεπερνούν τα αντίστοιχα νούµερα
ακόµα και του 2019. Θυµίζω ότι εκείνη τη χρονιά-ρεκόρ η εισερ-
χόµενη ταξιδιωτική κίνηση είχε διαµορφωθεί στα είκοσι ένα εκα-
τοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες τουρίστες. 

Επίσης, φέτος οι τουριστικές εισπράξεις έφτασαν στο οκτά-
µηνο στα 14,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν το αντίστοιχο διά-
στηµα του 2019 είχε διαµορφωθεί στα 13,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Πλέον, το µοναδικό ερώτηµα για τους συναδέλφους οικο-
νοµολόγους είναι αν οι τουριστικές εισπράξεις για το 2023 θα
υπερβούν τελικά τα 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Παράλληλα, την περίοδο Ιανουαρίου - Αυγούστου, οι ταξιδιω-
τικές εισπράξεις εµφάνισαν αύξηση πάνω από 15% και η εισερ-
χόµενη ταξιδιωτική κίνηση αυξήθηκε πάνω από 18%, αγγίζοντας
τα είκοσι δύο εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες τουρίστες, έναντι
των δεκαεννέα εκατοµµυρίων εκατό χιλιάδων ταξιδιωτών την
αντίστοιχη περίοδο του 2022. 

Οι αριθµοί αυτοί από µόνοι τους αναδεικνύουν την αναπτυ-
ξιακή δυναµική του ελληνικού τουρισµού στη µετά COVID εποχή
και µας προϊδεάζουν ακόµα πιο θετικά για το 2024. Άλλωστε, το
προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού που έχει καταθέσει η
Κυβέρνηση προβλέπει εισπράξεις από τον τουρισµό ύψους 21
δισεκατοµµύρια για το 2024. Τα διαδοχικά ρεκόρ που προανέ-
φερα είναι φυσικά εξαιρετικά θετικά για την πραγµατική οικονο-
µία και τη χώρα.

Δεν περιγράφουν, όµως, τη συνολική εικόνα του ελληνικού
τουρισµού γιατί ποτέ η συνολική εικόνα για κανέναν κλάδο της
οικονοµίας δεν δίνεται µόνον από τους αριθµούς. Υπάρχουν
πολλά ποιοτικά, τα λεγόµενα διαρθρωτικά, χαρακτηριστικά που
µας δείχνουν πώς λειτουργεί σε βάθος χρόνου ένας τοµέας της
οικονοµίας και κυρίως ποια είναι η επίδρασή του στην κοινωνία.

Εδώ µπαίνει η προβληµατική που εισάγει το συζητούµενο νο-
µοσχέδιο και ειδικά η αναζήτηση της αειφορίας ή της λεγόµενης
βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης. Κι εδώ εντοπίζεται το µεγάλο
ζητούµενο που είναι η ισόρροπη ανάπτυξη του ελληνικού τουρι-
σµού, η οποία δεν πρέπει να αφήνει πίσω καµµία περιφέρεια,
ούτε βέβαια να υπερφορτώνει περιβαλλοντικά συγκεκριµένες πε-
ριοχές οι οποίες κινδυνεύουν µε µακροπρόθεσµη απαξίωση ως
τουριστικοί προορισµοί.

Ως Βουλευτής Φλώρινας, ενός ακριτικού νοµού, αλλά µε εξαι-
ρετικό τουριστικό δυναµικό, θέλω να δώσω δύο παραδείγµατα
για το πώς µπορεί να γίνει πράξη αυτή η βιώσιµη τουριστική ανά-
πτυξη µε εναλλακτικούς τρόπους:

Ένας καινοτόµος δρόµος που επιχειρούµε να χαράξουµε στη
δυτική Μακεδονία είναι ο συνδυασµός οικοτουρισµού και οινο-
τουρισµού. Το Αµύνταιο και η Φλώρινα είναι δύο παράλληλες
ιστορίες του ελληνικού αµπελώνα, αρµονικά ενταγµένες σε ένα
σύνολο που κυριαρχεί η παρθένα φύση. Η ζώνη Προστατευόµε-
νης Ονοµασίας Προέλευσης «Αµύνταιο», που βρίσκεται στη νο-
τιοανατολική Φλώρινα, σε συνδυασµό µε τη ζώνη Προστατευό-
µενης Γεωγραφικής Ένδειξης «Φλώρινα», ανήκουν σε µια ευρύ-
τερη γεωγραφικά περιοχή που συνδυάζει µοναδική οινοπαρα-
γωγή µε εξαιρετική φυσική οµορφιά. Αποτελούν, κατά τη γνώµη
πολλών ειδικών διεθνώς, ιδανικό περιβάλλον όχι µόνο για την
καλλιέργεια του οινοτουρισµού αλλά και για την ανάπτυξη ενός
καθαρά ελληνικού είδους οικοτουρισµού που συνδυάζει την το-
πική γαστρονοµία µε επισκέψεις στις λίµνες Βεγορίτιδα, Πετρών,
Ζάζαρη, Χειµαδίτιδα και τα ορεινά δάση. Αυτός ο «πράσινος» του-
ρισµός αποτελεί τον ορισµό της αειφορίας και συνιστά µεγάλη
ευκαιρία ανάπτυξης για εν πολλοίς αναξιοποίητες περιοχές,
όπως είναι ο Νοµός Φλώρινας.

Προς αυτή την κατεύθυνση λειτουργούν συνδυαστικά τα άρθ-
ρα 3 και 4 του νοµοσχεδίου που θεσµοθετούν νέα συµβουλευτικά
όργανα τόσο για την περιφερειακή τουριστική ανάπτυξη, όσο και
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για τον οινοτουρισµό. Πρόκειται για συµβούλια στα οποία ενεργό
ρόλο θα παίξουν οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης προκει-
µένου να ενσωµατώνουµε, ήδη από το στάδιο του κεντρικού σχε-
διασµού, την τοπική διάσταση σε κάθε µελλοντική πρωτοβουλία
του Υπουργείου Τουρισµού. Μόνον έτσι θα πετύχουµε τους στό-
χους της ισόρροπης τουριστικής ανάπτυξης για κάθε ελληνική
περιφέρεια και φυσικά της αειφορίας, της µόνης εγγύησης για
ένα βιώσιµο µέλλον της πατρίδας µας.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θέλω να αναφερθώ σε ένα συνα-
φές µε τη βιώσιµη ανάπτυξη θέµα για το οποίο µίλησε προχθές
ο Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Σκυλακάκης. Πρόκειται για το νέο
σύστηµα δασικής διαχείρισης που πλέον θα περιλαµβάνει περισ-
σότερα δάση και δράσεις αξιοποίησής τους µε αντισταθµιστικά
οφέλη για όλα τα νοικοκυριά ορεινών ή µειονεκτικών περιοχών.
Μιλάµε φυσικά για ένα νέο υπόδειγµα βιώσιµης ανάπτυξης και
προστασίας του δασικού πλούτου της χώρας µας που θα έχει
πολύ σηµαντικές επιπτώσεις σε περιοχές όπως η Φλώρινα οι
οποίες διαθέτουν σπουδαίους φυσικούς πόρους. Από αυτή, ακρι-
βώς, την αειφόρο αξιοποίηση των δασών θα προκύψουν και τα
νέα αντισταθµιστικά οφέλη σε είδος και σε χρήµα σε όλους τους
µόνιµους κατοίκους ορεινών περιοχών, κάτι που όχι µόνο θα τους
προσφέρει οικονοµικά κίνητρα για να στηρίξουν ενεργά τη δα-
σοπροστασία του τόπου τους, αλλά θα δώσει και την ευκαιρία σε
άλλους ανθρώπους να έρθουν πιο κοντά στα δάση επιλέγοντας
την ελληνική περιφέρεια. 

Είµαι βέβαιος ότι πολύ σύντοµα θα έχουµε διευκρινίσεις από
το αρµόδιο Υπουργείο για το πώς θα εφαρµοστεί το καινοτόµο
αυτό σύστηµα το οποίο θα πρέπει να ενσωµατώνει και δράσεις
όπως ο οικοτουρισµός και ο περιηγητικός τουρισµός στη νέα φι-
λοσοφία δασικής διαχείρισης. Διότι το µόνο δάσος που είναι
ασφαλές και έχει εγγυηµένα βιώσιµη ανάπτυξη είναι εκείνο που
βρίσκεται σε αρµονία µε τους ανθρώπους και περιλαµβάνει το
οικοσύστηµά του.

Ιδιαίτερα για τους κατοίκους περιοχών, όπως η Φλώρινα, είναι
εξαιρετικά σηµαντική η θέσπιση νέου αντισταθµιστικού οφέλους
για όλα τα νοικοκυριά βάσει της βιοµάζας που θα αφαιρείται από
τα δάση µας µε τη µορφή εκπτώσεως στους λογαριασµούς ηλε-
κτρικού ρεύµατος. Αυτή η δέσµευση του κ. Σκυλακάκη έρχεται
να ενισχύσει τις τοπικές κοινωνίες δασικών περιοχών και θα πρέ-
πει να τη δούµε σε συνάρτηση µε άλλα µέτρα, όπως είναι η προ-
σβασιµότητα των δασών µας και η αύξηση των φυσιολατρικού
τουρισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπασωτηρίου.

Τον λόγο έχει η κ. Θωµαΐς - Τζίνα Οικονόµου, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, το
νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα φιλοδοξεί να απαντήσει σε
ένα πολύ βασικό ερώτηµα, το πώς θα ενισχύσουµε τη βιωσιµό-
τητα της τουριστικής ανάπτυξης της χώρας µας.

Το γεγονός ότι η Ελλάδα αναπτύσσεται τουριστικά χρόνο µε
τον χρόνο είναι αυταπόδεικτο. Ταυτόχρονα την τελευταία τετρα-
ετία πετύχαµε και κάτι άλλο πολύ σηµαντικό, τη σταθερή επιµή-
κυνση της τουριστικής περιόδου, έτσι ώστε να µη µιλάµε πλέον
αποκλειστικά για θερινή σεζόν ή για το δίπτυχο: ήλιος, θάλασσα.
Φυσικά αυτά τα στοιχεία παραµένουν στα θεµέλια της τουριστι-
κής µας βιοµηχανίας, αλλά δεν πρέπει να περιορίζουν τον σχε-
διασµό µας για το µέλλον. 

Όχι µόνο χρονικά, αλλά και θεµατικά έχουµε ήδη αρχίσει να
επεκτείνουµε είµαστε ως προορισµός προσφέροντας ένα διαρ-
κώς διευρυνόµενο και διαφοροποιηµένο τουριστικό προϊόν τόσο
εσωτερικά όσο και στη διεθνή αγορά. Στόχος µας παραµένει να
φτάσουµε στη δωδεκάµηνη τουριστική περίοδο και να κατοχυ-
ρώσουµε τη διεθνή µας θέση κυρίως έναντι άλλων ανταγωνιστι-
κών χωρών στη Μεσόγειο. 

Η σηµερινή συζήτηση, όµως, οφείλει να επικεντρωθεί και σε
ένα άλλο πολύ σηµαντικό ζητούµενο που είναι η βιωσιµότητα της

τουριστικής ανάπτυξης, δηλαδή η ισόρροπη κατανοµή τουριστι-
κών υποδοµών και ανθρώπινου δυναµικού, προκειµένου να µην
επιβαρύνονται υπερβολικά συγκεκριµένες περιοχές την ώρα που
άλλοι πιθανοί προορισµοί στη χώρα µας δεν αξιοποιούνται επαρ-
κώς. 

Το ερώτηµα εποµένως που τίθεται είναι: Πώς θα κατανείµουµε
ορθολογικά το σύνολο των επισκεπτών, έτσι ώστε αφ’ ενός να
ελαχιστοποιήσουµε τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις στους πλέον
δηµοφιλείς προορισµούς και αφ’ ετέρου να µεγιστοποιήσουµε
την ποιότητα της προσφερόµενης φιλοξενίας;

Άρα είναι καίριας σηµασίας η παρέµβαση του Υπουργείου Του-
ρισµού που επιχειρεί µε το άρθρο 3 του παρόντος νοµοσχεδίου
να ανασχεδιάσει την ανισόµετρη µέχρι σήµερα τουριστική ανά-
πτυξη των δεκατριών περιφερειών της χώρας µας µέσω του υπό
σύσταση Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού, ενός νέου συµ-
βουλευτικού οργάνου που θα εγγυάται τη διαρκή συνεργασία µε-
ταξύ Κυβέρνησης και περιφερειών, προκειµένου να αναδειχθούν
νέοι ελληνικοί προορισµοί και να εξασφαλιστεί η αειφορία και η
ποιότητα του προσφερόµενου τουριστικού προϊόντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να εκπροσωπώ την
Ευρυτανία, µια ιδιαίτερη εκλογική περιφέρεια µε µεγάλες προ-
κλήσεις και δυνατότητες. Είµαι βέβαιη ότι το ίδιο µπορεί να ειπω-
θεί και για άλλες ορεινές περιοχές που εκπροσωπούν εδώ
συνάδελφοι όλων των παρατάξεων. Αυτό που µας ενώνει, όµως,
είναι η ίδια αίσθηση του επείγοντος, η ίδια φιλοδοξία να δούµε
τους τόπους µας κέντρα κοινωνικής και οικονοµικής ανάπτυξης.
Ένα σπουδαίο εργαλείο για το σκοπό αυτό είναι φυσικά και ο
τουρισµός. Και η Ευρυτανία στηρίζει εν πολλοίς την οικονοµική
της ανάπτυξη στον τουρισµό. 

Παίρνοντας, λοιπόν, ως παράδειγµα την Ευρυτανία θα εστιάσω
σε ορισµένα σηµεία που πιστεύω ότι έχουν γενικότερη σηµασία
για την τουριστική ανάπτυξη των πλέον αποµονωµένων ορεινών
περιοχών της χώρας.

Ξεκινώ µε το πρόγραµµα «Πράσινος Αγροτουρισµός» του Τα-
µείου Ανάπτυξης, που ξεκίνησε πέρυσι και πρέπει να επεκταθεί
και να ενισχυθεί προς όφελος όλης της ελληνικής περιφέρειας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Στηριζόµενοι επίσης στο τρίπτυχο: τουρισµός, πολιτισµός, γα-
στρονοµία οφείλουµε να ενισχύσουµε τοπικές συνέργειες και πα-
ραγωγικές δυνατότητες για να αναδείξουµε φύση και αγροτικά
προϊόντα ταυτόχρονα. 

Υπάρχει, επίσης, ένα άλλο τρίπτυχο: Τουρισµός, ευεξία, αθλη-
τισµός, που πρέπει να ξαναδούµε ειδικά για τις ορεινές περιοχές,
όπως η Ευρυτανία, αλλά και ο ιαµατικός τουρισµός -που δεν τον
έχουµε εξελίξει- και αφορά σε πολλές περιοχές της χώρας που
διαθέτουν ιαµατικές πηγές. 

Μιλώντας ως γιατρός, πιστεύω ότι οι εγκαταστάσεις, όπως
αθλητικά ή χιονοδροµικά κέντρα, τα οποία συµβαίνει να διαθέτει
η Ευρυτανία, όχι µόνο βοηθούν την προαγωγή της υγείας, αλλά
και στην ανάπτυξη ενός διαφορετικού είδους τουρισµού στο
οποίο µπορεί να µπει δυναµικά η ελληνική περιφέρεια.

Άλλα καινοτόµα τουριστικά προϊόντα, στα οποία µπορούµε επί-
σης να προσφέρουµε, είναι ο σπηλαιολογικός τουρισµός. Σας θυ-
µίζω το πανέµορφο σπήλαιο της Μεσοκώµης και οι ορεινές πε-
ριηγητικές διαδροµές, που επίσης µπορούν να ενταχθούν σε
έργα ανάπτυξης του τουρισµού. 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω εδώ να πω δυο λόγια ειδικά για τα
δάση µας, που αποτελούν και αυτά έναν πολύτιµο τουριστικό
πόρο. Αφορµή γι’ αυτές τις σκέψεις ήταν η ενηµέρωση που έκανε
την προηγούµενη εβδοµάδα ο Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Σκυ-
λακάκης στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής στην οποία συµµε-
τέχω για το νέο σύστηµα διαχείρισης δασών. Στο νέο αυτό σύ-
στηµα είναι πολύ σηµαντικό να ενσωµατώσουµε αρµονικά δρα-
στηριότητες, όπως ο οικοτουρισµός και ο δασικός τουρισµός, για
την ισόρροπη οικονοµική ανάπτυξη των παραπάνω οικοσυστηµά-
των. 

Αυτό, λοιπόν, που χρειαζόµαστε είναι καθαρά δάση, προσβά-
σιµα στους επισκέπτες, τα οποία θα προβάλλουµε εντός και
εκτός συνόρων µαζί µε όλες τις µορφές εναλλακτικού και χειµε-
ρινού τουρισµού, που προσφέρει σε µεγάλη κλίµακα η Ευρυτα-
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νία, σε συνδυασµό µε τη βελτίωση της οδικής πρόσβασης, αλλά
και των υπόλοιπων δηµόσιων υποδοµών. 

Κλείνοντας, θα ήθελα µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση να
επαναφέρω την πρόταση πολλών κοινωνικών φορέων του νοµού
για τη δηµιουργία δοµών τουριστικής εκπαίδευσης και µετεκπαί-
δευσης επαγγελµατιών, ιδιαίτερα στον τοµέα του εναλλακτικού
τουρισµού στην Ευρυτανία. Τέτοιες δηµόσιες δοµές θα είναι πο-
λύτιµες, όχι µόνο για τη γενικότερη αναβάθµιση του τουριστικού
προϊόντος της χώρας µας, αλλά θα δώσουν σε ορεινές περιοχές,
όπως η δική µας, την ευκαιρία να αποτελέσουν τοπικά κέντρα
ανάπτυξης νέων µορφών τουρισµού και καινοτοµίας. 

Ελπίζω ότι θα έχουµε σύντοµα και µε την αρµόδια Υφυπουργό,
την κ. Ράπτη, τη δυνατότητα να συζητήσουµε εδώ, ευρύτερες
ανάγκες εκσυγχρονισµού της τουριστικής εκπαίδευσης και, φυ-
σικά, να καταθέσουµε συγκεκριµένες προτάσεις για την ελληνική
περιφέρεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ και εγώ να µην

σταθώ σήµερα στη γιορτή της Παγκόσµιας Ηµέρας Καρκίνου του
Μαστού, η οποία συµπίπτει µε την ηµέρα απώλειας της αείµνη-
στης Φώφης Γεννηµατά, η οποία είχε πολεµήσει και είχε, τελικώς,
ταλαιπωρηθεί από αυτό το πρόβληµα. 

Επιτρέψτε µου, πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, να κάνω µια
αναφορά στη διαµορφωθείσα κατάσταση στο Ισραήλ µετά από
δεκαεννιά µέρες εµπλοκής, που αφορά άµεσα τη χώρα µας,
λόγω και της γεωγραφικής της εγγύτητας και των στρατηγικών
µας συµµαχιών. Θέλω να σηµειώσουµε ότι στη Γάζα µέχρι σή-
µερα έχουµε έξι χιλιάδες εξακόσιους νεκρούς, εκ των οποίων οι
δύο χιλιάδες επτακόσιοι τέσσερις είναι παιδιά, οι χίλιοι πεντακό-
σιοι ογδόντα τέσσερις είναι γυναίκες και τριακόσιοι εξήντα τέσ-
σερις ηλικιωµένοι.

Πρέπει να γίνει κατανοητό από όλους ότι υπάρχει µεγάλος κίν-
δυνος διάχυσης της σύγκρουσης στην ευρύτερη περιοχή της
Ανατολικής Μεσογείου και όχι µόνο, µε πιθανή εµπλοκή περισ-
σότερων παραγόντων. Σε αυτή τη συγκυρία, η παρέµβαση της
διεθνούς κοινότητας είναι απολύτως αναγκαία, ούτως ώστε αρ-
χικά να ξεκινήσουν οι απαραίτητες συζητήσεις για εκεχειρία µε
σκοπό να στηριχθεί µια ειρηνική πολιτική λύση στο ανατολικό ζή-
τηµα, αλλά και να αντιµετωπιστεί το συντοµότερο η ανθρωπιστική
κρίση και να προστατευθεί µε κάθε τρόπο ο άµαχος πληθυσµός
όλων των πλευρών. Θεωρώ ότι σαν εκπρόσωποι του Κοινοβου-
λίου και σαν άνθρωποι, θα πρέπει να σταθούµε αλληλέγγυοι και
να εκφράζουµε την ανησυχία µας για τον χαµό αµάχων. 

Τα σηµάδια, δυστυχώς, είναι αποθαρρυντικά. Ήδη από χθες ο
Πρέσβης του Ισραήλ στα Ηνωµένα Έθνη κ. Γκιλάντ Ερντάν, ζή-
τησε την αποµάκρυνση του Γενικού Γραµµατέα κ. Γκουτιέρες. Επί-
σης, εξ όσων γνωρίζουµε, δεν έχει γίνει διάνοιξη σταθερού και
ασφαλούς διαύλου ανθρωπιστικής βοήθειας. Στα θετικά µπορεί
να συνυπολογιστεί η απελευθέρωση κάποιων οµήρων -η οποία
κατά το Κατάρ συνεχίζεται-, το άνοιγµα του περάσµατος στη
Ράφα, καθώς και η Σύνοδος για την ειρήνη στη Μέση Ανατολή. Με
αυτά τα δεδοµένα, θα πρέπει να δουλέψει η διεθνής κοινότητα.
Πρέπει να σηµειώσω ότι µε τη µεγάλη αυτή ανθρωπιστική κρίση
που έχει δηµιουργηθεί, είναι πιθανό η χώρα µας πολύ σύντοµα να
βρεθεί αντιµέτωπη για µια ακόµη φορά µε µια έξαρση του προ-
σφυγικού ζητήµατος. Όλα αυτά θα πρέπει να τα έχουµε υπ’ όψιν. 

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Βρισκόµαστε
πάλι σε αυτή την Αίθουσα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο της
Κυβέρνησης που, δεδοµένης της βαρύτητας που έχει ο κλάδος
του τουρισµού στη χώρα µας, θα έπρεπε να τύχει καλύτερης επε-
ξεργασίας. Πρόκειται κατά βάση για ένα νοµοσχέδιο διόρθωσης
των προηγούµενων αστοχιών της. Αναφέροµαι φυσικά στην κα-
τάργηση της Επιτροπής Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και
Προστασίας του Ναυαγίου της Ζακύνθου, καθώς και στη λύση
και εκκαθάριση της ανώνυµης εταιρείας «Ιαµατικές Πηγές της

Ελλάδας». Συζητήθηκε αρκετά, πήρε θέση και ο Κοινοβουλευτι-
κός µας Εκπρόσωπος και είναι µια οµολογία ανεπιτυχούς διαχεί-
ρισης της λεγόµενης «βαριάς βιοµηχανίας» της χώρας, µε ένα
οργανωµένο σχέδιο και µε µια στρατηγική. 

Το νοµοσχέδιο, µε τον τρόπο που έχει γραφτεί και µε βάση το
περιεχόµενό του, δικαιώνει τους προβληµατισµούς που είχαµε
εκφράσει. Όταν οι τουριστικοί φορείς και η κοινωνία των πολιτών
είχαν εναντιωθεί στη νοµοθέτηση της επιτροπής, επειδή έβλεπαν
ότι είναι στην ουσία παράδοση της δηµόσιας περιουσίας µε
απευθείας ανάθεση, αγνοήθηκαν. Τα είπαµε και θα το επαναλά-
βουµε: Ο τουρισµός είναι µια πολύ σοβαρή υπόθεση για τη χώρα.
Χάρη σε αυτόν τονώνεται το ΑΕΠ της και η αγορά εργασίας και
ολόκληρες περιοχές επιβιώνουν και αναπτύσσονται. 

Δυστυχώς, βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση δεν αντιµετωπίζει το
θέµα µε τη σοβαρότητα που θα έπρεπε. Ενώ οι προκρατήσεις
είχαν φθάσει σε ένα πολύ καλό επίπεδο το περασµένο καλοκαίρι,
η αδυναµία διαχείρισης των πυρκαγιών -όπως για παράδειγµα
στη Ρόδο και στην Αλεξανδρούπολη- αµαυρώνει τη διεθνή εικόνα
της χώρας και λειτουργούν αρνητικά για την επόµενη τουριστική
περίοδο. 

Πρέπει, λοιπόν, να υπάρχει πάντα µια ενιαία στρατηγική για
τον τουρισµό και να µην αφήνετε τίποτα στην τύχη. Στην πατρίδα
µου την Κρήτη το 70% του εργατικού δυναµικού του νησιού απα-
σχολείται στον τουριστικό κλάδο. Η Κρήτη συγκαταλέγεται ανά-
µεσα στους δέκα κορυφαίους τουριστικούς προορισµούς και
καθώς προσφέρει µια πολυδιάστατη τουριστική εµπειρία, δεδο-
µένου και του πλούτου του φυσικού της περιβάλλοντος, κατα-
λαµβάνει τη δεύτερη θέση πίσω από το Μπαλί της Ινδονησίας και
πάνω από το Αλγκάρβε της Ισπανίας. Δεν αναφέρω τα στοιχεία
για λόγους εγκυκλοπαιδικών γνώσεων, αλλά για να γίνει σαφές
τι είναι αυτό που καλούµαστε και καλείστε να διαχειριστείτε. 

Οι επικοινωνιακές καµπάνιες πρέπει να συνοδεύονται όχι µόνο
από αντίστοιχο όραµα, αλλά και από το αντίστοιχο πρόγραµµα.
Δεν αρκεί η επικοινωνιακή διαχείριση του θέµατος. Θα πρέπει να
υπάρξει σοβαρός σχεδιασµός από τα αρµόδια στελέχη της Κυ-
βέρνησης. 

Συνεπώς, θα πρέπει συνδυαστικά να σχεδιάσετε και να επιλύ-
σετε τα ζητήµατα της πράσινης και βιώσιµης ανάπτυξης του πε-
ριβάλλοντος, να επιλύσετε τα προβλήµατα του τοµέα ΕΣΥ, ειδικά
-αλλά όχι µόνο- στα νησιά να επιλύσετε τα ζητήµατα πυροπρο-
στασίας του φυσικού πλούτου της χώρας και να εξασφαλίσετε
την επιβίωση και ανάπτυξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Αυ-
τές αποτελούν το µεγάλο στήριγµα του ποιοτικού τουρισµού που
έχει ανάγκη η χώρα και φυσικά θα πρέπει να εξασφαλιστεί η ποι-
ότητα ζωής και η προστασία των εργαζοµένων στον τουρισµό,
καθώς και φέτος το καλοκαίρι γίναµε µάρτυρες απαράδεκτων πε-
ριστατικών και δεν θα τα αναφέρω. 

Το σχέδιο που χρειαζόµαστε δεν µπορεί να είναι αποσπασµα-
τικό. Χρειάζεται να ληφθούν υπ’ όψιν και να επιλυθούν πολλά
προβλήµατα µε τα οποία έρχεται αντιµέτωπη η ίδια η ελληνική
κοινωνία και λειτουργούν ως τροχοπέδη για τον τουρισµό. 

Εµείς θέλουµε την ανάπτυξη του τουριστικού κλάδου και κυ-
ρίως του ποιοτικού τουρισµού που έχει πραγµατική προστιθέ-
µενη αξία για τη χώρα. Για τον λόγο αυτό προτείνουµε τα εξής:
Ανάλυση των επιπτώσεων των µεγάλων στρατηγικών επενδύσεων
και του τουριστικού real estate στις εκτός σχεδίου περιοχές, ενί-
σχυση της περιφερειακής συγκρότησης του ΕΟΤ, σύσταση πε-
ριφερειακών παρατηρητηρίων βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης,
εκπόνηση περιφερειακών χωροταξικών σχεδίων τουρισµού, ει-
δικό σχέδιο και προστασία των περιοχών «NATURA», όπως για
παράδειγµα στο Ρέθυµνο το Φοινικόδασος Πρέβελη, προκειµέ-
νου τουρισµός να λειτουργήσει τόσο αναπτυξιακά για όλους, όσο
και περιβαλλοντικά δίκαια για τις επόµενες γενιές. 

Ελπίζω να ληφθούν υπ’ όψιν σοβαρά αυτές οι παρατηρήσεις,
καθώς δεν υπάρχουν περιθώρια αποσπασµατικού σχεδιασµού
και κακής διαχείρισης του ζητήµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
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Ακολουθεί ο κ. Χνάρης από το ΠΑΣΟΚ και σας παρακαλώ να
είστε εντός του χρόνου και µετά ο κ. Καββαδάς να είναι έτοιµος. 

Ορίστε, κύριε Χνάρη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την οµιλία µου για το παρόν νοµοσχέδιο θα ήθελα να τοποθε-
τηθώ για ένα ζήτηµα ευρύτερου κοινωνικού ενδιαφέροντος, αυτό
δεν είναι άλλο από την υγεία και την τραγική κατάσταση στην
οποία βρίσκονται τα νοσοκοµεία της Κρήτης και κυρίως το Γενικό
Νοσοκοµείο Ρεθύµνου. 

Υπό την πίεση των αντιδράσεων της τοπικής κοινωνίας και των
κινητοποιήσεων των εργαζοµένων, την προηγούµενη εβδοµάδα
ο Υπουργός Υγείας επισκέφθηκε το «Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο
Ηρακλείου. Εκτός του ότι παρέλειψε να αναφερθεί και στα υπό-
λοιπα νοσοκοµεία της Κρήτης και κυρίως στο πολύπαθο Γενικό
Νοσοκοµείο Ρεθύµνου, τα µέτρα τα οποία εξήγγειλε για τη βελ-
τίωση της κατάστασης αποτελούν τα γνωστά ηµίµετρα και για να
µην πω µπαλώµατα. Προσχηµατική, επίσης, ήταν η συγγνώµη του
προς τους Ηρακλειώτες, την οποία θα έπρεπε να είχε απευθύνει
σε όλους τους Κρητικούς, για την άσχηµη κατάσταση των νοσο-
κοµείων µας, γιατί το «Βενιζέλειο» αποτελεί ένα από τα κεντρικά
νοσοκοµεία της Κρήτης. Αποσπασµατικά τα µέτρα που εξήγγειλε
και ήδη ισχύουν µέχρι και σήµερα. Τα εντέλλεσθε από άλλα νο-
σοκοµεία του νησιού µε την αντίστοιχη υποστελέχωση αυτών, η
υπερεφηµέρευση, η συνεργασία µε ιδιώτες γιατρούς και οι συ-
νεχείς άγονες προκηρύξεις θέτουν σε κίνδυνο την υγεία των
ασθενών µας. 

Το νοσοκοµείο µας στο Ρέθυµνο εξακολουθεί να παραµένει
υποστελεχωµένο. Η παθολογική κλινική υπολειτουργεί. Η χει-
ρουργική και ορθοπεδική κλινική λειτουργεί µόνο µε ειδικευµέ-
νους γιατρούς, ελλείψει ειδικευοµένων. Αποτέλεσµα είναι να µην
προγραµµατίζονται χειρουργεία και τακτικά ιατρεία. Οι διασωλη-
νωµένοι συµπολίτες µας διακοµίζονται σε άλλα νοσοκοµεία µε
αναρµόδιους γιατρούς. 

Αντί η Κυβέρνηση να δώσει µόνιµες λύσεις στα προβλήµατα
αυτά, συνεχίζει τα εντέλλεσθε και τις εξαντλητικές εφηµερίες για-
τρών, οδηγώντας σε παραιτήσεις και στην περαιτέρω κατάρ-
ρευση των νοσοκοµείων µας. Παραλείπεται για ακόµα µια φορά
η λήψη µόνιµων µέτρων, όπως η θέσπιση οικονοµικών, στεγαστι-
κών και εκπαιδευτικών κινήτρων για την προσέλκυση των γιατρών
στο νησί µας. Για να µην καθίστανται συνεχώς άγονες οι προκη-
ρύξεις πρέπει να δοθεί προτεραιότητα και να ληφθούν ειδικότερα
µέτρα για τη στελέχωση των περιφερειακών νοσοκοµείων της
χώρας. 

Η µετατόπιση των προσωπικών ευθυνών του Υπουργού µε την
αποποµπή της διοίκησης του «Βενιζελείου» Νοσοκοµείου για θέ-
µατα τα οποία ήταν σε όλους προ πολλού γνωστά, µόνο ως επι-
κοινωνιακό σόου µπορεί να εκληφθεί. Η Κυβέρνησή σας δεν είναι
νέα. Έχετε ήδη εξαντλήσει µια τετραετία. Πότε επιτέλους θα δώ-
σετε µόνιµες και επαρκείς λύσεις για να µη βάζετε σε κίνδυνο την
υγεία και κατ’ επέκταση τη ζωή των πολιτών; 

Είµαστε πεπεισµένοι πλέον πως όλες οι παραλείψεις της Κυ-
βέρνησης στην υγεία έχουν έναν και µοναδικό στόχο, την πλήρη
υποβάθµιση και απαξίωση του ΕΣΥ και τον εξαναγκασµό των πο-
λιτών να στραφούν σε ιδιωτικές δοµές υγείας. Και το τελικό ερώ-
τηµα που τίθεται πλέον: Πού είναι το δήθεν επιτελικό κράτος;
Πώς µιλάτε για κοινωνικό κράτος όταν δεν µπορεί να διασφαλι-
στεί η δωρεάν, άµεση και απρόσκοπτη πρόσβαση των ασθενών
στη δηµόσια υγεία; Είναι ερωτήµατα που θα πρέπει να απαντη-
θούν.

Τώρα αναφορικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, φέρνετε
προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο πρόχειρο και χωρίς στρατηγική
στόχευση, ένα νοµοσχέδιο που δεν ασχολείται µε τα καίρια και
πρωτεύοντα ζητήµατα που αφορούν τον τουρισµό, όπως η ανθε-
κτικότητα των τουριστικών επιχειρήσεων, η στήριξη των εργαζο-
µένων, η κλιµατική κρίση. Εισάγει µερικές ακόµα επιτροπές, κα-
τακερµατίζει δράσεις και ενέργειες. 

Αναφέροµαι ενδεικτικά σε ορισµένες διατάξεις. Καταργεί το
Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού και στη θέση του θεσµοθετεί το Πε-
ριφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού. Σε αυτό συµµετέχουν µόνο ο
Υπουργός και οι δεκατρείς περιφερειάρχες. Η σύνθεση αυτή,

κατά τη γνώµη µας, χωρίς εξειδικευµένους φορείς δεν θα προ-
σφέρει κανένα ουσιαστικό αποτέλεσµα στην ποιοτική αναβάθ-
µιση του τουριστικού προϊόντος. Αντί γι’ αυτό, είναι προτιµότερο
να συσταθεί ένα συµβούλιο ανά περιφέρεια που θα αναδεικνύει
τις ιδιαιτερότητες και τα χαρακτηριστικά γνωρίσµατα της κάθε
περιοχής. 

Στο πλαίσιο του θεµατικού τουρισµού συστήνεται Περιφερει-
ακό Συµβούλιο Οινοτουρισµού. Προφανώς και αναγνωρίζοντας
την προσπάθεια των παραγωγών και οινοποιών µας, δίνουµε µε-
γάλη έµφαση στον οινοτουρισµό και κατ’ επέκταση στην προ-
βολή των κρασιών µας. Ως προς το άρθρο αυτό είµαστε θετικοί. 

Επίσης, συνιστά προτεραιότητα της παράταξής µας η συνο-
λική διασύνδεση του πρωτογενή τοµέα µε τον τουρισµό. Απαιτεί-
ται όµως η εκπόνηση ενός οργανωµένου σχεδίου για τη
διασύνδεση αυτή, όπως και µε τη γαστρονοµία και την ελληνική
ύπαιθρο, ένα σχέδιο που θα έχει ως σκοπό την ένταξη των τοπι-
κών µας προϊόντων στον τουρισµό µε τη διάθεση και προώθησή
τους στα ξενοδοχεία µας. 

Η σύνδεση αυτή µέχρι σήµερα δεν γίνεται ούτε στον βαθµό
που θέλουµε ούτε στον βαθµό που θα έπρεπε και θα µπορούσαν
οι ίδιοι οι ξενοδόχοι, εκτός από ελάχιστες εξαιρέσεις. Πρέπει από
όλους να γίνει κατανοητό ότι το όφελος του τουριστικού προ-
ϊόντος πρέπει να διαχέεται σε όλη την τοπική κοινωνία. 

Επίσης, καταργούνται το Παρατηρητήριο Τουρισµού και οι «Ια-
µατικές Πηγές Ελλάδος» χωρίς να έχουν καν λειτουργήσει. Το
«ράβε-ξήλωνε» σε επιτροπές και συµβούλια δεν επιφέρει κανένα
αποτέλεσµα. Προωθείται σχετική ρύθµιση για τη µεταφορά αδιά-
θετων ποσών που αφορά το πρόγραµµα «Τουρισµός για όλους».
Να είχαµε τουλάχιστον έναν προϋπολογισµό γι’ αυτό για να κα-
τανοήσουµε το αδιάθετο των χρηµάτων. Ούτε αυτό έχουµε, ούτε
διαχρονικά πόσες µονάδες συµµετέχουν, τη γνώµη των συµµε-
τεχόντων ξενοδόχων, πολιτών και άλλων παραγόντων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια λαϊκή ρήση στην
πατρίδα µας που λέει «εάν θέλεις να παραπέµψεις στις καλένδες,
δηµιουργείς µια επιτροπή». Από τις διάφορες επιτροπές που συ-
ζητούνται µε το παρόν νοµοσχέδιο, παρατηρούµε ότι σε πολλές
περιπτώσεις απουσιάζουν οι άνθρωποι που θα µπορούσαν να
οραµατιστούν την περαιτέρω ανάπτυξη του τουρισµού. 

Αν και είµαστε θετικοί σε κάποια από τα άρθρα του παρόντος
νοµοσχεδίου, επί της αρχής το καταψηφίζουµε. Γιατί; Γιατί απου-
σιάζει παντελώς µια ολοκληρωµένη και συνεκτική στρατηγική για
τη βιώσιµη ανάπτυξη του τουρισµού της χώρας µας. Γιατί λείπει
ένας µακροπρόθεσµος σχεδιασµός, καθώς το νοµοσχέδιο στε-
ρείται παντελούς οράµατος, δεδοµένου ότι ασχολείται µε δευτε-
ρεύοντα ζητήµατα και όχι µε τις ουσιαστικές παρεµβάσεις που
απαιτούνται. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Είδατε; Το ΠΑΣΟΚ τα λέει σωστά και γρήγορα. Θέλω να πι-

στεύω ότι µπορείτε να κάνετε και εσείς το ίδιο.
Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις εξελίξεις

των τελευταίων ηµερών αξιοσηµείωτο γεγονός αποτελεί η ανα-
βάθµιση του αξιόχρεου της Ελλάδας από τον οίκο αξιολόγησης
«Standard and Poor’s». Η εξέλιξη αυτή συνιστά µια ακόµη ένδειξη
εµπιστοσύνης των αγορών προς την ελληνική οικονοµία, η οποία
ενισχύεται από το γεγονός ότι η Ελλάδα συγκαταλέγεται µεταξύ
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη µεγαλύτερη ανά-
πτυξη. 

Η Κυβέρνηση έχει νωπή εντολή και µάλιστα ισχυρή εντολή από
τον ελληνικό λαό και συνεχίζει το θεσµικό, νοµοθετικό και µεταρ-
ρυθµιστικό της έργο, ιδιαίτερα στον τοµέα του τουρισµού, όπου
και εκεί παρά την καταστροφολογία η Ελλάδα κατέγραψε υψηλές
επιδόσεις. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδας
στο οκτάµηνο Ιανουαρίου- Αυγούστου 2023, πρώτον, είχαµε αύ-
ξηση του αριθµού των επισκεπτών κατά 18,4% σε σχέση µε το
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2022. Δεύτερον, τα έσοδα σε αυτό το οκτάµηνο φτάνουν τα 14,7
δισεκατοµµύρια ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση κατά 15,3% σε
σύγκριση µε την αντίστοιχη περίοδο του 2022.

Γι’ αυτό και έχει σηµασία στα επόµενα χρόνια να επενδύσουµε
στη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, να ενισχύσουµε την ανταγω-
νιστικότητα του τουριστικού µας προϊόντος, να επενδύσουµε σε
νέες µορφές τουρισµού και προϋπόθεση για όλα αυτά είναι ένας
ολοκληρωµένος σχεδιασµός, ένα στρατηγικό σχέδιο που θα βά-
ζει στον χάρτη της τουριστικής ανάπτυξης όλες τις περιφέρειες
της χώρας. Γι’ αυτό και κρίνεται ως ιδιαίτερα σηµαντική η σύ-
σταση του Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού, που θα έχει
την ευθύνη διαµόρφωσης πολιτικών, προτάσεων και δράσεων για
την τουριστική ανάπτυξη και στις δεκατρείς περιφέρειες της
χώρας.

Όπως επεσήµανε και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο κ. Κόν-
σολας, οι στόχοι που έχουν τεθεί µέσα από τη λειτουργία του Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού είναι συγκεκριµένοι. Αυτοί οι
στόχοι είναι, πρώτον, η ισόρροπη τουριστική ανάπτυξη µέσα από
τη διαµόρφωση στρατηγικών στόχων, όχι µόνο σε εθνικό, αλλά
πλέον και σε περιφερειακό επίπεδο. Δεύτερον, η ανάπτυξη νέων
µορφών τουρισµού προσαρµοσµένων στα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά κάθε περιφέρειας. Τρίτον, η συνεργασία και η άρση των
εµποδίων που υπάρχουν στις σχέσεις περιφερειών και κεντρικής
κυβέρνησης σε ό,τι αφορά την προσέλκυση τουριστικών επενδύ-
σεων και τέταρτον, η σύνδεση του τουρισµού µε τον πρωτογενή
και δευτερογενή τοµέα σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο.

Ιδιαίτερα γι’ αυτόν τον στόχο, που τον θεωρώ εξαιρετικά ση-
µαντικό, ενδεχοµένως η Κυβέρνηση πρέπει να διαµορφώσει µια
δέσµη κινήτρων, προκειµένου να διαµορφωθούν µεικτά επιχειρη-
µατικά σχήµατα µεταξύ επιχειρήσεων του τουρισµού και του
πρωτογενούς τοµέα. Τα σχήµατα αυτά είναι προϋπόθεση για να
ενταχθούν τα προϊόντα του αγροδιατροφικού τοµέα στην τουρι-
στική ταυτότητα της χώρας, να αποτελέσουν µέρος του συνολι-
κού τουριστικού µας προϊόντος.

Το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού έχει συµβουλευτικό
χαρακτήρα. Θα αποτελείται από τους δεκατρείς περιφερειάρχες
και θα συγκαλείται από τον Υπουργό Τουρισµού.

Στην κατεύθυνση της ενίσχυσης των προσπαθειών για την ανά-
πτυξη εναλλακτικών µορφών τουρισµού είναι και η δηµιουργία
του Εθνικού Συµβουλίου Οινοτουρισµού, που έχει ως στόχο την
προώθηση και προβολή επισκέψιµων οινοποιείων και µονάδων
παραγωγής και την ανάπτυξη κοινών δράσεων για τη διαµόρ-
φωση προτάσεων προς την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου
Τουρισµού για την ανάπτυξη του οινοτουρισµού.

Ο οινοτουρισµός αποτελεί ένα προνοµιακό πεδίο για τη χώρα
µας. Είµαστε µια παραγωγός χώρα. Υπάρχει σηµαντική παρα-
γωγή, ενώ και τα οινοποιεία µας εξελίσσονται διαρκώς. Και βε-
βαίως υπάρχουν και οι σπάνιες ποικιλίες, όπως αυτές που έχουµε
αποκλειστικά στη Λευκάδα, το Βερτζαµί και Βαρδέα, από τις
οποίες παράγονται µοναδικά κρασιά.

Υπάρχουν οι προϋποθέσεις για την ανάπτυξη του οινοτουρι-
σµού, αφού υπάρχουν πόροι που µπορούν να κινητοποιηθούν
µέσα από τα προγράµµατα «LEADER». Και βέβαια ο οινοτουρι-
σµός συνδέεται µε υποδοµές πρόσβασης στα οινοποιεία, µε κα-
ταλύµατα και εστιατόρια που µπορούν να λειτουργήσουν υπο-
στηρικτικά µαζί µε ένα επισκέψιµο οινοποιείο. Θα πρότεινα, επί-
σης, να περάσουµε και στο επόµενο βήµα, να δηµιουργήσουµε
τις προϋποθέσεις και τις υποδοµές για επισκέψεις σε ελαιοτρι-
βεία και τυροκοµεία, µε την καθιέρωση και ειδικού σήµατος.

Θετικό στοιχείο του νοµοσχεδίου είναι και η σύσταση Παρατη-
ρητηρίου για τον παράκτιο και θαλάσσιο τουρισµό στη Μεσόγειο,
µε αντικείµενο την έρευνα σε βάθος για τους τουριστικούς πό-
ρους της περιοχής, τη σχέση τους µε τους φυσικούς πόρους και
την παρακολούθηση του µοντέλου τουριστικής ανάπτυξης στον
θαλάσσιο και παράκτιο τουρισµό.

Δράττοµαι της ευκαιρίας να αναφερθώ σε µια εµβληµατική
επένδυση που δροµολογούµε στη Λευκάδα, η οποία ακριβώς
αξιοποιεί ένα πανέµορφο φυσικό όρµο, όπου σήµερα ελλιµενίζο-
νται ελεύθερα εκατοντάδες σκάφη, χωρίς κανέναν έλεγχο, χωρίς
καµµία πρόβλεψη για τα λύµατα και τη ρύπανση της θάλασσας,
χωρίς καµµία υποδοµή. Σκοπός της επένδυσης να δηµιουργήσει

µια οργανωµένη µαρίνα, που και το περιβάλλον θα προστατεύσει,
αλλά και θα δηµιουργήσει αναπτυξιακή προοπτική για την ευρύ-
τερη περιοχή.

Αναφέροµαι στη Μαρίνα του Βλυχού, µια επένδυση που πετύ-
χαµε να χαρακτηριστεί στρατηγική και η οποία θα δηµιουργήσει
οκτακόσιες σαράντα οκτώ θέσεις ελλιµενισµού, από τις οποίες
εκατόν είκοσι δύο είναι για σκάφη άνω των είκοσι πέντε µέτρων
και σαράντα τρεις για µέγκα γιοτ. Θα δηµιουργήσει επίσης του-
λάχιστον εκατόν πενήντα νέες θέσεις εργασίας και βεβαίως µε
τους νέους χώρους που θα διαµορφωθούν για εµπορικές επιχει-
ρήσεις, εστίαση και αναψυχή, θα δώσει ώθηση στην κοινωνική
και οικονοµική ζωή του τόπου.

Όταν ολοκληρωθεί θα είναι η τρίτη µεγαλύτερη µαρίνα σε δυ-
ναµική στη χώρα, ενώ συνολικά η Λευκάδα θα διαθέτει πλέον
πάνω από δύο χιλιάδες θέσεις ελλιµενισµού σε οργανωµένους
τουριστικούς λιµένες.

Το νησί µας θα είναι το µεγαλύτερο κέντρο µίσθωσης σκαφών
αναψυχής. Ήδη οι µισθώσεις µόνο στη µαρίνα και το λιµάνι της
Λευκάδας φτάνουν τις δέκα χιλιάδες, οπότε και µε την προσθήκη
της µαρίνας στο Βλυχό φιλοδοξούµε να κατακτήσουµε την πρώ-
τη θέση στη χώρα, καθιστώντας τη Λευκάδα κορυφαίο προορι-
σµό θαλάσσιου τουρισµού.

Τις προηγούµενες ηµέρες έγινε ένα µεγάλο βήµα στη διαδικα-
σία υλοποίησης της, αφού εγκρίθηκε από την Επιτροπή Τουρι-
στικών Λιµένων η χωροθέτηση της µαρίνας και θέλω γι’ αυτό να
ευχαριστήσω την ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού, αλλά και
όλους όσοι συνέβαλαν για να φτάσουµε µέχρι εδώ. Συνεχίζουµε,
κυρία Υπουργέ, και θέλουµε τη βοήθειά σας µέχρι να δούµε αυτή
την επένδυση να ολοκληρώνεται, να λειτουργεί και να αποδίδει
οφέλη στον τόπο και τους κατοίκους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως τόνισα και στην αρχή της
οµιλίας µου, η Κυβέρνηση συνεχίζει το νοµοθετικό και µεταρρυθ-
µιστικό της έργο, στοχεύοντας σε µια βιώσιµη ανάπτυξη για το
σύνολο της οικονοµίας τα επόµενα χρόνια. Το πρώτο οκτάµηνο
του 2023 ήρθαν στη χώρα µας περίπου είκοσι δύο εκατοµµύρια
επτακόσιες χιλιάδες επισκέπτες και µαζί µε τη δεδοµένη αύξηση
των εσόδων το γεγονός αυτό επιβεβαιώνει τη δυναµική του ελ-
ληνικού τουρισµού. Τη δυναµική αυτή θέλουµε να ενισχύσουµε
ακόµη περισσότερο και σε αυτό στοχεύει το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Τουρισµού που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και
ψήφιση, µε δεδοµένη την υπερψήφισή του απ’ όλους µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Καφούρος και µετά η κ. Βατσινά.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το σχέδιο νόµου που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψή-
φιση στη Βουλή σκοπό έχει την ενίσχυση της βιώσιµης ανάπτυ-
ξης του τουρισµού, την ενίσχυση δηλαδή της βαριάς βιοµηχανίας
της χώρας µας.

Η επίτευξη του πραγµατικά φιλόδοξου αυτού σκοπού έρχεται
µέσα από θεσµικές τοµές που αντιµετωπίζουν ελλείψεις και αδυ-
ναµίες δεκαετιών. Ενδεικτικά να αναφέρω µερικές: Την ενίσχυση
της σχέσης συνεργασίας του κεντρικού κράτους µε την περιφέ-
ρεια και τους επαγγελµατικούς κλάδους. Την ενίσχυση των συ-
νεργειών µεταξύ των δηµοσίων φορέων, των φορέων του πολιτισ-
µού, της τοπικής αυτοδιοίκησης, των παραγωγών των τοπικών
προϊόντων, αλλά και των παρόχων υπηρεσιών υποστήριξης. Την
αποτελεσµατικότερη απορρόφηση των διαθέσιµων πόρων για τα
προγράµµατα ενίσχυσης του τουριστικού προϊόντος. Την ενί-
σχυση της υποχρεωτικής ανταλλαγής πληροφοριών και της δια-
λειτουργικότητας των ψηφιακών πλατφορµών των φορέων του
τουρισµού. Και τέλος την διασύνδεση των ηλεκτρονικών συστη-
µάτων του Υπουργείου Τουρισµού και της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων, που επιτέλους επιλύει οριστικά το ζήτηµα της
της επίδοσης κρίσιµων διοικητικών εγγράφων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου προ-
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βλέπεται η συγκρότηση στο Υπουργείο Τουρισµού του Περιφε-
ρειακού Συµβουλίου Τουρισµού σύµφωνα µε το άρθρο 3 και µε
τη συµµετοχή των δεκατριών περιφερειαρχών της χώρας. Αντι-
λαµβάνεστε, βέβαια, όλοι τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα για µια
στοχευµένη, αποτελεσµατική και ολιστική τουριστική πολιτική,
αφού το νέο όργανο αφ’ ενός θα λαµβάνει υπ’ όψιν τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα της κάθε περιφέρειας ξεχωριστά, αφ’ ετέρου θα
άρει στο µέτρο του δυνατού τις υπάρχουσες ανισότητες όσον
αφορά τους ρυθµούς τουριστικής ανάπτυξης µεταξύ των περι-
φερειών της χώρας.

Με το άρθρο 4 η Κυβέρνηση προχωρά στη σύσταση του Εθνι-
κού Συµβουλίου Οινοτουρισµού. Προσωπικά, ως άνθρωπος που
έχει υπηρετήσει τον χώρο του αµπελιού και του κρασιού για
πάνω από τριάντα πέντε χρόνια, σας διαβεβαιώ ότι από το 1989
ήταν ένα πάγιο αίτηµα του κλάδου µας και συστήθηκε µάλιστα
µε τη συνεργασία όλων των εµπλεκόµενων φορέων, δηλαδή της
Εθνικής Διεπαγγελµατικής Οργάνωσης Οίνου και Αµπέλου, της
Κεντρικής Συνεταιριστικής Ένωσης Αµπελοοινικών Προϊόντων
και βεβαίως του Συνδέσµου Ελληνικού Οίνου. Με την ίδρυση του
Εθνικού Συµβουλίου Οινοτουρισµού επιτυγχάνεται η τόνωση του
τουρισµού στο πλαίσιο µιας εθνικής στρατηγικής ανάπτυξης,
καθώς η χώρα µας, σύµφωνα µε τα στοιχεία του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Οινοτουρισµού, αποτελεί έναν από τους πολλά υπο-
σχόµενους και ανερχόµενους οινοτουριστικούς προορισµούς
παγκοσµίως.

Στο σηµείο αυτό, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επιτρέψτε µου ως Κυκλαδίτης, που προέρχεται από µια
από τις πιο σηµαντικές αµπελουργικές ζώνες της χώρας, εκείνη
της Σαντορίνης, η οποία αποτελεί και τον πρεσβευτή του ελληνι-
κού κρασιού στο εξωτερικό, αλλά και ως πρόεδρος για πολλά
χρόνια ενός εµβληµατικού συνεταιρισµού που δηµιούργησε και
λειτουργεί το µεγαλύτερο οινοτουριστικό κέντρο στην Ελλάδα
µε περισσότερο από πεντακόσιες χιλιάδες επισκέπτες ανά έτος,
να επισηµάνω την ανάγκη για ακόµη µεγαλύτερη προστασία των
αµπελουργικών ζωνών και των ευαίσθητων οικοσυστηµάτων, κυ-
ρίως της νησιωτικής Ελλάδας. Πρόκειται για τις περιοχές που δέ-
χονται τις µεγαλύτερες πιέσεις από τη δόµηση, µε αποτέλεσµα
να διακυβεύεται η βιωσιµότητα και η αειφόρα ανάπτυξη.

Στην κατεύθυνση αυτή κινήθηκε αποτελεσµατικά η Κυβέρνησή
µας µε την ανάθεση της ολοκλήρωσης των ειδικών πολεοδοµικών
σχεδίων για πολλές περιφέρειες της χώρας, µεταξύ των οποίων
και για την ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Σαντορίνη. Μάλιστα, από
το 2002 και µέχρι την ολοκλήρωση του ειδικού πολεοδοµικού
αυτού σχεδιασµού προέβη και σε αναστολή έκδοσης οικοδοµι-
κών αδειών στις εκτός σχεδίου περιοχές για τουριστικά καταλύ-
µατα, µέτρο που πολύ ορθά ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας παρέτεινε πρόσφατα για ένα ακόµη έτος.

Ωστόσο, για τη µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα του µέτρου
και για την πλήρη προστασία των αµπελουργικών περιοχών, των
ευαίσθητων οικοσυστηµάτων, αλλά και της ιδιαίτερης φυσιογνω-
µίας του νησιού, στην απαγόρευση δεν θα πρέπει να υπάρχουν
εξαιρέσεις ακόµα και αν επρόκειτο για χαρακτηρισµένες ως
στρατηγικές τουριστικές επενδύσεις.

Θα συµφωνήσουµε, άλλωστε, όλες και όλοι ότι η στήριξη των
πολύπλοκων παραγωγικών δραστηριοτήτων δηµιουργούν προ-
ϋποθέσεις ισόρροπης και βιώσιµης ανάπτυξης και µια τέτοια
δραστηριότητα είναι ο οινοτουρισµός που συνδυάζει δύο βασι-
κούς τοµείς παραγωγικής δραστηριότητας. Από τη µια στηρίζεται
ο πρωτογενής τοµέας παραγωγής και µεταποίησης αγροτικών
προϊόντων και από την άλλη ενισχύεται ο τουρισµός. Είναι, επο-
µένως, ιδιαίτερα σηµαντικό να δοθεί προτεραιότητα στις επεν-
δύσεις οινοτουρισµού για τις οποίες υπάρχουν αναπτυξιακές
προοπτικές.

Η σύσταση του Παρατηρητηρίου στο άρθρο 5 για τον παρά-
κτιο και τον θαλάσσιο τουρισµό µε αντικείµενο την παρακολού-
θηση και την αξιολόγηση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης,
είναι ένα επίσης θετικό βήµα. Η πρωτοβουλία αυτή έχει ιδιαίτερη
και βαρύνουσα σηµασία, ειδικά για τα νησιά των Κυκλάδων τα
οποία έχω και την τιµή να εκπροσωπώ, νησιά που βιώνουν µια δυ-
ναµική συγκυρία τουριστικής και οικιστικής ανάπτυξης, έχοντας
όµως ξεπεράσει τα όρια των υφιστάµενων υποδοµών σε πολλές

περιπτώσεις.
Στο άρθρο 6, µε το σχέδιο νόµου ενισχύεται περαιτέρω συντο-

νιστικό ρόλος του Εθνικού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστι-
κής Ανάπτυξης που είχε θεσµοθετηθεί το 2013 µε τον ν.4179 και
γίνεται κανόνας πλέον η ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των
ψηφιακών πλατφορµών φορέων σε τοπικό και περιφερειακό επί-
πεδο και επεξεργάζονται δεδοµένα τουριστικού περιεχοµένου.
Αυτό θα οδηγήσει σε καλύτερες συνέργειες, σε βέλτιστο συντο-
νισµό και τελικά σε σωστές πολιτικές υποστήριξης και µεγέθυν-
σης του τουριστικού προϊόντος σε εθνικό και τοπικό επίπεδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας το παρόν σχέδιο
νόµου αποδεικνύει στην πράξη τη βούληση της Κυβέρνησής µας
να ακολουθήσει τις εξελίξεις και τις τάσεις που αναπτύσσονται
παγκοσµίως στον τοµέα του τουρισµού. Κάθε λιθαράκι στην προ-
σπάθεια προς την κατεύθυνση του έξυπνου τουρισµού ενισχύει
την ανάπτυξη, την απασχόληση και την κοινωνική συνοχή. Το
παρόν σχέδιο νόµου ανοίγει παράθυρο ευκαιρίας νέων συµπρά-
ξεων και αξιοποίησης ευκαιριών σε έναν τοµέα της οικονοµίας
που αποτελεί και ισχυρό συγκριτικό πλεονέκτηµα για τη χώρα
µας, στο οποίο πρέπει να επενδύσουµε όχι µε µυωπική στρατη-
γική, αλλά µε γνώµονα τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Βατσινά από το ΠΑΣΟΚ και αµέσως
µετά ο κ. Νικολαΐδης από το ΠΑΣΟΚ.

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω εκφράζοντας τα συλλυπη-
τήριά µου για τον θάνατο του καθηγητή, πρώην πρύτανη,
συγγραφέα και τέως Ευρωβουλευτή Γιώργου Γραµµατικάκη.
Ενός σπουδαίου ανθρώπου, ενός Κρητικού που µε το πνεύµα του
κατόρθωσε να ξεπεράσει τα σύνορα της Κρήτης και της Ελλά-
δας.

Η σηµερινή µέρα δεν έχει για εµάς µόνον αυτή τη δυσάρεστη
είδηση. Η σηµερινή µέρα για το ΠΑΣΟΚ είναι ηµέρα βαθιάς συ-
γκίνησης. Θυµόµαστε, µνηµονεύουµε και ακολουθούµε τη δια-
δροµή που χάραξε η Φώφη Γεννηµατά, της γυναίκας, της µητέ-
ρας, της πολιτικού. Μας χάρισε µε την πορεία της µια πλούσια
κληρονοµιά πολιτική και ανθρώπινη και είναι σύµβολο και συµπα-
ραστάτης για όλους όσους ξεκινήσαµε να βάζουµε το λιθαράκι
µας στην πολιτική ζωή της χώρας. Δεν θα την ξεχάσουµε ποτέ!

Είµαστε τα τελευταία τέσσερα χρόνια θεατές µιας ιδιότυπης
προσέγγισης από την Κυβέρνηση ως προς τη σηµασία του του-
ρισµού. Νοµίζω είναι κοινή αφετηρία και κοινός τόπος ότι ο του-
ρισµός για την Ελλάδα είναι µια σπουδαία κοιτίδα ανάπτυξης,
αλλά και η κορωνίδα για τη δηµιουργία θέσεων στην αγορά ερ-
γασίας. Παράλληλα ο τουρισµός αποτέλεσε τα προηγούµενα
χρόνια -και ευελπιστούµε να συνεχίσει να αποτελεί- µία από τις
σηµαντικότερες πηγές εσόδων του κράτους.

Παρ’ όλα αυτά µοιάζει η Κυβέρνηση να έχει θέσει τον τουρισµό
στον αυτόµατο πιλότο, την ώρα που τα πραγµατικά προβλήµατα
των επιχειρήσεων του κλάδου επωάζουν. Και ας τα δούµε αυτά
αναλυτικά. Ο αριθµός των τουριστών έφτασε τα 22,65 εκατοµ-
µύρια σε ολόκληρη τη χώρα στο οκτάµηνο Ιανουαρίου - Αυγού-
στου 2023 καταγράφοντας αύξηση κατά 18,4 σε σύγκριση µε την
αντίστοιχη περίοδο πέρυσι.

Η εξέλιξη αυτή -θα έρθει να µας πει η Κυβέρνηση- είχε ως απο-
τέλεσµα τα έσοδα από τον τουρισµό να παρουσιάζουν αύξηση
κατά 15,3 σε σύγκριση µε την αντίστοιχη περίοδο του 2022. Να
δούµε, όµως, και τι πραγµατικά συµβαίνει πίσω από αυτά τα νού-
µερα σήµερα, κυρία Υπουργέ.

Τα στοιχεία των αεροδροµίων Ηρακλείου και Χανίων κάθε µήνα
µέχρι και τον Ιούνιο του 2023 δείχνουν αυξήσεις τόσο στο επί-
πεδο των διεθνών όσο και των εσωτερικών πτήσεων, ενώ το αε-
ροδρόµιο της Σητείας δουλεύει ξανά µετά από χρόνια. Στον
αντίποδα, όµως, ο εµπορικός κόσµος στενάζει µε προεξάρχουσα
την εστίαση αλλά και ο ξενοδοχειακός κόσµος και ο χώρος των
ιδιωτικών µεταφορών παραπονιούνται για µια χρονιά µε όχι
απλώς µειωµένα έσοδα αλλά και ποσοστά µείωσης εσόδων της
τάξης του 40%.
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Ιδιοκτήτες ξενοδοχείων θεωρούν ότι η φετινή χρονιά έκλεισε
µε θετικό πρόσηµο προς τις αφίξεις όχι όµως και στις εισπράξεις
τους, οι οποίες ήταν µειωµένες λόγω των υψηλών επιπέδων ακρί-
βειας στην ενέργεια και στα τρόφιµα. Το ότι αυξάνεται η άφιξη
τουριστών, δεν σηµαίνει ότι αυτόµατα έρχονται χρήµατα στην εγ-
χώρια αγορά.

Τα προηγούµενα χρόνια η Ελλάδα προσέφερε ανταγωνιστικό
προφίλ ως χώρα υποδοχής τουρισµού. Σήµερα µε τις ιδιαίτερα
αυξηµένες τιµές της αγοράς για τα είδη πρώτης ανάγκης, την
αύξηση κατά 35% στις τιµές των εισιτηρίων και κατά 15% στις
τιµές των καταλυµάτων, οδηγούµαστε στη συνολική αύξηση του
κόστους των διακοπών κατά 50% σε σχέση µε το 2022. Αυτό ση-
µαίνει, για να το πούµε απλά, ότι τα χρήµατα αυτά δεν διατίθενται
στην αγορά. Περικόπτονται από τα έσοδα των επιχειρήσεων είτε
µε µείωση της διάρκειας των διακοπών είτε µε περιορισµό της
χρήσης άλλων υπηρεσιών όπως τα ταξί ή τα τουριστικά καταστή-
µατα.

Εκτός των µειωµένων εσόδων οι επιχειρήσεις του τουρισµού
είχαν το 2023 να αντιµετωπίσουν την αύξηση της µισθοδοσίας
κατά περίπου 20% και την αύξηση στην τροφοδοσία κατά 35%
και φυσικά την αύξηση του επιτοκίου των ευρωπαϊκών τραπεζών
από το 0% στο 4%, που σηµαίνει ότι ο δανεισµός των επιχειρή-
σεων δεν εξυπηρετείται όπως πριν είτε συνολικά είτε εν µέρει.

Όπως καταλαβαίνετε µε τη λογική του αυτόµατου πιλότου και
χωρίς καίριες νοµοθετικές παρεµβάσεις το τέλος αυτής της
πηγής εσόδων, που αποτελεί τη ραχοκοκαλιά της τοπικής και της
εθνικής οικονοµίας, είναι κοντά.

Ας έρθω, λοιπόν, στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. Πέραν των άλ-
λων σηµείων του νοµοσχεδίου τα οποία έχει σχολιάσει αναλυτικά
η ειδική αγορήτρια µας, θα µου επιτρέψετε να σταθώ πρώτα απ’
όλα στον τίτλο του: «Ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυ-
ξης». Ποιες είναι τελικά οι περιβαλλοντικές πολιτικές που προτεί-
νετε σε αυτό το νοµοσχέδιο; Ποια η ενδυνάµωση της περιβαλ-
λοντικής προστασίας και ποια η ολιστική προσέγγιση για τον του-
ρισµό της Ελλάδας του 2024 και έπειτα;

Διαβάσαµε τα άρθρα για τη δηµιουργία επιµέρους οργάνωση
σε υποκατηγορίες τουρισµού. Είναι χρήσιµα όργανα, αλλά επι-
τρέψτε µου να σας πω ότι είναι σταγόνα στον ωκεανό. Σε ένα νο-
µοσχέδιο για τη βιώσιµη ανάπτυξη λείπουν οι προτάσεις για την
ενέργεια, για την αξιοποίηση πόρων, για τη βελτίωση του πολιτι-
στικού πλούτου.

Και έρχοµαι ειδικότερα στον σχολιασµό του άρθρου 3 που
αφορά στη σύσταση του περιφερειακού συµβουλίου. Ο τουρι-
σµός είναι ίσως ο βασικότερος τοµέας που πρέπει να αποκεντρω-
θεί. Είναι αδιανόητο να θεωρούµε ότι θα συνεδριάζει και θα
λαµβάνει αποφάσεις αποτελεσµατικά για τα τοπικά προβλήµατα
της κάθε τουριστικής περιοχής ένα όργανο µε φορείς της περι-
φέρειας υπό τον Υπουργό. Να αφαιρεθεί δηλαδή εντελώς ο
λόγος από την τοπική αυτοδιοίκηση, από τους φορείς εργαζοµέ-
νων, τους τοπικούς εκπροσώπους των ξενοδόχων, των επιχειρη-
µατιών εστίασης, των καταστηµάτων λιανικής, των µικρών επιχει-
ρήσεων, των παραγωγών και να δηµιουργηθεί ένα συµβούλιο του
οποίου τα µέλη σε ορισµένες περιφέρειες έχουν να διαχειριστούν
τον τουρισµό νησιών πολλά µίλια µακριά.

Η δική µας λογική και αντίληψη για τον τουρισµό είναι εντελώς
διαφορετική. Επενδύσεις σε οδικά δίκτυα, στήριξη επιχειρήσεων,
στήριξη εργαζοµένων, τοπικό σύστηµα υγείας, αποκατάσταση
και πρόληψη φυσικών καταστροφών. Η δική µας πολιτική αυτούς
τους πυλώνες προάγει. Πυλώνες στους οποίους αποδεδειγµένα
έχετε αποτύχει να δώσετε λύση και κριθήκατε για αυτό στις αυ-
τοδιοικητικές εκλογές.

Η κατάργηση του Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού δείχνει για
ακόµα µία φορά την εσωστρέφεια και την αµηχανία της Κυβέρ-
νησης µπροστά στην κοινωνία των εργαζοµένων και του επιχει-
ρείν. Η δική µας πρόταση είναι σαφής και ξεκάθαρη: Ενίσχυση
του Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού και παράλληλη θέσπιση πε-
ριφερειακών συµβουλίων, ένα σε κάθε περιφέρεια, δεκατρία ευέ-
λικτα συµβούλια στα οποία τον πρώτο λόγο έχουν οι δήµοι, οι
επαγγελµατίες, οι σύλλογοι εργαζοµένων και κάθε τοπικό όργανο
και φορέας τουρισµού και πολιτισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο τουρισµός δεν είναι µόνο το καρτ ποστάλ ενός γραφικού το-

πίου που παίρνουµε αναµνηστικό µετά την επίσκεψή µας σε ένα
νησί. Πίσω από αυτή την εικόνα είναι οι οικογένειες που δου-
λεύουν νυχθηµερόν στα ξενοδοχεία, στο εστιατόριο που κρατούν
γενεές από πάππου προς πάππου. Είναι νέες οικογένειες που µέ-
νουν όλο τον χρόνο στο νησί, περιµένοντας λίγους µήνες τον
χρόνο για να δουλέψουν, που τα παιδιά τους κινδυνεύουν καθη-
µερινά χωρίς γιατρούς βασικών ειδικοτήτων. Είναι οι νέοι µας
που σπουδάζουν και παράλληλα εργάζονται και η σεζόν είναι
αυτή που θα καλύψει τα έξοδά τους για ενοίκιο και φοίτηση. Είναι
οι εργαζόµενοι που δεν βρίσκουν οικονοµικό κατάλυµα να µεί-
νουν και στοιβάζονται δέκα, δέκα.

Για ακόµη µία φορά αγγίζετε την ουσιαστικότερη πηγή εσόδων
της χώρας αλλά και την ελληνική πραγµατικότητα αλαζονικά και
επιδερµικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Νικολαΐδης Βουλευτής Δράµας του

ΠΑΣΟΚ και αµέσως µετά ο κ. Γερουλάνος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ξεκινήσω την οµιλία

µου, θα ήθελα να πω ότι η συγκίνηση µια τέτοια ηµέρα για εµάς
στο ΠΑΣΟΚ είναι µεγάλη, καθώς συµπληρώνονται δύο έτη από
την ηµέρα που έφυγε από κοντά µας η αείµνηστη Πρόεδρός µας
Φώφη Γεννηµατά. Μια πολιτικός µε όραµα που άφησε ανεξίτηλο
αποτύπωµα στην πολιτική ζωή της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
παρουσιάζει κατακερµατισµένες διατάξεις και εκφεύγει από ένα
συνολικό και µε σαφή στόχο στρατηγικό σχεδιασµό για τον του-
ρισµό. Αποφεύγει τις ουσιαστικές παρεµβάσεις και επικεντρώνε-
ται στη δηµιουργία νέων συµβουλευτικών οργάνων, ανακατεύει
τις αρµοδιότητες, τη διοίκηση και την έρευνα και δυστυχώς φαί-
νεται να αγνοεί σηµαντικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο του-
ρισµός.

Η προσέγγισή µας για τον τουρισµό διαφέρει σηµαντικά από
αυτή της Κυβέρνησης. Εµείς υποστηρίζουµε ένα ολοκληρωµένο
και πολυδιάστατο σχέδιο ανάπτυξης για ένα βιώσιµο και αειφόρο
τουρισµό, βασισµένο στην αποκέντρωση και την περιφερειακή
ανάπτυξη µε ενεργή συµµετοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης προς
όφελος των τοπικών κοινοτήτων.

Μιλώντας για τις τοπικές κοινότητες θα ήθελα να σας παρου-
σιάσω συγκεκριµένες προτάσεις για την τουριστική ανάπτυξη της
περιοχής από την οποία προέρχοµαι, τη Δράµα. Η τουριστική
ανάπτυξη απαιτεί µια ολοκληρωµένη στρατηγική αξιοποιώντας
το πλούσιο πολιτισµικό και φυσικό πλούτο της περιοχής. Καθο-
ριστικής σηµασίας στην επίτευξη αυτού του στόχου είναι η µέρι-
µνα της πολιτείας. Η ανάπτυξη των τουριστικών υποδοµών -όπως
τα ξενοδοχεία και οι τουριστικές δραστηριότητες- θα προσελκύ-
σει περισσότερους επισκέπτες.

Παράλληλα πρέπει να δοθεί έµφαση στην πολιτιστική και αθλη-
τική ανάπτυξη, επενδύσεις σε πολιτιστικά και αθλητικά γεγονότα
καθώς και σε κέντρα ενηµέρωσης τουριστικών δράσεων και εκ-
παίδευσης πάνω σε αυτές. Η στήριξη της εκπαίδευσης και της
κατάρτισης µπορεί να διασφαλίσει ότι οι νέες γενιές στη Δράµα
θα έχουν τις δεξιότητες και τη γνώση, που απαιτούνται για το
µέλλον. Η δηµιουργία ενός ολοκληρωµένου κέντρου εναλλακτι-
κών µορφών τουρισµού της περιοχής της Δράµας απαιτεί συνε-
κτικό και προσεκτικό σχεδιασµό, που θα λάβει υπ’ όψιν τα εξής:

Πρώτον, η εκπαίδευση και επιµόρφωση είναι ο κύριος πυλώνας
για την ανάπτυξη του τουρισµού της Δράµας. Είναι απαραίτητο
να υποστηριχθούν τα εκπαιδευτικά προγράµµατα που θα εκπαι-
δεύουν τους κατοίκους στη φιλοξενία, τις τουριστικές υπηρεσίες
και την προστασία του περιβάλλοντος.

Δεύτερον, η προσβασιµότητα είναι κρίσιµη για την επιτυχία του
τουρισµού στον νοµό µου. Πρέπει να υπάρχουν συγκοινωνιακές
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συνδέσεις, που θα διευκολύνουν τους επισκέπτες να φτάσουν
στην περιοχή. Αυτό περιλαµβάνει βελτίωση των οδικών δικτύων,
όπως ανέφερα και στη σχετική συζήτηση εδώ στη Βουλή σε άλλο
νοµοσχέδιο. Να επενδύσουµε στις µεταφορές µε αεροπλάνο και
σιδηρόδροµο.

Τρίτον, η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος είναι ανα-
γκαία για τη διατήρηση της οµορφιάς και της ακεραιότητας της
περιοχής. Περιβαλλοντικά προγράµµατα που θα διασφαλίζουν
την προστασία της φύσης, των δασών, των ποταµών και λιµνών.
Οι επισκέπτες µας πρέπει να µάθουν για τη σηµασία της βιωσι-
µότητας και την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και πρέ-
πει να ενθαρρύνονται, ώστε να συµµετέχουν σε περιβαλλοντικές
πρωτοβουλίες.

Τέταρτον, η συνεργασία µε τοπικούς φορείς είναι κρίσιµη για
την επιτυχία της ανάπτυξης του τουρισµού. Οι κοινότητές µας,
οι επιχειρήσεις µας και οι τοπικές αρχές πρέπει να συνεργάζονται
για να δηµιουργήσουν µια θετική εµπειρία για τους επισκέπτες.
Αυτό µπορεί να περιλαµβάνει τη δηµιουργία τοπικών γεγονότων
και εκδηλώσεων καθώς και την προώθηση του τοπικού πολιτι-
σµού, αλλά και των προϊόντων µας.

Πέµπτον, η ασφάλεια είναι ζωτικής σηµασίας για τους επισκέ-
πτες. Πρέπει να υπάρχουν σύγχρονα συστήµατα ασφάλειας και
επιχειρησιακοί σχεδιασµοί που θα διασφαλίζουν την ασφάλεια
των επισκεπτών σε όλη την περιοχή σε κάθε τουριστική δραστη-
ριότητα.

Ένας ακόµη σηµαντικός τοµέας είναι η ανάπτυξη των υποδο-
µών για εναλλακτικούς τουριστικούς προορισµούς στην περιοχή
της Δράµας. Αυτό περιλαµβάνει την ανάπτυξη πεζοπορικών µο-
νοπατιών, πεδίων απογείωσης αιωροπτερισµού, το χιονοδροµικό
κέντρο, τις λίµνες, τα ποτάµια και διαδροµές που αναδεικνύουν
τον φυσικό πλούτο της περιοχής µου, αδειοδότηση των πεδίων
απογείωσης αλεξίπτωτου πλαγιάς. Σχετικά µε τις δραστηριότη-
τες στο νερό οι λίµνες Λευκογείων και Κατάφυτου µπορούν να
αξιοποιηθούν για δραστηριότητες, όπως το κανό και το καγιάκ.
Πρέπει να δηµιουργηθούν κατάλληλες υποδοµές για την ανά-
πτυξή τους ως τουριστικών προορισµών. Από την ανάπτυξη υπο-
δοµών εναλλακτικών µορφών δεν µπορεί να λείπει το Χιονοδρο-
µικό Κέντρο Φαλακρού καθώς είναι ένα από τα πέντε µεγαλύτερα
της Ελλάδας και το µόνο στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης.

Εκτός από τον εναλλακτικό τουρισµό η Δράµα διαθέτει και
άλλα σηµεία ενδιαφέροντος που δεν έχουν αναδειχθεί επαρκώς
ή που έχασαν την αίγλη τους. Ένα από αυτά τα σηµεία είναι οι
ιαµατικές πηγές Θερµιών, που αποτελούν πόλο έλξης για τον ια-
τρικό τουρισµό παρ’ όλο που δεν έχει αναδειχθεί επαρκώς. Επι-
πλέον η περιοχή της Δράµας είναι γνωστή για την παραγωγή
εξαιρετικής ποιότητας κρασιού και της οινοποιίας της. Πρέπει να
προωθηθούν οινοποιητικές επιχειρήσεις της περιοχής µέσω του
οινοτουρισµού και της συµµετοχής σε διεθνείς οινολογικούς δια-
γωνισµούς.

Η Δράµα διαθέτει επίσης αξιόλογα αρχαιολογικά µνηµεία τα
οποία µπορεί να γίνουν πιο προσβάσιµα για τους επισκέπτες. Εκ-
δηλώσεις και φεστιβάλ µπορούν να προβάλουν τον πολιτισµό και
την ιστορία της περιοχής. Συνολικά η ανάπτυξη της Δράµας ως
τουριστικού προορισµού απαιτεί µια ολοκληρωµένη στρατηγική.

Κυρία Υπουργέ, οι τοπικοί φορείς είναι αλήθεια πως προσπα-
θούν να συµβάλουν στην τουριστική ανάπτυξη της περιοχής της
Δράµας. Όµως µόνοι είναι δύσκολο να το καταφέρουν. Γι’ αυτό
και χρειάζεται η κρατική βοήθεια να είναι άµεση και αποτελεσµα-
τική. Υπάρχουν οι δυνατότητες, υπάρχει η θέληση και η διάθεση.
Με τη συµβολή του Υπουργείου Τουρισµού είµαι βέβαιος πως
µπορεί να υπάρξει γρήγορα θετικό αποτέλεσµα. Δείξτε τη µέρι-
µνα που απαιτείται για µια περιοχή της Ελλάδας αποµακρυσµένη
από τα κέντρα λήψης των αποφάσεων, αποκοµµένη από αυτο-
νόητες συγκοινωνιακές υποδοµές. Οι Δραµινές και οι Δραµινοί
στα βόρεια σύνορα της χώρας µας φυλάττουµε Θερµοπύλες και
σίγουρα µας αξίζει ένα καλύτερο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γερουλάνος

από το ΠΑΣΟΚ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, πριν από

δύο χρόνια έφυγε από κοντά µας η Φώφη Γεννηµατά, µια γυναίκα
η οποία άνοιξε δρόµους εντός και εκτός Κοινοβουλίου και γι’
αυτό νοµίζω ότι εκφράζω τους περισσότερους από εµάς όταν
λέω Φώφη σε αγαπάµε, Φώφη σε σκεφτόµαστε και µας λείπεις.

Δεν θα ακολουθήσω, λοιπόν τέτοια µέρα που είναι τη συνήθη
πρακτική να κάνουµε άγονη αντιπολίτευση. Αντίθετα θα αφιε-
ρώσω τον χρόνο να γαργαλήσω λίγο τη φαντασία σας. Φαντα-
στείτε, λοιπόν, µια οικογένεια τεσσάρων-πέντε ατόµων στο εξω-
τερικό, διαφορετικών ηλικιών και ενδιαφερόντων, οι οποίοι σχε-
διάζουν τις διακοπές τους. Όπως εκατοµµύρια τέτοιες οικογέ-
νειες, παρέες, οµάδες, σύλλογοι σε όλο τον κόσµο έχουν χρόνο,
έχουν χρήµατα. Αυτό το οποίο ψάχνουν είναι εµπειρίες. Εµπει-
ρίες που, µε τα δικά τους λεγόµενα, θα τους αλλάξουν τη ζωή,
που θα δώσουν στη ζωή τους περιεχόµενο.

Με µόνη διαφορά ότι η καθεµία και ο καθένας από αυτούς ψά-
χνουν τη δική τους εµπειρία. Ο καθένας πάει για κάτι άλλο στις
διακοπές του. Κάποιες ή κάποιοι θέλουν να χαλαρώσουν σε µια
παραλία, αυτό το ξέρουµε. Άλλοι θέλουν να πάνε για περιπάτους
στην εξοχή. Άλλες για ψάρεµα, ιστιοπλοΐα, surfing, rafting, trekk-
ing. Τα έχετε ακούσει όλα αυτά. Άλλες και άλλοι θέλουν να γνω-
ρίσουν τους κατοίκους της περιοχής, να γευθούν τα τοπικά
φαγητά, να δοκιµάσουν τα κρασιά. Κάποιοι θέλουν να παρακο-
λουθήσουν µια αρχαιολογική ανασκαφή. Κάθε τόσο υπάρχει ένας
φυσιοδίφης, ο οποίος του αρέσει να πηγαίνει και να θαυµάζει τη
χλωρίδα και την πανίδα µιας περιοχής. Ίσως για κάποιες ή κά-
ποιους από αυτούς αυτό να είναι το πρώτο ταξίδι που θα κάνουν
στη ζωή τους και άλλοι να γνωρίζουν ότι αυτό είναι το τελευταίο.
Γι’ αυτό θέλουν αυτή η εµπειρία να έχει νόηµα.

Αυτή η δίψα για εµπειρίες, αυτά τα τριάντα τέσσερα είδη του-
ρισµού, µερικά από τα οποία περιέγραψα µόλις τώρα, ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Τουρισµού το έχει βάλει κάτω από µία
οµπρέλα την οποία ονοµάζει τουρισµό περιπέτειας. Οι περισσό-
τεροι προορισµοί του κόσµου µπορεί να θεωρούν τους εαυτούς
τους περήφανους, επειδή µπορεί να προσφέρουν δέκα από αυτά
τα είδη. Η Ελλάδα έχει πέντε υπέροχες περιοχές που µπορούν
να προσφέρουν πάνω από είκοσι πέντε η κάθε µία, κάποιες πάνω
από τριάντα. Νοµίζω σε µία από αυτές που θα σας περιγράψω
από τα τριάντα τέσσερα είδη τουρισµού περιπέτειας το µόνο που
τους λείπει είναι το σαφάρι. Είναι οι Περιφέρειες Ανατολικής Μα-
κεδονίας Θράκης, Ηπείρου, Θεσσαλίας, Στερεάς Ελλάδας και
Πελοποννήσου. Πέντε από τις πιο φτωχές περιφέρειες της Ευ-
ρώπης, πέντε από τις πιο φτωχές τουριστικά περιοχές της Ελλά-
δας. Πέντε περιφέρειες που ακόµα όταν βγαίνουν στο εξωτερικό
«πουλάνε» τους εαυτούς τους ως φθηνό ελληνικό νησί, ενώ είναι
προικισµένες για να αναπτύξουν καλύτερα από κάθε περιοχή του
κόσµου µια µορφή τουρισµού που διαρκεί όλο τον χρόνο, που
φέρνει πολλά χρήµατα και χρειάζεται ελάχιστα χρήµατα για υπο-
δοµές.

Φανταστείτε, λοιπόν, να θέταµε ως εθνικό στόχο να αναπτύ-
ξουµε αυτό το είδος τουρισµού σε αυτές τις περιοχές πολύ στο-
χευµένα και συγκεκριµένα. Και φανταστείτε να πετυχαίναµε. Θα
µπορούσαµε να µιλάµε για την επιτυχία που βλέπουµε στην Ιρ-
λανδία, που κάποτε ο πρόεδρος του ιρλανδικού ΕΟΤ ήταν θέση
ψυγείο και µια οµάδα ανθρώπων πραγµατικά την κάνανε ηγέτιδα
δύναµη στον τουρισµό. Αυτό σηµαίνει να βάλεις ένα όραµα µπρο-
στά και να το ακολουθείς.

Τι πρέπει, λοιπόν, να γίνει για να αναπτυχθεί ένας τέτοιου εί-
δους τουρισµός στην Ελλάδα; Το µυστικό και το πιο δύσκολο
κοµµάτι αυτού που περιγράφω αφορά το συντονισµό όλων των
φορέων οι οποίοι µπορούν να συµβάλουν εδώ. Διότι η οικογένεια
που µόλις φανταστήκατε, η παρέα, ο σύλλογος δεν έχουν χρόνο
να ψάχνουνε. Δεν θα πούνε πότε «θα πάω στη Θράκη, για να δω
αν έχει κάπου να περπατήσω, αν έχει αρχαιολογικούς χώρους,
αν είχε αναρρίχηση, αν έχει το Δέλτα του Έβρου». Θα ψάξουν
άλλες οικογένειες που το κάνανε για να δουν την εµπειρία τους.
Αλλά για να γίνει αυτό πρέπει η Θράκη, η Ήπειρος, η Στερεά,
όλες αυτές οι περιφέρειες που περιέγραψα, να προσελκύσουν
πρώτα τους πρώτους επισκέπτες, αυτούς οι οποίοι θα το κάνουν

4448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γνωστό ότι εκεί µπορείς να κάνεις όλα αυτά τα είδη τουρισµού
και να χαρεί µια οικογένεια ό,τι θέλει να κάνει.

Οι περιοχές που έχουµε δει ανά τον κόσµο που κάνουν σωστά
τη δουλειά τους έχουν όλους τους φορείς γύρω από ένα τραπέζι,
ξενοδοχεία, εστιατόρια, ξεναγούς, αρχαιολόγους, δασοφύλακες,
τοπικούς τραπεζίτες, συνεταιρισµούς τοπικών προϊόντων και επι-
µελητήρια βεβαίως, όπου κάποιοι από τους επαγγελµατίες που
περιέγραψα πριν που θα παρέχουν αυτές τις υπηρεσίες ανήκουν.
Μαζί σχεδιάζουν, µαζί χτίζουν, µαζί προβάλλονται, µαζί διεκδι-
κούν και µαζί χαίρονται τα προϊόντα της δηµιουργίας τους. Το
κεντρικό κράτος όπου χρειάζεται τους δίνει γνώση, πόρους και
υποδοµές. Λειτουργεί δηλαδή αυτό που λέµε πραγµατικά επιτε-
λικά και επικουρικά και δεν καπελώνει την προσπάθειά τους.

Για να αναπτύξουµε αυτό το είδος τουρισµού περιπέτειας ή
καλύτερα θα έλεγα τουρισµό εµπειριών -µπορούµε να προσθέ-
σουµε σε αυτά και τον οινοτουρισµό και τον γαστρονοµικό του-
ρισµό που αναφέρεται και στο νοµοσχέδιο- θα κάναµε εµείς
τουλάχιστον τις παρακάτω κινήσεις.

Θα πηγαίναµε σε κάθε περιφέρεια από αυτές που περιέγραψα
και θα καλούσαµε τους φορείς που ονόµασα πριν. Θα µιλούσαµε
µαζί τους, παρουσιάζοντας το όραµα του τουρισµού περιπέτειας.
Θα τους ρωτούσαµε αν θέλουν να αναπτύξουν και, αν θέλουν, τι
έχουν και τι χρειάζονται για να το κάνουν. Και πριν φύγουµε, θα
ζητούσαµε από αυτούς τους φορείς ένα συντονιστικό όργανο µε
το οποίο να µπορούµε να είµαστε σε επαφή κάθε µήνα, κάθε εξά-
µηνο, να δούµε την πορεία των πραγµάτων, και από εκεί και πέρα
τι άλλο χρειάζονται για να κάνουν τη δουλειά τους. Βεβαίως, στη
σωστή ώρα θα έπρεπε να έρθει το κράτος και να βοηθήσει µια
τέτοια, οργανωµένη πλέον, περιφέρεια να επικοινωνήσει το προ-
ϊόν της.

Αν τα καταφέρναµε έστω και σε µία από τις πέντε περιφέρειες
που περιέγραψα, όχι µόνο θα είχαµε κάτι να ζητωκραυγάζουµε
και όλοι µαζί, αλλά θα δηµιουργούσαµε και πρότυπα για να ακο-
λουθήσουν άλλες. Και έτσι σιγά σιγά θα µπορούσαµε αυτές τις
πέντε φτωχές περιοχές να τις προικίσουµε. Ωραία εικόνα δεν
είναι; Ίσως ιδανική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα, όµως, κοιτάξτε το νοµοσχέδιό σας. Τι βλέπετε; Βλέπετε

ένα κεντρικό όργανο περιφερειακής ανάπτυξης υπό τον Υπουργό
µε όλους τους περιφερειάρχες µέσα, λες και από εκεί, από το
Υπουργείο, θα γεννηθεί ο τουρισµός στη Θράκη. Λες και η Κρήτη
περιµένει να έρθει σε αυτό το όργανο για να µάθει πώς αναπτύσ-
σεται ο τουρισµός στα νησιά. Τι άλλο βλέπουµε στο νοµοσχέδιο;
Βλέπουµε ένα κεντρικό όργανο οινοτουρισµού, πάλι υπό τον
Υπουργό, πάλι αποµονώνοντας ένα είδος τουρισµού, αντί να τον
συνδέουµε µε τα άλλα τα οποία µπορούν να αναπτυχθούν πα-
ράλληλα.

Μέχρι και το ναυάγιο της Ζακύνθου το φέρνετε µέσα στο κε-
ντρικό Υπουργείο, αντί να προικίσετε την τοπική κοινωνία για να
το προστατεύει και να το προβάλλει. Παρεµπιπτόντως, αν θέλετε
να συζητήσουµε για το πώς προστατεύονται τα µνηµεία, και από
την εµπειρία µου στο Υπουργείο Πολιτισµού, µπορώ να σας βοη-
θήσω σε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι κάνετε µε τα ιαµατικά λουτρά; Πάλι στο κέντρο, πάλι στην
αποµόνωση. Ούτε συνδέετε τον ιαµατικό τουρισµό µε όλα τα
άλλα είδη τουρισµό -που συνδέεται εντελώς αβίαστα- ούτε όµως
τους δίνετε τα εργαλεία για να διορθώσουν τα λάθη που έκαναν
στο παρελθόν, µόνο κοιτάτε να ελέγξετε την ιδιοκτησία τους.
Γιατί δεν χωρίζετε επιτέλους την ιδιοκτησία από τη διαχείριση
αυτών των πηγών; Δώστε και στους δήµους που θεωρούν ότι
µπορούν να κάνουν καλή δουλειά και να τα διαχειριστούν, τη δια-
χείριση και αλλού κάντε ένα κονσόρτσιουµ ιαµατικών πηγών, για
το οποίο θα φέρετε έναν ειδικό που να ξέρει από αυτή τη δουλειά
-που ουσιαστικά αφορά πώς συνδέονται αυτές οι ιαµατικές πηγές
µε τα ασφαλιστικά ταµεία και πώς δηµιουργούν υποδοµές- για
να σας βοηθήσει να το κάνετε. Δεν χρειάζεται να αλλάξουν ιδιο-
κτησία για να γίνει αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Προφανώς βάζω δύσκολα. Διότι
πόσο δύσκολο πρέπει να είναι σε ένα κράτος όπου η υπηρεσία
δασών είναι στην Οµόνοια, να φανταστεί περιφερειακή ανάπτυξη
στην περιφέρεια; Πόσο δύσκολο πρέπει να είναι για µια Κυβέρ-
νηση που δεν αφήνει ευρώ να επενδυθεί εάν δεν περάσει πρώτα
από το Μαξίµου, να φανταστεί να δίνει χρήµατα σε ένα συντονι-
στικό όργανο της περιφέρειας για να κάνει τη δική της ανάπτυξη;
Και πόσο δύσκολο πρέπει να είναι για ένα Υπουργείο που πάντα
κρατούσε όλα τα περιουσιακά στοιχεία στα χέρια του, να παρα-
δώσει τέτοια περιουσιακά στοιχεία στις τοπικές κοινωνίες; Ξέρω
πόσο δύσκολο είναι διότι εµείς ως κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ το κάναµε.
Και πρέπει να σας πω ότι είµαι πολύ περήφανος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνε-
ται, όµως, γιατί θα παρεξηγηθούν οι υπόλοιποι.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αν θεωρείτε ότι λέω κάτι το οποίο
δεν έχει ουσία, να σταµατήσω. Δεν έχω πρόβληµα να καταθέσω
την οµιλία µου. Αλλά αν µπορείτε να κάνετε ένα λεπτό υποµονή,
πραγµατικά σας το λέω, θα τελειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ µπο-
ρώ να κάνω υποµονή για ευνόητους λόγους. Πάµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Του δίνουµε και εµείς ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είδατε, κύ-
ριε Γερουλάνο, θέλει να σας ακούσει ο κόσµος. Πάµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Όταν δίνεις περιουσιακά στοιχεία, τα
προστατεύεις από την αδράνεια στην οποία είχαν µείνει τα πε-
ρισσότερα από αυτά τα περιουσιακά στοιχεία. Γήπεδα άνοιξαν
σε νέες παραλίες. Άρχισαν να φέρνουν χρήµα στις τοπικές κοι-
νωνίες. Κτήρια εγκαταλελειµµένα άρχισαν να χρησιµοποιούνται.
Και αυτό είναι το αποτέλεσµα, όταν ανοίγεις δρόµους και δοκι-
µάζεις καινούργια πράγµατα. Και το αντίθετο είναι να κάνεις το
ίδιο πράγµα ξανά και ξανά και να περιµένεις διαφορετικό αποτέ-
λεσµα, να συγκεντρώνεις όταν πρέπει να αποσυγκεντρώσεις, να
καπελώνεις όταν πρέπει να απελευθερώσεις και να αποµονώνεις
όταν πρέπει να δηµιουργείς συνέργειες.

Όµως, αυτό, δυστυχώς, είναι το νοµοσχέδιό σας, το ίδιο πρά-
γµα ξανά και ξανά, περιµένοντας διαφορετικό αποτέλεσµα. Είναι
κρίµα, είναι κρίµα για τον τουρισµό, είναι κρίµα για αυτές τις πε-
ριοχές οι οποίες θα µπορούσαν να αναπτυχθούν εξαιρετικά. Και
για αυτόν τον λόγο εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Σταµάτης, µετά ο κ. Μπαρ-

τζώκας και ο κ. Μπουκώρος. Θα ακολουθήσει η Υπουργός. Και
θα έχουµε µετά µια µικρή παρέµβαση δύο µε τριών λεπτών των
εισηγητών.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός λέει ότι δι-
καιούµαστε τον µισό χρόνο από αυτό που έχουµε στην πρωτο-
λογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν θέλετε
εσείς περισσότερο χρόνο, δεν υπάρχει κανένα θέµα.

Κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα και εγώ, µετά τον κ. Γερουλάνο, να αναφερθώ, αν

µου επιτρέπετε, στην αείµνηστη Φώφη Γεννηµατά, όχι µόνο για
τους αγώνες που έκανε για συµπεριληπτικές πολιτικές, αλλά γιατί
ήταν ουσιαστικά η πρώτη µετά τον Γιώργο Κωνσταντόπουλο,
τέως Υφυπουργό Πρόνοιας, που υπέγραψε την πρώτη Στέγη
Υποστηριζόµενης Διαβίωσης. Και νοµίζω µπορεί να έχει συνδεθεί
το όνοµά της µε τη µάχη εναντίον του καρκίνου, αλλά και η συ-
νεισφορά της στα άτοµα µε αναπηρία ήταν πολύ µεγάλη, µε απο-
τέλεσµα σήµερα να έχουµε πάνω από εκατόν είκοσι στέγες
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υποστηριζόµενης διαβίωσης.
Και επιτρέψτε µου να το συνδέσω αυτό µε το νοµοσχέδιο. Θα

µιλήσω µόνο για τα άτοµα µε αναπηρία, κυρία Υπουργέ, και για
τα εµποδιζόµενα άτοµα. Χαίροµαι που κάθε νοµοσχέδιο για τον
τουρισµό πάντα πρέπει να δίνει µια ώθηση προς τα εµπρός και
για την κοινωνία και για τους εργαζόµενους του τουρισµού, αλλά
και για τους επισκέπτες. Αλλά επιτρέψτε µου να σας πω ότι εδώ
θα πρέπει να δούµε κάποια πολύ συγκεκριµένα πράγµατα. Πι-
στεύω ότι η Εθνική Αρχή Προσβασιµότητας και η Εθνική Συνο-
µοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία δεν πρέπει µόνο απλά να είναι
ως µέρος της διαβούλευσης, πρέπει και θεσµικά να αναγνωρι-
στούν από το Υπουργείο Τουρισµού και να συµµετέχουν σε όλες
τις διαδικασίες.

Όσον αφορά το κοµµάτι των περιφερειαρχών, νοµίζω ότι οι κύ-
ριοι περιφερειάρχες είναι υποχρεωµένοι να έχουν ένα πολύ ολι-
στικό σχέδιο προσβασιµότητας των ατόµων µε αναπηρία και των
εµποδιζόµενων ατόµων, όσον αφορά το κοµµάτι της τουριστικής
ανάπτυξης. Και, ξέρετε, επειδή ο κόσµος προχωράει και επειδή
όλοι µας θέλουµε να επενδύσουµε σε ανοικτές κοινωνίες, νοµίζω
ότι η χώρα µας πρέπει να θεσπίσει δείκτες προσβασιµότητας και
για τα άτοµα µε αναπηρία, αλλά και για τα εµποδιζόµενα άτοµα,
και ταυτόχρονα, αν θέλετε, µέσα από αυτό, να βγαίνει ένας πολύ
συγκροτηµένος πολιτικός σχεδιασµός για τον τουρισµό στη
χώρα µας.

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Το Σαββατοκύριακο ήµουν στο
Ηράκλειο της Κρήτης. Γίνεται το Παγκόσµιο Πρωτάθληµα Chal-
lenger Boccia. Προφανώς δεν ήταν προσβάσιµα τα ξενοδοχεία
µέσα στην πόλη του Ηρακλείου, οπότε η οργανωτική επιτροπή
έπρεπε να βγει έξω. Αυτό τι συνεπάγεται; Συνεπάγεται ότι η πό-
λη, παράδειγµα, του Ηρακλείου χάνει έσοδα. Σηµαίνει ότι αυτοί
οι άνθρωποι κυρίως δεν είναι ορατοί µέσα στις πόλεις. Άρα νο-
µίζω ότι ο τουρισµός, σε σχέση µε το κοµµάτι και τον σχεδιασµό
της αναπηρίας και των εµποδιζόµενων ατόµων, πρέπει να είναι
στο πλαίσιο της ορατότητας. Με το Παρατηρητήριο, αλλά και µε
τη δική σας θέληση να αναδείξετε αυτά τα θέµατα, πιστεύω ότι
µπορεί αυτό το πράγµα να επιτευχθεί, κυρίως όµως όταν υπάρ-
χουν κανόνες.

Άκουσα ότι και η κυρία Υπουργός θα συστήσει µια οµάδα ερ-
γασίας όσον αφορά τα άτοµα µε αναπηρία, και ούτω καθεξής,
και ότι υπάρχουν και ειδικά κονδύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης
για «seatrack» στις παραλίες. Επιτρέψτε µου, κύριοι συνάδελφοι,
να σας πω ότι η πολιτική για τα άτοµα µε αναπηρία αρχίζει και
δεν τελειώνει στα «seatrack». Και πρέπει να δούµε ότι µια προ-
σβάσιµη παραλία δεν είναι µόνο µία προσβάσιµη παραλία για τα
άτοµα µε αναπηρία, είναι προσβάσιµη για τη µητέρα και το παιδί,
είναι προσβάσιµη για τους ανθρώπους της τρίτης ηλικίας, που
σηµαίνει ότι πάντα πρέπει να δηµιουργούνται αναχώµατα µέσα
στη θάλασσα και όχι µόνο η πρόσβαση προς τη θάλασσα. Πρέπει
τα άτοµα αυτά να προστατεύονται και όταν είναι µέσα στη θά-
λασσα.

Και νοµίζω ότι όλο αυτό, και µε τη δική σας βοήθεια, µπορεί να
συνδράµει, ώστε η χώρα µας να αποκτήσει πλέον έναν brand
προσβάσιµου τουρισµού για τα άτοµα µε αναπηρία, τα οποία στο
τέλος της ηµέρας θα φέρουν και κέρδη στη χώρα µας, γιατί το
κάθε άτοµο µε αναπηρία έχει τον φροντιστή του, έχει τον συνοδό
του και ούτω καθεξής. Και αυτό κάλλιστα µπορεί να «παντρευτεί»
µε τον ιατρικό τουρισµό, επιλέγοντας συγκεκριµένα µέρη. Το
κλίµα της χώρας µας βοηθάει. Οπότε οι άνθρωποι αυτοί µπορεί
να είναι πολύ πιο εύκολα προσβάσιµοι στο να έρθουν στη χώρα
µας.

Και ένα τελευταίο σχόλιο είναι το εξής. Υπάρχουν συµπολίτες
µας Έλληνες, οι οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να πάνε διακο-
πές. Και νοµίζω ότι πρέπει να ξεκινήσει από τώρα ένας σχεδια-
σµός, ώστε και οι τιµές να είναι προσβάσιµες στο βαλάντιο του
κάθε Έλληνα και ταυτόχρονα να γίνει ένα ολιστικό σχέδιο ώστε
ο τουρισµός µας να µην είναι µόνο για τους τουρίστες, αλλά να
είναι για όλους. Και οι Έλληνες πρέπει να χαρούν τις ακτές και
τις οµορφιές της χώρας. Αλλά από εκεί και πέρα νοµίζω ότι πρέ-
πει να υπάρχει ένα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο.

Και επειδή είναι εδώ ο συνάδελφος ο κ. Κόνσολας και επειδή
η Ρόδος είναι από τις πιο ακριβές περιοχές για να πάει κάποιος

διακοπές, να πω ότι ευελπιστώ, κύριε Κόνσολα, η Ρόδος να είναι
από τις πόλεις οι οποίες θα πρωτοστατήσουν στην προσβασιµό-
τητα των ατόµων µε αναπηρία, πράγµα το οποίο δεν έχει συµβεί
για πολλά χρόνια. Και ελπίζω εσείς να βοηθήσετε.

Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι σε αυτά τα θέµατα πρέπει όλοι
µας να συµφωνούµε, γιατί στο τέλος της ηµέρας ο τουρισµός
είναι ένα εθνικό κεφάλαιο. Και το εθνικό κεφάλαιο πρέπει να προ-
στατεύεται είτε ανήκεις στη Δεξιά είτε στο κέντρο είτε στην Αρι-
στερά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εξαιρετι-
κός ο κ. Σταµάτης. Σύντοµος.

Ο κ. Μπαρτζώκας έχει τον λόγο. Αµέσως µετά ο κ. Μπουκώ-
ρος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνηθίζουµε να λέµε -και η αλή-

θεια είναι ότι αυτό είναι πραγµατικότητα- ότι ο τουρισµός είναι η
βαριά βιοµηχανία της χώρας µας. Είναι πράγµατι. Είναι βασικός
πυλώνας της οικονοµίας και είναι και εθνική υπόθεση. Αυτό βέ-
βαια δεν σηµαίνει µόνο ότι αποκοµίζει η εθνική οικονοµία χρή-
µατα από τον τουρισµό. Δεν σηµαίνει µόνο ότι πρέπει να συνε-
χίσουµε να έχουµε τουρισµό στα νησιά µας ή στην Ακρόπολη
στην Αθήνα. Σηµαίνει κυρίως ότι θα πρέπει να έχουµε, να σχεδιά-
σουµε και να το πετύχουµε επιτέλους τουρισµό και σε όλη την
ελληνική περιφέρεια και στην επαρχία. Άρα το καίριο ερώτηµα,
το οποίο προκύπτει και µετά τη σηµερινή συνεδρίαση είναι αν
έχουµε πετύχει όλα αυτά τα οποία οραµατιζόµαστε σε σχέση µε
τον τουρισµό. Έχουµε, δηλαδή, αναπτύξει, όντως, το προϊόν µας
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο; Η απάντηση δυστυχώς είναι όχι.

Σε µεγάλο βαθµό η τουριστική κίνηση για δεκαετίες ήταν αφη-
µένη σχεδόν στον αυτόµατο πιλότο. Και αυτό γιατί χιλιάδες του-
ρίστες από όλο τον κόσµο έτσι κι αλλιώς συρρέουν κάθε χρόνο
για να θαυµάσουν από κοντά τον Παρθενώνα και τα ελληνικά
νησιά. Η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλάζουν τη στόχευση του ελληνι-
κού τουρισµού. Πώς; Με έµφαση σε ειδικές µορφές τουρισµού.
Μορφές που έχουν ελάχιστα αξιοποιηθεί στη χώρα µας. Με προ-
σπάθεια για αναβάθµιση των τουριστικών υπηρεσιών και σεβα-
σµό στον κάθε τουρίστα. Το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο κάνει
ένα ακόµα βήµα προς την κατεύθυνση της βιώσιµης τουριστικής
ανάπτυξης που είναι και το ζητούµενο σε µια εποχή έντονων κλι-
µατικών κρίσεων και γεωπολιτικών εντάσεων. Σε αυτό, λοιπόν, φι-
λοδοξεί να συµβάλει το παρατηρητήριο για τον παράκτιο και
θαλάσσιο τουρισµό στη Μεσόγειο που θεσπίζεται σήµερα.

Βέβαια αν κάτι χαρακτηρίζει γενικότερα την ελληνική τουρι-
στική κίνηση είναι πως ενώ έχουν αναπτυχθεί τροµερά τα ελλη-
νικά νησιά και κάποιοι άλλοι επισκέψιµοι αρχαιολογικοί χώροι
ωστόσο έχουν µείνει πίσω περιοχές της χώρας µας, κυρίως της
περιφέρειας, µε καταπληκτική φυσική οµορφιά που δεν είναι ευ-
ρέως γνωστές. Έχουµε, δηλαδή, εντελώς ασύµµετρη τουριστική
ανάπτυξη. Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι και ο τόπος µου
η Ηµαθία. Όχι µόνο φυσικά η Ηµαθία. Όλες αυτές οι περιοχές.
Αναφέρθηκαν πριν και από τον συνάδελφο, κ. Γερουλάνο, αλλά
και από άλλους συναδέλφους όλη την ηµέρα περιοχές, όπως και
η Ηµαθία, οι οποίες προσφέρονται για αποδράσεις που συνδυά-
ζουν πολιτιστικά στοιχεία, µοναδικά αρχαιολογικά εκθέµατα αλλά
και αναψυχή. Η Ηµαθία, λοιπόν, είναι µια περιοχή που ελάχιστα
είναι γνωστή σε διεθνές επίπεδο ακριβώς γιατί οι τουριστικές κα-
µπάνιες µας είναι κατακερµατισµένες.

Είναι, λοιπόν, µια ιδιαίτερα θετική εξέλιξη η θεσµοθέτηση επί-
σηµα για πρώτη φορά του περιφερειακού συµβουλίου τουρι-
σµού, ενός οργάνου µέσω του οποίου ο Υπουργός Τουρισµού θα
µπορεί να συνδιαλέγεται σταθερά µε τους δεκατρείς περιφερει-
άρχες και να αναλύουν τα τοπικά ζητήµατα, τις ιδιαιτερότητές
και τις τουριστικές ανάγκες κάθε περιοχής. Επίσης, όπως ακού-
σαµε θα είναι εφικτή η συµµετοχή σε αυτό και άλλων φορέων και
ειδικών από τον χώρο του τουρισµού σε µια προσπάθεια να ανα-
δείξουµε νέους προορισµούς, νέες ανεξερεύνητες περιοχές της
Ελλάδας που αξίζουν προβολής και τουριστικής ανάπτυξης.

Θα ήθελα να σταθώ, λοιπόν, ιδιαίτερα στη σύσταση του εθνι-
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κού συµβουλίου οινοτουρισµού. Ο οινοτουρισµός είναι µια
µορφή τουριστικής δράσης που έχει µεγάλα περιθώρια αξιοποί-
ησης στη χώρα µας. Ας µην ξεχνάµε ότι θεσµοθετήθηκε το 2014
από τη σηµερινή Υπουργό Τουρισµού και µέχρι σήµερα εξελίσ-
σεται και αναπτύσσεται. Για παράδειγµα η Ιταλία έχει δεκαπέντε
εκατοµµύρια ταξιδιώτες ετησίως που επισκέπτονται τη χώρα για
τον λόγο αυτό: για τον οινοτουρισµό. Στην Ελλάδα έχουµε επι-
σήµως χίλια επτακόσια καταγεγραµµένα οινοποιεία αλλά µόνο
ογδόντα έξι διαθέτουν το ειδικό σήµα ότι είναι επισκέψιµα. Από
αυτά, στον τόπο µου πάλι, πολλά βρίσκονται στη Νάουσα, µια
πόλη φηµισµένη για το κρασί της και η οποία τα τελευταία χρόνια
συµµετέχει ενεργά στην προσπάθεια ανάπτυξης δράσεων µε επί-
κεντρο την οινική εµπειρία. Γι’ αυτό εξάλλου είχα προτείνει στην
προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου και επαναφέρω, κυρία
Υπουργέ, την πρότασή µου για τη διοργάνωση ενός συνεδρίου
τουρισµού στην Ηµαθία που θα αναδείξει και αυτή τη λιγότερο
γνωστή πλευρά της περιοχής µας.

Ευελπιστώ και εγώ όπως και όλοι µας ότι το νέο εθνικό συµ-
βούλιο οινοτουρισµού θα καταφέρει αυτό που έχει απόλυτα ανά-
γκη ο κλάδος αυτός. Μια διασύνδεση, µια σταθερή συνέργεια
ανάµεσα στα οινοποιεία και τους λοιπούς επαγγελµατίες του του-
ρισµού: τουριστικά πρακτορεία, ξενοδόχους, εστιάτορες και άλ-
λους επαγγελµατίες οι οποίοι έχουν συνάφεια µε τον κλάδο αυτό,
ώστε τελικά να δίνουµε ένα ολοκληρωµένο πακέτο τουριστικής
εµπειρίας σε κάθε επισκέπτη που θα περιλαµβάνει αξιοθέατα,
γευστικές δοκιµές και περιήγηση σε φυσικά τοπία. Αυτό είναι που
λείπει από την ελληνική τουριστική βιοµηχανία και αυτό πρέπει
να χτίσουµε τα επόµενα χρόνια. Καλύτερα οργανωµένες τουρι-
στικές προτάσεις για κάθε περιοχή που θα προβάλλονται µε στο-
χευµένες τουριστικές καµπάνιες και στο εξωτερικό.

Βεβαίως και από το σηµερινό νοµοσχέδιο διαφαίνεται το εν-
διαφέρον που δείχνει η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Τουρι-
σµού στη συλλογή αξιόπιστων στατιστικών στοιχείων σε σχέση
µε τον χώρο του τουρισµού. Χρειαζόµαστε τα στοιχεία αυτά γιατί
χρειαζόµαστε τη διαλειτουργικότητα των ψηφιακών πλατφορµών
για να έχουµε καλύτερη εικόνα των προβληµάτων των αναγκών
και των παρεµβάσεων που πρέπει να κάνουµε στον κλάδο αυτό.
Ζούµε σε ένα ιδιαίτερα ανταγωνιστικό περιβάλλον και αυτό δεν
πρέπει ποτέ να το ξεχνάµε. Ο τουρισµός είναι η κινητήρια δύναµη
της ελληνικής οικονοµίας, όπως δείχνουν άλλωστε και τα πρό-
σφατα στοιχεία από την Τράπεζα της Ελλάδος. Όµως είναι ταυ-
τόχρονα ο τουρισµός µία οικονοµική δραστηριότητα που
χρειάζεται οργάνωση και στροφή στο µέλλον. Αυτή ακριβώς είναι
η επιδίωξη του Πρωθυπουργού και της ηγεσίας του Υπουργείου
Τουρισµού: να ανταποκριθούµε στις σύγχρονες απαιτήσεις και
προκλήσεις και να κάνουµε την Ελλάδα πρωταγωνίστρια στον
τοµέα της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ.
Ο κ. Μπουκώρος έχει τον λόγο. Είναι ο τελευταίος οµιλητής. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνει η συζήτηση για ένα νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού στο οποίο θεώρησα ότι
πρέπει να τοποθετηθώ από το Βήµα της Βουλής, διότι το εξετά-
σαµε µέσα από µια παραγωγική και γόνιµη διαδικασία, µέσα από
έναν διάλογο κρίσιµο και χρήσιµο, θέλω να πιστεύω, στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου στην οποία προεδρεύω. Θεώ-
ρησα, λοιπόν, χρέος µου να µιλήσω για ένα νοµοσχέδιο που δεν
είναι νόµος-πλαίσιο, που δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που θίγει όλα
τα ζητήµατα του τουρισµού. Είναι ένα νοµοσχέδιο ερανιστικό οι
διατάξεις του οποίου έρχονται να καλύψουν ανάγκες και να δώ-
σουν λύσεις σε προβλήµατα τα οποία εκκρεµούν. Γι’ αυτό και
ονοµάζεται ερανιστικό.

Είναι όµως σηµαντικές οι διατάξεις που περιλαµβάνει το νοµο-
σχέδιο; Για ορισµένα ζητήµατα, κατά την άποψή µου, είναι εξό-
χως σηµαντικές οι διατάξεις. Και ξεκινώ από το εθνικό συµβούλιο
οινοτουρισµού. Αν συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι
ο τουρισµός είναι εµπειρίες, αναµνήσεις, γεύσεις τότε αντιλαµ-
βανόµαστε την αξία του οινοτουρισµού για µια χώρα η οποία σε

αυτό τον κλάδο της παραγωγής, σε αυτό τον κλάδο της οικονο-
µίας έχει εισέλθει µε ιδιαίτερο δυναµισµό τα τελευταία είκοσι
χρόνια. Σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Ελλάδα
πριν είκοσι – είκοσι πέντε χρόνια δεν υπήρχε στον παγκόσµιο
χάρ- τη οινοπαραγωγής. Με νόµους που ψηφίσαµε στη Βουλή
και µε πρωτοβουλίες διαφόρων Υπουργών, διαφόρων κυβερνή-
σεων αναπτύχθηκε ένας αρχαιότατος κλάδος του πρωτογενούς
τοµέα και της µεταποίησης στη χώρα µε ποικιλίες εισαγόµενες
αλλά και αρχαίες ποικιλίες, ο οποίος πραγµατικά γράφει χρυσές
σελίδες. Αναπτύσσεται διαρκώς, έχει µπει στον παγκόσµιο χάρτη,
παράγει πολύ ποιοτικά προϊόντα.

Μπορεί ακόµα σε ποσότητες να µην ανταγωνιζόµαστε την Ιτα-
λία, την Ισπανία, την Πορτογαλία, τη Χιλή, την Αυστραλία, τους
ανταγωνιζόµαστε όµως σε ποιότητα και είναι, πλέον, ένας από
τους πιο δυναµικούς κλάδους του πρωτογενούς και δευτερογε-
νούς τοµέα.

Κατά συνέπεια πρέπει να έρθει η πολιτεία να βάλει ένα πλαίσιο
εδώ, και το κάνει αυτό η πολιτεία. Και ήταν η ίδια η Υπουργός
που θεσµοθέτησε οινοτουρισµό το 2014 κι έρχεται σήµερα µε αυ-
τή τη διάταξη να το ολοκληρώσει. Και στον τόπο µου, τη Μαγνη-
σία, έχουµε επισκέψιµα οινοποιεία και σε ολόκληρη τη Θεσσαλία,
στη Λάρισα, στην Καρδίτσα και στα Τρίκαλα, όπως και σε ολό-
κληρη την Ελλάδα, γιατί είναι µια δραστηριότητα που στη χώρα
µας προέρχεται από τα βάθη των αιώνων και εγώ θα έλεγα ότι
ξαναβρίσκει τον δρόµο της.

Μια δεύτερη σηµαντική διάταξη του νοµοσχεδίου είναι η θε-
σµοθέτηση του Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού. Είναι ση-
µαντικό, γιατί κάθε περιφέρεια και η κάθε περιφερειακή ενότητα,
ακόµα θα έλεγα στη χώρα µας, έχει διαφορετική τουριστική ταυ-
τότητα.

Ακούω µε απορία να γίνονται συζητήσεις για υπερτουρισµό και
να λαµβάνονται ορισµένες φορές οριζόντια µέτρα. Πλήττονται
όλες οι περιοχές της χώρας από υπερτουρισµό; Θα έλεγα ότι
όταν θεσµοθετούµε µέτρα και λαµβάνουν αποφάσεις τα Υπουρ-
γεία, θα έπρεπε να επικεντρώνουν στις περιοχές που έχουν πρό-
βληµα, στις περιοχές που πλήττονται από υπερτουρισµό, στις
περιοχές που κινδυνεύουν οι υποδοµές τους και όχι να θεσµοθε-
τούµε οριζόντια µέτρα και για περιοχές οι οποίες έχουν πληρό-
τητα 50% και 60% των προσφερόµενων κλινών. Νοµίζω ότι αυτή
είναι µια λάθος πολιτική που γίνεται διαχρονικά. Γι’ αυτό και
θεωρώ ότι το περιφερειακό συµβούλιο τουρισµού θα παίξει τον
ρόλο του, θα διαχωρίσει τις περιφέρειες, γιατί είναι διαφορετικό
το τουριστικό προϊόν σε κάθε περιοχή και πρέπει να εκπονηθούν
και διαφορετικές πολιτικές.

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ στη δηµιουργία του Παρατηρητη-
ρίου, διότι αν δεν έχεις στοιχεία, αν δεν συλλέγεις στοιχεία, πώς
θα εκπονήσεις πολιτικές; 

Για τον παράκτιο και θαλάσσιο τουρισµό αναφέροµαι και τη
δηµιουργία Παρατηρητηρίου. Αυτό νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες
και όλα τα κόµµατα θα έπρεπε να το ζητήσουν µε έντονο µάλιστα
τρόπο, να ξέρουµε τι µας γίνεται σε κάθε περιοχή, ποιες πολιτι-
κές είναι αναγκαίες.

Πιστεύω, εν τέλει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρό-
εδρε, ότι το νοµοσχέδιο παρ’ ότι ερανιστικό, έρχεται να προσφέ-
ρει και να ενισχύσει σε σηµαντικά ζητήµατα της τουριστικής πο-
λιτικής της χώρας µας. Και ορθώς περιγράφεται ως νοµοσχέδιο
που ενισχύει τη βιωσιµότητα, όχι του συνόλου του τουρισµού,
αλλά των τοµέων στους οποίους αναφέρονται οι διατάξεις που
ψηφίζουµε σήµερα. Αυτό είναι αληθές.

Θέλω όµως, κυρία Υφυπουργέ, να πω ότι η βιωσιµότητα προ-
ϋποθέτει την ύπαρξη. Και στη Μαγνησία, στην περιοχή µου, εξαι-
τίας των τελευταίων πρωτόγνωρων καιρικών φαινοµένων, οι του-
ριστικές επιχειρήσεις και επιχειρήσεις εστίασης -αλλά και άλλων
ειδών επιχειρήσεις, τώρα όµως συζητάµε για το Υπουργείο Του-
ρισµού- έχουν υποστεί ανεπανόρθωτες ζηµιές. Και οι µεν επιχει-
ρήσεις οι οποίες επλήγησαν και έχουν κηρυχθεί πληµµυρο-
παθείς, µπαίνουν στη διαδικασία αποζηµιώσεων, όπως προβλέπει
η πολιτική της Κυβέρνησής µας, που είναι πρωτόγνωρη και αυτή
στις αποζηµιώσεις, και κάποια στιγµή θα αποζηµιωθούν, έχουν
τη δυνατότητα να αναστείλουν τις συµβάσεις εργασίας του προ-
σωπικού ώστε να µην πληρώνουν έξοδα χωρίς τζίρο.
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Όµως το πρόβληµα, κυρία Υφυπουργέ, είναι άλλο και θα ήθελα
την αρωγή σας και τη δική σας και της κυρίας Υπουργού, αλλά
και των πολλών συναρµόδιων Υπουργείων, διότι δεν τυγχάνουν
αρµοδιότητας του Υπουργείου Τουρισµού τα περισσότερα από
αυτά τα µέτρα που είναι αναγκαίο να ληφθούν: Οι επιχειρήσεις
τουρισµού και εστίασης της Μαγνησίας χρειάζονται µια ταχεία
εκπόνηση πολιτικής για να διασώσουµε, κατ’ αρχάς, την ύπαρξή
τους και στη συνέχεια να ενισχύσουµε τη βιωσιµότητά τους. Σας
µεταφέρω φωνή αγωνίας των επιχειρηµατιών του τουρισµού και
της εστίασης, για τους οποίους πρέπει να δράσουµε άµεσα γιατί
η βιωσιµότητα, όταν αντιµετωπίζουν υπαρξιακό πρόβληµα, αντι-
λαµβάνεστε ότι ακούγεται και λίγο ως πολυτέλεια.

Η Κυβέρνηση έχει σπεύσει και είναι συνεχώς κοντά τους. Πε-
ριµένουµε να δούµε τα αποτελέσµατα των αποφάσεων, γιατί
πράγµατι πιστεύω ότι το σύνολο του πολιτικού κόσµου θα στηρί-
ξει την ενίσχυση των επιχειρήσεων τουρισµού και εστίασης στη
Μαγνησία και ευρύτερα στη Θεσσαλία. Και κυρίως αναφέροµαι
στις επιχειρήσεις οι οποίες δεν έχουν κηρυχθεί πληµµυροπαθείς,
έχουν µείνει όµως, εξαιτίας αυτών των πρωτόγνωρων καταστρο-
φών και καιρικών φαινοµένων, µε µηδενικό τζίρο. Και εκεί, πρα-
γµατικά, είναι που αντιµετωπίζουν το υπαρξιακό ζήτηµα.

Οφείλουµε να διασώσουµε αυτές τις επιχειρήσεις και έτσι ενι-
σχύουµε και τη βιωσιµότητα του τουρισµού γενικότερα. 

Φυσικά, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Σας ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Παγκόσµια Ηµέρα κατά του

Καρκίνου του Μαστού σήµερα. Καθώς συµπληρώνονται δύο χρό-
νια από την ηµέρα που η Φώφη Γεννηµατά έφυγε από τη ζωή, η
πολιτεία τιµά τη µνήµη της, έτσι όπως θα ήθελε και εκείνη, µε ένα
ειδικό πρόγραµµα για την πρόληψη του καρκίνου που φέρει το
όνοµά της. Μετά από ανακοίνωση του Πρωθυπουργού, Κυριάκου
Μητσοτάκη, το πρόγραµµα «Προσυµπτωµατικού Ελέγχου Φώφη
Γεννηµατά» για τον καρκίνο του µαστού επεκτείνεται στις γυναί-
κες ηλικίας σαράντα πέντε έως εβδοµήντα τεσσάρων ετών, από
πενήντα έως τριάντα εννέα ετών που ήταν µέχρι σήµερα. Στόχος,
η σωστή επιλογή, να γίνει εύκολη επιλογή, µειώνοντας τα εµπό-
δια στην πρόσβαση για όλες τις γυναίκες, ξεπερνάµε τον φόβο
του άγνωστου, τον φόβο της ασθένειας, επιλέγουµε την πρό-
ληψη, δεν ξεχνάµε ποτέ το πιο σηµαντικό ραντεβού.

Σήµερα ολοκληρώνεται η συζήτηση και επεξεργασία του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Διατάξεις για την ενί-
σχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης». Πρόκειται για ένα
ερανιστικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού που περιλαµ-
βάνει εργαλειακές διατάξεις και τεχνικές ρυθµίσεις τρεχόντων
ζητηµάτων. Ενώ, προετοιµάζουµε νέα νοµοθετήµατα για τη συ-
νολική πολιτική του Υπουργείου, στα οποία θα αναπτύξουµε τον
στρατηγικό µας σχεδιασµό.

Ο τουρισµός στην Ελλάδα είναι στη σωστή τροχιά και κατα-
γράφει διαρκώς βελτίωση και στα ποιοτικά και στα ποσοτικά του
χαρακτηριστικά. Με βάση τα πρόσφατα στοιχεία της Τράπεζας
της Ελλάδας, την περίοδο Ιανουαρίου - Αυγούστου 2023 οι ταξι-
διωτικές εισπράξεις εµφάνισαν αύξηση κατά 15,3% σε σύγκριση
µε την αντίστοιχη περίοδο του 2022 και διαµορφώθηκαν στα 14,6
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Επίσης, την ίδια περίοδο καταγράφηκαν 17,4 εκατοµµύρια διε-
θνείς αεροπορικές αφίξεις, ξεπερνώντας τα επίπεδα του Ιανουα-
ρίου – Αυγούστου 2022, παρουσιάζοντας αύξηση κατά 12,4%. 

Γνωρίζουµε ωστόσο ότι οι θετικές επιδόσεις και τα οικονοµικά
οφέλη µιας περιόδου δεν εξασφαλίζουν την επιτυχία µακροπρό-
θεσµα και ακόµη περισσότερο δεν εγγυώνται τη βιωσιµότητα του
τουριστικού προϊόντος και της τουριστικής δραστηριότητας στη
χώρα µας. Οφείλουµε να σχεδιάζουµε και να υλοποιούµε µεταρ-
ρυθµιστικές πολιτικές προσαρµοσµένες στη νέα πραγµατικότητα
που διέπει την τουριστική δραστηριότητα.

Δεδοµένης της αναπτυξιακής προοπτικής του τουρισµού στη
χώρα µας, το Υπουργείο Τουρισµού λαµβάνει υπ’ όψιν του τα νέα

δεδοµένα στο διεθνές περιβάλλον, αλλά και την ανάγκη για προ-
σαρµογές στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο. Πρόκειται για
στοχευµένες παρεµβάσεις και ρυθµίσεις τεχνικών λεπτοµερειών
που επιλύουν σοβαρά ζητήµατα και θα µας επιτρέψουν να προ-
χωρήσουµε µε περισσότερα εφόδια στην υλοποίηση της πολιτι-
κής µας.

Συστήνεται το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού, συστήνε-
ται το Εθνικό Συµβούλιο Οινοτουρισµού για ζητήµατα βιώσιµης
ανάπτυξης του οινοτουρισµού, καθώς και για την προώθηση και
προβολή των αξιοθέατων οινικού τουρισµού, συστήνεται παρα-
τηρητήριο για τον παράκτιο και θαλάσσιο τουρισµό στη Μεσό-
γειο. 

Επιπλέον, αντιµετωπίζουµε λειτουργικές ανάγκες για το προ-
σωπικό του ΙΕΚ Τουρισµού Ιονίων Νήσων που εδρεύει στην Κέρ-
κυρα. Ακόµα στοχεύουµε στην αποδοτικότερη υλοποίηση του
προγράµµατος «Τουρισµός για όλους» µε την αξιοποίηση των
διαθέσιµων πόρων προς όφελος των πολιτών, καθώς θα εισα-
χθούν µε τον νέο σχεδιασµό του προγράµµατος νέα κοινωνικά
χαρακτηριστικά ως προς τους δικαιούχους που ενισχύουν τις
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.

Η πρόκληση στο Υπουργείο Τουρισµού είναι να εδραιώσουµε
την Ελλάδα ως παγκόσµιο ελκυστικό προορισµό, αξιοποιώντας
τον πλούτο της µέσα από την κατεύθυνση που έχουµε επιλέξει
της ανάπτυξης, της βιωσιµότητας και της αειφορίας. Δροµολο-
γήσαµε και ξεκινάµε να υλοποιούµε ένα συνολικό κυβερνητικό
σχέδιο που θα καθιερώσει τον τουρισµό ως καταλύτη του νέου
µοντέλου ανάπτυξης που επιζητά η χώρα.

Στο πλαίσιο αυτού του σχεδίου στοχεύουµε στην αξιοποίηση
των τοπικών δυνάµεων και της τοπικής ταυτότητας µέσα από τις
ειδικές µορφές τουρισµού για να επιτευχθεί πραγµατικά βιώσιµη
τουριστική ανάπτυξη, η οποία µπορεί να γεφυρώσει τις ανισότη-
τες µεταξύ των περιφερειών. Ειδικές µορφές τουρισµού µπορούν
να ενισχύσουν την ποιότητα και την ισορροπία του ελληνικού του-
ριστικού προϊόντος για έναν τουρισµό όλο τον χρόνο, σε όλη τη
χώρα, αυξάνοντας τη συνολική του υπεραξία. Ενδεικτικά ανα-
φέρω πως στο Υπουργείο έχουµε δροµολογήσει την ανάπτυξη
του τουρισµού υγείας και των επιµέρους µορφών του, επιπλέον
έχουµε δροµολογήσει πρωτοβουλίες προώθησης του προσκυνη-
µατικού τουρισµού ξεκινώντας µε την επανασύσταση της κοινής
συντονιστικής επιτροπής προσκυνηµατικού τουρισµού µε την Εκ-
κλησία της Ελλάδας, τις ιερείς µητροπόλεις του Οικουµενικού
Πατριαρχείου, την Εκκλησία της Κρήτης και για πρώτη φορά µε
το Άγιο Όρος. Στόχος µας είναι η χάραξη εθνικής στρατηγικής
ανάπτυξης θρησκευτικού τουρισµού.

Στον στοχευµένο στρατηγικό σχεδιασµό που εκπονείται στο
Υπουργείο Τουρισµού ο γαστρονοµικός τουρισµός, ο οινοτουρι-
σµός και ο αγροτουρισµός αποτελούν βασικές µας προτεραι-
ότητες. Δίνουµε έµφαση στη σύζευξη µε την πρωτογενή παρα-
γωγή. Τα επισκέψιµα οινοποιεία µε σήµα του Υπουργείου Τουρι-
σµού έχουν αυξηθεί και είναι πλέον πάνω από εκατό. Νοµοθετή-
θηκαν και ήδη γίνονται πράξη το σήµα επισκέψιµου ζυθοποιείου,
τυροκοµείου και ελαιοτριβείου. 

Καταθέσαµε τον φάκελο υποψηφιότητας της Ελλάδας στον
Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού για τη διεκδίκηση του Παγκο-
σµίου Συνεδρίου Οινοτουρισµού 2024 µε τη Θεσσαλονίκη ως ιδα-
νικό τόπο φιλοξενίας του. Στον καταδυτικό τουρισµό µεταξύ άλ-
λων ενισχύουµε τη λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Καταδυ-
τικού Τουρισµού, ενώ στον αλιευτικό τουρισµό προχωράµε στη
δηµιουργία θεσµού επισκέψεων υδατοκαλλιεργειών. Ανάλογες
δράσεις ενίσχυσης προβλέπονται και για τον ορεινό, ποδηλατικό,
αεροπορικό, στρατιωτικό και κινηµατογραφικό τουρισµό. 

Πέραν της στρατηγικής µας διαθέτουµε ένα µεγάλο χρηµατο-
δοτικό εργαλείο στο Υπουργείο Τουρισµού, αυτό του Ταµείου
Ανάκαµψης για την ενίσχυση των ειδικών µορφών τουρισµού. Κε-
φαλαιώδους σηµασίας για τη βελτίωση της ποιότητας του του-
ριστικού µας προϊόντος είναι και η αναβάθµιση της δηµόσιας
τουριστικής εκπαίδευσης. Για τον λόγο αυτόν βρισκόµαστε σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας για την ενίσχυση της του-
ριστικής εκπαίδευσης και την επίλυση χρόνιων ζητηµάτων των
σχολών τουρισµού, αναλαµβάνοντας σχετικές πρωτοβουλίες. 

Παράλληλα αξιολογούµε εντός του 2024 εκπαιδευτικές δοµές
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και µονάδες του Υπουργείου Τουρισµού για ολιστικό µετασχηµα-
τισµό και ουσιαστική αναβάθµιση της παρεχόµενης από το
Υπουργείο Τουρισµού τουριστικής εκπαίδευσης. Επιπλέον ξεκι-
νάµε από το τέλος του 2023 µε το µεγαλύτερο επιδοτούµενο
πρόγραµµα κατάρτισης του Υπουργείου για εργαζόµενους και
ανέργους τουριστικών κλάδων µε τουλάχιστον δεκαοκτώ χιλιά-
δες συµµετέχοντες που θα λάβουν 1.250 ευρώ αποζηµίωση συµ-
µετοχής. Για τον σκοπό αυτόν αξιοποιούµε πόρους ύψους 46
εκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Θα ήθελα να αναφερθώ -λίγο πριν κλείσω- σε κάποιες τοποθε-
τήσεις συναδέλφων και να διευκρινίσω ότι οι διατάξεις του ν.
4875/2021 για τη δηµιουργία των DMMOs έδωσε τη δυνατότητα
στις περιφέρειες και στους δήµους να δηµιουργήσουν τους ορ-
γανισµούς αυτούς για τη διαχείριση και προώθηση της εικόνας
των προορισµών τους. Αυτό που είπε η κυρία Υπουργός είναι ότι
στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έχει
ενταχθεί διακριτό έργο για τη διαχείριση των προορισµών. Στο
πλαίσιο αυτό οι περιφέρειες και οι δήµοι που ενδιαφέρονται θα
µπορούν να αιτηθούν και το Υπουργείο Τουρισµού θα χρηµατο-
δοτήσει µελέτες για τη δηµιουργία των DMMOs µε σκοπό τη λει-
τουργία τους. Οι σχετικές διακηρύξεις είναι σε εξέλιξη για την
ωρίµανση του έργου.

Η βιωσιµότητα συνδέεται µε το µέλλον του τουρισµού. Αυτό
το µέλλον για τον ελληνικό τουρισµό δεν µπορεί να πραγµατο-
ποιηθεί χωρίς την αναγνώριση και την αξιολόγηση των περιβαλ-
λοντικών, κοινωνικών και οικονοµικών παραµέτρων για την του-
ριστική ανάπτυξη. Η δηµιουργία των DMMOs θα συµβάλει στην
ανάδειξη των πλεονεκτηµάτων των προορισµών σε περιφερειακό
και τοπικό επίπεδο. Και στο ερώτηµα αν στηρίζουµε τις περιφέ-
ρειες, βεβαίως και στηρίζουµε τις περιφέρειες, γιατί τις χρηµα-
τοδοτεί το Υπουργείο Τουρισµού µέσα από το υποέργο για τη
διαχείριση προορισµών στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας.

Τέλος, επειδή έγινε αναφορά σε θεµατικές µορφές τουρισµού,
το Υπουργείο εξετάζοντας και µελετώντας τάσεις, ανάγκες, ευ-
καιρίες και δυνατότητες των προορισµών και σε συνεργασία µε
τις περιφέρειες καταρτίζει το marketing plan και προτεραιοποιεί
θεµατικές µορφές που σε περιφερειακό επίπεδο θα αναπτυχθούν
µέσα από δράσεις που προωθούνται και υλοποιούνται από τον
Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού.

Κύριε Πρόεδρε, οι προτεινόµενες διατάξεις που βρίσκονται
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δρουν συµπληρωµατικά µε τις
προγραµµατισµένες δράσεις που βρίσκονται στον στρατηγικό
σχεδιασµό του Υπουργείου Τουρισµού και συγκλίνουν στον κε-
ντρικό στόχο που είναι η επίτευξη της βιώσιµης τουριστικής ανά-
πτυξης, ενώ παράλληλα ενισχύεται η θέση της Ελλάδας µεταξύ
των κορυφαίων τουριστικών προορισµών παγκοσµίως. Κατόπιν
των παραπάνω σας καλώ όλες και όλους να υπερψηφίσετε το
σχετικό νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

ακούσαµε νωρίτερα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Πλεύρη, να αναφέρεται στη στάση των κοµµάτων
της Αριστεράς στην ανθρωπιστική καταστροφή στη Γάζα, λέγο-
ντας ότι τηρούµε πολιτική ίσων αποστάσεων απέναντι στη Χαµάς
και στο Ισραήλ. Σε µια δεύτερη παρέµβασή του, όµως, ανακά-
λεσε λέγοντας ότι µιλούσε µόνο για τη στάση του ΚΚΕ. Αυτό δεν
είναι αλήθεια. Μίλησε πρώτα για το ΚΚΕ και µετά για τα κόµµατα
της Αριστεράς.

Για να µην υπάρχει σύγχυση, εµείς δεν κρατάµε πολιτική ίσων
αποστάσεων. Πράγµατι καταδικάζουµε εξίσου τη βία της Χαµάς
και εκείνη της ακροδεξιάς κυβέρνησης Νετανιάχου. Όµως η
Χαµάς δεν είναι ο παλαιστινιακός λαός, όπως είπε άλλωστε και ο
ίδιος ο κ. Πλεύρης. Εµείς δεν είµαστε µε τη Χαµάς, αλλά είµαστε
µε όλο τον παλαιστινιακό λαό και σε αυτό δεν κρατάµε ίσες απο-
στάσεις. Γιατί είµαστε µε τον παλαιστινιακό λαό; Διότι είναι κα-
τεχόµενος λαός που βιώνει την ισραηλινή κατοχή για δεκαετίες.
Ανάµεσα στους κατακτητές και στους κατακτηµένους είµαστε µε

τους κατακτηµένους.
Είµαστε επίσης µε τον παλαιστινιακό λαό, διότι εδώ και δεκαε-

πτά µέρες βοµβαρδίζεται ανηλεώς από ισραηλινούς πυραύλους
και αεροπλάνα τα οποία έχουν σκοτώσει µέχρι τώρα πενταπλάσιο
αριθµό αµάχων από εκείνους που σκότωσε η Xαµάς και δεν στα-
µατά. Εδώ µιλάµε για µια δύναµη κατοχής η οποία επιτίθεται σε
αµάχους, νοσοκοµεία, τζαµιά, ελληνορθόδοξες εκκλησίες για τις
οποίες δεν είπατε κουβέντα και η οποία έχει σκοτώσει δύο χιλιά-
δες επτακόσια παιδιά µέχρι τώρα. Άµυνα το λέτε εσείς αυτό; Και
τέλος είµαστε µε τον παλαιστινιακό λαό διότι εδώ και δώδεκα
µέρες συντελείται στη Γάζα µια διαδικασία εθνοκάθαρσης που
περιλαµβάνει τον εκτοπισµό άνω των εννιακοσίων χιλιάδων αν-
θρώπων από τα σπίτια τους.

Μιλάτε για αυτοάµυνα του Ισραήλ στο πλαίσιο του Διεθνούς
Δικαίου. Ποιο Διεθνές Δίκαιο, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Αυτό
που έχει κουρελιάσει η κυβέρνηση Νετανιάχου διαπράττοντας
αµέτρητα εγκλήµατα πολέµου τις τελευταίες δεκαεπτά µέρες;
Υποστηρίζετε ένα κράτος που παραβιάζει κατάφωρα το Διεθνές
Δίκαιο και κάνετε τα στραβά µάτια στην ανθρωπιστική καταστρο-
φή και στην εθνοκάθαρση που δηµιουργεί. Ξέρετε γιατί; Διότι
είστε µια κυβέρνηση υποτελής στις Ηνωµένες Πολιτείες, που δεν
µπορείτε να σκεφτείτε και να µιλήσετε για τις διεθνείς σχέσεις
δίχως να αναµασάτε διαρκώς τα αµερικανικά συνθήµατα. Σε όλα.
Στην Ουκρανία, στο Κοσσυφοπέδιο, στη Μέση Ανατολή, ακόµη
και στη συµφωνία των Πρεσπών για την οποία εξαπατήσατε τον
ελληνικό λαό. Και στο µακεδονικό τα πήρατε όλα πίσω και κάνατε
αυτό που σας είπαν οι Αµερικανοί. 

Εµείς, κύριε Πλεύρη, δεν είµαστε υποτελείς και δεν κρατάµε
ίσες αποστάσεις. Είµαστε µε το Διεθνές Δίκαιο και µε τα θύµατα
όχι στα λόγια, αλλά στην πράξη. Όταν βλέπουµε την κυβέρνηση
Νετανιάχου να το παραβιάζει κατάφωρα, δεν κάνουµε τα στραβά
µάτια και δεν σφυρίζουµε αδιάφορα. Το λέµε µε ειλικρίνεια και
το καταγγέλλουµε.

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι
παρά τα όσα λέει στον τίτλο του, οι περισσότερες διατάξεις του
δεν συµβάλλουν ουσιαστικά στον βιώσιµο τουρισµό. Θεωρούµε
ότι η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρεται πραγµατικά για τον βιώσιµο
τουρισµό, διότι στην πραγµατικότητα επιδιώκει και επιθυµεί τον
υπερτουρισµό. Όποτε κάνουµε κριτική, ακούµε για αριθµό αφί-
ξεων και αριθµό εισπράξεων. Τέτοια είναι η εξάρτηση της πολιτι-
κής σας από τον µαζικό τουρισµό, ώστε τον έχετε καταντήσει
µονοκαλλιέργεια της ελληνικής οικονοµίας. 

Στις 24 Σεπτεµβρίου ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι η κλι-
µατική κρίση είναι ευκαιρία για να επεκτείνουµε την τουριστική
σεζόν. Και διέσυρε την Ελλάδα και την Κυβέρνησή του σε όλα τα
διεθνή µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Η βιωσιµότητα σας ενδιαφέρει
µόνο για έναν περιορισµένο σκοπό. Για να παραµείνει το ελληνικό
προϊόν ελκυστικό ή τουλάχιστον να έχει την εµφάνιση ενός ελκυ-
στικού προϊόντος και για να µην διαµαρτύρονται οι τοπικές κοι-
νωνίες που δέχονται πολλούς τουρίστες. 

Επειδή υπάρχει κάποια περιορισµένη διάσταση βιωσιµότητας
σε κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου, η Πλεύση Ελευθερίας θα ψη-
φίσει τελικά «παρών» για τους λόγους που εξηγήσαµε νωρίτερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Βρεττό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ασκούσαµε το

δικαίωµα της δευτεροµιλίας γιατί έχει εξαντληθεί το αντικείµενο
του παρόντος νοµοσχεδίου, µετά και από τις τέσσερις συνεδριά-
σεις της επιτροπής και τις πρωτοµιλίες, που έχει να κάνει µε τις
διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης. 

Και για έναν ακόµα επίσης λόγο δεν θα ασκούσαµε το δικαί-
ωµα της δευτεροµιλίας. Διότι η ώρα είναι περασµένη και αυτήν
την ώρα η συµπρωτεύουσα µας, η Θεσσαλονίκη ήδη τιµά τον πο-
λιούχο και προστάτη άγιο της, τον Άγιο Δηµήτριο, έναν άγιο που
στην εποχή του ήταν πρότυπο για όλους τους νέους, τότε που
κόντρα στις τότε παντοδύναµες αυτοκρατορίες οι οποίες κατέρ-
ρευσαν µετά, µε πρότυπο τις αρετές, τα ιδανικά και τις αξίες δεν
αρνιόντουσαν να µάχονται στις αρένες που είχαν στήσει τότε. Μα
και µετέπειτα διαχρονικά, αποτελεί ένα πρότυπο για όλους τους
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νέους, που εξακολουθούν να υπηρετούν αξίες και αρχές. Ιδιαί-
τερα όµως για τη συµπρωτεύουσα µας, τη Θεσσαλονίκη είναι και
ο προστάτης της πόλης, συνυφασµένος µε την απόλυτη ιστορία
και την προστασία και τη συνέχεια της ελληνικότητας, ολόκληρης
της Μακεδονίας. Μιας Μακεδονίας που τα κόµµατα της χρεοκο-
πίας και του ηθικού µειονεκτήµατος, τα κόµµατα του συµβιβα-
σµού, αυτά που εξουσίασαν µέχρι τώρα την πατρίδα µας, τα κόµ-
µατα του ευκαιριακού κυνισµού, αλλά κυρίως τα κόµµατα του
εθνικού ενδοτισµού, βλέπουµε να ξιφουλκούν µεταξύ τους σε
έναν πλειστηριασµό ποιος θα υπηρετήσει περισσότερο καλά µια
ανιστόρητη αναθεωρητική διαδικασία, µια ανιστόρητη και επιζή-
µια εθνικά διαδικασία, στερώντας εθνικά δικαιώµατα, όσον αφο-
ρά τη συνθήκη των Πρεσπών και την εκκολαπτόµενη συνθήκη
των Πρεσπών του Αιγαίου. 

Εµείς, ως Νίκη, ένα κίνηµα το οποίο αντλεί και εµπνέεται όσον
αφορά τον τίτλο του από την ίδια τη Θεσσαλονίκη, είµαστε εδώ
για να αγωνιστούµε, να απορρίψουµε, να καταρρίψουµε αυτή την
εθνικά επιζήµια συµφωνία σχετικά µε τη γείτονα περιοχή των Σκο-
πίων. 

Ο τρίτος λόγος που δεν θα έπαιρνα τον λόγο αλλά προκληθή-
καµε από την κυρία Υπουργό, ήταν όταν αδυνατώντας να απα-
ντήσει στη θεσµική και βάσιµη κριτική οµιλητών της Αντιπολίτευ-
σης, εξάντλησε την επιχειρηµατολογία της, κατηγορώντας τους
οµιλητές της Αντιπολίτευσης και εµάς ως µίζερους και µηδενι-
στές. Προφανώς µία Υπουργός η οποία δεν έχει σχέση µε την
πραγµατική κοινωνία και µε τα προβλήµατα του ελληνικού του-
ρισµού, δεν µπορεί να καταλάβει ότι υπάρχουν Βουλευτές ρεα-
λιστές και σίγουρα όχι λωτοφάγοι. Γιατί όταν παρουσίασε την
οκτάµηνη έκθεση της Τραπέζης της Ελλάδος και µε έναν τρόπο
προσπάθησε να την ερµηνεύσει, κάνοντας ένα άλµα πέραν της
λογικής, συγκρίνοντας την εποχή των τουριστικών αυξήσεων
όσον αφορά τη µεταφορά σε σχέση µε το 2019, µίλησε για αύ-
ξηση κατά 18,4 σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά του 2022.
Ή όταν σύγκρινε πάλι την αύξηση του εισοδήµατος από τον του-
ρισµό σε σχέση µε το 2019, λέγοντας ότι τον ξεπερνάµε, συγκρί-
νοντας όµως µονοµερώς τον µήνα Αύγουστο µε τον αντίστοιχο
Αύγουστο, δεν µπήκε στον κόπο να µας πει για τον Σεπτέµβριο,
να δούµε και τον Οκτώβριο, να δούµε πώς θα κλείσει η χρονιά. 

Επειδή τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος είναι σταθερά
και όποιος τα διαβάζει και τα µελετά µε καθαρή µατιά και χωρίς
υστεροβουλία, καταλαβαίνει ότι σε σχέση µε το 2019 όσον αφο-
ρά την τουριστική αύξηση των τουριστών, θα κλείσει η χρονιά σε
ένα ποσοστό µείωσης 28% µε 30%. Γιατί τότε είχαµε τριάντα ένα
εκατοµµύρια τριακόσιους σαράντα οκτώ χιλιάδες τριακόσιους
εξήντα εννέα τουρίστες που επισκέφθηκαν την πατρίδα µας,
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, και τώρα µέχρι τον Οκτώ-
βριο είµαστε στα είκοσι δύο εκατοµµύρια εξακόσιους πενήντα χι-
λιάδες. 

Το ίδιο και τα έσοδα. Το 2019 ήταν στα 17.680 δισεκατοµµύρια
και τώρα µέχρι τον Αύγουστο είναι σίγουρα 14.700 δισεκατοµµύ-
ρια. Και προφανώς όσο και να ωριµάσει µέχρι το τέλος της χρο-
νιάς, θα υπολείπεται κατά τουλάχιστον ποσοστό 20% από το
2019. Αλλά ακόµη και αυτά τα έσοδα που προφανώς είναι θετικά
όσον αφορά την προηγούµενη χρονιά, δεν είναι όµως ικανοποι-
ητικά και προφανώς δεν µπορούν να γίνονται διθυραµβικές ανα-
κοινώσεις γιατί αυτά είναι πληθωριστικά τα νούµερα που
καταθέτει. Και µην ξεχνάτε -επειδή σας αρέσουν τα συγκριτικά
στοιχεία, εµείς τα καταθέσουµε πάντα από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος-, ότι το 2019 ο ετήσιος πληθωρισµός ήταν 0,8%, το 2020
ήταν 2,3%, το 2021 ήταν 5,1%, το 2022 ήταν 12% και το 2023 τρέ-
χει µε 2,5%.

Αν κάνατε εκεί στο Υπουργείο µια απλή µαθηµατική πράξη θα
βλέπατε από το 2019 µέχρι και σήµερα ότι ο πληθωρισµός είναι
γύρω στο 33,3% και στα προϊόντα του τουρισµού µπορεί και πε-
ρισσότερο. Εποµένως, χρειάζεται λίγο σεµνότητα αν και από ό,τι
βλέπουµε έχετε πάρει διαζύγιο µε αυτόν τον όρο και θα έπρεπε
ακριβώς να σεβαστείτε και να µην προσφεύγετε σε εύκολους
απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς, χαρακτηρίζοντας όποιους ασ-
κούν έντονη κριτική ως µίζερους και µηδενιστές. 

Εσείς δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε την πραγµατικότητα
όσον αφορά τον τουρισµό και προφανώς τους ανθρώπους που

αγωνίζονται να κρατήσουν τα καταλύµατά τους και τις επιχειρή-
σεις τους για να µπορούν να υποστηρίξουν τον εθνικό τουρισµό
και όχι τον τουρισµό για όλους τους άλλους εκτός από τους Έλ-
ληνες.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Δηµητροκάλλης έχει τον λόγο τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ούτως ή άλλως δεν θα σας απασχολήσω πολύ. Εξαντλήσαµε

το θέµα και στις επιτροπές και εδώ στην Ολοµέλεια. 
Εµείς έχουµε πει ότι είµαστε θετικοί σε οποιαδήποτε κίνηση γί-

νεται για την ανάπτυξη του τουρισµού. Καλώς ή κακώς είναι
πλέον η µοναδική πηγή εσόδων για τη χώρα µας, οπότε πρέπει
όλοι να «βάλουµε πλάτη» σε αυτό.

Διαφωνούµε σε κάποια πραγµατάκια, αλλά γενικά θα ψηφί-
σουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Αυτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως Ελλη-

νική Λύση επενδύουµε σε αυτό που λέγεται τουρισµός. Τον θεω-
ρούµε τον δεύτερο πυλώνα -µετά τον πρωτογενή τοµέα- προκει-
µένου να υπάρχει µια οικονοµική ευµάρεια στον τόπο, αλλά να
βάλουµε και τις µελλοντικές βάσεις για τις επόµενες γενεές.

Πλην, όµως, δεν έχουµε αυτή την πειθώ από µέρους σας, µε
τα δικά σας επιχειρήµατα, διότι πιστεύουµε, µε βάση τη δική µας
ιδεολογική πλεύση και επιχειρηµατολογία αλλά και ένα κοστολο-
γηµένο εµπεριστατωµένο πρόγραµµα που έχουµε εκπονήσει για
τον τουρισµό, ότι δεν γίνονται οι βαθιές τοµές που µπορούν να
φέρουν πραγµατικά ρηξικέλευθες αλλαγές.

Επί της ουσίας, ο τουρισµός σήµερα είναι άρρηκτα συνδεδε-
µένος και σε τοπικό επίπεδο, αλλά µε τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά της κάθε περιφέρειας. Για παράδειγµα η εκλογική µου
περιφέρεια του Νοµού Σερρών είναι συνδεδεµένη µε τον αρχαι-
οελληνικό τουρισµό -βλέπε Τύµβο Καστά- συνάµα, όµως και µε
τον θρησκευτικό τουρισµό -βλέπε Παλαιοχριστιανική Αµφίπολη-
και τα υπόλοιπα µοναστήρια.

Όλα αυτά τα χρόνια, λοιπόν, δεν έχει γίνει µια προσπάθεια και
στον λεγόµενο αγροτουρισµό, ο οποίος µπορεί να συνδέσει και
να συνδράµει σε ό,τι αφορά την επισκεψιµότητα πάνω στον αγ-
ροτοκτηνοτροφικό τοµέα, γιατί ο τουρισµός δεν είναι µόνο η θά-
λασσα και οι παραλίες ή και κάποιοι φηµισµένοι -θα λέγαµε- προ-
ορισµοί στον ορεινό όγκο της χώρας. 

Είπαµε και στην οµιλία, και σας το καταθέτουµε και τώρα,
κυρία Υπουργέ, ότι κάτι πρέπει να γίνει µε τα πεντάστερα µεγάλα
ξενοδοχεία πολυεθνικών εταιρειών, που λυµαίνονται τον χώρο
στις τοπικές κοινωνίες. Δηλαδή, «κατακρεουργούν» -θα χρησιµο-
ποιήσω αυτή τη λέξη- τα µικρά καταστήµατα εστίασης. Αυτά τα
λεγόµενα «βραχιολάκια» µόνο οικονοµική ζηµιά κάνουν στις το-
πικές κοινωνίες. 

Το να αλλάξει το Εθνικό Συµβούλιο Τουρισµού για να γίνει ένα
παρατηρητήριο για να κρατάει κάποια στατιστικά στοιχεία, προ-
κειµένου αυτά να εργαλειοποιηθούν σε ό,τι αφορά τη βιωσιµό-
τητα του τουρισµού στον παράκτιο τουρισµό, δεν φέρνει απο-
τέλεσµα επί της ουσίας. 

Πρέπει, λοιπόν, να το δούµε διεξοδικά και µε µέντορες, αν θέ-
λετε, επί της ουσίας και όχι µόνο να γίνεται σύσταση πολλών πε-
ριφερειακών συµβουλίων είτε για τον οινοτουρισµό, είτε για τον
παράκτιο τουρισµό, είτε γι’ αυτό το συµβούλιο που θα φέρει τη
βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη, διότι δεν απέδωσε το Εθνικό Συµ-
βούλιο. Αυτό είναι απλά µια αλλαγή για την αλλαγή προσώπων
και θέσεων, ίσως γιατί πρέπει να δικαιολογηθούν κάποιες θέσεις.
Δεν µας λέει κάτι αυτό επί της ουσίας, ότι δηλαδή µπορεί να
φέρει τουριστική ανάπτυξη. Είναι ένα δαιδαλώδες σχήµα, πι-
στεύουµε, ενώ στον τουρισµό θέλουµε ένα πιο ευέλικτο σχήµα
σε συνεργασία και µε άλλα Υπουργεία. 

Δεν νοείται σήµερα να θέλουµε ανάπτυξη του τουριστικού
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τοµέα, χωρίς να υπάρχει συνεργασία επί της ουσίας µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης ή µε το Υπουργείο Ναυτιλίας. Όλα
είναι κοµµάτια του παζλ. Άρα θέλει πιο αγαστή συνεργασία. Θέλει
έναν άλλον κώδικα επικοινωνίας. Αυτό δείχνουν τα στοιχεία όλα
αυτά τα χρόνια που δεν έχουµε αναπτύξει τον τουρισµό.

Το ζήτηµα είναι τι τουρισµό θέλουµε. Θέλουµε έναν µαζικό
τουρισµό ο οποίος δεν φέρνει τα απτά οικονοµικά αποτελέσµατα
ή θέλουµε έναν ποιοτικό τουρισµό για τον οποίον ενδείκνυται η
Ελλάδα και λόγω της γεωγραφικής της θέσης και λόγω των κλι-
µατολογικών συνθηκών και λόγω της µορφολογίας του εδάφους;
Να έχουµε έναν τουρισµό ο οποίος µπορεί να διαφοροποιηθεί
και να ανταγωνιστεί σηµαντικά κράτη της Γηραίας και όχι µόνον
της Νότιας Ευρώπης, γιατί µπορούµε να τα συγκεράσουµε όλα.

Όµως, η προσπάθεια να καταργούµε κάποια όργανα και να θε-
σπίζουµε κάποια νέα για εµάς είναι µια σισύφειος προσπάθεια.
Δεν θα µπορέσει να οδηγήσει σε απτά αποτελέσµατα, ώστε να
οργανώσουµε τον τουρισµό σε ένα επίπεδο όπου η κάθε περιφέ-
ρεια θα συνδράµει µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της. Σε αυτό
θα παίξουν ενεργό ρόλο και οι δήµοι και οι περιφέρειες και τα
επιµελητήρια, αν θέλετε, που έχουν στα µητρώα τους όλες τις
επιχειρήσεις που σχετίζονται µε ένα τουριστικό προϊόν και γνω-
ρίζουν τα προβλήµατα και τις ιδιαιτερότητες προκειµένου να τα
επιλύσουν.

Άρα, σε αυτή τη σύνθεση ενός τουριστικού συµβουλίου µπο-
ρούν να µπουν παράγοντες επί της ουσίας, που θα είναι όµως
από την ίδια την αγορά που το βιώνουν αυτό στην καθηµερινό-
τητα.

Σήµερα δίνουµε µια παράταση για τα ξενοδοχεία ή τα δωµάτια
προκειµένου να είναι νόµιµα –και κανείς δεν λέει όχι γιατί η νοµι-
µότητα είναι το παν- όµως, τα µικρά ενοικιαζόµενα δωµάτια τα
έχουµε τρυγήσει φορολογικά τα τελευταία χρόνια προκειµένου
να µπουν και στο περιβόητο µητρώο ή στο επιµελητήριο της πε-
ριοχής. 

Καλά είναι όλα αυτά για να υπάρχει ευταξία. Το θέµα είναι
όµως ότι ο µικρός αυτή τη στιγµή βάλλεται φορολογικά σε σχέση
µε κάποια πολυεθνική εταιρεία η οποία είναι απρόσωπη. Έχουµε
και τα λιµάνια, τα οποία τα πουλάµε, αυτή είναι η λέξη, για να µην
βάλω τη λέξη «ξεπουλάµε», τα δίνουµε προς χρήση σε ξένες εται-
ρείες ιταλικού ενδιαφέροντος και όχι µόνο. Δίνουµε τις ακτοπλοϊ-
κές γραµµές. Οι περισσότερες γραµµές πλέον θα είναι σε συµ-
φέροντα ξένων εταιριών. Έρχονται και µεγάλα ξενοδοχεία µε τα
περιβόητα all inclusive, που είναι και ο όρος της εποχής. Άρα, τι
µένει για τον ντόπιο επιχειρηµατία που επενδύει σε αυτό που λέ-
γεται τουριστικό προϊόν και ο οποίος έχει να αντιµετωπίσει µεγά-
λες δυσκολίες;

Στο θέµα του αγροτουρισµού τώρα. Υπάρχει ένα πρόγραµµα
αυτή τη στιγµή από την Κοµισιόν, µέσω του Εθνικού Πλαισίου
Ανάπτυξης, του περιβόητου ΕΣΠΑ, το λεγόµενο πρόγραµµα
Αγροδιατροφή µέσα από το Horizon Europe το οποίο θα είναι
µέχρι το 2027. Τι µας λέει αυτό το πρόγραµµα; Μας λέει: «Από
το αγρόκτηµα, στο πιάτο». Τι χρηµατοδοτεί; Τυποποιηµένα προ-
ϊόντα µε εξαγώγιµο θετικό πρόσηµο. Δεν έχουµε κάνει ακόµη τί-
ποτα. Θα περάσει ο χρόνος, θα υπερκεράσουµε τις ηµεροµηνίες
και θα χάσουµε ευκαιρίες όπως έγινε µε το προηγούµενο ΕΣΠΑ
που δεν εκπονήθηκαν ώριµες µελέτες. Πώς µπορεί να γίνει αυτό;
Η τυποποίηση δικών µας αγροτικών προϊόντων µπορεί να προ-
σελκύσει επισκέπτες. Έχουµε νέες καλλιέργειες. Για παράδειγµα
η τυποποίηση του βουβαλίσιου κρέατος αυτή τη στιγµή περιµε-
τρικά της Λίµνης Κερκίνης µπορεί να προσελκύσει επισκέπτες
ανά τον κόσµο για να δουν το βουβάλι πώς εκτρέφεται. Αν πάµε
σε άλλες καλλιέργειες τυποποίησης προϊόντων µε πρότυπα
αγροκτήµατα, όπως κάνουν οι Βέλγοι στο Μέχελεν, που έχουν
πρότυπο δηµοπρατήριο, µπορεί να φέρει επισκέπτες.

Αυτά κάποια στιγµή πρέπει να τα δούµε σοβαρά.
Σε ό,τι αφορά τη Θεσσαλία η δική µας πρόταση –επαναλαµβά-

νουµε- ως Ελληνική Λύση είναι να γίνει δωρεάν προβολή µέσω
της δηµόσιας ελληνικής τηλεόρασης, που είναι αγαθό για τους
Έλληνες, σποτ προβολής για τις τουριστικές οµορφιές των τεσ-
σάρων νοµών της Θεσσαλίας που επλήγησαν από τη θεοµηνία,
Μαγνησία, Καρδίτσα, Τρίκαλα και Λάρισα. Να τους βοηθήσουµε,
προκειµένου τους επόµενους µήνες να αυξηθεί εκεί η επισκεψι-

µότητα. Είναι το λιγότερο που µπορούµε να κάνουµε µέσω της
δηµόσιας τηλεόρασης.

Και κλείνω µε το ναυάγιο της Ζακύνθου και τις ιαµατικές πηγές.
Όµως, επειδή τονίστηκε κάτι, θέλω απλά να θυµίσω για τους

οινοπαραγωγούς ότι αυτή τη στιγµή χάθηκαν τέσσερις χιλιάδες
εµπορικά σήµατα για αυτή την επαίσχυντη, για εµάς, προδοτική
συµφωνία των Πρεσπών, διότι τα δύο επιµελητήρια της κεντρικής
Μακεδονίας και των Σκοπίων δεν έχουν κάνει συναντήσεις ακόµη
επί της ουσίας γιατί υπάρχουν διαφωνίες. Και το σήµα που πρό-
τεινε ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης δεν επιλύει το θέµα. Έ-
χουµε κι άλλα θέµατα εµπορικού µάρκετινγκ και προώθησης σε
ό,τι αφορά τα ελληνικά προϊόντα από τη Μακεδονία µας και δη
τα κρασιά.

Σε ό,τι αφορά -για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε- για το
ναυάγιο της Ζακύνθου και για τις ιαµατικές πηγές θέλω να πω τα
εξής. Για το ναυάγιο της Ζακύνθου, που έχει την επιτροπή η ο-
ποία αυτή τη στιγµή διαλύεται, έχουµε παραθέσει οικονοµικά
στοιχεία, κυρία Υπουργέ, και πρέπει να γίνει ενδελεχής οικονοµι-
κός έλεγχος.

Σε ό,τι αφορά τις ιαµατικές πηγές, γιατί υπάρχουν αµαρτίες κι
εκεί, για να µην κρυβόµαστε, όπως και στον χιονοδροµικό τουρι-
σµό, όπως στον Παρνασσό, υπάρχουν κι εκεί χρήµατα που δα-
πανήθηκαν και ένα µετοχικό κεφάλαιο που τώρα φεύγει από το
Υπουργείο και πάει στο δηµόσιο. Επιτέλους, πρέπει να δούµε
πώς αυξήθηκε αυτό το µετοχικό κεφάλαιο, από ποιους πόρους
και τι γίνεται. Δεν µπορούµε να τα αφήνουµε σε ένα θολό τοπίο,
απλά µόνο να αλλάζουµε θεσµοθετηµένα όργανα και να δηµιουρ-
γούµε µια κατάσταση η οποία θα είναι πολύπλοκη και επί της ου-
σίας δεν θα φέρνει αποτέλεσµα για έναν βιώσιµο και ποιοτικό
τουρισµό ο οποίος θα είναι συνυφασµένος και µε τον πρωτογενή
τοµέα. 

Γι’ αυτό ψηφίζουµε παρών, βάζοντας αστερίσκους και ερωτη-
µατικά για το πώς εµείς ως Ελληνική Λύση οραµατιζόµαστε τον
τουρισµό για να βοηθήσει ως επένδυση οικονοµικής φύσεως για
τις επόµενες δεκαετίες στη χώρα, γιατί υπάρχουν αυτές οι κλι-
µατολογικές και εδαφολογικές δυνατότητες λόγω και της γεω-
στρατηγικής θέσης που κατέχει γεωγραφικά η χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω να

προσθέσω κάτι περισσότερο. Έχει εξαντληθεί το θέµα, ό,τι ήταν
να πούµε, το είπαµε. Επί της αρχής έχουµε καταψηφίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κυρία Σπυριδάκη.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσω στη δευτερολογία

µου, µε αφορµή τη συµπλήρωση δύο ετών από την απώλειά της,
επιτρέψτε µου να µνηµονεύσω πολύ λίγο την αείµνηστη Φώφη
Γεννηµατά, µια θαρραλέα γυναίκα, µια γυναίκα µε πολιτικό ήθος,
µε τόλµη, µε ειλικρίνεια, µε συνέπεια, µια γυναίκα που προσέ-
φερε πάρα πολλά στη δηµοκρατική παράταξη και θα µας εµπνέει
για πάντα.

Η 25η Οκτωβρίου, όµως, δεν είναι µόνο συνδεδεµένη µαζί της,
αφορά κάθε γυναίκα, αφού η συγκεκριµένη µέρα είναι αφιερω-
µένη στον αγώνα εναντίον του καρκίνου του µαστού και το µή-
νυµα είναι ένα: Η πρόληψη σώζει ζωές. 

Επιτρέψτε µου, επίσης, να εκφράσω την οδύνη µου για τη ση-
µερινή απώλεια του Γιώργου Γραµµατικάκη, έναν δάσκαλο σπου-
δαίο, έναν σηµαντικό επιστήµονα, έναν αυθεντικό Κρητικό και
έναν δηµοκράτη µε κοινωνική και πολιτική παρουσία. Θερµά συλ-
λυπητήρια στους οικείους του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται σε λίγο η συζή-
τηση για το νοµοσχέδιο: «Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσι-
µης τουριστικής ανάπτυξης». Τόσο κατά τη φάση της επεξερ-
γασίας στην αρµόδια επιτροπή όσο και κατά τη διάρκεια της συ-
ζήτησης στην Ολοµέλεια λειτουργήσαµε ως µια υπεύθυνη και
αξιόπιστη Αντιπολίτευση. Ασκήσαµε εποικοδοµητική και εµπερι-
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στατωµένη κριτική, στοχευµένα και ουσιαστικά ερωτήµατα, αλλά
καταθέσαµε ολοκληρωµένες και αξιόπιστες προτάσεις. 

Παρουσιάσαµε τη δική µας προσέγγιση, αντίληψη και φιλοσο-
φία αναφορικά µε το µείζον ζήτηµα του τουρισµού. Η υπόθεση
του ελληνικού τουρισµού στις µέρες µας αποκτά εθνικές διαστά-
σεις. Η Κυβέρνηση κάλεσε σε οµοφωνία και µας προέτρεψε να
ψηφίσουµε θετικά. Δεν θα είχαµε αντίρρηση, άλλωστε ήµασταν
οι πρώτοι που θέσαµε την ανάγκη διαµόρφωσης µιας ενιαίας
εθνικής στρατηγικής για τον τουρισµό. 

Η Κυβέρνηση, όµως, δεν αποδέχτηκε, δεν συζήτησε ούτε µισή
πρότασή µας. Και όχι µόνο δικιάς µας, όλης της Αντιπολίτευσης
και δεν έλαβε καθόλου υπ’ όψιν της έστω και κάποιες αποχρώ-
σεις της δικής µας αντίληψης και φιλοσοφίας για τον τουρισµό. 

Θυµίζω περιληπτικά µερικές από τις προτάσεις µας. Προτεί-
ναµε την επαναλειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού
µε την Ένωση Περιφερειών Ελλάδος και την ΚΕΔΕ, διευρύνοντας
τη σύνδεσή του. Προτείναµε ένα Περιφερειακό Συµβούλιο Του-
ρισµού σε κάθε περιφέρεια όπου θα συµµετέχουν οι κατά τόπους
ΟΤΑ, οι επαγγελµατικοί φορείς, οι σύλλογοι εργαζοµένων και οι
συλλογικότητες κάθε τόπου προορισµού. Προτείναµε τη διασύν-
δεση µεταξύ των Παρατηρητηρίων και την ένταξη του προς ψή-
φιση Παρατηρητηρίου για τον Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρισµό
στη Μεσόγειο, του Τοπικού ή Περιφερειακού Παρατηρητηρίου
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης όλα στο Παρατηρητήριο Του-
ρισµού.

Προτείναµε τη συµµετοχή της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής
και της Τράπεζας της Ελλάδος στο δίκτυο επικοινωνίας του Εθνι-
κού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης και τη νο-
µοθέτηση της υποχρεωτικότητας παροχής ποιοτικών δεδοµένων,
ώστε να έχουµε ένα αξιόπιστο σύστηµα Δορυφόρων Λογαρια-
σµών Τουρισµού. Προτείναµε να υπάρξει εκ βάθρων αναµόρ-
φωση της τουριστικής εκπαίδευσης, καθώς και την επίσπευση
των λύσεων άµεσης αντιµετώπισης των οξυµένων προβληµάτων,
διότι ακόµη και σήµερα τίποτα δεν έχει βελτιωθεί. 

Τονίσαµε την ανάγκη για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο αξιοποί-
ησης των ιαµατικών πηγών που να ανταποκρίνεται στα ισχύοντα
ευρωπαϊκά πρότυπα, αναβαθµίζοντας τον ρόλο των τοπικών κοι-
νωνιών. Και λίγο θα σταθώ εδώ. Δεν διαφωνούµε µε τη διάλυση
της Α.Ε.. Δεν διαφωνούµε µε την κατάργηση της επιτροπής. Δεν
µας φέρνετε, όµως, και κάτι να συµφωνούµε. Δεν µας φέρνετε
µια εναλλακτική που να µπορούµε να πούµε ότι δίνει µια προ-
οπτική, ένα σχέδιο για τα δύο αυτά σηµαντικά ζητήµατα, που να
έχει επίκεντρο την ουσία, να έχει επίκεντρο το ναυάγιο, να έχει
επίκεντρο τις ιαµατικές πηγές, την προστασία, την αξιοποίηση,
την ανάδειξη και την προβολή τους. Μας ζητάτε απλά να φέ-
ρουµε στην κεντρική εξουσία όλα αυτά, χωρίς να λέτε τι θα γίνει
την επόµενη µέρα.

Και συγκεκριµένα για τις πηγές, επιτρέψτε µου να έχω µια ανη-
συχία, αφού η τροποποίηση του νόµου λέει ότι αν ουσιαστικά στα
τέσσερα χρόνια οι δήµοι δεν καταφέρουν να αξιοποιήσουν τις ια-
µατικές πηγές τους, αυτές περνάνε στην Εταιρεία Ακινήτων Δη-
µοσίου µε ό,τι και αν αυτό συνεπάγεται.

Προτείναµε την ίδρυση και λειτουργία Συµβουλίου Ειδικών
Μορφών Τουρισµού που θα συµµετέχουν οι εκπρόσωποι όλων
των θεµατικών, ειδικών µορφών τουρισµού. Και δεν µένω µόνο
σε αυτό το νοµοσχέδιο και στην κύρωση, στο προηγούµενο νο-
µοσχέδιο, είχαµε προτείνει η Ελλάδα να µπει στο επίκεντρο της
Ευρώπης. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού κάνει συνέδρια
να γίνει η Ελλάδα το case study, να γίνει η Ελλάδα η µελέτη όπου
όλη η Ευρώπη µε εµάς σαν µοντέλο θα µελετήσει την κλιµατική
αλλαγή και κρίση. 

Συµπερασµατικά η Κυβέρνηση ουσιαστικά απέρριψε τη λογική
ενός δοµηµένου σχεδιασµού που να ξεκινά από κάτω προς τα
πάνω, να περιλαµβάνει υλοποίηση µακρόπνοων συµµετοχικών και
συνεκτικών πολιτικών. Δεν είδαµε ούτε πλάνο ούτε σχέδιο, αλλά
ούτε και χρονοδιάγραµµα. Αντίθετα, είδαµε να ενισχύεται ένα µο-
ντέλο συγκεντρωτικό που η εξουσία και οι πόροι συγκεντρώνο-
νται στο Υπουργείο Τουρισµού. 

Ακόµα και σήµερα στην Ολοµέλεια η κυρία Υπουργός στην το-
ποθέτησή της επέπληξε την Αντιπολίτευση, γιατί τόλµησε να υπο-
βάλει ερωτήµατα, ώστε να διευκρινιστούν λόγοι νοµοθέτησης

κάποιων άρθρων νοµοσχεδίου, όπως για το ναυάγιο, όπως για
τις ιαµατικές πηγές. Μας είπε ότι αυτά δεν είναι θέµατα που αφο-
ρούν το νοµοσχέδιο, κάντε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Κάνουµε και
θα συνεχίσουµε να κάνουµε και να είναι βέβαιη η κυρία Υπουρ-
γός. 

Θα τολµούσα, όµως, να πω ότι όλα αυτά τα λόγια δείχνουν µια
αλαζονική συµπεριφορά έναντι της Αντιπολίτευσης στο σύνολό
της και σίγουρα πάντως δεν δείχνουν σε καµία περίπτωση
πνεύµα συνεννόησης και συναίνεσης για τη σοβαρή υπόθεση του
τουρισµού. Φαίνεται ότι για την Κυβέρνηση η συνεννόηση και ο
διάλογος έχουν την έννοια της απόλυτης και χωρίς κριτική συ-
ναίνεσης πάνω στις κυβερνητικές επιλογές. Λυπούµαστε, αλλά
δεν θα το έχετε αυτό από εµάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δίνουµε προτεραιότητα
και θέτουµε ως κεντρικό άξονα τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη,
τη συνδέουµε µε τη βελτίωση της ποιότητας ζωής του ανθρώπου
και την προστασία του περιβάλλοντος. Κρίνουµε υποχρεωτική
την ανάγκη υιοθέτησης αρχών της βιώσιµης ανάπτυξης, άλλωστε
προς αυτή την κατεύθυνση δραστηριοποιούνται και τα περισσό-
τερα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η σηµερινή περιβαλλοντική κρίση οφείλεται αποκλειστικά στο
µοντέλο της οικονοµικής ανάπτυξης, το οποίο δεν ήταν ποτέ συµ-
βατό µε τη φέρουσα ικανότητα της φύσης. Η κατάσταση έχει επι-
δεινωθεί λόγω της παγκοσµιοποίησης της οικονοµίας και της
άναρχης ανάπτυξης του τουριστικού φαινοµένου, καταλήγοντας
στα σηµερινά αδιέξοδα του φαινοµένου του θερµοκηπίου, της
µεταβολής του κλίµατος παγκοσµίως και της εξάντλησης των φυ-
σικών πόρων. Μια βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη δεσµεύεται στην
κατεύθυνση ικανοποίησης των αναγκών του παρόντος, χωρίς να
διακινδυνεύει και να διακυβεύει τη δυνατότητα των επόµενων γε-
νεών να ικανοποιήσουν τις δικές τους ανάγκες. 

Είναι, λοιπόν, δικό µας χρέος για τις επόµενες γενιές η αειφο-
ρία και η βιωσιµότητα. Είναι ευθύνη του πολιτικού συστήµατος
να µεταβούµε από την ποσοτική στην ποιοτική ανάπτυξη του του-
ρισµού, από τον µαζικό τουρισµό στον ισόρροπο χωρικά τουρι-
σµό, από τη µονοθεµατικότητα του τουριστικού προϊόντος στην
θεµατική επέκταση σε ειδικές µορφές τουρισµού. 

Σήµερα πρέπει να επιλέξουµε ένα µοντέλο τουριστικής ανά-
πτυξης µε έµφαση στην ποιότητα. Για την Ελλάδα µε τον πλούσιο
περιβαλλοντικό, πολιτισµικό, ιστορικό πλούτο η βιώσιµη ανά-
πτυξη και αειφορία δεν αποτελούν επιλογή, αλλά αναγκαιότητα,
δεν αποτελούν έναν απλώς δρόµο, αποτελούν µονόδροµο, δεν
αποτελούν τάση, αποτελούν υποχρέωση. 

Για εµάς ο βιώσιµος και αειφόρος τουρισµός συνδέεται άµεσα
και αποτελεί ένα δυνατό όχηµα για να πετύχουµε τον γενικότερο
στόχο, που δεν είναι άλλος από ένα µοντέλο βιώσιµης ανάπτυξης
µε κοινωνική δικαιοσύνη, µείωση ανισοτήτων και σεβασµό στον
άνθρωπο και το περιβάλλον. 

Κλείνοντας, µετά τη συζήτηση δεν µεταβάλαµε την άποψή µας.
Το νοµοσχέδιο είναι µικρής εµβέλειας, αποσπασµατικό, κοντό-
πνοο και µε σηµεία προχειρότητας, που ελάχιστα συνεισφέρει
στο στόχο της αειφορίας και της βιωσιµότητας του τουρισµού. 

Ελπίζουµε κάποια στιγµή η Κυβέρνηση να φέρει ένα νοµοσχέ-
διο ολοκληρωµένο, που να αντιµετωπίζει τα σοβαρά προβλήµατα
και να προωθεί την αειφόρο ανάπτυξη του τουρισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στις επιτροπές αυτές τις µέρες, αλλά και σήµερα στην Ολοµέ-

λεια, είχαµε την ευκαιρία να καταθέσουµε και προτάσεις και τις
απόψεις µας, αλλά και βέβαια σηµαντικά ερωτήµατα που έµειναν
δυστυχώς από την Υπουργό και από την Υφυπουργό αναπάντητα.
Γι’ αυτό στη δευτερολογία µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα να εστιάσουµε λίγο στο τι επιχειρεί ακριβώς να κάνει η Κυ-
βέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Αυτό που επιχειρεί, κυρίως, είναι να επικοινωνήσει µια επίφαση
ενδιαφέροντος για την περιφερειακή και τη βιώσιµη τουριστική
ανάπτυξη µε τρεις, τέσσερις αποσπασµατικές διατάξεις σε ένα
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νοµοσχέδιο-γονατογράφηµα, ενώ κανένας τοµέας της κυβερνη-
τικής πολιτικής δεν σχετίζεται ούτε µε την περιφερειακότητα
ούτε µε την αειφορία ούτε φυσικά µε την έννοια, το περιεχόµενο
και τους στόχους της βιώσιµης ανάπτυξης.

Ποιον στόχο, άλλωστε, από αυτούς της βιώσιµης ανάπτυξης
να πρωτοπιάσουµε που να µην έχει κακοποιηθεί όλα αυτά τα τέσ-
σερα χρόνια από τη Νέα Δηµοκρατία; Να πούµε για την καλή
υγεία και ευηµερία των πολιτών, ενώ καταρρέουν τα δηµόσια νο-
σοκοµεία και η πρωτοβάθµια φροντίδα; Να πούµε για τις λιγότε-
ρες ανισότητες, ενώ η ελληνική κοινωνία φτωχοποιείται; Να
πούµε για τη φθηνή και καθαρή ενέργεια, ενώ η πολιτική σας κατ’
εξοχήν ευνοεί τα καρτέλ ενέργειες σε βάρος νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων; Να πούµε για την αξιοπρεπή εργασία για όλους, ενώ
έχετε ξηλώσει κάθε εργασιακό δικαίωµα και οι νέοι µετανα-
στεύουν κατά χιλιάδες; Να πούµε για τον στόχο για βιοµηχανία,
καινοτοµία και τις υποδοµές, ενώ καταρρέουν τα πάντα γύρω µας
κι ενώ απεντάξατε ακόµη και αντιπληµµυρικά έργα από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ή µήπως τον στόχο για βιώσιµες
πόλεις και κοινότητες, την ώρα που οι πολιτικές σας φουντώνουν
τη στεγαστική κρίση και η προστασία της πολιτιστικής και φυσι-
κής κληρονοµιάς της χώρας έχει πάει περίπατο επί διακυβέρνη-
σής σας;

Ας µην παίζουµε µε τις λέξεις και ας είναι περισσότερο σοβα-
ροί τουλάχιστον οι εµπνευστές των τίτλων των νοµοσχεδίων της
Κυβέρνησης. Ισχυρίζεστε ότι µε τη σύσταση του περιφερειακού
συµβουλίου, δήθεν δίνεται έµφαση στον περιφερειακό σχεδια-
σµό. Ωστόσο, η αυτοδιοίκηση πρώτου βαθµού απουσιάζει εντε-
λώς, µα εντελώς, από το νοµοσχέδιο και δεν µετέχει σε κανέναν
σχεδιασµό. 

Για ποια περιφερειακή τουριστική ανάπτυξη µιλάµε, λοιπόν,
όταν η Κυβέρνηση σας απεχθάνεται οποιαδήποτε εµπλοκή των
τοπικών κοινωνιών και τη διαβούλευση µε τους ΟΤΑ και τους το-
πικούς φορείς στα σχέδια που θέλετε να εφαρµόσετε γι’ αυτούς,
αλλά χωρίς αυτούς; Την είδαµε άλλωστε αυτή την αντίληψη και
πρακτική σε πάρα πολλές περιπτώσεις. Την είδαµε για παράδει-
γµα, στην άναρχη ανάπτυξη των ΑΠΕ σε κάθε γωνιά της χώρας,
χωρίς τοπική διαβούλευση και συναινέσεις, χωρίς ειδικό χωρο-
ταξικό και χωρίς δασικούς χάρτες που µονίµως παραπέµπετε
στις καλένδες. Την είδαµε στην περίπτωση της επιτροπής του
ναυαγίου της Ζακύνθου που θεσπίσατε και τώρα καταργείτε,
οµολογώντας την αποτυχία της πολιτικής σας. Όµως, δίνετε τη
διαχείριση στην περιφέρεια και όχι στον δήµο που τον αφορά και
εµπλέκεται άµεσα µε το συγκεκριµένο προορισµό και την προ-
στασία του. 

Την είδαµε στην ίδρυση Α.Ε. Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας, για να
υφαρπάξετε τους θεαµατικούς πόρους των δήµων ερήµην τους
και ερήµην των τοπικών κοινωνιών, αντί να στηρίξετε τους ΟΤΑ
επιστηµονικά, υλικοτεχνικά και οικονοµικά για την αξιοποίησή
τους, όπως είχε προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ τότε που φέρατε την κατά-
πτυστη αυτή ρύθµιση. Και φυσικά, την είδαµε και µε τη συµπερι-
φορά σας στις τελευταίες αυτοδιοικητικές εκλογές µε τους
εκβιασµούς στους πολίτες από κυβερνητικά στελέχη για να ψη-
φίσουν τους εκλεκτούς της Κυβέρνησης. Διότι, αυτό είναι το
µόνο που σας ενδιαφέρει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δη-
λαδή το πώς θα συνεχίσει να αναπαράγεται ένα σύστηµα εξου-
σίας που θα τρέφεται από την εκµετάλλευση και την αναδιανοµή
των πόρων της χώρας στους λίγους και στους εκλεκτούς που θα
αποφασίζει το επιτελικό κράτος του κ. Μητσοτάκη. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Έτσι εννοεί την ανάπτυξη η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Τέλος, θέλω να εστιάσω σε κάτι που είπε ο συνάδελφος ειση-
γητής της Πλειοψηφίας, ότι δηλαδή οι φυσικοί πόροι δεν είναι
ανεξάντλητοι. Και εδώ, κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσουµε.
Είναι πεπερασµένοι πόροι, όπως άλλωστε είναι πεπερασµένοι και
οι πόροι της αρχαιολογικής και πολιτιστικής κληρονοµιάς της
χώρας που η Κυβέρνησή σας έχει κακοποιήσει σε υπερθετικό
βαθµό. 

Αλήθεια, κυρία Υπουργέ, είναι εικόνες θετικές για τον ελληνικό
τουρισµό το τσιµέντο της Ακρόπολης, του κορυφαίου µνηµείου
της χώρας που έγινε χωρίς µελέτες και ερήµην όχι µόνο της επι-
στηµονικής κοινότητας, αλλά ακόµα και της UNESCO; Είναι η ει-

κόνα θετική για τον ελληνικό τουρισµό το να καίγονται οι Μυκή-
νες και να πληµµυρίζει ο Ιερός Βράχος της Ακρόπολης επί Κυ-
βέρνησής σας επειδή από τη µία δεν είχε και δεν υπήρχε πυρασ-
φάλεια και από την άλλη δεν είχε µεριµνήσει η κ. Μενδώνη για
την απορροή των υδάτων πριν τσιµεντώσει το πρώτο µνηµείο της
χώρας; Ή µήπως αποτελούν εικόνα θετική για τον ελληνικό του-
ρισµό οι ατελείωτες ουρές ταλαιπωρηµένων επισκεπτών στο
Μνηµείο που µεταδίδονται σε όλον τον κόσµο, επειδή δεν κατα-
φέρατε να κάνετε ως κυβέρνηση ούτε ένα σχέδιο διαχείρισης επι-
σκεπτών;

Να µην µιλήσω για τις αλυσίδες φαστ φουντ µέσα στα µουσεία,
για την ελλιπή φύλαξη των µουσείων και τις κλειστές αίθουσες ή
τα όσα τραγικά συµβαίνουν στο Μουσείο της Ακρόπολης µε κλο-
πές και βεβηλώσεις που είδαν χθες το φως της δηµοσιότητας. 

Εδώ θα ήθελα να καταθέσω δύο δηµοσιεύµατα γι’ αυτές τις
βεβηλώσεις, γιατί δεν θα ήθελα να πω λεπτοµέρειες από το Βή-
µα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πιο τραγικό απ’ όλα, όµως, είναι ότι η Κυβέρνησή σας θέλει
να φέρει όλα τα µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους στην
ίδια ντροπιαστική κατάσταση, κατά προτίµηση δε, να κάνει κάτι
σαν την Α.Ε. των Ιαµατικών Πηγών Ελλάδας. Έτσι εννοείτε εσείς
τη βιωσιµότητα, τη στιγµή που η Ελλάδα είναι ουραγός στον πο-
λιτιστικό τουρισµό, ένα άλλοτε προνοµιακό της πεδίο και αυτό
δεν είναι ανεξάρτητο από τις πολιτικές σας επιλογές. 

Ωστόσο, αυτή η άκρως λανθασµένη και ανεπαρκής διαχείριση
των προορισµών κάνει κακό στην ίδια τη χώρα, διότι τη δυσφη-
µούν. 

Αναρωτηθήκατε άραγε, κυρία Υπουργέ, τι εντύπωση θα µετα-
φέρουν οι ξένοι επισκέπτες όταν γυρίσουν στη χώρα τους από
παραδείγµατα σαν και αυτά που προανέφερα και που εκθέτουν
τη χώρα διεθνώς; Αν θέλετε, λοιπόν, να µας πείσετε για τις προ-
θέσεις και την πίστη σας για βιώσιµη ανάπτυξη, ας ξεκινήσετε
από τα βασικά, δηλαδή µε το να αρχίσει να σέβεται πρώτη όλους
η Κυβέρνηση και οι Υπουργοί σας το φυσικό και πολιτιστικό πε-
ριβάλλον της χώρας, καθώς και τους ανθρώπους που ζουν και
δηµιουργούν µέσα σε αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κόν-

σολας έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, σήµερα είναι µια

πολύ σηµαντική µέρα, κυρίως, γιατί συζητάµε ένα πολύ σηµα-
ντικό νοµοσχέδιο, που είναι εξαιρετικά επίκαιρο και νοµίζω ότι
έχει και καινοτοµίες. 

Πριν πάµε σε αυτό, όµως, επιτρέψτε µου να πω ότι σήµερα
είναι και µια ηµέρα µνήµης που τιµούµε τη Φώφη Γεννηµατά, µια
εξαιρετική πολιτικό, µια ευπατρίδη πολιτικό. Και µε αφορµή αυτή
τη µέρα µνήµης, είναι και µια µέρα προτροπής. Ακούσαµε την
Υπουργό να προτρέπει τις Ελληνίδες να προχωράνε µε αυτή την
πολιτική όπως είπε ο κύριος Πρωθυπουργός και ανακοίνωσε τον
προληπτικό έλεγχο. Είναι µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία που
αποφάσισε ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης γιατί η πρόληψη σώζει
ζωές.

Είναι, όµως, και µια µέρα τιµής για έναν εξαιρετικό Έλληνα
ακαδηµαϊκό τον Γιώργο Γραµµατικάκη, στο πρόσωπο του οποίου
βλέπουµε τις υγιείς δυνάµεις του τόπου χωρίς να προσδίδουµε
πρόσηµο θετικό πολιτικά αριστερά ή δεξιά, αλλά ένα πρόσηµο
κύρους που δηµιουργεί υπεραξία στον ελληνισµό. 

Σήµερα, όµως, είναι και µια µέρα ευχών. Κύριε Συντυχάκη, επι-
τρέψτε µου να πω και να µεταφέρετε στον κ. Δηµήτρη Κουτσού-
µπα περαστικά και να είναι υγιής. Είναι και η ηµέρα του Αγίου
Δηµητρίου αύριο. Χρόνια πολλά στους εορτάζοντες, κύριε Πρό-
εδρε, για να µην ξεχνάµε και την χριστιανική µας αναφορά. Είναι
πολύ σηµαντικό. 

Όµως είναι και µια µέρα ευχών, επίσης, να υπάρχουν κι άλλες
ηµέρες σαν και αυτές που να υπάρχουν συγκλίσεις. Είπε η κ. Βέτ-
τα προηγουµένως ότι συµφωνούµε σε ένα πράγµα, ότι αυτό το
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νοµοσχέδιο αναδεικνύει ότι δεν είναι ανεξάντλητοι οι φυσικοί
πόροι. Μάλιστα γι’ αυτό κατηγορήθηκε ο κ. Κυριάκος Μητσοτά-
κης από πολλές πτέρυγες της Βουλής, όπως κατηγορήθηκε για
το γεγονός ότι είπε ότι η κλιµατική αλλαγή είναι µια ευκαιρία.
Μάλλον θα πρέπει να αποδώσουµε ευθύνες στον κ. Μητσοτάκη
για το τι έχει επιφέρει την κλιµατική αλλαγή. Μόνο που συµφω-
νούµε και σ’ αυτό και στην κλιµατική αλλαγή και στο γεγονός ότι
υπάρχει εξάντληση των φυσικών πόρων. Αλλά συµφωνούµε και
σε ένα άλλο, κυρία Βέττα, στο γεγονός ότι υπάρχουν τάσεις που
επικρατούν στη διεθνή αγορά που δεν πρέπει να προσπερνάµε.
Άκουσα µε πολύ σεβασµό και τον κ. Παππά και τον κ. Γερουλάνο
και την κ. Βέττα που εκεί αναδεικνύουν πολλές φορές τα συγκρι-
τικά πλεονεκτήµατα των περιφερειών της χώρας. Μάλιστα ο κ.
Γερουλάνος υπερθεµάτισε στο νοµοσχέδιο ότι δίνει ευκαιρίες
στο να καλύψουν την υστέρηση των πέντε περιφερειών της
χώρας στο γεγονός ότι δεν συνεισφέρουν όπως άλλες στο ακα-
θάριστο εγχώριο προϊόν σε σχέση µε την τουριστική οικονοµία.
Αυτό ήταν και το κύριο στοιχείο της δικής µου εισήγησης στη
δεύτερη ανάγνωση των επιτροπών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θυµίσω ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο, όπως είπε και η κ. Ράπτη και η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη
δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που αποτυπώνει ένα στρατηγικό σχέδιο
δεκαπενταετίας, εικοσαετίας. Είναι ένα σχέδιο νόµου που φέρνει
διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης.
Είναι µόνο ένα πλαίσιο διατάξεων. 

Διαφωνεί κανείς ότι αυτές οι διατάξεις φέρνουν θετικό πρό-
σηµο στην ανάπτυξη, στη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη; Γιατί το
ζητούµενο είναι αυτό ακριβώς, ότι υπάρχουν καινοτοµίες στο νο-
µοσχέδιο που υπηρετούν αυτή τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη.
Δεν θέλω να σας κουράσω µε περισσότερα από αυτά που τοπο-
θετούµαι αυτή την ώρα, γιατί οι πυλώνες του νοµοσχεδίου υπη-
ρετούν αυτή τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη και µάλιστα δη-
µιουργούν ευκαιρίες από δω και πέρα στο να µπορέσει να υπάρ-
ξει µια ολιστική, µια πολυκεντρική τουριστική ανάπτυξη στην πε-
ριφέρεια της χώρας.

Και θέλω µε αυτή την τελευταία µου αναφορά κυριολεκτικά να
πούµε ότι η έννοια της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης υπηρε-
τείται, δεν υποδύεται. Βίωµα είναι, να βιώσουµε την τουριστική
ανάπτυξη µέσα από δράσεις επί του πεδίου και αυτό το νοµοσχέ-
διο έχει εφαρµόσιµες πολιτικές. 

Εγώ κατανοώ και σέβοµαι τις άλλες απόψεις, αλλά δεν µπορώ
να κατανοήσω, όταν αυτές είναι µόνο µερικές διατάξεις και όταν
και οι δύο Υπουργοί ανακοίνωσαν ότι ακολουθεί νοµοσχέδιο
στρατηγικής ανάπτυξης για τη βιωσιµότητα του ελληνικού του-
ρισµού τα επόµενα χρόνια, γιατί δεν υπάρχει µια θετική στάση

απέναντι σε αυτό. 
Εγώ εύχοµαι να εφαρµοστεί αυτό το νοµοσχέδιο σύντοµα και

παρά την οµολογία συναδέλφων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ότι δικαιώνονται τώρα, για παράδειγµα, για το γεγονός ότι δεν
εφαρµόστηκε επί του πεδίου για τις ιαµατικές πηγές, γιατί είχαµε
ενστάσεις. Άρα, τώρα είναι καλή νοµοθέτηση, παρ’ όλα αυτά δεν
συµφωνούν. 

Εµείς οµολογούµε ότι ναι, υπάρχουν αβελτηρίες. Όµως είµα-
στε εδώ. Είναι ενεργητική αυτή η διαδικασία του θεσµικού πλαι-
σίου και της νοµοθετικής πρωτοβουλίας που παίρνει η Κυβέρ-
νηση για να θεραπεύουµε αυτές τις παθογένειες.

Θέλω για άλλη µια φορά κλείνοντας, κυρία Υπουργέ, να συγ-
χαρώ εσάς, την κ. Κεφαλογιάννη, αλλά και τα στελέχη του Υ-
πουργείου στο σύνολό τους για αυτή την πολύ σηµαντική νοµο-
θέτηση που ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε. Και φυσικά η Νέα
Δηµοκρατία υπερψηφίζει το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Διατά-
ξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δεκατρία άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο,
καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΔΙΑΡΚΟΥΣΗΣ ΤΗΣ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑΣ)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µια ανα-
ντιστοιχία ανάµεσα σε αυτά που δείχνει η οθόνη και στα άρθρα
του νοµοσχεδίου. Το άρθρο 14 είναι το τελευταίο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τα άρθρα
είναι µέχρι το 13 και µετά είναι το ακροτελεύτιο. Το άρθρο 14
είναι το ακροτελεύτιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυ-
ξης

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
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4460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Διατάξεις για την
ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανά-
πτυξης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Σύσταση, σύνθεση, αρµοδιότητες και λειτουργία Πε-

ριφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού - Προσθήκη άρθρου 25Α
στον ν. 2636/1998

Άρθρο 4 Σύσταση, σύνθεση, αρµοδιότητες και λειτουργία Συµ-
βουλίου Οινοτουρισµού - Προσθήκη άρθρου 5Α στον ν. 4582/
2018

Άρθρο 5 Σύσταση Παρατηρητηρίου για τον Παράκτιο και Θα-
λάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο

Άρθρο 6 Διαλειτουργικότητα δικτύου επικοινωνίας του Εθνικού
Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης - Τροποποί-
ηση άρθρου 18 ν. 4179/2013

Άρθρο 7 Μεταφορά αδιάθετων ποσών του προγράµµατος
«Τουρισµός για όλους 2022-2025» - Προσθήκη άρθρου 45Α στον
ν. 4933/2022

Άρθρο 8 Κοινοποίηση διοικητικών πράξεων και επίδοση διοι-
κητικών εγγράφων των υπηρεσιών του Υπουργείου Τουρισµού

Άρθρο 9 Επανακαθορισµός του χρόνου λήξης των συµβάσεων
διοικητικού προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου του
Ινστιτούτου Επαγγελµατικής Κατάρτισης Τουρισµού Ιονίων
Νήσων του Υπουργείου Τουρισµού

Άρθρο 10 Παράταση προθεσµιών κατάταξης κύριων ξενοδοχει-
ακών καταλυµάτων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 6 ν. 4276/ 2014

Άρθρο 11 Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου - Τροποποί-
ηση άρθρου 68 ν. 4875/2021       

Άρθρο 12 Κατάργηση της ανώνυµης εταιρείας «ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ
ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ» - Προσθήκη άρθρου 25Α στον ν. 4875/2021

Άρθρο 13 Καταργούµενες διατάξεις
Άρθρο 14 Έναρξη ισχύος

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι:
α) Η ενίσχυση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και η ανα-

βάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων τουριστικών υπηρε-
σιών, ιδίως µέσω της λήψης υπόψη των αναγκών των κατά
τόπους περιφερειών, της προώθησης του οινοτουρισµού και της
επιστηµονικής παρακολούθησης των εξελίξεων στον τουριστικό
τοµέα, και 

β) η αντιµετώπιση οργανωτικών και λειτουργικών θεµάτων του
Υπουργείου Τουρισµού.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η σύσταση Περιφερειακού
Συµβουλίου Τουρισµού, Συµβούλιου Οινοτουρισµού, Παρατηρη-
τηρίου για τον Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο,
η διασφάλιση της διαλειτουργικότητας του δικτύου επικοινωνίας
του Εθνικού Παρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης,
η πρόβλεψη για τη µεταφορά αδιάθετων ποσών του προγράµµα-
τος «Τουρισµός για όλους 2022-2025», καθώς και η διασφάλιση
της εύρυθµης λειτουργίας των υπηρεσιών του Υπουργείου Του-
ρισµού.

Άρθρο 3
Σύσταση, σύνθεση, αρµοδιότητες και λειτουργία

Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού - Προσθήκη άρ-
θρου 25Α στον ν. 2636/1998

Στον ν. 2636/1998 (Α’ 198), περί σύστασης του Εθνικού Συµ-
βουλίου Τουρισµού, προστίθεται άρθρο 25Α ως εξής:

«Άρθρο 25Α
Σύσταση, σύνθεση, αρµοδιότητες και λειτουργία 

Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού

1. Συστήνεται στο Υπουργείο Τουρισµού Περιφερειακό Συµ-
βούλιο Τουρισµού. Το Περιφερειακό Συµβούλιο Τουρισµού έχει
συµβουλευτικό χαρακτήρα και συγκαλείται από τον Υπουργό
Τουρισµού.

2. Έργο του Περιφερειακού Συµβουλίου Τουρισµού είναι η δια-
τύπωση εισηγήσεων για:

α) θέµατα του τουρισµού που επηρεάζουν τις περιφέρειες της
χώρας, 

β) τις διεθνείς εξελίξεις στον τουρισµό και τις συνέπειές τους
στον ελληνικό τουρισµό, 

γ) τον σχεδιασµό της ισόρροπης τουριστικής ανάπτυξης µε την
επισήµανση των µεσοπρόθεσµων και µακροπρόθεσµων στρατη-
γικών στόχων, τόσο σε εθνικό επίπεδο, όσο και στις επιµέρους
περιφέρειες,

δ) την ανάδειξη και προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς και
του φυσικού κάλλους της ελληνικής επικράτειας,

ε) τη σύνδεση της τουριστικής κατανάλωσης µε την εγχώρια
παραγωγή σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο,

στ) την ανάπτυξη νέων µορφών τουρισµού και την ποιοτική
αναβάθµιση του τουριστικού προϊόντος, καθώς και την ενσωµά-
τωση της διάστασης της προσβασιµότητας ατόµων µε αναπηρία
στο τοπικό τουριστικό προϊόν,

ζ) την αντιµετώπιση ζητηµάτων που άπτονται της συνεργασίας
περιφερειών και κεντρικής κυβέρνησης για τον σχεδιασµό και την
υλοποίηση αλληλοσυνδεόµενων τουριστικών δράσεων. 

3. Το Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Του-
ρισµού και αποτελείται από τους δεκατρείς (13) Περιφερειάρχες
της χώρας, καθώς και υπάλληλο του Υπουργείου Τουρισµού, ο
οποίος ασκεί γραµµατειακά καθήκοντα. Στο Συµβούλιο προ-
εδρεύει ο Υπουργός Τουρισµού. Στο Περιφερειακό Συµβούλιο
µπορεί να καλείται ανά περίπτωση οποιοσδήποτε συλλογικός φο-
ρέας, δηµόσιος λειτουργός ή υπάλληλος του δηµόσιου τοµέα γε-
νικά, καθώς και ιδιώτης, για να εκφράσει τη γνώµη του επί των
θεµάτων που συζητούνται. 

4. Το Υπουργείο Τουρισµού παρέχει στο Συµβούλιο την ανα-
γκαία συνδροµή σε ζητήµατα τεχνογνωσίας για την υλοποίηση
δράσεων στο πλαίσιο της λειτουργίας του.» 

Άρθρο 4
Σύσταση, σύνθεση, αρµοδιότητες και λειτουργία Συµβου-

λίου Οινοτουρισµού - Προσθήκη 
άρθρου 5Α στον ν. 4582/2018

Στον ν. 4582/2018 (Α’ 208), περί τουρισµού υπαίθρου, προστί-
θεται άρθρο 5Α ως εξής:

«Άρθρο 5Α
Σύσταση και λειτουργία Συµβουλίου Οινοτουρισµού 

1. Συστήνεται Συµβούλιο Oινοτουρισµού, το οποίο έχει ως
σκοπό την ενηµέρωση του Υπουργού Τουρισµού για ζητήµατα
βιώσιµης ανάπτυξης του οινοτουρισµού, καθώς και τη µέριµνα
για την προώθηση και προβολή των αξιοθέατών του, ήτοι των
αµπελιών, επισκέψιµων οινοποιείων και µονάδων παραγωγής, την
ανάπτυξη συνεργειών και τη διαµόρφωση σχετικών προτάσεων
προς την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Τουρισµού. Το Συµ-
βούλιο Οινοτουρισµού εδρεύει στο Υπουργείο Τουρισµού και
αναφέρεται απευθείας στον Υπουργό Τουρισµού.

2. Το Συµβούλιο συγκροτείται από: α) έναν (1) επιστήµονα µε
αναγνωρισµένη γνώση και εµπειρία σε θέµατα οινοτουρισµού, β)
έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Πολιτισµού, γ) έναν (1) υπάλ-
ληλο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, δ)
έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Τουρισµού, ε) έναν (1) εκπρό-
σωπο της Εθνικής Διεπαγγελµατικής Οργάνωσης Αµπέλου και
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Οίνου, στ) έναν εκπρόσωπο της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδος,
ζ) έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδος,
η) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνδέσµου Ελληνικού Οίνου, θ) έναν
(1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Συνεταιριστικής Ένωσης Αµπελο-
οινικών Προϊόντων, ι) έναν (1) εκπρόσωπο του Συνδέσµου Ελλη-
νικών Τουριστικών Επιχειρήσεων, ια) έναν (1) εκπρόσωπο του
Ξενοδοχειακού Επιµελητηρίου Ελλάδος, ιβ) έναν (1) εκπρόσωπο
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ξενοδόχων, ιγ) έναν (1) εκπρό-
σωπο του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού (ΕΟΤ) και ιδ) έναν
(1) επιστήµονα µε αναγνωρισµένη γνώση και εµπειρία σε θέµατα
τουρισµού. Το Συµβούλιο υποστηρίζεται γραµµατειακά από δύο
(2) υπαλλήλους της Γενικής Διεύθυνσης Τουριστικής Πολιτικής
του Υπουργείου Τουρισµού. 

3. Το Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Του-
ρισµού, µε την οποία ορίζονται τα µέλη µε τους αναπληρωτές
τους και ο Πρόεδρος µε τον αναπληρωτή του, εκ των µελών,
όπως αυτά προσδιορίζονται στην παρ. 2. Για τη συµµετοχή των
µελών στις συνεδριάσεις του Συµβουλίου δεν καταβάλλεται οποι-
αδήποτε αµοιβή ή αποζηµίωση. 

4. Οι αρµοδιότητες του Συµβουλίου Οινοτουρισµού είναι οι
εξής:

α) εισηγείται για την προβολή του οινοτουρισµού, καθώς και
για τις ενδεδειγµένες ρυθµίσεις και δράσεις στο πλαίσιο της
στρατηγικής για τον οινοτουρισµό,

β) συνεργάζεται µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Τουρισµού ή και άλλων Υπουργείων για την ανάπτυξη του οινο-
τουρισµού,

γ) συνεργάζεται µε τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
για τη διαµόρφωση κατάλληλων δράσεων για την υλοποίηση της
στρατηγικής για τον οινοτουρισµό και τη δηµιουργία του Εθνικού
Δικτύου Επισκέψιµων Οινοποιείων, 

δ) συνεργάζεται µε τους σχετικούς επαγγελµατικούς και κοι-
νωνικούς φορείς,

ε) συνεργάζεται µε ιδρύµατα και φορείς εκπαίδευσης για τη
δηµιουργία και την ενίσχυση της εκπαίδευσης και συνείδησης σε
θέµατα αµπέλου και οίνου και ιδίως κατανάλωσης οίνου,

στ) συνεργάζεται µε αντίστοιχες υπηρεσίες άλλων κρατών και
µε ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς για την ανταλλαγή δε-
δοµένων και καλών πρακτικών, την υλοποίηση προγραµµάτων και
τη διοργάνωση κοινών ενηµερωτικών δράσεων,

ζ) προτείνει και προωθεί δράσεις για την προβολή του ελληνι-
κού οινοτουρισµού, σε συνεργασία µε τον Ελληνικό Οργανισµό
Τουρισµού (ΕΟΤ) και τα γραφεία ΕΟΤ του εξωτερικού,

η) παρακολουθεί την πορεία της ανάπτυξης του οινοτουρισµού
και εισηγείται στον Υπουργό Τουρισµού βελτιωτικές παρεµβά-
σεις,

θ) συλλέγει στατιστικά στοιχεία αναφορικά µε τη λειτουργία,
την κατάσταση και ιδίως τους επισκέπτες των επισκέψιµων οινο-
ποιείων της χώρας προς παρακολούθηση και αξιολόγηση εκά-
στου και προς διευκόλυνση του γενικότερου σχεδιασµού για τα
ζητήµατα οινοτουρισµού. Εάν εντός Υπουργείων λειτουργούν
δοµές συλλογής ή επεξεργασίας στατιστικών στοιχείων σχετικών
µε τον οινοτουρισµό, αυτές ενηµερώνουν άµεσα για τα στοιχεία
αυτά το Συµβούλιο Οινοτουρισµού,

ι) συµβάλλει στη διάδοση και εµπέδωση του Σήµατος Επισκέ-
ψιµου Οινοποιείου του άρθρου 25 του ν. 4276/2014 (Α’ 155),

ια) συµβάλλει στην ανάπτυξη σχεδίου προώθησης και επικοι-
νωνίας για την ανάπτυξη του οινοτουρισµού στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό και 

ιβ) υποβάλλει στο Υπουργείο Τουρισµού και δηµοσιοποιεί ετή-
σια έκθεση απολογισµού των δράσεων του προηγούµενου έτους. 

5. Το Συµβούλιο έχει πρόσβαση σε κάθε στοιχείο που είναι
απαραίτητο για την επιτυχή άσκηση των αρµοδιοτήτων του. Οι
δηµόσιες υπηρεσίες και οι ιδιοκτήτες των επισκέψιµων οινοποι-
είων µετά από αίτηση του Συµβουλίου διευκολύνουν την ακώλυτη
πρόσβασή του σε αρχεία και βάσεις δεδοµένων και συµβάλλουν,
µε την παροχή στοιχείων και πληροφοριών, σύµφωνα µε τον Κα-
νονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την
Προστασία Δεδοµένων,  L 119) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

6. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού καθορίζονται η λει-

τουργία του Συµβουλίου, ο τρόπος διασύνδεσής του µε τους
συλλογικούς επαγγελµατικούς φορείς, καθώς και κάθε άλλο επι-
µέρους ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 5
Σύσταση Παρατηρητηρίου για τον Παράκτιο 

και Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο

1. Στο Υπουργείο Τουρισµού συστήνεται Παρατηρητήριο για
τον Παράκτιο και Θαλάσσιο Τουρισµό στη Μεσόγειο. Σκοπός του
Παρατηρητηρίου είναι η µέτρηση, η συλλογή στατιστικών στοι-
χείων, η παρακολούθηση και η αξιολόγηση της βιώσιµης τουρι-
στικής ανάπτυξης στην περιοχή της Μεσογείου, η ανάπτυξη
σχετικού ερευνητικού έργου και η βελτίωση της ανταγωνιστικό-
τητας και της ανθεκτικότητας του τουριστικού προϊόντος. 

2. Έργο του Παρατηρητηρίου αποτελεί:
α) η εκπόνηση του αναγκαίου µεθοδολογικού προτύπου για τη

µέτρηση και συλλογή στατιστικών στοιχείων, την αξιολόγηση και
την παρακολούθηση της βιώσιµης ανάπτυξης του παράκτιου και
θαλάσσιου τουρισµού στη Μεσόγειο, σύµφωνα µε τα υφιστάµενα
πρότυπα µέτρησης,

β) η διεξαγωγή της αναγκαίας έρευνας και η µέτρηση και πα-
ρακολούθηση σε περιοδική βάση της βιώσιµης τουριστικής ανά-
πτυξης στην περιοχή, συµπεριλαµβανοµένης της προσβάσιµης
τουριστικής ανάπτυξης,

γ) η διαβούλευση µε τους τοπικούς εταίρους του τουρισµού,
η διαµόρφωση βέλτιστων πρακτικών για τη διακυβέρνηση και τη
διαχείριση της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης στους παράκτι-
ους και νησιωτικούς προορισµούς της Μεσογείου,

δ) η κατάρτιση του ανθρωπίνου δυναµικού στους τουριστικούς
προορισµούς µε έµφαση στην εξειδικευµένη γνώση σε επιµέρους
µορφές τουρισµού για τη διαχείριση της βιώσιµης ανάπτυξης του
παράκτιου και θαλάσσιου τουρισµού, και 

ε) η ανταλλαγή δεδοµένων και τεχνογνωσίας µεταξύ των
χωρών της Μεσογείου και η διάχυση των αποτελεσµάτων της
δραστηριότητάς του.

3. Το Παρατηρητήριο εντάσσεται στη Διεύθυνση Έρευνας του
Υπουργείου Τουρισµού, από την οποία υποστηρίζεται διοικητικά
και σε επίπεδο επεξεργασίας και αξιοποίησης των στοιχείων που
συλλέγονται από το Παρατηρητήριο, µε σκοπό τη σύνθεση και
προσαρµογή της πολιτικής για τον παράκτιο και θαλάσσιο του-
ρισµό. Το έργο του Παρατηρητηρίου συντονίζει και παρακολου-
θεί πενταµελής Επιτροπή Συντονισµού, η οποία αποτελείται από:
α) τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Τουριστικής Πολιτι-
κής, β) τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Έρευνας, γ) τους προ-
ϊσταµένους των αρµοδίων τµηµάτων της Διεύθυνσης Έρευνας,
ήτοι του Τµήµατος Μελετών και Τεκµηρίωσης και του Τµήµατος
Στατιστικών Τουρισµού και δ) έναν (1) εκπρόσωπο της Διεύθυν-
σης Στρατηγικού Σχεδιασµού. Γραµµατέας της Επιτροπής ορί-
ζεται υπάλληλος της Διεύθυνσης Έρευνας. Η Επιτροπή Συντο-
νισµού συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού. 

4. Έργο της Επιτροπής Συντονισµού της παρ. 3 αποτελεί ο
σχεδιασµός και η υλοποίηση των αναγκαίων ενεργειών για την
εκπλήρωση του έργου του Παρατηρητηρίου. 

5. Το Παρατηρητήριο δύναται να έχει πρόσβαση σε κάθε στοι-
χείο που είναι απαραίτητο για την επίτευξη του έργου του. Οι δη-
µόσιες αρχές και υπηρεσίες διασφαλίζουν την ακώλυτη πρόσ-
βαση του Παρατηρητηρίου σε αρχεία και βάσεις δεδοµένων,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016 (Γενικός
Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων, L 119) και τον ν.
4624/2019 (Α’ 137).

Άρθρο 6
Διαλειτουργικότητα δικτύου επικοινωνίας του Εθνικού Πα-

ρατηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης - Τροποποί-
ηση άρθρου 18 ν. 4179/2013

Στο άρθρο 18 του ν. 4179/2013 (Α’ 175), περί Εθνικού Παρα-
τηρητηρίου Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης: α) στο πρώτο εδά-
φιο της παρ. 2, περί δικτύου επικοινωνίας, προστίθενται οι λέξεις
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«µέσω της ανταλλαγής πληροφοριών και της διαλειτουργικότη-
τας των ψηφιακών πλατφορµών που πραγµατοποιείται µέσω του
Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληρο-
φοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης», β) η παρ. 3, περί διοικητικής
ένταξης του Παρατηρητηρίου στη Γενική Διεύθυνσης Τουριστι-
κής Πολιτικής και δυνατότητας αποσπάσεων, καταργείται, γ) στο
δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 προστίθεται παραποµπή στην παρ. 2
του παρόντος και επικαιροποιούνται οι παραποµπές, δ) προστί-
θενται παρ. 5 και 6, και το άρθρο 18 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 18
Εθνικό Παρατηρητήριο Βιώσιµης 

Τουριστικής Ανάπτυξης

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Τουρισµού «Εθνικό Παρατηρητή-
ριο Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης», το οποίο υπάγεται στο
Τµήµα Στατιστικών Τουρισµού της Διεύθυνσης Έρευνας της Γε-
νικής Διεύθυνσης Τουριστικής Πολιτικής του Υπουργείου Τουρι-
σµού (Εθνικό Παρατηρητήριο). Σκοπός του Εθνικού Παρατηρη-
τηρίου είναι η αξιοποίηση των στοιχείων και πορισµάτων του Δο-
ρυφόρου Λογαριασµού Τουρισµού, η µελέτη της τουριστικής
αγοράς και η παρουσίαση πορισµάτων, µε στόχο την υποστήριξη
τεκµηριωµένων επεµβάσεων για την εύρυθµη λειτουργία της και
η πρόταση στοχευµένων µέτρων αναπτυξιακού χαρακτήρα στον
τοµέα του τουρισµού µε στόχο την ανάδειξη όλων των θεµατικών
ενοτήτων του εγχώριου τουριστικού προϊόντος.

2. Στο Εθνικό Παρατηρητήριο τηρείται δίκτυο επικοινωνίας
µέσω της ανταλλαγής πληροφοριών και της διαλειτουργικότητας
των ψηφιακών πλατφορµών που πραγµατοποιείται µέσω του Κέ-
ντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης αναφορικά µε τα δεδοµένα στον
τουρισµό, µε φορείς του τουρισµού σε εθνικό, περιφερειακό και
τοπικό επίπεδο, µε σκοπό την παρακολούθηση της πορείας των
τουριστικών µεγεθών. Το Τµήµα Στατιστικών Τουρισµού είναι αρ-
µόδιο για τον συντονισµό των Περιφερειακών και Τοπικών Παρα-
τηρητηρίων Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης, την παροχή
κατευθύνσεων για τη λειτουργία τους, καθώς και οποιαδήποτε
άλλη αναγκαία ενέργεια για την υποστήριξη της εκπλήρωσης του
σκοπού τους και την υποβοήθηση της λειτουργίας τους.

3. Καταργείται.
4. Το Εθνικό Παρατηρητήριο έχει πρόσβαση σε κάθε στοιχείο

που είναι απαραίτητο για την επίτευξη των σκοπών του. Οι δηµό-
σιες αρχές και υπηρεσίες υποχρεούνται, δυνάµει της παρ. 2, να
διασφαλίζουν την ακώλυτη πρόσβασή του σε αρχεία και βάσεις
δεδοµένων και να παρέχουν κάθε αναγκαία συνδροµή και πα-
ροχή στοιχείων µε κάθε νόµιµη επιφύλαξη για την προστασία
προσωπικών δεδοµένων σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/
679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης
Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµέ-
νων, L 119) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

5. Το Εθνικό Παρατηρητήριο διαβουλεύεται σχετικά µε θέµατα
της αρµοδιότητάς του µε το Παρατηρητήριο Θεµάτων Αναπηρίας
της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, εξειδικεύονται οι απαιτούµενες διαλειτουργικό-
τητες µε άλλα πληροφοριακά συστήµατα και µητρώα του δηµό-
σιου τοµέα και τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια
της επεξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και
ρυθµίζεται κάθε αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 7
Μεταφορά αδιάθετων ποσών του προγράµµατος

«Τουρισµός για όλους 2022-2025» - Προσθήκη 
άρθρου 45Α στον ν. 4933/2022

Στον ν. 4933/2022 (Α’ 99) προστίθεται άρθρο 45Α ως εξής:

«Άρθρο 45Α

Μεταφορά αδιάθετων ποσών του προγράµµατος 
«Τουρισµός για όλους 2022-2025»

1. Οι πιστώσεις µε τις οποίες χρηµατοδοτείται ο τραπεζικός
λογαριασµός του Φορέα Υλοποίησης για την υλοποίηση του προ-
γράµµατος «Τουρισµός για όλους 2022-2025» από το οικείο έργο
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ), οι οποίες για
οποιοδήποτε λόγο δεν απορροφώνται, παραµένουν στον λογα-
ριασµό του φορέα υλοποίησης έως τη λήξη του προγράµµατος.
Μετά την ολοκλήρωση του προγράµµατος το εναποµείναν (αδιά-
θετο) ποσό µεταφέρεται στον Λογαριασµό «ΠΔΕ αδιάθετα υπό-
λοιπα παρελθόντων οικονοµικών ετών» που τηρείται στην Τράπε-
ζα της Ελλάδος.

2. Η πληρωµή των τελικών δικαιούχων πραγµατοποιείται από
το εκάστοτε κατατεθειµένο ποσό στον έντοκο τραπεζικό λογα-
ριασµό του Φορέα Υλοποίησης.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται η διαδικασία πληρωµής
των τελικών δικαιούχων, καθώς και κάθε δαπάνη προς υποστή-
ριξη των αναγκών υλοποίησης του ανωτέρω προγράµµατος.»

Άρθρο 8
Κοινοποίηση διοικητικών πράξεων και επίδοση 

διοικητικών εγγράφων των υπηρεσιών
του Υπουργείου Τουρισµού

Οι υπηρεσίες του Υπουργείου Τουρισµού χρησιµοποιούν τις
φυσικές ή τις ηλεκτρονικές διευθύνσεις επιχειρήσεων, φυσικών
και νοµικών προσώπων που έχουν δηλωθεί και χρησιµοποιούνται
από τη Φορολογική Διοίκηση ή αυτές που δηλώθηκαν κατά το
στάδιο γνωστοποίησης στην πλατφόρµα «notifybusiness.gov.gr»
έναρξης ή µεταβολής τουριστικών επιχειρήσεων, καταλυµάτων
και συνοδών εγκαταστάσεων, για επικοινωνία, κοινοποίηση ή επί-
δοση διοικητικών πράξεων και αποστολή/γνωστοποίηση κάθε εί-
δους εγγράφων στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων τους.
Η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και οι λοιπές αρµόδιες
αρχές, στη διάθεση των οποίων βρίσκονται τα στοιχεία του πρώ-
του εδαφίου, τα γνωστοποιούν αµελλητί στις αρµόδιες υπηρε-
σίες του Υπουργείου Τουρισµού µετά από σχετικό αίτηµα των
τελευταίων.

Άρθρο 9
Επανακαθορισµός του χρόνου λήξης των συµβάσεων διοι-

κητικού προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
του Ινστιτούτου Επαγγελµατικής Κατάρτισης Τουρισµού Ιο-

νίων Νήσων του Υπουργείου Τουρισµού

Οι συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου του διοικη-
τικού προσωπικού του Ινστιτούτου Επαγγελµατικής Κατάρτισης
Τουρισµού Ιονίων Νήσων, που συνήφθησαν βάσει της υπό στοι-
χεία ΣΟΧ 1/2022 Ανακοίνωσης λήγουν στις 31.10.2023 για κάθε
συνέπεια που αφορά στην υπηρεσιακή κατάσταση του προσωπι-
κού αυτού και το προσωπικό αυτό συνεχίζει να εργάζεται νοµί-
µως για το διάστηµα που µεσολαβεί από την προηγούµενη λήξη
της σύµβασης αυτής. Οι ως άνω συµβάσεις παρατείνονται κατά
παρέκκλιση των άρθρων 5, 6 και 7 του               π.δ. 164/2004 (Α’
134), χωρίς να µεταβάλλεται ο χαρακτήρας της σχέσης εργασίας
βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις
αυτές.

Άρθρο 10
Παράταση προθεσµιών κατάταξης κύριων 

ξενοδοχειακών καταλυµάτων - Τροποποίηση 
παρ. 3 άρθρου 6 ν. 4276/2014

Στην περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 4276/2014 (Α’ 155),
περί προθεσµιών κατάταξης κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο
µετά τις λέξεις «β. Η προθεσµία κατάταξης των κύριων ξενοδο-
χειακών καταλυµάτων των υποπερ. αα’ και ββ’ της περ. α’» προ-
στίθενται οι λέξεις «και αυτών της περ. γ’», β) οι προθεσµίες του
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πρώτου και τετάρτου εδαφίου παρατείνονται, γ) η προθεσµία κα-
τάταξης του πέµπτου εδαφίου παρατείνεται και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. α. Το πιστοποιητικό κατάταξης έχει διάρκεια πέντε (5) έτη.
Μετά τη λήξη της πενταετίας από την κατάταξη των κύριων ξε-
νοδοχειακών καταλυµάτων σε κατηγορίες αστέρων, ο φορέας
εκµετάλλευσης της επιχείρησης υποχρεούται να τηρεί στο αρ-
χείο της επιχείρησης πιστοποιητικό ανανέωσης της κατάταξης,
σύµφωνα µε τις ισχύουσες λειτουργικές προδιαγραφές και για
τις οργανωµένες τουριστικές κατασκηνώσεις, σύµφωνα µε τις τε-
χνικές και λειτουργικές προδιαγραφές που ίσχυαν κατά την αρ-
χική κατάταξή τους.

β. Η προθεσµία κατάταξης των κύριων ξενοδοχειακών καταλυ-
µάτων των υποπερ. αα’ και ββ’ της περ. α’ και αυτών της περ. γ’
της παρ. 2 του άρθρου 1, τα οποία λειτουργούν µε βάση προ-
ϊσχύουσες τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές, παρατείνε-
ται από τη λήξη της µέχρι τις 31.10.2024. Μετά την πάροδο της
ανωτέρω προθεσµίας, η εγκατάσταση σφραγίζεται µε απόφαση
του Προϊσταµένου της οικείας Περιφερειακής Υπηρεσίας Τουρι-
σµού του Υπουργείου Τουρισµού µέχρι την προσκόµιση πιστο-
ποιητικού κατάταξης από τον φορέα διαχείρισης του καταλύ-
µατος κατά τις κείµενες διατάξεις. Εάν το πιστοποιητικό κατάτα-
ξης των ως άνω καταλυµάτων έχει εκδοθεί έως τις 31.12.2020, η
διάρκεια ισχύος του θα είναι πέντε (5) έτη. Εάν το πιστοποιητικό
κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί από 1.1.2021 έως
31.10.2024, η διάρκεια ισχύος του θα είναι τρία (3) έτη. Για τα κα-
ταλύµατα που έχουν καταταγεί σύµφωνα µε τις κείµενες διατά-
ξεις κατά τη δηµοσίευση του νόµου αυτού έως τις 31.12.2020, η
ισχύς του πιστοποιητικού κατάταξης παρατείνεται για τέσσερα
(4) έτη από τη λήξη του και για εκείνα που έχουν καταταγεί από
1.1.2021 έως 31.12.2023 παρατείνεται για τρία (3) χρόνια από τη
λήξη του.

γ. Η προθεσµία κατάταξης των καταλυµάτων της υποπερ. γγ’
της περ. β’ της παρ. 2 του άρθρου 1, τα οποία λειτουργούν µε
βάση προϊσχύουσες τεχνικές και λειτουργικές προδιαγραφές,
παρατείνεται από τη λήξη της έως τις 31.12.2023. Μετά την πά-
ροδο της ανωτέρω προθεσµίας, η εγκατάσταση σφραγίζεται µε
απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας Περιφερειακής Υπηρε-
σίας Τουρισµού του Υπουργείου Τουρισµού µέχρι την προσκό-
µιση πιστοποιητικού κατάταξης ή γνωστοποίησης λειτουργίας
καταλύµατος χωρίς κατηγορία κλειδιών, από τον φορέα διαχεί-
ρισης του καταλύµατος κατά τις κείµενες διατάξεις. Εάν το πι-
στοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί έως
τις 31.12.2022, η διάρκεια ισχύος του θα είναι πέντε (5) έτη. Εάν
το πιστοποιητικό κατάταξης των ως άνω καταλυµάτων εκδοθεί
από την 1.1.2023 έως τις 31.12.2023, η διάρκεια ισχύος του θα
είναι τρία (3) έτη. Για τα καταλύµατα που κατά την ηµεροµηνία
δηµοσίευσης του νόµου αυτού έχουν καταταγεί σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις, η ισχύς του πιστοποιητικού κατάταξης παρα-
τείνεται για τρία (3) έτη από τη λήξη του.»

Άρθρο 11
Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου - 

Τροποποίηση άρθρου 68 ν. 4875/2021

Στο άρθρο 68 του ν. 4875/2021 (Α’ 250), περί των µέτρων προ-
στασίας Ναυαγίου Ζακύνθου, επέρχονται οι ακόλουθες τροπο-
ποιήσεις: α) οι παρ. 2 έως 6 καταργούνται, β) στο πρώτο εδάφιο
της παρ. 7: βα) µετά τις λέξεις «µε κοινή απόφαση των αρµοδίων
οργάνων των Υπουργείων» προστίθενται οι λέξεις «Kλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,», γ) το τελευταίο εδάφιο της
παρ. 8 αντικαθίσταται, και το άρθρο 68 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 68
Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου

1. Η οριοθετηµένη ζώνη αιγιαλού και παραλίας, όπως προσ-
διορίζεται στην υπ’ αρ. 146652/13.8.2018 απόφαση του Συντονι-
στή Αποκεντρωµένης Διοίκησης Πελοποννήσου, Δυτικής
Ελλάδας και Ιονίου «Οριστικοποίηση προκαταρκτικής γραµµής
αιγιαλού (Π.Ο.Α.) στην Περιφερειακή Ενότητα Ζακύνθου» (Δ’

298), και ειδικότερα από το σηµείο Α (µε συντεταγµένες
Χ=202945, 5 Υ=4194509,5) µέχρι το σηµείο Β (µε συντεταγµένες
Χ=203412,0 Υ=4196503) µετά των εντός αυτής επικείµενων κι-
νητών πραγµάτων (ναυάγιο), ακινήτων, κατασκευών και εγκατα-
στάσεων, µε τα παραρτήµατα και τα συστατικά τους, αποτελεί,
ενόψει της εξέχουσας τουριστικής σηµασίας της για τη χώρα,
Πρότυπη Τουριστική Περιοχή Αξιοποίησης και Προστασίας.

2. Καταργείται.
3. Καταργείται. 
4. Καταργείται. 
5. Καταργείται. 
6. Καταργείται. 
7. Κάθε αναγκαία άδεια για τη διενέργεια των ενδεδειγµένων

επεµβάσεων συντήρησης, αντιστήριξης, διάνοιξης οδών και δια-
µόρφωσης ασφαλούς πρόσβασης στην περιοχή χορηγείται, κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης, µε κοινή απόφαση των αρ-
µοδίων οργάνων των Υπουργείων Kλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, Τουρισµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργείου, εντός αποκλει-
στικής προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών από την υποβολή σε αυτά
των αναγκαίων δικαιολογητικών, άλλως µε κοινή απόφαση των
συναρµοδίων κατά τα ανωτέρω Υπουργών, κατόπιν εισήγησης
των αρµοδίων υπηρεσιών, µε πρόβλεψη όλων των αναγκαίων πε-
ριβαλλοντικών και λοιπών όρων για την ορθή και ασφαλή διενέρ-
γεια των εργασιών και επεµβάσεων. Για την έκδοση της κοινής
απόφασης του πρώτου εδαφίου απαιτείται υποβολή σχετικής µε-
λέτης στην κατά περίπτωση αρµόδια Κτηµατική Υπηρεσία και
κάθε συναρµόδιο φορέα και διατύπωση γνώµης ως προς τους
αναγκαίους όρους. Η γνώµη παρέχεται εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας είκοσι (20) ηµερών, άλλως, σε περίπτωση άπρακτης πα-
ρέλευσης της ως άνω προθεσµίας, τεκµαίρεται ως θετική για την
έκδοση της κοινής απόφασης του πρώτου εδαφίου.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας και του κατά περίπτωση αρµόδιου υπουργού, απαγορεύεται
η πρόσβαση στην παραλία του Ναυαγίου και στην οριοθετηµένη
ζώνη της παρ. 1. Η κοινή απόφαση του πρώτου εδαφίου δύναται
να προβλέπει:

α) τις χερσαίες ζώνες απαγόρευσης πρόσβασης,
β) τα απώτατα όρια ελεγχόµενης θαλάσσιας πρόσβασης για

τους επισκέπτες,
γ) το χρονικό διάστηµα απαγόρευσης και ελεγχόµενης θαλάσ-

σιας πρόσβασης σύµφωνα µε τις περ. α) και β),
δ) τις κυρώσεις, οι οποίες επιβάλλονται στους παραβάτες από

τις αρµόδιες αρχές, και 
ε) κάθε συναφές ζήτηµα.
Η κοινή απόφαση του πρώτου εδαφίου εκδίδεται κατόπιν:
αα) γνώµης του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και

Προστασίας, σχετικά µε τη συνδροµή κινδύνου ασφάλειας επι-
σκεπτών, και

ββ) εισήγησης της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστα-
σίας, µετά την υποβολή αιτήµατος κάθε αρµόδιου φορέα. Η Πε-
ριφέρεια Ιονίων Νήσων δύναται να προβαίνει στην ανάθεση
υπηρεσιών φύλαξης της περιοχής, προς τον σκοπό υλοποίησης
των µέτρων απαγόρευσης και ελεγχόµενης πρόσβασης, σύµ-
φωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’ 147).»

Άρθρο 12
Κατάργηση της ανώνυµης εταιρείας 

«ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ» - Προσθήκη 
άρθρου 25Α στον ν. 4875/2021

1. Στο Μέρος Β’ του ν. 4875/2021 (Α’ 250) προστίθεται άρθρο
25Α ως εξής:

«Άρθρο 25Α
Κατάργηση της ανώνυµης εταιρείας 

«ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ»

1. Η ανώνυµη εταιρεία «ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ ΑΝΩ-
ΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» (Ι.Π.Ε. Α.Ε.), η οποία συστάθηκε µε το άρθρο
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14 και εποπτεύεται από τον Υπουργό Τουρισµού, λύεται και τίθε-
ται σε εκκαθάριση. 

2. Μετά τη λύση και περάτωση της εκκαθάρισης της ανωτέρω
ανώνυµης εταιρείας, κάθε στοιχείο κινητής ή ακίνητης περιου-
σίας της περιέρχεται αυτοδικαίως, χωρίς την τήρηση οποιουδή-
ποτε τύπου, πράξης ή συµβολαίου, ατελώς και χωρίς αντάλλαγ-
µα, στο ελληνικό δηµόσιο. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Τουρισµού καθορίζονται οι ει-
δικότεροι όροι και προϋποθέσεις της εκκαθάρισης, όπως ο διο-
ρισµός εκκαθαριστή, η διάρκεια της εκκαθάρισης, η διευθέτηση
θεµάτων προσωπικού και λοιπών εταιρικών θεµάτων, καθώς και
η περάτωση αυτής.  

4. Το µη καταβληθέν ποσό του µετοχικού κεφαλαίου της Ι.Π.Ε.
Α.Ε. παραγράφεται και δεν αναζητείται.

5. Στην περ. β) της παρ. 3 του άρθρου 17 η αναφορά στην
Ι.Π.Ε. Α.Ε. νοείται εφεξής ως αναφορά στο Υπουργείο Τουρι-
σµού. 

6. Στην παρ. 1 του άρθρου 25 η αναφορά στην Ι.Π.Ε. Α.Ε. νο-
είται εφεξής ως αναφορά στην “Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου
Α.Ε.”»

Άρθρο 13
Καταργούµενες διατάξεις

1. Τα άρθρα 24 και 25 του ν. 2636/1998 (Α’ 198), περί σύστα-
σης, σύνθεσης, αρµοδιοτήτων και λειτουργίας του Εθνικού Συµ-
βουλίου Τουρισµού, το άρθρο 6 του ν. 3270/2004 (Α’ 187) περί
των µελών, της εκτελεστικής γραµµατείας και των δαπανών λει-
τουργίας του Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού και το άρθρο 24
του ν. 3498/2006 (Α’ 230), περί της διεύρυνσης της σύνθεσης του
Εθνικού Συµβουλίου Τουρισµού, καταργούνται.

2. Το άρθρο 14 του ν. 4875/2021 (Α’ 250), περί σύστασης, επω-
νυµίας, σκοπού, λειτουργίας, εποπτείας, διάρκειας και έδρας της
«ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ ΕΛΛΑΔΑΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», καταργεί-
ται.

3. Το άρθρο 50 του ν. 4688/2020 (Α’ 101), περί του «Πρεσβευτή
του Ελληνικού Τουρισµού», καταργείται. Αποφάσεις του Υπουρ-
γού Τουρισµού που έχουν εκδοθεί κατά τον χρόνο δηµοσίευσης
του παρόντος κατ’ εφαρµογή του άρθρου 50 του ν. 4688/2020,
περί του «Πρεσβευτή του Ελληνικού Τουρισµού», διατηρούνται
σε ισχύ µέχρι το πέρας του χρονικού διαστήµατος που ορίζεται
σε αυτές.

Άρθρο 14
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται ειδικό-
τερα. 

Αθήνα,                                     2023
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 21.53’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 26 Οκτωβρίου 2023 και ώρα 12.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζή-
τηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Κύρωση του Προ-
γράµµατος Πολιτιστικών και Εκπαιδευτικών Ανταλλαγών µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας της Ινδίας για τα έτη 2022-2026».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


